
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4345, 4503 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. Κ. Βλάση, σελ. 4414 
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4345, 4383, 4384, 4385,

4387, 4388, 4390, 4391, 4392, 4398, 4400, 4402, 4403, 4404,
4405, 4407, 4408, 4412, 4414, 4420, 4422, 4423, 4433, 4434,
4435, 4451, 4456, 4457, 4458, 4460, 4461, 4465, 4468, 4470,
4471, 4503 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 798 έως 922, σελ.

4345 - 4380 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4381 - 4382 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:

«Θα επιβληθούν διόδια και στα 32 χιλιόµετρα του Βόρειου
Οδικού  Άξονα Κρήτης µπροστά από την πόλη του Ηρα-
κλείου;», σελ. 4383 

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:,
σελ.  

i. µε θέµα «Επαναξιολόγηση των κριτηρίων της πληρωµής
των Ενιαίων Αιτήσεων Ενίσχυσης (ΕΑΕ) 2021», σελ. 4385 

ii. µε θέµα: «Προσκόµµατα στη διαδικασία έκδοσης της
Υπουργικής Απόφασης για την υιοθέτηση του διαχειριστικού
σχεδίου λειτουργίας του αλιευτικού εργαλείου γρίπος που
σύρεται από το σκάφος», σελ. 4387 

iii. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση εξαφανίζει τις µυδοκαλλιέρ-
γειες, πλουτοπαραγωγικό εξαγωγικό κλάδο της χώρας», σελ.
4388 

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: « Άνδρος:
όργιο αυθαιρεσιών για την κατασκευή αιολικού σταθµού»,
σελ. 4390 

δ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 
i. µε θέµα: «Συµµορίες ανηλίκων -  Έξαρση εγκληµατικό-

τητας ανηλίκων εντός και εκτός Σχολείου», σελ. 4392 
ii. µε θέµα: « Άµεση λήψη µέτρων για την προστασία της

δηµόσιας υγείας και αποτροπής διασποράς της covid19 από
την τήρηση των κανόνων κοινωνικής αποστασιοποίησης από
ανεµβολίαστους αστυνοµικούς», σελ. 4394 

ε) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:, σελ.  
i. µε θέµα: «Ερεσός Λέσβου: Οικοπεδοποίηση της µοναδι-

κής φυσικής οµορφιάς παραλίας του χωριού», σελ. 4395 
ii. µε θέµα: «Επέκταση των οικιστικών ορίων του χωριού

Μεγάλο Πάπιγγο, στο Ζαγόρι της Ηπείρου», σελ. 4396 
iii. µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι Υπηρεσίες Δόµησης της

χώρας, οι µηχανικοί και οι πολίτες», σελ. 4398 
στ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Λειτουργία Νοσοκοµειακών Μονάδων στην

Ηλεία, σελ. 4400 
ii. µε θέµα: «Να δοθούν εξηγήσεις για τους διασωληνωµέ-

νους εκτός Εντατικής, για τις «σκιές» στη διαχείριση της λί-
στας αναµονής και τα κριτήρια προτεραιοποίησης των
εισαγωγών σε ΜΕΘ», σελ. 4402 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Τουρισµού: «Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, Οργανισµοί Διαχείρισης και
Προώθησης Προορισµού, Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας και
άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση της τουριστικής ανάπτυ-
ξης», σελ. 4406 - 4476 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΑΒΔΕΛΑΣ Χ. , σελ. 4435 - 4456
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4345 - 4399
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4399 -  4408
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4456 - 4503
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4426 - 4435
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ . 4408 - 4426

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4435, 4436, 4437, 4438, 

4441, 4446, 4448, 4451, 
4454

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4345, 4383, 4384, 4385, 
4387, 4388, 4390, 4391, 
4392, 4398

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 4433
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 4406
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4400, 4402, 4403, 4404, 

4405, 4406, 4407, 4408
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4406, 4468
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4456, 4457, 4458, 4460, 
4461, 4465, 4468, 4470, 
4471, 4503

ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4468
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4433, 4434, 4435
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4451
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4406, 4407, 4423
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 4412, 4414, 4420, 4422, 

4423
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4406, 4407, 4408, 4435, 

4456
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4406, 4423
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4406
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4406

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 4390, 4391, 4392, 4395, 

4396, 4397
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 4391, 4392
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π.  , σελ. 4392, 4393, 4394, 4395
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 4383, 4384, 4385, 4386
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 4385, 4387, 4388, 4389, 

4390
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 4392, 4393
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4383, 4384, 4385
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4387, 4388
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4385, 4386
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4400, 4401
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4402, 4403, 4404, 4405

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Δευτέρα 20 Δεκεµβρίου 2021



ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 4401, 4402, 4403, 4404
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4394, 4395
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 4396, 4397, 4398, 4399
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4388, 4389, 4390, 4398, 

4399

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 4434, 4435, 4436
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4425
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4427
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4458
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4436
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 4406, 4417, 4419, 4457, 

4467
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 4457
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4416
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 4432, 4437
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4461
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4406, 4436, 4448, 4449, 

4451
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4438, 4439
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4406, 4414, 4439, 4468
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 4440
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 4406, 4407, 4408, 4414, 

4419, 4427, 4436, 4441, 
4470

ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4438
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 4430
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 4420
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4426, 4427
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 4451
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4446
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 4464
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 4461
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 4462
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4453, 4454, 4468
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 4467
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4465
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4410, 4435, 4469
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4433, 4434, 4435
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4406, 4436, 4454, 4455, 

4456
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 4424
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 4431, 4434
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4423
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4458
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 4446, 4448
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 4463
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4437
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4421, 4422
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4406, 4412, 4468
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 4408, 4469
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4428
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 4452



Αθήνα, σήµερα στις 20 Δεκεµβρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 9.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-12-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 14
Δεκεµβρίου 2021, της ΜΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 15

Δεκεµβρίου 2021, της ΜΖ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 16
Δεκεµβρίου 2021, της ΜΗ’ συνεδριάσεώς του, της Παρασκευής
17 Δεκεµβρίου 2021 και της ΜΘ’ συνεδριάσεώς του, του Σαββά-
του 18 Δεκεµβρίου 2021, στις οποίες περιλαµβάνεται η συζήτηση
και ψήφιση του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2022».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Ραλλία Χρηστίδου,
Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Δευτέρα 20 Δεκεµβρίου 2021



4346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4347



4348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4349



4350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4351



4352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4353



4354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4355



4356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4357



4358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4359



4360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4361



4362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4363



4364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4365



4366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4367



4368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4369



4370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4371



4372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4373



4374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4375



4376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4377



4378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4379



4380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4381

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



4382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σας ενηµερώνω ότι ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινο-
βουλευτικών θεµάτων µας ενηµερώνει για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις της σηµερινής συνεδρίασης και ήδη προχωρούµε στην
πρώτη.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η πρώτη µε αριθµό 548/21-10-2021 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρά-
λαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Θα επιβληθούν διόδια και στα τριάντα δύο
χιλιόµετρα του βόρειου οδικού άξονα Κρήτης µπροστά από την
πόλη του Ηρακλείου;»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γιώργος Καραγιάννης. 

Επειδή –βέβαια, γενικό είναι αυτό που θα πω τώρα- έχουµε και
νοµοσχέδιο στη συνέχεια και µάλιστα µεγάλο, παρακαλώ όλους
τους συναδέλφους να τηρούν τον χρόνο. 

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ελπίζω στο µέτρο του δυνατού να είµαι σύντοµος και συνοπτι-

κός. 
Κύριε Υφυπουργέ, όπως έχει καταστεί πλέον σαφές και από

τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης το τελευταίο διάστηµα -ειδικά το
τελευταίο έτος το 2021- µε κορωνίδα την παρουσίαση στο Αρ-
σενάλι Χανίων στις 29 Μαΐου 2021, της παρουσίασης του δήθεν,
κατά την άποψή µας, ενιαίου ΒΟΑΚ, δεδοµένου τελικά ότι επιδέ-
χεται κατατµήσεως, έχουν προκύψει κάποια εύλογα ερωτήµατα
και µάλιστα αυτά που συγκεκριµενοποιώ στη σηµερινή µου ερώ-
τηση.

Μελετήσαµε πολύ προσεκτικά τη µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων για τον κύριο άξονα του έργου για το τµήµα ουσιαστικά
Χανιά - Ηράκλειο, όπου πάνω σε αυτό εδράζονται δύο µεγάλες
ενότητες. Είναι το τµήµα Σούδα - Ατσιπόλουπουλο και ο κόµβος
Αµαρίου µέχρι να Λινοπεράµατα. Μέχρι µια περιοχή, δηλαδή,
προ της πόλης του Ηρακλείου. 

Η µελέτη, λοιπόν, περιβαλλοντικών επιπτώσεων εστιάζεται σε
αυτά. Στις δύο µεγάλες ζώνες που εκεί, ουσιαστικά, θα λάβει
χώρα και το κατασκευαστικό έργο. Γιατί; Διότι από το Ατσιπό-
λουπουλο µέχρι το κόµβο Αµαρίου περνάει περιαστικά της πό-
λεως του Ρεθύµνου και αντιστοίχως, από τα Λινοπεράµατα και
ανατολικά υπάρχει ένα ολοκληρωµένο –το τονίζω, κύριε Πρό-
εδρε- κατασκευαστικό έργο προηγούµενων ετών, µάλιστα µε δη-
µόσιους πόρους και φυσικά µέσω ΕΣΠΑ, που ουσιαστικά
περικλείει την πόλη του Ηρακλείου, µια µεγάλη ζώνη είκοσι πέντε
χιλιοµέτρων. 

Από ’κει, λοιπόν, έχει προκύψει το εξής: Υπάρχει µια ασάφεια
για ποιον λόγο οι κάτοικοι του νησιού και ειδικά οι πολίτες που
κατοικούν στα τρία αστικά κέντρα και συγκεκριµένα στα Χανιά,
στο Ηράκλειο και στο Ρέθυµνο, θα πρέπει να πληρώνουν διόδια
για την χρήση των τµηµάτων του ΒΟΑΚ που έχει ήδη κατασκευα-
στεί. Και δεν είναι µόνο αυτό, θα σας αποδείξω στη δευτερολο-
γία µου ότι υπάρχει ένα ζήτηµα εγκλωβισµού, διότι εάν δεν
υπάρχει εναλλακτικό σενάριο οδεύσεως, προσκρούει και σε κοι-
νοτικές οδηγίες. 

Μένω, όµως, στο πρώτο κοµµάτι, ερωτώντας σας, κύριε
Υπουργέ, ποια είναι η σκοπιµότητα που υπάρχει αυτή η ασάφεια
και ειδικά για την περίπτωση της πόλης του Ηρακλείου που το
ανέφερα διεξοδικά. Συνολικά, έχουν επενδυθεί, εδώ και δέκα
πέντε συναπτά έτη, µεγάλα ποσά για την ασφάλεια πέριξ του
Ηρακλείου. Βέβαια, υπάρχει και ένα άλλο ερώτηµα που είχα
θέσει στον κ. Καραµανλή και είναι ακόµα αναπάντητο, που
αφορά στις πύλες εισόδου της πόλης του Ηρακλείου, που είναι
επίσης, ένα κοµβικό θέµα και ασφάλειας, αλλά και εύρυθµης λει-
τουργίας της πόλης του Ηρακλείου που ειρήσθω εν παρόδω να
πούµε ότι είναι και η τρίτη πόλη. 

Τώρα, καταλήγοντας στην πρωτολογία και θέτοντας τα ερω-

τήµατα, κύριε Υφυπουργέ, αυτό που τίθεται σαφώς από την
πλευρά µας -και θέλουµε να τεθεί κι από εσάς σαφώς- είναι το
εξής. 

Προτίθεστε να εφαρµόσετε διόδια κατά τη χρήση του ΒΟΑΚ
στα τµήµατα, µπροστά ειδικά από τα αστικά κέντρα που σας ανα-
φέρω και ειδικά του Ηρακλείου, δεδοµένης της κατασκευαστεί-
σας ολοκληρωµένης εργασίας είκοσι δύο χιλιοµέτρων; 

Δεύτερον, µε βάση τον σηµερινό σχεδιασµό του Υπουργείου
σας, σε σχέση µε τη χρήση του ΒΟΑΚ για τους οδηγούς που µε-
τακινούνται –κοµβικό αυτό- προς την ενδοχώρα στον κάθετο
άξονα, πώς θα µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να µην επιφορτι-
στούν, δεδοµένου ότι δεν θα χρησιµοποιήσουν τον ΒΟΑΚ; Και
ξέρετε αυτή την ιδιαιτερότητα που υπάρχει στην οδοποιία και το
συγκοινωνιακό δίκτυο του Ηρακλείου, όπου υπάρχει ένας κλοιός.
Δεν µπορείς να φύγεις προς τον νότο, στους κάθετους άξονες,
αν δεν περάσεις µέσα από το εύλογο τµήµα του ΒΟΑΚ. 

Τρίτον, κατά την εκτίµηση του Υπουργείου σας, η επιβολή διο-
δίων µπροστά από την πόλη του Ηρακλείου είναι συµβατή αν δεν
υπάρχει εναλλακτικό σενάριο όδευσης, για να µπορέσουν ειδικά
να υπάρχουν εναλλακτικές οδικές διαδροµές χωρίς την κατα-
βολή των διοδίων για όλες αυτές τις µετακινήσεις; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, προσπάθησα στο µέτρο του δυ-
νατού να είµαι σύντοµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Υφυπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραγιάννης έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Μαµουλάκη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάθε φορά
που µου δίνεται η δυνατότητα και η ευκαιρία να εκθέσω το έργο
της Κυβερνήσεώς µας στον τοµέα των µεγάλων υποδοµών, απο-
δεικνύεται περίτρανα η ουσιώδης διαφορά µας ανάµεσα στο πα-
ρελθόν, στο παρόν και στο µέλλον. Και δεν θα έλεγα ότι είναι
αναγκαίο να αποκαταστήσω την πραγµατικότητα που ακούω
πολλές φορές να διαστρεβλώνεται, αλλά κυρίως -αναγκαζόµα-
στε να απαντήσουµε εδώ και βέβαια αυτό προάγει τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο και το θέλουµε, η δουλειά µας, όµως, είναι να µην
καλύπτουµε τις παραλείψεις των προηγούµενων κυβερνήσεων
και τις αστοχίες τους-  να προάγουµε το έργο που κάνει αυτή η
Κυβέρνηση. Το ίδιο ακριβώς, λοιπόν, γίνεται και µε το έργο του
ΒΟΑΚ, όπου η κυβέρνησή σας κύριε Μαµουλάκη, εξήγγειλε µια
πρόθεση, ενώ η Κυβέρνησή µας υλοποιεί ένα µεγάλο πρότζεκτ.
Και αυτό το αποδεικνύουµε βήµα-βήµα. Με ταχείς ρυθµούς, ήδη
µπαίνουµε στην τελική φάση είτε πρόκειται για το έργο της πα-
ραχώρησης είτε για το έργο του ΣΔΙΤ είτε για το δηµόσιο έργο. 

Επιτρέψτε µου, σε αυτό το σηµείο, να επαναλάβω κάποια βα-
σικά βήµατα του τι κάναµε όλο αυτό το διάστηµα. Ενιαιοποι-
ήσαµε, λοιπόν, το έργο από τον Κίσσαµο ως τη Σητεία. Αναθέ-
σαµε παραπάνω από δεκαέξι µελέτες, εντάξαµε –και αυτό είναι
το κρίσιµο, κύριε Μαµουλάκη και θα πρέπει να το αντιληφθούµε
όλοι- τις παρακάµψεις των µεγάλων πόλεων στο µεγάλο αυτό
έργο, οριστικοποιήσαµε το χρηµατοδοτικό µας µοντέλο και αυτό
έχει τη σηµασία του, γιατί σε ένα σηµείο της ερώτησής σας είδα
για κάποιες χρηµατοδοτικές δυνατότητες και θα επανέλθω σε
αυτό το σηµείο κατά τη διάρκεια της δευτερολογίας µου, αλλά
πάνω απ’ όλα εξασφαλίσαµε πολύ περισσότερους πόρους και
από το Ταµείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ. 

Οι περιβαλλοντικοί όροι στο κοµµάτι του ΣΔΙΤ και ξέρετε πολύ
καλά ότι έως το τέλος τους έτους θα υπάρχουν δεσµευτικές προ-
σφορές από τους διαγωνιζόµενους, ενώ γνωρίζετε –νοµίζω-  κα-
λύτερα από τον καθέναν ότι µέσα στις επόµενες µέρες θα
δηµοπρατηθεί και το δηµόσιο έργο. Άρα, κύριε Μαµουλάκη, το
2022 θα ανοίξουν τα πρώτα εργοτάξια στον ΒΟΑΚ. Αυτή είναι
µια πραγµατικότητα η οποία ξεπερνά κάθε µικροπολιτική σκοπι-
µότητα και θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι µας ότι τα µεγάλα
έργα υποδοµής, τα µεγάλα δηµόσια έργα πρέπει να περάσουν
έξω από το πεδίο της πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Και κάτι ακόµα. Για µένα ήταν πάρα πολύ θετικό -και σας το
λέω κυρίως ως Κρητικός σε σας- η θετική γνωµοδότηση του πε-
ριφερειακού συµβουλίου. Αυτό δείχνει κάτι πολύ σηµαντικό. Δεί-
χνει πως αντιλαµβάνονται αυτό το έργο και αντιληφθήκαµε και
τις παρατηρήσεις που µας έστειλε το περιφερειακό συµβούλιο
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και όπου µπορούµε θα αλλάξουµε πράγµατα, γιατί το καθήκον
µας είναι να ακούµε τις τοπικές κοινωνίες. Όπου είναι δυνατόν,
όµως, όπου είναι εφικτό ώστε να µην τινάξουµε το έργο στον
αέρα. 

Να πω και κάτι τελευταίο. Η επιµονή σας και το ενδιαφέρον
σας –και πραγµατικά σας συγχαίρω- αυτό να καταθέτετε συνε-
χώς ερωτήσεις για τον ΒΟΑΚ, να ξέρετε ότι όχι µόνο σας τιµά,
αλλά δείχνει και κάτι άλλο. Ότι η Κυβέρνηση προχωράει συνεχώς
αυτό το µεγάλο έργο. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά στο κυρίως αντικείµενο της ερώτησής
σας, γνωρίζετε ότι η παράκαµψη του αµιγώς αστικού τµήµατος
της πόλης του Ηρακλείου δεν είναι τριάντα δύο χιλιόµετρα.
Τριάντα δύο χιλιόµετρα είναι σχεδόν το 25% του έργου της πα-
ραχώρησης. Άρα, δεν πρέπει να µιλάµε για αυτό το κοµµάτι και
αυτές οι τακτικές νοµίζω ότι παραπέµπουν σε άλλες εποχές.
Αυτό, όµως, που θέλω να γίνει ξεκάθαρο σε όλους τους Κρητι-
κούς είναι ότι η απόφαση που έχουµε λάβει είναι να εξετάσουµε
τη δυνατότητα απαλλαγής της υποχρέωσης πληρωµής διοδίων
µπροστά από το αστικό τµήµα της πόλης του Ηρακλείου και αυτό
έχει τη σηµασία του ώστε το έργο να συνεχιστεί. Αυτό θα γίνει
κατά τη δεύτερη φάση του διαγωνισµού, ακριβώς µετά από την
έγκριση των περιβαλλοντικών όρων, πάντα όµως, φροντίζοντας
να µην διαταράξουµε το χρηµατοδοτικό µοντέλο και να µην επι-
βαρύνουµε τους Έλληνες φορολογούµενους. Γιατί γνωρίζετε
πολύ καλά ότι το έργο αυτό επιδοτείται. 

Τέλος, µια ακόµη παρατήρηση, εάν µου επιτρέπετε. Θέλω να
γίνει ξεκάθαρο το εξής: Διόδια θα λειτουργήσουν στον ΒΟΑΚ
µετά από την κατασκευή του έργου και η δική µας µέριµνα είναι
αυτή. Μετά από την κατασκευή του έργου να λειτουργήσουν διό-
δια για όλους τους κατοίκους. Νοµίζω ότι και εσείς, πλέον, πρέ-
πει να το αναφέρετε στον δηµόσιο λόγο ότι και η δική σας
πρόθεση ήταν διόδια για όλους τους κατοίκους και τους Κρητι-
κούς. Αυτό άλλωστε το αποδεικνύουν και αυτά που έχει υπογρά-
ψει ο κ. Σπίρτζης και αυτά που έλεγε η υπηρεσία το 2018. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ. Κύριε

Μαµουλάκη, συµπληρωµατικά, γιατί έχει περάσει ο χρόνος.  
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Πρέπει να απαντήσω, όµως, γιατί άκουσα κάποια πράγµατα

που νοµίζω χρήζουν απάντησης. 
Δεν γύρισα στο παρελθόν, κύριε Καραγιάννη, κύριε Υφυ-

πουργέ. Και νοµίζω δεν συµφέρει και την παράταξή σας να γυ-
ρίσουµε στο παρελθόν για το τι έχει συµβεί στο νησί. Σαράντα
χρόνια δοµικής αβελτηρίας. Δεδοµένο ήταν το νησί για το σύ-
νολο του πολιτικού συστήµατος στο παρελθόν, εξ ου και η αβελ-
τηρία και η ιστορική εκκρεµότητα. Η µεγαλύτερη αρτηρία στη
χώρα µας που δεν έχει κατασκευαστεί είναι ο ΒΟΑΚ. Και νοµίζω
ότι σε αυτό φέρει ακέραια ευθύνη η Νέα Δηµοκρατία και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις.

Τώρα, πράγµατι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε ένας διαγω-
νισµός. Μάλιστα, ο κ. Καραµανλής επί δύο χρόνια ειρωνευόταν
µέσα σε αυτή την Αίθουσα περί σκίτσων και µελετών. Και τελικά
τι συνέβη; Εσείς οι ίδιοι ακολουθήσατε καθολικά τους διεθνείς
ανοιχτούς διαγωνισµούς που από το 2018 η προηγούµενη κυ-
βέρνηση ξεκίνησε και τώρα υλοποιείτε. Άλλωστε, είναι ένα τόσο
µεγάλο έργο, όπως κι εσείς είπατε, που δεν χωρά χρώµατα και
κόµµατα. Είναι κοµβικής και πρωτευούσης σηµασίας να προχω-
ρήσει, να τροχοδροµηθεί και εν τέλει να κατασκευαστεί. 

Πάµε τώρα, όµως, στα καίρια ζητήµατα. Εδώ πέρα στις 20 Σε-
πτεµβρίου, κύριε Καραγιάννη, µου είχατε απαντήσει σε µια ερώ-
τηση. Και ναι, να πούµε σε αυτό το σηµείο ότι θα επιµείνω, γιατί
η επιµονή είναι µήτηρ επιτυχίας και οφείλω, εκπροσωπώντας και
το νησί, να µπορέσω -και µε την ιδιότητά µου ως πολιτικός µη-
χανικός- να το ενισχύσω και να το παρακολουθώ εκ του σύνεγ-
γυς εις τρόπον ώστε να κατασκευαστεί όπως πρέπει και ορθά. 

Για το σύµπλεγµα των διοδίων σάς έχω ξαναεπισηµάνει ότι
υπάρχουν κοινοτικές οδηγίες, υπάρχουν ντιρεκτίβες που θα µπο-
ρούσαµε κάλλιστα να αποφορτίσουµε ένα σκέλος των διοδίων
ειδικά για τους κατοίκους του νησιού. Γιατί; Διότι είναι µια νησιω-
τική περιοχή. Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι έργα ΕΣΠΑ που

έχουν κατασκευαστεί στην Κύπρο, στη Σικελία, στη Σαρδηνία,
την Κορσική, τη Μαγιόρκα, την Ιµπίθα δεν είναι µε επιβολή διο-
δίων. Δεν είναι τυχαίο. Όταν δεν υπάρχει εναλλακτικό σενάριο,
η νησιωτικότητα προστατεύεται ποικιλοτρόπως, ιδιαιτέρως δε σε
αυτό το σηµείο. 

Τώρα, πάµε λίγο στα κοµµάτια που είναι τα σηµαντικά, τα καί-
ρια, που είναι το funding gap, το χρηµατοδοτικό κενό που θεω-
ρούµε και εµείς ότι υπάρχει. Μας είπατε, λοιπόν, ότι για το τµήµα
Χανιά - Ηράκλειο που θα υλοποιηθεί µε σύµβαση παραχώρησης
κόστους 1.200.000.000 ευρώ -1,32- θα χρηµατοδοτηθούν κατά
200 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ. Πάρα πολύ ωραία. Εδώ υπάρχει,
όµως, όπως αντιλαµβάνεστε, ένα εύλογο µεγάλο χρηµατοδοτικό
κενό. Πιστεύετε ότι µε τα διόδια ύψους 0,063 ευρώ ανά χιλιόµε-
τρο θα καλυφθεί αυτό το χρηµατοδοτικό κενό; Ξέρετε, είναι κοµ-
βικής σηµασίας για να µπορέσει να υλοποιηθεί εν ολοκλήρω το
έργο. Και από πού προκύπτει αυτή η βιωσιµότητα για τη χρηµα-
τοδότηση του έργου; Γιατί είναι, νοµίζω, πάρα µα πάρα πολύ κρί-
σιµο.

Τώρα, νοµίζω ότι σ’ αυτό το σηµείο προσπάθησα να σας εξη-
γήσω. Είπατε ότι πέριξ του Ηρακλείου τα είκοσι πέντε χιλιόµετρα
τα θεωρείτε µεγάλο, σχοινοτενές ανάπτυγµα. Ξανατονίζω: Ένα
ολοκληρωµένο έργο το οποίο υπάρχει, αυτή τη στιγµή είναι κα-
τασκευασµένο, από τα Λινοπεράµατα µέχρι και τις Γούρνες, είναι
µια ζώνη τριάντα δύο χιλιοµέτρων που έχει κατασκευαστεί ο τά-
πητας, τα διαχωριστικά στηθαία, οι επενδύσεις τάφρων, οι δια-
γραµµίσεις. Το σύνολο του έργου έχει κατασκευαστεί, πλην
ηχοπετασµάτων και ηλεκτροφωτισµού που, όπως ξέρετε, είναι
ήσσονος προϋπολογιστικής αξίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άρα, πώς είναι δυ-
νατόν να επιβληθούν διόδια σε αυτήν τη ζώνη των τριάντα δύο
χιλιοµέτρων, δεδοµένου ότι έχουν επενδυθεί πόροι των Ελλήνων
φορολογουµένων, των Κρητικών εν προκειµένω, γι’  αυτό το ζή-
τηµα; Πώς γίνεται να καρπωθεί ο παραχωρησιούχος; Και ξέρετε,
είναι και το χωροταξικό σηµείο τέτοιο. Σας είπα, στραγγαλίζει
την πόλη του Ηρακλείου. Δεν µπορεί ένας πολίτης να κατέβει
προς τον νότο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε συ-
νάδελφε. Έχετε πάει οκτώ λεπτά συνολικά. Δεν είναι σωστό
αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Και έτσι, λοιπόν,
κλείνω και εστιάζω την προσοχή µου στο ερώτηµα, το εξίσου
σαφές: Θα επιβληθούν διόδια και σε ποιους θα αφορούν; Και για
το συγκεκριµένο ζήτηµα, πότε θα παρουσιαστούν τα σηµεία που
εσείς προτίθεστε να τα τοποθετήσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Μαµουλάκη, κατά τη διάρκεια της δευτερολο-
γίας σας είδα ότι ουσιαστικά υπήρχαν δύο πυλώνες στη σκέψη
σας. Ο ένας πυλώνας είναι ότι υπάρχει µεγάλο funding gap και
αν τα διόδια θα καταφέρουν να το κλείσουν και αν φτάνουν τα
διόδια για να κλείσουν αυτό το funding gap και ο δεύτερος είναι
αν τελικά θα βάλουµε διόδια. Νοµίζω, ότι αυτές οι δύο σκέψεις
συγκρούονται ως έναν βαθµό. Το πού θα χωροθετηθούν τα διό-
δια είναι µια άλλη ιστορία, που θα τη δούµε αργότερα. Δεν έχει
σηµασία αυτό. 

Εγώ σας απάντησα σε ό,τι αφορά στο αµιγώς αστικό κοµµάτι
της πόλης του Ηρακλείου, ότι αυτό θα φροντίσουµε να απαλλα-
γεί. Το εξετάζουµε και το βλέπουµε. Αλλά, όντως, υπάρχει µε-
γάλο funding gap και γι’ αυτό το ελληνικό δηµόσιο το επιδοτεί
το έργο. Θα υπάρχουν και σκιώδη διόδια που θα πληρώνει το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Πέραν αυτών που θα πληρώνουν όλοι οι χρή-
στες, θα υπάρχουν και σκιώδη διόδια στον ΒΟΑΚ, αυτό είναι
γνωστό σε όλους, όπως υπάρχουν και σε άλλες συµβάσεις πα-
ραχώρησης.

Αλλά, επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν υπάρχει καµµία σύµ-
βαση παραχώρησης στη χώρα µας, αλλά και πουθενά στον
κόσµο που να µην έχει διόδια ή που να έχει διόδια επιλεκτικά:
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αυτοί που είναι από την Άνω Ραχούλα πληρώνουν και αυτοί που
είναι από την Κάτω Ραχούλα δεν πληρώνουν. Δεν γίνονται αυτά,
κύριε Μαµουλάκη. Θα πληρώνουν όλοι οι κάτοικοι διόδια, όλοι
οι επισκέπτες, γιατί η Κρήτη έχει πολύ ανάγκη αυτό το έργο. 

Διόδια θα µπουν αφού τελειώσει και κατασκευαστεί το έργο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Χωρίς εναλλακτικό

σχέδιο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Μιλάµε για ηλεκτρονικά διόδια, µιλάµε για αναλογική
χρέωση, για χιλιοµετρική χρέωση και γι’ αυτά τα διόδια θα είναι
περήφανοι οι Κρητικοί. Και περήφανοι ξέρετε γιατί; Γιατί το πε-
ριφερειακό συµβούλιο είναι το µοναδικό θέµα που δεν έθεσε. Και
προς τιµήν του ο κ. Αρναουτάκης και η πλειοψηφία του περιφε-
ρειακού συµβουλίου δεν το έχει θέσει. 

Τώρα, εγώ θα περίµενα να ακούσω…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Συγγνώµη, κύριε

Υπουργέ, οι ΜΠΕ που δεν είναι εκτός Ηρακλείου… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μαµου-

λάκη, πριν µιλήσατε οκτώ λεπτά και διακόπτετε και τον Υπουργό;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Μην παραποιείτε

τώρα την πραγµατικότητα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Εγώ δεν σας διέκοψα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κύριε Μαµουλάκη, δεν καταγράφεστε, δεν ακούγεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Εµείς φροντίζουµε. Όλο το έργο θα έχει ΜΠΕ. Είστε
πολιτικός µηχανικός και το γνωρίζετε. Παντού, θα κατασκευά-
σουµε όλο το κοµµάτι. Θα είναι ενιαιοποιηµένο το έργο. Τα
έχουµε πει και τα έχουµε ξαναπεί και θα συνεχίσουµε να τα λέµε
κατά αυτόν τον τρόπο, κύριε Μαµουλάκη. Αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι παραδώσατε µια
µολυβιά και θα σας παραδώσουµε ένα µεγάλο έργο, έτοιµο. Και
στα εγκαίνια θα έρθετε ως Αντιπολίτευση, για να το εγκαινιά-
σουµε όλοι µαζί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, κι εγώ ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 266/6-12-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα «Επαναξιολόγηση των κριτη-
ρίων της πληρωµής των Ενιαίων Αιτήσεων Ενίσχυσης (ΕΑΕ)
2021». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Σίµος
Κεδίκογλου. 

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος. Σας είπα ότι υπάρχει και δύ-

σκολο νοµοθέτηµα στη συνέχεια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
Είναι ένα µεγάλο θέµα που έχει προκύψει τις τελευταίες µέρες

και κυρίως τον προηγούµενο µήνα σε ό,τι αφορά στην καταβολή
πληρωµών για την ενιαία εθνική ενίσχυση από το εθνικό από-
θεµα, σε ό,τι αφορά στην ενιαία αίτηση που έχουν κάνει οι αγρό-
τες, αλλά και το θέµα µε τα αγροτεµάχια σε ό,τι αφορά στα
ιδιόκτητα αγροτεµάχια µε βάση και το Ε9. 

Σύµφωνα και µε τα όσα αφουγκραζόµαστε από τους πάρα
πολλούς αγρότες και κτηνοτρόφους που είναι σε µια οικονοµική
δυσπραγία και απόγνωση, υπάρχει αυτό το αίτηµα και µέσω της
Ένωσης Αγροτών Σερρών, υπό ποια έννοια; Θα πρέπει να υπάρ-
χουν δικλείδες ασφαλείας και περισσότερος χρόνος σε ό,τι
αφορά στον ΟΠΕΚΕΠΕ, που είναι και η αρµόδια υπηρεσία, σε
συνεργασία µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, την
ΑΑΔΕ, σε ό,τι αφορά και στο Ε9, διότι υπήρχε εκεί αυτός ο έλεγ-
χος ο οποίος έγινε πάρα πολύ γρήγορα, µε αποτέλεσµα να µην
µπορεί να επαναξιολογηθεί η όλη κατάσταση µε τα ιδιόκτητα
αγροτεµάχια, διότι θα έπρεπε να υπάρχει δυνατότητα διοικητι-
κών πράξεων και να υπάρχει τουλάχιστον και µία -εντός εισαγω-
γικών- ανοχή µέσα από τις προτάσεις της αγροτοένωσης, µιας

µεγάλης ένωσης όπως είναι η ένωση Σερρών, τουλάχιστον µία
απόκλιση τριών αγροτεµαχίων, για να δούµε πού προκύπτουν
αυτά τα λάθη. 

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν υπάρχει αυτή η ευχέρεια από πλευράς
των αγροτών και των κτηνοτρόφων για να γίνουν οι διοικητικές
πράξεις και να γίνει ένας πιο ουσιαστικός έλεγχος. Αυτό, βέβαια,
αφορά τώρα και στην υπουργική απόφαση που βγήκε την τελευ-
ταία στιγµή. Σε ό,τι αφορά στη µεταφορά δικαιωµάτων από το
εθνικό απόθεµα, να το δούµε στο δεύτερο κοµµάτι, στη δευτε-
ρολογία µου αυτό. Αλλά γι’ αυτά τα αγροτεµάχια µε βάση το Ε9,
δηλαδή και γεωχωρικά, δεν υπάρχει η δυνατότητα επαναπροσ-
διορισµού, διότι δεν υπάρχουν, όπως σας είπα, αυτές οι δικλεί-
δες ασφαλείας. Δηλαδή, οι αγρότες χάνουν δικαιώµατα όπως και
οι κτηνοτρόφοι χάνουν βοσκοτοπικά δικαιώµατα, διότι συρρικνώ-
νονται οι βοσκότοποι. Ναι µεν ο έλεγχος, αλλά δεν µπορεί να γί-
νεται αυτή τη χρονική στιγµή, τον Οκτώβριο να µην ξέρουν οι
αγρότες τι τους ξηµερώνει, ποια είναι η επόµενη µέρα, ενώ έχει
ξεκινήσει µια διαδικασία προ µηνών. Δηλαδή, τους ειδοποιούµε
την τελευταία στιγµή χωρίς να τους δίνουµε τη δυνατότητα να
µπορούν να γίνουν οι αντίστοιχες διοικητικές πράξεις για τα συγ-
κεκριµένα αγροτεµάχια µέσα από το πιστοποιητικό της ιδιοκτη-
σίας. 

Πρέπει να το δείτε, αφουγκραζόµενοι την αγωνία του αγροτο-
κτηνοτροφικού κλάδου στον πρωτογενή τοµέα, διότι και οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι πρέπει να έχουν αυτή τη δυνατότητα σε
ό,τι αφορά στον επανέλεγχο για τα αγροτεµάχια, διότι υπάρχει
ακόµη και µηδενισµός πληρωµής σε µία εποχή δύσκολη και λόγω
του πετρελαίου για τους αγρότες, αλλά και λόγω των άλλων,
πολλαπλών εξόδων στα γεωργικά φάρµακα, αλλά, παράλληλα,
και της ενεργειακής κρίσης.

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ και εσάς που µου δίνετε εκ

νέου τη δυνατότητα να απαντήσω και να διευκρινίσω την ανα-
γκαιότητα τροποποίησης της κοινής υπουργικής απόφασης, µε
την οποία επιχειρείται η αποκατάσταση µιας σειράς χρόνιων
στρεβλώσεων και καταστρατηγήσεων στον τρόπο κατανοµής
των δηµόσιων εκτάσεων, λειτουργώντας πάντοτε εντός του κοι-
νοτικού θεσµικού πλαισίου και εντός των εθνικών επιλογών που
έγιναν τα προηγούµενα χρόνια. Η νέα ΚΥΑ διαµορφώνει ένα πιο
δίκαιο και πιο αντικειµενικό πλαίσιο στην κατανοµή των ενισχύ-
σεων στους κτηνοτρόφους που ξεκινούν τώρα τη γεωργική τους
δραστηριότητα, ένα πλαίσιο που θα πρέπει, µαζί µε άλλες πα-
ρεµβάσεις και ελέγχους, να ανταποκρίνεται και να συµµορφώνε-
ται στις υποχρεώσεις που θέτει η νέα ΚΑΠ σε κάθε κράτος-µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με τις προβλέψεις της ΚΥΑ ωφελείται o συνεπής και παραγω-
γικός νέος ή νεοεισερχόµενος κτηνοτρόφος που ξεκινά τη γεωρ-
γική του δραστηριότητα και ενισχύεται γι’ αυτό µε στόχο να είναι
βιώσιµος, παραγωγικός, ανταγωνιστικός και να αυξήσει το µέγε-
θος της εκµετάλλευσής του αξιοποιώντας τους κοινοτικούς πό-
ρους.

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αφουγκρά-
ζεται προσεκτικά τις ανάγκες του κτηνοτροφικού κλάδου και
λαµβάνει κάθε αναγκαίο µέτρο για τη διασφάλιση της βιωσιµό-
τητάς του. Γνωρίζετε ότι είχαµε εκτενή διάλογο µε τους αγρότες
και κτηνοτρόφους και σχετικά εξεδόθησαν διευκρινιστικές απο-
φάσεις για τις πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ. Άνοιξε το σύστηµα δι-
οικητικών πράξεων του ΟΠΕΚΕΠΕ τη Δευτέρα 2 Νοεµβρίου του
2021, ώστε οι παραγωγοί, µέσω των συµβούλων τους, των Κέν-
τρων Υποδοχής Δηλώσεων και άλλων, να µπορούν να προβούν
σε διορθωτικές δηλώσεις. 

Ειδικότερα, δε, σε ό,τι αφορά στους ελέγχους των εκτάσεων
να υπενθυµίσω τα εξής: Ο διασταυρωτικός έλεγχος ιδιοκτησίας
είχε προαναγγελθεί από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και είχε ανακοινωθεί από
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης στην Ολοµέλεια της Βουλής
στις 19 Φεβρουαρίου του 2021. Στον πρώτο διασταυρωτικό
έλεγχο του ΟΠΕΚΕΠΕ µε την ΑΑΔΕ, µετά από την υποβολή των
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δηλώσεων, σε σύνολο εξίµισι εκατοµµυρίων δηλώσεων αγροτε-
µαχίων στα έξι εκατοµµύρια τριακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες εξα-
κόσια είκοσι ένα αγροτεµάχια, δηλαδή σε ποσοστό 98,3% των
αγροτεµαχίων της χώρας, η ταύτιση των εκτάσεων ήταν απόλυτη
και η πληρωµή της προκαταβολής 70% της βασικής ενίσχυσης
έγινε στο ακέραιο. Μόλις σε εκατόν δεκατρείς χιλιάδες τριακόσια
εβδοµήντα εννέα αγροτεµάχια, δηλαδή στο 1,7% των δηλωµέ-
νων αγροτεµαχίων, εµφανίστηκε αναντιστοιχία δηλώσεων ΑΑΔΕ
και ΟΠΕΚΕΠΕ και οι δηλώσεις αυτές ετέθησαν σε διασταυρωτικό
έλεγχο. 

Συµπερασµατικά, από τις πεντακόσιες ενενήντα  µία χιλιάδες
τετρακόσιες πενήντα εννέα αιτήσεις βασικής ενίσχυσης οι πεν-
τακόσιες είκοσι ένας χιλιάδες εξακόσιοι πενήντα επτά δικαιούχοι
-δηλαδή η συντριπτική πλειονότητα των παραγωγών- που είχαν
υποβάλει ορθά την αίτησή τους, έλαβαν κανονικά την προκατα-
βολή του 70% της βασικής ενίσχυσης και θα λάβουν, όπως ορί-
ζεται, το σύνολο του ποσού στην εκκαθάριση του Δεκεµβρίου.

Στις εξήντα τρεις χιλιάδες διακόσιες δεκαέξι περιπτώσεις πα-
ραγωγών που διαπιστώθηκε διαφορά µεταξύ ΑΑΔΕ και ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ οι αιτήσεις δεσµεύθηκαν για διασταυρωτικό έλεγχο, µετά
από την ολοκλήρωση του οποίου θα καταβληθεί το σύνολο των
δικαιούµενων ποσών µε την εκκαθάριση του Δεκεµβρίου. Οι γε-
ωργοί που για οποιονδήποτε λόγο επιθυµούν να µεταβάλουν
στοιχεία των αιτήσεων τους στο πλαίσιο διόρθωσης προφανών
σφαλµάτων, υποβάλλουν τις αλλαγές συγκεκριµένων πεδίων της
ενιαίας αίτησης ενίσχυσης είτε µέσω των Κέντρων Υποδοχής Δη-
λώσεων, που είχαν αρχικά απευθυνθεί για καταχώρηση, είτε
απευθείας στο πληροφοριακό σύστηµα του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Όπως είπα εδώ στις 2 Νοεµβρίου του 2021, έχει τεθεί σε λει-
τουργία η εφαρµογή διοικητικών πράξεων ενιαίας αίτησης ενί-
σχυσης σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην εγκύκλιο «Διόρθωση
προφανών σφαλµάτων µέσω διοικητικών πράξεων και υποβολή
εκπρόθεσµων αιτήσεων». 

Επίσης, µε το υπ’ αριθµ. 69218 έγγραφο του ΟΠΕΚΕΠΕ µε
θέµα την τροποποίηση της εγκυκλίου, τροποποιήθηκε η ανω-
τέρω εγκύκλιος ώστε να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα που
προέκυψαν µε τις διασταυρώσεις των ΑΤΑΚ. Έτσι, οι παραγωγοί
µπορούν να προβούν σε διορθωτικές δηλώσεις που αφορούν
στις παρακάτω κατηγορίες: Πρώτον, αντιστοίχιση ΑΤΑΚ µε
σωστό αγροτεµάχιο. Δεύτερον, αλλαγή ΑΤΑΚ. Τρίτον, αλλαγή
ποσοστού ιδιοκτησίας ανά αγροτεµάχιο. Τέταρτον, εισαγωγή του
αριθµού  ΑΤΑΚ για την κάλυψη της δηλωθείσας έκτασης.

Γι’ αυτό και στις 17 Νοεµβρίου από το Βήµα της Βουλής προ-
έτρεψα τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους να προβούν σε
βελτιώσεις. 

Παράλληλα, ο ΟΠΕΚΕΠΕ αυτεπάγγελτα σε περιοχές «NATURA»
προβαίνει σε βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε, λοιπόν,

ότι σίγουρα πρέπει να γίνει διασταύρωση στοιχείων, να υπάρχει
ένας ενδελεχής έλεγχος σε ό,τι αφορά στους πραγµατικούς
αγρότες και στους πραγµατικούς κτηνοτρόφους. Άλλωστε, πρέ-
πει να γίνει ένα καθαρόαιµο µητρώο, να ξέρουµε ποιος είναι
αγρότης, ποιος είναι κτηνοτρόφος. Κανείς δεν λέει ότι δεν πρέπει
να γίνεται αυτός ο απαιτούµενος έλεγχος, η διασταύρωση στοι-
χείων -και ψηφιοποιηµένα, πλέον, µε τη νέα υπηρεσία του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ- σε ό,τι αφορά στα Κέντρα Υποδοχής Δηλώσεων, στην
ενιαία αίτηση ενίσχυσης, αλλά και στα δικαιώµατα. Αρκεί, όµως,
-πάµε στο άλλο µεγάλο ζήτηµα- να υπερκεράσετε κάθε γραφει-
οκρατικό εµπόδιο και αγκύλωση, προκειµένου σε εύλογο χρονικό
διάστηµα -γι’ αυτές τις δηλώσεις που εκκρεµούν- να µπορέσουν
να πληρωθούν οι αγρότες. 

Να γίνει η απαραίτητη διασταύρωση των στοιχείων που λέτε,
αλλά θα πρέπει να υπάρχει ο χρόνος υποβολής -όπως είπα και
στην πρωτολογία µου- διοικητικών πράξεων για να διορθωθούν
κάποια σφάλµατα, τυχόν σφάλµατα, τυχόν παραλείψεις -αυτή η
αναντιστοιχία ανάµεσα στην ΑΑΔΕ και στον ΟΠΕΚΕΠΕ- για να
µην υπάρχουν προβλήµατα και να µπορέσουµε να βάλουµε σω-
στές βάσεις ώστε να µην ταλαιπωρείται ο αγροτοκτηνοτροφικός
κλάδος.

Πάµε λίγο στη µεταφορά δικαιωµάτων. Ενώ ξεκίνησε αυτή η
διαδικασία για το εθνικό απόθεµα σε ό,τι αφορά στα δικαιώµατα
των αγροτών και των κτηνοτρόφων, βεβαίως, για τα βοσκοτο-
πικά, την τελευταία στιγµή -δηλαδή τώρα, στις 26 Οκτωβρίου,
πριν από δύο µήνες περίπου- λέτε ως Υπουργείο, ότι δεν µπορεί
να γίνει η µεταφορά των δικαιωµάτων διότι είναι έκνοµη ενέρ-
γεια, ότι παραβιάζει το ενωσιακό δίκαιο, ότι δεν µπορεί να γίνει
η κατανοµή των ευρωπαϊκών κονδυλίων. Σίγουρα το εθνικό από-
θεµα είναι υπέρ των νέων αγροτών ηλικιακά ή γι’ αυτούς που θέ-
λουν να δραστηριοποιηθούν στην ύπαιθρο είτε αγροτικά είτε
κτηνοτροφικά. Κανείς δεν αντιλέγει γι’ αυτό. Είναι, δηλαδή, κυ-
ρίως για τις νέες γενιές που θέλουν να επενδύσουν στην ύπαι-
θρο, στον πρωτογενή τοµέα και πρέπει και εµείς ως πολιτεία να
τους βοηθήσουµε. 

Όµως, εδώ τι γίνεται; Βγαίνει µια υπουργική απόφαση, η
οποία, κύριε Υπουργέ, έχει αναδροµική ισχύ. Και ερωτώ εγώ: Χαί-
ρουν ισοπολιτείας και ισονοµίας οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
όταν το κράτος, η Κυβέρνηση τους λέει µετά από οκτώ, εννιά
µήνες, σχεδόν µετά από έναν χρόνο, ότι αυτό είναι έκνοµη ενέρ-
γεια; Και ξέρετε, έχουν προβεί σε µια διαδικασία, προκειµένου
να διεκπεραιώσουν όλη τη διαδικασία που χρειάζεται για να µπο-
ρέσουν να πάνε σε µεταφορά δικαιωµάτων -όπως έγινε, αν θέ-
λετε, και τα προηγούµενα χρόνια- και ξαφνικά τους λέµε ότι δεν
µπορεί να γίνει µεταφορά των δικαιωµάτων. Τι σηµαίνει αυτό; Το
αντιλαµβάνεστε πάρα πολύ ορθά. Σηµαίνει ότι γίνεται συρρί-
κνωση της αγροτικής και κτηνοτροφικής εκµετάλλευσης. Έχουν
κάνει έναν διαφορετικό προγραµµατισµό και την τελευταία
στιγµή τους λέµε ότι δεν µπορεί να γίνει µεταφορά δικαιωµάτων
από το εθνικό απόθεµα. Άλλος ήταν ο προγραµµατισµός, άλλο
οραµατίζονταν. Ωραία, αν ήταν έκνοµη ενέργεια -που δεν πρέπει
να υπάρχουν σαφώς έκνοµες ενέργειες και πρέπει να εφαρµο-
σθεί και το ενωσιακό δίκαιο στον αγροτικό κτηνοτροφικό κλάδο-
θα έπρεπε να τους ειδοποιήσουµε εγκαίρως, διότι η µεταφορά
δικαιωµάτων, κύριε Υπουργέ, γίνεται από το 2013. Εδώ υπάρ-
χουν εγκύκλιοι από τα Υπουργεία και των προηγουµένων κυβερ-
νήσεων -µεταξύ αυτών και η δική σας κυβέρνηση ήταν το 2013-
που λένε ότι µπορεί να γίνει µεταφορά των δικαιωµάτων. 

Σύµφωνα και µε τους συνεταιρισµούς και µε την ένωση Σερ-
ρών υπάρχει µια πρόταση: Να ισχύει η ΚΥΑ, αλλά να µπορούν οι
άνθρωποι να προγραµµατίσουν χρονικά, να ξέρουν την αγροτική
και κτηνοτροφική τους εκµετάλλευση από 1-1-2022. Δεν µπορείς
να τους λες ξαφνικά το Μάρτιο ότι: «Ξέρετε κάτι; Ό,τι κάνατε,
κάνατε. Δεν ισχύει η µεταφορά δικαιωµάτων.» Και να βγαίνουν
εκτός προγραµµατισµού σε ό,τι αφορά την αγροτική και κτηνο-
τροφική εκµετάλλευση για τη µεταφορά δικαιωµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κατ’ αρχάς, να επαναλάβω ότι είχε ανακοινώσει
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης από τον Φεβρουάριο την τρο-
ποποίηση και ότι µε τη δυνατότητα διόρθωσης δόθηκε και δίνεται
επαρκής χρόνος.

Τώρα, σε σχέση µε την πληρωµή της προκαταβολής της βασι-
κής ενίσχυσης του 2020 και την αναφορά σας σε µειώσεις, όπως
έχετε στην ερώτησή σας, να σηµειώσουµε ότι στην πληρωµή της
προκαταβολής της βασικής ενίσχυσης του 2020 δεν εφαρµό-
στηκε η ύψους 2,5% γραµµική µείωση της αξίας των δικαιωµά-
των για τις ανάγκες αναπλήρωσης του εθνικού αποθέµατος. Η
εν λόγω µείωση εφαρµόστηκε στην εξόφληση του Δεκεµβρίου
του 2020.

Για την κάλυψη των απαιτήσεων χορήγησης δικαιωµάτων βα-
σικής ενίσχυσης από το εθνικό απόθεµα σε γεωργούς νεαρής
ηλικίας και σε γεωργούς που αρχίζουν τώρα τη δραστηριότητά
τους στην προκαταβολή της βασικής ενίσχυσης εφαρµόστηκε
γραµµική µείωση στην αξία όλων των δικαιωµάτων σε ποσοστό
2,5%. 

Τα ανώτατα εθνικά όρια ορίζονται στο παράρτηµα 3, του κα-
νονισµού 1307 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου και τροποποιούνται σε ετήσια βάση µε εκτελεστικούς
κανονισµούς της Επιτροπής. Για το έτος 2021 περιορίστηκαν σε
σχέση µε τα αντίστοιχα όρια του 2020. Ο αριθµός των αιτούντων,
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το περιεχόµενο των αιτήσεων και τα αποτελέσµατα των ελέγχων
µεταβάλλουν την πληρωµή των αιτήσεων από έτος σε έτος. 

Σε ό,τι αφορά στη µεταβίβαση δικαιωµάτων εθνικού αποθέµα-
τος, να σας γνωρίσουµε ότι σύµφωνα µε τα άρθρα 58, 60 και 63
του κανονισµού 1306 και το άρθρο 4 του κανονισµού 2988 σχε-
τικά µε την προστασία των οικονοµικών συµφερόντων των ευρω-
παϊκών κοινοτήτων, αλλά και κατά πάγια νοµολογία του
δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σκοπός της δηµιουργίας
του εθνικού αποθέµατος και της χορήγησης δικαιωµάτων βασι-
κής ενίσχυσης είναι η ενίσχυση της άσκησης γεωργικής δραστη-
ριότητας, ενώ δεν µπορεί να γίνεται επίκληση των κανόνων της
Ένωσης δολίως ή καταχρηστικώς. 

Τα κράτη-µέλη έχουν, συνεπώς, την υποχρέωση να λαµβάνουν
κατάλληλα µέτρα ώστε να εξασφαλίζεται η ορθή λειτουργία του
εθνικού αποθέµατος και ιδίως υποχρεούνται να λαµβάνουν τα
αναγκαία µέτρα προκειµένου να βεβαιώνονται για το υποστατό
και νοµότυπο των χορηγήσεων δικαιωµάτων, των µεταβιβάσεων
και των πληρωµών, καθώς και προς αποτροπή και δίωξη των πα-
ρατυπιών και καταχρηστικών πρακτικών. 

Κατά συνέπεια, η χορήγηση δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης
από το εθνικό απόθεµα µπορεί να ανακληθεί και τα ποσά ενίσχυ-
σης που έχουν καταβληθεί και αντιστοίχως τα δικαιώµατα αυτά
µπορούν να αναζητηθούν σε περίπτωση που διαπιστώνεται ότι
οι δικαιούχοι δηµιούργησαν τεχνητά τις προϋποθέσεις για την
απόκτηση των δικαιωµάτων ή χρησιµοποίησαν πρακτική που συ-
νιστά καταχρηστική εκµετάλλευση των δικαιωµάτων. 

Τα ανωτέρω προκύπτουν από την εφαρµογή της ενωσιακής
νοµοθεσίας που είναι υπερκείµενη της εθνικής. Βάσει αυτών, το
2021 η µεταβίβαση σε τρίτους δικαιωµάτων εθνικού αποθέµατος
του έτους 2020 αποτελεί πρακτική που συνιστά καταχρηστική εκ-
µετάλλευση των δικαιωµάτων που χορηγήθηκαν στους µεταβι-
βαστές και συνεπώς τεχνητή συνθήκη. 

Τέλος, επισηµαίνεται ότι η ορθή εφαρµογή της ενωσιακής και
εθνικής νοµοθεσίας αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την
εισροή των ενωσιακών γεωργικών ενισχύσεων στη χώρα µας, οι
οποίες είναι απαραίτητες για την αύξηση της ανταγωνιστικότη-
τας της ελληνικής γεωργίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Επόµενη είναι η όγδοη µε αριθµό 276/13-12-2021 επίκαιρη

ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Προσκόµµατα στη διαδικασία έκδοσης της υπουργικής απόφα-
σης για την υιοθέτηση του διαχειριστικού σχεδίου λειτουργίας
του αλιευτικού εργαλείου γρίπος που σύρεται από το σκάφος».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Κεδίκογλου.
Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε τον ευρωκανονισµό 1967/2005 απαγορεύονται τα

συρόµενα αλιευτικά εργαλεία εντός τριών ναυτικών µιλίων από
την ακτή. Προβλέπουν, όµως, παρέκκλιση και το επιτρέπουν, αν
τα αλιεύµατα δεν υπερβαίνουν το 10% βάρους του αλιεύµατος
και χρειάζεται διαχειριστικό σχέδιο. Έτσι, λοιπόν, έγινε το 2017
µε διαχειριστικό σχέδιο και χορηγήθηκε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση στην Ελλάδα παρέκκλιση, επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µε
σχέδιο παρακολούθησης µέχρι τον Μάρτιο του 2020. 

Η έκθεση και τα συµπεράσµατά της, που έδωσε το Ελληνικό
Κέντρο Θαλασσίων Ερευνών, το ΕΛΚΕΘΕ, αποδεικνύουν επιστη-
µονικά, τεκµηριωµένα ότι η λειτουργία της βιντζότρατας σε επι-
λεγµένες περιοχές δεν προκαλεί βλάβες στα ιχθυαποθέµατα.
Και, βεβαίως, έχουν και άλλες παρατηρήσεις από τον έλεγχο που
κάνανε. Μάλιστα, τέτοιες άδειες παρέκκλισης µε βιντζότρατες
λειτουργούν στην Ιταλία, στην Ισπανία, στη Γαλλία, στην Κροα-
τία, αλλά και σε γειτονικές χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στην Αλβανία, στην Τουρκία, στην Αίγυπτο, στην Αλγερία. 

Με βάση, λοιπόν, την έκθεση του ΕΛΚΕΘΕ η σηµερινή Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας κατέθεσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση
τον Γενάρη του 2021 το διαχειριστικό της σχέδιο για να συνεχι-
στεί η χορήγηση παρέκκλισης για τη λειτουργία της βιντζότρα-

τας για µια νέα τριετία από το 2021 ως το 2023. Η γενική διεύ-
θυνση Θαλασσίων και Αλιευτικών Ερευνών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έδωσε άδεια για να προχωρήσετε στην έκδοση υπουρ-
γικής απόφασης. Έπρεπε να το έχετε κάνει, γιατί η αλιευτική πε-
ρίοδος ξεκινάει την 1η του Οκτώβρη µέχρι τις 31 του Μάρτη.
Δηλαδή, αυτοί οι άνθρωποι χάσανε την αλιευτική περίοδο και κα-
ταδικάστηκαν από εσάς να µην έχουν εισόδηµα, αφού δεν τους
απαντάτε, δεν προχωράτε την υπουργική απόφαση. Και δεν είναι
αλήθεια ότι έχει απαγορευτεί η βιντζότρατα αφού δίνεται παρέκ-
κλιση σε µια σειρά χωρών που ανέφερα. 

Σε ό,τι αφορά στην εθελοντική, µε ένα πρόγραµµα τον Οκτώ-
βριο του 2020, δεν στέκει, αφ’ ενός γιατί η αποζηµίωση είναι
ασύµφορη και αφ’ ετέρου εσείς το 2021 υποβάλλατε αίτηµα για
χορήγηση της παρέκκλισης, καταθέτοντας διαχειριστικό σχέδιο.
Δίκαια, λοιπόν, είναι σε απόγνωση αυτοί οι άνθρωποι. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε τη σηµερινή µας επίκαιρη ερώτηση ρωτάµε
και ζητάµε ταυτόχρονα: Γιατί έχει παγώσει η διαδικασία έκδοσης
υπουργικής απόφασης για τη θέσπιση του διαχειριστικού σχε-
δίου για το αλιευτικό εργαλείο γρίπος; Τι µέτρα θα πάρει η Κυ-
βέρνηση για να εξασφαλιστεί άµεσα η εφαρµογή του
διαχειριστικού σχεδίου, καθώς και η τήρηση των όρων και προ-
ϋποθέσεων που προβλέπει, ώστε οι αλιείς να µπορούν να επιβιώ-
σουν και να υπάρχει έλεγχος, όπως υπήρχε έλεγχος και την
προηγούµενη τριετία, των συνεπειών στο θαλάσσιο οικοσύ-
στηµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. Είναι ένα θέµα µεγάλο
αυτό και απασχολεί τους αλιείς όλων των νησιών.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, η αλιεία µε το εργαλείο γρίπος που
σύρεται από σκάφος ή βιντζότρατα ρυθµίζεται σε εθνικό επίπεδο
µε το βασιλικό διάταγµα 817/1966. Με το προεδρικό διάταγµα
553/1979, όπως τροποποιήθηκε και µε το προεδρικό διάταγµα
669/1980 και ισχύει, απαγορεύεται η έκδοση νέων αδειών αλιείας
για το εργαλείο. Με άλλα λόγια, ήδη από το 1979, πάνω από σα-
ράντα χρόνια πριν, το ελληνικό κράτος έχει αποφασίσει να µην
εκδίδονται νέες άδειες αλιείας µε αυτό το εργαλείο. 

Επιπλέον των ανωτέρω, η διενέργεια της αλιείας µε το εργα-
λείο της βιντζότρατας διέπεται επίσης από τις γενικές διατάξεις
και αρχές του κανονισµού 1380 της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί
Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής και από τις ειδικές διατάξεις του κα-
νονισµού 1967/2006 σχετικά µε τα µέτρα διαχείρισης για τη βιώ-
σιµη εκµετάλλευση των αλιευτικών πόρων στη Μεσόγειο
Θάλασσα. Δηλαδή, η λειτουργία του εν λόγω αλιευτικού εργα-
λείου δεν επιτρέπεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και η µέχρι σή-
µερα δραστηριοποίηση των αλιέων µε το εργαλείο αυτό γινόταν
είτε δοκιµαστικά είτε κατά παρέκκλιση µε συγκεκριµένο σχέδιο
διαχείρισης, που το τελευταίο έληξε τον Μάρτιο του 2020.

Για την επίτευξη της βιώσιµης αλιείας στη Μεσόγειο, αρχικά η
Επιτροπή µε τον κανονισµό 1967 θέσπισε αυστηρότερο ρυθµι-
στικό πλαίσιο για λόγους προστασίας της βιοποικιλότητας. Επι-
πλέον, ο κανονισµός 1380/2013 για την Κοινή Αλιευτική Πολιτική
προβλέπει ότι τα κράτη-µέλη θα έχουν προληπτική προσέγγιση
για τη διαχείριση της αλιείας και έχει σκοπό να διασφαλίσει ότι
η εκµετάλλευση των έµβιων βιολογικών πόρων της θάλασσας
αποκαθιστά και διατηρεί τους πληθυσµούς των αλιευόµενων
ειδών πάνω από τα επίπεδα εκείνα που µπορούν να εξασφαλί-
σουν τη µέγιστη βιώσιµη απόδοση. 

Η Κυβέρνηση στο πλαίσιο των µέτρων για την προστασία του
θαλάσσιου περιβάλλοντος και µε υψηλό αίσθηµα κοινωνικής ευ-
θύνης απέναντι στους Έλληνες αλιείς, πλοιοκτήτες επαγγελµα-
τικών αλιευτικών σκαφών που φέρουν το εργαλείο γρίπος,
προτάσσοντας την ανάγκη στήριξης των αλιέων της βιντζότρα-
τας και λόγω της λήξης του σχεδίου διαχείρισης και της µη ανα-
νέωσής του, προχώρησε τον Σεπτέµβρη του 2020 στην
επιδότηση συνολικού ύψους 5.750.000 ευρώ σε αλιείς για την
απόσυρση του εργαλείου γρίπος που σύρεται από σκάφος, µε
το ύψος του κατ’ αποκοπή ποσού ενίσχυσης ήσσονος σηµασίας
de minimis να ορίζεται σε 25.000 ευρώ ανά σκάφος, στο ανώτατο
όριο που επιτρέπεται για τα αλιευτικά σκάφη που ενεργοποίησαν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4387



άδεια αλίευσης µε βιντζότρατα έστω και µία από τις χρονιές
2017, 2018, 2019, 2020 ή σε 20.000 ευρώ ανά σκάφος για αλιευ-
τικά σκάφη που είχαν, αλλά δεν ενεργοποίησαν τη σχετική άδεια. 

Δικαιούχοι ήταν οι επαγγελµατίες αλιείς, πλοιοκτήτες σκαφών
που φέρουν το εργαλείο γρίπος σε όλη την επικράτεια ανάλογα
µε το ποσοστό ιδιοκτησίας τους και εφόσον δραστηριοποιούνταν
τα έτη που προαναφέρθηκαν. 

Δόθηκε η δυνατότητα να αντικαταστήσουν τα εργαλεία τους
µε νέα εργαλεία. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι τα εναποµείναντα
αλιευτικά σκάφη µε το εργαλείο γρίπος έως το τέλος του 2020
ήταν µόλις εκατόν τριάντα οκτώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Μανωλά-

κου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι επιστη-

µονικά ούτε νοµικά τεκµηριωµένα αυτά που λέτε. Λέτε ότι το
1979 αποφασίστηκε να µην δίνονται νέες άδειες λειτουργίας.
Πράγµατι οι βιντζότρατες ήταν εννιακόσιες. Σήµερα είναι ζήτηµα
αν έχουν αποµείνει εκατόν είκοσι. Συνεπώς, οι παλαιές συνέχισαν
να υπάρχουν. Τώρα και αυτές τις «σκοτώνετε» βίαια χωρίς να εν-
διαφέρεστε, µάλιστα, πως θα ζήσουν αυτές οι οικογένειες. 

Λέτε ότι το απαγορεύει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχω µπροστά
µου τον κανονισµό 1967/2005 που επικαλείστε. Το άρθρο 13
πράγµατι, το είπα και στην πρωτοµιλία µου, απαγορεύει τέτοια
σε συρόµενα εργαλεία. Όµως, το ίδιο άρθρο λέει -το διαβάζω
από τον κανονισµό-: «Κατά παρέκκλιση του πρώτου εδαφίου η
χρήση δραγών επιτρέπεται εντός τριών ναυτικών µιλίων από την
ακτή, ανεξαρτήτως βάθους υπό τον όρο ότι τα αλιεύµατα ειδών
άλλων εκτός των οστρακοειδών δεν υπερβαίνουν το 10% του συ-
νολικού ζώντος βάρους του αλιεύµατος». Αυτό είναι µέσα από
τον κανονισµό που εσείς επικαλείστε. 

Δεύτερον, λέτε ότι προστατεύετε τη βιώσιµη βιοποικιλότητα.
Η έκθεση του ΕΛΚΕΘΕ, αυτού του ερευνητικού κέντρου το οποίο
είναι υψηλής ποιότητας και είναι το µοναδικό που έχουµε, δεν τη
δέχεστε; Τι λέει; Είναι µέσα από την έκθεση που εσείς δεχτήκατε
και καταθέσατε στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να πάρετε νέα έγ-
κριση. Λέει: «Δεν επιτρέπεται για τις βιντζότρατες το ψάρεµα
πάνω από θαλάσσια λιβάδια ποσειδωνίας», δηλαδή εκεί που πάνε
και γεννάνε τα ψάρια. «Έγινε παρακολούθηση µέσω του δορυ-
φορικού συστήµατος παρακολούθησης σκαφών για την αναγνώ-
ριση και τον έλεγχο των αλιευτικών δραστηριοτήτων και θέσεων.
Η αλιευτική προσπάθεια της βιντζότρατας αντιπροσωπεύει το 1%
της συνολικής αλιευτικής προσπάθειας απ’ όλα τα εργαλεία και
το κύριο είδος που ψαρεύει είναι η µαρίδα. Τα αποθέµατά της
βρίσκονται εντός ασφαλών βιολογικών ορίων και το απορριφθέν
µέρος αντιπροσωπεύει ένα µικρό ποσοστό περίπου το 1%». 

Διαβάζω από τα επιστηµονικά τεκµηριωµένα ή γιατί οι επιστή-
µονες αυτοί ήταν και τα τρία χρόνια και παρακολουθούσαν, πη-
γαίνανε µαζί µε τους ψαράδες στις βιντζότρατες. 

Και πού καταλήγουν; Καταλήγουν και λένε: «Συµπεραίνουµε
ότι ένα σχέδιο διαχείρισης βιντζότρατας µπορεί να υποστηριχτεί
και µπορεί να είναι πλήρως τεκµηριωµένο». Λέω µια µικρή περί-
ληψη από αυτά που εσείς καταθέσατε.

Όµως, γιατί τους εξαφανίζετε βίαια και τους καταδικάζετε σε
µόνιµο lockdown; Η απαγόρευση του γρίπου θα ευνοήσει τις ιχ-
θυοκαλλιέργειες, αυτές τις µεγάλες µονοπωλιακές επιχειρήσεις
τις οποίες και χρηµατοδοτείτε µε εκατοµµύρια και µε το lock-
down σε αυτούς δώσατε χρήµατα και από το Ταµείο Ανάκαµψης
αυτούς έχετε και δεν απαιτείτε περιορισµούς και ειδικά περιβαλ-
λοντικά σχέδια και διαµαρτυρίες πολλές υπάρχουν όπως ο Δή-
µαρχος του Πόρου κ.λπ.. Θέλετε τη γενίκευση της ιχθυοκαλ-
λιέργειας. Και, βεβαίως, µετά από τις βιντζότρατες έρχεται σειρά
για τις µηχανότρατες, το γριγρί κ.λπ..

Άρα, εµείς αυτό που λέµε είναι ότι τους επιχειρηµατίες -δεν
µας κάνει εντύπωση- τους χρηµατοδοτείτε. Γι’ αυτούς είναι όλη
σας η πολιτική και αποδεικνύεται και στην περίπτωση της βιντζό-
τρατας. Όµως και οι ψαράδες να βγάλουνε τα συµπεράσµατά
τους, να ενωθούν µε άλλους αγρότες και κτηνοτρόφους προκει-
µένου µε τους αγώνες τους να ανατρέψουν αυτή την αντιαλιευ-
τική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πρώτα απ’ όλα µια κουβέντα για τις ιχθυοκαλ-
λιέργειες. Δεν είναι όλες µεγάλες επιχειρήσεις. Στην ιδιαίτερη
πατρίδα µου, στην Εύβοια, είναι µικρές -θα έλεγα- επιχειρήσεις,
τοπικές που δίνουν ανάσα στην τοπική οικονοµία. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά στους αλιείς µε βιντζότρατα τους δίνε-
ται η δυνατότητα, εκτός της ενίσχυσης, να δραστηριοποιούνται
µε άλλα εργαλεία, να επιδοτηθούν και να αδειοδοτηθούν σχε-
τικά. 

Στην ουσία, στο πλαίσιο της εθνικής διαχείρισης των θαλάσ-
σιων πόρων και των ιχθυαποθεµάτων, η υιοθέτηση προληπτικών
µέτρων αποτελεί, όπως προείπα, ενωσιακή επιταγή και εθνική
αναγκαιότητα. Γίνεται µε γνώµονα την προστασία και τη διαφύ-
λαξη του θαλάσσιου οικοσυστήµατος, την οποία έθεσε ως προ-
τεραιότητα η ελληνική Κυβέρνηση αποφασίζοντας να µην
συνεχιστούν οι παρεκκλίσεις. Είναι ένα µέτρο που λήφθηκε µε
γνώµονα τη διατήρηση της αλιευτικής ικανότητας και τη βιωσι-
µότητα των αλιέων µας, συγχρόνως, µε την προστασία του θα-
λάσσιου περιβάλλοντος, του δηµοσίου συµφέροντος και του
µέλλοντος των ελληνικών θαλασσών και του παραγωγικού τους
πλούτου. Οι αλιείς µας που χρησιµοποιούσαν το συγκεκριµένο
εργαλείο γνώριζαν εδώ και σαράντα χρόνια ότι το εργαλείο αυτό
θα καταργείτο κάποια στιγµή. 

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι οι αλιείς -ξανά
σας το λέω- µπορούν να συνεχίσουν να ασκούν κανονικά τις αλι-
ευτικές δραστηριότητες µε το ίδιο σκάφος, αλλά µε άλλα αλιευ-
τικά εργαλεία για τα οποία είτε διατηρούν άδεια είτε µπορούν να
αδειοδοτηθούν. Πιστεύω, όµως, ότι όπως ο Πρωθυπουργός τό-
νισε κατ’ επανάληψη και όπως κι εσείς επισηµαίνετε στην ερώ-
τησή σας πολύ σωστά, ο έλεγχος των συνεπειών στο θαλάσσιο
οικοσύστηµα αποτελεί προτεραιότητα και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της Κυβέρνησης και νοµίζω όλων των συναδέλφων µέσα
στη Βουλή οι οποίοι πρέπει να φροντίσουµε για το µέλλον. Τα ιχ-
θυαποθέµατα στις ελληνικές θάλασσες έχουν µειωθεί σε ιστο-
ρικά χαµηλά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 726/29-102021 ερώτηση

του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσα-
λονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπασικής Αριστεράς κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Η Κυβέρνηση εξαφανίζει τις µυδοκαλλιέργειες,
πλουτοπαραγωγικό εξαγωγικό κλάδο της χώρας».

Θα απαντήσει και σε αυτή την ερώτηση ο κ. Σίµος Κεδίκογλου. 
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα και καλή εβδοµάδα.
Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτηση αυτή κατατέθηκε στις 29 Οκτω-

βρίου µε τον τρόπο της γραπτής ερώτησης και δυστυχώς δεν
απαντήθηκε από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων. Άρα, το πρώτο ερώτηµα το οποίο τίθεται είναι: Για ποιον
λόγο δεν έχει απαντήσει γραπτώς και ερχόµαστε σήµερα στη
διαδικασία της επίκαιρης και δεν έχουµε λάβει τίποτα γραπτό,
όπως δεν έχουµε λάβει τίποτα γραπτό και οι µυδοκαλλιεργητές;
Και, δυστυχώς, δεν έχω λάβει τίποτα από την Κυβέρνηση ως
απάντηση εδώ και περίπου δεκαοκτώ µήνες. 

Σας θυµίζω ότι έχουµε υποβάλει επτά ερωτήσεις για το συνηµ-
µένο θέµα και για να καταλάβετε τι τραβάνε κυριολεκτικά οι µυ-
δοκαλλιεργητές από τη δική σας Κυβέρνηση σας αναφέρω ότι
οι ερωτήσεις έγιναν: 31-7-2020, 14-1-2021, 5-4-2021, 17-8-2021,
30-9-2021, 29-10-2021 και σε όλη αυτή την περίοδο τουλάχιστον
τριακόσιες επιχειρήσεις µε εξαγωγικό χαρακτήρα έχουν λάβει
µόνο υποσχέσεις, αλλά τίποτα ως αποτέλεσµα.

Ο κλάδος της µυδοκαλλιέργειας, δυστυχώς, τα δύο τελευταία
χρόνια πλήττεται πρώτον, από την πανδηµία και το µεγάλο πρό-
βληµα στην αγορά του 2020 και δεύτερον, από τις ακραίες συν-
θήκες καύσωνα εξαιτίας της κλιµατικής κρίσης το 2021. 

Το βασικό πρόβληµα, όµως, του κλάδου είναι ότι πλήττεται κυ-
ριολεκτικά εξαιτίας της προχειρότητας, της υποκρισίας, αλλά και
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της αναλγησίας –κυριολεκτικά- της Κυβέρνησης Μητσοτάκη που
δεν τους δίνει ούτε µια απάντηση και προφανώς δεν τους δίνει
καµµία ενίσχυση. 

Κύριε Υφυπουργέ, οι µυδοκαλλιεργητές -που το 80% των εξα-
γωγών γίνεται από τον Θερµαϊκό Κόλπο- είναι σε απόγνωση, διότι
δεν έχουν έναν σοβαρό άνθρωπο εκ µέρους της Κυβέρνησης να
κάτσουν να συζητήσουν, γιατί τους κοροϊδεύετε. Και τους κοροϊ-
δεύετε συνολικά ως Κυβέρνηση και η προηγούµενη πολιτική ηγε-
σία και η σηµερινή πολιτική ηγεσία, διότι εκτός από την περσινή
καταστροφή που είχαν λόγω της πανδηµίας, για την οποία δεν
βοηθήσατε τον κλάδο, φέτος στον Θερµαϊκό Κόλπο εξαιτίας των
ακραίων κλιµατικών συνθηκών, του καύσωνα που ζήσαµε, κατα-
στράφηκε και η φετινή παραγωγή, αλλά και ο γόνος της επόµε-
νης χρονιάς. 

Οι αρµόδιοι Υπουργοί µπροστά σε όλα αυτά εξαντλούνται σε
υποσχέσεις και µάλιστα ιδιαίτερα υποκριτικές. Ξεκίνησαν από πέ-
ρυσι, από την έκθεση, όπου είχε έρθει ο κ. Βορίδης. Συναντήθηκε
µαζί τους, µε στελέχη της αυτοδιοίκησης, αλλά έκτοτε τίποτα.
Συνέχισαν όλοι οι Υπουργοί που πέρασαν και από τη δική σας
θέση και, δυστυχώς, µαθαίνουµε ότι και από τη δική σας πλευρά
δεν τους έχετε δώσει καµµία απάντηση. Και απορώ για ποιον
λόγο δεν τους δώσατε γραπτά την απάντηση. Δεν µπορώ να κα-
ταλάβω γιατί το Υπουργείο δεν απευθύνεται σε έναν τέτοιο δυ-
ναµικό εξαγωγικό κλάδο –που δεν παίρνει καµµία επιδότηση
ούτε καµµία αποζηµίωση- για να τους δώσετε µια λύση. Έχει κα-
ταστραφεί η παραγωγή. Έχει καταστραφεί ο γόνος κι εσείς το
µόνο που έχετε να τους πείτε είναι υποσχέσεις. Είναι ένας κλά-
δος εξαγωγικός που δυστυχώς στηρίζει –και το καταλαβαίνετε-
παραγωγικά και τη γειτονική περιοχή. Όλη η τοπική κοινωνία και
οικονοµία εξαρτάται από το πώς θα πάει η παραγωγή. Και τώρα
για δύο χρόνια τίποτα; Καµµία συζήτηση; Καµµία προοπτική; Και
για την επόµενη χρονιά ούτε γόνος; 

Άρα, λοιπόν, οι ερωτήσεις είναι απλές και σας τις έχουµε θέσει
γραπτώς. Τι θα κάνετε; Με ποιον τρόπο και µε ποιους πόρους θα
αποζηµιώσετε τους µυδοπαραγωγούς για την καταστροφή; Πώς
θα προχωρήσετε σε ρυθµίσεις ώστε ο ακραίος καύσωνας να µπει
στις προϋποθέσεις των αποζηµιώσεων και πώς θα στηρίξετε τον
κλάδο της µυδοκαλλιέργειας;

Θα επανέλθω στη δεύτερη τοποθέτησή µου.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πρώτα απ’ όλα, προσωπικά,
στο µικρό διάστηµα που είµαι στο Υπουργείο, είχα τρεις συναν-
τήσεις τουλάχιστον, µε τους µυδοκαλλιεργητές και αρκετές
ακόµα µε εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Τώρα, επί των ερωτηµάτων σας, να σας αναφέρω τα εξής: Το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει ενηµερωθεί
τόσο από τις τοπικές υπηρεσίες αλιείας, όσο και από τους ίδιους
τους παραγωγούς, ότι το µεγαλύτερο µέρος της αδιάθετης πα-
ραγωγής µυδιών και γόνου, δηλαδή η µελλοντική παραγωγή του
2022, καταστράφηκε λόγω εµφάνισης υπερβολικής ποσότητας
φυτοπλαγκτού και δραµατικής µείωσης του οξυγόνου, γεγονός
στο οποίο συνέβαλαν και οι υψηλές θερµοκρασίες στη θάλασσα. 

Επίσης, σύµφωνα µε φορείς υδατοκαλλιεργειών, η κατάσταση
στην περιοχή καλλιέργειας ήταν ήδη βεβαρηµένη λόγω του
COVID, της πανδηµίας που δεν επέτρεψε να πραγµατοποιηθούν
πωλήσεις το προηγούµενο έτος, το 2020, παρά µόνο σε µικρά
επίπεδα, µε αποτέλεσµα η παραγωγή να παραµείνει στις εγκα-
ταστάσεις. 

Όπως προκύπτει από σχετικό έγγραφο της γενικής γραµµα-
τείας Ενωσιακών Πόρων και Υποδοµών του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
µέτρα ενίσχυσης του «Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας
και Θάλασσας» στο πλαίσιο του κανονισµού 508/2014 για το Ευ-
ρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας, προκειµένου να αντιµε-
τωπιστούν οι οικονοµικές συνέπειες εξαιτίας της πανδηµίας, η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συν-
θήκες πανδηµίας έχει προβεί σε τροποποίηση του εν λόγω κα-
νονισµού προκειµένου τα µέτρα αυτά να χρησιµοποιηθούν ως

εργαλεία για την αντιµετώπιση των οικονοµικών συνεπειών στον
κλάδο της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας. 

Συγκεκριµένα, το άρθρο 55 για τα µέτρα δηµόσιας υγείας, το
οποίο µπορεί να στηρίξει µέτρα για τη χορήγηση κεφαλαίου κί-
νησης και παροχή αντιστάθµισης της υδατοκαλλιέργειας για την
προσωρινή αναστολή ή µείωση της παραγωγής και των πωλή-
σεων ή για πρόσθετα κόστη αποθεµατοποίησης µεταξύ 1ης Φε-
βρουαρίου και 31ης Δεκεµβρίου 2020 ως συνέπεια της
πανδηµίας, στο πλαίσιο του άρθρου 55 έχει ενεργοποιηθεί η
«Δράση 2» του µέτρου 3.2.11 µέτρα για τη δηµόσια υγεία και
έχουν εκδοθεί δύο προσκλήσεις, η υπ’ αριθµόν 1471/9-7-2021
Πρόσκληση Υποβολής Αιτήσεων Χρηµατοδότησης για ένταξη
στη «Δράση 2» του µέτρου 3.2.11, µε συνολική δηµόσια δαπάνη
25 εκατοµµυρίων ευρώ και η υπ’ αριθµόν 1924/21-9-2021 Πρό-
σκληση Υποβολής Αιτήσεων στο ίδιο µέτρο, µε συνολική δηµόσια
δαπάνη 5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πέραν του µέτρου 3.2.11, σηµειώνουµε ότι το κλάδος είχε τη
δυνατότητα να λάβει χρηµατοδότηση και για ιδιωτικές επενδύ-
σεις στο πλαίσιο του µέτρου 3.2.2. για παραγωγικές επενδύσεις
στην υδατοκαλλιέργεια. Σε αυτό το µέτρο έχουµε την υπ’ αριθ-
µόν 1405 Πρόσκληση στις 26 Σεπτεµβρίου 2017 που έχει προ-
ϋπολογισµό 1.930.000 ευρώ, την υπ’ αριθµόν 1613 µε
προϋπολογισµό 965.000 ευρώ και την υπ’ αριθµόν 1597 που βρί-
σκεται σε εξέλιξη.

Θα πω περισσότερα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεδίκογλου, ξεκινήσατε λέγοντας ότι κάνατε πολλές συ-

ναντήσεις στη διάρκεια της δικής σας παρουσίας στην πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Ξέρετε, µε τις συναντήσεις δεν βγαίνει το µεροκάµατο και µε
τις συναντήσεις που έχετε κάνει µέχρι τώρα, οι µυδοπαραγωγοί
στα νοικοκυριά τους, στα σπίτια τους, δεν µπορούν να πάνε τί-
ποτα για δύο χρόνια. 

Κύριε Κεδίκογλου, αναφερθήκατε στο µέτρο 3.2.11. Ξέρετε
ποιοι εντάχθηκαν στο µέτρο αυτό; 

Θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, λοιπόν, επειδή αναφέρθηκε
µόλις τώρα ο κ. Κεδίκογλου, τον πίνακα που έχει αυτούς που
πήραν τα 25 εκατοµµύρια ευρώ.

Κύριε Κεδίκογλου, θα µου βρείτε µέσα σ’ αυτούς τους µυδο-
καλλιεργητές; Μπορώ να σας τους βρω εγώ. Ξέρετε ποιες εται-
ρείες έχουν πάρει από 2 εκατοµµύρια ευρώ; Εβδοµήντα
επιχειρήσεις έχουν πάρει. Οι µυδοκαλλιεργητές είναι τριακόσιες,
τουλάχιστον, επιχειρήσεις και αν θα βρείτε εδώ µέσα πέντε, είναι
ζήτηµα. Μιλάµε για επιχειρήσεις, όχι µικροµεσαίους, όχι παρα-
γωγούς. 

Γιατί έρχεστε στη Βουλή και λέτε τέτοια υποκριτικά; Νοµίζετε
ότι δεν θα βρούµε εµείς τον πίνακα του επιχειρησιακού προγράµ-
µατος; Προφανώς, χρηµατοδοτείτε τις µεγάλες υδατοκαλλιέρ-
γειες. Έτερον εκάτερον. 

Για τους µυδοπαραγωγούς σας ρωτώ, κύριε Κεδίκογλου. Αφή-
στε αυτήν την υποκρισία, η οποία συνεχίζεται από την Κυβέρ-
νησή σας. Θέλετε να τα πάρουµε µε τη σειρά; Τους είδε πρώτα
ο κ. Βορίδης, µαζί µε τοπικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και
αυτοδιοικητικούς τον Σεπτέµβριο του 2020. Τους υποσχέθηκε ότι
µέχρι τον Νοέµβριο τα λεφτά θα είναι στο Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους. Περάσατε µήπως να τα πάρετε, γιατί δεν προλάβαινα
εγώ να πάω από εκεί, κύριε Κεδίκογλου; Γιατί τους κοροϊδεύετε; 

Στη συνέχεια ήρθαµε εδώ και κάναµε εµείς επίκαιρη ερώτηση,
γιατί δεν απαντούσατε γραπτά, στον κ. Οικονόµου, τον προκά-
τοχό σας. Ξέρετε τι µας είπε ο κ. Οικονόµου; Κάπου τα έχω γραµ-
µένα. Μας είπε ότι θα γίνει µία πρόταση την οποία θα την
εξετάσει το επιχειρησιακό πρόγραµµα, για να ζητήσετε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση να γίνει ένα διαφορετικό µέτρο, όχι αυτό που
τους έλεγε βέβαια ο κ. Βορίδης, αλλά κάτι άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μήπως το έχετε να µας το καταθέσετε; Διότι γνωρίζω ότι ο κ.
Οικονόµου για τα υποκριτικά του καθήκοντα ανέβηκε σε ανώτερη
θέση, για να υποκρίνεται εκεί ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.
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Τώρα έρχεστε εσείς. Έχετε να µας δείξετε κάποια άλλη υποκρι-
τική ικανότητα;

Εδώ, όµως, µιλάµε για κάτι συγκεκριµένο κι έρχεται το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και µας απαντά ότι δεν προβλέπεται ακραίος
καύσωνας ως αίτιο χρηµατοδότησης. Κι εσείς ο ίδιος πριν από
λίγο διαβάσατε ένα κείµενο που το επιβεβαιώνουν και οι περιφε-
ρειακές υπηρεσίες, ότι δηλαδή έχουν θανατωθεί τα µύδια και ο
γόνος της επόµενης χρονιάς. Τι περιµένετε, δηλαδή; Δεν θα πά-
ρετε καµµία πρωτοβουλία να εντάξετε τον ακραίο καύσωνα, για
παράδειγµα και τις κλιµατικές συνθήκες ως όρο αποζηµίωσης
των πληγέντων; Ούτε αυτό δεν θα κάνετε; 

Ειλικρινά αναρωτιέµαι για ποιον λόγο είστε εκεί, Υπουργέ. Μας
απαντάτε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο λες και είστε δηµοσιο-
γράφος. Εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δεν σας ρω-
τάµε αν έγινε ο καύσωνας. Εκεί ζούµε και το ξέρουµε. Εµείς
είµαστε µαζί µε τους µυδοπαραγωγούς. Εσείς δεν είστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, ρωτάµε συγκεκριµένα τα εξής: Είπε ο κ. Βορίδης για
λεφτά στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Πού είναι; Είπε για
ειδικό µέτρο ο κ. Οικονόµου στο επιχειρησιακό πρόγραµµα. Πού
είναι; Είπε στη συνέχεια η δική σας Κυβέρνηση ότι θα δώσετε
αποζηµιώσεις. Πού είναι; Πού είναι η στρεµµατική απόδοση; Πού
είναι η επιδότηση για τις ζηµίες που έχουν πάθει λόγω του
COVID; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε Φά-
µελλε, να το «τρέξουµε» λίγο γιατί έχουµε και το νοµοσχέδιο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, αλλά εδώ
πέρα µας κοροϊδεύουν ενάµιση χρόνο και κοροϊδεύουν και τους
µυδοπαραγωγούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι χαρακτηρι-
σµούς, τοποθετήσεις.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, εγώ λέω ότι είναι πολιτική κο-
ροϊδία, κύριε Πρόεδρε, να έχουµε τους µυδοπαραγωγούς στην
αναµονή εδώ και ενάµιση χρόνο, να εξαγγέλλουν µέτρα τα οποία
δεν υλοποιούνται και να µας λέει ο Κεδίκογλου ότι θα βάλει 25
εκατοµµύρια ευρώ τα οποία πήραν οι µεγάλες ιχθυοκαλλιέρ-
γειες. 

Γι’ αυτό σας ρωτώ, κύριε Κεδίκογλου; Σας µιλάµε για τριακό-
σιες επιχειρήσεις που έχουν από πίσω πολλούς περισσότερους
εργαζόµενους που εδώ και ενάµιση χρόνο δεν έχουν να ζήσουν.
Και σας ζητάµε να µας πείτε αν θα δώσετε ενίσχυση λόγω COVID
ανά στρέµµα. Θα δώσετε ενίσχυση ανά στρέµµα υδατοκαλλιέρ-
γειας και µυδοπαραγωγής για τον καύσωνα; Καταστράφηκαν τα
πάντα! 

Εγώ πήγα στις καλλιέργειες. Δεν υπάρχει πλέον ούτε γόνος
για την επόµενη χρονιά. Έχει πάει κανείς από εσάς από εκεί να
δει τι γίνεται; Μόνο υποσχέσεις. Δυστυχώς, τα πράγµατα έχουν
ξεφύγει και πρέπει να µας πείτε πολύ συγκεκριµένα τι θα κάνετε.
Να µας πείτε ευθέως ποιες θα είναι οι επιδοτήσεις λόγω COVID
και ποιες θα είναι οι επιδοτήσεις λόγω του ακραίου καύσωνα -το
διαβάσατε πρώτο πρώτο- συγκεκριµένα, ανά στρέµµα πραγµα-
τικό που οι υπηρεσίες σάς βεβαίωσαν ότι καταστράφηκε. Είναι
το µόνο που µπορείτε να κάνετε σήµερα. Όχι άλλες υποσχέσεις
και κοροϊδία, κύριε Κεδίκογλου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να µου πείτε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εάν υπάρ-
χουν στα µέτρα που σας προανέφερα αιτήσεις µυδοκαλλιεργη-
τών, οι οποίες δεν έγιναν δεκτές. Υπάρχουν κάποιες προϋπο-
θέσεις για να µπορέσουν να υπάρξουν οι αποζηµιώσεις. Όπου
πληρούνταν οι προϋποθέσεις, δόθηκαν οι ενισχύσεις.

Τώρα ας πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Ο ν.4797/2021
δεν συµπεριλαµβάνει στις θεοµηνίες την ακραία αύξηση θερµο-
κρασίας περιβάλλοντος, όπως προκύπτει και από το σχετικό έγ-

γραφο του Υπουργείου Οικονοµικών το οποίο αναφέρατε. Για τις
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τοµέα αλιείας και
υδατοκαλλιέργειες εφαρµοστέος είναι ο κανονισµός 1388 της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά µε την κήρυξη ορισµένων κατη-
γοριών ενισχύσεων στους τοµείς αυτούς ως συµβατών µε την
εσωτερική αγορά. Σύµφωνα µε το άρθρο 3 του παραπάνω κανο-
νισµού ο καύσωνας δεν συµπεριλαµβάνεται στο είδος των γεγο-
νότων που συνιστούν θεοµηνία και ως εκ τούτου ούτε η αύξηση
της θερµοκρασίας των υδάτων.

Επειδή η προστασία του περιβάλλοντος είναι στην υψηλή προ-
τεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού ιδι-
αίτερα, σας παραπέµπω και σε άλλη σηµερινή απάντησή µου σε
ερώτηση της συναδέλφου για τα αναγκαία προφυλακτικά µέτρα
που λαµβάνουµε για το περιβάλλον φροντίζοντας ταυτόχρονα
την εξασφάλιση της βιωσιµότητας των επαγγελµατιών και των
παραγωγών µας. Θα καταβάλουµε κάθε προσπάθεια ώστε να
υπάρξει και εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης ολοκληρωµένο πλαίσιο
προστασίας του περιβάλλοντος και µέτρων πρόληψης και ανα-
κούφισης από την κλιµατική αλλαγή. Αυτή είναι µια προσπάθεια
στην οποία πιστεύω ότι όλοι µπορούµε να συµπαραταχθούµε. 

Και κάτι πιο συγκεκριµένο. Στο πλαίσιο του άρθρου 35 του κα-
νονισµού 508 της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του µέτρου 3.1.11
του Ταµείου Αλληλοβοήθειας για δυσµενή καιρικά φαινόµενα και
περιβαλλοντικά συµβάντα του Επιχειρησιακού Προγράµµατος
Αλιείας και Θάλασσας, οι αλιείς και οι υδατοκαλλιεργητές θα
µπορούσαν να ενισχυθούν για ζηµιές από καιρικά φαινόµενα και
περιβαλλοντικά συµβάντα. Ωστόσο, η ενεργοποίηση του µέτρου
εξαρτάται από την ύπαρξη και τη λειτουργία ταµείου αλληλοβοή-
θειας, που, όµως, δεν έγινε µέχρι σήµερα από τους ενδιαφερό-
µενους. Δεν έχουν συγκροτηθεί ταµεία αλληλοβοήθειας ούτε
από τους αλιείς ούτε από τους υδατοκαλλιεργητές στο πλαίσιο
της εγκυκλίου 4370 που είναι από την κυβέρνησή σας. Δεν αντα-
ποκρίθηκε κανένας. 

Απευθύνουµε εκ νέου έκκληση για να δηµιουργηθεί το ταµείο
αλληλοβοήθειας προκειµένου να είναι δυνατή η καταβολή απο-
ζηµιώσεων από το ΕΠΑΛ σε αλιείς και υδατοκαλλιεργητές για
απώλειες οφειλόµενες σε δυσµενή καιρικά φαινόµενα ή σε περι-
βαλλοντικά συµβάντα.

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι σε αυτήν την δύσκολη εξί-
σωση, γιατί βλέπετε ότι κοινοτικά δεν γίνεται αποδεκτό, ταµείο
αλληλοβοήθειας δεν είχε συγκροτηθεί, ασφάλιση δεν είχαν, ψά-
χνουµε τρόπους, γιατί συµφωνώ µαζί σας ότι είναι ένας σηµαν-
τικός κλάδος της εθνικής µας οικονοµίας, να εξασφαλίσουµε την
επιβίωσή τους και την περαιτέρω ανάπτυξή τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Η τρίτη µε αριθµό 273/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού µε θέµα: «Απαξίωση των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Νεότητας του Αγίου
Κοσµά» και η δεύτερη µε αριθµό 265/6-12-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σίας Αναγνωστοπούλου µε θέµα:
«Εκκωφαντική σιωπή του ΥΠΠΟΑ στο περιστατικό λογοκρισίας
της θεατρικής παράστασης του Χριστόφορου Ζαραλίκου» προς
την Υπουργό Πολιτισµού δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος
των ερωτώντων Βουλευτών. 

Η επόµενη που θα συζητηθεί είναι η πέµπτη µε αριθµό 271/10-
12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Άνδρος: όργιο αυθαι-
ρεσιών για την κατασκευή αιολικού σταθµού». Θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η τέταρτη επίκαιρη ερώτηση που υπο-

χρεώνοµαι να καταθέσω σε αυτήν την Αίθουσα και δυστυχώς
φαίνεται να συνεχίζει η Κυβέρνηση να κάνει τα στραβά µάτια
απέναντι στο έγκληµα που γίνεται στην Άνδρο.

Στις 14 Δεκεµβρίου του 2020 η γενική διεύθυνση Δηµόσιας Πε-
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ριουσίας έδωσε την παραχώρηση δικαιώµατος χρήσης αιγιαλού
και συνεχιζόµενου θαλάσσιου χώρου στο στενό του Κορθίου για
να κατασκευαστεί βιοµηχανικό αιολικό πάρκο στη θέση Φραγ-
κάκι. Ο χώρος που παραχωρήσατε -και γι’ αυτό κάλεσα εσάς ως
Υπουργείο Οικονοµικών- είναι διπλά «Νatura», προστατεύεται δη-
λαδή από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε δύο αντίστοιχες οδηγίες.

Μετά από καταγγελίες πολιτών για τις πολλές παραβιάσεις,
στις 3 µε 4 Νοεµβρίου έκανε αυτοψία το λιµεναρχείο και διαπι-
στώθηκε ότι η υπό κατασκευή προβλήτα παραβιάζει διπλά τους
όρους παραχώρησης και ως προς τον χώρο που έχει κατασκευα-
στεί και ως προς τα υλικά. Δηλαδή, κοινώς, ενώ θα έπρεπε να
είναι να είναι µια ελαφριά κατασκευή µε ξύλα και φυσικά υλικά,
σκάφτηκε όλη η παραλία µπήκαν τόνοι τσιµέντου και τσιµεντόλι-
θοι και έγινε µία µόνιµη κατασκευή. 

Με βάση την απόφασή σας θα έπρεπε να υπάρχει αυτοδίκαιη
ανάκλησή της όταν υπάρχει παραβίαση. Κι, όµως, εσείς δεν προ-
χωρήσετε στη διαπιστωτική πράξη της ανάκλησής της µε απο-
τέλεσµα η εταιρεία να συνεχίσει την κατασκευή, την παράνοµη,
όπως τεκµηριώθηκε και από το λιµεναρχείο, και να έχει µεταφέ-
ρει αυτήν τη στιγµή σχεδόν όλα τα υλικά που χρειαζόταν.

Θέλω να µας πείτε για ποιον λόγο παραβήκατε την απόφαση
και τον νόµο και δεν βγάλατε απόφαση ανάκλησης της παραχώ-
ρησης και µε ποιες ενέργειες έχετε διαφυλάξει και θα διαφυλά-
ξετε αυτόν τον δηµόσιο πόρο που είναι ο αιγιαλός, µια πάρα
πολύ σηµαντική παραλία του νησιού από την οποία εξαρτώνται
εκατοντάδες επιχειρήσεις για την οικονοµική τους επιβίωση και
τα δηµόσια έσοδα για τα οποία είστε υπεύθυνοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η τήρηση όλων των περιβαλλοντικών όρων
και κανόνων σε οποιαδήποτε δραστηριότητα είναι αδιαπραγµά-
τευτη. Η Κυβέρνηση έχει δώσει έµπρακτα δείγµατα γραφής ως
προς αυτό. Ανάλογα δείγµατα γραφής δόθηκαν και θα δοθούν
για το ζήτηµα που θίγεται στην ερώτησή σας και θα το αντιλη-
φθείτε από την ενηµέρωση και την τοποθέτησή µου.

Οφείλω, όµως, να δούµε όλο το ιστορικό του ζητήµατος
αυτού. Με απόφαση του προϊσταµένου της γενικής διεύθυνσης
Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Περιουσιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών παραχωρήθηκε στην εταιρεία «Greek Wind
Power Α.Ε.» το δικαίωµα χρήσης αιγιαλού και συνεχόµενου θα-
λάσσιου χώρου για την εκτέλεση του έργου «Κατασκευή αιολι-
κού σταθµού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας ισχύος 15MW
στη θέση Φραγκάκι της Δηµοτικής Ενότητας Κορθίου, Δήµου Άν-
δρου, Περιφερειακής Ενότητας Κυκλάδων, Περιφέρειας Νοτίου
Αιγαίου». Για το συγκεκριµένο έργο υπάρχει και απόφαση έγκρι-
σης περιβαλλοντικών όρων η οποία είναι δεσµευτική. Στη συγκε-
κριµένη απόφαση τέθηκαν όροι για τη διασφάλιση της
προστασίας του φυσικού και ανθρωπογενούς περιβάλλοντος.

Όπως γνωρίζετε την αρµοδιότητα για τον έλεγχο τήρησης των
εγκεκριµένων περιβαλλοντικών όρων έχουν το Σώµα Επιθεωρη-
τών Περιβάλλοντος και οι αρµόδιες υπηρεσίες των αποκεντρω-
µένων διοικήσεων και των περιφερειών σε έργα και δραστη-
ριότητες της χωρικής αρµοδιότητάς τους. Υπήρξαν πράγµατι κα-
ταγγελίες στις 27 Αυγούστου για το συγκεκριµένο έργο για ζη-
τήµατα που αφορούν στη µη νόµιµη χρήση του γηπέδου
εγκατάστασης και της οδοποιίας πρόσβασης σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στην απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων.
Διενεργήθηκε επιτόπιος έλεγχος από υπαλλήλους της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης Αιγαίου, διαπιστώθηκαν παραβάσεις και
όπως ενηµερωθήκαµε είναι σε εξέλιξη διαδικασία επιβολής κυ-
ρώσεων από την πλευρά τους. 

Στη δευτερολογία µου θα σας ενηµερώσω για τις ενέργειες
της αρµόδιας κτηµατικής υπηρεσίας για το συγκεκριµένο ζή-
τηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω
γιατί ο Υπουργός επέλεξε να µιλήσει µόνο ενάµισι λεπτό ενώ είχε
τρία, αντί να µας παρουσιάσει όλα τα στοιχεία για να µπορεί να

γίνει διάλογος. Προφανώς θέλει να τα παραθέσει αφού έχω ολο-
κληρώσει τη δευτερολογία µου γιατί φοβάται µήπως µπορώ να
απαντήσω. Διότι δεν δικαιολογείται αλλιώς, κύριε Υπουργέ.

Γιατί δεν πήρατε όλο τον χρόνο που είχατε στη διάθεσή σας
να ολοκληρώσετε ότι θέλετε να µας πείτε; Δεν µας έχετε δώσει
ούτε ένα στοιχείο. Είναι αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία; Επι-
τρέπεται αυτό το πράγµα; Δεν µας έχετε δώσει ούτε ένα στοι-
χείο. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο να του δώσει τον χρόνο που δεν χρη-
σιµοποίησε για να µας ολοκληρώσει την απάντησή του. Σε τι θέ-
λετε να σας απαντήσω; Στο τίποτα που µου απαντήσατε; Σοβαρά
µιλάτε; Θα σας τα πω, όµως. Μην ανησυχείτε.

Τι γίνεται στο Φραγκάκι, µε το χαρακτηριστικό όνοµα; Η Κυ-
βέρνηση µέχρι στιγµής έχει χωροθετήσει ένα αιολικό χωρίς κα-
νέναν περιορισµό που θα έπρεπε να απορριφθεί µε κάθε µέσο
και τρόπο, αν στοιχειωδώς εφάρµοζε την ευρωπαϊκή οδηγία και
για τη δέουσα εκτίµηση, αλλά και για την προστασία των περιο-
χών «NATURA».

Έχετε βάλει ένα αιολικό στη φωλιά του σπιζαετού, ενώ γίνεται
πρόγραµµα «LIFE» για την προστασία του σπιζαετού και έχει δε-
χτεί καταγγελίες από τους εταίρους σας ως Κυβέρνηση στο πρό-
γραµµα, γιατί και η ελληνική κυβέρνηση είναι εταίρος στο
πρόγραµµα για την προστασία του σπιζαετού. 

Εννοείται ότι το υφιστάµενο χωροταξικό των ΑΠΕ, που µας
έχετε πει ότι είναι κατάπτυστο και θα το αλλάζατε, δεν το έχετε
αλλάζει. Παραβιάζετε τους όρους του υφιστάµενου χωροταξι-
κού. Έχετε δεχτεί καταγγελίες για την πολιτική κληρονοµιά, γιατί
είναι ένα µνηµείο πολιτικής κληρονοµιάς, προστατευόµενο από
την UNESCO οι ξερολιθιές της Άνδρου. Έχει δεχτεί καταγγελίες
από τη Ελληνική Εταιρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισµού και από
τον Σύλλογο Ανδρίων Αµερικής, αυτούς που τόσο πολύ χαϊ-
δεύετε κατά τα άλλα, αλλά όταν σας µιλάνε οι οµογενείς µας για
τον τόπο τους, δεν υπάρχει θέµα, άλλες είναι οι προτεραιότητες. 

Μας είχατε πει αρχικά ότι µπορεί να γίνει το έργο και ενώ είναι
η περίοδος αναπαραγωγής, γιατί βγήκε ένας διευθυντής από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και έκανε και η γενετική τροποποίηση
στον σπιζαετό και είπε ότι άλλες περιόδους θα αναπαράγεται
από ό,τι αναπαραγόταν, στα χαρτιά βέβαια. Εκφοβίστηκαν οι πο-
λίτες µε πρόστιµα για COVID όταν πήγαν να παρατηρήσουν τις
εργασίες και τους είπαν ότι παρενοχλούσαν τους εργαζόµενους
και γι’ αυτό τους έβαλαν πρόστιµο COVID!

Διάνοιξη δρόµου για την κατασκευή αιολικού χωρίς οικοδοµική
άδεια µε τη συνοδεία αστυνοµίας, παρ’ όλο που δεν υπήρχε οι-
κοδοµική άδεια, κατασκευή τεράστιων δρόµων κατά µήκος και
πλάτος για να περάσουν φορτηγά βάρους ογδόντα τόνων προς
το Στενό Φραγκάκι, χωρίς οικοδοµική άδεια, χωρίς να τηρούνται
αποστάσεις ασφαλείας ανάµεσα στις ανεµογεννήτριες και στο
οδικό δίκτυο των ΟΤΑ. Κατασκευή της προβλήτας στο Στενό
Κορθίου σε λάθος σηµείο από ό,τι είχε χωροθετηθεί -και όχι
λάθος-, παρανόµως σε άλλο σηµείο από ό,τι είχε χωροθετηθεί
µε υλικά που παραβιάζουν όλες τις αδειοδοτήσεις. 

Είναι αυτονόητη υποχρέωσή σας να ανακαλέσετε αυτή την
άδεια, να αποκαταστήσετε το τοπίο. Και εσείς µας λέτε τι;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, θα µε ακούσετε…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ας τα λέγατε να τα συζητήσουµε.
Μην µου τα λέτε τώρα που δεν θα µπορώ να απαντήσω. Τι είναι
αυτά;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Δεν θα χρειαστεί να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην κάνετε διά-
λογο. Θα απαντήσετε τώρα, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Συνεχίστηκαν τα έργα; Λόγω της
αργοπορίας σας, έφτασαν οι ανεµογεννήτριες;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, θα µε ακούσετε πρώτα και θα δούµε αν χρει-
αστεί να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Αρσένη. Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε συνάδελφε, όπως πάντα, βιάζεστε. Όπως προανέφερα,
στη δευτερολογία µου θα σας ενηµερώσω για την εξέλιξη της
συγκεκριµένης υπόθεσης, καθώς και για τις ενέργειες της αρµό-
διας κτηµατικής υπηρεσίας.

Μετά από σήµα του Λιµεναρχείου Άνδρου το οποίο ενηµέρωνε
για αυθαίρετες επεµβάσεις εντός του αιγιαλού και του θαλάσ-
σιου χώρου στην ως άνω περιοχή, η Κτηµατική Υπηρεσία Κυκλά-
δων Α’ διαβίβασε τα σχετικά στοιχεία που αφορούν στις
καταγγελίες στη γενική διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας και Κοι-
νωφελών Περιουσιών στις 22 Νοεµβρίου. Ταυτόχρονα, στην ίδια
γενική διεύθυνση υποβλήθηκαν καταγγελίες και αναφορές κα-
τοίκων και φορέων της περιοχής. 

Η γενική διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Πε-
ριουσιών άµεσα και συγκεκριµένα στις 30 Νοεµβρίου έδωσε εν-
τολή στην Κτηµατική Υπηρεσία Κυκλάδων Α’ να προχωρήσει
στην άµεση διενέργεια αυτοψίας και να λάβει όλα τα µέτρα που
προβλέπει ο νόµος. Επιπλέον επισηµάνθηκε ότι σε περίπτωση
που προκύψει ζήτηµα ανάκλησης της σχετικής απόφασης παρα-
χώρησης, η απαιτούµενη αυτοψία θα πρέπει να συνοδεύεται µε
σχετική εισήγηση της ανωτέρω οικείας κτηµατικής υπηρεσίας. 

Πράγµατι, η Κτηµατική Υπηρεσία Κυκλάδων Α’ απέστειλε την
έκθεση αυτοψίας και ελέγχου που πραγµατοποίησε για τη συγ-
κεκριµένη υπόθεση στη γενική διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας
και Κοινωφελών Περιουσιών στις 10 Δεκεµβρίου. Όπως γνωρί-
ζετε, για να ανακληθεί µια απόφαση παραχώρησης και να λη-
φθούν εκ παραλλήλου µέτρα προστασίας της κοινόχρηστης
έκτασης, θα πρέπει να διαπιστωθεί µε ακρίβεια η παράβαση των
όρων της παραχώρησης, η οποία αποτυπώνεται σε τεχνική έκ-
θεση ελέγχου που συντάσσεται κατόπιν διενέργειας επιτόπιας
αυτοψίας. Κι αυτό έγινε. Άµεσα, στις 14 Δεκεµβρίου, τέσσερις
ηµέρες µετά, η Γενική Διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας και Κοι-
νωφελών Περιουσιών ενηµέρωσε εγγράφως ότι θα ληφθούν όλα
τα προβλεπόµενα από την ισχύουσα νοµοθεσία µέτρα προστα-
σίας για τη διασφάλιση των συµφερόντων του δηµοσίου στην πε-
ριοχή. Κυρίως, όµως, ενηµέρωσε ότι πρόκειται να προβεί στην
ανάκληση της απόφασης παραχώρησης. 

Όπως διαπιστώνετε, κύριε συνάδελφε, συνεπώς διενεργήθη-
καν όλες οι απαιτούµενες ενέργειες να υπάρχει πλήρης τήρηση
της νοµιµότητας.

Σας ευχαριστώ. 
Απλώς µόνο βιάζεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Βιάζεστε, συνάδελφε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δύο µήνες µετά!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Οι ηµεροµηνίες δεν λένε δύο µήνες µετά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Στις 3 Νοεµβρίου…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Οι ηµεροµηνίες είναι συγκεκριµένες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν ακούγεστε.

Σας παρακαλώ.
Κύριε Βεσυρόπουλε, όπως ξέρετε εσείς ως έµπειρος κοινο-

βουλευτικός, δεν προβλέπεται τριτολογία…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Απλώς δεν σας άρεσε. Περιµένατε άλλη απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν προβλέπονται

τριτολογίες.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Η ανάκληση θα γίνει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βεσυρό-

πουλε, δεν προβλέπονται τριτολογίες ούτε διακοπή του Προ-
εδρεύοντος. Εσείς είστε ευγενής άνθρωπος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατόπιν συνεννόησης των ερω-
τώντων Βουλευτών µε τους αρµόδιους Υπουργούς, δεν θα συ-
ζητηθούν η έκτη µε αριθµό 275/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Άµεση κάλυψη των αναγκών σε σχολικούς νοσηλευ-

τές», η ένατη µε αριθµό 281/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση παραβιάζει τις αποφάσεις του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου απολύοντας το προσωπικό καθαριότητας
στο Υπουργείο Οικονοµικών µετά από είκοσι έτη δουλειάς», η δέ-
κατη µε αριθµό 277/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Επιδείνωση αντί για επίλυση των προβληµάτων
των πληγέντων από τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι» και η τρίτη µε
αριθµό 274/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Έκτακτη εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση των
στρατευµένων εν όψει των εορτών και δωρεάν και ασφαλή µε-
τακίνησή τους κατά τις εορταστικές άδειες».

Εισερχόµαστε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 278/13-12-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’Βόρειου
Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κουµουτσά-
κου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Συµ-
µορίες ανηλίκων - Έξαρση εγκληµατικότητας ανηλίκων εντός και
εκτός σχολείου». Θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη κ. Τάκης Θεοδωρικάκος.

Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα σε όλους.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ που είσαστε εδώ στον κοινο-

βουλευτικό έλεγχο, σας τιµά η διαθεσιµότητά σας να απαντήσετε
σε ερωτήσεις Βουλευτών. Θέλω να θέσω ένα σηµαντικό θέµα,
ένα κοινωνικό θέµα που δυστυχώς παίρνει διαστάσεις και είναι
σε έξαρση τον τελευταίο καιρό. Πρόκειται για τις επαναλαµβα-
νόµενες βίαιες συµπεριφορές και εγκληµατικές ενέργειες από
συµµορίες ανηλίκων. 

Οι συχνές συλλήψεις µαθητών µε συµµετοχή σε τέτοιες συµ-
µορίες, οι βίαιες συµπλοκές, οι ληστείες ακόµα και η συµµετοχή
σε διακίνηση ναρκωτικών επιβεβαιώνουν την έξαρση του φαινο-
µένου και αυτό εύλογα δηµιουργεί µεγάλη ανησυχία όχι µόνο σε
γονείς, όπως είµαι εγώ που έχω δύο αγόρια σε εφηβική ηλικία,
αλλά στο σύνολο της κοινωνίας.

Και πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι σε επισκέψεις µου
σε αστυνοµικά τµήµατα του Βόρειου Τοµέα, που είναι η περιφέ-
ρεια που εκλέγοµαι, επιβεβαιώθηκε στις συνοµιλίες που είχα µε
τα στελέχη τους και τους ανθρώπους που εκεί εργάζονται και
παρέχουν τις υπηρεσίες τους η έξαρση του φαινοµένου. Αρκεί
να αναφερθεί ότι, µε στοιχεία του Υπουργείου σας, το 2021 δια-
κόσιοι δεκαοχτώ ανήλικοι ξυλοκοπήθηκαν και διακόσιοι έντεκα
ληστεύτηκαν από µέλη τέτοιων οµάδων, που έχουν συµπεριφο-
ρές συµµορίας και που δυστυχώς απαρτίζονται από νέα παιδιά.
Κι όλα αυτά τα φαινόµενα δεν είναι µακριά µας, είναι κοντά µας,
είναι στις πλατείες, στους δρόµους που τα παιδιά µας διασκεδά-
ζουν, συναντούν τους φίλους τους και περνάνε τις ώρες της σχό-
λης τους. Είκοσι πέντε συµµορίες δρουν σήµερα στην Αττική και
επειδή γνωρίζετε πολύ καλά και τη δική σας εκλογική περιφέρεια
στον Νότιο Τοµέα της Αθήνας, είµαι βέβαιος ότι έχετε εικόνα τέ-
τοιων συµπεριφορών και φαινοµένων και εκεί.

Όσον αφορά, τέλος, την κατάσταση καραντίνας που επιβλή-
θηκε στην ελληνική κοινωνία λόγω της πανδηµίας, πρέπει να σας
πω ότι σε εκείνη την περίοδο είχαµε αύξηση 10% σε βίαιες συµ-
περιφορές και 30% στην εφηβική παραβατικότητα, σε σύγκριση
µε το 2019. Η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, είναι: Πώς βλέπει να εξε-
λίσσεται το φαινόµενο αυτό το Υπουργείο σας και τι προτίθεται
να κάνει, ποια µέτρα σχεδιάζει για την αντιµετώπισή του, ανα-
γνωρίζοντας ότι δεν είναι µόνο ζήτηµα του δικού σας Υπουργείου
αλλά αγγίζει και την αρµοδιότητα άλλων Υπουργείων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα σας.
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Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση, η οποία βρίσκω
ότι έχει πολύ σηµαντικό ενδιαφέρον γιατί, χωρίς καµµία αµφιβο-
λία, δεν υπάρχει κανένα µέλλον στον τόπο αν οι νέοι άνθρωποι
δεν διασφαλίζουµε ότι αναπτύσσονται µέσα σε ένα σωστό περι-
βάλλον µε τις κατάλληλες δυνατότητες, για να είναι πετυχηµένοι
άνθρωποι στη ζωή τους και µε προσφορά φυσικά του βασικού
αγαθού της ασφάλειας.

Το θέµα το οποίο θίγετε πιστεύω ότι είναι αρκετά περίπλοκο.
Η παραβατικότητα ανήλικων παιδιών, πολλές φορές µαθητών
σχολείων, συνδέεται σίγουρα µε πάρα πολλούς παράγοντες. Συ-
νεπώς η αντιµετώπιση του προβλήµατος θα πρέπει να συνδέεται
µε την αξιοποίηση όλων των παραγόντων. Πιστεύω ότι πολύ µε-
γάλο ρόλο παίζει η οικογένεια, οι παρέες των φίλων, παίζει το
σχολείο, οι εκπαιδευτικοί και η σχέση ενός παιδιού µε τους δα-
σκάλους και τους καθηγητές. Μεγάλο ρόλο έχει παίξει η πολύ
σηµαντική ανάπτυξη του διαδικτύου όσον αφορά τα παιδιά. Πολ-
λές φορές η παραβατικότητα συνδέεται µε ένταξη σε οπαδικές
δραστηριότητες, αθλητικές δραστηριότητες όχι µε την υγιή έν-
νοια αλλά µε την έννοια του χουλιγκανισµού προφανώς. Εποµέ-
νως, έχουµε να κάνουµε µε ένα περίπλοκο πρόβληµα.

Σε ό,τι αφορά την έκταση του προβλήµατος θα ήθελα να προ-
σθέσω στα σωστά στοιχεία που αναφέρατε, κύριε Κουµουτσάκο,
ότι το 2019, είχαµε χίλιους διακόσιους εξήντα έναν δράστες πα-
ραβατικών ενεργειών, ανηλίκους. Το 2020, είχαµε χίλιους τρια-
κόσιους εβδοµήντα. Το 2021, τα πρώτα δύο τετράµηνα, έχουµε
οκτακόσιους εβδοµήντα επτά, ενώ θέλω να ενηµερώσω την
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι τα βασικά αδικήµατα για τα οποία ανα-
πτύχθηκε η παραβατική συµπεριφορά αφορούν σε συντριπτικό
βαθµό ληστείες, κλοπές, ναρκωτικά και, όπως αναφέρατε, περι-
πτώσεις ξυλοδαρµών, κυρίως όµως τα πρώτα δύο και τρία, ενώ
η αύξηση θέλω να σηµειώσετε ότι οφείλεται περισσότερο σε
συλλήψεις αλλοδαπών νέων, ανηλίκων.

Σε ό,τι αφορά την Ελληνική Αστυνοµία, υπάρχουν δύο υποδι-
ευθύνσεις στην ΓΑΔΑ και στη Θεσσαλονίκη που ασχολούνται ει-
δικά µε το θέµα, καθώς αποτελεί θέµα προτεραιότητας για µας,
στην πολιτική µας, το να αντιµετωπιστεί η παραβατικότητα των
ανηλίκων. Υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα γραφεία που ασχολούν-
ται µε την παραβατικότητα των ανηλίκων και η κεντρική λογική
που έχουµε και πάνω στην οποία εκπαιδεύουµε τους αστυνοµι-
κούς µας και ζητάµε να δρουν µε βάση αυτή, είναι η λογική -σε
ό,τι αφορά δράσεις µέσα στο σχολείο- µιας ήπιας αστυνόµευσης
αποκλειστικά σε συνεργασία µε γονείς και µε την εκπαιδευτική
κοινότητα και µε το δεδοµένο, αγαπητέ συνάδελφε, ότι όταν µι-
λάει κανείς για παραβατικότητα νέων παιδιών πάντα θα πρέπει
να υπάρχει η λογική και η προοπτική της δεύτερης ευκαιρίας.
Δεν µπορεί να συντρίψει κανείς ένα παιδί δεκαπέντε, δεκαέξι, δε-
καεπτά ετών, ακόµα και για παραβατικές συµπεριφορές πάρα
πολύ σοβαρές πρέπει να υπάρξει δεύτερη ευκαιρία. Άρα η Αστυ-
νοµία είναι σε διαρκή συνεργασία µε την αυτοδιοίκηση και τη
σχολική κοινότητα για θέµατα που αφορούν τη βία µέσα στο σχο-
λείο.

Το bullying, δυστυχώς, είναι ανεπτυγµένο, παίρνει διάφορες
µορφές. Εδώ πιστεύω ότι το βάρος πρέπει να πέσει στην εκπαι-
δευτική κοινότητα. Ο δάσκαλος, ο καθηγητής και ο γονέας µε ει-
λικρίνεια πρέπει να αντιµετωπίσουν αυτό το θέµα και η
Αστυνοµία θα πρέπει να επεµβαίνει σε τέτοιου είδους καταστά-
σεις µόνο σε ακραίες περιπτώσεις, γιατί διαφορετικά δεν νοµίζω
ότι µπορούµε να έχουµε αποτελέσµατα. 

Δεν έχω άλλο χρόνο. Ενδεχοµένως στη συνέχεια να πω δύο
πράγµατα ακόµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ

πολύ για την απάντηση. Διαπιστώνω µε χαρά ότι η ανάλυση του
φαινοµένου είναι πλήρης, διότι, πράγµατι, όπως είπατε είναι πο-
λύπλοκο. Το διαδίκτυο παίζει έναν όχι υποβοηθητικό ρόλο σ’
αυτά τα φαινόµενα της βίαιης συµπεριφοράς ανηλίκων και συµ-
µετοχής σε κλοπές, σε ληστείες. Όσον αφορά τη συµµετοχή των
αλλοδαπών, πράγµατι, από τα στοιχεία που κι εγώ έχω είναι αυ-
ξηµένη, αλλά δεν είναι µόνο αλλοδαποί και τα φαινόµενα αυτά,

κυρίως, φαίνεται να συµβαίνουν µε µεγαλύτερη συχνότητα σε
περιοχές της Αθήνας που είναι κοντά σε σταθµούς του µετρό και
του ηλεκτρικού τρένου, διότι επιτρέπει φτηνή και εύκολη, µαζική
µετακίνηση των οµάδων αυτών των νέων.

Είναι πολύ σωστό και µε ικανοποίηση άκουσα ότι υπάρχει συ-
νείδηση στα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας ότι είναι µία
πολύ λεπτή υπόθεση να συλλαµβάνεις έναν νέο άνθρωπο δεκα-
πέντε χρονών για µία πράξη που είναι παραδείγµατος χάριν µία
αφαίρεση κινητού, που όµως ποινικά είναι ληστεία και αµαυρώνει
το ποινικό µητρώο, ουσιαστικά καταστρέφεται η ζωή αυτών των
παιδιών. Γι’ αυτό χρειάζεται µια πολύ προσεκτική προσέγγιση,
όπως σωστά είπατε και εδώ η συµµετοχή και της εκπαιδευτικής
κοινότητας και πρωτίστως της οικογένειας είναι κύριας σηµα-
σίας.

Όσον αφορά τη δεύτερη ευκαιρία, ναι, πρέπει να δοθεί δεύ-
τερη ευκαιρία αλλά πρέπει και το φαινόµενο να αντιµετωπιστεί.
Αυτή η ισορροπία είναι που πρέπει να αναζητηθεί και θέλω να ελ-
πίζω ότι θα την πετύχουµε. Το φαινόµενο είναι εισαγόµενο σε µε-
γάλο βαθµό από άλλες χώρες, αλλά είναι µια υπαρκτή, ζώσα και
πολύ ανησυχητική πραγµατικότητα και στην πατρίδα µας. Και το
ερώτηµα, κύριε Υπουργέ -και αυτό θα είναι το καταληκτικό µου
ερώτηµα- είναι πώς και εµείς ως έκφραση της δηµόσιας ανησυ-
χίας αλλά και των δηµοσίων πολιτικών, εµείς οι Βουλευτές προ-
σωπικά µπορούµε να συνδράµουµε στο έργο της Αστυνοµίας,
στο έργο της ακαδηµαϊκής κοινότητας, των σχολείων, προκειµέ-
νου να αντιµετωπιστεί έγκαιρα αυτό το φαινόµενο διότι, πραγ-
µατικά, είναι πηγή µεγάλης ανησυχίας. Και το πρώτο πράγµα που
πρέπει να γίνει είναι η ευαισθητοποίηση στα σχολεία, ενηµέ-
ρωση. Και εκεί το να συνυπάρχουν οι καθηγητές µε τα στελέχη
της Ελληνικής Αστυνοµίας δίνει µια αίσθηση της πολυπλοκότη-
τας και της σοβαρότητας του φαινοµένου.

Πρέπει τα σχολεία, πρέπει οι µαθητές να ενηµερωθούν γι’
αυτό, για να προστατευθούν ανάλογα και να προστατευθεί και η
κοινωνία. Δεν θέλουµε νέα παιδιά δυστυχισµένα, που να χάνουν
τη ζωή τους, όπως δεν θέλουµε επίσης παιδιά τα οποία έχουν
υποστεί bullying, βία και απαράδεκτες εγκληµατικές συµπεριφο-
ρές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Αυτά που θα ήθελα να προσθέσω είναι ότι θεωρώ πολύ
κρίσιµο τον ρόλο των µέσων κοινωνικής δικτύωσης, καθώς τα ση-
µερινά νέα παιδιά θεωρώ ότι κατά µείζονα λόγο επικοινωνούν
ακόµα και µεταξύ τους µέσω αυτών των µέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης. Εδώ υπάρχει µία πλευρά της Αστυνοµίας η οποία οφεί-
λει µε τη Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος σε κάποιες περιπτώ-
σεις που είναι προφανείς παραβατικές συµπεριφορές να παρα-
κολουθεί και να παρεµβαίνει και προληπτικά σε κάθε περίπτωση
όπου χρειάζεται.

Το δεύτερο που θέλω να υπογραµµίσω, είναι ότι σε όλες τις
περιπτώσεις που εκδηλώθηκαν συµπλοκές συµµοριών ή εν πάση
περιπτώσει οµαδοποιήσεων νέων παιδιών -γιατί η λέξη «συµµο-
ρίες» είναι µερικές φορές κυριολεκτική, αλλά συνήθως εµπεριέ-
χει µια υπερβολή, όταν µιλάµε για τέτοιου είδους καταστάσεις
σε αυτές τις ηλικίες- πάντοτε η Ελληνική Αστυνοµία έχει επέµβει,
έχουν ταυτοποιηθεί οι ένοχοι και λοιπά. 

Αλλά επανέρχοµαι και βρίσκω πολύ θετικό αυτό που εκφρά-
σατε, κύριε Κουµουτσάκο, όταν θέσατε το ερώτηµα πώς όλοι
εµείς µπορούµε να βοηθήσουµε στην αντιµετώπιση αυτού του
θέµατος. Κατά την ταπεινή µου γνώµη, µέσα από την ανάδειξή
του και µέσα από έναν συστηµατικό διάλογο που πρέπει να γίνει
µπροστά στα νέα παιδιά και µε τη συµµετοχή τους. Για µένα ήταν
πολύ χρήσιµο να αναληφθούν πρωτοβουλίες διαλόγου σε νεκρό
χρόνο, ανά πάσα ώρα και στιγµή και όχι µε αφορµή ένα γεγονός
και ένα περιστατικό, το οποίο µπορεί να έχει εξάψει τα πάθη και
την ατµόσφαιρα. Θα µπορούσε να γίνει συζήτηση πάνω σε αυτό
το φαινόµενο µε τη συµµετοχή Βουλευτών, εκπαιδευτικών, γο-
νέων και παιδιών, και παιδιών που έχουν πέσει θύµατα και παι-
διών που έχουν υπάρξει «δράστες» ή χωρίς εισαγωγικά δράστες.
Θεωρώ ότι είναι προτιµότερο να κοιτάµε κατάµατα το πρόβληµα
και να συζητάµε τα χαρακτηριστικά του και τους τρόπους αντι-
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µετώπισης, παρά να ερχόµαστε εκ των υστέρων και να δρούµε
αποκλειστικά και µόνο αστυνοµικά. 

Μέσα σε τέτοιους είδους εκδηλώσεις το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη και η Ελληνική Αστυνοµία είναι διατεθειµένοι να
συµµετέχουν. Διότι έχουµε µια Αστυνοµία η οποία εργάζεται για
να είναι φιλική µε την κοινωνία, εργάζεται για να είναι φιλική µε
τους νέους ανθρώπους, να είναι πολύ φιλική µε ανήλικους αν-
θρώπους και ταυτόχρονα, φυσικά, πρέπει να είναι αποτελεσµα-
τική απέναντι στο έγκληµα και στην παραβατικότητα, γιατί αυτή
είναι η αποστολή της. Άρα είµαστε στη διάθεση τέτοιου είδους
πρωτοβουλιών, οι οποίες πιστεύω ότι µπορούν να συνδράµουν
θετικά στην αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 268/9-12-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Σπίρτζη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Άµεση
λήψη µέτρων για την προστασία της δηµόσιας υγείας και απο-
τροπής διασποράς της COVID-19 από την τήρηση των κανόνων
κοινωνικής αποστασιοποίησης από ανεµβολίαστους αστυνοµι-
κούς». Και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Θε-
οδωρικάκος. 

Κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε συνεννόηση µε τον Υπουργό η ερώτηση είχε κατατεθεί πε-

ρίπου έναν µήνα πριν, λίγο παραπάνω από έναν µήνα, και σε
αυτόν τον ένα µήνα, παρεµπιπτόντως, αποκαλύφθηκαν και τα
κενά της Αστυνοµίας, παρά τις εξαγγελίες του Υπουργού. Χθες,
παραδείγµατος χάριν, από τους αστυνοµικούς της δυτικής Αττι-
κής, που µίλησαν για πλαστές περιπολίες, για µαϊµού περιπολίες,
και από τα φτωχά ευρήµατα της επιχείρησης στη δυτική Αθήνα,
όπου έχουµε βροχή σφαιρών, αλλά και βέβαια από το γαϊτανάκι
που παίζει η Κυβέρνηση µε την επιτελική απόδειξη των ψεµάτων
για τις ΜΕΘ, για το πού παραδόθηκε η µελέτη Λύτρα - Τσιόδρα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, πριν έναν µήνα περίπου, όταν είχε κα-
τατεθεί η ερώτηση, λίγο πριν τον εορτασµό του Πολυτεχνείου,
οι θάνατοι ήταν δεκαέξι χιλιάδες οκτακόσιοι τριάντα οκτώ και
χθες ήταν δεκαεννιά χιλιάδες οκτακόσιοι ενενήντα ένας. Και
µέσα σ’ αυτό το κλίµα και παρά τις τρεις λήξεις της πανδηµίας
από τον Πρωθυπουργό, είχαµε πολύ µεγάλο αριθµό διά στόµα-
τος πολλών Υπουργών της Κυβέρνησης ότι έχουµε πολλούς
αστυνοµικούς που µετέχουν µάλιστα στους ελέγχους σε κλει-
στούς χώρους για το αν οι πολίτες είναι εµβολιασµένοι ή όχι. Ση-
µειωτέον ότι µπορείτε να αντιληφθείτε κι εσείς και τον κίνδυνο
στην υγεία των αστυνοµικών αλλά και τον κίνδυνο στην υγεία των
πολιτών που ελέγχουν αυτοί οι άνθρωποι. 

Ρωτάµε, λοιπόν, γιατί αυτός είναι ο σκοπός της ερώτησης,
ποιος είναι τελικά ο αριθµός των ανεµβολίαστων αστυνοµικών,
πόσοι έχουν νοσήσει, πόσοι έχουν πεθάνει και ποια µέτρα έχετε
πάρει, ώστε οι ανεµβολίαστοι αστυνοµικοί, κατά την άσκηση των
αρµοδιοτήτων τους, αναφορικά µε την τήρηση των κανόνων και
µέτρων κοινωνικής αποστασιοποίησης, να µην έρχονται σε
επαφή µε τους πολίτες, να µη µετέχουν δηλαδή στους ελέγχους,
ώστε να µην απειλείται η δηµόσια υγεία και η υγεία των ίδιων και
των πολιτών. Και,, βέβαια, ρωτάµε και τι εγκυκλίους, τι οδηγίες
έχει στείλει το Υπουργείο για να ασκούν οι αστυνοµικοί αυτά
τους τα καθήκοντα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Πράγµατι η ερώτηση είχε κατατεθεί πριν σηµαντικό
χρονικό διάστηµα και συνεννοηθήκαµε να πάει πιο πίσω για λό-
γους δικών µου υποχρεώσεων, είναι αλήθεια αυτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, πιστεύω ότι το θέµα που συζητάµε σήµερα
έχουµε δύο τρόπους να το συζητήσουµε. Ο ένας είναι ο τρόπος
του να αξιοποιεί κανείς για κοµµατικούς, ιδιοτελείς σκοπούς τη
δοκιµασία που περνάει η Ελλάδα, όπως περνάει όλη η ανθρωπό-

τητα εξαιτίας της πανδηµίας του κορωνοϊού και ο άλλος είναι να
συνεννοηθούµε για να δούµε κατάµατα ποια είναι τα προβλή-
µατα και τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε όλοι µαζί για να τα
αντιµετωπίσουµε. Σταθερή βούληση της Κυβέρνησης και εµού
προσωπικώς -ιδίως από την εποχή που έχω αναλάβει τα δύσκολα
και υπεύθυνα καθήκοντα του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη-
είναι ο δεύτερος τρόπος. Τα προβλήµατα τα βλέπουµε ευθέως.
Δεν βάζουµε τίποτα µέσα στο συρτάρι, κάτω από το χαλί και
πάµε να τα αντιµετωπίσουµε. 

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι η ΕΛΑΣ δύο χρόνια
τώρα έχει έναν κρίσιµο ρόλο στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.
Πραγµατοποιεί πάνω από το 90% των ελέγχων, δηλαδή στην
πραγµατικότητα είναι ο κρίσιµος ελεγκτικός µηχανισµός κι είχε
κάνει µια σπουδαία δουλειά, που έχει κρατήσει την κοινωνική συ-
νοχή. 

Πρέπει να νιώθουν ασφαλείς οι πολίτες που υπόκεινται στους
ελέγχους των ανδρών και γυναικών της ΕΛΑΣ; Πρέπει να αισθά-
νονται απολύτως ασφαλείς. Οι άνθρωποι είναι εκπαιδευµένοι, κά-
νουν τη δουλειά τους µε εξαιρετικά αποτελεσµατικό τρόπο, µε
πολιτισµένη και ανθρώπινη συµπεριφορά και ταυτόχρονα µε αυ-
στηρή εφαρµογή των νόµων. 

Τι υποχρεούται κάθε αστυνοµικός που µετέχει στα συνεργεία
και κάνει ελέγχους να έχει; Και ισχύει αυτό γιατί αυτό δεν είναι
λόγια, είναι πράξη. Φοράει τη µάσκα, φοράει γάντια, αποφεύγει
την επαφή και το να έρθει πολύ κοντά στους ανθρώπους. Θέλω
επίσης, κύριε Σπίρτζη, να υπογραµµίσω κάτι. Υποχρεούνται οι
αστυνοµικοί, όλοι οι αστυνοµικοί, να κάνουν δύο τεστ τη βδο-
µάδα. Συνεπώς, ο πολίτης γνωρίζει ότι δεν έχει τον παραµικρό
κίνδυνο από τον αστυνοµικό, άνδρα ή γυναίκα, που έρχεται για
να του κάνει έναν έλεγχο για τα µέτρα COVID. Αυτό θέλω να είναι
τελείως σαφές και πιστεύω ότι όλοι πρέπει να συµφωνήσουµε σε
αυτό, εάν κινούµαστε µε βάση την κοινή λογική. 

Ποιοι είναι οι αριθµοί των εµβολιασµών στην αστυνοµία; Θα
πρέπει να πάρετε το εξής υπ’ όψιν σας, ότι η καταγραφή που
κάνει το Αρχηγείο της ΕΛΑΣ θεωρεί πλήρως εµβολιασµένους
τους ανθρώπους, αφού έχει γίνει ο δεύτερος εµβολιασµός και
έχουν περάσει και δεκατέσσερις ηµέρες. Άρα τα στοιχεία που
θα σας πω εµπεριέχουν το ότι φτάνουν µέχρι δεκατέσσερις
µέρες πριν και επειδή είναι στοιχεία µε ηµεροµηνία 17 Δεκεµ-
βρίου, πρακτικά ό,τι ακούσατε αφορά ό,τι είχε ολοκληρωθεί στις
2 Δεκεµβρίου, για να µεσολαβήσουν αυτές τις δεκατέσσερις
µέρες. Τότε, λοιπόν, το ποσοστό των πλήρως εµβολιασµένων
συν τους νοσήσαντες προσεγγίζει το 81%. Υπάρχει όµως ένας
αριθµός προφανώς που αυτές τις δεκατέσσερις ηµέρες έχει
κάνει εµβολιασµό, είτε είναι δεύτερος εµβολιασµός είτε είναι
πρώτος εµβολιασµός, και βέβαια έχουν ξεκινήσει οι εµβολιασµοί
και για το τρίτο εµβόλιο, το οποίο είµαστε όλοι υποχρεωµένοι να
κάνουµε για να είµαστε πολύ πιο ασφαλείς και να θεωρούµαστε
ότι είµαστε εντάξει. Αυτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Χωρίς τους νοσήσαντες πόσοι είναι,
κύριε Υπουργέ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Πάρτε τον λόγο και ρωτήστε µε για να µην ξαναµιλάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σπίρτζη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι εµείς οι δύο τουλάχιστον έχουµε

δείξει ότι µπορούµε να συνεννοηθούµε, και όταν ήσαστε στο
Υπουργείο Εσωτερικών και σήµερα, αλλά µη χρησιµοποιείτε
αυτό το πράγµα και την καλή µας διάθεση και τη δικιά σας καλή
διάθεση για να µας φορτώσετε δήθεν αντιπολίτευση για την αν-
τιπολίτευση. Ο κ. Πέτσας εδώ –σας έχω τα δηµοσιεύµατα- λέει
«τεράστιο θέµα οι ανεµβολίαστοι στην Αστυνοµία, στο τραπέζι η
επέκταση υποχρεωτικότητας». Και δεν το είπε µόνο ο κ. Πέτσας.

Ο κ. Γεωργιάδης λίγο αργότερα είπε ότι είναι τριάντα έως σα-
ράντα χιλιάδες αστυνοµικοί ανεµβολίαστοι και πολλά δηµοσιεύ-
µατα -και δεν θέλουµε να τα πούµε αυτά- σε κρίσιµες υπηρεσίες
δείχνουν χιλιάδες αστυνοµικούς µε συµπτώµατα από κορωνοϊό
ότι πήγαιναν στα γραφεία τους.

Υπάρχουν δύο εγκύκλιοι που σχετίζονται µε τα µέτρα που
παίρνουν όλοι οι δηµόσιοι λειτουργοί σε όλο το δηµόσιο. Εδώ,
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όµως, οι αστυνοµικοί έρχονται σε άµεση επαφή µε τους πολίτες.
Και τόσο για το Πολυτεχνείο, όπου κινητοποιήσατε τέσσερις χι-
λιάδες αστυνοµικούς, όσο και για την επέτειο δολοφονίας του
Αλέξη Γρηγορόπουλου, αυτοί οι άνθρωποι ήταν όλοι µαζί, όπως
γνωρίζετε, σε κλειστούς χώρους ή µέσα σε κλούβες των ΜΑΤ και
όλα τα υπόλοιπα.

Αυτό, λοιπόν, που ρωτούµε είναι πόσοι έχουν εµβολιαστεί, όχι
πόσοι έχουν νοσήσει. Αν µας πείτε ότι έχουν νοσήσει οι µισοί από
το 86%, πραγµατικά, υπάρχει τεράστιο θέµα για την υγεία των
αστυνοµικών µε ευθύνη της Κυβέρνησης και, βέβαια, για την
υγεία των πολιτών, όταν δεν έχει το Υπουργείο προβλέψει ότι
αστυνοµικός ο οποίος δεν έχει εµβολιαστεί δεν θα πάει να κάνει
ελέγχους.

Θέλω να καταλάβετε λίγο ότι ο πολίτης που έχει εµβολιαστεί
και είναι µέσα σε έναν κλειστό χώρο και δέχεται έναν έλεγχο από
την πολιτεία για το αν έχει κάνει εµβόλιο ή όχι, δεν µπορεί αυτό
να γίνεται από ανεµβολίαστο δηµόσιο λειτουργό είτε αστυνοµικό
είτε άλλον. Έχουν αγανακτήσει οι άνθρωποι. Νοµίζω ότι δεν είναι
και τίποτα δύσκολο στο πλαίσιο της συνεννόησης να έχετε προ-
βλέψει διαδικασίες, ώστε ανεµβολίαστοι αστυνοµικοί να µη συµ-
µετέχουν σε αυτούς τους ελέγχους.

Δεν µπορεί, παραδείγµατος χάριν, το Αρχηγείο της Ελληνικής
Αστυνοµίας να ζητάει κάθε µέρα σε όσους δεν έχουν κάνει εµβό-
λιο ή σε όσους έχουν νοσήσει δύο rapid tests τη βδοµάδα και κα-
θηµερινά αυτοί οι άνθρωποι να έρχονται σε επαφή µε εκατοντάδες
χιλιάδες κόσµο σε όλη την Ελλάδα και να έχουµε µια πόλη ολό-
κληρη σε νεκρούς, είκοσι χιλιάδες νεκρούς και πάνω από ένα εκα-
τοµµύριο κρούσµατα ούτε µπορεί να καλύπτονται οι αστυνοµικοί
το πώς λειτουργούν στους ελέγχους τους µέσα από εγκυκλίους
που είναι οι γενικές εγκύκλιοι για όλες τις δηµόσιες υπηρεσίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν, πολύ να πείτε τις προθέσεις σας,
πρώτον, αν έχετε σκοπό όχι οι ανεµβολίαστοι, όχι οι νοσήσαντες
-που περνούν µετά από λίγο καιρό και τα αντισώµατα που έχουν,
από ό,τι οι γιατροί έχουν πει- αλλά αν οι εµβολιασµένοι αστυνο-
µικοί και µόνο θα κάνουν ελέγχους, αν έχετε σκοπό να στείλετε
εγκυκλίους για την προστασία και των πολιτών και των αστυνο-
µικών στο πώς αυτοί οι άνθρωποι θα λειτουργούν. Πραγµατικά,
θέλουµε να µάθουµε ποιος είναι ο αριθµός των ανεµβολίαστων
αστυνοµικών, των νοσησάντων αστυνοµικών, πόσοι έχουν νοσή-
σει, πόσοι έχουν πεθάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, κύριε συ-
νάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Το είπα και στην πρωτοµιλία µου, κύριε
Πρόεδρε. Συγγνώµη που επιµένω αλλά είναι επειδή δεν πήρα
απάντηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Πήρατε απάντηση, κύριε συνάδελφε, την οποία θα επα-
ναλάβω, για να σας διευκρινίσω πλήρως, γιατί δεν θέλω να υπάρ-
χει κανένα απολύτως ερωτηµατικό.

Κατ’ αρχάς, επαναλαµβάνω ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα
ασφαλείας για τους πολίτες που υπόκεινται στους ελέγχους της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Αυτό θέλω να είναι απολύτως ξεκάθαρο
και νοµίζω ότι οτιδήποτε άλλο δεν συνδράµει θετικά, ειδικά αυτή
τη στιγµή, ειδικά αυτή τη βδοµάδα όπου θέλω να ενηµερώσω το
Σώµα ότι δέκα χιλιάδες άνδρες και γυναίκες της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας θα είναι στους δρόµους -και αυτή και την επόµενη βδο-
µάδα, κύριε Πρόεδρε- προκειµένου να αντεπεξέλθουν σε µια
δύσκολη διπλή αποστολή, από τη µια, την τάξη και την ασφάλεια
για όλους τους πολίτες, καθώς είναι γιορτινές ηµέρες και υπάρ-
χουν µετακινήσεις, υπάρχει πάρα πολύς κόσµος στους δρόµους
και ταυτόχρονα, την αυστηρή εφαρµογή των µέτρων αντιµετώ-
πισης της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Θέλω να καλέσω και τους πολίτες να βοηθήσουν την Ελληνική
Αστυνοµία να κάνει σωστά τη δουλειά της, γιατί κάνοντας εκείνη
σωστά τη δουλειά της, κάνει καλό στο σύνολο της κοινωνίας,

στην υγεία και την ασφάλεια όλων των πολιτών.
Κύριε συνάδελφε, δεν έχω καταλάβει ποια είναι ακριβώς η

πρότασή σας, τι εναλλακτικό έχετε σε αυτό που κάνουµε. Να σας
δώσω τα στοιχεία, για να µην υπάρχει το παραµικρό ερωτηµα-
τικό.

Στις 2 Δεκεµβρίου, λοιπόν -στις 2 Δεκεµβρίου, το υπογραµµίζω
αυτό- κύριε Σπίρτζη, 75% των αστυνοµικών ήταν πλήρως εµβο-
λιασµένο. Επαναλαµβάνω, στις 2 Δεκεµβρίου. Είναι έτσι τα στοι-
χεία, γιατί το Αρχηγείο θέλει και δεκατέσσερις ηµέρες προκει-
µένου να τον θεωρεί πλήρως εµβολιασµένο, και περίπου 6% του
συνόλου της αστυνοµικής δύναµης, των πενήντα έξι χιλιάδων αν-
δρών και γυναικών έχει νοσήσει.

Επίσης, τον τελευταίο µήνα έχει εµβολιαστεί µε µία δόση το
3,5%, το οποίο στην πραγµατικότητα έρχεται να αθροιστεί. Υπάρ-
χει και ένας ικανός αριθµός που καθηµερινά εµβολιάζεται. Κά-
νουµε σκληρό αγώνα να πείσουµε άνδρες και γυναίκες, νέους
και µεγαλύτερους αστυνοµικούς να εµβολιαστούν. Το ποσοστό
στην πραγµατικότητα είναι παραπάνω από τον µέσο όρο της ελ-
ληνικής κοινωνίας.

Επαναλαµβάνω ότι προτιµούµε αυτή τη µέθοδο και όχι οποι-
αδήποτε άλλη, γιατί αποδίδει, δεν δηµιουργεί κανένα απολύτως
πρόβληµα και πρέπει κανείς να παίρνει υπ’ όψιν του την ιδιοµορ-
φία που έχει η δουλειά του αστυνοµικού. Είναι µια πάρα-πάρα
πολύ δύσκολη δουλειά, την οποία δεν µπορεί να κάνει ο οποιοσ-
δήποτε ούτε µπορούµε να προσλαµβάνουµε τον οποιονδήποτε
και µε οποιονδήποτε τρόπο στην Αστυνοµία. Άρα, οι άνθρωποι
αυτοί είναι εκεί για να κάνουν τη δουλειά. Συνεργαζόµαστε µαζί
τους. Τους προτρέπουµε και τους βοηθούµε να εµβολιαστούν.
Έχουµε πετύχει ένα πολύ υψηλό ποσοστό εµβολιασµού και όσοι
δεν είναι εµβολιασµένοι, όπως και οι υπόλοιποι που είναι εµβο-
λιασµένοι, τηρούν απαραιτήτως και µε πολύ αυστηρό τρόπο τα
µέτρα ασφαλείας, για να κάνουν πολύ καλά τη δουλειά τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό

279/13-12-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ερεσός Λέσβου: Οικοπεδοποίηση της µοναδικής φυσικής
οµορφιάς παραλίας του χωριού».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα το οποίο έχει αναστατώσει την

κοινή γνώµη στο νησί της Λέσβου. Έχουµε µια µοναδικής οµορ-
φιάς παραλία, αλλά και επειδή εκπροσωπείτε εδώ πέρα και το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, µια περιοχή «NATURA», το σηµείο εκ-
βολής ενός ποταµού το οποίο είναι νησιωτικός υγρότοπος, πάρα
πολύ σηµαντικός. Και όµως, αυτή τη στιγµή οικοπεδοποιείται.
Έχουµε το ΦΕΚ 36/14-2-2012, που καθορίζει τα όρια αιγιαλού. Και
-αν είναι δυνατόν!- ως όρια αιγιαλού βάζει το όριο του θερινού κύ-
µατος, δηλαδή την παραλία. Όριο αιγιαλού είναι η θάλασσα. Δεν
υπάρχει, δηλαδή, αιγιαλός. Ο αιγιαλός έχει µετατραπεί σε οικό-
πεδο. Για να το πούµε απλά, η άµµος είναι το οικόπεδο. Εκεί που
θα ξαπλώσει ένας πολίτης το καλοκαίρι είναι το οικόπεδο.

Αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα. Ο Δήµος Λέσβου προσέφυγε
στο Συµβούλιο της Επικρατείας, εκδικάστηκε η απόφαση, αλλά
εκκρεµεί. Παρ’ όλα αυτά, είναι απίστευτο και όµως, έχει βγει οι-
κοδοµική άδεια για αυτό το οικόπεδο, που είναι η παραλία. Και
σας ρωτάµε: Είναι δυνατόν η ΥΔΟΜ, που εσείς εποπτεύετε, να
βγάζει άδεια δόµησης, όταν εκκρεµεί απόφαση στο Σ. τ. Ε., και
όταν ο ίδιος ο δήµος έχει γνωµοδοτήσει δύο φορές για την ανά-
κληση της προέγκρισης της άδειας δόµησης;

Επίσης: Σε ποιες ενέργειες θα προβείτε προκειµένου να απα-
γορευτεί η έκδοση οικοδοµικών αδειών στην παραλία µέχρι να
τελεσιδικήσει το θέµα στο Σ. τ. Ε., και, βέβαια, να αποκατασταθεί
η χάραξη του αιγιαλού µε βάση τους νόµους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, έχω συλλέξει εδώ όλα τα στοι-
χεία από τις αρµόδιες υπηρεσίες και έχω και το διάγραµµα που
αναφέρετε στο συγκεκριµένο οικόπεδο -εκτός σχεδίου, βέβαια,
και εκτός οικισµού- σε ό,τι αφορά τη γραµµή παραλίας και
γραµµή αιγιαλού, παλαιού και καινούργιο.

Και εδώ φαίνεται καθαρά και µπορεί να είναι και στη διάθεσή
σας, ότι το συγκεκριµένο ακίνητο δεν περιλαµβάνεται σε γραµµή
αιγιαλού, για να είναι και κοινόχρηστος χώρος, όπως αναφέρε-
στε. Μάλιστα, επειδή έχουν ακολουθηθεί πολλές διαδικασίες
γύρω απ’ αυτό και έχουν υπάρξει πολλές αποφάσεις δικαστη-
ρίων, η τελευταία απόφαση και τελεσίδικη του Αρείου Πάγου, η
υπ’ αριθµόν 786/1998 αποδίδει το συγκεκριµένο ακίνητο ως ιδιω-
τική ιδιοκτησία στον συγκεκριµένο ιδιώτη, ο οποίος εξέδωσε αρ-
γότερα την οικοδοµική άδεια.

Η απόφαση αυτή έγινε αποδεκτή από τη διοίκηση και σε ερώ-
τηση προς τη διοίκηση και την κτηµατική υπηρεσία την αρµόδια
για το ιδιοκτησιακό αλλά και για το θέµα της θέσης του αιγιαλού
παλιού και καινούργιου, αναφέρεται ότι το αυτό θέµα έχει λήξει,
δεν είναι µέσα στον αιγιαλό και βεβαίως στην παραλία.

Σε ό,τι αφορά δε το θέµα της έκτασης του ακινήτου και της
άδειας δόµησης, θέλω να σας πω ότι εδώ µιλάµε για µια περιοχή
εκτός σχεδίου και εκτός οικισµού. Υπάρχουν τα προεδρικά δια-
τάγµατα τα οποία ισχύουν για τέτοιες περιοχές. Η κτηµατική
υπηρεσία περιγράφει ακριβώς και το µέγεθος και τη θέση του
αποµένοντος τελικά ορίου και έκτασης επί του οποίου έχουν
υπολογιστεί, σύµφωνα µε τους όρους δόµησης, η κάλυψη και τα
τετραγωνικά δόµησης. Και µάλιστα, µετά από πολλές ερωτήσεις,
η οικεία υπηρεσία δόµησης αναφέρεται ότι νοµίµως έχει εκδοθεί
άδεια. Δεν έχει λόγο ούτε δικαίωµα για περαιτέρω έλεγχο σε ό,τι
αφορά ιδιοκτησιακά δικαιώµατα. Αυτά εισαγωγικά. Αν κάποιος
νοµίζει ότι εξακολουθούν να υπάρχουν προβλήµατα µετά από
αυτά που σας είπα πριν, ότι η απόφαση του Αρείου Πάγου έχει
στην ουσία αναγνωρίσει δικαιούχο τον ιδιώτη και η αρµόδια κτη-
µατική υπηρεσία που είναι η καθ’ ύλην αρµόδια υπηρεσία καθο-
ρισµού αιγιαλού και παραλίας λέει ότι δεν είναι στον αιγιαλό και
στην παραλία, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Αρσένης έχει
τον λόγο για να δευτερολογήσει.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχω επισκεφθεί τον χώρο. Δεν ξέρω τι αποφά-

σισε ο Άρειος Πάγος, δεν διαφωνώ για οποιαδήποτε θέµατα ιδιο-
κτησίας, αλλά ξέρετε, η παραλία είναι παραλία! Δεν στηρίζοµαι
στη δική µου γνώµη, εδώ έχει προσφύγει ο δήµος στο Συµβούλιο
της Επικρατείας, προφανώς, για θέµατα που προσκρούουν στο
Σύνταγµα που δεν εξετάζει ο Άρειος Πάγος. 

Εκδικάστηκε η υπόθεση στις 10 Ιουνίου του 2020. Περιµέ-
νουµε να ανακοινωθεί η απόφαση. Είναι δυνατόν η υπηρεσία δό-
µησης να βγάζει οικοδοµικές άδειες, ενώ εκκρεµεί η απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας; Επίσης, ο δήµος έχει γνωµο-
δοτήσει δυο φορές για την ανάκληση της προέγκρισης αυτής
της χωροθέτησης του ορισµού αιγιαλού στην περιοχή Αφεν-
τούλη. Αυτό, η υπηρεσία δόµησης πώς το προσπερνά; 

Έχουµε έναν πάρα πολύ σηµαντικό χώρο. Έχουµε την παρα-
λία ενός σηµαντικότατου τουριστικού προορισµού του νησιού
της Λέσβου. Η Ιερισσός για όσους γνωρίζουν είναι ένας αυτόνο-
µος προορισµός, πολύ µακριά από τους υπόλοιπους και είναι
πάρα πολύ σηµαντικός για την οικονοµία του νησιού. Την ίδια
στιγµή, όµως και πάνω από αυτό είναι πολύ σηµαντικός για τη
βιοποικιλότητα, για την προστασία του περιβάλλοντος και για τον
αγώνα απέναντι στην κλιµατική κατάρρευση. 

Αυτοί οι τοπικοί υγρότοποι που συνδέουν το ταξίδι των µετα-
ναστευτικών πουλιών είναι ένα βήµα, ένας σταθµός και δεν είναι
δυνατόν να τεθούν σε κίνδυνο. Δεν είναι δυνατόν να τεθεί σε κίν-
δυνο ο αιγιαλός. Δεν είναι δυνατόν να τεθούν τα δηµόσια αγαθά
σε κίνδυνο και είναι και οικονοµικός ο κίνδυνος, πέρα από το πε-
ριβάλλον. Οπότε, θεωρώ ότι θα έπρεπε να κάνετε τα αυτονόητα
και τα απαραίτητα προκειµένου να µην προχωρήσει καµµία δό-
µηση, τουλάχιστον έως ότου αποφανθεί και το Συµβούλιο της
Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ο Άρειος Πάγος στον οποίον ανα-
φέρθηκα αλλά αναφερθήκατε και εσείς είναι το ανώτατο όργανο
από πλευράς έκδοσης αποφάσεων. Βεβαίως και το Συµβούλιο
της Επικρατείας και το Ελεγκτικό Συνέδριο. Τα τρία ανώτατα όρ-
γανα από πλευράς απόδοσης δικαιοσύνης, αλλά και τελεσιδικίας
αποφάσεων δικαστικών που αφορούν διάφορα ζητήµατα.

Όπως σας είπα, το ένα αφορά τον καθορισµό αιγιαλού και πα-
ραλίας, γιατί είχε βγει έξω η συγκεκριµένη ιδιοκτησία από τη
γραµµή αιγιαλού. Βεβαίως, υπάρχει η γραµµή παραλίας, η ζώνη
που είναι προς απαλλοτρίωση, αλλά είναι έξω από τη γραµµή αι-
γιαλού και για το κοµµάτι που είναι έξω και από τη γραµµή πα-
ραλίας, η αποµένουσα έκταση αυτή ελήφθη υπ’ όψιν στην
έκδοση οικοδοµικής άδειας και στον υπολογισµό των όρων δό-
µησης, της κάλυψης και της δόµησης του ακινήτου για κατοικία. 

Μπορεί να εκκρεµεί ένσταση, όπως λέτε, στο Συµβούλιο της
Επικρατείας, όµως, τα στοιχεία τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας
δεν µας επιτρέπουν να σταµατήσουµε µια διαδικασία που έχει
τελεσιδικήσει ως προς την οριοθέτηση του αιγιαλού, ως προς
την αναγνώριση ιδιοκτησίας που το ίδιο το δηµόσιο απεδέχθη
ότι δεν είναι δηµόσιος χώρος, αλλά ιδιωτικός και κατ’ επέκταση,
αν τίθενται θέµατα νοµικά πέραν αυτών που ανέφερα, θα εξελιχ-
θεί η διαδικασία και θα βγει η όποια απόφαση. Όµως, εν ονόµατι
της όποιας κάθε φορά αναφοράς ή ένστασης, δεν µπορούµε
εµείς να σταµατάµε µε τα στοιχεία τα οποία έχουµε όταν το ίδιο
το δηµόσιο µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του λέει ότι δεν είναι αι-
γιαλός και ότι είναι ιδιοκτησία του ιδιώτη. 

Αυτά, ως απάντηση σε αυτά που µε προσοχή άκουσα και αφού
µελέτησα όλο τον φάκελο και ξαναλέω ότι έχω και τα διαγράµ-
µατα καθορισµού αιγιαλού-παραλίας και τις αποφάσεις του
Αρείου Πάγου και όλη την εξέλιξη, γιατί δεν έφτασε στον Άρειο
Πάγο, τελεσιδίκησε. Όλες τις αποφάσεις, λοιπόν, που έχουν γίνει
αποδεκτές από τη διοίκηση. Ύστερα από αυτά, δεν µπορούµε
εµείς να κάνουµε κάτι περαιτέρω ως προς το θέµα το οποίο θί-
ξατε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην έβδοµη µε αριθµό 280/13-12-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25, κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επέκταση των
οικιστικών ορίων του χωριού Μεγάλο Πάπιγκο, στο Ζαγόρι της
Ηπείρου».

Θα την απαντήσει πάλι ο κ. Ταγαράς.
Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένα παρόµοιο θέµα όπως και το προηγούµενο. Και εδώ,

βέβαια, κύριε Ταγαρά, όπως και στο προηγούµενο, η υπόθεση
του Αρείου Πάγου δεν αφορούσε την οριοθέτηση του αιγιαλού
που έγινε αργότερα το 2012, ενώ µου περιγράψατε µια απόφαση
που είχε προηγηθεί, γιατί αν δεν κάνω λάθος είπατε του ’98.

Τώρα, για το Ζαγόρι. Έχουµε ένα δηµοτικό συµβούλιο το
οποίο έρχεται και λέει ότι άλλα είναι τα όρια του οικισµού από
αυτά που είχαν οριστεί από το αντίστοιχο ΦΕΚ του ’90. Και όχι
µόνο το αποφασίζει, ενώ δεν επιτρέπεται, αλλά το περνάει και
στους χάρτες του Κτηµατολογίου, µε αποτέλεσµα να ξεκινούν
διάφορες αδειοδοτήσεις δόµησης κτισµάτων στον πυρήνα του
Εθνικού Πάρκου Βόρειας Πίνδου. Δηλαδή, για να το πούµε δια-
φορετικά, στον εθνικό δρυµό της Πίνδου, όπως το θυµάται ο κό-
σµος. Αυτή τη στιγµή µέσα στον πυρήνα κτίζονται κτήρια σε
σηµεία που δεν επιτρέπονται, επειδή ένας δήµος έβγαλε µία από-
φαση µόνος του, χωρίς την τήρηση των διαδικασιών. Οι διαδικα-
σίες είναι ότι πρέπει ότι οι αλλαγές ορίων απαιτούν ειδικά
προεδρικά διατάγµατα και δεν µπορεί ο δήµος από µόνος του
να το αποφασίζει.

Η επίπτωση είναι δραµατική, όχι µόνο για τον πυρήνα του Εθνι-
κού Δρυµού του Βίκου, το Πάρκο Βόρειας Πίνδου, τη ζώνη απο-
κλεισµού δηλαδή, τη ζώνη απόλυτης προστασίας του Πάρκου
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Βόρειας Πίνδου. Ταυτόχρονα είναι δραµατική και για την φυσιο-
γνωµία και την οικονοµία, γιατί προσβάλλει την προσπάθεια που
κάνει αυτός ο τόπος να ενταχθούν τα Ζαγοροχώρια στα µνηµεία
UNESCO.

Oπότε αυτονόητα έρχοµαι να σας ρωτήσω: Πώς θα σταµατή-
σετε αυτόν τον διπλό κίνδυνο και για την ένταξη στην UNESCO
από την υπονόµευση του περιβάλλοντος και τι µέτρα θα πάρετε
για να διασφαλίσετε τη νοµιµότητα και τον έλεγχο των ενεργειών
του Δήµου Ζαγορίου, ώστε να αποτραπεί αυτές οι παράνοµες
ενέργειες να έχουν τη δραµατική επίπτωση στο φυσικό περιβάλ-
λον; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω ότι, όπως είπατε
κι εσείς, ο οικισµός Μεγάλου Πάπιγκου έχει χαρακτηριστεί πα-
ραδοσιακός ως οικισµός προϋφιστάµενος του ’23 µε το
π.δ.26/9/79 περί χαρακτηρισµού παραδοσιακών οικισµών. Στη
συνέχεια, τροποποιήθηκε µε το διάταγµα του ’85 και έχει χαρα-
κτηριστεί και ως τόπος ιδιαίτερου φυσικού κάλλους. Μετά τον
χαρακτηρισµό του οικισµού, ακολούθησε η οριοθέτησή του το
1990 µε την υπ’ αριθµόν 496 απόφαση νοµάρχη, όπως και σχε-
δόν σε όλη την επικράτεια, για οικισµούς κάτω από δύο χιλιάδες
κατοίκους, όπως, βεβαίως, είναι και το Πάπιγκο και όχι µε προ-
εδρικό διάταγµα.

Είναι αλήθεια ότι οι αποφάσεις καθορισµού ορίων οικισµού
από νοµάρχες είναι ένα θέµα το οποίο στο Συµβούλιο Επικρα-
τείας έχει πρόβληµα και έχουν υπάρξει προβλήµατα όπου έχει
υπάρξει προσφυγή και απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας
και είναι ανίσχυρες. Όµως, µέχρι να συµβεί µετά από προσφυγή
και να υπάρξει απόφαση, είναι ισχυρές, εκτελούνται και παρά-
γουν και έννοµα αποτελέσµατα. Σε καµµία περίπτωση δεν ορί-
ζονται όρια οικισµού µε ασφάλεια δικαίου παρά µόνο µε
προεδρικό διάταγµα. 

Αναφερθήκατε πριν σε απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου
σε ό,τι αφορά τα όρια οικισµού σε σχέση µε τη συγκεκριµένη
ιδιοκτησία. Θέλω να σας πω ότι οι απαντήσεις που έχουµε και
από την αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης και από τον δήµαρχο και
από την περιφέρεια συνηγορούν στο ίδιο σηµείο, στην ίδια από-
φαση ότι η ιδιοκτησία, το οικόπεδο το συγκεκριµένο επί του
οποίου ανεγείρονται οι οικοδοµές που αναφέρεστε ευρίσκονται
εντός των ορίων του οικισµού. Αυτά σύµφωνα µε τον καθορισµό
των ορίων µε την απόφαση του νοµάρχη, αυτή που αναφέρθηκα
πριν. Άρα, σωστά έχει εκδοθεί η απόφαση.

Τώρα, αν το δηµοτικό συµβούλιο θέλει να τροποποιήσει τα
όρια και αν έχει πάρει ή θα πάρει αποφάσεις τροποποίησης των
ορίων, µπορεί αυτό να γίνει, αλλά θα γίνει µε έκδοση προεδρικού
διατάγµατος, όπως θεσµικά προβλέπεται, για να είναι και ασφα-
λής η κατάληξη αυτής της διαδικασίας. Μέχρι τότε όµως και σύµ-
φωνα µε όλες τις υπηρεσίες, φαίνεται και αναγράφεται ότι η
συγκεκριµένη ιδιοκτησία οικοπέδου είναι εντός οικισµού και
έχουν εφαρµοστεί τα προβλεπόµενα στο αντίστοιχο διάταγµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Αρσένη, παρακαλώ για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι δεν γνωρίζετε την περιοχή

και οι πληροφορίες που σας δώσανε είναι εντελώς λάθος. 
Κοιτάξτε, τα όρια του οικισµού ήταν το νεκροταφείο. Είναι

πολύ συγκριµένα. Δεν µιλάµε για κάποιο χάρτη που δεν ξέρουµε
πού βρίσκεται. Ήταν το νεκροταφείο. Αυτός ο χώρος που χτίζε-
ται αυτή τη στιγµή είναι πέρα από το νεκροταφείο, είναι παρά-
βαση των ορίων οικισµού. Σας έδωσαν λάθος πληροφορίες.
Παρακαλώ να µην υποστηρίζετε λάθος πληροφορίες εδώ µέσα,
γιατί κάνετε κακό και σε εσάς προσωπικά. 

Οπότε έχουµε ότι έχουν επεκταθεί από τον δήµο. Όπως ξέρετε
πολύ καλά, έχει πάρει απόφαση επέκτασης, επανακαθορισµού
των ορίων ο δήµος. Αυτά είναι τα όρια που δηλώθηκαν στο Κτη-
µατολόγιο και µε βάση αυτό βγήκε η απόφαση. Να µην καθίσω
να σας διαβάσω και την οικοδοµική άδεια, που στηρίζεται στα

όρια του Κτηµατολογίου, όπως δηλώθηκαν από τον δήµο. Έχω
όλα αυτά τα στοιχεία και θέλω να τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Αλλά αυτή τη στιγµή ο δήµος έχει επεκτείνει παράνοµα τα όρια
του οικισµού πέρα από το συγκεκριµένο σηµείο το οποίο δεν µε-
ταφέρθηκε, γιατί δεν µεταφέρθηκε το νεκροταφείο. Και σε αυτόν
τον χώρο δεν µιλάµε για ένα που χτίζεται. Είναι πάρα πολλά που
αρχίζουν και πωλούνται για να χτιστούν µέσα στον πυρήνα του
Πάρκου Βόρειας Πίνδου στη ζώνη αποκλεισµού, για να το πούµε
απλά ξανά, για να το ακούει ο κόσµος, στον Εθνικό Δρυµό Βίκου,
όπως τον θυµόµαστε όλοι. 

Αντί να υπερασπίζεστε, δηλαδή, εδώ πέρα το παράνοµο, ελάτε
να υπερασπιστείτε το νόµιµο. Ελάτε να υπερασπιστείτε το περι-
βάλλον. Αυτή είναι η θεσµική σας αρµοδιότητα. Η θεσµική σας
αρµοδιότητα εδώ πέρα είναι να προστατεύσετε τις προστατευό-
µενες περιοχές, πόσω µάλλον τον πυρήνα των εθνικών πάρκων.

Δηλαδή εσείς δεν καθίσατε πριν έρθετε εδώ πέρα να δείτε τον
χάρτη; Ο χάρτης έχει συγκριµένα σηµεία. Δεν περίµενε να υπάρ-
χει ο γεωεντοπισµός και το GPS. Υπάρχει το σηµείο του νεκρο-
ταφείου. Ξέρετε, πολλά όρια οικισµού έχουν πρόβληµα, αλλά όχι
όταν έχουν συγκεκριµένα κτισµένα κτίσµατα ως όρια. Εκεί ξέ-
ρουµε ποιο ήταν το όριο. Δεν είναι γραµµές στο πουθενά, είναι
η γραµµή πάνω από το νεκροταφείο. Δεν είναι ένας δρόµος που
µετακινείται. Πώς ξαφνικά βρέθηκε αυτή τη γραµµή να περικλείει
άλλο τόσο οικισµό έξω από το νεκροταφείο; Τι έγινε; Διά µαγείας
άλλαξε ο νόµος; Δεν άλλαξε. Πού είναι το προεδρικό διάταγµα;

Σας καλώ να µη συνεχίσετε να υποστηρίζετε εδώ πέρα πράγ-
µατα τα οποία είναι προδήλως παράνοµα. Αν χρειαστεί, θα
µπούµε και σε λεπτοµέρειες. Αν δούµε ότι, πραγµατικά, συνεχί-
ζετε να τα υποστηρίζετε, θα µπούµε και σε λεπτοµέρειες για
ποιον λόγο η Κυβέρνηση µπορεί να θέλει να υποστηρίξει το συγ-
κεκριµένο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ
πολύ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, δεν εκφράζω προσωπικές απόψεις και δεν

µπορώ να γνωρίζω βεβαίως τα όρια του κάθε οικισµού σε όλη
την Ελλάδα. Υπάρχουν όµως αρµόδιες υπηρεσίες που θεσµικά
είναι και υπεύθυνες και για τον έλεγχο και για τις κυρώσεις. 

Εγώ σας ανέφερα πριν ότι η Υπηρεσία Δόµησης, η οποία είναι
αρµόδια και για την έκδοση οικοδοµικής άδειας, µετά από
έλεγχο που έκανε διαπίστωσε και απάντησε γραπτώς ότι η συγ-
κεκριµένη ιδιοκτησία είναι εντός ορίου οικισµού και µάλιστα το
όριο αυτό συµπίπτει µε το όριο του Εθνικού Πάρκου, είναι κοινό
όριο του οικισµού Πάπιγκου και του Εθνικού Πάρκου. Έτσι λέει
η οικεία Υπηρεσία Δόµησης που έχει και την ευθύνη και τον θε-
σµικό ρόλο να ελέγξει και να απαντήσει. Αυτό είναι ένα. 

Σε ό,τι αφορά τον δήµο και τον δήµαρχο, θέλω να σας πω ότι
ο Δήµαρχος του Δήµου Ζαγορίου Γεώργιος Σουκουβέλος έχει
απαντήσει ότι οι εργασίες ανέγερσης διώροφης οικοδοµής δεν
πραγµατοποιούνται σε περιοχή που βρίσκεται εκτός των ορίων
του οικισµού Παπίγκου, όπως αυτά έχουν καθοριστεί, αλλά εντός
των ορίων αυτού σύµφωνα µε το από τάδε συνηµµένο έγγραφό
της ΥΔΟΜ Δήµου Ιωαννίνων, η οποία έχει και τη διοικητική υπο-
στήριξη του δήµου. 

Συµπληρώνει δε παρακάτω: Κανένας διχασµός δεν έχει επέλ-
θει στην τοπική κοινωνία, όπως εσφαλµένα αναφέρεται στην επί-
καιρη ερώτηση. Η τοπική κοινωνία, ο Πρόεδρος της Τοπικής
Κοινότητας Παπίγκου και πρωτίστως ο Δήµος Ζαγορίου αποτε-
λούν τους µόνιµους και διαχρονικούς θεµατοφύλακες της προ-
στασίας του δοµηµένου και φυσικού περιβάλλοντος του Δήµου
Ζαγορίου και των δηµοτικών κοινοτήτων. 

Εκτός των άλλων, από το γεγονός ότι το φυσικό και δοµηµένο
περιβάλλον παραµένει αναλλοίωτο ανά τους αιώνες, για τον
λόγο αυτό η ελληνική πολιτεία επέλεξε να τη θέσει υπό την προ-
στασία της UNESCO, που και εµείς στηρίζουµε και υποστηρί-
ζουµε, γιατί αποτελεί περιοχή παγκόσµιας πολιτιστικής
κληρονοµίας. Ως προς αυτό είµαστε απόλυτα σύµφωνοι και συν-
δράµουµε και θα κάνουµε και εµείς από την πλευρά µας ό,τι
οφείλουµε και µπορούµε στην κατεύθυνση αυτή.
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Αυτά, λοιπόν, στα οποία αναφέρθηκα, δεν είναι προσωπικές
απόψεις. Και δεν θα µπορούσα να έχω προσωπικές απόψεις,
όταν οι οριοθετήσεις είναι συγκεκριµένες, είναι θεσµικά κατοχυ-
ρωµένες και δεν συνηγορούν σε αυτά στα οποία αναφερθήκατε,
αγαπητέ συνάδελφε.

Ύστερα από αυτά, δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο από την
πλευρά µου. Αν ο δήµος θέλει να αλλάξει ή θεωρεί ότι υπάρχει
κάτι λάθος, υπάρχουν θεσµικά δυνατότητες να τις διατρέξει για
να δει αν χρειάζεται κάτι περαιτέρω. Από αυτά τα οποία έχω εγώ
από την πλευρά µου, όµως, δεν µπορώ να δώσω κάποια άλλη
απάντηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 728/29-10-2021 ερώ-

τηση του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι υπηρεσίες δόµησης της χώρας,
οι µηχανικοί και οι πολίτες».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κ. Νίκος Ταγαράς.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Και

πάλι, καλή εβδοµάδα. Καληµέρα και στον κύριο Υφυπουργό. Να
του ευχηθώ από τώρα καλές γιορτές και υγεία για όλους µας. 

Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτηση είχε υποβληθεί στις 29 Οκτω-
βρίου. Αφορά ένα κρίσιµο ζήτηµα, τη λειτουργία των υπηρεσιών
δόµησης σε όλη την Ελλάδα. Δυστυχώς, οφείλω να σηµειώσω
ότι δεν απαντήθηκε, ως όφειλε, γραπτά. Μας δηµιουργεί προ-
βληµατισµό το γιατί δεν απαντάτε γραπτά σε αυτές τις ερωτή-
σεις. Θα θέλαµε να µας δώσετε κάποιες απαντήσεις, διότι απ’
ό,τι βλέπω, έχουµε εννιά παρατάσεις της διοικητικής υποστήρι-
ξης από τους δήµους που διαθέτουν προς τους δήµους που δεν
έχουν συστήσει υπηρεσία δόµησης, ενώ στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, αλλά και στο Υπουργείο Εσωτερικών, από τον Ιούνιο του
2020 έχετε τροποποιήσει τέσσερις φορές το άρθρο 97Α’ για τη
στελέχωση των υπηρεσιών δόµησης. 

Η τελευταία τροπολογία, µάλιστα, η οποία ήρθε και αυτή
νύχτα, χωρίς διαβούλευση, χωρίς δηµοσιοποίηση, ήρθε να κα-
λύψει ένα νοµοθετικό κενό το οποίο είχε µείνει για τις πρώτες
µέρες του Οκτωβρίου, όπου δεν υπήρχε θεσµικό πλαίσιο.
Υπήρχε ένα σοβαρό πρόβληµα. Οι µισοί δήµοι της χώρας δεν
µπορούσαν να εκδώσουν οικοδοµική άδεια. Όµως δεν λειτουρ-
γούσαν και άλλες υπηρεσίες, όπως είναι οι αυτοψίες, η άρση
στατικής επικινδυνότητας, η συµµόρφωση αυθαιρέτων.

Σε κάθε περίπτωση, δώσατε µία τρίµηνη παράταση, µέχρι την
1-1-2022, υπό τον όρο της έκδοσης ενός κρίσιµου προεδρικού
διατάγµατος, το οποίο θα καθορίσει τα κριτήρια στελέχωσης των
υπηρεσιών δόµησης.

Το πρώτο ζήτηµα το οποίο προκύπτει, λοιπόν, είναι πού βρί-
σκεται αυτό το προεδρικό διάταγµα, το οποίο στην Κυβέρνησή
σας εκκρεµεί τα τελευταία δύο, δυόµισι χρόνια.

Γνωρίζετε, από την άλλη µεριά, ότι σε όλη τη χώρα οι δήµοι
αντιµετωπίζουν ένα σοβαρό πρόβληµα υποστελέχωσης των υπη-
ρεσιών δόµησης. Υπάρχει κυριολεκτικά αδυνάτισµα των υπηρε-
σιών δόµησης -όχι απλά σταθερότητα, όχι απλά συνταξιοδότηση-
µε αποτέλεσµα να µειώνεται µε πολύ γρήγορους ρυθµούς το
προσωπικό των υπηρεσιών δόµησης και συνολικά των τεχνικών
υπηρεσιών, ενώ τα τελευταία τρία χρόνια αγνοούνται από την
Κυβέρνησή σας τα Παρατηρητήρια Δόµησης, µία µεγάλη καινο-
τοµία του 4495/2017, της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία
είχαν προγραµµατισµένες, εγκεκριµένες προσλήψεις διακοσίων
πενήντα µηχανικών. Τα έχετε σταµατήσει, όµως, µε αποτέλεσµα
να σταµατήσει ο έλεγχος των αυθαιρέτων και να υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα, το οποίο επεκτείνεται µέχρι και µε τροπολογίες των
Βουλευτών σας να παραµείνουν τελεσίδικα καθορισµένα αυθαί-
ρετα επί της παραλίας και του αιγιαλού. Εκεί έχει φτάσει η φιλική
προς το περιβάλλον Κυβέρνηση!

Επειδή, όπως καταλαβαίνετε, αυτό δηµιουργεί ανασφάλεια δι-
καίου και έλλειψη λειτουργικότητας σε έναν κρίσιµο τοµέα και

της οικονοµίας και του περιβάλλοντος, αλλά και της ποιότητας
ζωής και επειδή έχετε σοβαρά προβλήµατα, πλέον, που σω-
ρεύονται στον πολεοδοµικό σχεδιασµό -οφείλω να πω ότι δεν
είναι ο µόνος τοµέας που, δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας δηµιουρ-
γεί µόνο προβλήµατα, γιατί σε όλη την κοινωνία και την οικονοµία
πληθαίνουν τα προβλήµατα από τα αδιέξοδα και την αδικία της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη- το ερώτηµα είναι απλό για εσάς: Πώς
θα αντιµετωπίσετε το ζήτηµα πρώτον, της έλλειψης προεδρικού
διατάγµατος, δεύτερον της στελέχωσης, τρίτον της έλλειψης
Παρατηρητηρίων Δόµησης και τέταρτον, του πραγµατικού ελέγ-
χου του περιβάλλοντος αλλά και του σχεδιασµού που δίνει την
πραγµατική διέξοδο ανάπτυξης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …και όχι µε λογικές άγριας δύσης. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς αντεύχοµαι και εγώ καλές

γιορτές, καλή χρονιά, µε υγεία και κάθε καλό και σε εσάς, αλλά
και σε όλους τους συναδέλφους.

Να απολογηθώ για την καθυστέρηση προσωπικά, γιατί ένα
προσωπικό σοβαρό πρόβληµα µού στέρησε τη δυνατότητα να
ανταποκριθώ στο χρόνο που θα έπρεπε και που νοµίζω υπό νορ-
µάλ συνθήκες γινόταν, στα ερωτήµατά σας. 

Αυτά σε ό,τι αφορά την καθυστέρηση απάντησης της επερώ-
τησης.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία, πράγµατι οι υπηρεσίες δόµη-
σης έχουν προβλήµατα. Και οι λόγοι για τους οποίους έχουν
προβλήµατα είναι ότι έχει µειωθεί ο αριθµός των στελεχών στις
ΥΔΟΜ είτε γιατί υπήρξαν συνταξιοδοτήσεις που δεν καλύφθηκαν
µε νέες προσλήψεις, είτε γιατί υπήρξαν µετακινήσεις στο δήµο.
Όπως ξέρετε, οι υπηρεσίες δόµησης υπάγονται στους δήµους
και κατ’ επέκταση στο Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν υπάγονται σε
εµάς διοικητικά. Εποπτεύονται από πλευράς θεσµικού πλαισίου,
αλλά διοικητικά εποπτεύονται από τους δήµους και κατ’ επέ-
κταση από το Υπουργείο Εσωτερικών. Υπήρξαν, λοιπόν, µετακι-
νήσεις, από τις υπηρεσίες δόµησης προς τις τεχνικές υπηρεσίες
των ίδιων των δήµων. 

Από την άλλη πλευρά, σύµφωνα µε το πλαίσιο το οποίο θε-
σµικά προβλέπεται εδώ και χρόνια, που αναφέρεται στη στελέ-
χωση κάθε δήµου, να αποκτήσει ο κάθε δήµος τη δική του
υπηρεσία δόµησης, εκ του αποτελέσµατος φαίνεται πως υπάρχει
ζήτηµα, κύριε συνάδελφε, διότι από τους εκατόν εξήντα περίπου
-σχεδόν οι µισοί- που απέµεναν για να δηµιουργήσουν και να στε-
λεχώσουν δική τους τεχνική υπηρεσία µόνο έξι τα κατάφεραν. 

Αυτό το λέω για να δούµε τι φταίει, αλλά και αν χρειάζεται -
και η εκτίµησή µας είναι ότι χρειάζεται- επαναπροσδιορισµός του
ποιος, του πώς και του τι θα ελέγχει στα θέµατα τα οποία συζη-
τάµε. 

Μάλιστα, υπάρχει συζήτηση σε εξέλιξη αρκετό διάστηµα -και
είµαστε στο τέλος- µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος, του
Υπουργείου Εσωτερικών -που, ξαναλέω, θεσµικά εποπτεύει, δια-
µέσου των δήµων, τις ΥΔΟΜ- αλλά και µε τον Πρόεδρο της ΚΕΔΕ
και µε το Τεχνικό Επιµελητήριο, για να βρούµε µία διέξοδο στο
να υπάρξει κάλυψη αµέσως όχι µόνο των υπαρχουσών ΥΔΟΜ -
γιατί και εκεί, στις λειτουργούσες υπάρχουν προβλήµατα- αλλά
πολύ περισσότερο σε αυτές που δεν καλύπτονται και δεν έχουν
δηµιουργήσει τη δική τους υπηρεσία δόµησης. 

Μέσα στα θέµατα τα οποία συζητήθηκαν, ήταν και η διαδηµο-
τική συνεργασία σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας. Αν θέλετε
την προσωπική µου άποψη, είναι λάθος που κάθε δήµος θα πρέ-
πει να έχει τη δική του υπηρεσία δόµησης. Ήταν και παραµένει
-αυτό είναι σε εξέλιξη- σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας µία
υπηρεσία δόµησης αν εξαιρέσουµε τα νησιά που υπάρχει η ιδι-
αιτερότητα της νησιωτικότητας και τα µεγάλα αστικά κέντρα.
Όµως, είναι ένα θέµα υπαρκτό. 

Θέλω να σας πω ότι σε συνεννόηση και συνεργασία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών έχει κινηθεί η διαδικασία για προσλήψεις
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σε ό,τι αφορά το 2020 – 2021 για διακόσιους εβδοµήντα έξι δή-
µους συνολικά εξακόσιες µία θέσεις µηχανικών διαφόρων ειδι-
κοτήτων. Από τις θέσεις αυτές πεντακόσιες ενενήντα
απεστάλησαν στο ΑΣΕΠ για την έκδοση της σχετικής προκήρυ-
ξης, η οποία αναµένεται να δηµοσιευθεί εντός των επόµενων
ηµερών. Οµοίως, µε εγκύκλιο του Υπουργείου Εσωτερικών ανα-
κοινώθηκαν οι θέσεις που εγκρίθηκαν για το 2022: τριακόσιες
ενενήντα τρεις θέσεις µηχανικών για εκατόν ενενήντα έναν δή-
µους. Οι προσλήψεις που προβλέπονται συνολικά είναι εννιακό-
σιες ογδόντα τρεις, περίπου 23% αύξηση σε σχέση µε τους
υπάρχοντες και λειτουργούντες από πλευράς αριθµού. Τα  στε-
λέχη που υπάρχουν: τέσσερις χιλιάδες τριακόσια δεκαοκτώ.

Βεβαίως, υπάρχει και η δυνατότητα και µέσω της κινητικότη-
τας για να µπορέσει να συµπληρωθεί το προσωπικό ή ακόµη και
µε προσωπικό ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. 

Τα λέω αυτά, διότι µέχρι να υπάρξει η πρόσληψη που θα κα-
λύψει απολύτως την ανάγκη, θα πρέπει να υπάρξει και απάντηση
στη λύση του προβλήµατος το οποίο υπάρχει.

Σε ό,τι αφορά δε τα παρατηρητήρια, αλλά και τι θα γίνει µε τον
έλεγχο των αυθαιρέτων και όχι µόνο, λόγω χρόνου θα ολοκλη-
ρώσω την απάντησή µου σε όλα τα ερωτήµατά σας, αγαπητέ συ-
νάδελφε, στην δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, αγαπητέ συνάδελφε, η ερώτηση

για την καθυστέρηση δεν αφορούσε τη δική σας παρουσία εδώ
στη διαδικασία των επίκαιρων αλλά τη γραπτή απάντηση στην
ερώτηση του Οκτωβρίου. Δεν αναφερόµουν σε οτιδήποτε άλλο
που αφορά την προσωπική σας παρουσία. 

Δεύτερον, µου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι
στην πρώτη απάντηση του Υφυπουργού περιλαµβάνονται προ-
κηρύξεις προσλήψεων που άκουσα στο τέλος της τοποθέτησής
του για τον προγραµµατισµό 2020 - 2021 που όµως δεν έχουν
βγει ακόµη από το ΑΣΕΠ, δηλαδή θα βγουν το 2022 και θα προσ-
ληφθούν το 2023. Δηλαδή η περιγραφή του προβλήµατος είναι
ότι η επόµενη κυβέρνηση θα λύσει το πρόβληµα, γιατί σε αυτή
τη διακυβέρνηση φαίνεται ότι δεν προλάβατε να κάνετε ούτε
προκηρύξεις ούτε προσλήψεις ακόµα. 

Έχουν περάσει, όµως, δυόµισι χρόνια, κύριε Υπουργέ, και το
είπατε συγκεκριµένα ότι αναµένετε τις προκηρύξεις του ΑΣΕΠ
γιατί είναι η έγκριση προγραµµατισµού του 2020. Ζήσε Μάη µου,
να φας τριφύλλι!

Όµως εδώ έχουµε ανεπάρκεια, καθυστερήσεις, ένα µπαλάκι
ευθυνών και πάντως σε κάθε περίπτωση έχουµε ανασφάλεια δι-
καίου, διακοπή της ανάπτυξης έλλειψη πολεοδοµικού προγραµ-
µατισµού και σίγουρα κίνδυνο και για το δηµόσιο συµφέρον,
αλλά και για το δοµηµένο και το φυσικό περιβάλλον. 

Από µια έρευνα η οποία έχει γίνει σε επίπεδο Κεντρικής Ένω-
σης Δήµων την οποία προφανώς έχετε υπ’ όψιν σας, προκύπτει
ότι µόνο οι µισοί δήµοι έχουν υπηρεσία δόµησης αλλά και από
αυτούς οι ενενήντα έξι από τους εκατόν εξήντα οκτώ, ποσοστό
περίπου στο 60%, λειτουργούν µε ελλιπέστατο προσωπικό, δη-
λαδή πολύ κάτω από τις ανάγκες του νοµού. Απουσιάζουν πολ-
λές βασικές ειδικότητες. Και εσείς ο ίδιος είπατε εδώ στη Βουλή,
αν δεν κάνω λάθος, τον Οκτώβριο, πριν από δύο-τρεις µήνες, ότι,
πράγµατι, υπάρχει έλλειψη προσωπικού. Και, πράγµατι, αν δεν
κάνω λάθος τουλάχιστον στις εκατό από τις εκατόν εξήντα που
λειτουργούν υπάρχει καθυστέρηση έκδοσης αδειών µεγαλύτερη
των εβδοµήντα πέντε ηµερών και σε πολλές περιπτώσεις µεγα-
λύτερη των εκατό ηµερών. 

Εκεί, λοιπόν, λέτε ότι υπάρχει έλλειψη προσωπικού και καθυ-
στερήσεις. Από τη µια µεριά, λοιπόν, αναγνωρίζετε ότι το σύ-
στηµα δεν µπορεί να λειτουργήσει λόγω έλλειψης προσωπικού
και από την άλλη µεριά δεν µας είπατε ακόµα τίποτα πρώτον, για
το προεδρικό διάταγµα δεν έχετε πει τίποτα γι’ αυτό που πρέπει
να ισχύσει σε µία βδοµάδα εργάσιµων ηµερών, δέκα µέρες, όσον
αφορά τη στελέχωση των ΥΔΟΜ. Δηλαδή το Υπουργείο σας δεν
είναι έτοιµο να ανταποκριθεί στη δική σας τροπολογία που έδινε
τρίµηνη παράταση για να βγει το προεδρικό διάταγµα και να
έχουµε κριτήρια στελέχωσης; Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, µαθαίνω από δηµοσιεύµατα και το άκουσα στην
πρώτη τοποθέτησή σας ότι σκέφτεστε να λειτουργήσετε σε επί-
πεδο περιφερειακής ενότητας πολεοδοµίες. Είναι προσωπική
σας άποψη και το έχω δει και από δηµοσιεύµατα. Και µάλιστα
σκέφτεστε να υπάρχει και η κεντρική υπηρεσία στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος. 

Εδώ, δηλαδή, βλέπουµε, κύριε Πρόεδρε, -κι επειδή στον περι-
φερειακό νοµό το λέω αυτό- να σκέφτεται το Υπουργείο να κα-
ταργήσει οποιαδήποτε έννοια περιφερειακής οργάνωσης, να
αφαιρέσει αρµοδιότητα από την αυτοδιοίκηση και στο Νοµό Ρε-
θύµνου, παραδείγµατος χάριν, οι οικοδοµικές άδειες να βγαίνουν
µόνο στο Ρέθυµνο και να µη βγαίνουν στις έδρες των δήµων. 

Σας θυµίζω, όµως, κύριε Ταγαρά, γιατί έχετε παρελθόν αυτο-
διοικητικό, ότι ο λόγος για τον οποίον πολλοί συνηγόρησαν στη
µεταρρύθµιση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ήταν για να υπάρχει υπεραξία
στους δήµους, τους µεγαλύτερους από τις κοινότητες, για να
έχουν τουλάχιστον υπηρεσίες δόµησης, τεχνικές υπηρεσίες, οι-
κονοµικές υπηρεσίες. Και τώρα σκέφτεστε να µην έχουν οι δήµοι
ούτε καν υπηρεσία δόµησης. 

Και όλα αυτά ενώ εκχωρείτε αρµοδιότητες στο Υπουργείο
Ανάπτυξης. Είναι απαράδεκτο το ότι δώσατε την αρµοδιότητα
στο Υπουργείο Ανάπτυξης να εκδίδει οικοδοµικές άδειες. Όπως,
επίσης, θέλω να µου πείτε και πού βρίσκεται τελικά αυτή η Κεν-
τρική Υπηρεσία Δόµησης που θα παίρνατε στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος την αρµοδιότητα να εκδίδετε οικοδοµικές άδειες
προφανώς για τους κολλητούς των Υπουργών. Διότι κι αυτό είναι
απαράδεκτο, όπως έχετε καταλάβει. 

Και βλέπουµε και στο νοµοσχέδιο-σκούπα που έρχεται µεθαύ-
ριο ότι δίνετε αρµοδιότητες στο Τεχνικό Επιµελητήριο για τη βελ-
τίωση του αστικού περιβάλλοντος και του δηµόσιου χώρου.
Δηλαδή, κύριε Ταγαρά, για να καταλάβω, δώσατε στο Τεχνικό
Επιµελητήριο τα αυθαίρετα, το ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ, τα τοπικά πολε-
οδοµικά σχέδια, τα έργα για το Ταµείο Ανάκαµψης και τώρα θα
δώσετε και τα έργα του αστικού χώρου. Αυτό δεν είναι επιµελη-
τήριο, αυτό είναι σουπερµάρκετ. Το Τεχνικό Επιµελητήριο είναι
ο τεχνικός σύµβουλος της πολιτείας και εσείς το έχετε κάνει να
είναι η χαρά των «γαλάζιων παιδιών», να είναι δηλαδή αδύναµο
το κράτος και έξω να υπάρχουν συνθήκες άγριας δύσης για τους
ισχυρούς. 

Όµως έτσι δεν υπάρχει κράτος δικαίου, ούτε υπάρχει ανά-
πτυξη, κύριε Ταγαρά. Δεν έχετε απαντήσει για το προεδρικό διά-
ταγµα. Δεν έχετε απαντήσει για την υπηρεσία δόµησης σε κάθε
δήµο και πάτε να αφαιρέσετε τώρα αρµοδιότητες από τους δή-
µους για τις πάτε πάλι στα Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αυτό το οποίο βλέπουµε, δυστυχώς, κύριε Ταγαρά, να εξελίσ-
σεται είναι να αδυνατίζει το Υπουργείο Περιβάλλοντος, να τακτο-
ποιούνται πάντα οι φίλοι και οι κολλητοί του συστήµατος, αλλά
να µην υπάρχει προστασία ούτε της δόµησης ούτε του σχεδια-
σµού. 

Σας ρωτάω, λοιπόν, ξανά: Πώς θα λειτουργήσουν οι υπηρεσίες
δόµησης των δήµων από 1η Ιανουαρίου; Πότε προγραµµατίζετε
να βγάλετε το προεδρικό διάταγµα; Θα προχωρήσετε σε στελέ-
χωση µε µόνιµο προσωπικό άµεσα; Και τέλος, θα τεθεί σε λει-
τουργία τελικά η Κεντρική Υπηρεσία Δόµησης και τα
περιφερειακά παρατηρητήρια; 

Περιµένω τη δεύτερη απάντησή σας για τα περιφερειακά πα-
ρατηρητήρια, γιατί µε αφήσατε σε εκκρεµότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι οι άδειες πλέον εκ-
δίδονται ηλεκτρονικά. Το σύστηµα αυτό είναι στο Τεχνικό Επιµε-
λητήριο, η ιδιοκτησία του, όµως, είναι στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος. Κι ακριβώς επειδή έχει όλα τα εργαλεία και τα
µέσα το Τεχνικό Επιµελητήριο για να µπορεί αµέσως να λειτουρ-
γήσει τέτοια συστήµατα -και αυτό τουλάχιστον τα τελευταία
δέκα-έντεκα χρόνια µε όλους τους νόµους δήλωσης αυθαιρέτων
που τη δεκαετία που πέρασε έχουν αναπτυχθεί- παραχωρήθηκε
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η δυνατότητα µε έλεγχο και κυριότητα του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, να αναπτύξει αυτά τα συστήµατα και για τις υπηρεσίες
δόµησης, για τις άδειες οικοδοµών και για τα αυθαίρετα και για
την ηλεκτρονική ταυτότητα. 

Όλα αυτά τα οποία εξελίσσονται θα µπουν σε ένα ενιαίο ηλε-
κτρονικό σύστηµα και ο στόχος είναι όχι να παραµείνει στο Τε-
χνικό Επιµελητήριο, αλλά λόγω αδυναµίας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, για λόγους, όπως ανέφερα πριν, ετοιµότητας
συστηµάτων, να ετοιµαστεί µε την βοήθεια του τεχνικού συµβού-
λου που είναι το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας. 

Αυτό µας βοηθάει στο να µπορούµε να δούµε ευρύτερα δια-
δικασίες που δεν δηµιουργούν προβλήµατα, επιταχύνουν απαν-
τήσεις και αδειοδοτήσεις. 

Αναφερθήκατε πριν στο «κάθε δήµος και µια ΥΔΟΜ». Πράγ-
µατι έχω περάσει, όπως σωστά είπατε, από την αυτοδιοίκηση και
γνωρίζω καλά, αλλά και ως µηχανικός γνωρίζω καλά, διότι το
επάγγελµά µου είναι πολιτικός µηχανικός και τα κοινά ήταν, αγα-
πητέ µου συνάδελφε, η αυτοδιοίκηση σε όλους. Και ακριβώς
επειδή γνωρίζω, γνωρίζω ότι όλα γίνονται ηλεκτρονικά και δεν
έχει σηµασία πλέον η απόσταση. Δεν χρειάζεται ούτε να µετακι-
νηθεί κανείς ούτε να απαντήσει κανείς για να εξοικονοµήσουµε
δυνάµεις, να είµαστε αποτελεσµατικοί και για να µπορέσουµε
γρήγορα να δηµιουργήσουµε µηχανισµούς που θα µπορούν να
καλύψουν το κενό που, πράγµατι, υπάρχει. Γιατί ξέρουµε ότι οι
προσλήψεις, αγαπητέ συνάδελφε, όχι µόνο σ’ αυτό αλλά σε όλα
καθυστερούν πολύ. 

Μπορούµε, λοιπόν, να έχουµε συνένωση δυνάµεων σε επίπεδο
περιφερειακής ενότητας, πλην της νησιωτικής χώρας, που έχει
τις ιδιαιτερότητές της και των µεγάλων αστικών κέντρων. Εκεί θα
πρέπει να υπάρξουν κάποια πρόσθετα. Αυτό µπορεί να γίνει
χωρίς να µετακινηθεί µάλιστα κανείς από τους υπάρχοντες στις
ΥΔΟΜ που υπάρχουν, χωρίς να χάσει κανείς τη θέση του. 

Τα συστήµατα ακριβώς επειδή είναι ηλεκτρονικά, είναι και έξυ-
πνα και µπορούν να µαζέψουν αυτοµάτως όλο το υπάρχον προ-
σωπικό σε µία ΥΔΟΜ ανά περιφερειακή ενότητα για να µπορούν
να καλύψουν όλες τις ανάγκες. 

Άλλωστε ξέρετε ότι όπως είναι σήµερα τα πράγµατα, το κρί-
σιµο είναι η προέγκριση, διότι η έγκριση δίδεται µε ευθύνη µη-
χανικού, δηλαδή ο έλεγχος τίτλων στην ουσία για το ιδιοκτησιακό
του τοπογραφικό διάγραµµα και του διαγράµµατος δόµησης
που για την κατηγορία 1 και 2 είναι υποχρεωτικό, για την κατη-
γορία 3 είναι προαιρετικό. Στην κατηγορία 3, βεβαίως, µπορεί να
ζητηθεί βεβαίωση όρων δόµησης. Και αυτό το λέω για ασφάλεια
δικαίου. 

Και για να πάω ένα βήµα παραπέρα, ο στόχος µας είναι η εξέ-
λιξη της κωδικοποίησης της πολεοδοµικής νοµοθεσίας και αυτό,
όπως ξέρετε, εξελίσσεται και τελειώνει. Τώρα υπάρχουν διά-
σπαρτα νοµοθετήµατα και βεβαίως αβεβαιότητες, ασφάλειες και
επισφάλειες σε ό,τι αφορά τα ισχύοντα. Όταν, λοιπόν, ολοκλη-
ρωθεί και η κωδικοποίηση που θα έχει ένα ενιαίο, ολοκληρωµένο,
ασφαλές και εγγυηµένο θεσµικό πλαίσιο, τότε να αλλάξουµε πε-
ραιτέρω αυτά τα οποία εξελίσσονται σήµερα και για θέµατα τα-
χύτητας και για θέµατα ασφάλειας. 

Αναφερθήκατε στην ΚΥΔΟΜ. Πράγµατι θα σας πω ότι ακόµη
και ο εξοπλισµός είναι έτοιµος αυτή τη στιγµή στο Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και αναµένουµε τη στελέχωση. Εξελίσσονται κοινές
υπουργικές αποφάσεις ή υπουργική απόφαση για το τι ακριβώς
θα κάνει η ΚΥΔΟΜ, τι απευθείας µπορεί να εκδίδει άδειες, ποιες
άδειες από τις περιφερειακές ΥΔΟΜ µπορεί να δέχεται και
ύστερα από ποιους λόγους, για να υπάρξει µια ενιαία ολοκληρω-
µένη διασύνδεση όλων των υπηρεσιών δόµησης και ΚΥΔΟΜ για
να είµαστε αποτελεσµατικοί ως προς αυτό το οποίο συζητάµε.

Όσον αφορά τα παρατηρητήρια, είµαστε σε φάση αναθεώ-
ρησης κι έχουν συγκροτηθεί και επιτροπές για να µπορέσουµε
να τα κάνουµε πιο γρήγορα, πιο αποτελεσµατικά, λειτουργικά,
χωρίς πολλές δοµές, που στο τέλος δεν λειτουργεί καµµία.

Και κάτι για τα θέµατα που αφορούν τον έλεγχο των αυθαιρέ-
των. Θέλω να σας πω ότι ο έλεγχος αυθαιρέτων θα περάσει
στους ελεγκτές δόµησης. Κατά την έννοια, λοιπόν, που ελέγχει
µια νέα οικοδοµή, θα ελέγχει και τα αυθαίρετα. Εδώ, όµως, πρέ-
πει να έχει ένα ακριβές πλαίσιο για το πώς θα ελέγχει, τι ελέγχει

και τι βγάζει ως απόφαση. Ήδη σε λίγο θα είναι έτοιµο όλο το
πλάνο, ξαναλέω, οι ελεγκτές δόµησης να αναλάβουν και τον
έλεγχο των αυθαιρέτων, µέσα από µία τυποποιηµένη διαδικασία.
Αυτό που θα κάνουν οι υπηρεσίες δόµησης είναι την θεώρηση
και τον καθορισµό και την υποβολή των προστίµων που θα προ-
κύπτουν από αυτά. 

Αυτά σε ό,τι αφορά τα θέµατα τα οποία θίξατε. Και, βεβαίως,
όσον αφορά τις καταγγελίες -θα δείτε σε λίγο το πλαίσιο που
ετοιµάζουµε και γι’ αυτό- ποιος, πώς µπορεί να υποβάλει την κα-
ταγγελία, ποιος ελέγχει, ποιος πληρώνει και µε ποια διαδικασία. 

Αυτά ήθελα να πω σε σχέση µε τα ερωτήµατά σας. Σύντοµα
θα έχουµε πολλά περισσότερα αποτελεσµατικά να προσθέσουµε
στην επερώτησή σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στις δύο

τελευταίες επίκαιρες ερωτήσεις που αφορούν το Υπουργείο
Υγείας και στις οποίες θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Θάνος Πλεύ-
ρης.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 267/7-12-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Ανδρέα Νικολακόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Λειτουργία νοσοκοµειακών µονάδων στην Ηλεία

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι νοσηλευτικές µονάδες της Ηλείας αντιµε-

τωπίζουν σοβαρά προβλήµατα, όπως και αρκετές άλλες νοση-
λευτικές µονάδες σε διάφορες περιοχές της χώρας. 

Αυτό είναι ένα πρόβληµα παλιό, γιατί τις τελευταίες δεκαετίες
έχει παρατηρηθεί το φαινόµενο να αποχωρούν γιατροί, να συν-
ταξιοδοτούνται χωρίς να αντικαθίστανται από άλλους γιατρούς.
Σαφώς και η οικονοµική κρίση ενέτεινε το πρόβληµα αυτό,
σαφώς και υπάρχει µεγάλη φυγή επιστηµονικού κεφαλαίου, ια-
τρικού προσωπικού στο εξωτερικό, πλην όµως έχει οδηγήσει σε
σοβαρές ελλείψεις ιατρικού προσωπικού. 

Κύριε Υπουργέ, η Ηλεία αντιµετωπίζει κι ένα άλλο θέµα. Αντι-
µετωπίζει ένα θέµα πολυδιάσπασης των νοσηλευτικών µονάδων.
Θα σας πω ότι η Ηλεία έχει τρία νοσοκοµεία, τρεις νοσηλευτικές
µονάδες, σε Πύργο, Αµαλιάδα και Κρέστενα, έξι κέντρα υγείας
και σαράντα ένα περιφερειακά ιατρεία. Είναι πολύ σηµαντικό το
ότι προσελήφθη ένας µεγάλος αριθµός νοσηλευτικού και διοικη-
τικού προσωπικού. Είναι θετικό ότι έχει δηµιουργηθεί στη Νοση-
λευτική Μονάδα του Πύργου ΜΕΘ COVID. 

Υπήρξαν αρκετές προκηρύξεις γιατρών, πλην όµως δεν είχαν
ικανοποιητικά αποτελέσµατα, µε αποτέλεσµα να αντιµετωπίζον-
ται σοβαρές ελλείψεις σε ειδικότητες όπως του παθολόγου που
είναι µια πολύ κρίσιµη ειδικότητα. Έχει παρατηρηθεί µάλιστα το
φαινόµενο να µετακινούνται παθολόγοι γιατροί από νοσηλευτι-
κές µονάδες άλλων νοµών προκειµένου να καλύψουν τις θέσεις
στον Νοµό Ηλείας, αφού ο Νοµός Ηλείας έµεινε µε έναν παθο-
λόγο. Επίσης, έχει παρατηρηθεί το φαινόµενο να µετακινούνται
γιατροί από µία νοσηλευτική µονάδα σε άλλη, µε αποτέλεσµα να
προκύπτει επιπλέον και αναστάτωση στις τοπικές κοινωνίες. 

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε: Με ποιον τρόπο
προτίθεστε να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα της έλλειψης ιατρι-
κού προσωπικού στις δοµές υγείας της Ηλείας, ειδικότερα µετά
την τελευταία προκήρυξη που δεν είχε και αυτή ικανοποιητικά
αποτελέσµατα. Εάν υπάρχει σχεδιασµός για την αναδιάρθρωση-
αναδιοργάνωση του υγειονοµικού χάρτη στην Ηλεία και αν αυτή
η αναδιάρθρωση προβλέπει κατάργηση κάποιων δοµών και ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα αυτών των ενεργειών. Γιατί όπως αντι-
λαµβάνεστε µε αυτές όλες τις παθογένειες του παρελθόντος το
δηµόσιο σύστηµα υγείας Ηλείας κλήθηκε να αντιµετωπίσει και
µια πανδηµία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πλεύρη, έχετε

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, πραγµατικά, τίθεται και από εσάς ένα πάρα πολύ σηµαν-
τικό ζήτηµα που έχει να κάνει αναφορικά µε την Ηλεία και οφείλω
να πω ότι είναι από τις περιοχές οι οποίες µας έχουν προβληµα-
τίσει ιδιαιτέρως, όπως και άλλες περιοχές ,κυρίως, της νησιωτι-
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κής Ελλάδος. Ενώ είναι φαινόµενα τα οποία αντιµετωπίζουµε
κατά βάση στη νησιωτική Ελλάδα ως προς τη δυσκολία στελέ-
χωσης, για κάποιον λόγο συµβαίνουν και στην Ηλεία. 

Για του λόγου το αληθές, έγινε µία µεγάλη προσπάθεια µε κά-
λυψη θέσεων για το Νοσοκοµείο του Πύργου µε µεταφορές οι
οποίες έχουν γίνει, και µε τις ειδικότητες οι οποίες έχουν µετα-
φερθεί από άλλα νοσοκοµεία ακόµα και σύναψη µε ιδιώτη για-
τρό. Όµως, από τα στοιχεία, πράγµατι, που παρατίθενται, τα
δεδοµένα είναι λίγο-πολύ όπως τα περιγράψατε στην κατεύ-
θυνση ότι και στην πρώτη προκήρυξη του 2020 από τις έξι θέσεις
υπήρξαν τρεις άγονες και στην τρίτη προκήρυξη του 2020 και οι
τρεις θέσεις κρίθηκαν άγονες και στην πρώτη του 2021 στην
πραγµατικότητα άνω του 50% οι θέσεις ήταν άγονες και δεν κα-
λύφθηκαν, όπως συνέβη και µε την τελευταία η οποία βγήκε στις
7 Σεπτεµβρίου όπου ήδη έχουν κριθεί δύο άγονες, ενώ όλες οι
άλλες είναι σε εξέλιξη που σηµαίνει ότι δεν ξέρουµε τελικά ποια
θα είναι η διαδικασία ως προς την πλήρωση. 

Στη δε Αµαλιάδα, υπάρχει ακόµα µεγαλύτερη απροθυµία σε
στελέχωση σε µόνιµο προσωπικό. Για τις ανάγκες αυτή τη στιγµή
στην πρωτοβάθµια περίθαλψη, στα κέντρα υγείας και στα ια-
τρεία, υπάρχει κάλυψη στις θέσεις και µάλιστα συνέβαλαν πάρα
πολύ και στο κοµµάτι του εµβολιαστικού προγράµµατος. Όµως
ο συγκεκριµένος νοµός δείχνει, πραγµατικά, ότι για την κάλυψη
µόνιµων θέσεων υπάρχει µία µεγάλη απροθυµία. 

Είναι µια ευρύτερη κουβέντα που έχουµε ανοίξει, κύριε συνά-
δελφε, όπως γνωρίζετε και στην υποεπιτροπή των περιφερειών,
προκειµένου πλέον να έχουµε µία καινούργια εικόνα και του υγει-
ονοµικού χάρτη και των αναγκών αλλά πρωτίστως των κινήτρων
που θα πρέπει να υπάρχουν σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό αναφορικώς µε τις περιοχές στις οποίες παρουσιάζεται µία
απροθυµία για να στελεχωθούν µε θέσεις. 

Θέλω να σας πω -και θα κάνω εκτενή αναφορά στη δευτερο-
λογία µου- ότι η 6η ΥΠΕ ήδη λόγω του ότι υπάρχει µεγάλο πρό-
βληµα ως προς τη στελέχωση των συγκεκριµένων νοσοκοµείων
του Νοµού Ηλείας, µας έχει προτείνει τη µετατροπή του χαρα-
κτηρισµού του Νοµού Ηλείας σε άγονη και προβληµατική πε-
ριοχή Α’ κατηγορίας αντί Β’ κατηγορίας που έχει χαρακτηριστεί,
καθώς και την κατάταξη των νοσοκοµείων του Νοµού Ηλείας από
Β’ ζώνη σε Γ’ και ως προς το καθεστώς των εφηµεριών. 

Άρα, η ίδια η ΥΠΕ έχει επισηµάνει το πρόβληµα και θεωρεί ως
λύση ότι θα πρέπει να χαρακτηριστεί ως άγονη και προβληµατική
περιοχή κατηγορίας Α’ αντί για Β’. Στη δευτερολογία µου θα σας
πω ακριβώς ποιες είναι οι σκέψεις µας και ως προς την άγονη
αλλά και ως προς τον υγειονοµικό χάρτη που ζητήσατε αναφο-
ρικώς µε τις δοµές που υπάρχουν που θα συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν. Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου επακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Νικολακό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι και η 6η ΥΠΕ

διαπιστώνει αυτή την ιδιαιτερότητα που υπάρχει στον Νοµό
Ηλείας µε συνεχείς άγονες προκηρύξεις που οδηγούν ουσια-
στικά σε υποστελέχωση και προβληµατική ή ακόµα και επικίν-
δυνη λειτουργία πλέον των νοσηλευτικών µονάδων του νοµού.

Είναι θετικό, βέβαια, ότι καλύπτονται οι θέσεις µέχρι τώρα ικα-
νοποιητικά θα λέγαµε, αλλά πρέπει να γίνει κάτι πολύ περισσό-
τερο και πιο µόνιµο. Είναι, λοιπόν, θετικό το γεγονός ότι -και
νοµίζω ότι είναι επιβεβληµένο- εκτός από τα κίνητρα τα οποία,
πραγµατικά, επεξεργάζεστε και θέλετε να δώσετε σε γιατρούς
να µπουν στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Υπάρχουν, όµως, κάποια
νοσοκοµεία τα οποία χρειάζονται κάτι παραπάνω και νοµίζω ότι
η διαπίστωση που κάνει η 6η ΥΠΕ –και νοµίζω είναι επιβεβληµένο
να γίνει- είναι ότι θα πρέπει οι νοσηλευτικές µονάδες του Νοµού
Ηλείας να γίνουν άγονες τύπου Α’ όπως επίσης να αλλάξει και
το καθεστώς των εφηµεριών και να πάει στην κατηγορία τύπου
Γ’. 

Άλλωστε, έχει διαπιστωθεί ότι οι προκηρύξεις χρησιµοποιήθη-
καν και από κάποιους γιατρούς προκειµένου να υποβάλουν αί-
τηση σε κεντρικά νοσοκοµεία κι έτσι να φύγουν από τις
νοσηλευτικές µονάδες της Ηλείας και να πάνε σε άλλα νοσοκο-
µεία. 

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι επιβεβληµένη, αν θέλετε, η µε-
τατροπή της Ηλείας σε άγονη περιοχή τύπου Α’ και νοµίζω ότι
αυτό θα αντιµετωπίζει σε µεγάλο βαθµό το πρόβληµα της έλλει-
ψης ενδιαφέροντος στελέχωσης των νοσηλευτικών µονάδων.

Στο δεύτερο σκέλος των ερωτηµάτων, κύριε Υπουργέ, που θα
επιµείνω υπάρχει ένα ζήτηµα. Η πολυδιάσπαση αυτή έχει δηµι-
ουργήσει προβλήµατα και µέσα στις τοπικές κοινωνίες. Νοµίζω
ότι θα πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε, γιατί ξέρετε, στο ευαίσθητο
θέµα της υγείας πολλοί επιχειρούν να αποσπάσουν πολιτικά
οφέλη και να συνδέσουν την αναδιοργάνωση, τον ανασχεδιασµό,
µε κλεισίµατα δοµών και πάνω σε αυτό επενδύουν σε ένα πολι-
τικό παιχνίδι καταστροφολογίας.

Χρειάζεται, λοιπόν, µια ξεκάθαρη απάντηση αν αυτός ο ανα-
σχεδιασµός θα προχωρήσει και µε ποιο χρονοδιάγραµµα, και αν
αυτός ο ανασχεδιασµός προβλέπει κατάργηση νοσηλευτικών µο-
νάδων µε τέτοιον τρόπο ώστε οι πολίτες ιδίως να καταλάβουν. 

Η πανδηµία µάς έχει δείξει, κύριε Υπουργέ, ότι χρειάζονται
όλες οι δοµές και όλες οι υποδοµές που υπάρχουν. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι πρέπει να δώσουµε µια ξεκάθαρη απάντηση και σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τώρα θα πω και
για τα δύο θέµατα τα οποία είναι βασικά. Πρώτα από όλα, ανα-
φορικά µε τις υγειονοµικές και τις νοσηλευτικές δοµές, πράγ-
µατι, το παράδειγµα της Ηλείας δείχνει θέµατα τα οποία
υπάρχουν και σε άλλες περιοχές της χώρας, όπου πολλές φορές
όταν υπάρχει µια πολυδιάσπαση µονάδων, στην πραγµατικότητα
δεν µπορούµε να έχουµε την παροχή του αγαθού της υγείας
προς τους πολίτες στον βαθµό θα επιθυµούσαµε.

Ξεκαθαρίζω από αυτό εδώ το Βήµα, κύριε Νικολακόπουλε,
γιατί βλέπω ότι πολλά γράφονται, ότι δεν υπάρχει θέµα να κλεί-
σουν οι νοσηλευτικές δοµές. Στην επεξεργασία που γίνεται στον
υγειονοµικό χάρτη, ναι, εξετάζονται πώς θα αναδιαταχθούν οι
υπηρεσίες, ώστε να έχουµε µία πιο κεντρική στελέχωση της µε-
γάλης νοσοκοµειακής µονάδας και να πέφτει όλο το βάρος εκεί
πέρα, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν αναφερόµαστε σε υποβάθ-
µιση των άλλων δοµών. Η ουσία είναι όµως και οι άλλες δοµές
να µπορούν να έχουν ένα τέτοιο κοµµάτι, ώστε να λειτουργούν
και αυτές οι δοµές µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Το πώς ακριβώς θα είναι αυτή η αναδιάταξη θα αποτελέσει
θέµα επεξεργασίας του νέου υγειονοµικού χάρτη και εποµένως
θα ακουστούν όλες οι προτάσεις. Γνωρίζω ότι υπάρχουν προτά-
σεις και από την τοπική κοινωνία. 

Εµείς θέλουµε να σας δώσουµε τον σχεδιασµό µας. Ο σχεδια-
σµός είναι ότι θα ενισχυθούν οι κεντρικές δοµές ως νοσοκοµει-
ακές δοµές. Από κει και πέρα, οι άλλες δοµές θα έχουν αυτόνοµο
και αυτές ρόλο, δεν θα χάσουν την αυτοτέλειά τους. Ωστόσο, θα
έχουν τις δυνάµεις οι οποίες χρειάζονται βάσει του έργου το
οποίο θα τους ανατεθεί. 

Υπ’ αυτό, λοιπόν, το σκεπτικό θεωρούµε ότι στην ολοκλήρωση
του υγειονοµικού χάρτη αλλά και για τη συγκεκριµένη περιοχή,
η αναδιάταξη θα γίνει µε τέτοιον τρόπο που θα παρέχεται µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο το δηµόσιο αγαθό της υγείας και δεν θα
υπάρχει κανένας φόβος ούτε στις τοπικές κοινωνίες ότι ξαφνικά
θα βρεθούν µε λιγότερη υγειονοµική κάλυψη από αυτή που
έχουν. 

Αντιθέτως, η αναδιάταξη θα βοηθήσει να ξέρει κάθε δοµή τι
µπορεί να προσφέρει και να το προσφέρει στο καλύτερο δυνατό,
προκειµένου να µπορούν οι πολίτες της Ηλείας, όπως και σε
άλλες περιοχές που θα έχουµε τον υγειονοµικό χάρτη, να γνω-
ρίζουν ότι έχουν καλύτερη παρεχόµενη υπηρεσία. 

Αυτό το χρονοδιάγραµµα το οποίο θέλουµε να θέσουµε, λόγω
της πανδηµίας δεν ξέρουµε αν είναι εφικτό να υλοποιηθεί, αλλά
ευελπιστούµε ότι στο πρώτο τρίµηνο ή –το πολύ- στο πρώτο εξά-
µηνο του 2022 θα έχουµε µια πλήρη εικόνα όλων των ενεργειών
που θέλουµε να κάνουµε. Οφείλω να σας πω ότι η Ηλεία λόγω
ακριβώς αυτής της πολυδιάσπασης, θα είναι από τις πρώτες
προτεραιότητες ως προς την αναδιάταξη των υπηρεσιών για να
δούµε πώς θα λειτουργήσουν. Άρα, θα είναι στην αρχή του σχε-
δίου το οποίο θα υλοποιήσουµε. 

Στο δεύτερο σκέλος µε τις άγονες περιοχές που λέτε στην κα-
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τηγορία Α’, δεν µπορώ να δεσµευτώ από αυτό εδώ το Βήµα τι θα
γίνει ακριβώς- γιατί συνδυάζεται µε τον υγειονοµικό χάρτη- αλλά
οφείλω να σας πω ως Υπουργός ότι τα προβλήµατα τα οποία έχω
δει στην Ηλεία δεν τα έχω δει σε άλλα τµήµατα της ηπειρωτικής
Ελλάδας. Υπάρχουν και σε άλλες περιοχές αλλά στην Ηλεία µου
κάνει ιδιαίτερη εντύπωση και ως εκ τούτου πιστεύω ότι έχει βάση
το επιχείρηµα της υγειονοµικής περιφέρειας ότι ενδεχοµένως τα
κίνητρα τα οποία θα δοθούν δεν θα είναι επαρκή και θα πρέπει
να εξετάσουµε και το θέµα του άγονου.

Οπότε µέσα σε αυτό το διάστηµα που σας λέω που θα έχουµε
τον υγειονοµικό χάρτη, θα υπάρχει και σαφής απάντηση. Όµως,
η Ηλεία είναι από τις περιοχές που ενδεχοµένως, πράγµατι, τα
κίνητρα να µην επαρκούν, οπότε θα το εξετάσουµε µε ιδιαίτερο
ενδιαφέρον. Αν χρειαστεί, θα είµαστε έτοιµοι στο πλαίσιο ολο-
κλήρωσης και του υγειονοµικού χάρτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
φτάσαµε στην τελευταία ερώτηση.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 272/10-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να δοθούν εξηγήσεις για τους δια-
σωληνωµένους εκτός εντατικής, για τις «σκιές» στη διαχείριση
της λίστας αναµονής και τα κριτήρια προτεραιοποίησης των ει-
σαγωγών σε ΜΕΘ».

Ορίστε, κύριε Ανδρέα Ξανθέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή η συζήτηση έχει έρθει µε πολύ δραµα-

τικό και επώδυνο τρόπο αυτόν τον καιρό στον δηµόσιο λόγο.
Θεωρώ ότι η καταφανής ανεπάρκεια του συστήµατος υγείας να
ανταποκριθεί στην αυξηµένη πίεση του τέταρτου επιδηµικού κύ-
µατος έχει οδηγήσει σε µία εξελισσόµενη υγειονοµική τραγωδία,
και νοµίζω ακραία έκφρασή της είναι ότι υπάρχουν δεκάδες δια-
σωληνωµένοι ασθενείς καθηµερινά εκτός µονάδας εντατικής θε-
ραπείας. 

Υποτίθεται ότι αυτή ήταν η «κόκκινη» γραµµή στη διαχείριση
και όλα τα µέτρα τα οποία λαµβάνονταν ήταν για να αντέξει το
σύστηµα υγείας και να υποστηρίξει αξιοπρεπώς όσους ασθενείς
νοσήσουν µε κορωνοϊό. Αυτή η «κόκκινη» γραµµή έχει παραβια-
στεί εδώ και πάρα πολύ καιρό. Παραβιάστηκε και στο δεύτερο
και στο τρίτο επιδηµικό κύµα και, φυσικά, µε πολύ τραγικό τρόπο
αυτή την περίοδο.

Η Κυβέρνηση έχει µία ρητορική ότι τα κάνει όλα καλά και ότι
η Αντιπολίτευση καταστροφολογεί και είναι απέναντι σε όποιον
θέτει θέµατα ουσίας, δηλαδή ότι µπορούσε να γίνει µε άλλον
τρόπο η διαχείριση και να επιµεριστεί το βάρος των περιστατικών
COVID και εκτός ΕΣΥ στον ιδιωτικό τοµέα και στα στρατιωτικά
νοσοκοµεία και, κυρίως, να γίνει µε διαφορετικό τρόπο η διαχεί-
ριση ώστε να είναι πιο διαφανής, πιο αξιόπιστη και να υπάρχει
ένα κλίµα εµπιστοσύνης στην κοινωνία ότι οι άνθρωποι προτε-
ραιοποιούνται µε βάση κριτήρια αµιγώς ιατρικά και ότι δεν υπάρ-
χει καµµία περίπτωση να παρακαµφθεί η σειρά. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν ανταποκρίνεται σ’ αυτή την ανάγκη.
Υπάρχει τεράστια εγκληµατική πολιτική ευθύνη. Η µελέτη Τσιό-
δρα - Λύτρα κατέδειξε ότι και ο Πρωθυπουργός ψευδόταν συ-
στηµατικά, λέγοντας τη µια ότι δεν υπάρχει διαφορά στη
θνητότητα ανάµεσα σε ανθρώπους που είναι διασωληνωµένοι
εντός και εκτός ΜΕΘ και από την άλλη, για δεύτερη φορά υπέ-
πεσε στο ίδιο ολίσθηµα λέγοντας ότι δεν έχει παραλάβει µια τέ-
τοια µελέτη από τον καθ’ ύλην αρµόδιο επιστηµονικό σύµβουλο
της πολιτείας. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η κοινωνία, όχι η Αντιπολίτευση, απαιτεί
καθαρές εξηγήσεις και καθαρές απαντήσεις. Ποια είναι ακριβώς
η εικόνα; Ποιες είναι οι, πραγµατικά, λειτουργικές κλίνες ΜΕΘ
σήµερα στο σύστηµα υγείας; Ποιος είναι ο αριθµός των θανάτων
των διασωληνωµένων ανθρώπων εκτός ΜΕΘ; Και, κυρίως, για να
µην υπάρχει η παραµικρή σκιά στη διαχείριση, ποια ακριβώς είναι
τα κριτήρια προτεραιοποίησης; Είναι η ηλικία; Είναι ο χρόνος δια-
σωλήνωσης; Είναι η βαρύτητα του περιστατικού; Είναι άλλα συ-
νοδά συµπτώµατα; Είναι το προσδόκιµο επιβίωσης και
ανάκαµψης του ασθενή;

Όλα αυτά πρέπει να είναι απολύτως σαφή, για να πειστεί η κοι-

νωνία, ο πολίτης και οι συγγενείς των ανθρώπων οι οποίοι αγω-
νιούν καθηµερινά, ότι, πράγµατι, γίνεται η καλύτερη δυνατή δια-
χείριση και ότι η πολιτεία σέβεται τους λειτουργούς της υγείας
αλλά σέβεται κυρίως την ανάγκη των ασθενών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο, µε ανάλογη ανοχή κι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Υπουργέ,

πραγµατικά, αυτό το θέµα θεωρώ ότι ανέβηκε µε έναν τελείως
λανθασµένο τρόπο και ότι προσπάθησε, δυστυχώς, κοµµάτι της
Αντιπολίτευσης να δηµιουργήσει σκιές σε έναν τοµέα στον οποίο
θεωρώ ότι όχι απλώς καµµία σκιά δεν υπάρχει αλλά ειδικά εσείς,
κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλύτερα πώς είναι όλες αυτές οι δια-
δικασίες.

Απευθυνόµενος, λοιπόν, και απαντώντας στο δεύτερο ερώ-
τηµα της επίκαιρης ερώτησής σας, είναι σαφέστατο ότι είναι χυ-
δαία ψεύδη όσα αναφέρονται, είτε ότι γίνεται επιλεκτική
διακοµιδή ασθενών στις κλίνες ΜΕΘ είτε, πολύ χειρότερα, ότι
υπάρχουν κλειστές κλίνες ΜΕΘ που δεν λειτουργούν και που τις
κρατάµε κλειστές προκειµένου να γίνει η διαχείριση περιστατι-
κών εάν και εφόσον χρειαστεί. 

Έρχοµαι να απαντήσω σε ένα ένα στα ερωτήµατα τα οποία θέ-
τετε.

Πρώτον, πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε Ξανθέ, γιατί είστε από
αυτούς που ασχολήθηκαν κατά κόρον, είστε από τους Υπουρ-
γούς που έχουν συµβάλει στην ηλεκτρονική πλατφόρµα του
ΕΚΑΒ -φύγαµε από το χειρόγραφο σύστηµα το οποίο υπήρχε-
ότι το ηλεκτρονικό σύστηµα έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά.
Γίνεται ανάρτηση του περιστατικού από τον ιατρό που έχει τον
διασωληνωµένο ασθενή -όταν λέµε στη συγκεκριµένη περίπτωση
ότι είναι κάποιος διασωληνωµένος, εννοούµε εκτός ΜΕΘ και δεν
υπάρχει κλίνη ΜΕΘ στο συγκεκριµένο νοσοκοµείο-, τα αναρτη-
µένα περιστατικά είναι ορατά σε όλες τις ΜΕΘ της χώρας, όλες
οι ΜΕΘ της χώρας βλέπουν τα περιστατικά τα οποία έχουν αναρ-
τηθεί. Ο ιατρός της µονάδας που έχει κρεβάτι ΜΕΘ δηλώνει ετοι-
µότητα για το περιστατικό και πολλές φορές υπάρχει και
επικοινωνία εκείνου του γιατρού µε τον γιατρό που έχει κάνει την
ανάρτηση. Ακολουθεί έγκριση της ετοιµότητας, οπότε γίνεται
κάρτα στο ΕΚΑΒ για να εκτελέσει τη διακοµιδή. Εάν σε αυτό το
ηλεκτρονικό σύστηµα έρθει κάποιος και πει ότι γίνεται η οποι-
αδήποτε παραβίαση, δεν κατηγορεί κανέναν πολιτικό προϊστά-
µενο, κατηγορεί όλους αυτούς τους ανθρώπους που µετέχουν,
που είναι δύο γιατροί εντατικής και το ΕΚΑΒ και άρα είναι χυδαίο
και προσβλητικό. 

Και σε όσους υπογράφουν ερωτήσεις για VIP κλίνες που κρα-
τούνται κλειστές, θα έρθω εδώ, κύριε Ξανθέ, ως Υπουργός να
απαντήσω -σε άλλους που έχουν κάνει αυτή την ερώτηση- ότι
δεν ανεχόµαστε να προσβάλλεται το ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό της χώρας. Πρόσβαση στην πλατφόρµα έχουν όλοι
οι ιατροί οι οποίοι έχουν κωδικούς. Άρα όλοι οι ιατροί βλέπουν
αυτό που σας λέω.

Δεν υπάρχει συνεπώς καµµία απολύτως προτεραιοποίηση και
το µόνο το οποίο υπάρχει -και έχουν αναφερθεί εδώ- είναι τα
πέντε στοιχεία όπως ακριβώς τα είχε βγάλει ΕΚΑΒ. Με αυτά τα
πέντε δεδοµένα ξεκινάµε και λέµε: πρώτη κατηγορία οι βαριά πά-
σχοντες, δεύτερη κατηγορία ασθενείς που έχουν µικρότερη πι-
θανότητα αποκατάστασης, τρίτη κατηγορία ασθενείς µε
δυσλειτουργία των οργάνων που χρήζουν εντατικής παρακολού-
θησης, τέταρτη κατηγορία ασθενείς µε σηµαντικά µικρότερη πι-
θανότητα αποκατάστασης και τελικώς ασθενείς οι οποίοι
δυστυχώς στην κατάσταση στην οποία βρίσκονται, αν δεν υπάρ-
χει διαθέσιµη κλίνη ΜΕΘ θεωρούνται ότι δεν υπάρχει το προσ-
δόκιµο. Ούτε ηλικιακά είναι τα κριτήρια όπως λένε διάφοροι,
ούτε γνωριµιών. Είναι καθαρά της πιθανότητας και της δυνατό-
τητας που κρίνεται εκείνη τη στιγµή κάποιος άνθρωπος να έχει
την καλύτερη δυνατή αποκατάστασή του. Και αναλόγως της
ανάγκης που υπάρχει βάσει της πλατφόρµας µε αµιγώς ιατρικά
κριτήρια γίνεται η επιλογή. Και γνωρίζετε πολύ καλύτερα από
µένα ότι υπάρχουν και περιπτώσεις που δεν µπορούν εκείνη τη
χρονική στιγµή να διακοµιστούν, παρ’ όλο που πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις γιατί ενδεχοµένως ο ασθενής στη συγκεκριµένη πε-
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ρίπτωση δεν είναι σταθερός και υπάρχει επικινδυνότητα από τη
µεταφορά του, οπότε η µεταφορά του γίνεται όταν ο ίδιος ο θε-
ράπων ιατρός κρίνει. 

Να πω, όµως, ποιο είναι το σηµαντικό και θα έρθω και στα νού-
µερα τα οποία ζητάτε. Σας δίνω στοιχεία του τελευταίου τετρα-
µήνου, όπως µου τα έχει δώσει το ΕΚΑΒ, δηλαδή όταν
αναφέρεται ότι είµαστε στην πιο βαριά ένταση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, µε παράλληλη λειτουργία και για COVID και
non COVID περιστατικά: Ο µέσος όρος παραµονής διασωληνω-
µένων εκτός ΜΕΘ είναι από µερικές ώρες έως δυόµισι µέρες.
Καλό είναι να µην υπήρχε ούτε ένα λεπτό αλλά στην κορύφωση
της πανδηµίας του τελευταίου τετραµήνου ο µέσος όρος ανα-
µονής είναι λίγες ώρες έως δυόµισι µέρες. Σίγουρα άµα δούµε
µεµονωµένα περιστατικά θα υπάρχουν περιστατικά που είναι πα-
ραπάνω µέρες και περιστατικά που εξυπηρετούνται αµέσως. Σας
δίνω όµως τον µέσο όρο, για να δούµε πώς λειτουργεί η πλατ-
φόρµα και πώς αυτή τη στιγµή γίνεται η πλήρης εξυπηρέτηση
των συνανθρώπων µας που χρειάζονται µονάδα εντατικής θερα-
πείας. 

Αναφορικά µε τη λειτουργία των κλινών ΜΕΘ -και ολοκλη-
ρώνω, θα πω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου- να πω αυτή τη
στιγµή µε το BI του Υπουργείου που λειτουργεί εντάσσονται
µέσα και οι κλίνες ΜΕΘ των ιδιωτικών κλινικών. Είναι τελείως
άδικη κριτική η οποία γίνεται για τις ιδιωτικές κλινικές, Μπορεί
να υπάρξει κριτική ως προς τις απλές κλίνες και ως προς τα πε-
ριστατικά COVID ή non COVID και αν έπρεπε να πάρουµε παρα-
πάνω ή λιγότερες κλίνες στις κλίνες ΜΕΘ. Όµως, το σύνολο των
κλινών ΜΕΘ που είναι ελεύθερες στον ιδιωτικό τοµέα µπαίνουν
στην πλατφόρµα. Είναι χίλιες τριακόσιες είκοσι οκτώ. Το BI όπως
πολύ καλά ξέρετε ενηµερώνεται και είναι δυναµικό. Μπορεί να
υπάρχουν κλειστές κλίνες ΜΕΘ κάποια στιγµή, άρα ενηµερώνε-
ται και αφαιρούνται αυτές οι κλίνες ΜΕΘ. Μπορεί να υπάρξει µία
καθυστέρηση και εκεί πέρα υπάρχουν και παρερµηνείες από κά-
ποιους που νοµίζουν ότι κρατούνται κλειστές κλίνες ΜΕΘ. Το ΒΙ
είναι το πιο αξιόπιστο στοιχείο το οποίο έχουµε ως Υπουργείο.
Και εσείς αυτό χρησιµοποιούσατε. Και από εκεί και πέρα υπάρχει
ανάλυση και σε κάθε νοσοκοµείο πώς λειτουργεί. 

Υπάρχουν όµως περιπτώσεις -έχει γίνει και στο παρελθόν- που
λόγω έλλειψης προσωπικού και µεταφοράς δεν λειτουργούν κά-
ποιες κλίνες ΜΕΘ, οπότε δεν δηλώνονται και γι’ αυτό τον λόγο
υπάρχει µια µικρή αυξοµείωση ως προς τον αριθµό. Το αν υπάρ-
χουν κενές κλίνες ΜΕΘ, ενώ είναι διασωληνωµένοι εκτός κλινών
ΜΕΘ, αυτό εξαρτάται από το σηµείο που είναι η κλίνη ΜΕΘ.
Όταν δεν είχε πίεση η Κρήτη, προφανώς είχε κενές κλίνες ΜΕΘ,
αλλά δεν µπορούσε να µεταφερθεί ένας ασθενής από τη Δράµα
στην Κρήτη γιατί ενδεχοµένως αυτή η µεταφορά να ήταν πιο επι-
κίνδυνη για τον ασθενή και προφανώς έχει σχέση και µε τον
ρυθµό που αδειάζουν οι κλίνες ΜΕΘ είτε διότι δυστυχώς συνάν-
θρωποί µας χάνουν τη ζωή τους είτε διότι αποσωληνώνονται και
βγαίνουν από την κλίνη ΜΕΘ και του χρόνου που χρειάζεται να
εξετασθούν. Αυτά, λοιπόν, είναι τα στοιχεία που έχουµε. Έχουµε
και ανά νοσοκοµείο τα στοιχεία. Είναι µία δυναµική διαδικασία,
αλλά ο χρόνος παραµονής εκτός µε βάση τον µέσο όρο που µου
µας δίνει το ΕΚΑΒ είναι αυτός που σας ανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ξανθέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τα θέµατα είναι δύο. Το
ένα είναι το capacity του συστήµατος, η δυνατότητά του δηλαδή
να υποστηρίξει διασωληνωµένους και αυτό συναρτάται από την
ενίσχυση που έγινε την προηγούµενη περίοδο η οποία αποδείχ-
θηκε εκ του αποτελέσµατος ότι ήταν ανεπαρκής και δεύτερον
από τη συνέργια µε άλλες δοµές του ιδιωτικού τοµέα και των
Ενόπλων Δυνάµεων. Εκεί δεν έγινε τίποτα. 

Επιχειρήθηκε στο τρίτο κύµα να αξιοποιηθούν λίγο αυτές οι
δοµές. Αυτή την περίοδο, για παράδειγµα, θα µπορούσε να έχει
το «Ερρίκος Ντυνάν», το οποίο έχει σαράντα κλίνες εντατικής,
αξιοποιηθεί στο έπακρο. Είχαµε προτείνει από την προηγούµενη
φάση να γίνει αποκλειστικά COVID νοσοκοµείο, όπως και το
«424» στη Θεσσαλονίκη και να αποτελέσουν δύο µεγάλα νοσο-
κοµεία αναφοράς µαζί µε το «Σωτηρία» στη φροντίδα COVID στη
χώρα και να αποσυµπιεστεί το σύστηµα υγείας. 

Ήταν επιλογή σας να µην εµπλέξετε τον ιδιωτικό τοµέα στη
νοσηλεία COVID. Αυτό είναι απολύτως κατανοητό και σαφές,
γιατί τα είχατε βρει µε κλινικάρχες και είχατε πει ότι θα υποδέ-
χονται µόνο non COVID περιστατικά και ορισµένες µικροµεσαίες
κλινικές θα αναλάβουν και κάποια περιστατικά και µάλιστα µε
διαλογή, δηλαδή ανθρώπους που είναι στη φάση της αποθερα-
πείας.

Tο να λέτε ότι ο ιδιωτικός τοµέας δεν έχει άλλα διαθέσιµα κρε-
βάτια επίσης είναι παραπειστικό, διότι το θέµα είναι έχει ενιαία
ταχύτητα σήµερα το σύστηµα υγείας το δηµόσιο και το ιδιωτικό;
Ο ιδιωτικός τοµέας συνεχίζει να λειτουργεί κανονικά, να βάζει τα
χειρουργεία του να εξυπηρετεί την πελατεία του και αν περισσέ-
ψει κάποιο κρεβάτι το διαθέτει στην πλατφόρµα του ΕΚΑΒ. 

Το θέµα είναι άλλο. Όταν έχουµε πόλεµο και µάχη επιστρα-
τεύουµε όλες τις δυνάµεις, βάζουµε µία ενιαία ταχύτητα στο σύ-
στηµα, µοιράζουµε καλύτερα τον όγκο και την πίεση για να
αντέξει το σύστηµα υγείας και οι άνθρωποί του και να αποφύ-
γουµε το δράµα των διασωληνωµένων εκτός ΜΕΘ. Δεν το κάνατε
και έχετε τεράστια ευθύνη γι’ αυτό.

Και δεύτερον, οι «σκιές» για τη διαχείριση, κατά την άποψή
µου, είναι σηµαντικές και παραµένουν. Κυρίως τα επιχειρήµατά
σας αποδοµούνται µε συγκεκριµένες περιπτώσεις επωνύµων οι
οποίοι βρέθηκαν µε πολύ εύκολο τρόπο σε ένα κρεβάτι εντατι-
κής.

Άρα υπάρχει θέµα. Πρέπει να αυστηροποιηθεί και να είναι απο-
λύτως σαφές ότι είναι τα συγκεκριµένα κριτήρια τα οποία τη-
ρούνται. Δεν είναι αληθές ότι οι γιατροί όλης της χώρας έχουν
εικόνα τού τι συµβαίνει στην πλατφόρµα του ΕΟΠΥΥ την οποία
όντως εµείς κάναµε. Οι γιατροί και οι διευθυντές των µονάδων
θεραπείας ενηµερώνουν την πλατφόρµα όταν προκύψει κενό
κρεβάτι, αλλά το ποιος αποφασίζει τη σειρά µε την οποία θα κα-
λυφθεί αυτό το κρεβάτι είναι αποκλειστική και συγκεντρωτική ευ-
θύνη του ΕΚΑΒ - ΕΚΕΠΥ.

Πρέπει, λοιπόν, εκεί να δοθεί ένα σήµα στον κόσµο διότι ο κό-
σµος είναι δύσπιστος, η κοινωνία είναι κουρασµένη, η κοινωνία
έχει µία δυσαρέσκεια για την αποτυχία στη διαχείριση την οποία
πληρώνει µε επώδυνο τρόπο και απαιτεί διαφάνεια. 

Έχουµε την πιο αδιαφανή -σας το λέω ειλικρινά- διαχείριση
στο υγειονοµικό σκέλος της πανδηµίας σε όλη την Ευρώπη. Δεν
υπάρχουν δηµόσια δεδοµένα, δεν είναι προσβάσιµες οι πληρο-
φορίες του ΕΟΔΥ, προσπαθούµε να καταλάβουµε τι ακριβώς
συµβαίνει και να βγάλουµε άκρη από τις δηµόσιες τοποθετήσεις.
Για όλα υπάρχει ένα πέπλο αδιαφάνειας και µυστηρίου για να
µπορεί µετά η Κυβέρνηση να «µαγειρεύει» και να υποστηρίζει ότι
είναι όλα είναι καλώς καµωµένα. 

Κατά την άποψή µου, µε τη γραµµή αυτή, µε την ηθική «χρεο-
κοπία» την οποία υπέστη προσωπικά ο Πρωθυπουργός προχθές
µε αυτή την υπόθεση της µελέτης Λύτρα - Τσιόρδα, µε τη στάση
την οποία κρατάτε απέναντι στο προσωπικό του ΕΣΥ το οποίο
εγκαλείται και το δείχνετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε την
ερώτηση επερώτηση τώρα όµως!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κατά την άποψή µου, δεν βοηθάτε στο αναγκαίο κλίµα εµπι-

στοσύνης που είναι κρίσιµο για να ξεπεραστεί µία κρίση δηµό-
σιας υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Υπουργέ,
καταλαβαίνω την αµηχανία σας να θέλετε να υποστηρίξετε µια
ερώτηση που έχει γίνει από τους συναδέλφους σας στον ΣΥΡΙΖΑ
και απέχει παρασάγγας από αυτά που ρωτάτε εσείς σε αυτή την
ερώτηση, διότι γνωρίζετε πολύ καλύτερα από µένα, έχοντας
κάνει Υπουργός και όντας και ιατρός, ότι αυτά τα οποία καταγ-
γέλλονται δεν µπορεί να µην έχουν τη συµµετοχή ιατρών.

Την πλατφόρµα που φτιάξατε εσείς την ξέρετε. Εσείς τη φτιά-
ξατε, είπατε πως γίνεται η διαχείρισή της. Δεν πρέπει ο γιατρός
υποδοχής του νοσοκοµείου που θα έρθει σε συνεννόηση µε το
περιστατικό και θα µιλήσει να δεχτεί να το βάλει ή όχι; Μπορούν
να κρατούνται κλειστές κλίνες ΜΕΘ και να µην το ξέρει ένα νο-
σοκοµείο; Δεν θα το ξέρουν οι νοσηλευτές και οι γιατροί που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4403



δουλεύουν εκεί ότι σε αυτό το νοσοκοµείο µε εντολή κάποιου
κρατούνται κλειστές κλίνες ΜΕΘ; 

Ξέρετε ότι όλα αυτά είναι έωλα και γι’ αυτό προσπαθείτε να
κάνετε την κριτική σας εκεί που υπάρχει µία βάση να συζητή-
σουµε, να µη συζητάµε δηλαδή για ανεδαφικά και ανόητα πράγ-
µατα που προσβάλλουν γιατρούς και νοσηλευτές. 

Λέτε επώνυµα περιστατικά. Θέλω συγκεκριµένα να ειπωθούν
τα περιστατικά. Ποιο είναι το συγκεκριµένο περιστατικό; Γιατί
εγώ για δύο περιστατικά έχω ακούσει και είναι προσβλητικό να
το συζητάµε εδώ µέσα είτε για τον έναν άνθρωπο που έχασε τη
ζωή του είτε για τον άλλον άνθρωπο που µεταφέρθηκε από το
Αγρίνιο. Εγώ σέβοµαι αυτούς τους ανθρώπους. 

Θέλετε µήπως να σας πω το όνοµα του γιατρού που έκανε την
αποδοχή του περιστατικού από το Αγρίνιο και τι έχει γράψει δη-
µόσια; Δεν θα ήταν προσβλητικό; Δεν θα ήταν χυδαίο να µπαί-
ναµε σε αυτές τις διαδικασίες; Έψαξα το περιστατικό που λέτε
µε τον µητροπολίτη και σας ρωτώ το εξής.

Έγινε αναφορά για δύο άτοµα από το Αγρίνιο και το ένα άτοµο
δεν µπορούσε να µεταφερθεί και µεταφέρθηκε µετά από σα-
ράντα οκτώ ώρες που υπήρχε η δυνατότητα µεταφοράς. Φαντα-
στείτε όµως, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει αν αρχίσουµε από αυτό
εδώ το Βήµα να λέµε ποιος γιατρός έκανε την αποδοχή και να
τον καλούµε να δούµε αν έχει κάνει σωστή ή λάθος αποδοχή και
να το αναγάγουµε αυτό σε θέµα πολιτικής συζήτησης. 

Διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ. Σας τα είπα και προχθές εδώ.
Μάλιστα παρασύρθηκε ο κ. Πολάκης γιατί αναγνώρισε ότι υπήρ-
χαν εβδοµήντα οκτώ ασθενείς εκτός ΜΕΘ διασωληνωµένοι και
ήταν επί υπουργίας σας. Πάντοτε υπήρχε αυτό το πρόβληµα.
Στην πανδηµία θα υπάρχει µεγαλύτερη ένταση. Τι κάναµε; Τις
πεντακόσιες πενήντα επτά κλίνες ΜΕΘ τις κάναµε χίλιες τριακό-
σιες τριάντα που αναφέρονται εδώ πέρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τη συζήτηση αυτή…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Την κάναµε αυτή

τη συζήτηση, αλλά λέτε το τι κάνατε. Και σας λέω ότι ο χρόνος
αναµονής είναι από λίγες ώρες έως δυόµισι µέρες. Δεν νοµίζω
να είχατε διαφορετικά νούµερα χωρίς πανδηµία, όταν ήσασταν
µε τετρακόσιες τριάντα οκτώ κλίνες ΜΕΘ που µε ευθύνη του κ.
Πολάκη δεν είχαν καλυφθεί µε προσωπικό στον χρόνο που
έπρεπε.

Αυτά, λοιπόν, ήταν διαχρονικά προβλήµατα που πρέπει να τα
δούµε. Κι επειδή ξαναέρχεστε στη µελέτη την οποία λέτε, παρ’
όλο που δόθηκαν οι απαντήσεις, σας έφερα άλλες δύο µελέτες
του κ. Λύτρα και του κ. Τσιόρδα επί ηµερών σας ως Υπουργός
και του κ. Πολάκη, που αναφέρονται…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τι λένε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τις έχω εδώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ένα αριθµητικό δεδοµένο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να σας πω το

αριθµητικό δεδοµένο. Τετρακόσια τριάντα τέσσερα κρούσµατα,
εκ των οποίων υπήρχε καταγραφή θανάτων στα εκατόν ενενήντα
έξι, 46%. Αυτό κάνει η µελέτη. Δείτε το. Το έχει η µελέτης της
27ης Οκτωβρίου 2016. Τα κατέθεσα, κύριε Υπουργέ! Είναι, λοι-
πόν, δύο µελέτες οι οποίες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έχει ποσοστό αποτρέψιµων θανάτων;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ξανθέ, τι κά-

νετε τώρα; Ούτως ή άλλως, δεν καταγράφεστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λέει ότι η καθυ-

στέρηση στην εισαγωγή σε ΜΕΘ ήταν παράγοντας κινδύνου και
αντιστοίχως ότι οι διασωληνωµένοι είχαν φτωχότερο αποτέλε-
σµα 2,6%.

Αλλά αυτό που σας λέω είναι ότι αυτό συνέβαινε και προφα-
νώς στην πανδηµία όσο και να το ενισχύσεις θα συµβαίνει µε µε-
γαλύτερη ένταση, ακριβώς γιατί είναι πανδηµία. 

Το να παρουσιάζετε, όµως, µία κατάσταση ότι ήταν ένα σύ-
στηµα ΜΕΘ ιδανικό και ήρθε µια κυβέρνηση και δεν µπόρεσε να
το διαχειριστεί, αντιθέτως το σύστηµα των ΜΕΘ είχε σοβαρό
πρόβληµα, είχαµε πολύ λιγότερες από ό,τι αναλογούν, υπήρχαν
µελέτες οι οποίες αναδείκνυαν αυτό το θέµα και ήρθαµε µετά και
κάναµε µία αύξηση των κλινών που προφανώς αυτές ήταν οι δυ-
νατότητες του συστήµατος, όχι τόσο λόγω υλικοτεχνικής υπο-
δοµής -αυτό είναι το εύκολο σκέλος της εξίσωσης- αλλά ως προς

την παρουσία ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού, το οποίο
δεν υπάρχει αθρόο αυτή τη στιγµή ειδικά σε συνθήκες πανδη-
µίας.

Ολοκληρώνω. Αναφορικά µε τις ιδιωτικές κλίνες ΜΕΘ, το ξα-
ναείπαµε αυτό, όλες οι κενές ιδιωτικές κλίνες ΜΕΘ συνολικά -
στην Αθήνα την οποία λέτε δεν υπήρξε και καθυστέρηση στα
χειρουργεία, γιατί η Αθήνα ευτυχώς δεν πιέστηκε όσο αναµενό-
ταν να πιεστεί από το τέταρτο κύµα, οπότε δεν πιέστηκε ούτε ο
δηµόσιος τοµέας περισσότερο, πιέστηκε, αλλά πιέστηκε λελογι-
σµένα, ελεγχόµενα, ούτε ο ιδιωτικός τοµέας- ήταν σε διάθεση
και εξυπηρέτησαν πάρα πολύ κόσµο από όλη την περιφέρεια. 

Στη Θεσσαλονίκη συνολικά υπήρξε καθίζηση και λογικό ήταν
γιατί ήταν πάρα πολύ µεγάλη η ένταση και πάλι οι κλίνες ΜΕΘ
του ιδιωτικού τοµέα συνολικά όλες όσες υπήρχαν δόθηκαν, όχι
για COVID περιστατικά, για non COVID και καταφέρναµε να κά-
νουµε κλίνες κι έτσι υπάρχουν και αυτά τα νούµερα τα οποία βλέ-
πετε. Διότι σε αυτά τα νούµερα συµπεριλαµβάνονται και οι κλίνες
ΜΕΘ του ιδιωτικού τοµέα. 

Και κλείνω σχετικά µε τα στοιχεία που λέτε, κύριε Ξανθέ. Και
ο κ. Λύτρας στη µελέτη του από τον ΕΟΔΥ πήρε τα στοιχεία, που
λέτε ότι δεν δίνονται. Η µελέτη η οποία αναφέρεστε είναι στοι-
χεία του ΕΟΔΥ. Δεν υπάρχει πιο διαφανές πλαίσιο. Κάθε µέρα
ανακοινώνουµε συνολικά κρούσµατα, διασωληνωµένους, άνθρω-
ποι οι οποίοι έχουν χάσει τη ζωή τους. Ακολουθούµε το πιο αυ-
στηρό σύστηµα καταγραφής. 

Η Μεγάλη Βρετανία οτιδήποτε είναι µετά τις είκοσι οκτώ µέρες
δεν το καταλογίζει ως θάνατο COVID. Σε άλλες χώρες λένε ότι
άµα δεν υπάρχει PCR και αυτός που πεθαίνει είχε rapid, δεν τον
καταλογίζουν ως COVID. Έχουµε το πιο αυστηρό σύστηµα κα-
ταγραφής, για να µην υπάρχει απολύτως καµµία µοµφή. Λέµε τις
ΜΕΘ τις οποίες έχουµε. Κάθε µέρα αναφερόµαστε στις ΜΕΘ µε
µία πλήρη διαφάνεια. Και στα µονοκλωνικά ακόµα, όπως βλέ-
πετε, έχουµε µία πλατφόρµα που ο γιατρός κάνει την αίτηση, να
µην υπάρχει απολύτως καµµία «σκιά» ότι πήγε ο Υπουργός και
έδωσε εντολή για να πάρει κάποιος το µονοκλωνικό.

Είναι ένα απολύτως διαφανές σύστηµα σε όλο το πλαίσιο δια-
χείρισης πανδηµίας. Και από κει και πέρα, σε µία δυναµική κατά-
σταση φτάνουµε στις αντοχές του συστήµατος και προσπαθούµε
καθηµερινά, ειδικά το νοσηλευτικό και το ιατρικό προσωπικό, να
δίνει µία τεράστια µάχη που µπορείτε να το αντιληφθείτε, όταν
έχεις δύο λίστες ΜΕΘ, µία λίστα για COVID περιστατικά, µία
λίστα για non COVID περιστατικά. Προφανώς θα πρέπει αυτά να
τα «παντρεύεις» διότι µπορεί τη µία µέρα να έχεις αναµονές σε
COVID και µη αναµονές σε non COVID, αλλά να µην µπορείς να
µεταφέρεις κόσµο και την άλλη µέρα να ισχύει το αντίθετο. Άρα
ας αφήσουµε πίσω αυτή την κουβέντα. 

Ως προς τη µελέτη, έχει ξεκαθαριστεί το θέµα. Στο Μαξίµου
δεν έχει φτάσει καµµία απολύτως µελέτη. Στο Υπουργείο Υγείας
δεν έχει κατατεθεί καµµία µελέτη -αναζήτησα το πρωτόκολλο-
αλλά και για τα συµπεράσµατα της µελέτης, κύριε Υπουργέ, -και
αυτό είναι το σηµαντικό- είχαµε λάβει όλες τις ενέργειες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας):…οπότε ένα προς

ένα τα συµπεράσµατα τα οποία λέει η µελέτη η Κυβέρνηση προ-
σπάθησε να τα αντιµετωπίσει µε εµβολιασµούς, µε προσπάθεια
να µειώσουµε τους διασωληνωµένους, µε µία ολόκληρη προσπά-
θεια να µη φτάνει ο άνθρωπος στο νοσοκοµείο και στις ΜΕΘ.

Διότι τι λέει η µελέτη τελικά;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ότι πρέπει να ενισχυθεί το σύστηµα

υγείας και δεν το έχετε κάνει, αυτό λέει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λέει ότι αν είναι

πάνω από τετρακόσιοι διασωληνωµένοι, όσες ΜΕΘ και να έχεις
η διαχείριση των περιστατικών είναι δύσκολη. Λέει ότι αν έχεις
παραπάνω από τετρακόσιους διασωληνωµένους, είναι δύσκολη
η διαχείριση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και για να ολο-
κληρώσω, κύριε Ξανθέ, τι έγινε; Επειδή γνωρίζαµε ότι υποχρεω-
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τικά θα είχαµε και περιστατικά εκτός κλινών ΜΕΘ, που είχαµε,
όπως είχατε και εσείς -στην πανδηµία ήταν πιο ξεκάθαρο- προ-
σπαθήσαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε. Είναι σηµαντικό.

Προσπαθήσαµε, λοιπόν, ακόµα και εκτός ΜΕΘ, που προφανώς
δεν είναι ίδιες οι συνθήκες, να χρησιµοποιηθούν χειρουργικά
κρεβάτια, να χρησιµοποιηθούν κλίνες ΜΕΘ, να υπάρχουν µόνι-
τορ, να υπάρχουν αναπνευστήρες, ώστε έστω και σ’ αυτό το
πλαίσιο να παρέχουµε όσο το δυνατόν καλύτερη φροντίδα γίνε-
ται στους ασθενείς που θα βρεθούν. Και έγινε µία τεράστια προ-

σπάθεια πρωτίστως από τους γιατρούς και τους νοσηλευτές.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν είναι ΜΕΘ αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Διακόπτουµε τη συνεδρίαση έως τις 13:00’ ακριβώς το µεση-

µέρι, προκειµένου να προσέλθουν οι συνάδελφοι -διότι έτσι είχαν
ειδοποιηθεί-, οπότε και θα εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία
για να συζητήσουµε το σχέδιο νόµου για τον τουρισµό.

Παρακαλώ οι γραµµατείες των κοµµάτων να ειδοποιήσουν
τους εισηγητές και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να
είναι όλοι παρόντες στις 13:00’ακριβώς.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Πρό-
τυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, Ορ-
γανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού, Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση της τουρι-
στικής ανάπτυξης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
16ης Δεκεµβρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή θα γίνει ηλεκτρονικά µέχρι να κατεβεί από
το Βήµα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νοτοπούλου.

Νοµίζω ότι επί της βασικής εισήγησης της διαδικασίας δεν
υπάρχει αντίρρηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κατ’ ουσίας, κύριε Πρόεδρε,

έχουµε την κατάθεση τροπολογίας για άρθρο το οποίο υπήρχε
στη διαβούλευση στο νοµοσχέδιο, αποσύρθηκε πριν έρθει το νο-
µοσχέδιο στις επιτροπές, απέφυγε την ακρόαση φορέων και µας
κατατίθεται τώρα και µάλιστα από άλλο Υπουργείο. Είναι κάτι το
αδιανόητο. 

Καλώ και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, φαντάζοµαι,
να πάρουν θέση. Είναι κάτι το αδιανόητο. Πραγµατικά προσπά-
θησε το Υπουργείο να αποφύγει την ακρόαση φορέων. 

Αφορά το ναυάγιο της Ζακύνθου. Αφορά την περιουσία δια-
κοσίων οικογενειών, εκκλησιαστική, δηµοτική περιουσία, η οποία
προσπαθεί µε άµεσο τρόπο να υφαρπάξει η Κυβέρνηση για χάρη
ιδιωτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό δεν έχει σχέση
µε τη διαδικασία. Μπήκατε στην ουσία της τροπολογίας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όχι, όχι, έχει σχέση µε µία διαδι-
κασία που λειτουργεί λάθος και είναι απαξίωση του κοινοβουλευ-
τισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, όταν θα έρθει,
λοιπόν, η ώρα θα τα πείτε. Εγώ µίλησα επί της βασικής εισήγη-
σης για τη διαδικασία. Αυτό που είπατε είναι ένα θέµα. Όταν θα
έρθει η ώρα της τροπολογίας, έχετε δικαίωµα να το πείτε. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε; Ποιο είναι
το διαδικαστικό θέµα, κύριε Σαντορινιέ;

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συµφω-
νήσω απόλυτα µε τον κ. Αρσένη. Διότι το θέµα αυτή τη στιγµή
είναι ότι έχουµε ένα φλέγον ζήτηµα, το οποίο περίµεναν όλοι να
έρθει µέσα στο νοµοσχέδιο για να συζητηθεί στις επιτροπές,
κάνει αυτή τη ντρίπλα το Υπουργείο και έρχεται σήµερα να µας
το φέρει µε τροπολογία και µάλιστα µία τροπολογία για την
οποία δεν δόθηκε το δικαίωµα να συζητηθεί από τους φορείς, να
κληθούν οι φορείς να πούνε την άποψή τους. Άρα, λοιπόν, µπο-
ρεί νοµοτεχνικά να υπάρχει αυτή η διαδικασία, αλλά επί της ου-
σίας είναι τεράστια υπεκφυγή των ευθυνών που έχει το
Υπουργείο απέναντι στην κοινωνία της Ζακύνθου αλλά και συνο-
λικά απέναντι στην εθνική οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλος θέλει τον
λόγο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι όντως είναι

σοβαρό θέµα η τροπολογία αυτή που περιέχει το ναυάγιο Ζακύν-
θου. Είναι γνωστό ότι αυτό έχει δηµιουργήσει σοβαρές προστρι-
βές, συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις στην κοινωνία της
Ζακύνθου και γι’ αυτό µέχρι τώρα έχει καθυστερήσει η οποιαδή-
ποτε προσπάθεια της Κυβέρνησης. Το ότι φέρνει αυτή την τρο-

πολογία χωρίς καν συζήτηση στις επιτροπές, τις ρυθµίσεις που
έχει, είναι ένα σοβαρό ζήτηµα και πιστεύω ότι πρέπει να το ξα-
νασκεφτεί η Κυβέρνηση και να αποσύρει την τροπολογία αυτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ κι εγώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, θα δώσω τον
λόγο και στον κ. Φραγγίδη, παρ’ ότι δεν Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, είναι εισηγητής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Εγώ θα συµφωνήσω µε τους προλα-
λήσαντες συναδέλφους, γιατί ξέρετε είναι και θέµα πολιτικού πο-
λιτισµού, όταν συζητούµε ζητήµατα τα οποία απασχολούν
κοινωνίες και χώρους τέτοιους, που βλέπουµε ότι προκαλούν κοι-
νωνική αναταραχή, το λιγότερο που θα µπορούσε να συµβεί ήταν
να κληθούν αυτοί όλοι, να πουν τις απόψεις τους, για να µπο-
ρούµε και εµείς να πάρουµε µία θέση πιο ξεκάθαρη. Δυστυχώς
αυτό το περιθώριο δεν µας το δίνουν και νοµίζω ότι είναι εντελώς
άδικο, γιατί αδικούνται και οι Βουλευτές και οι τοπικές κοινωνίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, εσείς θέ-
λετε τον λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, δίνω τον λόγο

στον κ. Θεοχάρη. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πράγµατι δεν θέλει κανένας να έχουµε ή να χρησιµοποιούµε

τις συντετµηµένες διαδικασίες, τις οποίες επιτρέπει όµως ο Κα-
νονισµός της Βουλής. Εξάλλου νοµίζω ότι το παραδέχθηκαν και
οι συνάδελφοι όταν λένε ότι δεν είναι κάτι το οποίο είναι έξω από
τις κοινοβουλευτικές συνήθειες. 

Από την άλλη, τίθεται ένα ζήτηµα κατά πόσον έχει γίνει αρκετή
διαβούλευση σε σχέση µε αυτό το θέµα και νοµίζω αυτό είναι το
κύριο που πρέπει να απαντηθεί σήµερα. Επειδή αυτό το νοµο-
σχέδιο, έτσι όπως εξελίχθηκαν τα πράγµατα, ετέθη σε διαβού-
λευση αρκετό χρονικό διάστηµα πριν, υπήρχαν µια σειρά από
ανακοινώσεις, συζητήσεις και τοποθετήσεις όλων των εµπλεκό-
µενων φορέων από την περιφέρεια, τον δήµο, τα επιµελητήρια.
Όλοι οι φορείς στην πραγµατικότητα του νησιού και πέραν του
νησιού, στην περιφέρεια, έχουν τοποθετηθεί µε σαφή τρόπο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για άλλη τροπολογία!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα το συζητήσουµε. 
Σε κάθε περίπτωση, η εικόνα που προσπαθεί να παρουσιαστεί,

ότι υπάρχει ένα διχασµένο νησί, δεν απηχεί σε καµµία περίπτωση
την πραγµατικότητα και θα συζητήσω επί της ουσίας όταν έρθει
και η ώρα της οµιλίας µου. Όµως υπάρχει ήδη, εδώ και αρκετό
διάστηµα, η δεδηλωµένη πρόθεση της Κυβέρνησης να αντιµετω-
πίσει αυτό το θέµα.

Το κατεπείγον το οποίο επέβαλε την κατάθεση αυτής της τρο-
πολογίας είναι προφανές πως είναι το γεγονός του ότι πριν από
λίγες µέρες το ναυάγιο έσπασε σε κοµµάτια, πήρε η θάλασσα
ένα µέρος του και συνεπώς, εάν υπάρξει οποιαδήποτε ολιγωρία,
θα είµαστε όλοι µας εδώ, σε αυτή την Αίθουσα συνυπεύθυνοι και
υπόλογοι απέναντι στον λαό της Ζακύνθου και θα έλεγα και σε
όλη την τουριστική βιοµηχανία της χώρας µας.

Συνεπώς, είναι επιβεβληµένη η αντιµετώπιση αυτή και η κατά-
θεση της τροπολογίας από την Κυβέρνηση και επικροτούµε το
γεγονός ότι την έφερε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο. Δεν βάζω ούτε σε σας χρόνο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Θα ξεκινήσει µε την οµιλία του ο
κύριος Υπουργός ή θα απαντήσει στις ερωτήσεις µας;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ξεκινάει η διαδικασία;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εσείς συνήθως είστε υποµονετικός και όχι

βιαστικός. Ακόµη και ο κ. Πολάκης, άµα τον ρωτήσετε, δύο χρό-
νια επί της θητείας µου στο Υπουργείο Υγείας, ξέρει ότι δεν
υπεκφεύγω και απαντάω µε πραότητα βέβαια και µε επιχειρή-
µατα σε όλα.

Στο τέλος της οµιλίας µου θα κληθείτε να αποφασίσετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αν επικροτήσετε και ψηφίστε την εν λόγω
τροπολογία για τη διάσωση του ναυαγίου, για να µη γίνει πραγ-

4406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µατικό «ναυάγιο» το ναυάγιο της Ζακύνθου ή όχι. Όποιος δεν την
ψηφίσει είναι προφανές και αυταπόδεικτο εκ της τροπολογίας
ότι θα είναι υπόλογος απέναντι στον ελληνικό λαό και στους νη-
σιώτες και στους Ζακυνθινούς. Για ποιον λόγο;

Για τον πάρα πολύ απλό λόγο ότι σε έχει να κάνει -και µε αυτό
ξεκινάω- µε τα υπόλοιπα, τα έχουµε συζητήσει τις επιτροπές. Ας
µην υπεκφεύγουµε τώρα µεταξύ µας. Τα έχουµε συζητήσει και
µε την προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού
και τον κ. Θεοχάρη ανεξάντλητα, ατελείωτα. Διαβουλεύσεις επί
διαβουλεύσεων.

Η κ. Νοτοπούλου είχε κάνει δηλώσεις το 2014, όπως βλέπω
εδώ, για το ναυάγιο και την επένδυση. Ήταν το 2014 και είναι
2022 σε λίγες µέρες. Λύση ακόµα για το ναυάγιο δεν έχει έρθει.

Εγώ µελέτησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επισταµένως ό,τι
έχετε καταθέσει στη διαβούλευση, ό,τι έχετε πει δηµοσίως όλοι
οι φορείς, από την Εκκλησία µέχρι τον δήµο, µέχρι την περιφέ-
ρεια, µέχρι το επιµελητήριο, µε τους ξενοδόχους, αυτά τα οποία
ισχύουν, αυτά τα οποία δεν ισχύουν κ.λπ..

Αποφάσισε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού να
διαχωρίσει, κύριε συνάδελφε, όπως σας είχα υποσχεθεί στις επι-
τροπές, το κοµµάτι της άµεσης, αδήριτης ανάγκης να προστα-
τευθεί το ναυάγιο, να αναστηλωθεί, να περιφρουρηθεί µε
µελέτες και έργα άµεσα από το οτιδήποτε άλλο.

Βρείτε έναν έµπειρο Κοινοβουλευτικό σας σε θέµατα τέτοια
να σας εξηγήσει -ίσως ο κ. Σπίρτζης- ότι η συγκεκριµένη διάταξη
αφορά αποκλειστικά και µόνο αυτό. Ερώτηση: Υπάρχει κάτι µέσα
στη διάταξη που να αφορά στην ιδιοκτησία της περιοχής και του
νησιού, αν ανήκει στην Εκκλησία, ανήκει στον δήµο, ανήκει στην
περιφέρεια, ανήκει σε ιδιώτες, ανήκει στον εµίρη, ανήκει σε κά-
ποιον από πίσω του κ.λπ.; Όχι, φυσικά, δεν αφορά αυτό.

Εξήγησα και στις επιτροπές ότι δεν προσβλέπω πουθενά µετά
από δύο υπουργικές θητείες στο Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη και στο Υπουργείο Υγείας, όπου ουδέποτε, µα ουδέποτε
ανακατεύτηκα σε θέµατα της δικαστικής εξουσίας. Εξηγώ ότι
είναι διακριτοί θεσµοί του Συντάγµατος, δικαστική, εκτελεστική
και νοµοθετική εξουσία.

Φέρνω διάταξη σήµερα αποκλειστικά και µόνο για τις άµεσες
και επείγουσες ανάγκες που έχει ο δεύτερος πιο φωτογραφισµέ-
νος προορισµός στην Ελλάδα, το ναυάγιο της Ζακύνθου. Πέρα
του ότι λόγω κακοκαιρίας έφυγε ένα κοµµάτι, κινδυνεύουν συµ-
πολίτες µας και ταξιδιώτες στη διάρκεια όλης αυτής της πεντα-
ετίας, εξαετίας, επταετίας. Δυστυχώς, έχουµε θρηνήσει και
ανθρώπινες ζωές.

Είναι πλέον υπερτοπικό το θέµα, γιατί τοπικά, κύριοι συνάδελ-
φοι -ας µην κοροϊδευόµαστε- ανεξάρτητα από την κοµµατική
προέλευση του καθενός, δεν κατέστη δυνατό να λυθεί το θέµα
όλα αυτά τα χρόνια.

Φέρνω, λοιπόν, µία τροπολογία η οποία δεν έχει ανώνυµη εται-
ρεία, η οποία δεν µιλάει για το θέµα της ιδιοκτησίας, η οποία δεν
πάει εκεί που θα συζητήσουµε ξανά όλοι -γιατί και το δεύτερο
κοµµάτι θέλουµε να το δούµε και να το συζητήσουµε τι σηµαίνει
ανάπτυξη σε µια περιοχή και πώς πρέπει να υποστηριχθεί η πε-
ριφέρεια, ο δήµος, οι ξενοδόχοι, οι τοπικοί φορείς- αλλά πάει σε
κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ βασικό: Είναι κλειστή η παραλία
εδώ και ενάµιση χρόνο και δεν λειτουργεί αυτό το εξαιρετικό
αξιοθέατο για τη χώρα, άρα, αξία δεν παίρνει. Άρα, δεν µπορούν
και οι άνθρωποι τοπικά να το εκµεταλλευτούν.

Δεν θέλετε να φέρω µία τροπολογία να πάµε να ρυθµίσουµε
αυτό αποκλειστικά; Διαβάστε τη. Έχουµε σήµερα όλη την ευκαι-
ρία να τη συζητήσουµε, από τώρα µέχρι ό,τι ώρα θέλετε. Γι’ αυτό
και ξεκινώ µε αυτό και σας επαναλαµβάνω ότι για το υπόλοιπο
νοµοσχέδιο έχουµε συζητήσει. Θα πω στην Ολοµέλεια και πέντε
πράγµατα ξανά.

Πιστεύω ότι είναι το πιο πολυσυζητηµένο νοµοσχέδιο στην
ιστορία της σύγχρονης Μεταπολίτευσης. Γιατί; Διότι έχει πάει και
έχει έρθει εκατό χιλιάδες φορές. Και σήµερα, επιτέλους, το ψη-
φίζουµε και τελειώνουµε.

Όµως, το συγκεκριµένο αφορά τι; Μια πενταµελή επιτροπή,
µε ένα µέλος από το Υπουργείο Τουρισµού, ένα από την Περι-
φέρεια Ιονίων Νήσων, ένα από τον δήµο, ένα από τους υφιστά-
µενους τοπικούς συλλόγους ξενοδόχων, ένα από το Επιµελη-

τήριο Ζακύνθου και την Κτηµατική Εταιρεία, µε τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργείου Περιβάλλοντος σε ό,τι γίνει, προκειµένου
να διενεργήσει πάσης φύσης µελέτες και έργα αποκλειστικά για
το ναυάγιο, από το οποίο το µισό έχει καταρρεύσει, έτσι ώστε να
υποστυλωθεί, να περιφρουρηθεί, να µπει σε ένα τέτοιο πλαίσιο
ασφάλειας, πρώτα από όλα, προκειµένου οι τουρίστες, οι ταξι-
διώτες και οι ντόπιοι να µπορούν να το επισκέπτονται. Τελεία.
Δεν έχει κάτι άλλο η συγκεκριµένη διάταξη.

Παρακαλώ πολύ, λοιπόν, επειδή έχουµε περάσει και έναν προ-
ϋπολογισµό πριν από λίγες µέρες και πλησιάζουν και οι γιορτές
των Χριστουγέννων και επειδή φαντάζοµαι -δεν ξέρω, κύριε Πρό-
εδρε- ότι ίσως είναι και η τελευταία συνεδρίαση σήµερα ή όχι.
Στο πνεύµα αυτό, λοιπόν, τουλάχιστον να διαβάζουµε τι κατατί-
θεται και να σχολιάζουµε επ’ αυτού.

Εγώ, λοιπόν, ως υπεύθυνος Υπουργός Τουρισµού, αυτό έρχο-
µαι να καταθέσω. Θα µας πείτε, αφού τη διαβάσετε προσεκτικά,
ένας-ένας αν συµφωνείτε ή όχι να αναστηλωθεί, να περιφρουρη-
θεί και να φτιαχτεί το ναυάγιο, να µην καταρρεύσει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τη διαβάσαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Και από αυτό

θα κριθείτε και από την τοπική κοινωνία και από τους φορείς και
από όλους αυτούς τους οποίους υπερασπίζεστε, των οποίων σέ-
βοµαι όλων οριζοντίως την άποψη και τη γνώµη, όπως και τη δική
σας γνώµη. Πολλές φορές δεν συµφωνεί µε τη δική µου, µα αυτή
είναι η δηµοκρατία. Τη σέβοµαι, την τιµώ και την ακούω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μελετήσαµε προσεκτικά στο Υπουργείο Τουρισµού µε τους
συνεργάτες µου, την Υφυπουργό, τη γενική γραµµατεία και τους
υπηρεσιακούς παράγοντες τι µπορεί να γίνει άµεσα για να µπο-
ρέσουµε µέχρι το καλοκαίρι να ανοίξουµε το ναυάγιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε κατανοητό.
Κλείστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, αυτά.

Θα χρειαστώ και ένα λεπτό για το νοµοσχέδιο.
Το νοµοσχέδιο έχει επιστηµονικά εργαλεία, σύγχρονα εργα-

λεία τουριστικού µάνατζµεντ, τα οποία µπορεί να εκµεταλλευ-
τούν η τοπική αυτοδιοίκηση, να εκµεταλλευτούν οι ιδιώτες, να
εκµεταλλευτεί η πλούσια ισχυρή ατµοµηχανή της ελληνικής οι-
κονοµίας, που είναι ο τουρισµός. Έχει τέτοια εργαλεία µε τρόπο
έτσι ώστε να µπορέσουµε και τοπικά και υπερτοπικά και σε όλες
τις περιφέρειες, όχι µόνο στις δυόµισι περιφέρειες που κατά
κύριο λόγο παίρνουν το βάρος των θερινών καλοκαιρινών διακο-
πών, να έχουµε τουρισµό, να προβάλλουµε και τους χειµερινούς
προορισµούς, να προβάλλουµε και τους ορεινούς προορισµούς,
να προβάλλουµε και τις ιαµατικές πηγές, να προβάλλουµε της
απαράµιλλης οµορφιάς τοποθεσίες που έχει η Ελλάδα για του-
ρισµό δώδεκα µηνών.

Τέτοια εργαλεία έχει, λοιπόν. Δύσκολα µπορεί κανείς να δια-
φωνήσει για αυτά. Διαβούλευση έχει γίνει και µε την ΚΕΔΕ για
αυτά, έχει γίνει και µε τους φορείς για αυτά, έχει γίνει και µε τους
δήµους για αυτά εκατό χιλιάδες φορές.

Σας καλώ να υπερβούµε την µικροπολιτική και να ψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για τον ελληνικό τουρισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, τελειώσαµε
µε τα διαδικαστικά.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαντορινιέ, τε-
λειώσαµε. Να πείτε στην οµιλία σας ό,τι θέλετε να πείτε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έθεσε το θέµα
της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί της τροπολογίας
όταν έρθει η ώρα, έχετε τριτολογία.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν είναι στην οµιλία µας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα χάσουµε τον

χρόνο µε τη διαδικασία.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν µπορεί να µείνει έτσι.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4407



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαντορινιέ, λοι-
πόν, η διαδικασία είναι µε βάση τον Κανονισµό. Εγώ αντιλήφθηκα
ότι, ενδεχοµένως, έχετε ενστάσεις ως προς τη διαδικασία γιατί
να µην έρθει στην επιτροπή, για την πορεία αν είχε έρθει στην
επιτροπή και κάποιοι από εσάς να την ψηφίζατε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, έχω δικαίωµα να µιλήσω µετά τον
Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν θα κάνουµε
αυτό.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μα, ζήτησε να τοποθετηθούµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, έκλεισε η διαδι-

κασία. Στην οµιλία σας πείτε ό,τι θέλετε. Δεν θα πάµε έτσι τώρα!
Ο Υπουργός έδωσε απάντηση στις ενστάσεις που βάλατε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, πείτε επί της
διαδικασίας, αλλά θα είναι επί της διαδικασίας.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εµένα δεν µπορείτε

να µε ξεγελάσετε, ζητώντας τον λόγο επί της διαδικασίας και να
µιλάτε επί της ουσίας!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, είστε εµπει-
ρότατος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω
επ’ αυτών που είπε ο κύριος Υπουργός, αλλά ο κύριος Υπουργός
τοποθετήθηκε από το Βήµα συγκεκριµένα για την τροπολογία.
Δεν φαντάζοµαι ότι αυτή είναι η οµιλία που θα κάνει για το νοµο-
σχέδιο συνολικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Κατά βάση,
αυτή είναι.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Συγκεκριµένα για την τροπολο-
γία µίλησε και ζήτησε από όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούµε.
Και µάλιστα, έβαλε και ζητήµατα και µας έθεσε και υπόλογους
απέναντι στην τοπική κοινωνία.

Εσείς πιστεύετε ότι µετά από αυτή την τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού δεν έχουµε δικαίωµα για δύο λεπτά να τοποθετη-
θούµε επ’ αυτού του θέµατος;

Είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσατε, κύριε

συνάδελφε. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν µιλάω καθόλου επ’ αυτών

που είπε. Μιλάω επί της διαδικασίας και σας λέω ότι ζητάµε δύο
λεπτά να τοποθετηθούµε ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
πάνω σε αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός για την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας δώσω την
απάντηση. 

Ο κύριος Υπουργός ως προβλέπεται εκ του Κανονισµού -βά-
λατε ενστάσεις για συγκεκριµένα θέµατα, κάποιοι από σας µπή-
κατε και επί της ουσίας- εξήγησε για τέσσερα λεπτά τι είναι αυτή
η τροπολογία και σας παρακάλεσε -αφού θα τη δείτε- όταν θα
έρθει η ώρα να συζητηθεί η τροπολογία, εάν θέλετε να την ψη-
φίσετε ή όχι. Και είπε ότι το ναι ή το όχι σας, θα το κρίνει ο ελλη-
νικός λαός. Τι παράβαση της διαδικασίας µου λέτε; Σας
παρακαλώ πάρα πολύ!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αν είναι επί της διαδικασίας,
κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθούµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαντορινιέ,
έκλεισε το θέµα της διαδικασίας. 

Ο κ. Χειµάρας έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρία

Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, εισάγουµε προς ψήφιση σή-
µερα στη Βουλή ένα ακόµη σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο επι-
χειρεί να αναβαθµίσει και να ανανεώσει την αναπτυξιακή τροχιά
ενός από τους βασικούς πυλώνες -αν όχι, τον πιο βασικό, µαζί
µε τον πρωτογενή τοµέα- της ελληνικής οικονοµίας και κοινω-
νίας, τον τουρισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 2019 που ήταν η καλύτερη

χρονιά στην ιστορία του ελληνικού τουρισµού από πλευράς εσό-
δων και αφίξεων ο Σύνδεσµος Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρή-
σεων αντί να πανηγυρίσει, µιλούσε για την ανάγκη αλλαγής του
τουριστικού µοντέλου της χώρας. Παρουσίασε ως πρόβληµα το
γεγονός ότι πολλοί προορισµοί έχουν πλέον ξεπεράσει τα όρια
των αντοχών και των δυνατοτήτων τους. Προέτασσε ακόµα τη
σηµαντικότητα της υιοθέτησης και εφαρµογής διαφορετικής
στρατηγικής ανάπτυξης του τουριστικού προϊόντος. Έθετε το
ζήτηµα του εµπλουτισµού του, της διαφορετικής προβολής και
κυρίαρχα -τολµώ να πω- την αναγκαιότητα της ανάπτυξης συ-
νεργειών. 

Ο τουρισµός σήµερα, περισσότερο από ποτέ, έχει να αντιµε-
τωπίσει τέσσερα εξίσου σοβαρά θέµατα: Την υπερσυγκέντρωση
τουριστών σε λίγα µέρη της επικράτειας, κυρίως νησιωτικά, την
αυξηµένη τουριστική κίνηση, κυρίως στην καλοκαιρινή περίοδο
ως απόρροια, αν θέλετε, της µονοθεµατικής ανάπτυξης του του-
ριστικού µας προϊόντος γύρω από το µοντέλο «Ήλιος και Θά-
λασσα», την ύφεση στην οποία έχει περιέλθει ο τουρισµός ανά
την υφήλιο εξαιτίας της υγειονοµικής κρίσης -εκτιµάται ότι οι
απώλειες ξεπερνούν και το 75% έως 80%, σε σχέση µε τους επι-
σκέπτες του 2019- και την απουσία στρατηγικής για την αξιοποί-
ηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων κάθε περιοχής της
ελληνικής περιφέρειας, απουσία στρατηγικής η οποία αρχίζει και
τελειώνει σε µεµονωµένες προσπάθειες, είτε της αυτοδιοίκησης
είτε των ιδιωτών. 

Σε αυτά τα ζητήµατα απαντάµε µε το παρόν σχέδιο νόµου, το
οποίο αποσκοπεί στην οργανωµένη ανάδειξη και προβολή των
εναλλακτικών µορφών τουρισµού, στην προστασία της πολιτιστι-
κής και περιβαλλοντικής κληρονοµιάς, οι οποίες αντιµετωπίζουν
κίνδυνο αλλοίωσης από την υπερσυγκέντρωση επισκεπτών σε
ορισµένες περιοχές, στην προστασία και ανάπτυξη του ιαµατικού
τουρισµού, ως αναπόσπαστου µέρους της ψυχαγωγίας, της ψυ-
χικής και σωµατικής υγείας και ευεξίας και τελικά ως καταλυτικό
παράγοντα της ταξιδιωτικής οδηγίας. 

Για να εκκινήσει κάθε προσπάθεια αναδιαµόρφωσης του του-
ριστικού µας µοντέλου, µε σεβασµό στο φυσικό απόθεµα της
χώρας µας, θα πρέπει να καθοριστεί το ειδικότερο πλαίσιο συ-
νεργασίας, µεταξύ όλων των εµπλεκοµένων φορέων στο πεδίο
του τουρισµού της κεντρικής Κυβέρνησης και των κρατικών
δοµών και υπηρεσιών, της τοπικής αυτοδιοίκησης και του ιδιωτι-
κού τοµέα, ο οποίος σηκώνει και το µεγαλύτερο βάρος της του-
ριστικής µας ανάπτυξης. Αυτό ακριβώς επιχειρείται στο Πρώτο
Μέρος του νοµοσχεδίου. 

Εισάγουµε δύο αλληλένδετες οργανωτικές δοµές. Η πρώτη
είναι η Διυπουργική Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρό-
τυπων Τουριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης.
Είναι εκείνες οι περιοχές, οι οποίες συµβάλλουν ιδιαίτερα στην
ενίσχυση της τουριστικής εικόνας της Ελλάδας, µε βάση την ανα-
γνωρισιµότητα της ταυτότητάς τους, τα ιδιαίτερα φυσικά χαρα-
κτηριστικά τους, τη δυναµική της τοπικής κοινωνίας και
οικονοµίας του προορισµού, τον βαθµό επάρκειας και το επίπεδο
προσβασιµότητας σε άτοµα µε αναπηρία και µειωµένη κινητικό-
τητα στις τουριστικές υποδοµές, το εύρος της τουριστικής πε-
ριόδου και µία σειρά αντίστοιχων χαρακτηριστικών. 

Η δεύτερη δοµή είναι το Τοπικό Περιφερειακό Παρατηρητήριο
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης. Παρέχεται επιπρόσθετα η αρ-
µοδιότητα στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης για τη δια-
χείριση και προώθηση των τουριστικών προορισµών. Οι
υφιστάµενοι αναπτυξιακοί Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή
οι υφιστάµενες αναπτυξιακές ανώνυµες εταιρείες των ΟΤΑ δύ-
νανται να λειτουργήσουν ως οργανισµοί διαχείρισης και προώθη-
σης προορισµού.  

Αξίζει να αναφερθεί πως ο οργανισµός µπορεί να συνεργάζε-
ται µε τουριστικούς πράκτορες και αεροπορικές εταιρείες για
την υλοποίηση προγραµµάτων συνδιαφήµισης. Τα προγράµµατα
αυτά χρηµατοδοτούνται µέχρι ποσοστού 50% από τον οργανι-
σµό διαχείρισης ή από τον οικείο ΟΤΑ και κατά το υπόλοιπο πο-
σοστό από επαγγελµατικές ενώσεις προσώπων ή επιχειρήσεις
και φορείς του ιδιωτικού τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. Σοφία Σακοράφα)
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επιπτώσεις της πανδηµίας
δεν κλόνισαν µόνο τα οικονοµικά δεδοµένα του τουρισµού, επέ-
δρασαν καθοριστικά και στην ψυχολογία επιλογής του προορι-
σµού από την πλευρά του επισκέπτη. Πρόσφατες µελέτες
αναφέρουν πως σχεδόν ένας στους δύο Ευρωπαίους επιλέγει να
ταξιδέψει εκτός υψηλής τουριστικής περιόδου -off season δη-
λαδή- ενώ ένας στους τρεις προτιµά να επισκεφθεί πιο αποµο-
νωµένους προορισµούς. Σ’ αυτή την τάση οφείλουµε να
απαντήσουµε ανασυντάσσοντας τις δυνάµεις µας, ώστε οι κορυ-
φαίοι τουριστικοί προορισµοί µας να µην απωλέσουν επισκέπτες
και παράλληλα να επιταχύνουµε την ανάδειξη νέων προορισµών
εµπειρίας.

Δεν είναι τυχαίο ότι οι ανταγωνίστριες -επιτρέψτε µου να πω-
χώρες αλλάζουν σε µεγάλο βαθµό το τουριστικό τους µοντέλο.
Η Ιταλία, για παράδειγµα, εισάγει τον όρο αργός τουρισµός, ο
οποίος αντιτάσσεται στις πολυπληθείς επισκέψεις και στρέφεται
στην ποιότητα και την εµπειρία. Εστιάζει σε έναν εναλλακτικό
τρόπο µετακίνησης και διαβίωσης που εµπεριέχει πιο αυθεντική
γνώση του τόπου που επισκέπτεται ο τουρίστας.

Η Ισπανία η δεύτερη ευρωπαϊκή χώρα σε επισκεψιµότητα και
ίσως ο κυριότερος ανταγωνιστής της Ελλάδας έχει εκφράσει την
ανάγκη µετασχηµατισµού του τουριστικού της µοντέλου την πε-
ρίοδο προ της πανδηµίας. Οι πολλές και εκτεταµένες φθορές
στο φυσικό περιβάλλον, συνέπεια της υπερσυγκέντρωσης του-
ριστών επέφεραν στασιµότητα στην τουριστική ανάπτυξη, άρα,
και στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη των τουριστικών πε-
ριοχών. Πρόσφατα, µάλιστα, ο διευθυντής του ισπανικού οργα-
νισµού τουρισµού ανέφερε πως η Ισπανία δεν θέλει απλά να
επιστρέψει στα επίπεδα του 2019 και να βασίζεται στο µοντέλο
«Ήλιος και Θάλασσα», αλλά να προωθήσει τουρισµό σε λιγότερο
γνωστές και τουριστικά ανεπτυγµένες περιοχές της χώρας. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι είναι επιβεβληµένη η ανάγκη έγ-
καιρης αναπροσαρµογής και του ελληνικού τουριστικού προϊόν-
τος στα νέα διεθνή δεδοµένα. Ποιος είναι ο στόχος; Τουριστική
ανάπτυξη παντού. Και στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας
µας. Δώδεκα µήνες τον χρόνο µε την ορθολογική και βιώσιµη
αξιοποίηση των χαρακτηριστικών κάθε τόπου.

Είναι αυτά τα χαρακτηριστικά που διευρύνουν το φάσµα της
εµπειρίας του επισκέπτη, δηµιουργούν νέες προοπτικές και ανοί-
γουν νέους δρόµους. Ένα µοντέλο που αξιοποιεί τα ποιοτικά
αγροτικά προϊόντα της ελληνικής γης, τις εξαιρετικές κλιµατο-
λογικές συνθήκες, το ανεκµετάλλευτο ιστορικό και πολιτιστικό
απόθεµα, το ταξίδι στην ιστορία της ζωής που συναντά κανείς
σε κάθε γωνιά της Ελλάδας.  

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Ελλάδα ξεχωρίζει για τους φυσικούς,
πολιτιστικούς, περιβαλλοντικούς και αγροτικούς της πόρους, οι
οποίοι επιτρέπουν την ανάπτυξη εναλλακτικών µορφών τουρι-
σµού. Ήπιων µορφών τουρισµού, όπως είναι ο τουρισµός υγείας
ο οποίος είναι συνυφασµένος µε τον τουρισµό ευεξίας ιαµατικών
θεραπειών και θερµαλισµού.

O τζίρος της παγκόσµιας αγοράς µόνο του ιατρικού τουρι-
σµού εκτιµάται άνω των 20 δισεκατοµµυρίων δολαρίων. Χώρες
όπως η Ινδία, η Σιγκαπούρη, η Ταϊλάνδη, η Κόστα Ρίκα, το Ισραήλ
και η Τουρκία έχουν ήδη διεκδικήσει ένα κοµµάτι από αυτή την
προσοδοφόρο αγορά µε εντυπωσιακά αποτελέσµατα. Στον τόπο
µου, στη Φθιώτιδα, όπως και σε πολλές άλλες περιοχές της
χώρας, από τότε που οι ιαµατικές πηγές και οι τουριστικές αντί-
στοιχες υποδοµές εγκαταλείφθηκαν από την ελληνική πολιτεία,
αφέθηκαν στην τύχη τους, ερήµωσαν και πλήγωσαν την τοπική
και εθνική οικονοµία στο µέγιστο βαθµό. 

Σε αυτή ακριβώς την αντιστροφή της εικόνας και στην ουσια-
στική αξιοποίησή τους εστιάζουν οι διατάξεις του Δεύτερου Μέ-
ρους του σηµερινού µας νοµοθετήµατος. Σε αυτό καθορίζεται
το πλαίσιο σύστασης ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ια-
µατικές Πηγές Ελλάδας», που στόχο έχει τη συνολική, οµοιογενή
και αποδοτική διαχείριση, εκµετάλλευση και αξιοποίηση των φυ-
σικών ιαµατικών πόρων και πηγών της χώρας, καθώς και των εγ-
καταστάσεών τους ως µέρος της περιουσίας του ελληνικού
δηµοσίου. 

Αντικείµενο της εταιρείας αποτελεί η διασφάλιση και η χρήση
τεχνογνωσίας για την αναγνώριση, εκµετάλλευση ή παραχώρηση

των ιαµατικών πόρων και πηγών της χώρας και τη δηµιουργία
επενδυτικών φακέλων για τη βέλτιστη αξιοποίηση τους. 

Η εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας» έχει σκοπό τη διαχεί-
ριση και αξιοποίηση των φυσικών ιαµατικών πηγών και των εγ-
καταστάσεών τους σε ακτίνα πεντακοσίων µέτρων. Απαραίτητη
προϋπόθεση σε αυτή τη συνεργασία είναι και η σύµφωνη γνώµη
των τοπικών ΟΤΑ. 

Επιπλέον, και ειδικά σε µια περίοδο που τα διαθέσιµα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία του ΕΣΠΑ της νέας προγραµµατικής περιό-
δου και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας πλεονάζουν,
η πρόβλεψη της δυνατότητας συµµετοχής της εταιρείας «Ιαµα-
τικές Πηγές Ελλάδας» σε αυτά επιτρέπει και ενισχύει τη ρεαλι-
στική αξιοποίηση των πηγών και των εγκαταστάσεων. Μόνο από
το Ταµείο Ανάκαµψης 320 εκατοµµύρια ευρώ θα κατευθυνθούν
συνολικά στο πεδίο του τουρισµού και για τον εκσυγχρονισµό
των επιχειρήσεων, χωρίς να υπολογίζεται και η µόχλευση που θα
προκύψει. Μόνο για τον τουρισµό ευεξίας, που τον συνδέουµε
µε την αξιοποίηση του ιαµατικού µας πλούτου θα διατεθούν περί
τα 22 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ προβλέπονται σηµαντικά ποσά για
τις υπόλοιπες εναλλακτικές µορφές τουρισµού, τον ορεινό, τον
αγροτουρισµό και τον γαστρονοµικό τουρισµό, όπως επίσης και
τον οινοτουρισµό. Την ίδια στιγµή λαµβάνεται ειδική µέριµνα για
την ενίσχυση δηµόσιων υποδοµών που συνδέονται µε τον τουρι-
σµό. 

Αυτό που περιέγραψα, αγαπητοί συνάδελφοι, λέγεται στρατη-
γικός σχεδιασµός και πλήρης αξιοποίηση των διαθέσιµων εργα-
λείων, που φροντίσαµε να ενεργοποιήσουµε ακόµη και κατά τη
διάρκεια µιας κρίσης που κλόνισε συθέµελα την παγκόσµια οι-
κονοµία και την τουριστική αγορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θεσµική ρύθµιση τεχνικών ζη-
τηµάτων που συνδέονται µε τη λειτουργία της τουριστικής αγο-
ράς και χρήζουν αποτελεσµατικότερης διαχείρισης, αντιµετω-
πίζονται µε τις διατάξεις του Τρίτου Μέρους του νοµοσχεδίου.
Στις πολύ χρήσιµες διεργασίες της διαβούλευσης και των συνε-
δριάσεων της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου είχαµε την
ευκαιρία να αναλύσουµε εξονυχιστικά αυτές τις διατάξεις. 

Θα ήθελα να αναφερθώ ξανά, όµως, σε δύο κοµβικές αλλαγές
που επιφέρει το νοµοσχέδιο και αφορούν στον εκσυγχρονισµό
των διαδικασιών που ακολουθούνται από τον ΕΟΤ για την προ-
βολή της χώρας. 

Παράλληλα, δίνεται στις περιφέρειες η δυνατότητα σύµπρα-
ξης µε τον ιδιωτικό τοµέα, αντίστοιχης µε αυτή που έχει ήδη ο
Ελληνικός Οργανισµός Τουρισµού. Στόχος, βεβαίως, είναι η προ-
βολή του ελληνικού τουριστικού προϊόντος και µέσω δράσεων
συνδιαφήµισης, συµπαραγωγής και λοιπά. 

Δεύτερον, στη δυνατότητα που αποκτά το Υπουργείο Τουρι-
σµού για την κατάρτιση προγραµµάτων επιµόρφωσης και επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης σε θέµατα τουρισµού, καθώς και στον
καθορισµό των βασικών υποχρεώσεων των ξεναγών στα ζητή-
µατα κατάρτισης, οφείλω να εξάρω την εξαιρετική προσπάθεια
της Υφυπουργού κ. Ζαχαράκη, που διαθέτει και την αντίστοιχη
εµπειρία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκε ο κύριος Υπουρ-
γός στα της τροπολογίας. Ως πρώην αυτοδιοικητικός, επιτρέψτε
µου να σας πω πως σε σχέση µε τα µέτρα προστασίας του ναυα-
γίου της Ζακύνθου που προβλέπουµε στις διατάξεις την Επι-
τροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και Προστασίας του
Ναυαγίου του, περισσότερο από όλους -και σας µιλώ, ξαναλέω,
µε την εµπειρία του αυτοδιοικητικού- ενδιαφέρονται αυτοί που
µετέχουν σε αυτή την επιτροπή. Και αυτοί που µετέχουν είναι
ένας εκπρόσωπος από την περιφέρεια, ένας εκπρόσωπος από
τον δήµο, από το σύλλογο ξενοδόχων και από το επιµελητήριο.
Αυτοί είναι που ενδιαφέρονται περισσότερο από όλους για την
ανάπτυξη του τόπου τους -θα αναφερθεί σχετικά ο εξαιρετικός
συνάδελφος που µε έχει ενηµερώσει, ο κ. Ακτύπης που εκλέγεται
εκεί. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στη νέα εποχή που ξεκινά µετά το τέλος
της πανδηµίας, στην οποία η Ελλάδα οφείλει να προετοιµαστεί
κατάλληλα για τις αλλαγές που θα έρθουν αναπόφευκτα και στον
τοµέα του τουρισµού, µε βασικούς άξονες την αναβάθµιση του
τουριστικού µας προϊόντος, την επιµήκυνση της τουριστικής πε-
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ριόδου και την αξιοποίηση των εναλλακτικών µορφών τουρισµού,
που µπορούν να µας εξασφαλίσουν τη µοναδικότητα ως προορι-
σµό, νοµοθετούµε σήµερα τις απαραίτητες διατάξεις για την επί-
τευξη αυτού του σκοπού. 

Για όλα αυτά σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο πα-
ραµερίζοντας κάθε κοµµατική ιδεοληψία. Στο θέµα της προόδου
και ευηµερίας, άλλωστε, δεν χωρούν διενέξεις, παρά µόνο συ-
νέργειες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Νοτοπούλου, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Είδαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση επί της δια-

δικασίας, ακούσαµε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και λίγο
τον Υπουργό. Σαν να µη συµβαίνει τίποτα συζητάµε σήµερα, σαν
να µη ζούµε µία ανείπωτη υγειονοµική τραγωδία, σαν να µην κλυ-
δωνίζεται ο ελληνικός τουρισµός, σαν να µην βουλιάζουν από τα
χρέη οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, σαν να µην πεινάει ο κόσµος
του τουρισµού, σαν να µην διαγράφεται εφιαλτικό το µέλλον που
επιφυλάσσετε για τον ελληνικό λαό µε ευθύνη σας, έρχεστε σή-
µερα εδώ, στη Βουλή, να κάνετε τι µε αυτό το νοµοσχέδιο;
Μήπως κάτι από αυτά που εξαγγείλατε; Μήπως κάτι από αυτά
που υποσχεθήκατε; Μήπως κάτι από αυτά που διαφηµίσατε; Όχι!
Έρχεστε να παγιδέψετε τον ελληνικό τουρισµό στην εξυπηρέ-
τηση συγκεκριµένων συµφερόντων. Ποιον; Τον ελληνικό τουρι-
σµό, τον πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας, τη βαριά
βιοµηχανία της χώρας. 

Με τέτοια επιπολαιότητα αντιµετωπίζετε την εθνική µας υπό-
θεση. Η µόνη σας αγωνία την πιο κρίσιµη ώρα είναι να βγάλετε
τα ασηµικά του ελληνικού τουρισµού στο σφυρί, να κάνετε απευ-
θείας αναθέσεις, να φτιάξετε Α.Ε., να µοιράσετε µε απευθείας
αναθέσεις από µελέτες µέχρι το ίδιο το brand της χώρας. 

Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, έχετε κάποια συναίσθηση για το
δράµα που βιώνει η ελληνική κοινωνία, για την κατάσταση που
βρίσκεται ο κόσµου του τουρισµού; Έχετε κάποια συναίσθηση
των ευθυνών σας που περνάνε και από πολλά Υπουργεία; Είναι
ρητορική η ερώτηση. Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά πως δεν θα
σταµατήσετε να αναµασάτε την καραµέλα της δήθεν κυβερνητι-
κής επιτυχίας. Προκλητικά και κυνικά κάνετε σαν να µη συµβαίνει
τίποτα, σαν να µη γνωρίζετε τίποτα.

Αλήθεια, κύριε Κικίλια, σας καλώ από το Βήµα της Βουλής να
τοποθετηθείτε, εσείς γνωρίζατε για τη µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα;
Ήσασταν Υπουργός Υγείας. Όταν δηλώνουν ότι από τον Μάιο
γνωστοποίησαν άµεσα και επανειληµµένως σε όλους όσοι λαµ-
βάνουν τις αποφάσεις στο ανώτατο επίπεδο, τι εννοούν; Σας
προσπέρασαν και πήγαν κατευθείαν στο Μέγαρο Μαξίµου; 

Γνωρίζετε ή όχι για τη µελέτη που αποδείκνυε ότι υπάρχει 87%
αυξηµένη θνητότητα εκτός ΜΕΘ και ότι το 38,5% των θανάτων
θα είχε αποφευχθεί αν είχατε θωρακίσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ναι ή όχι; Ήσασταν δύο χρόνια Υπουργός Υγείας. Απαν-
τήστε µας, είναι το ίδιο να διασωληνώνεται κάποιος εντός ΜΕΘ,
µε όλη την απαραίτητη ιατρική φροντίδα και το προσωπικό και
το ίδιο να είναι σε ένα ράντζο; Ούτε εσείς ο ίδιος δεν ενηµερώ-
νατε τον Πρωθυπουργό;

Ανεξάρτητα από αυτή τη µελέτη, απαντήστε µας πόσοι είναι
οι θάνατοι, πόσοι πέθαναν διασωληνωµένοι εκτός µονάδων εν-
τατικής θεραπείας, πόσοι σπίτια τους. Τι ξέρετε αν δεν ξέρετε
αυτά τα στοιχεία; Τόσο άριστοι είστε; Τόσο κυνικοί;

Τι κάνατε; Επιλέξατε να µην ενισχύσετε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, αλλά να δώσετε πελατεία στα ιδιωτικά θεραπευτήρια.
Θριαµβολογούσατε εσείς ο ίδιος για χίλιες τετρακόσιες ογδόντα
τρεις ΜΕΘ στην Ελλάδα τον Μάρτιο του 2020. Τι δεν πήγε καλά;
Το «ΒΗΜΑ» στις 2 Νοεµβρίου: «Εκτός ΜΕΘ το 51% των θανά-
των.» Τα «ΝΕΑ» στις 29 Δεκεµβρίου: «Τουλάχιστον το 80% των
θανάτων εκτός ΜΕΘ». 

Το Φεβρουάριο του 2019 εσείς ο ίδιος κατηγορούσατε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ για σαράντα νεκρούς από τη γρίπη. Το «DOCUMENTO»
είναι αµείλικτο. Ούτε µία συγνώµη για αυτή σας την τυµβωρυχία.

Σήµερα µε δεκαεννέα χιλιάδες οκτακόσιους ενενήντα έναν νε-
κρούς και τη χώρα κατακόκκινη, δεν έρχεστε ούτε να ζητήσετε
συγγνώµη, ούτε να παραιτηθείτε, αλλά συνεχίζετε την κοροϊδία
και κοροϊδεύετε αυτή τη φορά την ελληνική κοινωνία και υπονο-
µεύετε την πορεία του τουρισµού. 

Πάµε στον τουρισµό. Πόσες ήταν οι εισπράξεις, κύριε
Υπουργέ; Ήταν 12 δισεκατοµµύρια; Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
το Σεπτέµβρη οι εισπράξεις ήταν 8,7 δισεκατοµµύρια, 46% λιγό-
τερο από το 2019 και η κίνηση µείον 57%. Πόσοι ήταν οι Γάλλοι
τουρίστες που µας επισκέφθηκαν, κύριε Υπουργέ; Συν 88% που
µας είπατε; Μείον 27,3% στο εννιάµηνο. Φαντάζοµαι ότι δεν πε-
ριµένατε τόσες αφίξεις τον Δεκέµβριο. 

Οι χειµερινοί προορισµοί «κλαίνε». Τον Δεκέµβρη ξεκινήσατε
την καµπάνια για τον χειµερινό τουρισµό. Νέες ταξιδιωτικές οδη-
γίες. Μπάχαλο και εκεί. Επιτέλους, µία απόφαση έγκαιρη, µία
απόφαση συγκροτηµένη! Το πρωί rapid, το µεσηµέρι PCR, το
βράδυ άλλος έλεγχος. Επιτελικό µπάχαλο! Φτάνει! Φτάνει µε την
επιτελική αριστεία που αποδείξατε ότι είναι επιτελική ανικανό-
τητα!

Να σας θυµίσω τις επιτυχίες της Κυβέρνησής σας στη διαχεί-
ριση του τουρισµού; Φέρει και τη δική σας υπογραφή. Τον Ιούλιο
οι πρώτες αφίξεις. Κανένα σχέδιο. Αφήσατε ανοχύρωτα τα νησιά,
αφήσατε ανοχύρωτες τις µονάδες υγείας, το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, τις τοπικές µονάδες. Δεν είχατε αξιόπιστο σύστηµα ιχνη-
λάτησης, δεν υπήρχαν έλεγχοι. Ο αλγόριθµος EVA εκ του απο-
τελέσµατος αποτυχηµένος. Διεθνές ρεζίλι για τον πρώην
Υπουργό στο BBC που προσπαθούσε να πείσει για τα υψηλά πο-
σοστά εµβολιασµού. Εσείς ο ίδιος µιλούσατε για τρία εκατοµµύ-
ρια δόσεις τον Αύγουστο του 2020 και µετά από λίγο σας
διέψευσε ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος. Δεν εξασφαλίσατε
ούτε δωρεάν τεστ για τους Έλληνες πολίτες, αλλά και τους του-
ρίστες. Ανεπάρκεια διαγνωστικών τεστ στους τουριστικούς προ-
ορισµούς. Δεν µπορούσαν να φύγουν οι άνθρωποι, δεν έβρισκαν
ξενοδοχεία καραντίνας. Ρεζίλι µας κάνατε!

Αναφερθήκατε και εσείς, όπως και ο προκάτοχός σας, στη
δήθεν επιτυχία σας στη διαχείριση της πανδηµίας πολλάκις. Το
ξεκάθαρα υγειονοµικό σκέλος -ήσασταν Υπουργός Υγείας- το εί-
δαµε µε το χειρότερο τρόπο. Να δούµε τι κάνετε, λοιπόν, πως
σώζετε τον τουρισµό.

Λουκέτο οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αφελληνισµός, κύµα
πτωχεύσεων, πρόγραµµα εστίασης. Έχετε αποκλείσει 72% των
επιχειρήσεων. Πρόγραµµα επιδότησης τουρισµού. Έχετε απο-
κλείσει εννιά στις δέκα επιχειρήσεις. Τάζετε Ταµείο Ανάκαµψης
0,6% για τον κλάδο που συνεισφέρει 20% του ΑΕΠ. Έτσι αντι-
λαµβάνεστε την ανάγκη στήριξης του τουρισµού. Αποκλείετε την
πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων από τα 12,7 δισεκα-
τοµµύρια που θα κατατεθούν στην πραγµατική οικονοµία. 

Να µην πούµε για τον κόσµο του τουρισµού. Τρώνε παντε-
σπάνι οι εποχικά εργαζόµενοι στον τουρισµό, γιατί ψωµί δεν
έχουν αφού τους στερείτε το επίδοµα ανεργίας. 

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα να κάνετε τι; Να δώσετε λύσεις στα
πραγµατικά προβλήµατα; Όχι. Φέρνετε µε fast track διαδικασίες
ένα νοµοσχέδιο που η µόνη του αγωνία -το ξαναλέω- είναι οι ιδιω-
τικοποιήσεις και οι απευθείας αναθέσεις. 

Πού είναι το χωροταξικό του τουρισµού; Πού είναι; Πού είναι,
κύριε Θεοχάρη; Πού είναι, κύριε Κικίλια; Πού είναι η µεταρρύθ-
µιση στην τουριστική εκπαίδευση; Ούτε, στοιχειωδώς, τις κοινές
υπουργικές αποφάσεις για τη θεσµοθέτηση εναλλακτικών µορ-
φών τουρισµού δεν φέρατε, ούτε καν το προεδρικό διάταγµα για
τους τουριστικούς συνοδούς. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν ανταποκρίνεται στις πραγµατι-
κές ανάγκες του τουρισµού. Και δεν ανταποκρίνεται γιατί δεν
σας ενδιαφέρουν αυτές οι ανάγκες, δεν ανταποκρίνεται διότι δεν
έχετε ούτε σχέδιο, ούτε πολιτική πρόταση, ούτε στρατηγική βιώ-
σιµης και δίκαιης ανάπτυξης. Το µόνο που σας νοιάζει είναι να
άγεστε και να φέρεστε πίσω από συµφέροντα. 

Εισάγετε, λοιπόν, την έννοια των Πρότυπων Τουριστικών Προ-
ορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης. Αδόκιµος όρος, ασαφή
κριτήρια, καµµία φιλοπεριβαλλοντική διάσταση. Πάτε να φορτώ-
σετε υπερώριµους, κορεσµένους προορισµούς, έναν επιπλέον
διαχωρισµό ανάµεσα σε προορισµούς.

4410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού: Πού είναι
η καινοτοµία που εξαγγείλατε; Είναι αυτό που φέρνετε σήµερα
προς ψήφιση, ο Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορι-
σµού; Χρειαζόµαστε Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθησης
Προορισµών -αποτελούν παγκοσµίως έναν αποτελεσµατικό µηχα-
νισµό διαχείρισης και προβολής τουριστικών προορισµών- αλλά
έπρεπε να εξασφαλίσετε τη συµµετοχή όλων των εµπλεκόµενων -
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα- όλων των βαθµίδων της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, τη βιωσιµότητά τους, τα εργαλεία τους, το στόχο
τους, την αειφορία, τη φιλοπεριβαλλοντική διάσταση, την ψηφιακή
µετάβαση. Προσπερνάτε, ουσιαστικά, το θεσµό της περιφερει-
ακής αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης, δεν προβλέπετε πό-
ρους, παρακάµπτετε οποιοδήποτε έλεγχο και διαφάνεια στη
διαχείριση χρηµατοδοτήσεων, παρακάµπτετε και εκφυλίζετε το
ρόλο του ΕΟΤ, δηµιουργείτε οργανισµούς χωρίς στελέχωση,
χωρίς καµµία επάρκεια. Τι δηµιουργείτε; Μαγαζάκια!

Εξαναγκάζετε, λοιπόν, τις περιφέρειες να παραδώσουν το
έργο που εκτελούν χρόνια µε εµπειρία, µε στελεχωµένες δοµές,
µε έργα, µε χρηµατοδοτικά εργαλεία στις αναπτυξιακές για να
παρακαµφθούν όλοι οι έλεγχοι.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, πότε συνεδριάσατε για τελευταία
φορά στην επιτροπή των περιφερειών, που συµµετέχουν οι εκ-
πρόσωποι από τις περιφέρειες; Μία φορά έχετε συνεδριάσει επί
της Υπουργίας σας; Όχι. Αδιαφορείτε εντελώς για την τοπική αυ-
τοδιοίκηση και αυτό φαίνεται από αυτό το νοµοσχέδιο.

Με τον τρόπο που νοµοθετείτε, όχι απλά δεν µιλούµε για ολο-
κληρωµένες χωρικές επεµβάσεις. Εδώ έχετε ξεχάσει τη συνέρ-
γεια των τριών επιπέδων της δηµόσιας διοίκησης.

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως
εδώ δεν νοµοθετείται ο Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης
Προορισµών, αλλά παίρνετε την αρµοδιότητα του σχεδιασµού,
που αποτελεί και µια κατ’ εξοχήν πολιτική δραστηριότητα, µια
κατ’ εξοχήν πολιτική διαδικασία, από τα εκλεγµένα όργανα της
τοπικής αυτοδιοίκησης και τη µεταφέρετε σε αναπτυξιακές
χωρίς έλεγχο των δηµοτικών συµβουλίων, χωρίς έλεγχο των πε-
ριφερειακών συµβουλίων, χωρίς την έγκριση και τη συµµετοχή
του ΕΟΤ ή και του Υπουργείου Τουρισµού. Ένα διοικητικό συµ-
βούλιο κι όχι ένα δηµοτικό ή περιφερειακό συµβούλιο, όχι ένας
Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού, θα απο-
φασίζει για τον προορισµό. 

Εγείρονται ζητήµατα δηµοκρατίας, διαφάνειας, ελέγχου δη-
µόσιου χρήµατος. Δεν ενδιαφέρεστε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, για τον προορισµό, αλλά για τις χρηµατοδοτήσεις.

Πάµε και στις ιαµατικές πηγές, άλλο µεγάλο θέµα του νοµο-
σχεδίου, άλλα πισωγυρίσµατα. Είναι δυνατόν να θεωρείτε ότι
άλλη µια Α.Ε. θα φέρει την πολυπόθητη για όλους µας ανάπτυξη
του θερµαλισµού; Προφανώς όχι! Αντιδράσαµε έντονα στις αρ-
χικές προβλέψεις του νοµοσχεδίου και εµείς και η τοπική αυτο-
διοίκηση. Ο προκάτοχός σας έσπευσε σχεδόν προδότες να τους
χαρακτηρίσει από αυτό το Βήµα της Βουλής, απαντώντας σε επί-
καιρη ερώτησή µου, διότι εναντιώθηκαν στα σχέδια υφαρπαγής
της περιουσίας. Φέρατε κάτι βελτιωµένο. Είναι, άραγε, βελτιω-
µένο; Βάλατε κάποιες δικλείδες για αποφάσεις από τα δηµοτικά
συµβούλια. 

Τι κάνετε; Δηµιουργείτε µια ακόµα Α.Ε., στην οποία δίνετε όλες
τις αρµοδιότητες που στερείτε από τους δήµους, όλα τα εργα-
λεία, όλες τις διευκολύνσεις που στερείτε από την τοπική αυτο-
διοίκηση. Α.Ε. στην αυτοδιοίκηση λοιπόν! Αυτό το παράθυρο
ανοίγετε σήµερα. Σήµερα για τις πηγές, αύριο για τις λίµνες, µε-
θαύριο ποιος ξέρει για τι άλλο. Υφαρπάζετε κοµµάτι, κοµµάτι την
περιουσία του ελληνικού λαού, τον ελληνικό πλούτο. Από τη µία
δήθεν δίνετε χρόνο στους δήµους να αποφασίσουν για την τύχη
των πηγών τους, από την άλλη δεν τους παρέχετε ούτε ένα ερ-
γαλείο για να µπορέσουν να τις αξιοποιήσουν. Τους οδηγείτε,
τους εξαναγκάζετε στην Α.Ε. νοµοτελειακά. Συγκεντροποίηση,
ιδιωτικοποίηση. Έρχεστε σε ευθεία αντίθεση µε αυτό που υποτί-
θεται ότι εισάγετε, τους Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθη-
σης Προορισµών και επιβεβαιώνετε ακριβώς τα δικά µας
επιχειρήµατα, ότι δεν ενδιαφέρεστε για την ανάπτυξη του τόπου,
για τις τοπικές κοινωνίες και για τον προορισµό, αλλά για το πώς
θα υφαρπάξετε αυτή την περιουσία.

Στελεχώνετε, µάλιστα, την Α.Ε. µε γνωστές πρακτικές ηµέτε-
ρων, πελατειακού κράτους. Συνεχείς αναφορές σε εξαίρεση
ΣΔΙΤ από το δηµόσιο τοµέα και τις διαδικασίες ΑΣΕΠ. 

ΕΟΤ: Δεν προβλέπετε καµµία ουσιαστική αξιοποίηση ή συνερ-
γασία του ΕΟΤ µε τους Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθη-
σης Προορισµών. Τι κάνετε όµως; Κανονικοποιείτε τις απευθείας
αναθέσεις. Να σας θυµίσω την απόφαση της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Συµβάσεων;

Είχε καταγγείλει πριν ένα χρόνο την πράξη ανάθεσης απευ-
θείας αναθέσεων χωρίς όριο στη «MARKETING GREECE». Πραγ-
µατικά δεν ντρέπεστε λίγο; Πάνω από 5 δισεκατοµµύρια έχετε
δώσει σε απευθείας αναθέσεις. Φτάνει! Το brand της χώρας φτά-
νετε να µοιράζετε δεξιά και αριστερά. Έχετε καταντήσει τον ΕΟΤ
λογιστήριο.

Οµολογώ ότι όλοι συγκινηθήκαµε βέβαια πραγµατικά µε τοπο-
θέτησή σας πριν από λίγο από αυτό εδώ το Βήµα, κύριε Κικίλια,
για το ναυάγιο της Ζακύνθου. Μας συγκίνησε η αγωνία σας να
προστατεύσετε το ναυάγιο. Πραγµατικά δεν θα σταµατήσει να
µας σοκάρει το µέγεθος της υποκρισίας σας, διότι δεν θεσµοθε-
τείτε µέτρα προστασίας του ναυαγίου, αλλά ανάθεση µελετών
και από την πίσω πόρτα παράδοση του δηµόσιου πλούτου ενός
σπουδαίου τοπόσηµου. Τι κάνετε; Φέρνετε νύχτα τροπολογία
κόντρα στην τοπική κοινωνία, ζηµιώνοντας το δηµόσιο συµφέ-
ρον, εξυπηρετώντας συµφέροντα σκανδαλωδώς. Νύχτα, έτσι κυ-
βερνάτε. Γιατί το φέρατε νύχτα; Για να µην γίνει διαβούλευση,
για να µην ακουστεί η τοπική κοινωνία, για να µην ακουστεί η Αν-
τιπολίτευση, για να µην υπάρχει δηµοκρατικός διάλογος, για να
µην υπάρχει έλεγχος, για να µην τοποθετηθεί η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής ως προς τη νοµιµότητα της τροπολογίας
που χωρίς ντροπή καταθέσατε. Από τον χάρο στην «ΝΑΥΑΓΙΟ
Α.Ε.», στην επιτροπή του κ. Κικίλια.

Επιχειρείτε να νοµοθετήσετε ένα ολοφάνερο σκάνδαλο. Δεν
ξέρω ποιους νοµίζετε ότι κοροϊδεύετε. Δεν δώσατε καν -αυτή
είναι η δηµοκρατία σας- δυνατότητα σχολιασµού στα άρθρα που
αφορούσαν το ναυάγιο στη διαδικασία της δηµόσιας διαβούλευ-
σης. Δεν το φέρατε στη συζήτηση της επιτροπής και νύχτα η
τροπολογία ήρθε. Σας καλέσαµε να δεσµευτείτε στην επιτροπή
ότι δεν θα καταθέσετε τροπολογία για το ναυάγιο. Έσπευσε βέ-
βαια ο κ. Θεοχάρης µε µεγάλη αγωνία να αναζητήσει έστω τη θε-
σµοθέτηση µιας πιο λάιτ µορφής. Φέρατε, λοιπόν, µια πιο λάιτ
νοµική οντότητα, µια «επιτροπούλα», βρε αδερφέ, µε µία «ντρο-
πολογία» της τελευταίας στιγµής, µία επιτροπή - εκτροπή. 

Γιατί το κάνατε; Είναι προφανές. Είναι προφανής η πρόθεσή
σας να βάλετε φρένο στις προσπάθειες της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης να διαχειριστεί το αξιοθέατο. Προσπάθειες χρόνων, αλλά
των τελευταίων ηµερών. Είναι προφανής η αγωνία σας να παρα-
δώσετε µέσα από µία επιτροπή τις τύχες ενός αξιοθέατου παγ-
κόσµιας εµβέλειας. Ντύνετε τον λύκο µε προβιά και µας λέτε ότι
πλέον την κρατική εξουσία που έχει Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας
Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, δηλαδή την αξιοποί-
ηση της δηµόσιας περιουσίας και την αποτελεσµατική προστα-
σία την περνάτε στα χέρια µιας επιτροπής η οποία δεν έχει
αντικείµενο, δεν έχει νοµικό πρόσωπο, δεν έχει νοµική υπόσταση,
αλλά έχει εξουσίες, αναθέτει µελέτες και της δίνετε τη δυνατό-
τητα να ασκήσει διοίκηση και διαχείριση. 

Πείτε µας, λοιπόν, τι είναι αυτό που αυτή η επιτροπή θα µπο-
ρέσει να κάνει, χωρίς όλα αυτά που προείπα, και που δεν µπορεί
να το κάνει η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας, η οποία
µάλιστα διαθέτει και κατά τόπους υπηρεσία, την κτηµατική υπη-
ρεσία. έρχεστε να υφαρπάξετε µία αρµοδιότητα για να την
ασκείτε κατά παρέκκλιση. Εγκαινιάζεται, λοιπόν, µία προσπάθεια
µεταβίβασης της δηµόσιας περιουσίας σε επιτροπές µε προφανή
στόχο την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων κατά παρέκ-
κλιση κάθε νοµοθεσίας. 

Αναφορά σας σε τήρηση των ισχυόντων περιβαλλοντικών
όρων και πολεοδοµικών κανόνων δεν µας εφησυχάζει, ούτε µας
κοροϊδεύει. Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ποιοι είστε. Έχετε απο-
δείξει µέχρι σήµερα πως ενεργείτε µε τη νοµοθετική σας δρα-
στηριότητα. Τρύπες και παράθυρα ανοίγετε για να έρθετε να
κάνετε πράξη τα ανοµολόγητα σήµερα, αλλά οµολογηµένα στη
διαβούλευση σχέδιά σας. 
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Κάνατε τις απευθείας αναθέσεις κανόνα. Ξέρετε ότι υπάρχουν
άλλες εννέα παραλίες στα Ιόνια που έχουν πρόβληµα µε τις πτώ-
σεις βράχων; Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; Δίνετε τη δυνατότητα στην
επιτροπή να µοιράζει αφειδώς µελέτες, να διενεργεί πάσης φύ-
σεως πράξεις διοίκησης και διαχείρισης όχι µόνο του αιγιαλού και
της παραλίας, αλλά και όλων -προσέξτε- των κινητών και ακίνητων
εγκαταστάσεων σε αυτή. Τι σηµαίνει αυτό; Δίνετε τη δυνατότητα
στην επιτροπή να εκµισθώνει, ακόµη και να αιτείται απαλλοτρίω-
σης, όχι µόνο της περιοχής, αλλά και ό,τι βρίσκεται σε αυτή. Αφή-
στε που ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν ενστάσεις και
απαιτείται επανακαθορισµός της γραµµής του αιγιαλού. 

Επισπεύδετε, λοιπόν, διαδικασίες µε τέτοιο τρόπο ώστε η γνω-
µοδότηση των αρµόδιων υπηρεσιών να καθίσταται αδύνατη µε
την πρόβλεψη ατελέσφορων προθεσµιών, πιστοί στην αδιαφά-
νεια, αλλεργικοί στο δηµόσιο έλεγχο.

Μάλιστα µε το άρθρο 8 της τροπολογίας δίνετε τη δυνατότητα
στους ξενοδόχους να επισπεύσουν τις διαδικασίες της απαλλο-
τρίωσης τµηµάτων παραλίας µπροστά από τα ξενοδοχεία τους
πληρώνοντας αυτοί οι ίδιοι τις αποζηµιώσεις. Πείτε µας που το
έχετε δει αυτό ξανά! 

Αυτό που πραγµατικά χρειάζεται για την προστασία είναι τα
άµεσα µέτρα, είναι ο συντονισµός των επιµέρους αρµόδιων υπη-
ρεσιών, των Υπουργείων. Και εδώ το µόνο που αποδεικνύεται
είναι ότι το επιτελικό σας κράτος έχει αποτύχει παταγωδώς και
συνειδητά αποτυχαίνετε εν προκειµένω. 

Η τοπική κοινωνία ξεσηκώνεται, αλλά δεν ιδρώνει το αυτί σας.
Τους κλείνετε την πόρτα και της Βουλής και του δηµοκρατικού
διαλόγου, γιατί αυτό που σας ενδιαφέρει είναι η εξυπηρέτηση
συµφερόντων µε το πρόσχηµα της προστασίας του ναυαγίου. 

Κρύβετε, όµως, το γεγονός, κύριε Κικίλια, πως υπεγράφη η
προγραµµατική σύµβαση για την κατασκευή του δρόµου διαφυ-
γής µεταξύ του κ. Σκρέκα και της περιφερειάρχη. Πώς έχετε
σκοπό να παρέµβετε σε αυτό το έργο; Θα το ανοίξετε µε τα
χέρια. 

Εµείς, λοιπόν, επιµένουµε στην προστασία του αξιοθέατου και
στη διατήρηση ενός κοινόχρηστου χαρακτήρα προς όφελος της
τοπικής κοινωνίας. Εσείς, όµως, επιµένετε να νοµοθετείτε σκαν-
δαλωδώς, επιµένετε να βάζετε φρένο στον αγώνα του ζακυνθι-
νού λαού. Όµως, στα σχέδιά σας εµπόδιο θα είναι ακριβώς
αυτός ο αγώνας του ζακυνθινού λαού. Και είναι η αγωνία του για
τον τόπο που θα σώσει το ναυάγιο.

Το ναυάγιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται έναν ου-
σιαστικό και αποτελεσµατικό φορέα που θα προκύψει από εµπε-
ριστατωµένη µελέτη των αναγκών της περιοχής και της
Ζακύνθου. Και αυτή τη δυνατότητα θα τη δώσει η προοδευτική
διακυβέρνηση. «δούρειο ίππο» έχετε φέρει για να δροµολογήσει
εξελίξεις, όχι µόνο στην περιοχή της Ζακύνθου, αλλά και σε κάθε
περιοχή. Αυτή είναι η πολιτική σας, να εκχωρείτε τον δηµόσιο
πλούτο στα ιδιωτικά συµφέροντα, να ντιλάρετε µε τα ιδιωτικά
συµφέροντα από την παιδεία και την υγεία µέχρι τον τουρισµό. 

Την ώρα που οι µεγάλες προκλήσεις είναι µπροστά µας, την
ώρα που ο τουρισµός µπορεί και πρέπει να αποτελέσει µοχλό
ανάπτυξης και πυλώνα παραγωγικής ανασυγκρότησης, την ώρα
που έχετε χρηµατοδοτικά εργαλεία, εσείς πιστοί σε εµµονές συ-
νεχίζετε σαν να µην συµβαίνει τίποτα, γυρίζετε την πλάτη στον
κόσµο του τουρισµού, υπονοµεύετε τον τουρισµό που είναι
εθνική µας υπόθεση, ζηµιώνετε το δηµόσιο συµφέρον. Συνεχί-
στε, λοιπόν, να προκαλείτε τον ελληνικό λαό, διότι είναι αυτός
που µε το νέο έτος θα σας δώσει την απάντησή του, µαταιώνον-
τας τα εγκληµατικά σχέδια σας. 

Όπως λέγατε ψέµατα και εσείς και ο κ. Μητσοτάκης για την
πανδηµία ότι δήθεν δεν είχατε µελέτη που να δείχνει τη θνητό-
τητα εκτός ΜΕΘ, όπως καλλιεργούσατε ψεύτικες ελπίδες ότι τε-
λείωσε η κρίση της πανδηµίας, ενώ γνωρίζατε γενικά πόσοι
συµπολίτες µας θα χαθούν, το ίδιο κάνετε και στον τουρισµό. Κα-
ταφέρατε µέσα σε δυόµισι χρόνια να είστε η τροχοπέδη του ελ-
ληνικού τουρισµού και ο εφιάλτης του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Η κ. Νοτοπούλου, χρησιµοποίησε και χρόνο από τη δευτερο-
λογία της, γι’ αυτό δεν θα ήθελα να υπάρχει κάποια αντίδραση.
Ξέρετε ότι έχει δεκαπέντε λεπτά πρωτολογία και επτάµισι λεπτά
δευτερολογία, οπότε µε τα είκοσι λεπτά που έχει πάρει η κυρία
συνάδελφος, έχει σχεδόν καλύψει τον χρόνο της.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φραγγίδης ειδικός αγορητής του Κι-
νήµατος Αλλαγής.

Παρακαλώ πολύ να κλείσει το σύστηµα των εγγράφων. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τυγχάνει να συ-

ζητάµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για τον τουρισµό µέσα σε
ένα πλαίσιο συνθηκών που, δυστυχώς, δεν είναι καθόλου ευνοϊκό
για τον τουρισµό. Το πέµπτο κύµα της πανδηµίας, µε την ιδιαί-
τερα µεταδοτική µετάλλαξη «Όµικρον», προβληµατίζει έντονα τη
διεθνή επιστηµονική κοινότητα. 

Το Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων προει-
δοποιεί ότι τα κρούσµατα της «Όµικρον» θα αυξηθούν κατακό-
ρυφα τις επόµενες εβδοµάδες και ότι θα φέρει επιπλέον
νοσηλείες, εισαγωγές σε µονάδες εντατικής θεραπείας και απώ-
λεια ζωών. Αυτό καταλαβαίνουµε όλοι τι σηµαίνει για τη χώρα
µας, µε ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήδη ταλαιπωρηµένο και ελ-
λειµµατικό, τις ΜΕΘ στα όρια του εµφράγµατος και πλήθος δια-
σωληνωµένων εκτός ΜΕΘ.

Οι ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερι-
κής, εν όψει των εορτών και του κινδύνου υπερµετάδοσης του
ιού, αυστηροποιούν τα ταξιδιωτικά µέτρα και πρωτόκολλα λει-
τουργίας της αγοράς.

Όλα δείχνουν ότι η ανάκαµψη που εµφάνισε το προηγούµενο
διάστηµα ο τουρισµός µας ήταν ιδιαίτερα εύθραυστη. Το πρό-
βληµα διογκώνεται για το χειµερινό τουρισµό µας, που δεν κα-
ταφέρνει να ανοίξει ουσιαστικά για δεύτερη συνεχή χρονιά τα
καταλύµατα δωδεκάµηνης λειτουργίας και για τις επιχειρήσεις
που συνδέονται σε συνέδρια και εκδηλώσεις που έχουν υποστεί
καίριο πλήγµα.

Παραµένει διαχρονικό το αίτηµα της συνέχισης της στοχευµέ-
νης στήριξης των τουριστικών επιχειρήσεων, όπως και της επί-
λυσης των θεµάτων των εργαζοµένων στον επισιτισµό και
τουρισµό, που λόγω προβληµάτων στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» στε-
ρούνται επιδοµάτων που δικαιούνται, αλλά και των νέων επιδο-
τούµενων εργαζόµενων στον κλάδο που αδυνατούν να λάβουν
επίδοµα ανεργίας λόγω ανέφικτων προϋποθέσεων. Είναι ζήτηµα
επιβίωσης και πρέπει να επιλυθεί. Δυστυχώς, η έξαρση της µε-
τάλλαξης «Όµικρον» συνέπεσε µε την καθυστερηµένη έναρξη
της καµπάνιας χειµερινού τουρισµού του Υπουργείου, καθιστών-
τας την στην ουσία ανίσχυρη. 

Η κατάσταση είναι δύσκολη, κύριε Υπουργέ, και δεν βοηθούν
ερασιτεχνισµοί, όπως αυτός που επέδειξε πριν λίγες µέρες η Κυ-
βέρνησή σας, προκαλώντας την αγανάκτηση του τουριστικού κό-
σµου. Αναφέροµαι στη βιαστική ανακοίνωση για την προϋπόθεση
επίδειξης αρνητικού µοριακού τεστ ελέγχου σαράντα οκτώ ωρών
για την είσοδο των ταξιδιωτών στη χώρα, µε έναρξη ισχύος την
Κυριακή 19 Δεκεµβρίου, δίνοντας δηλαδή περιθώριο εβδοµήντα
δύο ωρών για την προσαρµογή τουριστικών επιχειρήσεων, όπως
τουριστικά γραφεία και πρακτορεία. Την επόµενη µέρα κάνατε
το PCR εβδοµήντα δύο ωρών και ακόµα πιο ύστερα σκεφτήκατε
και προσθέσατε τη δυνατότητα rapid test είκοσι τεσσάρων ωρών.
Η προχειρότητά σας είναι παροιµιώδης και κοστίζει στον ελλη-
νικό τουρισµό. Το έχετε ξανακάνει, εξάλλου, και µε τις φόρµες
εντοπισµού ταξιδιώτη, τα λεγόµενα PLF, µε τα ανοιγοκλεισίµατα
των συνόρων και σε πολλές άλλες περιπτώσεις.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο τώρα, όπως είπα και κατά τη συ-
ζήτηση στην αρµόδια επιτροπή, το περιµέναµε πολύ καιρό. Πα-
ρουσιάστηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο πριν ένα χρόνο, µπήκε
στη διαβούλευση η οποία τελείωσε σε δεκαπέντε µέρες τον Ιού-
νιο του 2021 και κατατέθηκε στη Βουλή έξι µήνες µετά. Υπέστη
δε αρκετές διαφοροποιήσεις, µετά από τις έντονες αντιδράσεις
κυρίως για τα άρθρα που αφορούσαν τις ιαµατικές πηγές, τα
οποία προέβλεπαν ουσιαστικά την υφαρπαγή των ιαµατικών
πηγών των δήµων από το κράτος, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη των
ΟΤΑ, αλλά και για τα άρθρα που αφορούσαν την ίδρυση ανώνυ-
µης εταιρείας «Ναυάγιο Ζακύνθου Α.Ε.» για τη διαχείριση και
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αξιοποίηση της περιοχής ναυαγίου της Ζακύνθου, όπου ισχυρή
ήταν η αντίδραση των κατοίκων της περιοχής και της Εκκλησίας
ως έχοντες έννοµο συµφέρον σε µία υπόθεση που έχει χαρακτη-
ριστεί ως σκάνδαλο. Γι’ αυτό, όµως, θα µιλήσω αναλυτικά κατά
τον σχολιασµό της τροπολογίας που καταθέσατε.

Ξεκινώντας από το Πρώτο Μέρος του νοµοσχεδίου και τις δια-
τάξεις που προβλέπουν τον χαρακτηρισµό Πρότυπων Τουριστι-
κών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και την ίδρυση
δοµών όπως οι Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορι-
σµού, DMO’s, και το Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανά-
πτυξης, θα ήθελα να πω τα εξής: 

Ο θεσµός των DMO’s για τη διαχείριση και την προώθηση του-
ριστικών προορισµών αποτελεί πρόταση και θέση του τοµέα του-
ρισµού του κόµµατός µας εδώ και χρόνια. Η ανάγκη διαχείρισης
προορισµών είναι αναµφισβήτητη. Έχουµε περιπτώσεις, όπως η
Σαντορίνη και η Μύκονος, µε έντονο πρόβληµα υπερτουρισµού
όπου η επισκεψιµότητα έχει ξεπεράσει κατά πολύ τα όρια των
αντοχών τους, τη στιγµή που άλλοι προορισµοί µαραζώνουν ανα-
ξιοποίητοι. 

Ωστόσο, ο τρόπος που επιλέγει το Υπουργείο Τουρισµού να
λειτουργήσουν τα DMO’s διαφέρουν σε φιλοσοφία και σκεπτικό
από το δικό µας µοντέλο ανάπτυξης, ενώ έχουµε διαφωνίες και
ως προς τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται ο χαρακτηρισµός των
Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρι-
σης. 

Πάγια διεκδίκηση του δικού µας χώρου αποτελεί η µέγιστη και
συνταγµατικώς δυνατή απόδοση αρµοδιοτήτων στους δήµους
και στις περιφέρειες, µε βάση τις αρχές της εγγύτητας και της
επικουρικότητας, συνοδευόµενες από τους αναγκαίους πόρους,
οικονοµικούς, ανθρώπινου δυναµικού και λοιπών µέσων. 

Θεωρούµε άκρως σηµαντική τη παροχή δυνατότητας στους
δήµους να διαχειρίζονται τον τουριστικό τους προορισµό, υπό
την προϋπόθεση ότι αυτό θα πρέπει να γίνεται µέσα από έναν
οργανισµό, µία ανώνυµη εταιρεία για παράδειγµα, τον οποίο θα
ελέγχει ο δήµος κατά πλειοψηφία, αλλά θα µπορούν να συµµε-
τάσχουν και άλλοι τουριστικοί φορείς, όπως ενώσεις ξενοδόχων,
πρακτόρων κ.λπ.. Έτσι µεγιστοποιείται και το όφελος για την το-
πική κοινωνία. 

Έχουµε βασικές ενστάσεις ως προς το συγκεντρωτικό µον-
τέλο ανάπτυξης που υιοθετείται από το Υπουργείο σας, µε τις
δαιδαλώδεις διαδικασίες και εγκρίσεις, που το πιθανότερο είναι
να το καταστήσουν δυσλειτουργικό. Η λειτουργία αναπτυξιακών
οργανισµών και εταιρειών των δήµων µε τη διαστρεβλωµένη
µορφή που λειτουργούν σήµερα, µας βρίσκει κάθετα αντίθετους. 

Επιπλέον, οι αναπτυξιακές έχουν πολλές και σύνθετες αρµο-
διότητες, ενώ πολλές φορές είναι υποστελεχωµένες και χωρίς
πόρους. Οπότε, η ενασχόλησή τους µε το αντικείµενο θα είναι
ελλιπής. 

Απαράδεκτη θεωρούµε την εξαίρεση από το σχέδιο νόµου της
διάταξης που υπήρχε στη διαβούλευση που έδινε τη δυνατότητα
στους δήµους κάτω από πενήντα χιλιάδες κατοίκους, που είναι
η πλειονότητα των δήµων της χώρας, να δηµιουργούν µονοµε-
τοχικές εταιρείες διαχείρισης των προορισµών, χωρίς ιδιαίτερες
γραφειοκρατικές διατάξεις. Γιατί, κύριε Υπουργέ, αφαιρέσατε
την εν λόγω διάταξη; Στοχεύετε µόνο στην περαιτέρω ανάπτυξη
των µεγάλων και ήδη ανεπτυγµένων προορισµών; 

Το κυριότερο όλων είναι, κύριε Υπουργέ, ότι στο νοµοσχέδιό
σας δεν προβλέπεται χρηµατοδότηση για τις νέες δοµές που δη-
µιουργείτε. Συνεπώς, δεν εξασφαλίζετε την αποτελεσµατικότητα
και τη βιωσιµότητά τους. Είναι γνωστά σε όλους, εξάλλου, τα
προβληµατικά οικονοµικά των δήµων.

Γενικότερα, εάν η πολυδιαφηµισµένη από τη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά ακόµα αγνοούµενη, µεταφορά αρµοδιοτήτων στους ΟΤΑ
θα είναι τέτοιας φύσεως όπως βλέπουµε σε αυτές τις διατάξεις,
τότε δηµιουργείται µείζον ζήτηµα. Είµαστε σκεπτικιστές ως προς
την επιτυχία του εγχειρήµατος, τόσο λόγω των διαδικασιών που
ακολουθούνται όσο και γιατί δεν ενισχύονται οι δήµοι και οι πε-
ριφέρειες ώστε να αξιοποιήσουν το τουριστικό τους προϊόν προς
όφελος των τοπικών κοινωνιών, αν και είναι γεγονός ότι γνωρί-
ζουν καλύτερα από την κεντρική διοίκηση πώς να το πράξουν.

Οι διατάξεις που αφορούν τους πρότυπους τουριστικούς προ-

ορισµούς µας άφησαν µε µία αίσθηση ασάφειας και πολλά ερω-
τηµατικά ως προς τις διαδικασίες και τα κριτήρια και τον τρόπο
λειτουργίας. Πώς διασφαλίζεται µε τόσο γενικά και ασαφή κρι-
τήρια η ορθότητα εκτίµησης και του τελικού χαρακτηρισµού ενός
προορισµού ως πρότυπου; Δεν µας είναι ξεκάθαρο. Και γιατί ο
Υπουργός Τουρισµού ορίζεται ως ο απόλυτος κριτής για τον χα-
ρακτηρισµό ενός προορισµού, υπερκεράζοντας ακόµα και τη Δι-
εύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού του Υπουργείου;

Πολύ φοβόµαστε, επίσης, ότι όσα προβλέπονται από το νόµο
ως αρµοδιότητες ενός προορισµού χαρακτηρισµένου ως πρότυ-
που δεν θα µπορέσουν να πραγµατοποιηθούν. Κι αυτό γιατί που-
θενά µέσα στο σχέδιο νόµου δεν προβλέπεται χρηµατοδότηση
γιατί DMO που διαχειρίζεται και προωθεί ένα τουριστικό προϊόν
και προορισµό. Είναι ανώφελο να δηµιουργούµε νέες δοµές των
οποίων η βιωσιµότητα δεν εξασφαλίζεται.

Το ίδιο ισχύει και για τον πολύ σηµαντικό θεσµό του Παρατη-
ρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης και στους δήµους
που αποτελεί ένα πολύτιµο εργαλείο στρατηγικού σχεδιασµού
και παρακολούθησης προόδου του. Πώς θα καταφέρουν να λει-
τουργήσουν τέτοιες δοµές χωρίς χρηµατοδότηση;

Επίσης, ασαφής είναι και η σχέση που συνδέει τις τρεις προ-
αναφερόµενες νέες δοµές σε σχέση µε τις διατάξεις του Δεύτε-
ρου Μέρους του νοµοσχεδίου που αφορούν την ίδρυση της
εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.». Αν και βελτιωµένες σε σχέση
µε το αρχικό σχέδιο νόµου, εξακολουθούν να εµφανίζουν κενά
και έλλειψη στρατηγικής για την αποτελεσµατική ανάπτυξη του
συνόλου των πηγών της χώρας.

Το κεντρικό ερώτηµα είναι τι πάτε να δηµιουργήσετε. Πάτε να
δηµιουργήσετε ένα αναπτυξιακό µοντέλο για ιαµατικές πηγές
δύο ταχυτήτων, αυτές που θα έχουν περιέλθει στις ΥΠΕ Α.Ε. και
θα είναι ευνοηµένες και τις άλλες που θα πασχίζουν µε εµπόδια
να αναπτυχθούν, επειδή αποφάσισαν να µείνουν εκτός; Και γιατί
να απαιτείται, όπως ορίζεται στο παράρτηµα του νοµοσχεδίου
σας, έγκριση από την ΥΠΕ Α.Ε. της οικονοµοτεχνικής µελέτης
του επενδυτικού σχεδίου στην περίπτωση των ιαµατικών πηγών
των οποίων η διαχείριση ανήκει στους ΟΤΑ; Δεν τίθεται θέµα
αθέµιτου ανταγωνισµού αν χρειάζεται να πάρεις έγκριση από τον
ανταγωνιστή σου; Είµαστε ξεκάθαροι ότι σε αυτή την περίπτωση
πρέπει να προβλέπεται απλή γνωστοποίηση στις ΥΠΕ Α.Ε..

Για να επιτευχθεί η ισόρροπη ανάπτυξη των πηγών, θεωρούµε
ότι η πολιτεία οφείλει να παράσχει πόρους και τεχνογνωσία
στους δήµους που θα επιλέξουν να αξιοποιήσουν µόνοι τις πηγές
τους κατά τον τρόπο που επιθυµούν, ώστε το όφελος να διαχέ-
εται στις τοπικές κοινωνίες. Αυτή είναι η δική µας θέση. Εξάλλου
δεν είναι παράδοξο από τη µία να δίνεις τη δυνατότητα στην το-
πική αυτοδιοίκηση να αξιοποιεί τις πηγές της και από την άλλη
να µην την εµπιστεύεσαι, λες και δεν υπάρχουν άξιοι και ικανοί
στα ειδικά συµβούλια της αυτοδιοίκησης; Η κατάλληλη χρηµα-
τοδότηση είναι εκείνη που θα εξασφαλίσει ότι θα δηµιουργηθούν
πολλές βιώσιµες επιχειρήσεις και δεν θα δηµιουργηθεί ολιγοπώ-
λιο.

Τέλος, όπως ανέφεραν και οι αρµόδιοι φορείς, υπάρχουν πε-
ριπτώσεις που χρειάζεται να προχωρήσει άµεσα η διαδικασία πα-
ραχώρησης του αιγιαλού στους δήµους που διαθέτουν πηγές µε
αναβλύζοντα ύδατα στη θάλασσα, όπως Κορινθίου, Ζακύνθου,
Θήρας, Ικαρίας, Ρόδου και Καλύµνου. 

Τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου είναι κυρίως αναπτυξια-
κού χαρακτήρα -παραδείγµατος χάριν, σήµα επισκέψιµης και
προσβάσιµης εγκατάστασης για ζυθοποιεία, τυροκοµεία, κ.λπ.-
που ενισχύουν τον θεµατικό τουρισµό και στοχεύουν στην επι-
µήκυνση της σεζόν, διευκολύνουν και επιλύουν προβλήµατα για
τουριστικά καταλύµατα, γραφεία, λεωφορεία, ξεναγούς, ασχο-
λούνται µε θέµατα τουριστικής προβολής, θέµατα προσωπικού
του Υπουργείου Τουρισµού, περιέχουν ρυθµίσεις για την πανδη-
µία και άλλα, µε τα οποία σε γενικές γραµµές συµφωνούµε. 

Καλό είναι να ληφθούν υπ’ όψιν και κάποιες παρατηρήσεις των
φορέων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να πω και κάποια λόγια για την τροπολογία. Πριν
σχολιάσω, όµως, το περιεχόµενο της τροπολογίας, θα ήθελα να
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στηλιτεύσω την απαράδεκτη και εγκλωβιστική νοµοθετική σας
τακτική, χωρίς στοιχεία πολιτικού πολιτισµού και ηθικής που, δυ-
στυχώς, τείνει να γίνει καθεστώς στα νοµοθετήµατά σας. Κατε-
βάζετε σε νοµοσχέδια τροπολογίες µε πολλά άρθρα,
συνδυάζοντας µάλιστα θετικές µε αρνητικές διατάξεις, µε στόχο
να αποσπάσετε εκβιαστικά τη θετική ψήφο της Αντιπολίτευσης,
καθώς υπάρχει η δυνατότητα ψήφισης των άρθρων ξεχωριστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι κάνατε και αυτή τη φορά. Μόνο που τώρα ξεπεράσατε
τον εαυτό σας και εφαρµόσατε την εξής πρωτοτυπία: Άγνωστο
γιατί εξαιρέσατε από το κατατεθειµένο νοµοσχέδιο το άρθρο για
την αξιοποίηση του ναυαγίου της Ζακύνθου, το οποίο υπήρχε
στο νοµοσχέδιο της διαβούλευσης. Είπατε ότι είναι επείγον. Μα,
το επείγον είναι για τις λίγες µέρες που καταθέσατε το νοµοσχέ-
διο τώρα, για να µην έχετε µέσα αυτό το άρθρο; Επιλέξατε να το
φέρετε αιφνιδιαστικά µε τη µορφή άρθρου σε τροπολογία. Τι
ήταν αυτό που σας έκανε να φέρετε µέσα σε µια τροπολογία µια
τόσο σηµαντική ρύθµιση που ήταν στο επίκεντρο του νοµοσχε-
δίου της διαβούλευσης; 

Μ’ αυτόν τον τρόπο αποκλείσατε, κύριε Υπουργέ, τη συζήτησή
του από τις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής και δεν δώ-
σατε τη δυνατότητα στους φορείς που έχουν άµεσο ενδιαφέρον,
όπως ο Δήµος Ζακύνθου, η Ιερά Μητρόπολη Ζακύνθου και οι εκ-
πρόσωποι των κατοίκων της εν λόγω περιοχής να τοποθετηθούν.
Έχουµε γίνει αποδέκτες καταγγελιών από την Ιερά Μητρόπολη,
το Ελληνοαµερικανικό Εθνικό Συµβούλιο και από κατοίκους των
ορεινών κοινοτήτων σχετικά µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς της πε-
ριοχής που συµπεριλαµβάνεται στις συντεταγµένες που δίνονται
ως οριοθετηµένη ζώνη αιγιαλού και παραλίας. Μιλούν, µάλιστα,
για υφαρπαγή περιουσιών. Έχουµε διαβάσει πλείστα σχετικά δη-
µοσιεύµατα στον Τύπο. Ο δήµαρχος Ζακύνθου µόλις χθες δηµο-
σίευσε επιστολή όπου έχει ενστάσεις γιατί ο δήµος δεν
συµπεριλαµβάνεται στη διαχείριση της περιοχής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Περιλαµβάνε-
ται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Όλα αυτά είναι γνωστά σε όλους,
έχουν κοινοποιηθεί ακόµα και στον κύριο Πρωθυπουργό. 

Πληροφορηθήκαµε, επίσης, ότι η Ιερά Μητρόπολη Ζακύνθου
έχει καταθέσει αίτηση στην Κτηµατική Υπηρεσία Ζακύνθου για
επανακαθορισµό της οριογραµµής αιγιαλού στη θέση ναυάγιο
Ζακύνθου, η οποία συνοδεύεται από τη σχετική πραγµατογνω-
µοσύνη.

Καταθέτω στα Πρακτικά την προσφυγή της Ιεράς Μητροπό-
λεως. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Φραγγίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γίνεται κατανοητό ότι πρόκειται για ένα θέµα που εγείρει ζη-
τήµατα και προκαλεί αντιδράσεις και θα έπρεπε να περάσει από
τη διαδικασία της ακρόασης φορέων.

Παρακάµπτοντας αυτή τη διαδικασία, κύριε Υπουργέ, εµπαί-
ζετε και τους ίδιους τους Βουλευτές που συµµετέχουν σ’ αυτήν
την επιτροπή. Το ναυάγιο της Ζακύνθου είναι ένα από τα πιο ανα-
γνωρίσιµα µνηµεία διεθνώς, ένα σύγχρονο µνηµείο και το δεύ-
τερο πιο επισκέψιµο τουριστικό αξιοθέατο της χώρας µας. Με
δεδοµένο ότι έχει εκπέµψει σήµα κινδύνου από το 2016 και µά-
λιστα το 2018 συνέβη κατολίσθηση µε τραυµατισµό τουριστών
στην παραλία, είµαστε απόλυτα σύµφωνοι ότι πρέπει να υπάρξει
µέριµνα για την προστασία και τη συντήρησή του. Ωστόσο, αυτό
πρέπει να γίνει χωρίς αστερίσκους και χωρίς σκοτεινά σηµεία. 

Αν υπήρχε δυνατότητα ψήφισης της τροπολογίας κατ’ άρθρο,
σαφώς και θα ψηφίζαµε πολλά από τα υπόλοιπα άρθρα της τρο-
πολογίας, όπως για τα ξενοδοχεία COVID ή τα άρθρα για την πα-
ράταση ισχύος των πιστωτικών σηµειωµάτων, τα άρθρα για την
ενίσχυση της Λουτρόπολης της Αιδηψού Ευβοίας, τα προγράµ-
µατα επαγγελµατικής επιµόρφωσης και κατάρτισης. Δυστυχώς
όµως, η πρακτική σας οδηγεί σε άλλους δρόµους, όχι σε δρό-
µους συναίνεσης και αποτελεσµατικότητας, αλλά σε δρόµους
κοµµατικού καιροσκοπισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Κατσώτης.

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο συνά-
δελφος κ. Κωνσταντίνος Βλάσης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας του στο εξωτερικό από 22 Δεκεµβρίου µέχρι και τις 30
Δεκεµβρίου 2021.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο τουρισµός είναι κατ’ εξοχήν εξωστρεφής κλάδος της οικο-

νοµίας και αυτήν την περίοδο αποκαλύφθηκε η ευαλωτότητά του
από διάφορους ασταθείς παράγοντες, όπως η πανδηµία, οι φυ-
σικές καταστροφές, οι πόλεµοι, οι επεµβάσεις. Οι συνέπειες, βέ-
βαια, είναι γνωστές και τραγικές για τις εργατικές λαϊκές
οικογένειες. 

Όµως, στο πλαίσιο της ενιαίας στρατηγικής της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης όλων των κοµµάτων του κεφαλαίου, προτεραι-
ότητα, είτε είστε κυβέρνηση, είτε αντιπολίτευση, είναι η
περαιτέρω ανάπτυξη του τουρισµού. Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε,
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, εκτός από κοινό Υπουργό Υγείας, έχει ζητήσει κατά
καιρούς και κοινό Υπουργό Τουρισµού αποκαλύπτοντας τις συγ-
κλίσεις στις επιλογές του κεφαλαίου. 

Η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, καθώς το ΠΑΣΟΚ, υπηρέτησαν
και υπηρετούν τους σχεδιασµούς των επιχειρηµατικών οµίλων.
Διευκολύνουν τη δράση τους και τα επιχειρηµατικά τους σχέδια.

Διαµορφώνουν το φιλικό νοµοθετικό πλαίσιο, µε πλήθος εξαι-
ρέσεων δόµησης από γενικούς κανόνες, µε κίνητρα, φοροαπαλ-
λαγές, εισφοροαπαλλαγές και κυρίως µε πολύ φτηνή εργατική
δύναµη, µε πλέον προκλητική την προσαρµογή των υγειονοµικών
πρωτοκόλλων που αποφάσισε η Κυβέρνηση µε κριτήριο τη λει-
τουργία των τουριστικών επιχειρήσεων και την κερδοφορία τους
και όχι βέβαια την υγεία του λαού.

Η γενική κατεύθυνση που εξυπηρετεί αυτό το σχέδιο νόµου
που συζητάµε, είναι η δηµιουργία του νοµικού πλαισίου και ορι-
σµένων κρατικών δοµών, µε σκοπό να υποστηρίξουν το νέο του-
ριστικό πρότυπο ανάπτυξης για τη χώρα. Συνδέεται µε την
αξιοποίηση του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης για τη δηµι-
ουργία υποδοµών και µε νέο στόχο την ένταξη στο τουριστικό
προϊόν νέων προορισµών. Ετοιµάζεται ένα νέο πρότυπο που
θέτει περισσότερη αποκέντρωση των τουριστικών ροών αλλά και
ένα πιο υψηλό τουριστικό εισόδηµα, που έχει τη δυνατότητα για
τέτοιου είδους ποιοτικότερες και πράσινες διακοπές. Με αφορµή
την πράσινη ανάπτυξη ετοιµάζει ένα νέο πρότυπο που θέτει πε-
ρισσότερη αποκέντρωση των τουριστικών ροών, αλλά και ένα πιο
υψηλό τουριστικό εισόδηµα που έχει τη δυνατότητα για τέτοιου
είδους διακοπές. Αφήνει απέξω τις ανάγκες των εργατικών λαϊ-
κών στρωµάτων. Από αυτόν τον πιο ακριβό, πράσινο, διαφορο-
ποιηµένο και αποκεντρωµένο τουρισµό. Στρώνει το έδαφος για
επενδύσεις σε νέα περιεχόµενα τουριστικού προϊόντος.

Αυτό που ρυθµίζει είναι η νοµική και κρατική προετοιµασία γι’
αυτό το τουριστικό υπόδειγµα, το οποίο θα δέσει µε τις αλυσίδες
της λεγόµενης «εξωστρέφειας» τις περιοχές που θα χαρακτηρί-
ζονται ως πρότυπες και όχι γενικά µια καθολική περιφερειακή
ανάπτυξη, που δεν µπορεί βέβαια να είναι ισόρροπη µέσα στο
κεφαλαιοκρατικό σύστηµα. Θα δηµιουργηθεί µεγαλύτερο δέσιµο
της οποίας πρότυπης περιοχής µε ένα εξωτερικό εισόδηµα. Με
τη λεγόµενη «εξωστρέφεια», θα είναι περισσότερο εκτεθειµένες
οι περιοχές αυτές στις διεθνείς διακυµάνσεις της οικονοµίας, τις
εξελίξεις στον τουριστικό κλάδο διεθνώς, στις επιλογές των tour
operators για να πουλάνε πιο φθηνά.

Οι οργανωτικές δοµές που προβλέπονται, όπως η Διυπουρ-
γική, το Τοπικό και Περιφερειακό Παρατηρητήριο, οι αρµοδιότη-
τες που παραχωρούνται στους οργανισµούς τοπικής διοίκησης,
θα υλοποιούν επιχειρηµατικούς στόχους των οµίλων σε περιοχές
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- φιλέτα που θα παραδίδονται στο µεγάλο κεφάλαιο µε τη σύµ-
φωνη γνώµη της τοπικής και περιφερειακής διοίκησης και την
απόφαση του εκάστοτε Υπουργού για τουριστική ανάπτυξη. 

Με την τροπολογία που κατατέθηκε συµπληρώνονται µέτρα
υπέρ του κεφαλαίου, αφού αποδέχεται απαιτήσεις για µεγαλύ-
τερη αύξηση του συντελεστή δόµησης, τη διάνοιξη δρόµων και
κατασκευή άλλων έργων µέσα στο δάσος από σύνθετα τουρι-
στικά καταλύµατα, την παραχώρηση χρήσης αιγιαλών και παρα-
λιών σε επιχειρηµατικούς οµίλους µε απαλλοτρίωση της έκτασης
και χαρακτηρισµό της ως κοινόχρηστου χώρου σε πρώτο στάδιο.
Προσπερνά τις διαφωνίες µε την Offshore Α.Ε. και προβλέπει την
κήρυξη του ναυαγίου Ζακύνθου ως πρότυπης τουριστικής περιο-
χής αξιοποίησης και προστασίας. Διορίζει Επιτροπή Πρότυπης
Τουριστικής Αξιοποίησης και Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύν-
θου που θα κάνει τη δουλειά της πρώην Α.Ε., αφού κάνει αποδε-
κτή την οριοθέτηση µε τις συγκεκριµένες συντεταγµένες στη
ζώνη αιγιαλού µε το ναυάγιο και κάθε άλλο ακίνητο, κατασκευές
και εγκαταστάσεις, αυτές που έχει ορίσει ο συντονιστής της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης Πελοποννήσου, Δυτικής Ελλάδας και Ιο-
νίου, για τις οποίες έχουν εκφραστεί διαφωνίες, συγκρούσεις,
αντιπαραθέσεις, γιατί σε αυτές τις συντεταγµένες περιλαµβά-
νονται περιουσίες των κατοίκων της περιοχής, όπως από Βολί-
µες, Μαριές, Αναφωνήτρια, περιλαµβάνονται µοναστήρια, ναοί,
µνηµεία, δρόµοι, αιγιαλοί, παραλίες. Η Επιτροπή Πρότυπης Του-
ριστικής Αξιοποίησης και Προστασίας του ναυαγίου Ζακύνθου
δύναται, όπως λέει το νοµοσχέδιο, κατά παρέκκλιση κάθε αντί-
θετης διάταξης της εθνικής νοµοθεσίας να λειτουργεί ως ανα-
θέτουσα αρχή για κάθε έργο ανάθεσης µελετών ή εργασιών
Κάθε αναγκαία άδεια για τη διενέργεια των ενδεδειγµένων επεµ-
βάσεων συντήρησης, αντιστήριξης, διάνοιξης οδών και διαµόρ-
φωσης ασφαλούς πρόσβασης στην περιοχή χορηγείται πάλι
κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης µε κοινή απόφαση των
αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Τουρισµού και Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουρ-
γού και µάλιστα εντός αποκλειστικής προθεσµίας εξήντα
ηµερών. Σας καλούµε να αποσύρετε την τροπολογία ή το ελάχι-
στο αυτό το άρθρο που αναφέρεται στο ναυάγιο της Ζακύνθου.

Στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου οι αναπτυξιακοί οργανισµοί, οι
αναπτυξιακές ανώνυµες εταιρείες των δήµων και περιφερειών
µε αποφάσεις των συµβουλίων των δήµων και περιφερειών θα
µετατρέπονται σε οργανισµούς διαχείρισης και προώθησης του-
ριστικού προορισµού, µε συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα και την
τοποθέτηση µάνατζερ ως επικεφαλής, όπως εξάλλου ζητείται
από τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Στο ίδιο άρθρο, που αναφέρεται στη χρηµατοδότηση αυτών
των οργανισµών, προβλέπεται η απόδοση ενός ποσοστού 1%
των δηµοτικών τελών από τον ΟΤΑ στον οικείο οργανισµό δια-
χείρισης και προώθησης προορισµού, δηµοτικά τέλη που είναι
γνωστό ότι είναι σύµφυτα µε την ανταποδοτικότητά τους.

Με το άρθρο 5 οι οργανισµοί που λειτουργούν από την υπερ-
φορολόγηση των δηµοτών θα παράγουν έργο, θα δηµιουργούν
υποδοµές, θα µελετούν, θα δαπανούν για την προβολή µε σκοπό
τη µεγιστοποίηση του οφέλους των επιχειρηµατικών δραστηριο-
τήτων. Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται η σύµπραξη των οργανι-
σµών µε επιχειρήσεις, επαγγελµατικές ενώσεις, καθώς και µε
tour operators, µε στόχο τη διασφάλιση της ποιότητας, όπως
λέει, του προσφερόµενου τουριστικού προϊόντος µέσω της δια-
φήµισης, χρηµατοδότησης µελετών διαχείρισης και προβολής
του προορισµού και εγχώρια και διεθνώς.

Η διαχείριση των συνεπειών στο περιβάλλον από την επιχειρη-
µατική δραστηριότητα προβλέπεται πάλι ότι ανατίθεται στους
οργανισµούς διαχείρισης προορισµού, δηλαδή στην τοπική διοί-
κηση, η οποία θα κάνει δαπάνες για να υλοποιεί δράσεις δήθεν
εθελοντισµού και κοινωνικής ευθύνης για την αποκατάσταση του
περιβάλλοντος, που η επιχειρηµατική δράση θα επιβαρύνει. Μιλά
για τη φέρουσα ικανότητα των προορισµών ως κριτήριο. Τέτοιο
κριτήριο δεν υπάρχει στην καπιταλιστική ανάπτυξη ούτε βέβαια
και στις πολιτικές σας που την υπηρετούν. Μοναδικό κριτήριο
είναι η µέγιστη απόδοση των επενδεδυµένων κεφαλαίων. Τα πα-
ραδείγµατα της Σαντορίνης, της Μυκόνου, αλλά και άλλων πε-
ριοχών ως προς τη φέρουσα ικανότητα είναι χαρακτηριστικά. 

Λόγος γίνεται στο νοµοσχέδιο για τη βιώσιµη τουριστική ανά-
πτυξη. Η έννοια της «βιώσιµης ανάπτυξης» δεν είναι ουδέτερη.
Είναι ταξική και διασφαλίζει πρωτίστως τη µέγιστη κερδοφορία. 

Στα άρθρα 12 έως 25 εµπορευµατοποιούνται πλήρως ιαµατι-
κοί φυσικοί πόροι και ιαµατικές πηγές µε τη σύσταση Α.Ε. στην
οποία περιέρχονται όλα τα περιουσιακά δικαιώµατα. Οι ιαµατικοί
φυσικοί πόροι και οι πηγές είναι δηµόσια περιουσία. Εσείς επι-
ταχύνετε το ξεπούληµά τους µέσω της ανώνυµης εταιρείας, η
οποία θα µαζέψει όλες τις πηγές που δεν έχουν περιέλθει στο
ΤΑΙΠΕΔ. Ιαµατικές πηγές, φυσικός πλούτος γίνονται όπως είπαµε
νέα πεδία επενδύσεων. 

Η θέση µας -την έχουµε εκφράσει εξάλλου πολλές φορές-
είναι ότι όλες αυτές οι ιαµατικές πηγές πρέπει να προσφέρονται
δωρεάν για θεραπείες στον λαό. Να σηµειώσουµε εδώ, ότι έχουν
περικοπεί αυτές τις θεραπείες που δίνονταν στους συνταξιού-
χους και στους έχοντες ανάγκη ιαµατικών λουτρών. Έχετε µία
νέα ρύθµιση όπου προβλέπετε τη συνέχιση αυτών των θερα-
πειών για τα λουτρά της Αιδηψού λόγω των καταστροφών που
υπέστη το καλοκαίρι.

Με τις ρυθµίσεις του τρίτου µέρους του νοµοσχεδίου, ό,τι
µπαίνει εµπόδιο στη λειτουργία των πάσης φύσεως τουριστικών
επιχειρήσεων, επιδιώκεται να αντιµετωπιστεί ενισχύοντας την
επιχειρηµατική δράση και τα αποτελέσµατά της.

Ενισχύεται µε το νοµοσχέδιο η µεγέθυνση επιχειρήσεων, αφού
προβλέπει τη συνένωση των ήδη υφιστάµενων κτηρίων εντός
όµορων γηπέδων ή οικοπέδων µε σκοπό τη δηµιουργία ενιαίου
ξενοδοχειακού καταλύµατος. Στα σύνθετα καταλύµατα δίνεται η
δυνατότητα να δηµιουργήσουν στις εγκαταστάσεις τους περισ-
σότερες τουριστικές επιπλωµένες κατοικίες αυξάνοντας τους
συντελεστές δόµησης, µε την επίκληση λόγων ασφάλειας δι-
καίου όπως αναφέρεται στο νοµοσχέδιο. Οι συντελεστές δόµη-
σης που ισχύουν υπηρετούν το µέγεθος των επιχειρήσεων που
αποφασίζει ο επιχειρηµατικός όµιλος χωρίς να υπολογίζεται η
ίδια η περιοχή και η χωροταξία της. 

Στο άρθρο 39 οι Σχολές Ξεναγών Ρεθύµνου, Κέρκυρας και
Ρόδου εδώ και ενάµιση χρόνο λειτουργούν µε ένα µόνο άτοµο
µόνιµο προσωπικό, µε τεράστιο όγκο δουλειάς και προσωπικό
ορισµένου χρόνου για περίπου ένα οκτάµηνο ετησίως, κυρίως
εκπαιδευτικό προσωπικό. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την υποβάθ-
µιση των σχολών. 

Στο Υπουργείο Τουρισµού στελέχη του µιλούν για το ενδεχό-
µενο αναστολής λειτουργίας της Σχολής Ξεναγών Κέρκυρας. Ο
Υπουργός δεν τοποθετήθηκε επ’ αυτού, παρ’ όλο που τον ρωτή-
σαµε και στις επιτροπές. Σηµειώνουµε ότι οι ξεναγοί µε το υπό-
µνηµά τους θέτουν ζητήµατα για την κατοχύρωση της δουλειάς
τους και του εισοδήµατός τους.

Με τη συγκεκριµένη διάταξη του άρθρου 43 υπήρχε δέσµευση
ότι θα ρύθµιζε και τη στέγαση του ΙΕΚ Κρήτης, του οποίου το
κτήριο κρίθηκε προσωρινά ακατάλληλο για χρήση µετά τον σει-
σµό και οι σπουδαστές για τρίτη κατά σειρά χρονιά θα διδάσκον-
ται µαγειρική και ζαχαροπλαστική µέσω της τηλεκπαίδευσης. Το
διοικητικό προσωπικό της σχολής φιλοξενείται στα γραφεία της
Περιφερειακής Υπηρεσίας Τουρισµού Κρήτης.

Οφείλετε, κύριε Υπουργέ, εδώ να πάρετε θέση για το τι θα κά-
νετε µε το ΙΕΚ Κρήτης.

Με το άρθρο 57 δήµοι και περιφέρειες θα εξασφαλίζουν
έτοιµη πελατεία και κέρδη, απαλλάσσοντας τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους από έξοδα προβολής και διαφήµισης. Πληρώνει ο
λαός για να πουληθούν πιο ακριβά ο ήλιος, η θάλασσα και οι πε-
ριοχές φυσικού κάλλους της χώρας σε πελάτες υψηλού βαλαν-
τίου και βέβαια αυτοί θα στερούνται και λίγες µέρες διακοπών.

Για τις ρυθµίσεις του προγράµµατος «Τουρισµός για όλους»,
το πρόγραµµα κοινωνικού τουρισµού που στηρίζεται αποκλει-
στικά σε εισφορές των εργαζοµένων, µετά και την κατάργηση
του Οργανισµού Εργατικής Εστίας, µειώθηκε θεαµατικά και σε
αριθµό δικαιούχων εργατοϋπαλλήλων, ενώ πετάχτηκαν εκτός οι
συνταξιούχοι. Μια µικρή αύξηση των δικαιούχων για το 2021 για
να µετριάσει τις συνέπειες της πανδηµίας αποτελεί σταγόνα στον
ωκεανό και δεν αλλάζει την κατάσταση. 

Το ενδιαφέρον του ΚΚΕ δεν είναι για τους µεγάλους τουριστι-
κούς οµίλους, αλλά για τους εργαζόµενους, τους µικροϊδιοκτή-
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τες που υποφέρουν από αυτούς. Στέκεται απέναντι στο κεφάλαιο
και τα κόµµατά του, οργανώνει την πάλη ενάντια στις µεγάλες
ανατροπές στα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων και την εκµετάλλευση που δεν έχει όρια. 

Ο µισθός, όπως σας είπα και προχθές, έχει φτάσει να είναι
ίσος µε µια διανυκτέρευση. Οι εργασιακές συνθήκες είναι συν-
θήκες γαλέρας, µε ατελείωτες ώρες δουλειάς, µε κάθε είδους
εργασιακή σχέση. Δεκαέξι µορφές ελαστικών µορφών που όλοι
σας ψηφίσατε εφαρµόζονται σε αυτό τον κλάδο, µε νέους και
νέες να δουλεύουν µία σεζόν και µετά να επιδιώκουν να βρουν
δουλειά σε άλλο κλάδο. 

Ογδόντα χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλοι φέτος θα κάνουν γιορ-
τές χωρίς το ταµείο ανεργίας γιατί το Υπουργείο Εργασίας δεν
αναγνώρισε τα ένσηµα της αναστολής, προκειµένου να έχουν το
ταµείο ανεργίας. 

Διακόσιοι χιλιάδες εργαζόµενοι στον επισιτισµό έµειναν εκτός
κάθε στήριξης από τις συνέπειες της πανδηµίας. Αυτήν την πε-
ρίοδο οι εργαζόµενοι δέχονται πογκρόµ απολύσεων σε πολλά
ξενοδοχεία µε την Κυβέρνηση να συναινεί στην ασύδοτη δράση.
Σήµερα είχε την απεργία των εργαζοµένων σε ξενοδοχεία της
Αθήνας γιατί είχαν απολύσεις. 

Το ΚΚΕ προβάλλει συνολικά την πολιτική του θέση και καλεί
σε συµπόρευση στον αγώνα αντίστασης και ρήξης µε τη καπιτα-
λιστική βαρβαρότητα, τα µονοπώλια και τον ιµπεριαλισµό. Μόνο
µε την κατάργηση της καπιταλιστικής εκµετάλλευσης και της κα-
πιταλιστικής ιδιοκτησίας στα µέσα παραγωγής θα εξασφαλι-
σθούν ελεύθερος χρόνος και οργανωµένος κοινωνικός
τουρισµός, θα εξαλειφθεί η αναρχία της καπιταλιστικής παρα-
γωγής.

Πρώτη και βασική προϋπόθεση για εµάς είναι να τεθούν στη
διάθεση του λαού όλος αυτός ο τεράστιος πλούτος υποδοµών,
χώρων, κτηρίων και κοινωνικοποίηση τους για να γίνει ολοκλη-
ρωτικά λαϊκή κοινωνική περιουσία η γη, τα δάση, οι ορεινοί όγκοι,
οι αιγιαλοί, οι ιαµατικές πηγές, οι δρόµοι, τα λιµάνια, τα σιδηρο-
δροµικά δίκτυα, η ναυσιπλοΐα και τα αεροδρόµια. 

Η εργατική εξουσία µπορεί µε κεντρικό σχέδιο και αντίστοι-
χους νόµους να κατανέµει αναλογικά παραγωγικούς πόρους, να
απλώνει ισόµετρα σε όλη την Ελλάδα ένα δίκτυο ξενοδοχειακές
εγκαταστάσεις, κατασκηνώσεις, καταλύµατα, θέρετρα, χώρους
αναψυχής, κέντρα διασκέδασης και πολιτισµού. Θα µπορεί να
σχεδιάζει προστατεύοντας το περιβάλλον, αξιοποιώντας ισορ-
ροπηµένα τη γη για τις παραγωγικές ανάγκες, την ενέργεια, τις
διατροφικές λαϊκές ανάγκες. 

Εµείς διεκδικούµε και καλούµε τον λαό να διεκδικήσει µαζί µας
κρατική µέριµνα για το δικαίωµα κάθε εργατικής και λαϊκής οι-
κογένειας στις διακοπές, την αναψυχή και τον τουρισµό, την εξα-
σφάλιση της µηνιάτικης άδειας, του δέκατου τέταρτου µισθού
για όλους τους εργαζόµενους, της δέκατης τρίτης και της δέκα-
της τέταρτης σύνταξης για τους συνταξιούχους, τετραπλασια-
σµό των δικαιούχων προγράµµατος κοινωνικού τουρισµού µε
ουσιαστική µείωση της συµµετοχής του κατόχου σε καταλύµατα
και µέσα συγκοινωνίας, δωρεάν διακοπές για τους συνταξιού-
χους, δωρεάν πρόσβαση σε όλα τα µνηµεία, µουσεία, φυσικούς
και πολιτιστικούς χώρους της χώρας µας, να δηµιουργηθούν και
νέες δηµόσιες παιδικές κατασκηνώσεις για τα παιδιά όλων των
εργαζοµένων και ανέργων, που θα λειτουργούν όλο το καλοκαίρι
δωρεάν. 

Έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, και µια τροπολογία για την
επιχορήγηση κατασκηνώσεων των παιδιών των εργαζοµένων του
Υπουργείου. Εξάλλου είχατε πει ότι θα λύσετε αυτό το ζήτηµα.

Να δηµιουργηθούν δωρεάν χώροι αναψυχής για όλους τους
νέους µε προσιτές τιµές ή και δωρεάν για τα νέα ζευγάρια, για
τους ανέργους. Ουσιαστικά µέτρα στήριξης όλων των εργαζο-
µένων του κλάδου για τη διασφάλιση του εισοδήµατός τους, την
προστασία των µικρών επαγγελµατιών του κλάδου. 

Το ΚΚΕ, και µε αφορµή τη συζήτηση για το νοµοσχέδιο, καλεί
σε συµπόρευση τους εργαζόµενους, τους αυτοαπασχολούµε-
νους, τους βιοπαλαιστές αγρότες, για το δικαίωµά τους στις δια-
κοπές, την αναψυχή, την ευεξία. Καλεί σε αγώνα ενάντια στην
ίδια αιτία που τους στερεί όλα αυτά τα δικαιώµατα, που είναι η
ατοµική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, στις υποδοµές. 

Καλούµε να οργανωθεί ακόµα πιο αποφασιστικά η πάλη σε ένα
πανελλαδικό συντονισµένο κίνηµα που θα έχει στο επίκεντρό του
τον κύριο εχθρό, που είναι το αστικό κράτος, πρώτα και κύρια,
και η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο σήµερα η συµπόρευση µε το ΚΚΕ
είναι πρωταρχικής σηµασίας, για να οδηγηθούµε σε γενικότερες
ρήξεις και ανατροπές, έτσι ώστε τουρισµός να αποτελεί δι-
καίωµα για τους εργαζόµενους και τον λαό. 

Ψηφίζουµε κατά της αρχής του νοµοσχεδίου και ενάντια στην
τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης
κ. Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, στο θέµα του

ναυαγίου Ζακύνθου αναφερθήκαµε στην πρώτη επιτροπή, κα-
ταγγέλλοντας τη µεθόδευση της απόσυρσης του άρθρου που
είχε κατατεθεί στη διαβούλευση και προβλέποντας πως θα επα-
νακατατεθεί µε τροπολογία όπως ακριβώς συνέβη. 

Η τροπολογία προβλέπει δηµιουργία εταιρείας για την προ-
στασία του ναυαγίου, αλλά και τη διαχείριση, καθώς επίσης τη
χρήση αιγιαλού. Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής.

Πρώτον, ποιος θα ελέγχει την εταιρεία; Έχει σχέση µε τους
επενδυτές από το Κατάρ;

Δεύτερον, πόσο µεγάλη είναι η περιοχή που θα εκχωρηθεί
στην εταιρεία; Δεν θα πρέπει να υποβληθεί χάρτης µαζί µε τις
συντεταγµένες επίσης του αιγιαλού; Δεν έχει υποβληθεί τίποτα. 

Τρίτον, γιατί δεν υπάρχει κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους για αποζηµίωση ιδιωτών και για να ανατεθούν
µελέτες, όπως γράφετε στην τροπολογία;

Και τέταρτον, γιατί απέφυγε η Κυβέρνηση την ακρόαση φο-
ρέων; Δεν είναι ξεκάθαρο σκόπιµο;

Κλείνοντας το θέµα, αποφύγαµε να παρέµβουµε προκαταβο-
λικά, όπως οι συνάδελφοι, επικαλούµενοι τη διαδικασία, επειδή
σεβόµαστε τους κανόνες εδώ στη Βουλή. Ελπίζουµε µόνο να
απαντήσει ο Υπουργός στις ερωτήσεις µας, ενώ το ενδιαφέρον
ενός κόµµατος που τσιµέντωσε την Ακρόπολη για το ναυάγιο
είναι µάλλον παράδοξο. 

Η πιο σκανδαλώδης διάταξη βέβαια στην τροπολογία είναι στο
άρθρο 5 µε την οποία επιτρέπεται η διάνοιξη οδών σε ιδιωτικά
δάση, θυµίζοντας την καταστροφή δασών για τη σύνδεση ΑΠΕ
και τεκµηριώνοντας βέβαια την περιβαλλοντική υποκρισία της
Κυβέρνησης. 

Στο νοµοσχέδιο τώρα θα ξεκινήσουµε µε µια γενικότερη ανα-
φορά στον τουρισµό, τονίζοντας πως είναι εξαιρετικά ποικιλό-
µορφος, ενώ επηρεάζει και αφορά τόσο τον ιδιωτικό όσο και τον
δηµόσιο βίο. 

Προφανώς δεν πρόκειται για βιοµηχανία, όπως ακούµε συχνά,
αλλά για υπηρεσίες οι οποίες όµως αποτελούν µια σηµαντική
πηγή δηµιουργίας εσόδων απασχόλησης, ανάπτυξης και βελτίω-
σης των υποδοµών της χώρας µας.

Ειδικότερα, ο τουρισµός είναι µια οριζόντια δραστηριότητα
που έχει σχέση µε πολλούς κλάδους της οικονοµίας, όπως µε
την εστίαση, µε τη διαµονή, µε τη διασκέδαση κ.λπ., ενώ αφορά
πολλές διαφορετικές περιοχές του κοινωνικού και παραγωγικού
ιστού της χώρας µας. Ως εκ τούτου συµβάλλει σηµαντικά στο
ΑΕΠ, ενώ βοηθάει στη διασπορά του εθνικού εισοδήµατος στις
διάφορες περιφέρειες της Ελλάδας.

Περαιτέρω, οι εισροές από τις τουριστικές υπηρεσίες αντι-
σταθµίζουν εν µέρει το τεράστιο εµπορικό µας έλλειµµα, το
οποίο αποτελεί κυριολεκτικά την αχίλλειο πτέρνα της οικονοµίας
µας, τεκµηριώνοντας πως δυστυχώς, παράγουµε όλο και λιγό-
τερο.

Η άνοδος του τουρισµού έλαβε χώρα σταδιακά, παράλληλα
µε την αποβιοµηχάνιση της Ελλάδας, ενώ αυξήθηκε στα χρόνια
των µνηµονίων επειδή η τρόικα προωθούσε και προωθεί την επι-
κέντρωσή µας σ’ αυτόν τον τοµέα, όπως άλλωστε και στην Πορ-
τογαλία, µε αποτέλεσµα την υπερβολική µας εξάρτηση από τον
τουρισµό. Οδηγηθήκαµε δηλαδή σε αυτό που εµείς αποκαλούµε
ανέκαθεν «µονοκαλλιέργεια του τουρισµού», µε αποτέλεσµα το
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2020 να έχουµε λόγω της πανδηµίας τη δεύτερη µεγαλύτερη
ύφεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά το ότι η οικονοµία µας στη-
ρίχθηκε µε πολύ περισσότερα χρήµατα, ακόµη και από τη Γερ-
µανία, δυστυχώς όλα µε δανεικά. Έγινε δηλαδή αυτό που είχε
προβλέψει µεταξύ άλλων ο Παπανδρέου το 1962, το ότι δηλαδή
θα καταλήξουµε τα «γκαρσόνια της Ευρώπης».

Ασφαλώς πιστεύουµε στη σηµασία του τουρισµού ως µέρος
της οικονοµικής δραστηριότητας της χώρας µας, ο στόχος µας
όµως οφείλει να είναι η ανάδειξή του σε έναν τοµέα υψηλής προ-
στιθέµενης αξίας µε µεγαλύτερη διάρκεια, σε έναν τοµέα που θα
εκµεταλλεύεται τα τεράστια πλεονεκτήµατα της Ελλάδας, ενώ
δεν θα ανταγωνίζεται µε χώρες χαµηλού κόστους και µαζικού
τουρισµού.

Επιπλέον, πιστεύουµε στη σύνδεση του τουρισµού µε τους
υπόλοιπους τοµείς της οικονοµίας µας, όπως είναι ο πρωτογενής
και η µεταποίηση, έτσι ώστε να έχει πολλαπλασιαστικό αποτέλε-
σµα και να παρέχονται πολυδιάστατες ευκαιρίες απασχόλησης
στον πληθυσµό.

Συνεχίζοντας, η Ελλάδα αποτελούσε µία από τις κορυφαίες εί-
κοσι χώρες παγκοσµίως όσον αφορά τις τουριστικές αφίξεις πριν
από την πανδηµία, ενώ τα τουριστικά µας έσοδα ανήλθαν στο
υψηλότερο επίπεδό τους το 2019, στα 18,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Εν τούτοις, παρά την αύξηση των αφίξεων, η διάρκεια δια-
µονής και η µέση δαπάνη ανά τουρίστα σταδιακά όλα αυτά τα
χρόνια µειώνονταν, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, µε µια
µικρή αύξηση το 2019 όπου όµως χρεοκόπησε η «THOMAS
COOK» αφήνοντας ένα µεγάλο κενό στην αγορά και απλήρω-
τους λογαριασµούς. Η «THOMAS COOK» είναι γερµανική εται-
ρεία, µην το ξεχνάµε. 

Σε κάθε περίπτωση, η µέση τουριστική δαπάνη το 2019 ανήλθε
σε 564 ευρώ από 746 ευρώ το 2005. Την ίδια στιγµή η Τουρκία
δηλώνει µέση δαπάνη 666 δολάρια το 2019, µε 34,6 δισεκατοµ-
µύρια έσοδα συνολικά και µε σαράντα πέντε εκατοµµύρια ξένους
τουρίστες, ενώ το 2021 -που εµείς υπερηφανευόµαστε- αναµέ-
νεται να κλείσει στα 24 δισεκατοµµύρια δολάρια έσοδα από εί-
κοσι εννέα εκατοµµύρια τουρίστες µε µέση δαπάνη 827 δολάρια
ανά τουρίστα. Είναι ντροπή µας. Εποµένως κάτι δεν κάνουµε
σωστά, ενώ η κόπωση στον τουρισµό φάνηκε πριν από την παν-
δηµία.

Το άλλο πρόβληµα είναι το ότι µεγάλο µέρος των προµηθειών
που καταναλώνει ο τουρισµός διαφεύγει σε εισαγωγές σε ένα
ποσοστό που εκτιµάται έως και 80%, σηµειώνοντας πως είναι
απαράδεκτο το ότι ακόµη και το παραδοσιακό ελληνικό πρωινό
συµπεριλαµβάνει εισαγόµενο γάλα, τσάι και βουτυράκια.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο τώρα: παρά το ότι είναι ένα συνον-
θύλευµα τροπολογιών του Υπουργείου, εµπεριέχει δύο ενδιαφέ-
ρουσες προτάσεις εναλλακτικού τουρισµού, τις οποίες έχουµε
συµπεριλάβει στο δικό µας πρόγραµµα πριν πολύ καιρό, γεγονός
που φυσικά µας ικανοποιεί, παρά την αντιγραφή. Δεν πειράζει.
Η πρώτη αφορά τον ιαµατικό τουρισµό, στον οποίο έχουµε ανα-
φερθεί πολλές φορές σε οµιλίες µας στη Βουλή, ενώ η δεύτερη
σηµατοδοτεί κάποιες άλλες µορφές εναλλακτικού τουρισµού,
όπως είναι ο γαστρονοµικός.

Συνεχίζοντας στα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου, στο Α’ Μέρος
και στα άρθρα 1 έως 11 εισάγεται ο θεσµός των ειδικών οργανι-
σµών για την εκµετάλλευση Προτύπων Τουριστικών Προορισµών
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, ο οποίος αφορά τουριστικές πε-
ριοχές που θεωρείται πως χρήζουν ιδιαίτερης µεταχείρισης. Εδώ
πρόκειται για περιοχές µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, όπως το φυ-
σικό και γεωµορφολογικό περιβάλλον, η δυνατότητα ανάπτυξης
ειδικών µορφών τουρισµού, η εύκολη προσβασιµότητα µε τα
µέσα µεταφοράς, η συγκέντρωση κλινών και η διάρκεια της
σεζόν.

Επιπλέον, συστήνεται τοπικό ή περιφερειακό Παρατηρητήριο
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης για την παρακολούθηση και τη
µελέτη της τουριστικής αγοράς, ενώ ο χαρακτηρισµός αυτών
των περιοχών γίνεται µε πρωτοβουλία των ΟΤΑ, δυστυχώς όµως
και µε υπουργική απόφαση.

Ο σκοπός των οργανισµών διαχείρισης είναι η συµβουλευτική
συνδροµή στους ΟΤΑ όσον αφορά την ανάπτυξη του προορι-
σµού, τη διαχείριση των σηµάτων ποιότητας και την προβολή,

ενώ οι τουριστικές αναπτυξιακές εταιρείες δύνανται να ενταχ-
θούν σ’ αυτό το πλαίσιο καθώς επίσης να λειτουργούν ως οργα-
νισµοί διαχείρισης και προώθησης προορισµού.

Το Β’ Μέρος µε τα άρθρα 12 έως 25 αφορά τη δηµιουργία
ενός πλαισίου διαχείρισης και αξιοποίησης των φυσικών ιαµατι-
κών πόρων και των πηγών της χώρας µας, ενώ για τον σκοπό
αυτό συστήνεται ακόµη µία Α.Ε., η «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος»
ή «ΙΠΕ Α.Ε.», µε µετοχικό κεφάλαιο 5 εκατοµµύρια ευρώ. Στη
συγκεκριµένη εταιρεία θα µπορούν να µεταβιβάζονται, να περιέ-
χονται και να παραχωρούνται φυσικοί ιαµατικοί πόροι και πηγές,
καθώς επίσης οι εγκαταστάσεις και το περιβάλλον ιαµατικών
πηγών σε ακτίνα πεντακοσίων µέτρων, που διαχειρίζεται ο ΕΟΤ.

Περιγράφονται επιπλέον οι οργανωτικές και λειτουργικές πα-
ράµετροι, καθώς επίσης το προσωπικό της «ΙΠΕ Α.Ε.» µε το κα-
ταστατικό της, στο παράρτηµα. Συνοπτικά για τα άρθρα 12 έως
και 25 που προαναφέραµε, πρόκειται για µία ακόµη παραχώρηση
του δηµοσίου σε ιδιώτες, η οποία συνιστά ταυτόχρονα οικονο-
µική επιβάρυνση για το κράτος λόγω ατελειών, κάτω από αδια-
φανείς διαδικασίες, µε ασαφείς σκοπούς, µε υπερσυγκέντρωση
εξουσιών στον Υπουργό, καθώς επίσης µε τους γνωστούς κατά
παρέκκλιση κοµµατικούς διορισµούς, χωρίς την κοστολόγησή
τους από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, ως συνήθως.

Στο Γ’ Μέρος µε τα άρθρα 26 έως 63 ακολουθούν οι επιµέρους
ρυθµίσεις, κυρίως τροπολογίες δηλαδή, «φωτογραφικές» σε κά-
ποιον βαθµό, καθώς επίσης µια καινοτοµία που αφορά το σήµα
των τουριστικών εγκαταστάσεων.

Αναλυτικότερα, αφορούν τους τουριστικούς λιµένες και ειδικά
το Ηράκλειο Κρήτης, που προορίζεται βέβαια για ξεπούληµα, τα
τουριστικά λεωφορεία και κυρίως ανοιχτού τύπου αστικής περιή-
γησης, που πλέον γίνονται ηλεκτροκίνητα και µε πρόσβαση
ΑΜΕΑ, όπου όµως θα έπρεπε να προβλέπεται καθώς επίσης να
στηρίζεται η δυνατότητα µετασκευής τους στην Ελλάδα, αφού
υπάρχουν ελληνικές εταιρείες -το έχουµε καταθέσει στα Πρα-
κτικά-, τα τουριστικά γραφεία σε σχέση µε τις εγγυητικές επιστο-
λές και τα πρόστιµα, τα τουριστικά καταλύµατα, τους ξεναγούς,
καθώς επίσης και θέµατα προσωπικού του Υπουργείου. Εκτός
αυτού αφορούν την αδειοδότηση τουριστικών επενδύσεων, που
τροποποιεί κάποιες διαδικασίες έγκρισης ειδικά σε χιονοδροµικά
κέντρα, σε µονάδες ιαµατικής θεραπείας, θερµαλισµού, θαλασ-
σοθεραπείας και αναζωογόνησης, καθώς επίσης το σήµα επισκέ-
ψιµης τουριστικής µονάδας.

Τέλος, υπάρχουν κάποιες διαδικαστικές λεπτοµέρειες για την
καµπάνια προβολής του ελληνικού τουρισµού, ρυθµίσεις για το
φετινό πρόγραµµα κοινωνικού τουρισµού όσον αφορά την κατα-
βολή των κουπονιών, των vouchers, σε επιχειρήσεις, καθώς επί-
σης ορισµένα µέτρα ειδικά για την πανδηµία όπου παρατείνεται
η διάρκεια µίσθωσης τουριστικών λιµένων, ενώ αναφέρονται η
αποζηµίωση ξενοδοχείων καραντίνας και τα έξοδα µετακίνησης
του προσωπικού του Υπουργείου για ελέγχους.

Περαιτέρω, ο ιαµατικός τουρισµός είναι µέρος του τουρισµού
ευεξίας επειδή αφορά υπηρεσίες φιλοξενίας σε ιαµατικές πηγές,
αποτελώντας επιπλέον τοµέα του ιατρικού τουρισµού αφού η
συγκεκριµένη διαµονή έχει θεραπευτικές ιδιότητες. Εν προκει-
µένω, συνολικά, µε βάση µελέτη της ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ, ο τουρισµός
ευεξίας θα µπορούσε να προσφέρει 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
στο ΑΕΠ µας -13,5 δισεκατοµµύρια!- µε εκατόν εβδοµήντα µία
χιλιάδες θέσεις εργασίας µέσα σε µόλις πέντε χρόνια -τα νού-
µερα είναι καταπληκτικά-, σηµειώνοντας πως ο εναλλακτικός
τουρισµός γενικότερα είναι σηµαντικός για την επέκταση της
τουριστικής σεζόν και για την απασχόληση σε µη τουριστικές πε-
ριοχές. 

Εν τούτοις, ενώ υπάρχει µια καλή ιδέα στο νοµοσχέδιο, η υλο-
ποίησή της, που προσκοµίστηκε σήµερα, έχει σηµαντικότατα
κενά, όπως ποιες πηγές και µε τι αποτίµηση ή µίσθωµα θα πα-
ραχωρηθούν στην «ΙΠΕ Α.Ε.», σε ποιον ανήκουν αυτές οι πηγές
κ.λπ., ενώ αναφέραµε αναλυτικά θέµατα και παραδείγµατα στην
επιτροπή και δεν υπάρχει λόγος να τα επαναλάβουµε. 

Συνεχίζοντας, µε τον γαστρονοµικό τουρισµό και τη σηµατο-
δότηση των διαφόρων τύπων του, θεωρούµε πως αποτελεί µια
πολύ ενδιαφέρουσα περίπτωση, που θα µπορούσε και θα έπρεπε
να συνδυαστεί µε την εγχώρια παραγωγή, πόσω µάλλον όταν δεν
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νοείται γαστρονοµικός τουρισµός µε εισαγόµενα προϊόντα, όπως
µουσακά, ντολµαδάκια και µέλι Κίνας, ντοµάτες Τουρκίας, ελιές
Καλαµών Αιγύπτου κ.λπ..

Περαιτέρω, στις επιµέρους διατάξεις για τα σήµατα αναφερ-
θήκαµε ιδιαίτερα στα µικρά ζυθοποιεία που πρέπει να στηριχ-
θούν, επειδή αποτελούν σηµαντική πηγή τοπικής δραστη-
ριότητας και απασχόλησης. Όπως τονίσαµε, ανάλογη σήµανση
υπάρχει για τα οινοποιεία της χώρας µας, που όµως δεν έχουν
αναπτυχθεί τόσο όσο στην Πορτογαλία, σηµειώνοντας πως στην
τελευταία ο οινικός τουρισµός προσέλκυε, πριν από την πανδη-
µία, περίπου δυόµισι εκατοµµύρια τουρίστες. 

Τα παραπάνω αφορούν και τα υπόλοιπα σήµατα, όπως για τα
τυροκοµεία και τα ελαιοτριβεία, σηµαντικά προϊόντα της χώρας
µας, ελαιόλαδο και φέτα, που δυστυχώς καταστρέφονται από τη
νοθεία, ειδικά στις εξαγωγές. Εν τούτοις, αν και είναι καλή ιδέα,
δεν συγκεκριµενοποιείται η υλοποίηση, δηλαδή ποια θα είναι τα
κριτήρια για τη λήψη σήµατος, που δυστυχώς θα καθοριστούν
µε κοινή υπουργική απόφαση. 

Όσον αφορά τώρα τον κοινωνικό τουρισµό, οι ρυθµίσεις του
παρόντος είναι σχετικά δευτερεύουσας σηµασίας, διαδικαστικές,
όπως οι διευκολύνσεις και το ακατάσχετο της είσπραξης, καθώς
επίσης η επέκταση της περιόδου εξαργύρωσης στις πυρόπλη-
κτες περιοχές. Είναι θετικό πάντως το ότι προωθήθηκε περισσό-
τερο µέσα στην πανδηµία, όπως είχαµε άλλωστε προτείνει
πρώτοι, αν και µε µόλις 97 εκατοµµύρια το 2021, καθώς επίσης
µε 12 εκατοµµύρια ελάχιστο ποσόν το 2022 κατά τον προϋπολο-
γισµό. Εµείς είχαµε προτείνει να στηριχθεί ο κοινωνικός τουρι-
σµός το 2020 µε 300 εκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε
παραδείγµατα άλλων χωρών, όχι δικά µας, όπως της Πολωνίας,
ενώ είναι λάθος που σπαταλήθηκαν 43,3 δισεκατοµµύρια για να
στηριχθεί η ανεργία και δόθηκαν µόλις 97 εκατοµµύρια στον κοι-
νωνικό τουρισµό, που θα στήριζε την εργασία.

Ειδικά σε σχέση µε τα άρθρα 33 έως 37, φαίνεται να αφορούν
κυρίως τη νέα επένδυση σε γκολφ και σε ξενοδοχεία συνιδιοκτη-
σίας του «COSTA NAVARINO», στο οποίο πρόσφατα ο Υπουργός
Τουρισµού βραβεύτηκε από τον Σύνδεσµο Γερµανών Πρακτό-
ρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας στην Ελλάδα, παρά το
ότι στο θέµα της πανδηµίας έχουµε ήδη τις χειρότερες επιδόσεις
παγκοσµίως. 

Βέβαια οι Γερµανοί βράβευσαν επίσης τον κ. Παπανδρέου του
ΠΑΣΟΚ παρά την καταδίκη της χώρας µας εκ µέρους του στο
ΔΝΤ. Οπότε πρέπει να είναι κανείς πολύ προσεκτικός µε τα βρα-
βεία που δίνουν οι Γερµανοί. 

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχει το άρθρο 47, µε το οποίο φαίνεται
πως επιχειρείται ένα ξεκαθάρισµα της υφιστάµενης επιχειρηµα-
τικότητας στον ιαµατικό τουρισµό, µε την αναγκαστική σηµατο-
δότηση, που οι παράµετροί της καθορίζονται ξανά µε υπουργική
απόφαση. Είναι λογικό πως έτσι θα ξεπουληθούν πιο εύκολα οι
υπάρχουσες εκµεταλλεύσεις που δεν έχουν σήµα ή που δεν ικα-
νοποιούν τα όποια κριτήρια της «ΙΠΕ Α.Ε.», είτε έχουν µισθωθεί
είτε όχι, απαξιώνοντας την όποια δραστηριότητα και υπεραξία
τους. Μοιάζει µε ένα είδος απαλλοτρίωσης, ενώ θα έπρεπε να
δοθεί κάποια εύλογη περίοδος προσαρµογής, έτσι ώστε να απο-
φασίσει η αγορά -φιλελεύθερη οικονοµία λέτε ότι έχουµε- σε
σχέση µε τις υπηρεσίες τους. 

Θα κλείσουµε µε το άρθρο 60, µε το οποίο δίνεται στους του-
ριστικούς λιµένες που έχουν πληγεί από τις συνέπειες της παν-
δηµίας ως αποζηµίωση, η δυνατότητα παράτασης της διάρκειας
των µισθωτήριων συµβάσεών τους κατά δύο έτη. Όπως αναφέ-
ραµε ως λογική αποζηµίωσης είναι σωστή, ενώ αυτό ακριβώς θα
έπρεπε να είχε συµβεί µε τη «FRAPORT», αντί να αποζηµιωθεί,
όπως η Τουρκία µε το αεροδρόµιο της Αττάλειας. Εν προκει-
µένω, το αεροδρόµιο της Αττάλειας είχε εκρηκτική αύξηση αφί-
ξεων τα τελευταία χρόνια, ενώ παρά το ότι έληξε η παραχώρηση,
δόθηκε παράταση της σύµβασης, για να επανέλθει λόγω της
πανδηµίας, αντί αποζηµίωση όπως στα ελληνικά αεροδρόµια.
Παράταση σύµβασης. 

Μόλις αυτές τις ηµέρες η «FRAPORT» µε τον τοπικό συνέταιρό
της υπέβαλαν πρόταση για την επέκταση της παραχώρησης για
είκοσι πέντε χρόνια έναντι 7,25 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά, όταν για τα δεκατέσσερα ελληνικά

αεροδρόµια δόθηκαν λίγο παραπάνω από 1,2 δισεκατοµµύριο
για σαράντα χρόνια, µε δάνεια εκ µέρους των ελληνικών τραπε-
ζών και µε µια εντελώς σκανδαλώδη σύµβαση. Δηλαδή η «FRA-
PORT» έδωσε πάνω από έξι φορές περισσότερα στην Τουρκία
για την Αττάλεια από όσα για τα αεροδρόµια της Ελλάδας, ση-
µειώνοντας πως το αεροδρόµιο της Αττάλειας είχε τριάντα πέντε
εκατοµµύρια επιβάτες το 2019, ενώ τα δεκατέσσερα της «FRA-
PORT» στην Ελλάδα τριάντα εκατοµµύρια. 

Δεν είναι λοιπόν ο ορισµός της ανοησίας της Κυβέρνησής µας,
για τους ίδιους περίπου επιβάτες οι Γερµανοί να πληρώνουν
πάνω από τα εξαπλάσια στην Τουρκία για δεκαπέντε χρόνια µι-
κρότερη χρονική διάρκεια της σύµβασης; Ακόµα χειρότερα η
«FRAPORT» επέβαλε στην Ελλάδα όριο αφίξεων τριάντα οκτώ
εκατοµµύρια επιβάτες για το 2022, κάτω από τις οποίες θα απο-
ζηµιώνεται µε το ν.4810/2021, που ψήφισε η ελληνική Κυβέρ-
νηση, η οποία την αποζηµίωσε -δεν έδωσε παράταση, έδωσε
χρήµατα- 177,9 εκατοµµύρια για τις χρήσεις 2019-2022, όταν
στήριξε ολόκληρο τον πρωτογενή µας τοµέα µόλις 183 εκατοµ-
µύρια. Έδωσε στη «FRAPORT» 177 εκατοµµύρια και στήριξε ολό-
κληρο τον πρωτογενή µας τοµέα µε µόλις 183 εκατοµµύρια. 

Δεν πρόκειται ειλικρινά για το άκρον άωτο της ανοσίας; Δεν
είναι ντροπή µας, για τον ορισµό της κακοδιαχείρισης λόγω της
οποίας έχει καταδικαστεί σε µια κυλιόµενη χρεοκοπία η πάµ-
πλουτη χώρα µας;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Αρσέ-

νης. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ -ο ίδιος ο Υπουργός απου-

σιάζει, αλλά γνωρίζω ότι κι εσείς είστε γνώστρια της υπόθεσης
Ζακύνθου, οπότε θα του τα µεταφέρετε- προφανώς από την
πρώτη στιγµή, παρά την υποκρισία της Κυβέρνησης, το θέµα µας
εδώ πέρα ήταν η Ζάκυνθος. 

Από την πρώτη στιγµή ως ΜέΡΑ25 καταγγείλαµε τι προσπα-
θούσε να κάνει η Κυβέρνηση. Τι ήταν αυτό; Έφερε στη διαβού-
λευση ένα νοµοσχέδιο µε τη Ζάκυνθο µέσα, το απέσυρε από την
επιτροπή, γιατί φοβήθηκε ότι θα έρθει ο δήµαρχος, οι κάτοικοι,
οι µητροπολίτες και θα πούνε τα πράγµατα όπως είναι εδώ µέσα
γι’ αυτό το σκάνδαλο της Ζακύνθου και τώρα µας το φέρνει τε-
λευταία στιγµή στην Ολοµέλεια, όταν έχει ξεπεράσει την ακρό-
αση των φορέων. Απλά και όµορφα πράγµατα, το πώς κατανοεί
η Νέα Δηµοκρατία τη δηµοκρατική λειτουργία του Κοινοβουλίου
όταν είναι να εξυπηρετηθούν συµφέροντα. Διότι πρόκειται κατ’
αρχήν για µια υφαρπαγή γης οκτακοσίων ανθρώπων, διακοσίων
οικογενειών, στα ορεινά της Ζακύνθου, δηµοτικής έκτασης και
εκκλησιαστικής. 

Η ιστορία ξεκινάει λίγο πιο παλιά, όταν εµφανίζεται, υποτίθε-
ται, ο Εµίρης του Κατάρ και όλες οι κυβερνήσεις κάνουν υποκλί-
σεις στον Εµίρη του Κατάρ που θέλει να αγοράσει τη Ζάκυνθο,
το 15% του νησιού, και να κάνει τροµερά πράγµατα. Τελικά ο
ίδιος ο Εµίρης λέει ότι δεν έχει καµµία σχέση. Το Συµβούλιο
Πληµµελειοδικών Αθηνών ζητάει στον εισαγγελέα, ο οποίος πε-
ριµένουµε ακόµα να δούµε τις αντιδράσεις του πολύν καιρό
µετά, να κινήσει κακουργηµατικές διαδικασίες για όσους και
όσες και όσα είχαν εµπλακεί στη διαδικασία αγοραπωλησίας,
είτε είναι ιδιώτες είτε είναι λειτουργοί του δηµοσίου.

Τώρα λοιπόν που όλη αυτή η ιστορία του Εµίρη ξεφούσκωσε,
πάµε να βρούµε άλλη λύση. Ξεκίνησε η ιδέα του «ΝΑΥΑΓΙΟ Α.Ε.»,
ότι τελικά δηλαδή όλη αυτή η γη, το 15% της Ζακύνθου, θα ανήκε
κατά λάθος στον Εµίρη. Όχι, πάµε να δούµε το κοµµάτι, είναι δη-
µόσιο και είναι η περιοχή γύρω από το «ΝΑΥΑΓΙΟ Α.Ε.», οπότε
θα κάνουµε µια δηµόσια εταιρεία, που βέβαια µετά, µπορούµε
να την παραχωρήσουµε στον δήθεν Εµίρη του Κατάρ. Δεν υπάρ-
χει κανένα πρόβληµα.
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Τώρα και αυτό αλλάζει και γίνεται επιτροπή. Και τι περιλαµβά-
νει αυτή η επιτροπή; Μας λέει ο Υπουργός ότι αυτή την επιτροπή
την κάνουµε µόνο και µόνο για να διασώσουµε το ναυάγιο, το
πλοίο δηλαδή, το τσιγαράδικο µε τα παράνοµα τσιγάρα που είχε
βυθιστεί εκεί πέρα.

Για να δούµε τι λέει το νοµοσχέδιο, η τροπολογία σας. Η επι-
τροπή έχει ως αντικείµενο τη διενέργεια πάσης φύσεως πράξεων
διοίκησης και διαχείρισης. Σοβαρά µιλάτε; Πάσης φύσεως πρά-
ξεις διοίκησης και διαχείρισης χρειάζονται για να προστατεύσετε
το ναυάγιο;

Αποσύρετε αυτές τις λέξεις, κύριε Υπουργέ. Διαγράψτε τις
από την τροπολογία σας. Γιατί διστάζετε; Δηλαδή και ΣΔΙΤ µπο-
ρείτε να κάνετε; Διαχείριση είναι, όπως µας λέτε; Μας το είχατε
πει εσείς ο ίδιος για τα νοσοκοµεία. Διαχείριση είναι το ΣΔΙΤ. Δεν
επηρεάζει. Δεν είναι πρόβληµα. Άρα και ΣΔΙΤ µπορεί να γίνει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Θα σας πω
µετά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, βέβαια.
Ως προς τα άλλα άρθρα, ξέρετε ότι δεν είµαστε όλοι νοµικοί,

αλλά καταλαβαίνουµε, διαβάζουµε από νόµους.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Μάλιστα.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όταν περιλαµβάνεται κάτι σε ένα

νοµοσχέδιο, δεν έχει σηµασία αν παρακάτω εξειδικεύει µόνο την
προστασία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Τον σκοπό.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όχι, όχι. Το διαβάζω, γιατί υπάρ-

χουν και νοµικοί εδώ πέρα.
Η ευθύνη αυτής της επιτροπής και ο λόγος είναι η διενέργεια

πάσης φύσεως πράξεων διοίκησης και διαχείρισης της ως άνω
οριοθετηµένης ζώνης κ.λπ., κ.λπ., µε κόµµα. Τα άλλα είναι επι-
πλέον. Τα άλλα που βάζετε είναι επιπλέον, δεν είναι το βασικό.
Το βασικό είναι αυτό που µπαίνει µπροστά-µπροστά.

Φέρτε µου έναν νοµικό που να ερµηνεύει αυτή την τροπολογία,
όπως εσείς. Φέρτε έναν.

Οπότε τι µας λείπουν εδώ πέρα; Οι ειδικές πολεοδοµικές µε-
λέτες κατ’ εξαίρεση των διατάξεων που είχατε φέρει στην πρό-
τασή σας για τη «ΝΑΥΑΓΙΟ Α.Ε.», το οποίο θα γίνει µέσω των
στρατηγικών επενδύσεων, όταν φέρετε το ΣΔΙΤ. Και τι µας φέ-
ρατε πριν από λίγο καιρό; Μα και βέβαια, ότι εφόσον δώσετε στα
πλαίσια της διαχείρισης, κατά την ανάθεση της διαχείρισης σε
µια ιδιωτική εταιρεία µέσω ΣΔΙΤ, µπορεί αυτή να απαλλοτριώνει
ή µη, να κατακτά µε οποιονδήποτε τρόπο θέλει χίλια πεντακόσια
µέτρα σε ευθεία όλη τη γη, µια τεράστια έκταση.

Βέβαια, έχει µια µεγάλη ιστορία αυτή η υπόθεση. Θυµάµαι
όταν είχα κάνει την πρώτη επίκαιρη ερώτηση για το ζήτηµα, ήρθε
ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος διερρήγνυε τα ιµάτιά του υπέρ αυτής
της επένδυσης. Μετά, όταν έµαθε τι λέει το Συµβούλιο Πληµµε-
λειοδικών, έκανε πίσω και είπε: «Δεν µε ενδιαφέρει. Ας κάνουν
ό,τι θέλουν οι Ζακυνθινοί. Αν θέλουν να πεινάσουν, ας πεινάσουν.
Δεν έχει σηµασία αν νοµίµως ή παρανόµως αποκτήθηκε αυτή η
περιοχή. Ήταν αναξιοποίητη». Ειρήσθω εν παρόδω, η γη των
οκτακοσίων ανθρώπων ήταν αναξιοποίητη. «Και τώρα ήρθε ένας
άνθρωπος να κάνει κάτι. Αν δεν τον θέλουν, ας φάνε βελανίδια».

Ο κ. Θεοχάρης, επίσης, το υποστήριξε. Έφερε το «ΝΑΥΑΓΙΟ
Α.Ε.». Έφυγε ο κ. Θεοχάρης. Δεν ξέρω αν είχε σχέση µε την όλη
υπόθεση η αλλαγή της θέσης του.

Εσείς ήρθατε και µας φέρατε τώρα όλη αυτή τη διεργασία,
που ξέρετε τι µου θυµίζει, κύριε Υπουργέ; Μου θυµίζει όταν εί-
χατε φέρει την αλλαγή της διοίκησης του ΚΕΘΕΑ µε ΠΝΠ, σαν
πρώτη πράξη αυτής της Κυβέρνησης. Δεν θα το ξεχάσω ποτέ.
Αυτό µου θυµίζει που αποσύρατε το άρθρο για το ναυάγιο, για
να αποφύγετε την ακρόαση φορέων και να το φέρετε τελευταία
στιγµή.

Μας λέει, βέβαια, ο κ. Κικίλιας ότι χρειάζεται να τα κάνουµε
όλα αυτά για να διασώσουµε το ναυάγιο. Το ναυάγιο είπαµε ότι
είναι το πλοίο µε τα παράνοµα τσιγάρα που βυθίστηκε στην πα-
ραλία που λέγεται σήµερα «ναυάγιο».

Μας είπε πριν από λίγο ο κ. Θεοχάρης ότι διαλύθηκε το ναυά-
γιο, είχαµε δίκιο. Και σας φέρνω εδώ την φωτογραφία και την
καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι σηµερινή φωτογραφία. Είναι το
πλοίο του ναυαγίου όπως υπάρχει από φωτογραφία του 2017,

όπως ήταν. Στην ουσία, δεν έχει αλλάξει το παραµικρό. Την κα-
ταθέτω στα Πρακτικά, για να τελειώνει το θέατρο του παραλό-
γου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας είπε ο κ. Κικίλιας ότι εδώ και ενάµιση χρόνο δεν πηγαίνει
κανένας στο ναυάγιο.

Σας παραθέτω, κύριε Κικίλια, ότι είχαµε δώσει ξανά στη δηµο-
σιότητα και στην επίκαιρη ερώτηση µε τον κ. Θεοχάρη -δεν τα
ξέρετε, δεν σας ενηµέρωσε- φετινές φωτογραφίες από το
ύψωµα πάνω από το ναυάγιο. Είναι φετινές φωτογραφίες από
την παραλία ναυάγιο, το οποίο, από ό,τι φαίνεται, έχει αρκετό
κόσµο.

Τις παραδίδω και αυτές στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας είπαν µετά ότι είναι για την ασφάλεια των πολιτών όλα
αυτά και ότι υπάρχει κίνδυνος. Πράγµατι, είχαµε το τραγικό γε-
γονός της απώλειας της ζωής ενός ανθρώπου το 2017. Είναι µια
υπόθεση η οποία έχει απασχολήσει πάρα πολύ τον τοπικό Τύπο
για το ποιες ήταν οι πιθανές αιτίες.

Όµως, εδώ πέρα έχουµε µόνο για το 2021, φέτος, µόνο για τη
Ζάκυνθο δεκαεπτά πνιγµούς στις παραλίες. Δεκαεπτά πνιγµούς
σε µια χρονιά, µηδέν ατυχήµατα στο ναυάγιο. Πριν από τέσσερα
χρόνια, το 2017, είχαµε µια απώλεια ζωής, όντως, σε όλα αυτά
τα χρόνια που λειτουργεί αυτός ο τόπος. Η µία απώλεια είναι
λόγος για µας φέρατε ΣΔΙΤ και ιδιωτικοποίηση. Οι δεκαεπτά πνιγ-
µοί στον Λαγανά, στο Τσιλιβί, στον Βασιλικό δεν είναι λόγος να
κινητοποιηθεί η Κυβέρνηση! Επιλεκτική ευαισθησία διακρίνω!
Επιλεκτικότατη ευαισθησία διακρίνω σε µια περιοχή που για την
ασφάλειά της υπάρχει τοιχίο εκατόν είκοσι µέτρων από το 1999
και υπάρχει µια πρόταση του δήµου, των πολιτών µαζί µε την Εκ-
κλησία για το πώς µπορούν να βελτιώσουν τη διαχείριση των αυ-
τοκινήτων, ώστε να βελτιωθεί περαιτέρω η εµπειρία της
επίσκεψης.

Βέβαια, είναι πολύ εντυπωσιακό ότι αυτή η παράκτια ζώνη του
ναυαγίου είναι µια µαγική παράκτια ζώνη όπου η παραλία δεν
είναι στο ύψος της θάλασσας. Η παραλία στο ναυάγιο φτάνει
µέχρι τα εβδοµήντα µέτρα ύψος και πάει και δεκαπέντε µέτρα
µέσα το φρύδι.

Σας καταθέτω εδώ πέρα την έκθεση επανακαθορισµού, οριο-
θέτησης του αιγιαλού από ένα γραφείο για τα Πρακτικά. Πήγαν
οι άνθρωποι και βρήκαν ότι, ούτε λίγο ούτε πολύ, κάθε άλλο
παρά παραλία είναι αυτό του οποίου θέλετε να αναθέσετε τη δια-
χείριση. Είναι κάτι το οποίο φτάνει καµµιά δεκαριά στρέµµατα
πάνω από τα τροµερά αυτά βράχια του ναυαγίου, που το κάνουν
τόσο µεγάλο και τόσο σηµαντικό προορισµό. Είναι εκτός από πα-
ραλία και πολλή γη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οπότε το ερώτηµα που εδώ τίθεται είναι αν στηρίζετε ακόµη,
ναι ή όχι, την επένδυση του δήθεν Εµίρη του Κατάρ -γιατί αυτό
αφορά η τροπολογία αυτή- και θα ήθελα να είστε σαφής. Πείτε
µας: Μετά το οµόφωνο βούλευµα του Συµβουλίου Πληµµελει-
οδικών, στηρίζετε, ναι ή όχι, ως Κυβέρνηση αυτό που φερόταν
ως τώρα σαν επένδυση του Εµίρη του Κατάρ;

Πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο ζήτηµα: Πώληση του νερού, του
ανθού του νερού, του ιαµατικού νερού, του θεραπευτικού νερού.
Έχουµε ανοικτές πηγές στις Θερµοπύλες, στα Καµένα Βούρλα,
σε τόσες άλλες περιοχές όπου χιλιάδες συµπολίτες µας -και εγώ
προσωπικά και πάρα πολλοί άνθρωποι εδώ µέσα- είµαι σίγουρος
ότι έχουµε επισκεφτεί και επισκεπτόµαστε, γιατί πέρα από την
αναψυχή, είναι και ιαµατικές. Ποιος το λέει όλο αυτό; Μα, το λέει
η ευρωπαϊκή οδηγία για τη διασυνοριακή υγεία, που αναγνωρίζει
το δικαίωµα των πολιτών, του Γερµανού, του Ιταλού, του Βέλγου,
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του Ισπανού να φύγουν από τη χώρα τους και να πάνε σε µια
άλλη χώρα για θερµαλισµό, για θεραπευτική αγωγή, για υδρο-
θεραπεία.

Όλως περιέργως, η Ελλάδα δεν µπορεί να αξιοποιήσει αυτές
τις πηγές, τις οποίες τώρα τις ιδιωτικοποιείτε ανοικτές και κλει-
στές. Δεν µπορεί να τις αξιοποιήσει, γιατί δεν έχει αναγνωρίσει
την υδροθεραπεία ως µέσο θεραπείας στην πράξη. Θα την ανα-
γνωρίσει, αφού ιδιωτικοποιηθούν, όταν όπως πάει κανείς στις
πολύ ωραίες υποδοµές στις Θέρµες του Σύλλα θα πρέπει να
πληρώσει αδρά µε ένα βαλάντιο που δεν το έχει ο καθένας.

Αντίθετα, τι κάνουν άλλες χώρες; Στην Ιταλία, παραδείγµατος
χάριν, επειδή είναι τόσο σηµαντικές για τη δηµόσια υγεία οι ια-
µατικές πηγές έχουν βάλει όριο ότι µόνο 10% µε 20% των επι-
σκεπτών σε αυτές µπορεί να είναι εκτός Ιταλίας. Γιατί ακριβώς
βάζουν πρώτα τη δηµόσια υγεία. Θα έπρεπε αυτές οι πηγές να
είναι µέρος του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, όπως γίνεται στη
Γερµανία, στην Αυστρία, στη Γαλλία, στην Ισπανία. Αντί γι’ αυτό,
εσείς φέρνετε την «ΙΠΕ Α.Ε.» µε έδρα πού; Προφανώς στην
Αθήνα. Πού θα είναι; Στα Καµένα Βούρλα ή στην Αιδηψό; Στην
Αθήνα, βεβαίως, γιατί κτηµατικό γραφείο είναι, το µεσιτικό γρα-
φείο είναι. Ο στόχος του δεν είναι το πώς θα προστατευτεί η δη-
µόσια υγεία ή θα υπάρχει πρόσβαση στους πολλούς σ’ αυτό το
δηµόσιο αγαθό, ο στόχος του είναι πώς θα τα πουλήσουµε.

Ακούσαµε στην ακρόαση «οι ανάγκες αυτή τη στιγµή για τον
θερµαλισµό στην Ελλάδα είναι έρευνα που δεν υπάρχει, είναι εκ-
παίδευση που έχει καταργηθεί εδώ και περίπου εξήντα χρόνια,
είναι ταξινόµηση». Τίποτα γι’ αυτά στο νοµοσχέδιό σας.

Τί περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιό σας. Έξι µήνες έχουν διο-
ρία οι δήµοι να αξιοποιήσουν αυτές τις πηγές, να αποφασίσουν
για την αξιοποίησή τους, αλλιώς πάνε στην «Ιαµατικές Πηγές
Α.Ε.». Η «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.», αυτή η ανώνυµη εταιρεία, θα εγ-
κρίνει τις οικονοµοτεχνικές µελέτες των δήµων και αν δεν της
αρέσουν, θα τις απορρίπτει. Είναι δυνατόν µια ιδιωτική εταιρεία
να εγκρίνει οικονοµοτεχνική µελέτη δηµόσιου πόρου που δεν της
ανήκει; Είναι δυνατόν ακόµα να µην έχετε διαγράψει αυτό το κοµ-
µάτι από το νοµοσχέδιό σας, πέρα από τη διαγραφή όλης της
παραγράφου του νοµοσχεδίου που αφορά τις «Ιαµατικές Πηγές
Α.Ε.»; Και βέβαια, αναρωτιέµαι: Τα 28,5 εκατοµµύρια ευρώ του
Ταµείου Ανάκαµψης για τον ιαµατικό τουρισµό, πού θα πάνε; Θα
πάνε στις εταιρείες που είναι οι δήµοι ή θα πάνε στις εταιρείες
της «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.»; Με τις επτά εταιρείες, τις επτά πηγές
της ΕΤΑΔ του ΤΑΙΠΕΔ τί θα γίνει; Αυτές ανήκουν σε άλλον θεό;
Θα τις βάλετε και αυτές στην «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.» ή όχι; Για
πείτε µας. Διότι έχετε αποφύγει να απαντήσετε στο ερώτηµα σε
τρεις συζητήσεις στις επιτροπές και είµαι σίγουρος ότι θα απο-
φύγετε και σε αυτό. Τί θα γίνει µε τις επτά πηγές που παρανόµως
µε βάση τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας έχετε
δώσει στο ΤΑΙΠΕΔ και πρέπει να τις επιστρέψετε, όχι στην «Ια-
µατικές Πηγές Α.Ε.», αλλά στους δήµους.

Πάµε σε ένα άλλο ζήτηµα, «Τουριστικός Λιµένας Ηρακλείου
Κρήτης». Εδώ ικανοποιείτε –υποτίθεται- ένα αίτηµα της κοινω-
νίας. Πότε το ικανοποιείτε; Μα, τώρα η «RED» θυγατρική της
«ΑΚΤΩΡ» αγόρασε σε ένα εξευτελιστικό ποσό 40 εκατοµµυρίων
ευρώ τριακόσια σαράντα τρία στρέµµατα στις Γούρνες του Ηρα-
κλείου σε µια από τις ακριβότερες περιοχές. Είναι αδιανόητη η
τιµή. Αλλά δεν είναι αυτό το θέµα µας. Αυτό το αγόρασε και θα
κάνε µέσα mall και µαρίνα, ξαφνικά αλλάζετε τους όρους της
άλλης µαρίνας.

Ας δούµε, όµως, µια άλλη περίπτωση. Λουτράκι. Τουριστικός
λιµένας πάνω στην αρχαία Δίολκο. Το ΚΑΣ αποφασίζει ότι δεν
µπορεί να προχωρήσει, επειδή είναι αυτά τα πολύ σηµαντικά αρ-
χαία. Με υπουργική απόφαση του τότε Πρωθυπουργού και
Υπουργού Πολιτισµού κ. Σαµαρά, επίσης ακυρώνεται. Ακόµα,
ακόµα, όµως, δεν το έχετε αποχωροθετήσει. Συνεχίζετε τον του-
ριστικό λιµένα στο Λουτράκι να τον έχετε πάνω στην αρχαία
Δίολκο. Στον «Τουριστικό Λιµένα Ηρακλείου Κρήτης» που ήλθε
η θυγατρική της «ΑΚΤΩΡ» να αγοράσει τις Γούρνες και να κάνει
δίπλα, λίγα χιλιόµετρα παρακάτω, τη δική της µαρίνα, αµέσως
σπεύσατε να κάνετε τη διόρθωση. Περιµένουµε το Λουτράκι.

Diamonds. Εδώ πέρα κάνετε µια σειρά από τοπικούς οργανι-
σµούς διαχείρισης προορισµού. Στόχος είναι η οργάνωση των

προορισµών; Ας ακούσουµε τι µας λένε οι εργαζόµενοι στον
ΕΟΤ. Μας λένε ότι ο στόχος σας είναι η ανάθεση στη Marketing
Greece των µελετών για καθέναν από αυτούς. Η ιδιωτικοποίηση
της τουριστικής προβολής της Ελλάδας που ξεκινήσατε από τον
ΕΟΤ και τώρα δηµιουργείτε και άλλα πεδία για αναθέσεις των
µελετών προβολής κάθε µιας περιοχής. Βλέπουµε, δηλαδή, ότι
όπου θέλετε τα µαζεύετε σε έναν και όταν έχετε εξασφαλίσει την
ιδιωτικοποίηση για τους πολλούς, τα διαµοιράζετε, για να µπο-
ρούν να είναι πολλές οι µελέτες. 

Όσον αφορά τώρα τα άλλα άρθρα, πρόκειται για ένα έγκληµα
διαρκείας. Εδώ βλέπουµε τη διάλυση της πολεοδοµικής νοµοθε-
σίας όσον αφορά τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα και τις µε-
γάλες µονάδες. Τί κάνετε; Στην ουσία ένα νόµο έχετε για τα
µεγάλα, ότι είναι υπεράνω νόµου. Οι νόµοι είναι µόνο για τους
µικρούς! Για τα σύνθετα τουριστικά είναι υπεράνω νόµων, αυτός
είναι ο νόµος σας.

Θέλουµε να καταγγείλουµε για ακόµη µία φορά τις διαδικα-
σίες ντροπής που έχουν εξελιχθεί σε αυτό το Κοινοβούλιο, την
καταστρατήγηση του Κανονισµού της Βουλής, όπου αυτά τα νο-
µοσχέδια, όπως και αυτό, κατατίθενται µία και δυο και τρεις
µέρες πριν τη συζήτηση στις επιτροπές και µία εβδοµάδα πριν
τη συζήτηση στην Ολοµέλεια. Ο Κανονισµός µιλάει για ένα µήνα
απόσταση. Αυτές οι διαδικασίες που ευτελίζουν την δηµοκρατία
µας σας καλούµε να τις σταµατήσετε. Εφαρµόστε επιτέλους τον
Κανονισµό της Βουλής. Σταµατήστε πλέον τις εξυπηρετήσεις εξ-
πρές, γιατί αυτά βιώνουµε εδώ. 

Είναι προφανές ότι το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Μπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο κατάλογος είναι µα-

κρύς, θα σας παρακαλέσω πάρα πολύ να είστε συνεπείς στον
χρόνο σας, ο οποίος υπενθυµίζω είναι τρία λεπτά.

Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα ξεκινήσω και εγώ µε την τροπολογία για το ναυάγιο της
Ζακύνθου που τόσες αντιδράσεις υπάρχουν από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης. Απάντησε βέβαια επί της ουσίας ο Υπουργός.
Δεν αναφέρεται σε ιδιοκτησιακό καθεστώς της περιοχής.
Άκουσα, επίσης, ότι δίνετε το ναυάγιο στα µεγάλα συµφέροντα.
Εγώ είδα µια πενταµελή επιτροπή διαχείρισης, η οποία πλην του
εκπροσώπου του Υπουργείου, όλοι οι άλλοι είναι εκπρόσωποι
των τοπικών θεσµικών φορέων. Επιµελητήριο, ξενοδόχοι, δήµος,
περιφέρεια. Άρα, ποιος λοιπόν, εκπροσωπεί αυτά τα µεγάλα συµ-
φέροντα, όπως ακούστηκε;

Ο στόχος φυσικά είναι επείγον θέµα. Πρώτον, γιατί πρέπει να
γίνει αναστήλωση, κάθε µέρα διαλύεται. Δεύτερον, πρέπει να
εξασφαλιστεί η ασφαλής πρόσβαση στην περιοχή των επισκε-
πτών. Και τρίτον, δύο χρόνια είναι κλειστή η πρόσβαση µε ό,τι
αυτό σηµαίνει για την τοπική κοινωνία. Άρα, κατά τη γνώµη µου,
όλοι µας πρέπει να στηρίξουµε αυτήν την τροπολογία προς όφε-
λος της τοπικής κοινωνίας. Και στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
όλοι µας γνωρίζουµε ότι πάνω από το 20% του ΑΕΠ της χώρας
µας στηρίζεται στον τουρισµό, σε οµαλές συνθήκες.

Διαχρονικό αίτηµα των τουριστικών επιχειρήσεων είναι µία
συγκεκριµένη στρατηγική που να στοχεύει στην αναβάθµιση του
τουριστικού προϊόντος και να εξασφαλίζει υψηλότερης ποιότη-
τας τουριστικές υπηρεσίες. Αυτό ακριβώς κάνει το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, µε µια εθνική στρατηγική στον τουρισµό. 

Έρχεται σαν συνέχεια της βαθιάς τοµής που έγινε µε το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου για τον καταδυτικό του-
ρισµό, που έβαλε την Ελλάδα για πρώτη φορά στον παγκόσµιο
χάρτη σε σχέση µε τις ειδικές µορφές τουρισµού. Να θυµίσω ότι
στην Αλόννησο έχουµε το πρώτο στην Ελλάδα υποβρύχιο µου-
σείο, το παλαιότερο ναυάγιο στην Ευρώπη, το ναυάγιο της Πε-
ριστέρας, ενώ δροµολογούνται και άλλα καταδυτικά πάρκα στον
δυτικό Παγασητικό και στα νησιά από την περιφέρεια και το
Υπουργείο. 

4420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το παρόν σχέδιο νόµου ακούει ανάγκες της αγοράς, λύνει πρα-
κτικά ζητήµατα που είχαν προνοήσει, αποδεικνύοντας τη σταθερή
προσήλωση της Κυβέρνησης στη δηµιουργία θεσµικού πλαισίου
και κλίµατος φιλικού προς τις επενδύσεις και την επιχειρηµατικό-
τητα. 

Με συγκεκριµένες διαδικασίες, περιοχές που καλύπτουν συγ-
κεκριµένα κριτήρια χαρακτηρίζονται ως Πρότυποι Τουριστικοί
Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρισης. Πρόκειται για περιοχές
που ξεχωρίζουν ήδη για την τουριστική προβολή που έχουν. Οι
πρότυποι τουριστικοί προορισµοί ξεχωρίζουν για τα ιδιαίτερα φυ-
σικά χαρακτηριστικά τους, µπορούν να υποστηρίξουν και ειδικές
µορφές τουρισµού, όπως πρόσβαση ανθρώπων µε αναπηρία,
έχουν άµεση πρόσβαση σε λιµάνια και αεροδρόµια. 

Δίνεται η δυνατότητα σε αναπτυξιακούς οργανισµούς και σε
αναπτυξιακές εταιρείες των ΟΤΑ να λειτουργήσουν ως Οργανι-
σµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού. Οι οργανισµοί
αυτοί λειτουργούν συµβουλευτικά και υποστηρικτικά προς τους
ΟΤΑ και βοηθούν στην υλοποίηση στρατηγικού σχεδίου βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης. Έτσι, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι οι Ορ-
γανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού έχουν την ευε-
λιξία να συνεργάζονται µε ιδιωτικές επιχειρήσεις, µε επιµελητήρια
και µε clusters και µε tour operators, µε αεροπορικές εταιρείες,
ώστε να επιτυγχάνουν καλύτερα αποτελέσµατα διαφήµισης και
προβολής κάθε περιοχής. 

Οι οργανισµοί µπορούν να συστήσουν τοπικό ή περιφερειακό
Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης. Να θυµίσω ότι
για δεκαετίες και µέχρι πρόσφατα δεν διαθέταµε αξιόπιστα συγ-
κεντρωτικά στοιχεία γι’ αυτό που χαρακτηρίζουµε ως «βαριά βιο-
µηχανία» για τον τόπο µας. Πώς µπορεί κάποιος να χαράξει
πολιτική χωρίς να έχει στη διάθεσή του όλα τα δεδοµένα; Είχαµε
µόνο αποσπασµατικά στοιχεία από την Τράπεζα της Ελλάδος, από
τις πύλες εισόδου της χώρας και από τις επαγγελµατικές ενώσεις
τουριστικών επιχειρήσεων. 

Τώρα, πέραν του Παρατηρητηρίου του Υπουργείου Τουρισµού,
αποκτούµε τοπικά και περιφερειακά παρατηρητήρια που θα επι-
τρέπουν να έχουµε αξιόπιστα δεδοµένα, καθοριστικά για να κα-
θορίσουµε την τουριστική πολιτική της χώρας σε βάθος χρόνου
και να λαµβάνουµε στοχευµένα αναπτυξιακά µέτρα, εστιάζοντας
στις τοπικές οικονοµίες. Ένα χρόνιο αίτηµα στη Μαγνησία είναι η
δηµιουργία του Παρατηρητηρίου Τουρισµού Βορείων Σποράδων
και του Παρατηρητηρίου της χερσαίας Μαγνησίας, ακριβώς για
να υπάρχει ένας αξιόπιστος τοπικός µηχανισµός τουριστικής ανά-
πτυξης. 

Με το νοµοσχέδιο µπαίνει συγκεκριµένο πλαίσιο και στις ιαµα-
τικές πηγές, η λειτουργία των οποίων αποτελούσε ένα χρόνιο και
λιµνάζον πρόβληµα. Οι ιαµατικές πηγές συνδέονται µε πολλές
µορφές τουρισµού, όπως είναι γνωστό, όπως ο τουρισµός υγείας,
ευεξίας, τρίτης ηλικίας και αποδίδουν σηµαντικά έσοδα σε άλλες
χώρες. Το θεσµικό πλαίσιο για τις ιαµατικές πηγές εκσυγχρονίζε-
ται, αλλά η διαχείρισή τους εξακολουθεί να παραµένει στους δή-
µους. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µια σειρά από διατάξεις για την
τουριστική ανάπτυξη, επιλύοντας ζητήµατα που απασχολούν τον
τουριστικό κλάδο. Παραδείγµατος χάριν, για τα λεωφορεία ανοι-
χτού τύπου που κάνουν τις περιηγήσεις στις πόλεις δίνονται κίνη-
τρα για ηλεκτροκίνηση για να είναι πιο φιλικά προς το περιβάλλον. 

Μετά την ενίσχυση, παραδείγµατος χάριν, του επαγγέλµατος
του ξεναγού που ξεκίνησε προ διετίας µε τη λειτουργία σχολών
ξεναγών εκτός από την Αθήνα και στην Κέρκυρα και στη Ρόδο, το
νοµοσχέδιο διασφαλίζει επιπλέον το επάγγελµα του ξεναγού. Έτσι
αποτρέπεται µε πρόστιµα κάποιος που δεν διαθέτει άδεια να δου-
λεύει ως ξεναγός και να κάνει και διαφήµιση γι’ αυτό. 

Ο ΕΟΤ και οι υπηρεσίες του αντιµετώπιζαν δυσκολίες διαφήµι-
σης στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Η συνεργασία µε media
shops αναβαθµίζει την τουριστική προβολή και εξασφαλίζει την
προβολή του τουριστικού προϊόντος µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο, αξιοποιώντας πλήρως τα σύγχρονα τεχνολογικά µέσα. 

Οι περιφέρειες της χώρας αποκτούν επιπλέον εργαλεία στην
τουριστική διαφήµιση των περιοχών τους, αφού τους δίνεται η δυ-
νατότητα να συνεργάζονται σε αυτό το επίπεδο µε τον ιδιωτικό
τοµέα. 

Ανοίγουν νέοι δρόµοι για την τουριστική προβολή σε τοπικό
επίπεδο. Για πρώτη φορά στην Ελλάδα αναδεικνύεται ο τουρι-
σµός υπαίθρου -αν µου επιτρέπεται ο όρος- δηλαδή ενώ γνωρί-
ζαµε για τα επισκέψιµα οινοποιεία, τώρα αποδίδονται σήµατα για
επισκέψιµα ελαιοτριβεία, τυροκοµεία, ζυθοποιεία. Περιοχές
όπως η Μαγνησία, αναδεικνύουν το συγκριτικό πλεονέκτηµα
τους. Στο Πήλιο έχουµε την πρώτη πιστοποιηµένη καθετοποι-
ηµένη αγροτουριστική εγκατάσταση στη Θεσσαλία, όπως και το
επισκέψιµο οινοποιείο στη Σκιάθο. 

Το τουριστικό προϊόν της χώρας έχει φτάσει σε τόσο υψηλό
επίπεδο που δεν ανταγωνίζεται µόνο τις γειτονικές χώρες, αλλά
και παγκόσµιους προορισµούς. Άρα, οι παρεχόµενες τουριστικές
υπηρεσίες οφείλουν να είναι τουλάχιστον ισάξιες. Ο τουρίστας
δεν έρχεται στη χώρα µας µόνο για να απολαύσει τον ήλιο και
τη θάλασσα, αλλά µαζί µε αυτό να κάνει κατάδυση, να παίξει
γκολφ, να περιηγηθεί σε µοναδικές περιβαλλοντικές οµορφιές,
µοναδικά ιστορικά και θρησκευτικά µνηµεία και να απολαύσει ει-
κόνες και εµπειρίες που δεν µπορεί πουθενά αλλού στον κόσµο. 

Σε αυτή την απαίτηση του παγκόσµιου τουρίστα, του Έλληνα
επιχειρηµατία και του εργαζόµενου στον τουριστικό κλάδο, το
Υπουργείο Τουρισµού και συνολικά η Κυβέρνηση απαντά µε συγ-
κεκριµένες δράσεις, που ενισχύονται από το Ταµείο Ανάκαµψης
µε 320 εκατοµµύρια ευρώ. Ο τουρισµός είναι κινητήριος δύναµη
για την ελληνική οικονοµία και µε τις νέες ρυθµίσεις παρέχεται,
κατά τη γνώµη µου, η απαραίτητη ώθηση. 

Ευχαριστώ και συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το γε-

γονός των συνεχών πισωγυρισµάτων ερασιτεχνικού τύπου στην
κατάθεση αυτού του νοµοσχεδίου, αποδεικνύει πρώτα από όλα
ότι η Κυβέρνηση δεν έχει στρατηγική για τα θέµατα του τουρι-
σµού, δεν έχει στρατηγική για το τουριστικό προϊόν, δεν έχει κα-
ταθέσει κάποια πρόταση για τη χωροταξική και χωρική
οργάνωση του ελληνικού τουρισµού, όπως και το πώς ο ελληνι-
κός τουρισµός θα απαντήσει στην πρόκληση της µετά COVID
εποχής.

Δεν απαντά και σε άλλα σηµαντικά ζητήµατα του τουρισµού,
όπως το κόστος, το κόστος λειτουργίας και το ενεργειακό κό-
στος, το οποίο έχει εκτιναχθεί, όπως ενηµέρωσα και τον
Υπουργό σε µία επιτροπή, αλλά και στα εργασιακά ζητήµατα,
όπως παραδείγµατος χάριν στο µεγάλο πρόβληµα των διακο-
σίων χιλιάδων εργαζοµένων του τουρισµού και της αναψυχής,
που είναι εκτός των επιδοµάτων µε τις πρόσφατες ρυθµίσεις του
κ. Χατζηδάκη. 

Όµως, σήµερα οι τουριστικές εγκαταστάσεις της χώρας µας
και γενικά η ελληνική οικονοµία, πλήττεται από µία ξέφρενη
κούρσα ακρίβειας για την οποία έχει σηµαντικότατες ευθύνες η
Κυβέρνηση, µιας και έχει αφήσει την αισχροκέρδεια και έχει τρο-
φοδοτήσει την αύξηση της ενέργειας από τον Σεπτέµβρη του
2019. Μειώνεται η κατανάλωση στις τουριστικές επιχειρήσεις
λόγω της εξόδου από τη θερινή περίοδο, αλλά αυξάνεται η επι-
βάρυνση. Έχουµε τουριστικές επιχειρήσεις που τον Αύγουστο,
τον Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο είχαν 2.500 ευρώ, 1.500 ευρώ
και 1.000 ευρώ ρεύµα, όµως η επιβάρυνση παραµένει σταθερή
στα 1.000 ευρώ και θα αυξηθεί, έως τριπλασιασµό, τους επόµε-
νους µήνες. 

Δεν είπε, όµως, τίποτα για τις τουριστικές επιχειρήσεις ο Πρω-
θυπουργός στην οµιλία του στον προϋπολογισµό και αυτό είναι
τραγικό, αν κάποιος µιλάει για την ναυαρχίδα της ανάπτυξης στη
χώρα µας, για το τουριστικό προϊόν. Τίποτα δεν ακούσαµε ούτε
για τους εργαζόµενους ούτε για τους επιχειρηµατίες του τουρι-
σµού και της αναψυχής στον προϋπολογισµό. 

Από την άλλη, στο νοµοσχέδιο αυτό ο τρόπος που νοµοθετείτε
και η σύσταση των οργανισµών διαχείρισης και προβολής, αλλά
και η σύσταση της εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος Α.Ε.»,
όπως η κ. Νοτοπούλου απέδειξε, αποδεικνύει ότι θέλετε να ξε-
φύγετε από την αυτοδιοίκηση, να την βάλετε στην άκρη, να της
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πάρετε τις αρµοδιότητες, να ξεφύγετε από τον δηµοσιονοµικό
έλεγχο, τη διαφάνεια, αλλά και την πιστότητα όσον αφορά τη
διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος και να συγκεντρώσετε τη δια-
χείριση κάπου κεντρικά. Πρακτικά, θέλετε να εξυπηρετήσουµε
αυτό που είναι όλη σας η Κυβέρνηση, «Μαξίµου Α.Ε.» και εξυπη-
ρέτηση των deal. Αυτό κάνει και αυτό το νοµοσχέδιο.

Ορθώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δηµιουργήθηκε ζήτηµα
για την τροπολογία όσον αφορά τις διατάξεις για το ναυάγιο της
Ζακύνθου. Κατατέθηκε νύχτα, την Παρασκευή και µάλιστα υπο-
κρύπτει ξεκάθαρη µεθόδευση για να αποφύγει τη διαβούλευση,
να αποφύγει τον σχολιασµό από τους Βουλευτές και από τους
φορείς και να αποφύγει και την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής, όπως και άλλες διατάξεις στην τροπολογία, ιδιαίτερα αυτές
που αφορούν τις δηµόσιες δασικές εκτάσεις.

Από την πίσω πόρτα, λοιπόν, ο Υπουργός φέρνει µία ρύθµιση
για µια περιοχή στην οποία υπάρχει βούλευµα για κακούργηµα
και δεν λέει τίποτα γι’ αυτό το πρόβληµα. Ποιος έκανε τη διαβού-
λευση, που είπε ο κ. Θεοχάρης; Οι επιτροπές της Βουλής; Οι
Βουλευτές; Η ακρόαση φορέων; Γιατί είπε ότι έγινε διαβούλευση
έξω από τη Βουλή. Αυτό δείχνει πρώτα από όλα ποια άποψη για
τη Βουλή έχει η Νέα Δηµοκρατία. 

Δεύτερον, µας είπε ο Υπουργός ότι δεν έχει εργαλεία το δη-
µόσιο. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, δεν έχει την Κτηµατική Εταιρεία
του Δηµοσίου; Δεν έχει τους δήµους; Γιατί αυτή τη στιγµή έρχε-
στε να αποδηµήσετε εσείς το δηµόσιο λέγοντας ότι δεν έχει ερ-
γαλεία. Αν πράγµατι σας ενδιαφέρουν τα θέµατα του ναυαγίου
-είπατε σας ενδιαφέρουν- γιατί δεν τα φέρετε στις επιτροπές;
Προσωπικά σας ζήτησα να µας πείτε σε µία από τις επιτροπές
έστω τι θέλετε να ρυθµίσετε και εσείς δεν µας λέγατε καν ότι θα
µπει τροπολογία. Το αποκρύψατε. Ήσασταν «σφίγγα» στις επι-
τροπές και αυτό µας κάνει καχύποπτους. Και µας κάνει καχύπο-
πτους γιατί είναι τέτοιο το παρελθόν της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη σε όλα όσα έχει περάσει εναντίον της δηµόσιας πε-
ριουσίας και του δηµοσίου συµφέροντος.

Βάζετε µέσα στη διάταξη, λοιπόν, της τροπολογίας παρέκ-
κλιση των ισχυουσών διατάξεων και δηµιουργείτε µια επιτροπή
για να αναθέτει µελέτες και έργα µε παρεκκλίσεις. Όµως, γιατί
δεν µας έχετε πει ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης για την ει-
σαγγελική πρόταση που ζητάει επέκταση κακουργηµατικών κα-
τηγοριών µε βάση το βούλευµα 1679 του 2020; Διότι καθυστερεί
τεχνηέντως η συµπληρωµατική εισαγγελική πρόταση για τη δια-
τύπωση πρόσθετων κακουργηµάτων για επτά πρόσωπα που
έστησαν την υπόθεση της πώλησης τάχατες στον Εµίρη, στο
Κατάρ και όλα αυτά για τα οποία µας κατηγορούσατε ότι δεν θέ-
λουµε την ανάπτυξη.

Γιατί δεν προχωράει; Γατί στην περιοχή κάποιος πούλησε
χωρίς να έχει, δεκατέσσερις χιλιάδες στρέµµατα που ήταν της
Μητρόπολης, µιας µονής, διακοσίων τουλάχιστον µικροϊδιοκτη-
τών και δηµοτικές εκτάσεις. Γι’ αυτό δεν θα πείτε τίποτα; Δεν θα
µιλήσετε γι’ αυτό; Θα µιλήσετε, δηλαδή, για το ότι δεν έχει αρ-
µοδιότητα η Κτηµατική Εταιρεία του Δηµοσίου στις δηµόσιες
εκτάσεις. Αλήθεια, πόσο επιτελική είναι η Κυβέρνηση αυτή;
Υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα και ασκούνται ποινικές διώξεις για
κακούργηµα στην περιοχή και γι’ αυτό δεν λέει τίποτα η Κυβέρ-
νηση. 

Δεν λέει τίποτα, όµως, και για άλλες περίεργες τροπολογίες,
που δεν µπορώ να υποτιµήσω, κυρία Πρόεδρε. Στο άρθρο 4 για
τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα αυξάνει τη δυνατότητα πώ-
λησης της κατοικίας. Δηλαδή παραβιάζει την αρχή των σύνθετων
τουριστικών και αναδεικνύει σε ισχυρότερο πόλο την κατοικία,
το real estate, και όχι τον τουρισµό. Είναι µια ρύθµιση εις βάρος
του τουριστικού προϊόντος αυτή που έχετε στο άρθρο 4, λέγον-
τας επίσης ότι ο ιδιοκτήτης θα αποσύρει ακίνητα. 

Πείτε µου αλήθεια ποιος είναι ο τρόπος για να αποσύρει κά-
ποιος από την πραγµατικότητα ένα κτήριο, το οποίο µάλιστα
είναι και αυθαίρετο και είναι και παλαιό και δεν έχει και ενεργει-
ακή ασφάλεια. Πώς αποσύρονται κτήρια αν όχι µε την κατεδά-
φιση και την πλήρη αποκατάσταση; 

Είναι φωτογραφική η ρύθµιση, αλλά δεν είναι και εύκολο να
εφαρµοστεί, γιατί έχει σοβαρά προβλήµατα ρύθµισης. Σε κάθε
περίπτωση, ευνοεί το real estate, αλλά δεν ευνοεί τον τουρισµό. 

Το ίδιο και στο άρθρο 5. Το άρθρο 5 πάλι έρχεται να εξυπηρε-
τήσει σύνθετα τουριστικά καταλύµατα βάζοντας µέσα το ζήτηµα
της διάνοιξης οδού σε δηµόσιο δάσος. Ενώ δηλαδή ο νόµος έχει
κατ’ εξαίρεση δεχτεί στα ιδιωτικά δάση να υπάρχουν σύνθετα
τουριστικά, τώρα λέει, εγώ θα εξυπηρετήσω και µε αύξηση συν-
τελεστών -που βάζετε και σε άλλο άρθρο του νοµοσχεδίου- την
κατοικία στα σύνθετα τουριστικά και θα πάρω από το δηµόσιο
έκταση για να κάνω τον δρόµο. Είναι ένα πολύ ευαίσθητο συν-
ταγµατικά ζήτηµα, το οποίο επίτηδες δεν φέρατε στην Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής.

Στο άρθρο 6 έρχεται και αναγνωρίζει το Υπουργείο ως 7% τη
δυνατότητα πρόσθετων χώρων -γιατί όχι 5%; Γιατί όχι 8%- για να
βάλει µέσα υπαίθριες τουριστικές εγκαταστάσεις στους βοηθη-
τικούς χώρους. Μήπως πισίνες στις παραλίες; Μήπως πισίνες
στον αιγιαλό, αυτές για τις οποίες κάνατε τροπολογία µε τους
Βουλευτές σας για να µην κατεδαφιστούν αν έχουν τελεσίδικες
πράξεις κατεδάφισης; Όλα αυτά είναι η Νέα Δηµοκρατία, ερω-
τήµατα που απαιτούν περιβαλλοντική αδειοδότηση και δεν τα
φέρνει. 

Από την άλλη, ζητάει ετήσιο σχέδιο ολοκληρωµένης διαχείρισης
που θα λαµβάνει υπ’ όψιν τα σχέδια διαχείρισης των περιοχών
«NATURA». Ποια σχέδια; Αυτά που έχετε παγώσει; Ανατέθηκαν
17,5 εκατοµµύρια ευρώ µελέτες µε προκήρυξη δική µας εντός του
ΕΣΠΑ και υπογραφές του 2019, έχουν παγώσει και λέτε τώρα ότι
θα τα λαµβάνετε υπ’ όψιν. Αφού δεν τα κάνετε, τα έχετε παγώσει
και έρχεστε στο κεφάλαιο γ’, στις οικοδοµικές διατάξεις, να πείτε
ότι µε προσωπική κρίση των Υπουργών θα εξειδικεύονται πρόσθε-
τες ποιοτικές και ποσοτικές προϋποθέσεις.

Κύριε Υπουργέ, αυτό λέει πρακτικά το εξής: Θα νοµοθετή-
σουµε και στη συνέχεια εσείς θα κάνετε εξαιρέσεις και δεν θα
εφαρµόσετε τον νόµο. Χωρίς κριτήρια, χωρίς προϋποθέσεις είναι
ένα παράθυρο που ακυρώνει τη νοµοθεσία. 

Και έχετε άλλη µία εξυπηρέτηση σύνθετων στο άρθρο 35,
όπου λέτε ότι δεν θα υποβάλλεται αρχιτεκτονική µελέτη, αλλά
δήλωση -αν είναι δυνατόν!- του µηχανικού. 

Στο άρθρο 36 αλλάζετε το είδος των γηπέδων γκολφ για να
πάρουν εξαίρεση και αύξηση όρων δόµησης, όταν εσείς νοµο-
θετήσατε κάτι άλλο πριν από ένα χρόνο. Πόσο άριστοι, τελικά,
είστε; 

Στο άρθρο 37 προσφέρετε στα σύνθετα τουριστικά τους
όρους που έχουν οι οργανωµένοι τουριστικοί υποδοχείς, δηλαδή
την κατ’ εξαίρεση δόµηση εντός του ιδιωτικού δάσους και, µάλι-
στα, για κατοικία. Τους προσφέρετε όρους που έχουµε στις ορ-
γανωµένες περιοχές τουριστικής ανάπτυξης. Όλα αυτά είναι
φωτογραφίες και εξυπηρετήσεις, κύριε Κικίλια. 

Όµως, σε αυτό που δεν απαντάτε, είναι στο σοβαρό πρόβληµα
της ελληνικής οικονοµίας και του ελληνικού τουρισµού. 

Θα καταθέσω δύο λογαριασµούς και κλείνω, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-

πει να κλείσετε σας παρακαλώ πολύ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κατοικία µε 56 ευρώ ρεύµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …έχει για ένα µήνα προσαύξηση 161

ευρώ, τριπλάσια επιβάρυνση, 400% το σύνολο του κόστους και
κατοικία είκοσι επτά τετραγωνικών µέτρων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …µε 76 ευρώ ρεύµα έχει επιβά-
ρυνση 141, 300% στον τελικό λογαριασµό. 

Σε αυτά η καταστροφική Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
δεν απαντάει, ούτε στον ελληνικό τουρισµό, ούτε στα θέµατα της
δηµόσιας υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αντιθέτως, κρύβει δηµόσια έγ-

γραφα. Και έχουν, πράγµατι, εγκληµατικές πολιτικές ευθύνες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γι’ αυτό και πρέπει αυτή η Κυβέρ-

νηση να πέσει το συντοµότερο. 
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
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βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

προειδοποίησα τρεις φορές. Νοµίζω ότι ο απαιτούµενος σεβα-
σµός προς το Προεδρείο -όχι προς το πρόσωπό µου-…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έκλεισα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν κλείσατε, κύριε συ-

νάδελφε. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά σας προειδοποίησα
από την αρχή της συνεδρίασης. Οι συνάδελφοι, που έχουν εγ-
γραφεί, είναι πάρα πολλοί. Αλίµονο αν καθένας παίρνει τόσο
χρόνο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δύο λεπτά πήρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε

Πολάκη! Σας παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κι εγώ σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας παρακαλώ

πάρα πολύ! Το Προεδρείο έχει να κάνει µια δουλειά. Σας παρα-
καλώ λοιπόν!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όλοι υπερέβησαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κανένας δεν υπερέβη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όλοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κανένας, κύριε Πο-

λάκη. Έδωσα ένα λεπτό σε όλους. Ένα λεπτό!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ένα λεπτό και δεκαπέντε δευτερόλεπτα

πήρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Πολάκη, σας πα-

ρακαλώ πάρα πολύ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Καταγράφω τους χρό-

νους.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κι εγώ σας παρακαλώ! Υποτιµάτε τη νοη-

µοσύνη µας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πάρα

πολύ, δεν µπορεί να γίνεται αυτή η υπέρβαση. Δεν το καταλα-
βαίνετε; Πόσες φορές θα το πούµε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, δεν το καταλαβαίνουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εάν δεν το καταλαβαί-

νετε, να µην ανέβετε στο Βήµα, κύριε Πολάκη. Ο χρόνος είναι
επτά λεπτά από τον Κανονισµό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλά, εντάξει. Και οι άλλοι µίλησαν από
δεκαοκτώ λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραίος τρόπος να µι-
λάτε, κύριε Πολάκη. Ευχαριστώ πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραίος τρόπος Βου-

λευτή να µιλάει προς το Προεδρείο.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η ευαισθησία είναι επιλεκτική.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Συντυχάκη, µισό

λεπτό σας παρακαλώ πάρα πολύ.
Κύριε Πολάκη, πού την είδατε την επιλεκτική ευαισθησία; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόσο µίλησαν οι προηγούµενοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πού την είδατε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόσο µίλησαν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλω να πάρετε τον

λόγο ως Βουλευτής και να πείτε πού είδατε αυτή την επιλεκτική
συµπεριφορά. Πείτε µου σας παρακαλώ, σε ποιο Βουλευτή; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αν δείτε τους χρόνους
των προλαλησάντων οµιλητών, θα δείτε ότι κανείς-κανείς!- δεν
µίλησε ακριβώς στο χρόνο που υπήρχε από πάνω. Κανένας! Και
ο πρώτος που βρήκατε να κάνετε τη φασαρία, ήταν ο κ. Φάµελ-
λος, ο οποίος σταµάτησε αντί για τα επτά λεπτά στα οκτώ λεπτά
και είκοσι δευτερόλεπτα. Εδώ ήµουν και το έβλεπα. Είναι, λοιπόν,
έγκληµα καθοσιώσεως το ένα λεπτό και είκοσι δευτερόλεπτα.
Για το όνοµα του Ιησού Χριστού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Λοιπόν, για το όνοµα
του Ιησού Χριστού που αναφερθήκατε, κύριε Πολάκη, θα σας
αναφέρω αµέσως τους χρόνους για να τελειώσει αυτή η ιστορία.
Ο κ. Χειµάρας που ήταν ειδικός εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρα-
τία µίλησε δεκαπέντε λεπτά και σαράντα δύο δευτερόλεπτα. Η

κ. Νοτοπούλου από το δικό σας κόµµα µίλησε είκοσι λεπτά και
τριάντα δύο δευτερόλεπτα. Ο κ. Φραγγίδης µίλησε δεκαεννέα
λεπτά. Ο κ. Κατσώτης µίλησε δεκαεπτά λεπτά και πενήντα επτά
δευτερόλεπτα. Ο κ. Βιλιάρδος µίλησε είκοσι λεπτά και ο κ. Αρ-
σένης µίλησε δεκαεννέα λεπτά και σαράντα εννέα δευτερόλε-
πτα. Ο πρώτος οµιλητής…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε µε λίγο σας

παρακαλώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Άρα, έχουν πάρει και

από τη δευτερολογία τους, κύριε Πολάκη. Είστε και παλιός κοι-
νοβουλευτικός.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, µην µου ξαναµιλήσατε, ειδικά εµένα,
για επιλεκτική ευαισθησία. Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

Ο προηγούµενος Βουλευτής, ο κ. Λιούπης, µίλησε µόλις οκτώ
λεπτά και είπα ότι υπάρχει ανοχή, αλλά σας παρακαλώ πάρα
πολύ έχουµε µεγάλο κατάλογο, ο χρόνος είναι επτά λεπτά, προ-
σπαθήστε να τον τηρήσετε και θα έχετε και την ανοχή από το
Προεδρείο.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, δεν θέλω να το ξανακούσω αυτό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι γνωστό σε όλους ότι η πε-

ριβόητη τουριστική ανάπτυξη ανθίζει σε συνθήκες υπερεκµετάλ-
λευσης των εργαζοµένων στον τουρισµό - επισιτισµό σε βάρος
των αυτοαπασχολούµενων µικροκαταλυµατιών, των ελεύθερων
επαγγελµατιών, ποντάροντας, επίσης, στην υποβάθµιση των δη-
µόσιων τουριστικών σχολών, στην παραγωγή του αυριανού ερ-
γατικού δυναµικού ως φθηνή εργατική δύναµη χωρίς δικαιώ-
µατα, επιδόµατα και µισθούς πείνας. 

Όταν το νοµοσχέδιο αναφέρεται στη σε βάθος µελέτη της του-
ριστικής αγοράς, τη σύσταση Οργανισµών Διαχείρισης και Προ-
ώθησης Προορισµού, για Τοπικό Περιφερειακό Παρατηρητήριο
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης εννοεί η Κυβέρνηση τις νέες
επιχειρηµατικές επενδύσεις υψηλής προστιθέµενης αξίας, ασφα-
λής πρόβλεψη µελλοντικών τάσεων, κρατική χρηµατοδότηση
στην προβολή του τουριστικού προϊόντος, όπως το αποκαλείτε.
Τα δίνετε όλα για ακόµα µεγαλύτερη ένταση της εκµετάλλευσης
των εργαζοµένων, συγχωνεύσεις και εξαγορές τουριστικών µο-
νάδων, συγκέντρωση της τουριστικής πίτας σε ακόµη λιγότερα
επιχειρηµατικά χέρια και tour operators. Όλα όσα σχεδιάζετε, πε-
ριστρέφονται γύρω από το κίνητρο του καπιταλισµού, το καπιτα-
λιστικό κέρδος, τον πλουτισµό. 

Ο απολογισµός της τουριστικής κίνησης για τη φετινή σεζόν
προσεγγίζει τους αριθµούς ρεκόρ που καταγράφηκαν το 2019.
Για παράδειγµα, οι εισπράξεις στην Κρήτη ξεπερνούν τα 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έναντι 930 εκατοµµυρίων ευρώ για το 2020.
Γέµισαν, δηλαδή, τα σεντούκια των µεγαλοξενοδόχων. 

Δεν είναι, όµως, για όλους ίδια, όπως δεν είναι για όλους ίδια
η τουριστική βιώσιµη ανάπτυξη που επικαλείστε µε το νοµοσχέ-
διο. Και αναρωτιέται κάποιος: Πού είναι το τουριστικό θαύµα; Τα
δισεκατοµµύρια ευρώ που τσέπωσαν µέσα στην κρίση, που γι’
αυτούς ήταν η χρυσή εποχή, τα επένδυσαν σε τετράστερα και
πεντάστερα ξενοδοχεία απολαµβάνοντας ευνοϊκές ρυθµίσεις του
δηµοσίου µε φοροαπαλλαγές και εισφοροαπαλλαγές, νέα προ-
κλητικά κίνητρα, πακτωλό εκατοµµυρίων ευρώ για τσάµπα του-
ριστική προβολή από Υπουργεία, πόρους των περιφερειών και
δήµων από κοινοτική χρηµατοδότηση. Αµέτρητος κατάλογος
προνοµίων και διευκολύνσεων! 

Αυτοί οι νέοι Οργανισµοί Διαχείρισης που προβλέπονται, όπως
και το Παρατηρητήριο, οι νέες αρµοδιότητες που παραχωρούν-
ται στους ΟΤΑ, θα ενισχύσουν αυτούς τους επιχειρηµατικούς
στόχους για νέα κέρδη. 

Τέτοιο ρόλο αναλαµβάνουν οι νέοι Αναπτυξιακοί Οργανισµοί
Ανώνυµες Εταιρείες των ΟΤΑ προκειµένου να αξιοποιηθούν ως
µέσο προβολής και προώθησης του τουριστικού προϊόντος µε
χρήµατα των δηµοτών, για να αποκτήσουν πρόσβαση σε περιο-
χές και δηµοτικές περιουσίες. Οι Αναπτυξιακοί Οργανισµοί θα
δραστηριοποιούνται σε ρόλο µικρών ΕΟΤ, ανωνύµων εταιρειών,
για να υπηρετήσουν την καπιταλιστική ανάπτυξη, την ανταγωνι-
στικότητα και τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων, την προ-
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βολή και προώθηση του τουριστικού προϊόντος. 
Οι ίδιες οι περιφέρειες και οι δήµοι αναλαµβάνουν ρόλο δια-

σφάλισης του γνωστού τουριστικού brand name και τον ασφαλή
προορισµό ως διαφηµιστικό ατού και όχι ως πραγµατικότητα,
συµβαδίζοντας µε τους σχεδιασµούς του τουριστικού κεφα-
λαίου. Εξ ου και η πρόβλεψη για Σύµπραξη Δηµόσιου και Ιδιωτι-
κού Τοµέα στο επίπεδο της τοπικής και περιφερειακής
διοίκησης, αντίστοιχη µε αυτή που ήδη διαθέτει και ο ΕΟΤ µε
στόχο την προβολή του ελληνικού τουριστικού προϊόντος µέσω
δράσεων συνδιαφήµισης, συµπαραγωγής, όπως λέει το νοµο-
σχέδιο, δηλαδή µε χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Οι ρυθµίσεις αυτές έρχονται σε συνέχεια της εκχώρησης το
2020 και µε τη βούλα στους επιχειρηµατικούς οµίλους αρµοδιο-
τήτων του ΕΟΤ. Εδραιώσατε τον ρόλο της «Marketing Greece»
και του ΣΕΤΕ ως κύριου µοχλού της τουριστικής προβολής της
χώρας µας στο εξωτερικό µε χρηµατοδότηση του ελληνικού δη-
µοσίου. Για παράδειγµα, η Περιφέρεια Κρήτης έδωσε για το
2021 ένα εκατοµµύριο ευρώ από ίδιους πόρους, εκτός από τη
χρηµατοδότηση µέσω ΕΣΠΑ 2014-2020. Για το 2022 θα δοθούν
για την τουριστική προβολή άλλα τόσα περίπου από ίδιους πό-
ρους, συν όσα ενταχθούν στο ΕΣΠΑ. Εκατοµµύρια, δηλαδή,
ευρώ για παρασιτικές δαπάνες που αποτελούν πρόκληση, ενώ
λαός περνά τα πάνδεινα, ενώ για την υγεία, την παιδεία, την πρό-
νοια πέφτει άγριο τσεκούρι. 

Αντίθετα, όταν οι εργαζόµενοι παλεύουν για τη βελτίωση της
ζωής τους, η σιωπή της Κυβέρνησης είναι εκκωφαντική, όπως
προκλητικά εκκωφαντική είναι η σιωπή της για την επίλυση προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζουν οι δηµόσιες τουριστικές σχολές
και οι σπουδαστές. Τι για αναβάθµιση της τουριστικής εκπαίδευ-
σης µας λέτε, τι για διασφάλιση του δηµόσιου χαρακτήρα των
σχολών µας λέτε. Απορώ, όµως, σε ποιους απευθύνεστε. Την
ίδια στιγµή, όµως, αρνείστε να δώσετε λύσεις στα συσσωρευ-
µένα προβλήµατα των δηµόσιων τουριστικών σχολών -όπως η
Τουριστική Σχολή Αγίου Νικολάου, το Δηµόσιο ΙΕΚ Ηρακλείου
στο Κοκκίνη Χάνι- δηµιουργώντας συνθήκες αποκλεισµού των
σπουδαστών από την εκπαιδευτική διαδικασία µε πάρα πολλούς
τρόπους, αλλά και την υποβάθµιση των δηµόσιων σχολών προς
χάριν των ιδιωτικών ΙΕΚ και των κολλεγίων. 

Πιο ειδικά, έχουν περάσει τρεις µήνες από τον σεισµό στην
Κρήτη, όπου το κτήριο στο ξενοδοχείο «ΗΛΙΟΣ» στη Χερσόνησο,
το κτήριο του πρώην «ΞΕΝΙΑ», όπου στεγάζεται το ΙΕΚ, χαρακτη-
ρίστηκε κίτρινο, δηλαδή ακατάλληλο. Το κτήριο ήταν και πριν τον
σεισµό ετοιµόρροπο. Το συντηρούσαν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µε
το φιλότιµο τους και µε ό,τι µέσα διέθεταν. Μέχρι σήµερα δεν
έχει γίνει απολύτως τίποτε για τη µετεγκατάσταση του µε κατ’
εξαίρεση διαδικασίες όπως επιβάλλεται. 

Το πρόβληµα στέγης, όµως, έχει αλυσιδωτές συνέπειες και
στα µορφωτικά δικαιώµατα των σπουδαστών, οι οποίοι για µια
ακόµη χρονιά αναγκάζονται να παρακολουθήσουν τα µαθήµατά
τους διαδικτυακά. 

Οι σπουδαστές, δηλαδή, µαθαίνουν ζαχαροπλαστική και µα-
γειρική µέσω τηλεκπαίδευσης και δεν ντρέπεστε καθόλου. Οι
σπουδαστές θα ολοκληρώσουν τις σπουδές τους χωρίς να έχουν
µπει ποτέ σε εργαστήριο. Και την προηγούµενη χρονιά τα µαθή-
µατα πραγµατοποιούνταν µε τηλεκπαίδευση µε αποτέλεσµα να
κάνουν την πρακτική τους χωρίς εξάσκηση βασικών δεξιοτήτων. 

Αυτό άραγε συνιστά αναβάθµιση των σπουδών; Εάν προσθέ-
σουµε τις ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό, εάν προσθέσουµε
τις άθλιες υποδοµές, την άθλια υλικοτεχνική υποδοµή, τα ανε-
παρκή αναλώσιµα, την έλλειψη βιβλίων, τότε πραγµατικά δεν µι-
λάµε για αναβάθµιση, αλλά για συνειδητή υποβάθµιση. 

Πίσω, λοιπόν, από τα ωραία λόγια περί αναβάθµισης είναι η
σκληρή και κακοπληρωµένη δουλειά χωρίς κανένα ουσιαστικό
όφελος σε γνώσεις και εµπειρία γύρω από το αντικείµενο των
σπουδών. 

Η µηνιαία αµοιβή των σπουδαστών ανέρχεται στο ποσό των
490 ευρώ, που µοιάζει πιο πολύ µε χαρτζιλίκι παρά µε µισθό, ενώ
δεν ασφαλίζονται παρά µόνο για το κλάδο του ατυχήµατος. Και
µην µου πείτε για το ΣΕΠΕ το οποίο περνά στη χάση και στη φέξη
και πολλές φορές είναι και µιληµένοι αρκετοί από αυτούς. 

Οι σπουδαστές µετατρέπονται σε παιδιά για όλες τις δουλειές.

Η πρακτική άσκηση για πολλούς µεταφράζεται σε ένα ατέλειωτο
γυάλισµα µαχαιροπίρουνων ή σε καθάρισµα πατάτας.

Και ολοκληρώνω µε τη χείριστη αντιµετώπιση της Σχολής Του-
ριστικών Επαγγελµάτων Αγίου Νικολάου που είναι αποτέλεσµα
της απαξίωσης και υποβάθµισης της δηµόσιας τουριστικής εκ-
παίδευσης. Η ανακοίνωση για επέκταση σε τετραετή των τριετών
προγραµµάτων των ΑΣΤΕ µε κοινή υπουργική απόφαση στις 30-
12-2020 έγινε λίγες µέρες πριν την έναρξη των µαθηµάτων και
οι σπουδαστές της ΑΣΤΕΚ που πέρυσι ήταν τριετείς είχαν ήδη
έρθει στον Άγιο Νικόλαο, νοίκιασαν σπίτι, έκαναν όλα τα έξοδα
που αυτό συνεπάγεται και περίµεναν να ξεκινήσει το τέταρτο
έτος φοίτησης. Και ωστόσο, λίγες µέρες πριν την έναρξη των µα-
θηµάτων, τους ανακοινώθηκε ότι τροποποιήθηκε το πρόγραµµα
σπουδών και ότι οι εγγεγραµµένοι φοιτητές θα παρακολουθούν
το πρόγραµµα που ίσχυε πριν την κοινή υπουργική απόφαση.
Αυτές είναι οι αποφάσεις της Κυβέρνησης που υποβαθµίζουν
τουριστικές σχολές. 

Επίσης δεν διαθέτουν υποδοµές. Δεν διατίθεται στέγαση και
σίτιση των σπουδαστών µε αποτέλεσµα δυσβάσταχτο κόστος για
τους σπουδαστές-παιδιά των λαϊκών οικογενειών. 

Με όλα αυτά, λοιπόν, σας καλούµε να προχωρήσετε σε άµεση
επίλυση των προβληµάτων. Παρά το γεγονός ότι το ΚΚΕ έχει κα-
ταθέσει ερωτήσεις κι έχουµε προχωρήσει σε επίκαιρες ερωτή-
σεις, οι απαντήσεις είναι απαξιωτικές όχι µόνο για το ΚΚΕ, αλλά
και για τους ίδιους τους σπουδαστές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το

Κίνηµα Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Θα είµαι στον χρόνο µου. Μην ανησυχείτε. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, ο τρόπος διαχείρισης της τροπολο-

γίας για τη Ζάκυνθο ανέδειξε για µια ακόµη φορά την κατευθυν-
τήρια γραµµή σας στην αντιµετώπιση των προβληµάτων και στον
σχεδιασµό της πολιτικής. Δεν θα τοποθετηθώ επί της ουσίας
γιατί τοποθετήθηκε ο εισηγητής µας και προφανώς καταψηφί-
ζουµε. 

Τον Ιούνιο το φέρατε ως άρθρο, το αποσύρατε εν συνεχεία,
εξαιτίας των αντιδράσεων προφανώς και το επαναφέρετε ως
τροπολογία για να µην γίνει αντικείµενο ευρύτερης αντιπαράθε-
σης και συζήτησης. Και δεν κάνατε τον κόπο να µας εξηγήσετε
γιατί όλη αυτή η σκηνοθεσία. Θα σας το πω εγώ: Γιατί θέλετε και
τον σκύλο χορτάτο και την πίτα ολόκληρη. Και το κόστος να µην
υποστεί η Κυβέρνηση και αυτό που θέλει να υπηρετήσει, να το
πετύχει. Τώρα, τι είναι αυτό που θέλει να υπηρετήσει, είναι ένα
ζητούµενο. 

Μέχρι τώρα, λοιπόν, επανειληµµένα από αυτό το Βήµα έχω κα-
τηγορήσει την Κυβέρνηση για κακή νοµοθέτηση. Τώρα προχω-
ρείτε σε ένα ανώτερο επίπεδο, στην πονηρία στη νοµοθέτηση.
Ξεχνάτε µόνο ένα πράγµα, ότι δεν είµαστε στη συγκυρία της
νίκης σας και της αυτάρκειας σας. Μετά από δύο χρόνια, µετά
από το µισό της θητείας σας, τα χρόνια της αθωότητας έχουν
παρέλθει για την Κυβέρνηση και καλό θα είναι από εδώ και πέρα
κάθε πράξη σας να έχει επαρκή αιτιολόγηση και να υπακούει
στους απαράβατους κοινοβουλευτικούς κανόνες. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα του νοµοσχεδίου είναι φανερό ότι στην
πατρίδα µας το τουριστικό προϊόν συντίθεται µε τα ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά για κάθε περιφέρεια, τον πολιτισµό της, την ιστορία
της, την κληρονοµιά της, το ανεπανάληπτο περιβάλλον της, το
διατροφικό πρότυπό της, µια απίστευτη ποικιλία στις αξίες, στη
γλώσσα, στη γεωγραφία, στη θάλασσα, στα βουνά, στις κοιλά-
δες, στα περάσµατα, στην ιστορία που φωνάζει, σε κάθε σπιθαµή
αυτής της χώρας. 

Αυτός ο τόπος δεν αναπτύσσεται µε κεντρικές αποφάσεις, δεν
αναπτύσσεται µε ισοπεδωτικές λογικές, δεν αναπτύσσεται µε
συγκεντρωτικά µοντέλα. Η ευρωπαϊκή εµπειρία είναι φανερή.
Μας αρέσει όλων να µιλάµε γι’ αυτήν και να αναφερόµαστε. Κά-
ποιος που πάει ένα ταξίδι στη Σκωτία, αποκλείεται να µην πάει
στα κάστρα. Κάποιος που πάει ένα ταξίδι στη Γερµανία, αποκλεί-
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εται να µην πάει στις µεσαιωνικές της δοµές. Κάποιος που πάει
ένα ταξίδι στην Ιταλία, αποκλείετε να µην πάει στις κατακόµβες.
Και κάποιος που πάει στην Ελβετία, αποκλείεται να µην πάει στις
λίµνες της. Αυτή η γεωγραφία της Ευρώπης ανέδειξε την ανάγκη
της Ευρώπης των περιφερειών και των πόλεων που τέθηκε ως
βασικός στόχος από την Λισαβόνα κιόλας από τη δεκαετία του
�90. 

Εµείς, λοιπόν, ας πάρουµε για παράδειγµα την Πελοπόννησο
και ας ξεκινήσουµε στο τόξο που ξεκινάει από την Ολυµπία, κα-
τεβαίνει στην Αρχαία Μεσσήνη, περνάει από τον Μυστρά και
φτάνει στη Μονεµβασιά. Αυτή η περιφέρεια θα πρέπει να απο-
κτήσει ονοµατεπώνυµο ουσιαστικό από κάθε άποψη, να χαρα-
κτηρίζεται σε ευρωπαϊκό και σε παγκόσµιο επίπεδο µε το
συγκεκριµένο προϊόν που παράγει και που προβάλλει και που
δίνει τη δυνατότητα του ανταγωνισµού και που φέρνει τον ποι-
οτικό τουρισµό και που αναπτύσσει τις παραγωγικές δυνάµεις
σε κάθε περιοχή γύρω από τους αναπτυξιακούς της πόλους. 

Θα µου πείτε: «Το κάνατε εσείς;». Δεν το κάναµε κάτι σπερµα-
τικά στα πλαίσια του δηµοκρατικού προγραµµατισµού. Μιλήσαµε
για καλάθι προϊόντων, µιλήσαµε για περιφερειακές συµπράξεις,
µιλήσαµε για δηµοτικές αγορές, µιλήσαµε για µεγάλες τοπικές
περιφερειακές αγορές, µιλήσαµε για πάρα πολλά πράγµατα, τα
θεσµοθετήσαµε, δεν υλοποιήθηκαν στην πράξη πολλά από αυτά
και κάποια που ξεκίνησαν, έµειναν στη µέση. 

Η ασυνέχεια του κράτους είναι η µόνιµη πληγή για την πολιτική
ζωή αυτής της χώρας, γιατί ό,τι θεσµοθετείται και είναι προοδευ-
τικό και είναι σηµαντικό και είναι σωστό δεν εφαρµόζεται, είτε
από την ίδια την κυβέρνηση -για να πάρω την ευθύνη- είτε από
τις µετέπειτα κυβερνήσεις που πρέπει να ξαναρχίσουν από την
αρχή να φτιάχνουν τους θεσµούς. Αυτό είναι απαράδεκτο. Και
είναι απαράδεκτο διότι οδηγεί ένα βήµα µπρος και τρία-τέσσερα
βήµατα πίσω. Ενώ θα έπρεπε να οδηγήσει µε µεγάλη ταχύτητα
στη σηµερινή εποχή σε ένα άλλο πρότυπο, σε έναν άλλο δηµο-
κρατικό προγραµµατισµό. 

Μιλάµε σήµερα για τον τουρισµό και την περιφερειακή ανά-
πτυξη τη στιγµή που ένας ξένος βλέπει, παραδείγµατος χάριν,
τη θνησιµότητα στα νοσοκοµεία µας τώρα µε τον COVID να είναι
57% στην Αθήνα, 66% στη Θεσσαλονίκη και 70% στην επαρχία.
Ρωτώ: Εάν το Νοσοκοµείο της Ρόδου δεν µπορεί να αποκτήσει
αυτό που πρέπει να αποκτήσει γιατί να έχει ποιοτικό τουρισµό
το νησί; 

Τι έκανε η Κυβέρνηση εσωτερικά για να µπορέσει να δώσει τη
δυνατότητα σε κάθε περιφέρεια να αποκαταστήσει τις αναγκαίες
εκείνες δοµές που θα στήσουν το τουριστικό προϊόν µε όλες του
τις διαστάσεις σαν ένα πραγµατικά ανταγωνιστικό και σηµαντικό
προϊόν µε ονοµατεπώνυµο;

Είναι η θεµελιώδης διαφορά ανάµεσα στο συγκεντρωτικό µον-
τέλο διακυβέρνησης και στο αποκεντρωµένο µοντέλο που εµείς
πιστεύουµε ότι είναι η µόνη σωτηρία και για την ανάπτυξη της
χώρας. 

Είναι η µεγάλη διαφορά, όχι γιατί διαφωνούµε µε τον πρότυπο
τουριστικό προορισµό ολοκληρωµένης διαχείρισης, όχι γιατί δια-
φωνούµε µε την ίδρυση οργανισµών διαχείρισης και προώθησης
προορισµού, όχι γιατί διαφωνούµε µε τη σύσταση παρατηρητη-
ρίου βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης, ή µε τη σύσταση της ανώ-
νυµης εταιρείας για ιαµατικές πηγές, αλλά γιατί θεωρούµε ότι ο
τρόπος που τα νοµοθετείτε, είναι ακριβώς ότι µεταφέρεστε απλά
σε ένα συγκεντρωτικό µοντέλο διακυβέρνησης: Από τις επιµέ-
ρους αποσπασµατικές πολιτικές που µας συνηθίσατε µέχρι
τώρα, προχωράτε σε µια θεσµολαγνεία ενός κεντρικού κράτους
που απλά θέλει να ελέγξει τους πόρους και την εφαρµογή τους,
την απόδοσή τους. 

Γιατί στις ιαµατικές πηγές θα µπει όποιος θέλει και όποιος δεν
θέλει, µπορεί να µείνει έξω από την κατανοµή και γιατί δεν υπάρ-
χει εκ των προτέρων –το είπαµε στον προϋπολογισµό- ένας πε-
ριφερειακός προϋπολογισµός που να δίνει τη δυνατότητα, κύριε
Θεοχάρη, σε όλες τις περιοχές της χώρας, να έχουν τους δικούς
τους πόρους, για να αναπτύξουν το προϊόν, όπως αυτές νοµί-
ζουν. Και γιατί οι τουριστικές µονάδες και οι τουριστικές δυνά-
µεις σε κάθε περιοχή έχουν όλη τη δυνατότητα και είναι πολύ
προωθηµένες, -πιο προωθηµένες, συνήθως, από τις κυβερνήσεις

µας-, για να µπορούν να αναπτύξουν αυτό το προϊόν και δεν τους
δίνουµε τη δυνατότητα ούτε διοικητικά ούτε οικονοµικά να ασκή-
σουν αυτήν την τουριστική πολιτική. 

Αυτή, λοιπόν, η θεσµολαγνεία, δεν έχει ουσιώδες περιεχόµενο.
Και µας φέρνετε εµάς στη δύσκολη θέση να πούµε ότι, προφα-
νώς, θα ψηφίσουµε µια θεσµική διάρθρωση που είναι αναγκαία,
καθώς συνήθως βλέπουµε αυτούς τους φορείς να είναι και λίγο
επικαλυπτόµενοι µεταξύ τους. Δεν µπορώ να εξηγήσω, όµως,
γιατί δεν δίνεται η δυνατότητα σε κάθε περιφερειακή διοίκηση,
σε κάθε περιφερειακή αυτοδιοίκηση και σε κάθε δήµο ξεχωριστά
εκ των προτέρων, µε σχεδιασµένους πόρους να αναπτύξουν
αυτή την πολιτική. 

Γιατί υπάρχει και η λογική του συγκεντρωτικού κράτους που
τη θεωρούν µερικοί προοδευτική, ότι, δηλαδή, έχουµε ένα πα-
κέτο που πρέπει να αξιοποιηθεί γρήγορα, να πάνε γρήγορα οι
πόροι, να τους πάρουν αυτοί που πρέπει να τους πάρουν, διότι
µπορούν να κάνουν ξένες ή µεγάλες επενδύσεις και τελείωσε η
ιστορία της ανάπτυξης. Δεν τελείωσε, πάει ανάποδα η ανάπτυξη
αυτή. Γιατί δεν είναι γραµµική η εξέλιξη των πραγµάτων, αγαπη-
τοί συνάδελφοι. Η εξέλιξη των πραγµάτων είναι πολύ σύνθετη
και η Ελλάδα παραείναι πλούσια σε πηγές και δυνάµεις, για να
αντέξει ένα τέτοιον συγκεντρωτισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αλεξοπούλου από την Ελ-
ληνική Λύση. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έρχεται σε µία πολύ κρίσιµη συγκυ-
ρία για τον ελληνικό τουρισµό. Αν και ο τουρισµός µας παρου-
σίασε µία ελαφριά ανάκαµψη το 2021 σε σχέση µε την
προηγούµενη χρονιά, απέχοντας πάντως πολύ από το επίπεδο
της προ πανδηµίας εποχής, εντούτοις, οι νέες µεταλλάξεις του
κορωνοϊού µπορούν να υπονοµεύσουν κάθε σχέδιο ανάπτυξης
και κάθε καλή, ενδεχοµένως, βούληση. Και γι’ αυτό, την πλήρη
ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση, γιατί στο τρίτο και στο τέταρτο
κύµα της πανδηµίας δεν κατάφερε να χειριστεί καθόλου καλά
την κατάσταση. 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι το νοµοσχέδιο έχει καθαρά ανα-
πτυξιακό πρόσηµο και ειδικότερα, στοχεύει στην περαιτέρω ανά-
πτυξη του ιαµατικού τουρισµού. Αποτελεί ειρωνεία, λοιπόν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι µόλις πριν από µε-
ρικές µέρες καταθέσαµε ερώτηση προς τους Υπουργούς Τουρι-
σµού και Περιβάλλοντος σχετικά µε την ανάγκη άµεσης
καταγραφής των ιαµατικών πηγών της χώρας, στις οποίες και
κατά βάση στηρίζεται ο ιαµατικός ή εναλλακτικός µας τουρισµός. 

Έλεγα, συγκεκριµένα, ότι, αν και η Ελλάδα διαθέτει περίπου
επτακόσιες ιαµατικές και µεταλλικές πηγές που βρίσκονται, µά-
λιστα, σε γεωγραφικές τοποθεσίες ιδιαίτερου φυσικού κάλλους,
παρ’ όλα αυτά, πολλές δεν είναι καν προσβάσιµες απ’ το κοινό,
ενώ οι αξιοποιηµένες και επισκέψιµες είναι µόλις περί τις διακό-
σιες, δηλαδή, ούτε το ένα τρίτο από αυτές και µάλιστα, πάρα
πολλές δεν έχουν ούτε καν καταγραφεί και αναγνωριστεί επί-
σηµα από το κράτος. 

Έχουµε για παράδειγµα, στο Μεσολόγγι µε τις ιαµατικές
πηγές της λιµνοθάλασσάς του, µε την ιαµατική λάσπη του που
έχει κάνει θαύµατα, αλλά και αλλού, όπως έδειξαν επιστηµονικές
έρευνες, τις ιδανικές συνθήκες για την ανάπτυξη τέτοιου τύπου
τουρισµού. Πού είναι η αξιοποίηση αυτών των φυσικών υποδο-
µών που έχουµε ως χώρα;

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ένα ρητό που έγραφαν οι αρχαίοι µας
πρόγονοι εκεί που υπήρχαν θεραπευτικά νερά: «�ριστον µ�ν
�δωρ». Έγραφαν και εννοούσαν πολλά µε αυτό. Ας ακολουθή-
σουµε τα χνάρια τους. Ρωτώ, λοιπόν, εύλογα: Είναι σοβαρή η κα-
τάσταση αυτή; Να µιλάµε, δηλαδή, για βιώσιµο τουριστικό
προϊόν -όπως χαρακτηριστικά λέει το Υπουργείο- ενώ την ίδια
ώρα δεν γνωρίζουµε πόσες και πού ακριβώς διαθέτουµε ιαµατι-
κές πηγές ως χώρα και η µεγάλη πλειοψηφία όσων γνωρίζουµε,
παραµένει αναξιοποίητη;

Θα συµφωνήσετε, ασφαλώς, µαζί µου ότι δεν µπορούµε να µι-
λάµε σοβαρά για ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού, όταν δεν
έχουµε κάνει ακόµα το πρώτο βήµα που δεν είναι παρά η κατα-
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γραφή και η αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών της πατρίδας µας.
Φυσικά, περιµένω µε ενδιαφέρον τις απαντήσεις των κύριων
Υπουργών στην ερώτησή µας. 

Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, δεν τα λέω µε σκωπτική διάθεση. Τα
λέω επειδή έχουµε ασχοληθεί µε το ζήτηµα του ιαµατικού του-
ρισµού και έχουµε καταθέσει, εκτός από τις ερωτήσεις του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου και σχετικές προτάσεις για την ανάπτυξη
αυτού του είδους τουρισµού, όπως και για τη σύνδεσή του µε τα
προβλήµατα και τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρίες. 

Και θα ήθελα εδώ να πω ορισµένα πράγµατα και γι’ αυτό το
κρίσιµο σίγουρα ζήτηµα, επειδή, δυστυχώς, είναι χρόνια ολό-
κληρα που προκλητικά αγνοείται. Βέβαια, έγινε κάποιο βήµα,
αλλά δεν είναι αρκετό. Λέµε για ανάπτυξη του τουρισµού µας,
αλλά πέρα από προβλέψεις στα διάφορα νοµοσχέδια για τα
ΑΜΕΑ, δεν γίνεται τίποτα έµπρακτα για το δικαίωµα αυτών των
συνανθρώπων µας στον τουρισµό, ιαµατικό και µη. Κύρια προ-
βλήµατα γι’ αυτούς τους ανθρώπους, όπως η προσβασιµότητα,
µένουν στα χαρτιά και τους εµποδίζουν να απολαύσουν την
οµορφιά του φυσικού µας πλούτου. 

Επίσης, η Ελληνική Λύση, ο Κυριάκος Βελόπουλος, είναι το µο-
ναδικό πολιτικό κόµµα που µε το πρόγραµµά του αφιερώνει δε-
κάδες -χωρίς υπερβολή- σελίδες στον εναλλακτικό τουρισµό και
θα έπρεπε να τις λάβει υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση, διότι ο σκοπός
του κόµµατός µας είναι η βελτίωση των συνθηκών της ζωής για
όλους µας, για κάθε Ελληνίδα και Έλληνα. 

Δεν θα έπρεπε, άραγε, να προωθήσουµε ως χώρα την ανά-
πτυξη του θρησκευτικού και προσκυνηµατικού τουρισµού; Είναι
ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας και το προτείνουµε
στο πρόγραµµά µας. 

Το ίδιο ισχύει και για τον λεγόµενο αγροτικό τουρισµό που,
µάλιστα, συνδέεται άµεσα µε αυτό που έχει άµεση ανάγκη η οι-
κονοµία µας, δηλαδή, µε την πρωτογενή ανάπτυξη της ελληνικής
περιφέρειας. Σ’ αυτό το ευλογηµένο µέρος που έχει τα πάντα,
είναι παράδοξο, λοιπόν, ότι τόσα χρόνια δεν έχουν γίνει τα αυ-
τονόητα.

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε µια σύντοµη παρένθεση, ένα πα-
ράδειγµα. Χώρες, όπως η Γερµανία, που έχουν δέκα είδη βοτά-
νων, τα εκµεταλλεύονται προς όφελος της οικονοµίας τους και
πολύ καλά κάνουν. Η Ελλάδα µας, ο ευλογηµένος τόπος που
έλεγα, έχει τρεις χιλιάδες βότανα. Δεν θα έπρεπε να έρχονται οι
ξένοι στις µονάδες µας, για να θαυµάσουν και να µείνουν έκθαµ-
βοι µε αυτόν τον πλούτο; 

Το ίδιο ισχύει και µε τον γαστρονοµικό τουρισµό που θα µπο-
ρούσε και αυτός να αποβεί προς όφελος του τουρισµού και του
πολιτισµού µας, προς όφελος της εθνικής µας οικονοµίας. 

Οι νοστιµιές µας, η µοναδική ελληνική κουζίνα, που είναι βα-
σικός πυλώνας τόσο της τοπικής µας ταυτότητας όσο και της
πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, θα µπορούσε να αναδείξει και να
προωθήσει τα τοπικά µας προϊόντα ανά γεωγραφικό διαµέρισµα.
Όλα αυτά η Ελληνική Λύση τα προτείνει, αλλά η Κυβέρνηση τα
αγνοεί. Θέλω να πιστεύω πως όχι επίτηδες, αλλά είναι αυτό που
λέµε ακουσία. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, παραµένει το γεγονός ότι µπορούν
να γίνουν πολύ περισσότερα για τον τουρισµό µας και ειδικότερα
για τον ιαµατικό και τον εναλλακτικό τουρισµό. Έχουµε τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα ως χώρα και πράγµατι πρέπει και µπο-
ρούµε να το πετύχουµε. Το αξίζουµε σαν χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο σας. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Λογιάδης από το ΜέΡΑ25. 
Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου

του Υπουργείου Τουρισµού κατατέθηκε την Παρασκευή 10 Δε-
κεµβρίου και ήρθε στην επιτροπή την Τρίτη 14 Δεκεµβρίου. Ο
Κανονισµός της Βουλής ορίζει ρητά ότι κάθε σχέδιο νόµου µπαί-
νει στις επιτροπές έναν µήνα µετά από την κατάθεσή του. Έχετε
καταστρατηγήσει και τον Κανονισµό της Βουλής. Άλλο σχέδιο
νόµου κατατέθηκε για διαβούλευση και άλλο συζητάµε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Θα ξεκινήσω από τους DMO, τους Destination Marketing Or-
ganizations. Στις 14 Ιουλίου του 2021, πρόσφατα λοιπόν, πριν µε-
ρικούς µήνες, ο Σύλλογος Υπαλλήλων του ΕΟΤ κατήγγειλε την
αναγκαστική, όπως έγραψε, συνεργασία του ΕΟΤ µε µία ιδιωτική
επιχείρηση που δεν διαθέτει ούτε την εµπειρία ούτε τις περγα-
µηνές του ΕΟΤ. Και συνεχίζει λέγοντας ότι ο Ελληνικός Οργανι-
σµός Τουρισµού στο θέµα διαφήµισης είναι ο εβδοµηντάχρονος
δηµόσιος φορέας προβολής, διαφήµισης και δηµοσίων σχέσεων
που τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό έχει µεγαλουρ-
γήσει κάνοντας γνωστή την Ελλάδα. 

Κανονικά στόχος θα έπρεπε να είναι η αναβάθµιση των περι-
φερειών και των δήµων, να αναβαθµιστούν, να γίνουν καλύτεροι
και όχι να απαξιώνονται περαιτέρω οι δήµοι και οι περιφέρειες.
Το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού Κρήτης τονίζει «µην κα-
ταργήσετε τα περιφερειακά συµβούλια τουρισµού». Αυτό από
την Κρήτη.

Και η Συνοµοσπονδία Επιχειρηµατιών Τουριστικών Καταλυµά-
των Ελλάδος αναφέρει ότι οι επαγγελµατικές ενώσεις των κύ-
ριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων όσο και οι επαγγελµατικές
ενώσεις των µη κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων θα έπρεπε
να συµµετέχουν εξ ορισµού σ’ αυτούς τους οργανισµούς διαχεί-
ρισης και προώθησης του εκάστοτε προορισµού.

Όσον αφορά τις ΙΠΕ, τις Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος Α.Ε., την
εταιρεία που πάτε να ιδρύσετε, υπάρχουν τρία ζητήµατα. Το ση-
µερινό σχέδιο νόµου αποτελεί την τέταρτη έκδοση που έρχεται
προς ψήφιση µετά τις εντονότατες αντιδράσεις των ΟΤΑ, όπου
υπάρχουν ιαµατικές πηγές, της ΚΕΔΕ, της Κεντρικής Διοίκησης
Δήµων Ελλάδος και του ΣΔΙΠΕ, του Συνδέσµου Δήµων Ιαµατικών
Πηγών Ελλάδος. Δεν είναι δυνατόν µία Α.Ε., µία ΙΠΕ Α.Ε. να κρί-
νει οικονοµοτεχνικές µελέτες ιαµατικών πηγών που δεν της ανή-
κει η διαχείρισή τους. Πάγια τακτική πρέπει να είναι ότι οι
εµπλεκόµενοι φορείς πρέπει να είναι οι τοπικοί φορείς, οι δήµοι,
οι κοινότητες κάθε περιφέρειας. 

Με δεδοµένο ότι η ΙΠΕ Α.Ε. θα αναλάβει τη διαχείριση, αξιο-
ποίηση και ουσιαστικά την ιδιωτικοποίηση σειράς ιαµατικών
πηγών, οι οποίες λειτουργούν ανταγωνιστικά µε τις άλλες, τίθε-
ται εκ των πραγµάτων ένα σοβαρό πρόβληµα στρέβλωσης του
ανταγωνισµού. Ο προβληµατισµός αυτός γίνεται εντονότερος,
όταν µπαίνει στο τραπέζι η χρηµατοδότηση των επενδύσεων
αυτών.

Ένα δεύτερο ζήτηµα που θέτουν η ΚΕΔΕ και ο ΣΔΙΠΕ, και για
τα οποία δεν υπάρχει καµµία διευκρίνιση στο σχέδιο νόµου,
αφορά τη διαχρονική ανυπαρξία χρηµατοδοτικού πακέτου για
την αξιοποίηση των υποδοµών των ιαµατικών πηγών. 

Η ανάπτυξη του κλάδου των ιαµατικών πηγών προϋποθέτει την
ύπαρξη χρηµατοδοτικού προγράµµατος από το οποίο οι ΟΤΑ θα
µπορούν να αντλήσουν χρηµατοδότηση, πόσω µάλλον που οι
πηγές τους βρίσκονται όλες στην επαρχία και σε αυτές τις πε-
ριοχές δεν υπάρχουν επενδυτές για τουριστικές δραστηριότη-
τες. 

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας θα χρηµατοδοτηθούν επενδύσεις στον τουρισµό
υγείας, ευεξίας ύψους 28,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Το Υπουργείο
Τουρισµού οφείλει να εξασφαλίσει ότι ένα ικανοποιητικό ποσο-
στό από το ποσό αυτό θα κατευθυνθεί για τις θερµαλικές υπο-
δοµές εκτός ΙΠΕ, στρατηγική απαραίτητη αν θέλουµε τα οφέλη
από την ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού να διαµοιραστούν
σε ολόκληρη την ελληνική επαρχία, αντί της δηµιουργίας ελάχι-
στων µεγάλων επιχειρήσεων, ολιγοπωλίων του κλάδου.

Ένα τρίτο θέµα που θέτουν οι ΟΤΑ αφορά τις άκαρπες µέχρι
σήµερα προσπάθειες σειράς δήµων, όπως της Κορίνθου, της Ζα-
κύνθου, της Θήβας, της Ικαρίας, της Ρόδου, της Καλύµνου, προ-
κειµένου να τους παραχωρηθεί ο αιγιαλός, δεδοµένου ότι ο
φυσικός πόρος, το ιαµατικό νερό αναβλύζει στην παραλία. Χωρίς
αυτή την παραχώρηση δεν είναι δυνατή η αξιοποίηση του ιαµα-
τικού φυσικού πόρου και η δηµιουργία επιχείρησης. Το δίκαιο
αυτό αίτηµα δεν αντιµετωπίζεται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Ως ΜέΡΑ25 υποστηρίζουµε τα παραπάνω τρία αιτήµατα των
ΚΕΔΕ και ΣΔΙΠΕ. Σε κάθε περίπτωση είµαστε αντίθετοι στη δη-
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µιουργία ΙΠΕ Α.Ε., πολύ περισσότερο αναλογιζόµενοι την οικτρή
αποτυχία του ΤΑΙΠΕΔ, όσον αφορά τη διαχείριση των επτά ιαµα-
τικών πηγών που ανέλαβε πρόσφατα, αποτυχία που δικαιώνει την
εκτίµηση ότι οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις ιαµατικού τουρισµού
οδηγήθηκαν στην απαξίωση, προκειµένου να εκποιηθούν σε
εξευτελιστική τιµή. 

Οι ιαµατικές πηγές στο χρηµατιστήριο του ΤΑΙΠΕΔ και η ιδιω-
τικοποίησή τους έχει δροµολογηθεί. Είναι τα Καµένα Βούρλα, οι
Θερµοπύλες, η Αιδηψός, το Πλατύστοµο Κυλλήνης, ενώ το
«ΞΕΝΙΑ» και η ιαµατική πηγή Κύθνου ιδιωτικοποιήθηκαν το καλο-
καίρι του 2021. 

Τώρα όσον αφορά το άρθρο 28 για την αποχωροθέτηση του
τουριστικού λιµένα Ηρακλείου Κρήτης, σήµερα το πρωί µίλησα
µε τον Δήµαρχο Ηρακλείου, ο οποίος τονίζει, ότι ναι, µεν συµφω-
νεί ο δήµος, προκειµένου όµως να γίνει η µαρίνα Ηρακλείου στο
Παγκρήτιο Στάδιο και πουθενά αλλού ως ιδιωτική επένδυση. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 πιστεύουµε και φοβούµεθα ότι το συγκεκρι-
µένο άρθρο είναι φωτογραφικό υπέρ της εταιρείας που πρό-
σφατα κηρύχθηκε πλειοδότης η «RICH Α.Ε.», θυγατρική της
«ΑΚΤΩΡ» στον διαγωνισµό ιδιωτικοποίησης της έκτασης της
τέως αµερικανικής βάσης Γουρνών. Εδώ να πούµε ότι για τρια-
κόσια σαράντα πέντε στρέµµατα κατεβλήθησαν µόνο 40 εκατοµ-
µύρια. Είναι ένα θέµα για το οποίο η τοπική κοινωνία έχει
πραγµατικά αντιδράσει, δηλαδή για το χαµηλό τίµηµα. 

Το άρθρο 38 αναφέρεται στους ξεναγούς. Το πιο σηµαντικό
και περίεργο σηµείο είναι η εµπλοκή της Αστυνοµίας και των
ΠΥΤ, περιφερειακών υπηρεσιών τουρισµού µόνο στις παραβά-
σεις του άρθρου 4, δηλαδή για τη µη κόσµια συµπεριφορά αυτών
που είναι ήδη ξεναγών και άρα όχι για τις ξεναγήσεις, παρά για
τις παράνοµες ξεναγήσεις. Αντίθετα, οι τροποποιήσεις θα
έπρεπε να στοχεύουν στον περιορισµό του φαινοµένου των πα-
ράνοµων ξεναγήσεων που έχει λάβει ανεξέλεγκτες διαστάσεις
και όχι να κινητοποιούν τα όργανα της ΕΛΑΣ και τους υπαλλή-
λους των ΠΥΤ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα κλείσω µε τις ΑΣΤΕ, ΑΣΤΕΚ και ΑΣΤΕΡ, Κρήτης και Ρόδου
και βέβαια το ΙΕΚ της Κέρκυρας, όπου χωρίς Σχολές Τουριστικών
Επαγγελµάτων είναι αδιανόητο να έχουµε τουρισµό όλο τον
χρόνο, όπως θέλετε να λέτε, και τουρισµό αξιώσεων.

Στο άρθρο 62 είχαµε τονίσει και στην επιτροπή ότι κανονικά η
καταληκτική ηµεροµηνία για τους ελέγχους από τους υπαλλή-
λους των υπηρεσιών ΕΟΤ αντί για την 31η Μαρτίου θα έπρεπε να
είναι 31 Δεκεµβρίου, δηλαδή όλο τον χρόνο. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας να πω ότι από το 2000 µέχρι το
2019 τα έσοδα ανά τουρίστα έχουν πέσει από τα 815 ευρώ το
άτοµο στα 565. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ήταν 520.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Το 2019 έχουµε αυτά τα στοιχεία από

το ΣΕΤΕ. Φέτος δεν µπορούµε να το συγκρίνουµε, διότι φέτος
είναι µια µικρή περίοδος, υψηλή περίοδος. Άρα, λοιπόν, πρέπει
να δούµε διαχρονικά πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα
απαξίωσης του τουρισµού µας. Αυτό πρέπει να γίνει και για έναν
παραπάνω λόγο, γιατί δεν έχουµε στελέχη να εργαστούν στον
τουρισµό, διότι πλέον δεν υπάρχουν στελέχη. Αντιµετωπίσαµε το
πρόβληµα αυτό το προηγούµενο καλοκαίρι. Πρέπει, λοιπόν,
αυτές οι σχολές να οργανωθούν άµεσα σωστά και να µην απα-
ξιώνονται.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λογιάδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γιώργος Αµανατίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω λέγοντας
το αυτονόητο. Η ανάπτυξη του τουρισµού στη χώρα µας θα πρέ-
πει και εντάσσεται στον γενικότερο σχεδιασµό για περιφερειακή
και τοπική ανάπτυξη, η οποία στηρίζεται στον πολιτισµό, στο φυ-
σικό περιβάλλον και στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κάθε τόπου.

Θα πρέπει επίσης να αποτελεί προϊόν ολιστικού σχεδιασµού σε
τοπικό επίπεδο, να προωθείται µε τα κατάλληλα µέσα και τους
κατάλληλους µηχανισµούς, να αναβαθµίζεται και να προσαρµό-
ζεται συνεχώς, να πιστοποιείται και να εντάσσεται στο πλαίσιο
ενός ευρύτερου περιφερειακού και εθνικού σχεδιασµού. 

Σε κάθε περίπτωση βέβαια θα πρέπει να έχει ως περιβάλλουσα
και να διαχέεται από την έννοια της ποιότητας. Μιας ποιότητας
που στηρίζεται σε πρότυπα, πιστοποιείται και ταυτοποιείται. 

Τα παραπάνω στοιχεία προωθεί µε συστηµατικό τρόπο το
παρόν σχέδιο νόµου που δίνει λύσεις -το ακούσαµε και στις επι-
τροπές- σε δυσλειτουργίες και σε χρονίζουσες καθυστερήσεις.
Δίνει βέβαια και προοπτικές σε ένα έντονα ανταγωνιστικό περι-
βάλλον στο εσωτερικό των περιοχών που τις προσδιορίζει αλλά
και µεταξύ των περιοχών και διεθνώς. 

Η αποκέντρωση των διαδικασιών και η ενίσχυση αυτού που
λέµε της επικουρικότητας, η ενεργή συµµετοχή των τοπικών κοι-
νωνιών και των φορέων, δηλαδή της τοπικής εταιρικής σχέσης,
αποτελούν προβλέψεις κλειδιά για βελτίωση των όρων και βή-
µατα µπροστά για την επίτευξη των στόχων. Η προωθούµενη έν-
νοια του επαγγελµατισµού από όλα τα άρθρα του παρόντος
σχεδίου νόµου θα ενισχύσει όπως είναι φυσιολογικό την αντα-
γωνιστικότητα του ελληνικού τοπικού προϊόντος και θα συµβάλει
ως αποτέλεσµα στη βιωσιµότητα της τουριστικής ανάπτυξης. 

Ειδικότερα τώρα η πρόβλεψη για πρότυπους τουριστικούς
προορισµούς ολοκληρωµένης διαχείρισης αποτυπώνει την
ανάγκη ολιστικού σχεδιασµού που έτσι και αλλιώς αποτελεί µο-
νόδροµο. Επιπρόσθετα η υποστήριξη του τουριστικού προϊόντος
και των περιοχών µε αντίστοιχες υποδοµές που θα παρέχουν τις
απαιτούµενες εξυπηρετήσεις και θα βελτιώνουν την ποιότητα
ζωής και την προσβασιµότητα, επιβεβαιώνουν αυτό που είπα και
νωρίτερα ότι η ανάπτυξη του τουρισµού αποτελεί µια διαδικασία
περιφερειακής και τοπικής ανάπτυξης. 

Η δεύτερη ρύθµιση αφορά στους Οργανισµούς Διαχείρισης
και Προώθησης Προορισµού και αποτελεί αναγκαία παρέµβαση
που θα προσδώσει υπεραξία στον σχεδιασµό. Οι προβλεπόµενοι
φορείς, όπως οι Αναπτυξιακοί Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, οι Αναπτυξιακές Ανώνυµες Εταιρείες των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης και αντίστοιχα οι αστικές µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα εταιρείες αποτελούν το σηµείο σύγκλισης της τοπι-
κής εταιρικής σχέσης, βελτιώνοντας µε τον τρόπο αυτό την ικα-
νότητα της ίδιας της αυτοδιοίκησης. Για αυτό λοιπόν είναι σαφές
ότι µέσω αυτών συµµετέχει πολύ ενεργά η τοπική αυτοδιοίκηση
και οι τοπικοί φορείς στο σύνολό τους.

Η εταιρική τους σύνθεση θα συµβάλει στην ένταξη των περιο-
χών αυτών σε προγράµµατα τοπικής ανάπτυξης, τα οποία δια-
χειρίζονται οι ίδιοι αυτοί οι φορείς µε άλλες δραστηριότητες στις
ίδιες περιοχές. Επιπρόσθετα η δυνατότητα συνεργασίας µε τον
ιδιωτικό τοµέα στα θέµατα ανάπτυξης, προβολής και συνδιαχεί-
ρισης θα δράσει όπως είναι προσθετικά σε όλους τους τοµείς
της οικονοµίας στις περιοχές τουριστικών προορισµών ολοκλη-
ρωµένης διαχείρισης. 

Η πρόβλεψη για τριετές επιχειρησιακό σχέδιο διαχείρισης µε
ετήσια κατανοµή δράσεων θέτει την προσπάθεια διαχείρισης σε
επαγγελµατική βάση, όπως είπα νωρίτερα, και πάντοτε βέβαια
υπό το πρίσµα των κατευθύνσεων της ευρωπαϊκής Πράσινης
Συµφωνίας για την επίτευξη των στόχων της βιώσιµης τουριστι-
κής ανάπτυξης.

Το Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης αποτελεί
επίσης µία καινοτοµία. Γιατί; Γιατί θα προτείνει τη λήψη στοχευ-
µένων µέτρων αναπτυξιακού χαρακτήρα στον τοµέα του τουρι-
σµού. Θα συµβάλει στη δυναµική παρακολούθηση -και αυτό είναι
πολύ σηµαντικό- και στην αξιολόγηση των δεδοµένων της περιο-
χής ενδιαφέροντος και άρα στην εξαγωγή συµπερασµάτων βελ-
τίωσής τους. Θα εντάσσει τις τοπικές στρατηγικές στις αντίστοι-
χες εθνικές και κατόπιν στις διεθνείς. Θα συνεργάζεται και θα
τροφοδοτείται και µέσω αυτού η περιοχή που µας ενδιαφέρει µε
τον εθνικό σχεδιασµό και αντίστοιχα µε το διεθνές δίκτυο Παρα-
τηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης. 

Πάµε λίγο να δούµε για την εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλά-
δος Α.Ε.». Αυτή θα εντάξει την αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών
σε µια συνολική οµοιογενή διαχείριση, εκµετάλλευση και βέλτι-
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στη αξιοποίηση του φυσικού διαθέσιµου, δηλαδή των ιαµατικών
πηγών που αποτελούν δηµόσια περιουσία. Ενιαία στρατηγική θα
λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και µε τους κανό-
νες των δηµοσίων επιχειρήσεων. Για αυτό η αναφορά γίνεται
στον ν.3429/2005. Και προβλέπεται επίσης -και αυτό είναι πολύ
σηµαντικό για την ορθολογική αξιοποίηση- ότι µπορούν να µετα-
βιβάζονται σε αυτήν την εταιρεία εκτάσεις πέραν των πεντακο-
σίων µέτρων αρµοδιότητας της, βέβαια µετά από πρωτοβουλία
των ίδιων των φορέων.

Και ποιος είναι αυτός στόχος της εταιρείας; Ο στόχος της εται-
ρείας δεν είναι άλλος παρά η επαύξηση της αξίας, η βελτίωση
της απόδοσης των περιουσιακών στοιχείων και η δηµιουργία
εσόδων µέσα από την ανεξάρτητη λειτουργία µε βάση τους
ισχύοντες κανονισµούς της. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο θα
είναι 5 εκατοµµύρια µε τη δυνατότητα το 20% να µεταβιβαστεί
στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος δύο µήνες µετά την
έναρξη ισχύος του νόµου. Πάντοτε σε οποιαδήποτε περίπτωση
προβλέπεται ότι την πλειοψηφία του µετοχικού κεφαλαίου θα την
έχει το ελληνικό δηµόσιο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζονται
επίσης και άλλα ζητήµατα, όπως είναι η λειτουργία των τουριστι-
κών επιχειρήσεων, οι τουριστικές εγκαταστάσεις, τα ζητήµατα
επισκεψιµότητας σε διάφορες επιχειρήσεις όπως τα ζυθοποιία,
τα ελαιοτριβεία, τα τυροκοµεία µε την απονοµή του σχετικού σή-
µατος, τα θέµατα κατάρτισης και πιστοποίησης του επαγγέλµα-
τος των ξεναγών, τα ζητήµατα τουριστικής προβολής της χώρας
σε συνεργασία και µε τον ιδιωτικό τοµέα, η παράταση ισχύος των
περιβαλλοντικών όρων, η απονοµή σήµατος «Προσβάσιµος Του-
ριστικός Προσδιορισµός» και «Προσβάσιµη Τουριστική Επιχεί-
ρηση», και ό,τι σχέδιο αυτό προϋποθέτει ότι θα πρέπει να
συνταχθούν νωρίτερα.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι στο ζήτηµα της τουριστικής ανά-
πτυξης και αξιοποίησης των φυσικών πόρων σε αυτό το θέµα
προχωράµε µε γνώµονα τα συµφέροντα των πολιτών, των επι-
χειρήσεων, των περιοχών και της χώρας µας, βέβαια σε ένα έν-
τονα ανταγωνιστικό περιβάλλον όπου ο πολιτισµός, το φυσικό
περιβάλλον και η ποιότητα έχουν κυρίαρχη θέση. Αυτή ακριβώς
είναι η στρατηγική µε το παρόν σχέδιο νόµου την οποία και υπερ-
ψηφίζω. 

Και βέβαια µε την ψήφιση του παρόντος σχεδίου νόµου και µε
την ευκαιρία αυτή κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου και εγώ να προ-
βάλλω στο µέλλον την παραλίµνια περιοχή της λίµνης Πολυφύ-
του µε τα βυζαντινά της µνηµεία και του Βελβεντού αντίστοιχα,
τον αρχαιολογικό χώρο της Αιανής, τα επισκέψιµα οινοποιεία, τη
µεγαλύτερη γέφυρα της χώρας µετά το Ρίο-Αντίρριο µήκους 377
µέτρα. 

Άρα κύριε Υπουργέ, ναι, η θεσµοθέτηση αυτή που προωθείται
τώρα, ήδη δηµιουργεί ευκαιρίες, διευρύνει τη φαντασία µας, τη
δηµιουργική φαντασία µας και αναδεικνύει δυνατότητες. Πράγ-
µατι για αυτό τον λόγο είναι θετική και παραγωγική. Σας ευχαρι-
στώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αµανατίδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εγώ

στη θέση σας θα ένιωθα ευλογηµένος, γιατί βρίσκεστε στα ηνία
ίσως του σηµαντικότερου Υπουργείου της χώρας µας. Είναι η
ναυαρχίδα µας. Δεν θα µπορέσουµε να αναλύσουµε όλα όσα
έχουµε στο µυαλό µας ως Ελληνική Λύση -τα οποία αναφέρονται
στο πρόγραµµά µας- γιατί ο χρόνος είναι λίγος. 

Θα κάνω δύο, τρεις αναφορές στον τουρισµό. Σύµφωνα µε τα
στοιχεία της Τραπέζης της Ελλάδος, ένας τουρίστας που έρχεται
στην Ελλάδα, κύριε Κικίλια, -και αυτό πρέπει να αλλάξουµε στο
µέλλον- από τη Γερµανία, την Ιταλία, τη Γαλλία, τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες απ’ όπου και εάν έρχεται αυτός ο άνθρωπος, ξοδεύει κατά
µέσο όρο 67 ευρώ. 

Δηλαδή ο τουρίστας που έρχεται στην Ελλάδα, η Τράπεζα της
Ελλάδος µας λέει ότι, ξοδεύει 67 ευρώ. Είναι πίνακας, θα κατα-

τεθεί µαζί µε όλα στα Πρακτικά. Στην Πορτογαλία, για παρά-
δειγµα, κύριε Κικίλια, οι τουρίστες ξοδεύουν περίπου 108 ευρώ
τη µέρα, στη Γαλλία 150 ευρώ τη µέρα. Όλοι αυτοί οι πίνακες θα
κατατεθούν µετά στα Πρακτικά και θα ήθελα οι συνάδελφοι να
τους πάρουν στα χέρια τους, για να δούνε πώς οραµατιζόµαστε
εµείς τον τουρισµό και πού θέλουµε εµείς να φτάσει η Ελλάδα.
Και θα θέλαµε να είναι και ο δικός σας στόχος αυτός, ένα µεγα-
λεπήβολο σχέδιο για να µπουν γερές βάσεις για την πατρίδα µας
στο κοµµάτι του τουρισµού. 

Το 2019 ο τουρισµός κάλυπτε το 11,6% του ΑΕΠ και η συνο-
λική του συµβολή στο ΑΕΠ ήταν 33,4%. Στον επόµενο πίνακα που
θα καταθέσω στα Πρακτικά τι λέει; Το 2019 είχαµε δεκαεπτά εκα-
τοµµύρια τουρίστες. Την ίδια χρονιά µόνο η Κυανή Ακτή στη Γαλ-
λία είχε τριάντα εκατοµµύρια τουρίστες από τους συνολικά
ογδόντα εννέα εκατοµµύρια τουρίστες σε µια πολύ ανταγωνι-
στική αγορά. 

Στον επόµενο πίνακα που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά τι
βλέπουµε; Ότι µόλις 2% των αφίξεων, κύριε Κικίλια, είναι από τις
Ηνωµένες Πολιτείες. Δηλαδή οι τουρίστες που ήρθαν στην Ελ-
λάδα και έρχονται στην Ελλάδα µόλις το 2% είναι από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες και την Κίνα. Δηλαδή δύο τεράστιες αγορές σε
πληθυσµό και εµείς δεν έχουµε απλώσει τα δίχτυα µας εκεί όπως
θα έπρεπε. Γιατί να είναι µόνο το 2% από εκεί; Είναι πίνακες αυτά
όλα. 

Ξέρετε, τα χρόνια προβλήµατα του τουρισµού δυστυχώς –εγώ
εύχοµαι να τα λύσετε εσείς- δεν έχουν λυθεί ακόµα. Είναι απλά
πράγµατα, όπως φτωχές, πολύ φτωχές υποδοµές σε σχέση µε
τον ανταγωνισµό, δρόµοι, λιµάνια. Δεν έχουµε καν µαρίνες. Πώς
θα φέρουµε τουρίστες µε χοντρά πορτοφόλια; Εµείς το λέµε έτσι
απλά, χοντρά πορτοφόλια πρέπει να έρθουν στην Ελλάδα. Στο
παγκόσµιο φιλέτο του χάρτη, που είναι η Ελλάδα, πρέπει να έρ-
θουν χοντρά πορτοφόλια. 

Δεν υπάρχει καλή εκπαίδευση προσωπικού, που είναι ένα άλλο
θέµα. Επιγραµµατικά θα τα αναφέρω, δεν έχω τον χρόνο να τα
αναλύσουµε σήµερα. Είµαστε µια χώρα που δίνει µεγάλη βάση
στο εισόδηµα από τον τουρισµό, αλλά δεν έχει σχολές για να εκ-
παιδεύσει στελέχη και προσωπικό όπως θα έπρεπε και αυτό έχει
ως αποτέλεσµα το σέρβις να µην είναι αυτό που θα έπρεπε. 

Δεν έχουµε εγκαταστάσεις, για παράδειγµα, για αθλητικό του-
ρισµό. Δεν έχουµε ούτε το γκολφ. Το γκολφ φέρνει δώδεκα
µήνες τουρίστες και χοντρά πορτοφόλια. Δώδεκα µήνες, δηλαδή
φέρνει κόσµο εκτός υψηλής σεζόν και κόσµο που έχει και µπορεί
να ξοδέψει χρήµατα. 

Δεν έχουµε καταφέρει -αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα- να
φτιάξουµε την Ελλάδα προορισµό δώδεκα µηνών. Η τουριστική
περίοδος διαρκεί εκατόν εξήντα ηµέρες, αυτό είναι. Όποιος πρό-
λαβε τον Κύριο είδε. Εκτός από την Αθήνα δεν θεωρείται καµµιά
άλλη πόλη –έτσι το λένε- city brake. Καµµία άλλη πόλη στην Ελ-
λάδα πλην της Αθήνας δεν φέρει τον τίτλο city brake. Όλες είναι
πόλεις οι οποίες θα δουλέψουν τρεις-τέσσερις µήνες το καλο-
καίρι και αυτό ήτανε. Στην Ευρώπη υπάρχει αυτό. Δηλαδή υπάρ-
χουν πόλεις οι οποίες πλην της πρωτεύουσας έχουν δώδεκα
µήνες τουρισµό, όπως η Βαρκελώνη, το Μιλάνο, το Μπριζ, το Μό-
ναχο, πολλά παραδείγµατα. 

Δεν έχουµε καταφέρει να φέρουµε πολλές πτήσεις σε σχέση
µε τον ανταγωνισµό. Στην Τουρκία και την Ισπανία πραγµατικά
τα αεροπλάνα πάνε και έρχονται. 

Θέλω να πω ότι στο θέµα του τουρισµού, κύριε Κικίλια, επειδή
είναι ένα πολύ ευαίσθητο και σηµαντικό θέµα, δεν έχουµε αντι-
πολιτευτική διάθεση ούτε να µαλώσουµε. Εδώ φέρνουµε προτά-
σεις. Νοµίζω τα ξέρετε και εσείς αυτά, γιατί είστε ένας νέος
άνθρωπος, νεότερος ακόµη και από µένα. Θέλω να το δείτε
ζεστά. Είναι τέσσερις-πέντε πυλώνες βασικοί να αναπτύξουµε
αυτό το πεδίο. Πέντε πράγµατα βασικά είπαµε. Γιατί να πληρώνει
67 ευρώ ο τουρίστας σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος και
να µην πληρώνει 100, όπως στην Πορτογαλία; Αυτό θέλω να πω.

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, µιας και µιλάµε για τον τουρισµό, ένα
σηµαντικό έσοδο, δεν µπορώ, επειδή πριν από δύο µέρες συζη-
τούσαµε και µιλούσαµε για τον προϋπολογισµό εδώ στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, να µην πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, µπορεί να είστε
νέος σε ηλικία, αλλά είστε µπαρουτοκαπνισµένος και στην πολι-
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τική και θέλω να σας θέσω κάποια στοιχεία υπ’ όψιν σας, γιατί
δεν ξέρω εµείς τι κάνουµε εδώ µέσα, αλλά εκεί έξω η εικόνα δεν
είναι καθόλου καλή. 

Ψηφίσατε έναν προϋπολογισµό που κυρίως στηρίζεται σε αυ-
ξήσεις φόρων. Σύµφωνα όµως µε τα στοιχεία της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων -ξαναλέω τα στοιχεία της ΑΑΔΕ- τον
Οκτώβριο, πριν από έναν µήνα λοιπόν, περίπου εξακόσιες χιλιά-
δες Έλληνες φορολογούµενοι, λέει η ΑΑΔΕ, άφησαν απλήρω-
τους φόρους. Καινούργιοι είναι αυτοί, φρέσκοι, συν εξακόσιες
χιλιάδες δηλαδή. Δηλαδή από τους τρία εκατοµµύρια εξακόσιες
πενήντα τρεις χιλιάδες Έλληνες που δεν µπορούσαν να πληρώ-
σουν αυξήθηκε το νούµερο σε τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες
ενενήντα δύο χιλιάδες. Τον Οκτώβριο αυξήθηκαν κατά 17,4% οι
φορολογούµενοι που δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στις φο-
ρολογικές τους υποχρεώσεις. Είναι σχεδόν 110 δισεκατοµµύρια
αυτή τη στιγµή τα χρέη. Οι µισοί Έλληνες, πάντα σύµφωνα µε
την ΑΑΔΕ και όχι σύµφωνα µε την Ελληνική Λύση, χρωστάνε στην
εφορία. 

Και όπως εξελίσσεται η κατάσταση, γιατί κακά τα ψέµατα, οι-
κονοµία και υγεία είναι οι δύο βασικοί πυλώνες που κλονίζονται
αυτήν τη στιγµή έξω στην κοινωνία συθέµελα, η οικονοµία και η
υγεία. Από τη µία δεν έχουν λεφτά, από την άλλη είναι τροµο-
κρατηµένοι. Αυτά τα δύο λοιπόν απασχολούν τον κόσµο, την κοι-
νωνία. 

Και αν εµείς θέλουµε να αφουγκραζόµαστε την κοινωνία, πρέ-
πει να µιλάµε για αυτά τα θέµατα. Εξακόσιες τριάντα πέντε χι-
λιάδες νέα ΑΦΜ δεν πλήρωσαν. Γιατί; Γιατί είναι επαγγελµατίες
τζαµπατζήδες; Γιατί τους αρέσει να πιστολιάζουν; Προφανώς και
όχι. Είναι θέµα επιλογών. Απλά πράγµατα παιδιά, και εµείς στην
κοινωνία ζούµε. «Όταν εγώ πλήρωνα 100 ευρώ αέριο και πλη-
ρώνω 380;» -ξαναλέω εγώ έχω να πληρώσω, αλλά ο κόσµος πώς
θα πληρώσει;- Άρα κάνει επιλογή. Σου λέει «δεν θα πληρώσω την
εφορία, για να πληρώσω τη ΔΕΗ, να πληρώσω το φροντιστήριο
του παιδιού µου, να πληρώσω το ρεύµα». Κάνει επιλογή, δηλαδή
είναι θέµα επιλογής. Δηλαδή αναγκάζεται να γίνει κακοπληρω-
τής. 

Στο διάστηµα Γενάρης-Οκτώβρης του 2021 το σύνολο των
νέων οφειλών στο δηµόσιο από φόρους που δεν πληρώνονται
είναι 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι απίστευτα νούµερα. Δεν
µπορεί να πληρώσει ο κόσµος, βογκάει. Στα Πρακτικά όλα τα
στοιχεία µόλις τελειώσω.

Λέγατε στη συζήτηση του προϋπολογισµού, ακούγαµε αρκε-
τούς δικούς σας Βουλευτές, ότι «δεν ισχύουν αυτά που λέτε ότι
έχουµε τα πιο ακριβά καύσιµα» κ.λπ.. Έχουµε την ακριβότερη
βενζίνη στην Ευρώπη µετά την Ολλανδία, τη Φιλανδία, την Ισλαν-
δία και τη Νορβηγία. Στα Πρακτικά µετά, είναι πινακάκι, όλα.
Τιµές καυσίµων την προηγούµενη εβδοµάδα σε όλη την Ευρώπη.
Γιατί εµείς να πληρώνουµε 71 λεπτά στο λίτρο ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης και συν ΦΠΑ 24%; Είναι πράγµατα τα οποία µας κό-
βουν τα γόνατα. Μόνο η Ουγγαρία έχει 27% ΦΠΑ, περνάει εµάς
δηλαδή, που έχουµε 24%, η Δανία και η Κροατία, που έχουν 25%.
Όλες οι υπόλοιπες χώρες, κύριε Υπουργέ, έχουν χαµηλότερο
ΦΠΑ από την Ελλάδα, το 24%. Θα καταθέσω τον πίνακα στα Πρα-
κτικά. Είναι πηγή, στοιχεία από την Κοµισιόν. Γιατί να συµβαίνει
αυτό; Έτσι γονατίζει η Ελλάδα. Όταν η Τουρκία έχει ακόµη και
1% ΦΠΑ σε κάποια προϊόντα. 

Λέγατε για τον ΕΝΦΙΑ. Λέτε «µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ. Το είπαµε,
το κάναµε». Τι κάνατε; Μια τρύπα στο νερό κάνατε. Θα σας
πούµε γιατί. Τα νούµερα λένε άλλα. Το 2020 οι Έλληνες πλήρω-
σαν ΕΝΦΙΑ 2 δισεκατοµµύρια 558 εκατοµµύρια. Το 2021 θα πλη-
ρώσουν 2 δισεκατοµµύρια 587 εκατοµµύρια, δηλαδή κατά 0,011
παραπάνω! Άρα τι ΕΝΦΙΑ µειώσατε; Τα νούµερα βγαίνουν ίδια
και λίγο παραπάνω. Είναι στοιχεία επίσηµα.

Είπα στο ξεκίνηµα της οµιλίας µου, κύριε Κικίλια, και το εννοώ
ότι θα πρέπει να νιώθετε ευλογηµένος που είστε σε αυτό το
Υπουργείο και αυτό το χαρτοφυλάκιο του τουρισµού. Ελπίζω
πραγµατικά να αποδώσετε για να πάει µπροστά η Ελλάδα µας,
γιατί είναι ένα µεγάλο χαρτί για την Ελλάδα µας. Βέβαια, επειδή
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ σε κάποιες εξελίξεις που έχουν να κάνουν µε την υγεία,
περάσατε και από το κοµµάτι της υγείας. Και µάλιστα περάσατε

πολύ δύσκολα, γιατί ήταν η περίοδος που ένας αόρατος εχθρός
εµφανίστηκε και κληθήκατε και εσείς, όπως όλοι οι υπόλοιποι, να
τον αντιµετωπίσετε. 

Ξέρετε επτάµισι χιλιάδες άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, πεταµένοι
στη γωνία θα κάνουν µαύρες γιορτές. Επτάµισι χιλιάδες υγειονο-
µικοί εξακολουθούν από την Κυβέρνηση –εγώ απορώ πού θα το
φτάσει η Κυβέρνηση- µε έναν εµµονικό και εκδικητικό τρόπο να
έχει αυτούς τους ανθρώπους απ’ έξω. Είναι επτάµισι χιλιάδες οι-
κογένειες όχι άτοµα. Η κάθε οικογένεια µπορεί να έχει τρία-τέσ-
σερα άτοµα, εδώ µιλάµε για τριάντα χιλιάδες κόσµου. Μαύρες
γιορτές, έχουν να δουλέψουν πέντε µήνες.

Την ίδια ώρα στα νοσοκοµεία λένε ότι προσπαθείτε ως Κυβέρ-
νηση να τους αντικαταστήσετε µε ανειδίκευτο προσωπικό. Είναι
οι λεγόµενοι εργολαβικοί εργαζόµενοι, ένα νέο «φρούτο» αυτό
που έχει έλθει από έξω µε 580 ευρώ τον µήνα full time. Κάτι δεν
πάει καλά. 

Την τελευταία εβδοµάδα είχαµε 61,9 θανάτους ανά εκατοµµύ-
ριο πολιτών µε ποσοστό εµβολιασµού στο 68%. Η Λιθουανία και
η Λετονία µε τα ίδια ακριβώς ποσοστά εµβολιασµένων είχαν 38,6
θανάτους ανά εκατοµµύριο. Η Σουηδία που δεν έκανε lockdown
-το καταστροφικό lockdown, το οποίο διέλυσε την οικονοµία και
καταχρέωσε την Ελλάδα µε 43,3 δισεκατοµµύρια- και είχε πάντα
ανοικτή την οικονοµία της, µε ποσοστό πλήρως εµβολιασµένων
71% η Σουηδία, 5% πάνω από εµάς, είχε 3,6 θανάτους ανά εκα-
τοµµύριο. 

Είναι άσχηµο να µιλάµε γι’ αυτά, αλλά είναι κάποια στοιχεία
που λένε και φωνάζουν από µόνα τους ότι κάτι δεν πάει καλά, ότι
κάτι δεν κάνετε καλά ως Κυβέρνηση. Συνηµµένα πίνακες χωρών
µε παραπλήσια ποσοστά εµβολιασµών και πίνακες θανάτων ανά
εκατοµµύριο για τα Πρακτικά. Όλα τα έχουµε εδώ. Αυτά λένε οι
αριθµοί. 

Κλείνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Πάλι µε καθυστέρηση, όταν ήσασταν Υπουργός κι εσείς, η Κυ-

βέρνηση, οι υγειονοµικοί, οι ειδικοί, τους τάξατε ελευθερία και
τους είπατε: «Εµβολιαστείτε για να προστατευθείτε και να πά-
ρετε τη ζωή σας πίσω». 

Σήµερα µαθαίνουµε διά στόµατος Κυβερνητικού Εκπροσώ-
που, του κ. Οικονόµου, ότι και οι εµβολιασµένοι δεν γιορτάζουν
ποτέ. Θα πληρώνουν κι αυτοί τα τεστ. Σωστό να γίνονται τεστ.
Το φωνάζουµε µήνες τώρα. Τεστ εµβολιασµένοι, τεστ ανεµβο-
λίαστοι. Καταρρέει το αφήγηµά σας ότι είναι η πανδηµία των
ανεµβολίαστων. Όχι. Η πανδηµία αφορά όλο τον κόσµο. Είτε
είσαι εµβολιασµένος το µεταδίδεις είτε είσαι ανεµβολίαστος θα
αρρωστήσεις πιο βαριά, όπως λένε οι ειδικοί κ.λπ., αλλά πώς µε-
ταδίδουµε τον ιό εδώ πέρα; Τον µεταδίδεις είτε είσαι εµβολια-
σµένος είτε όχι. Άρα τι λέγαµε; Τεστ, αλλά δωρεάν τεστ. Το
κράτος πρέπει να παρέχει δωρεάν τεστ στους πολίτες, να στα-
µατήσουµε επιτέλους το να κολλάει ο ένας τον άλλον. Δωρεάν. 

Δεν είπατε την αλήθεια στον κόσµο και αυτό φαίνεται. Μπορεί
καµµιά φορά να πεις ψέµατα επειδή είσαι επαγγελµατίας ψεύτης
ή για να καλύψεις κάτι. Το ψέµα θα το πεις κάποια στιγµή, αλλά
το ψέµα πάντα αποκαλύπτεται και η αλήθεια πάντα νικάει. Τώρα
θα πληρώνουν όλοι. Τι θα πείτε στους ανθρώπους αυτούς που
τους είπατε «εµβολιάσου για να πάρεις τη ζωή σου πίσω»; Του
είπες δεύτερο, του είπες τρίτο και τώρα τον βάζεις να πληρώνει
και δέκα ευρώ το rapid test. Έπρεπε να είναι δωρεάν, αλλά για
όλους. 

Φωνάζαµε ότι δεν είναι η πανδηµία των ανεµβολίαστων. Κακώς
χωρίσατε την Ελλάδα στα δύο, οι έτσι και οι αλλιώς, οι δακτυλο-
δεικτούµενοι και οι καλοί. Δεν είναι έτσι. Η διασπορά µπορεί να
οφείλεται σε όλους. Άρα τι µας ενδιαφέρει; Να σταµατήσουµε
τη διασπορά. Πώς; Με συνεχείς ελέγχους και συνεχή τεστ. 

Κυρίες και κύριοι, είµαστε νέοι άνθρωποι, να πάµε να πιούµε
το ποτό µας σ’ ένα µπαράκι και να έχει τριακόσια άτοµα µέσα και
επειδή είναι εµβολιασµένοι; Του Κουτρούλη ο γάµος γίνεται.
Κολλάει ο ένας τον άλλο. Δεν υπάρχει περίπτωση. Θα µου πείτε
ότι µπορεί να µη νοσήσουν βαριά. Μακάρι να µη νοσήσουν και
καθόλου. Το µεταδίδουν όµως; Βοηθάνε στη διασπορά; Άρα, λοι-
πόν, ήταν λάθος το µέτρο. Τώρα για να µπεις στα µπαράκια θα
κάνεις τεστ, είτε είσαι εµβολιασµένος είτε όχι.

Υπάρχει και αυτή η παρωδία µε τη µελέτη. Νοµίζω ότι ήσασταν
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στο Υπουργείο τον Μάιο. Δεν ξέρω. Την παραλάβατε εσείς; Την
ξέρατε εσείς; Δεν µας έχει απαντήσει ακόµα κανείς. 

Ξαναλέω το εξής: Δύο πράγµατα απασχολούν τους Έλληνες
αυτή τη στιγµή. Το ένα κοµµάτι είναι αυτό της υγείας και έχει
τροµοκρατηθεί ο κόσµος. Το άλλο είναι η οικονοµία. Ο κόσµος
βλέπει το πορτοφόλι του άδειο. Αποτύχατε και στα δύο και στο
κοµµάτι της υγείας και στο κοµµάτι της οικονοµίας και σας το
αποδείξαµε σήµερα εδώ µε χαρτιά, µε πίνακες και στοιχεία. Ο
Έλληνας είναι πλέον φτωχός, χωρίς χρήµατα, χωρίς καλή ψυχο-
λογία, χωρίς χαµόγελο. Του πήρατε το χαµόγελο µωρέ, το κυ-
ριότερο. Είναι τροµοκρατηµένος και χωρίς χαµόγελο και γι’ αυτό
είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Κοτρωνιάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένη

την ανθεκτικότητα που επέδειξε ο τουρισµός µας κατά την πε-
ρίοδο της πανδηµίας, σήµερα η ανάγκη για θωράκιση και ενί-
σχυση του τουριστικού προϊόντος είναι επιτακτική, προκειµένου
να ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητά του και να αποφευχθούν οι
χρόνιες αστοχίες του παρελθόντος. 

Σ’ αυτές τις σύγχρονες ανάγκες ενός βιώσιµου τουριστικού
προϊόντος έρχεται να απαντήσει το Υπουργείο Τουρισµού µ’ ένα
καθαρά αναπτυξιακό νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο την ενί-
σχυση της τουριστικής εικόνας της χώρας, αξιοποιώντας όλη τη
δυναµική της και τον γεωµορφολογικό της πλούτο.

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά τους πρότυπους
τουριστικούς προορισµούς ολοκληρωµένης διαχείρισης, οι
οποίοι θα αξιοποιούν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατά της κάθε πε-
ριοχής για την επίτευξη υψηλών ρυθµών τουριστικής ανάπτυξης,
καθώς και τους οργανισµούς διαχείρισης και προώθησης προ-
ορισµού µέσω των οποίων δηµιουργείται πλαίσιο συνεργασίας
µεταξύ της κεντρικής διοίκησης και της τοπικής αυτοδιοίκησης,
ώστε να διευκολύνεται ο σχεδιασµός και η υλοποίηση σηµαντι-
κών δράσεων που αποσκοπούν στην προώθηση της τουριστικής
ανάπτυξης της χώρας µας.

Οι οργανισµοί της διαχείρισης και της προώθησης προορι-
σµού στις περιοχές που έχουν χαρακτηριστεί ως πρότυποι του-
ριστικοί προορισµοί υποχρεούνται να συστήσουν και
Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης µε σκοπό τη
µελέτη της τουριστικής αγοράς και την πρόταση στοχευµένων
µέτρων αναπτυξιακού χαρακτήρα, αλλά και την κάλυψη της έλ-
λειψης αξιόπιστων στοιχείων για τον τουρισµό.

Τέλος, για την εκπλήρωση του έργου του κάθε οργανισµός
διαχείρισης και προώθησης προορισµού µπορεί να συµπράττει
µε επαγγελµατικές ενώσεις προσώπων, µε επιχειρήσεις και φο-
ρείς του ιδιωτικού τοµέα, µε τουριστικούς οργανισµούς και πρά-
κτορες, καθώς και µε συνεργατικούς σχηµατισµούς επιχειρή-
σεων, τα λεγόµενα clusters, µε στόχο τη διασφάλιση της ποιότη-
τας του προσφερόµενου τουριστικού προϊόντος. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως -επιτρέψτε µου
να πω- και όλα τα νοµοσχέδια που έχουµε ψηφίσει αυτά τα δύο
χρόνια συµβάλλει στον εκσυγχρονισµό του κράτους, βάζοντας
τη χώρα µας σ’ ένα ευνοϊκό περιβάλλον ανάπτυξης. Όµως, δεν
φτάνει µόνο αυτό. Πρέπει όλος ο κρατικός µηχανισµός σε όλες
τις βαθµίδες του να έχει τη δυνατότητα να εφαρµόζει αυτούς
τους νόµους που ψηφίζουµε και να παράγει αποτελέσµατα. Το
λέω αυτό γιατί έχοντας συµµετάσχει ως δήµαρχος στον σύνδε-
σµο δήµων ιαµατικών πηγών Ελλάδος, αλλά και από την τωρινή
θεσµική µου θέση, γνωρίζω καλά τα προβλήµατα και τις καθυ-
στερήσεις για την αναγνώριση των πηγών, καθώς και τις δυσκο-
λίες που έχουν οι χρηµατοδοτήσεις των µελετών και των
αναπτυξιακών προτάσεων.

Κυρίες και κύριοι, είπα ότι εκτός από την καλή νοµοθέτηση -

που πιστεύω ότι κάνουµε όλα αυτά τα χρόνια- πρέπει να δουλέ-
ψει όλος ο µηχανισµός. Θα σας αναφέρω ένα συγκεκριµένο πα-
ράδειγµα που αφορά τις ιαµατικές πηγές Καλλιδρόµου, τα
ονοµαζόµενα Ψωρονέρια που βρίσκονται έξω από τη Λαµία και
τις οποίες το 2014, µετά από διαπραγµάτευση µε τα τότε Ελλη-
νικά Τουριστικά Ακίνητα, που τώρα τα ονοµάζουν Εταιρεία Ακι-
νήτων του Δηµοσίου, ΕΤΑΔ, συµφωνήσαµε να παραχωρηθούν
στον δήµο Λαµιέων για εικοσιπέντε χρόνια και υπογράψαµε το
σχετικό συµφωνητικό. Με την αλλαγή της δηµοτικής αρχής το
2015 δεν ενεργοποιήθηκε το συµφωνητικό αυτό και έµεινε ανε-
νεργό µέχρι σήµερα. Καλά µέχρι εδώ. 

Σήµερα µε τη σύµφωνη γνώµη της τωρινής δηµοτικής αρχής
ζήτησα από την ΕΤΑΔ να ενεργοποιηθεί η παλαιά σύµβαση ή µε
νέους όρους να γίνει µια καινούργια, έτσι ώστε ένα άχρηστο για
το ελληνικό δηµόσιο ακίνητο, που µόνο προβλήµατα του δηµι-
ουργεί ως σκουπιδότοπος, να αξιοποιηθεί και να αναδειχθεί µε
τον καλύτερο τρόπο και αντί προβληµάτων να φέρει και έσοδα
στο ελληνικό δηµόσιο, το οποίο ανέξοδα θα αξιοποιήσει ένα ακί-
νητό του, συµβάλλοντας συγχρόνως στην ανάπτυξη του δήµου
και της περιοχής προς όφελος της κοινωνίας µας. 

Για ανεξήγητους για εµένα λόγους µέχρι σήµερα η εν λόγω
εταιρεία, της οποίας προφανώς σκοπός είναι η αξιοποίηση των
ακινήτων του δηµοσίου, δεν έχει προχωρήσει σε καµµία ενέργεια
προς την κατεύθυνση αυτή. Ακόµα και αν δεν συµφωνεί µε την
υπογραφείσα το 2014 σύµβαση, θεωρώ αυτονόητη υποχρέωσή
της να ενηµερώσει έναν Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου
για την πρόθεσή της να την επαναδιαπραγµατευθεί ή τέλος-
τέλος το σχέδιό της για έναν διαφορετικό ίσως τρόπο αξιοποί-
ησης του εν λόγω ακινήτου των ιαµατικών πηγών Καλλιδρόµου.
Εγώ περιµένω.

Ένα ακόµα παράδειγµα της λειτουργίας των αναπτυξιακών
δοµών που όµως φαίνεται τελικά να έχει αίσιο τέλος αφορά τις
ιαµατικές πηγές στα Καµένα Βούρλα, όπου είχα επανειληµµένα
υποβάλει πρόταση στο ΤΑΙΠΕΔ να γίνει ο επί σειρά ετών συνε-
χώς αναβαλλόµενος διαγωνισµός για το συγκρότηµα «Γαλήνη»
µε τη ρήτρα ότι ο ανάδοχος που θα αναλάβει το «Γαλήνη» να
υποχρεούται να λειτουργεί και το υδροθεραπευτήριο «Ιπποκρά-
της» το οποίο δίνει ζωή στα µικρά ξενοδοχεία της περιοχής. Στην
τελευταία µας συνάντηση µε τον σηµερινό διευθύνοντα σύµ-
βουλο του ΤΑΙΠΕΔ ενηµερώθηκα ότι εκκρεµούσε η αδειοδότηση
από τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης, η οποία επε-
τεύχθη τελικά και εκφράζω σήµερα την ικανοποίησή µου, γιατί
τελικά φαίνεται να προχωρά η προκήρυξη για τα Καµένα Βούρλα
και τις Θερµοπύλες.

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ιδιαίτερα θα σταθώ στο δεύ-
τερο µέρος του παρόντος, καθώς θεωρώ ότι η ίδρυση της ανώ-
νυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος ΙΠΕ
Α.Ε.» αποτελεί ένα ουσιαστικό βήµα για την ανάπτυξη του ιαµα-
τικού τουρισµού στη χώρα. Και στο παρελθόν έχω αναφερθεί
στην επιτυχή διαβούλευση του Υπουργείου Τουρισµού κατά τη
µελέτη και σύσταση της «ΙΠΕ Α.Ε.» µε τον Σύνδεσµο Ιαµατικών
Πηγών Ελλάδος ώστε η τοπική αυτοδιοίκηση να συνεχίσει να έχει
τον πρώτο λόγο στην αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών που βρί-
σκονται µέσα στα όρια τους. Η ίδρυση µιας ανώνυµης εταιρείας
από το Υπουργείο Τουρισµού θεωρώ ότι είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, ώστε µε ένα ευέλικτο σχήµα να προωθηθούν σύντοµα οι
αναγνωρίσεις όλων των ιαµατικών πηγών και να δοθεί η δυνατό-
τητα να επισπεύδεται η παραγωγή µελετών επενδυτικών σχε-
δίων, η κατασκευή έργων και εν γένει η µόχλευση κεφαλαίων
ειδικά των ιαµατικών πηγών εθνικής σηµασίας, αλλά και των
πηγών τοπικής σηµασίας που εκµεταλλεύονται οι δήµοι της
χώρας. Και αυτό διότι προβλέπεται ότι µε την ύπαρξη του ειδικού
σήµατος λειτουργίας χρειάζεται η σύµφωνη γνώµη του δηµοτι-
κού συµβουλίου, προκειµένου η πηγή να ενταχθεί στην «ΙΠΕ
Α.Ε.» και σε όλες τις άλλες περιπτώσεις θα πρέπει εντός έξι
µηνών από την ψήφιση του νόµου τα δηµοτικά συµβούλια να εκ-
δώσουν αποφάσεις αξιοποίησης των πηγών τους και βέβαια στη
συνέχεια θα έχουν τέσσερα χρόνια περιθώριο, προκειµένου να
καταθέσουν οικονοµοτεχνική µελέτη επενδυτικού σχεδίου του
ιαµατικού πόρου στην «ΙΠΕ Α.Ε.» και συνολικά δέκα χρόνια θα
έχουν περιθώριο για να ολοκληρώσουν τα έργα αξιοποίησης από
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την έκδοση σχετικής απόφασης.
Με δεδοµένα όλα τα παραπάνω νοµίζω ότι ανοίγει επιτέλους

ο δρόµος για τη γρήγορη αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών της
χώρας µας, δίνοντας προοπτική σε µια από τις σηµαντικότερες
µορφές εναλλακτικού τουρισµού έτσι ώστε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επιτέλους να εκµεταλλευτούµε το χρυσό που απλό-
χερα µας έδωσε η φύση και που επί χρόνια εµείς επιµένουµε να
τον αφήνουµε θαµµένο και αναξιοποίητο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κοτρωνιά.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Διονύσιος Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Προτού ξεκινήσω θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια για αυτά

που άκουσα από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ σχετικά µε το σχέ-
διό µας για τον τουρισµό. Πραγµατικά µου προκάλεσαν πολύ µε-
γάλη έκπληξη όλα αυτά που άκουγα, ότι -λέει- δεν είχαµε σχέδιο
για τον τουρισµό, ότι αφήσαµε στην τύχη τους εργαζόµενους,
ότι τους πετάξαµε έξω από το Ταµείο Ανεργίας, ότι δεν χρηµα-
τοδοτήσαµε τις επιχειρήσεις.

Συγγνώµη, ζούµε στην ίδια χώρα; Μήπως ζείτε κάπου αλλού;
Μήπως η αγωνία σας για τα δηµοσκοπικά ευρήµατα σας οδηγεί
σε τέτοιους χαρακτηρισµούς και τέτοια χρήση και αλλοίωση των
πραγµάτων; Δεν γνωρίζετε ότι υπήρχαν µέτρα για την προστασία
των εργαζοµένων κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και στον του-
ρισµό και παντού; Δεν βλέπετε τις επιδόσεις για τον τουρισµό το
2021, αλλά και του 2020 συγκριτικά µε άλλες χώρες; Τι δείχνουν
αυτοί οι αριθµοί, ότι πήγαµε άσχηµα, ότι ανοίξαµε χωρίς σχέδιο,
ότι δεν ξέρουµε τι κάνουµε στον τουρισµό, ότι αφήσαµε τους αν-
θρώπους στην τύχη τους; Πριν από δύο µήνες ψηφίσαµε τη ρύθ-
µιση για πενήντα ένσηµα, στη µείωση από εκατό στα πενήντα.
Αφήνουµε τους ανθρώπους στην τύχη τους; Διαβάστε τα σχόλια
του ξένου τύπου των οργανισµών και αυτών που ήρθαν στη χώρα
µας για το πόσο καλά τα πήγε η χώρα.

Μιλήσατε για την εναλλαγή στα µέτρα που δείχνει η έλλειψη
σχεδίου. Το έχουµε πει χιλιάδες φορές ότι το φαινόµενο είναι δυ-
ναµικό και ανάλογα την εποχή, την κατάσταση προσαρµοζόµα-
στε. Αφορά µια υγειονοµική κρίση και τα µέτρα αυτά πρέπει να
είναι ανάλογα την εποχή. Δεν µπορεί να είναι κάποια µέτρα για
δυο, τρεις, τέσσερις, πέντε µήνες συνέχεια. Να κάνετε κριτική,
αλλά επί των συγκεκριµένων και επί των πραγµατικών γεγονό-
των. Όπως και αυτό που ακούσαµε για την τροπολογία για το
ναυάγιο. Μάλλον σας συµπαρέσυρε ο εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.
Γιατί εγώ τη διαβάζω και ρώτησα τον συνάδελφό µου από τη Ζά-
κυνθο αν είναι η ίδια τροπολογία µε το καλοκαίρι που ήταν στη
διαβούλευση. Καµµία σχέση. Τι λέει εδώ; 

Αποτελεί αυτή η περιοχή -λέει- πρότυπη τουριστική περιοχή
αξιοποίησης και προστασίας, διενέργεια πάσης φύσεως διοίκη-
σης και διαχείρισης. Ανατέθηκε σε µια επιτροπή πρότυπης του-
ριστικής αξιοποίησης που αποτελείται από Περιφέρεια Ιονίων
Νήσων, Δήµος Ζακύνθου, συλλόγους ξενοδόχων, Επιµελητήριο
Ζακύνθου. Αυτή είναι η ιδιωτικοποίηση; Και γιατί γίνεται αυτό;
Ώστε να µπορεί να προστατευτεί και να δηµιουργούνται νοµίµως
πράξεις που αφορά την ασφάλεια των επισκεπτών, την προσβα-
σιµότητα στην περιοχή και την προστασία όλων αυτών των πραγ-
µάτων εκεί. Αυτό έχει σχέση µε αυτό που συζητάµε για το
πρόβληµα; Μάλλον σας παρέσυρε. Δεν πειράζει, καµµιά φορά
συµβαίνει αυτό. Και ο κ. Σκανδαλίδης το ανέφερε. Μάλλον δεν
διαβάσατε την τροπολογία. Καλό είναι προτού τοποθετήστε, να
τη διαβάζετε.

Και να σας θυµίσω ότι τα ρεπορτάζ των εφηµερίδων κατά τη
διάρκεια της επιτροπής έδειξαν το πρόβληµα που δηµιουργή-
θηκε εκεί µε τα τόσα πολλά µέτρα, µε τα προβλήµατα που είχε
µε το ναυάγιο, ότι έφυγαν κοµµάτια και ήταν αναγκαία η παρέµ-
βαση. Ήρθε το Υπουργείο Τουρισµού και έκανε άµεσα την πα-
ρέµβαση. Πραγµατικά δεν το αντιλαµβάνοµαι αυτό που
συµβαίνει ή δεν διαβάζετε ή σας έχει επηρεάσει τόσο πολύ αυτή
η δηµοσκοπική καθίζησή σας που δηµιουργείτε πρόβληµα.

Και ξέρετε κάτι; Μιλάµε για τον τουρισµό. Ο τουρισµός για την

πατρίδα µας είναι ένα από τα σηµαντικότερα εργαλεία ανάπτυ-
ξης της οικονοµίας, ίσως το µεγαλύτερο πλεονέκτηµα συγκριτικά
µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης, αλλά και σε παγκόσµιο
επίπεδο. Ωστόσο έχει ειπωθεί πάρα πολλές φορές και διαπιστώ-
νεται και στην πράξη ότι παρ’ όλη την υπεροχή της Ελλάδας στον
τοµέα του τουρισµού λόγω των φυσικών πλεονεκτηµάτων, αλλά
και των υποδοµών, η χώρα µας δεν έχει καταφέρει να αντλήσει
100% τα οφέλη από αυτό.

Δηλαδή για να το δώσουµε σε αριθµούς και να γίνει κατανοητό
σήµερα ότι ο τουρισµός σε ποσοστό του ΑΕΠ φτάνει το 25% είτε
άµεσα είτε έµµεσα και ακόµα δεν συµµετέχουν στο 100% όλοι οι
τουριστικοί προορισµοί όλων των περιοχών της χώρας. Και για
να το πω πιο ορθά δεν συµµετέχουν στον βαθµό που θα µπορού-
σαν να συµµετέχουν. Και µιλάω προφανώς για τις εναλλακτικές
µορφές τουρισµού. 

Πιστεύω ότι δεν διαφωνεί κανένας ότι η χώρα µας έχει περισ-
σότερα περιθώρια ανάπτυξης του τουριστικού προϊόντος. Αυτό
εµείς στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε ότι µπορεί να πραγµατο-
ποιηθεί µέσα από ένα συνεκτικό, ολοκληρωµένο σχεδιασµό που
θα συµβάλει στην οργάνωση, την τακτοποίηση -αν θέλετε-, την
προώθηση και την ανάπτυξη του τουριστικού προϊόντος όλων
των περιφερειών της χώρας µας και όλων των ειδών τουρισµού
που διαθέτουµε.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αυτήν την κατεύθυνση προ-
σπαθούµε και αυτήν την ώθηση θέλουµε να δώσουµε σε αυτόν
τον κλάδο. Κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής ο Υπουργός Του-
ρισµού, ο κ. Κικίλιας, έδωσε ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον στοιχείο
που µας βοηθά να κατανοήσουµε πλήρως και την εικόνα του του-
ρισµού, αλλά και τις µεγάλες δυνατότητες ανάπτυξης που υπάρ-
χουν ακόµα. Είπε, λοιπόν, ο Υπουργός -αν το κατάλαβα καλά- ότι
το 25% της χώρας που προέρχεται έµµεσα ή άµεσα από τον του-
ρισµό είναι αποτέλεσµα του τουριστικού προϊόντος των δυόµιση
περιφερειών της χώρας. Φυσικά αναφερόµαστε µόνο στον κα-
λοκαιρινό µαζικό τουρισµό.

Σκεφτείτε εποµένως πού µπορεί να φτάσει ο τουρισµός ως κι-
νητήριος µοχλός της οικονοµίας και ως πυλώνας ανάπτυξης αν
οργανώσουµε, αν αξιοποιήσουµε όλες τις πτυχές τους, δίνοντας
εφόδια και στους υπόλοιπους προορισµούς, χειµερινούς, ιαµα-
τικούς, θρησκευτικούς, γαστρονοµικούς, που σαφώς έχουν έναν
βηµατισµό -ικανοποιητικό θα έλεγα εγώ-, αλλά µπορούµε όλοι
να καταλάβουµε τα τεράστια περιθώρια που µπορούµε να
έχουµε εκεί και υπάρχουν και αναξιοποίητες πλευρές, κυρίως
λόγω της έλλειψης, είτε της προβολής και ανάδειξης, είτε της
ασύνδετης σχέσης των τουριστικών χαρακτηριστικών που δια-
θέτει µια περιφέρεια, αλλά και τις κατακερµατισµένης διαχείρι-
σης.

Θα ήθελα να γίνω κατανοητός, δίνοντας ένα παράδειγµα, το
παράδειγµα της Πέλλας, την οποία εκπροσωπώ. Είναι ένας
νοµός µε αµέτρητα συγκριτικά πλεονεκτήµατα, µε πλούσια ιστο-
ρία, µε έντονο αρχαιολογικό ενδιαφέρον. Είναι η αρχαία Πέλλα,
ο τόπος που γεννήθηκε και µεγάλωσε ο Μέγας Αλέξανδρος, µε
εξαιρετικούς χειµερινούς προορισµούς, η Έδεσσα ή το Καϊµα-
κτσαλάν και ο Βόρας, ένας από τους πιο οργανωµένους ανεπτυγ-
µένους ιαµατικούς προορισµούς στην Ευρώπη, τα Λουτρά του
Πόζαρ, αλλά και µε θρησκευτικό τουρισµό. Τα στοιχεία, όµως,
δείχνουν σήµερα ότι αυτά δεν επικοινωνούν µεταξύ τους, στε-
ρώντας έτσι από την περιοχή και την ανάγκη ενός πλήρους του-
ριστικού προϊόντος µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους κατοίκους,
τους επαγγελµατίες και την τοπική οικονοµία. Είναι ένα ζήτηµα
που το έχουµε συζητήσει µε τον Υπουργό, τον κ. Κικίλια και µε
την Υφυπουργό κ. Ζαχαράκη.

Πραγµατικά θα ήθελα να τους ευχαριστήσω για το ενδιαφέρον
τους και νοµίζω ότι µπορούµε να αντιστρέψουµε την υφιστάµενη
κατάσταση στον Νοµό Πέλλας µε αυτό το νοµοσχέδιο γιατί θα
µας δώσει εργαλεία που θα µπορέσουν να ανατρέψουν αυτήν
την κατάσταση. Το ίδιο, είµαι βέβαιος, µπορεί να γίνει και στις
υπόλοιπες περιοχές της χώρας. Γι’ αυτό και το Υπουργείο Του-
ρισµού προχωρά σε αυτό το σχέδιο νόµου που µέσα από τη σύν-
δεση δυνάµεων φιλοδοξεί να δώσει ώθηση στην τουριστική µας
ανάπτυξη, να αναβαθµίσει την ποιότητα του τουριστικού µας
προϊόντος. Νοµίζω ότι έχετε δει πάρα πολύ καλά τις διατάξεις
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που αφορούν τη δηµιουργία οργανισµών διαχείρισης προορι-
σµού, τη δηµιουργία πρότυπων τουριστικών προορισµών, τη θέ-
σπιση ενός αποτελεσµατικού πλαισίου για την αξιοποίηση των
ιαµατικών πηγών µε 23 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάπτυξης.
Έχει µια ιδιαίτερη σηµασία για τους επαγγελµατίες του κλάδου
αυτή η διευκόλυνση πληρωµών του προγράµµατος «Τουρισµός
Για Όλους». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα θα ήθελα να σταθώ
στις ιαµατικές πηγές της χώρας µας και να πω ότι δεν θίγονται
ούτε τα συµφέροντα των δήµων ούτε των ιδιωτών επαγγελµα-
τιών που ακούσαµε στην επιτροπή. Θα µου επιτρέψετε να ευχα-
ριστήσω την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού
αλλά και τη σηµερινή γιατί άκουσαν, συζήτησαν και κατανόησαν
ότι δεν είναι αναγκαίο να υιοθετηθεί η αναγκαστική ένταξη των
ιαµατικών πηγών σε αυτήν τη νέα εταιρεία. Δίνουµε, λοιπόν,
στους δήµους εργαλεία να αναπτύξουν περισσότερο τις ιαµατι-
κές πηγές και παράλληλα παρέχει και τη δυνατότητα, αν δεν
µπορέσουν, να ενταχθούν σε αυτή την ανώνυµη εταιρεία και να
αξιοποιήσουν όλες τις δυνατότητες που τους παρέχει. Είναι γε-
γονός ότι ο ιαµατικός τουρισµός της χώρας µας έχει πάρα πολλά
περιθώρια ανάπτυξης. Διαθέτουµε µοναδικούς ιαµατικούς προ-
ορισµούς. Μπορούµε να παραδειγµατιστούµε από τις χώρες του
εξωτερικού που τα έχουν αναπτύξει. Πραγµατικά µπορούµε να
κάνουµε εξαιρετικά θαύµατα µε αυτή τη ρύθµιση που εισάγει το
νοµοσχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, η ψήφιση του σηµερινού σχεδίου νόµου είναι
µια ψήφος υπέρ του τουρισµού και των ανθρώπων που εργάζον-
ται εκεί και βάζουν τον κόπο τους και το µεράκι σ’ αυτό. Είναι
επίσης ένα σηµαντικό βήµα για την ισχυροποίηση του ήδη δυνα-
τού και σχεδόν ασυναγώνιστου όπλου που είναι η φυσική οµορ-
φιά, τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της, οι τόποι και οι προορισµοί,
η πλούσια ιστορία και η ανεκτίµητη πολιτιστική κληρονοµιά της.
Και βέβαια οι ξεχωριστοί και φιλόξενοι άνθρωποι. 

Η Νέα Δηµοκρατία ήδη από τον καιρό που βρισκόταν στην αν-
τιπολίτευση είχε αναπτύξει και παρουσίασε ένα ολοκληρωµένο
πρόγραµµα για αλλαγή τουριστικού µοντέλου θέτοντας στο επί-
κεντρο τον στόχο για τη συνολική αξιοποίηση όλων των συγκρι-
τικών πλεονεκτηµάτων που διαθέτει η χώρα µας και την
αναβάθµιση του τουριστικού µας προϊόντος. Αυτό το πρόγραµµα
η σηµερινή κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης, το υλοποιούν βήµα-βήµα σχεδιάζοντας πάνω στο όραµα µας
για µια Ελλάδα για ισχυρή ανάπτυξη που ωφελεί όλους τους Έλ-
ληνες και όλες τις Ελληνίδες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέφανος Γκίκας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι κι εγώ θα ξεκινήσω µε ένα σχό-

λιο ακούγοντας την, καθόλα άξια βεβαίως συνάδελφο, εισηγή-
τρια του ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά µε τον τρόπο µε τον οποίο µίλαγε
και τα επιχειρήµατα τα οποία εξέθεσε µου θύµισε, γιατί είµαστε
χρόνια στο κουρµπέτι, τον µικρό ΣΥΡΙΖΑ του 4%. Πραγµατικά αν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίσετε κατά την
άποψή µου µε αυτή την πολιτική πολύ σύντοµα θα είσαστε στο
4%. 

Ξεκινώ επί του θέµατος. Ο τουρισµός αποτελεί αδιαµφισβή-
τητα ένα βασικό µέγεθος της ελληνικής οικονοµίας αφού συµ-
µετέχει κατά 20% µε 30% στη διαµόρφωση του ΑΕΠ. Παράλληλα
αποτελεί τη βάση για πολλές τοπικές οικονοµίες, όπως και η δική
µου περιοχή, η εκλογική περιφέρεια της Κέρκυρας που σχεδόν
όλα τα επαγγέλµατα, όλοι οι επαγγελµατικοί κλάδοι, µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο έχουν να κάνουν µε τον τουρισµό. Στο σηµείο αυτό
θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υπουργό κ. Κικίλια που έφερε
αυτό το νοµοσχέδιο, όπως επίσης και τον πρώην Υπουργό, κ. Θε-
οχάρη διότι πράγµατι η συνεισφορά του ήταν µεγάλη. Επίσης,
να ευχαριστήσω τον κ. Κικίλια διότι έλυσε ένα σηµαντικό πρό-
βληµα που είχαµε στην Κέρκυρα µε τη διεύθυνση του ΙΕΚ τουρι-
σµού. Πράγµατι έδωσε µια σηµαντική λύση. 

Το σχέδιο νόµου θέτει το πλαίσιο για τη θέσπιση µιας στρατη-
γικής για τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. Εισάγει τους πρότυ-

πους τουριστικούς προορισµούς ολοκληρωµένης διαχείρισης
που είναι περιοχές οι οποίες συµβάλλουν δυναµικά στην ενί-
σχυση της τουριστικής µας εικόνας. Διαθέτουν στοιχεία, όπως
είναι η αναγνωρισιµότητά τους σε διεθνές επίπεδο, τα µοναδικά
φυσικά και πολιτιστικά χαρακτηριστικά, η δυνατότητα φιλοξενίας
σηµαντικού αριθµού επισκεπτών, η προσβασιµότητα για ΑΜΕΑ
και άλλα. Ο χαρακτηρισµός µιας περιοχής ως πρότυπος τουρι-
στικός προορισµός γίνεται βεβαίως µε υπουργική απόφαση
ύστερα από αίτηση του οικείου δήµου προς την αρµόδια διεύ-
θυνση του Υπουργείου. 

Παράλληλα, το σχέδιο νόµου προβλέπει τη δηµιουργία οργανι-
σµών διαχείρισης και προώθησης προορισµού, τα γνωστά DMO,
Destination Management Organisations, που δηµιουργούνται από
τους αναπτυξιακούς οργανισµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης ή
από τις υφιστάµενες αναπτυξιακές ανώνυµες εταιρείες των ΟΤΑ.
Στόχος των οργανισµών είναι η συµβολή στην επιστηµονική, συµ-
βουλευτική και τεχνική υποστήριξη των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης σε θέµατα που αφορούν την προβολή, την ανάπτυξη
και την προώθηση του τουριστικού προορισµού αλλά και την υλο-
ποίηση στρατηγικής µάρκετινγκ και τουριστικής προβολής. Η ορ-
γανωµένη προώθηση του τουριστικού προϊόντος υλοποιείται,
δηλαδή, σε δύο επίπεδα. Ο ΕΟΤ διαχειρίζεται και προωθεί το
εθνικό µας τουριστικό προϊόν ενώ η τοπική αυτοδιοίκηση αναλαµ-
βάνει την προώθηση των τοπικών τουριστικών προϊόντων µε το
κράτος βεβαίως να θέτει τα πλαίσια και τους κανόνες. 

Μέσω της δυνατότητας λειτουργίας των DMO δίνεται ένα επι-
πλέον εργαλείο που θα συµβάλλει σηµαντικά στη βιώσιµη τουρι-
στική ανάπτυξη και στην προβολή του τουριστικού προορισµού.
Πολύ σηµαντική και καθοριστική θα έλεγα για την αποτελεσµα-
τική λειτουργία των DMO είναι η δυνατότητα συνεργασίας µε τον
ιδιωτικό τοµέα. Προωθείται µε αυτό τον τρόπο η δηµιουργία ενός
cluster της τοπικής κοινωνίας και των επαγγελµατιών του τουρι-
στικού κλάδου, ώστε να προβαίνουν σε κοινές δράσεις. Η θέ-
σπιση των οργανισµών είναι µία σηµαντική νοµοθετική πρωτο-
βουλία που έλειπε από τον τουριστικό χάρτη της χώρας. 

Για να λειτουργήσουν, όµως, µε τον αποτελεσµατικότερο δυ-
νατό τρόπο θα παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, µε την ικανότητα
και την εµπειρία που διαθέτετε, να δούµε κάποια σηµεία τα
οποία, είµαι σίγουρος, ότι θα συµπεριλάβετε και θα επιλύσετε µε
υπουργικές αποφάσεις. Πρώτον, σε µία περίοδο που όλα ψηφιο-
ποιούνται πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι σύντοµα και οι DMO
τόσο ως αντικείµενο όσο και ως πρακτική θα αποκτήσουν έντονη
ψηφιακή διάσταση. Η διαχείριση και η προβολή, δηλαδή, του
τουριστικού προορισµού θα γίνεται µε ψηφιακό τρόπο, γεγονός
που πρέπει να συνυπολογιστεί κατά την υλοποίηση του νόµου. 

Δεύτερον, θα πρέπει να διασφαλιστεί η όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερη ευελιξία των οργανισµών. Για παράδειγµα η υποχρεωτική
κατάθεση του τριετούς σχεδίου ολοκληρωµένης διαχείρισης στη
σχετική διυπουργική επιτροπή δεν θα πρέπει να εξελιχθεί σε χρο-
νοβόρα γραφειοκρατική διαδικασία. Επιπλέον, οι οργανισµοί
DMO θα πρέπει να είναι σε θέση να δρουν και να αντιδρούν αυ-
τόνοµα σε απρόβλεπτες καταστάσεις, παραδείγµατος χάριν
COVID. 

Τρίτον, ενδέχεται να παρουσιαστούν κάποιες δυσκολίες θα
έλεγα στην εφαρµογή της ποσόστωσης, στη χρηµατοδότηση της
συνδιαφήµισης. Σε κάποιες δράσεις µπορεί για παράδειγµα ένα
µέρος να βάλει το οικονοµικό κοµµάτι, ένα άλλο µέρος να βάλει
το υλικό. Είναι του τύπου Barter, όπως λέγονται αυτά. Είµαι σί-
γουρος ότι αυτή την πενήντα-πενήντα διαδικασία θα µπορούµε
να την ξεπεράσουµε.

Τέλος, χρειάζεται να δούµε περαιτέρω -το είπαν κι άλλοι συ-
νάδελφοι- το θέµα της χρηµατοδότησης των DMO τόσο στο
πρώτο επίπεδο, δηλαδή στην αρχική χρηµατοδότηση, όσο βε-
βαίως και στην συνεχή χρηµατοδότηση από ανταποδοτικά τέλη.
Ετέθη στο τραπέζι να πάρουν και κάποιο ποσοστό από τον φόρο
διαµονής για παράδειγµα. 

Συνεχίζοντας πολύ γρήγορα επί του νοµοσχεδίου, θεωρώ ότι
αξίζει ειδικής µνείας η θέσπιση των νέων σηµάτων στο πλαίσιο
της προώθησης των εναλλακτικών µορφών τουρισµού. Θεσπί-
ζονται λοιπόν, σήµατα επισκέψιµου ζυθοποιείου, ελαιοτριβείου,
τυροκοµείου που είναι πολύ σηµαντικά, διότι διευρύνει τη σύν-
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δεση του πρωτογενούς τοµέα και της παραγωγής των τοπικών
προϊόντων µε τον τουρισµό, που είναι ζητούµενο και που βεβαίως
χαιρετίζουµε. 

Στην ίδια κατεύθυνση λειτουργούν και τα νέα σήµατα για προ-
σβάσιµο προορισµό, της προσβάσιµης τουριστικής επιχείρησης
και του τουριστικού καταλύµατος που είναι φιλικό προς τα ζώα
συντροφιάς.

Παραβλέπω το άρθρο 11, παρ’ ότι είναι πολύ σηµαντική η δια-
δικασία για τα προγράµµατα επαγγελµατικής επιµόρφωσης, για
να είµαι συνεπής στον χρόνο. Κλείνω, τονίζοντας ότι το σχέδιο
νόµου θέτει το πλαίσιο µέσα στο οποίο θα αναπτυχθεί περαιτέρω
και σε υγιείς βάσεις ο τουρισµός µας. Έχει ως επίκεντρό του τη
βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. Θεσπίζει τα εργαλεία για την απο-
τελεσµατικότερη διαχείριση και προώθηση των τουριστικών προ-
ορισµών και εν κατακλείδι ήταν ένας διακαής πόθος της
τουριστικής µας βιοµηχανίας που η Κυβέρνησή µας το κάνει επι-
τέλους πράξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλος Πο-
λάκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα δεν θα µιλήσω ως Βουλευτής ή ως

πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας. Θα µιλήσω ως πρώην
δήµαρχος, γιατί µια φορά δήµαρχος, πάντα δήµαρχος. 

Και θα ξεκινήσω από αυτό το απαράδεκτο πράγµα που κάνατε,
που έχει να κάνει µε την τροπολογία που αφορά την περιοχή
ναυάγιο της Ζακύνθου. Και επειδή δεν πρέπει να γίνετε «αυτο-
φοράκιας» µιας διαδικασίας θα τα πω εν τάχει. 

Αυτή η ιστορία είναι πολύ παλιά και µε ακούει και ο παλιός µου
συµφοιτητής, ο κ. Ακτύπης.

Το 2014 ένας τύπος µε ένα αµετάφραστο βενετσιάνικο έγ-
γραφο πούλησε δεκατέσσερις χιλιάδες επτακόσια στρέµµατα,
όλα τα ορεινά όπως τα λένε εκεί στη Ζάκυνθο, στον εµίρη του
Κατάρ. Δεκατέσσερις χιλιάδες επτακόσια στρέµµατα. Σαν να
βγω να πω εγώ ότι ο κάµπος του Φραγκοκαστέλλου ανήκε στον
οκτώ φορές προπάππου µου, που είχε περάσει από εκεί τον
Ενετό και την πουλάω στον εµίρη του Μπαχρέιν. Αυτό έγινε εκεί.
Ενώ υπάρχουν διακόσιες οικογένειες, υπάρχει εκκλησία, υπάρ-
χουν δύο µοναστήρια, υπάρχει δηµοτική περιουσία οκτώµισι χι-
λιάδες στρέµµατα γης κ.λπ.. Ξεσηκώνεται φασαρία, γίνεται ένα
νταβαντούρι µεγάλο, καταφεύγουν δικαστικά µε τη βοήθεια της
Εκκλησίας οι κάτοικοι εκεί και βγαίνει µια απόφαση τον Ιούνιο
του 2020, η οποία µιλάει για κακουργηµατικές πράξεις και ότι
δεν ισχύει αυτό το πράγµα. 

Και προσέξτε τώρα. Έχουµε από τον Ιούνη του 2020 -και τώρα
τελειώνει το 2021- και ο εισαγγελέας δεν προχωρά περαιτέρω
τη διαδικασία αυτή, για να προχωρήσει στην οριστική δικαστική
λύση η εκκρεµότητα αυτή και να ακυρωθεί το προηγούµενο ψεύ-
τικο συµβόλαιο. Γιατί ψεύτικο συµβόλαιο είναι, δεν υπάρχει. Δεν
προχωράει. Αν πω τώρα εγώ ότι καθυστερεί η δικαιοσύνη επίτη-
δες, παρεµβαίνω στο έργο της δικαιοσύνης; Πείτε το εσείς και
πείτε µας και η Κυβέρνηση τι κάνει.

Και ενώ υπάρχει αυτή η δικαστική εκκρεµότητα, ο κ. Θεοχάρης
φέρνει το σχέδιο «Ναυάγιο Α.Ε», όπου η εταιρεία που υποτίθεται
ήταν του εµίρη του Κατάρ φαίνεται σε κάτι offshore εταιρείες –
για την «PIMANA» λέω, που πήρε τα δεκατέσσερις χιλιάδες επτα-
κόσια στρέµµατα- φαίνεται να την έχει κάποιος Μπουλούτας,
εµφανίζεται στο ΔΣ της µέσα αυτός που είναι στην «ΕΛΛΑΚΤΩΡ»
και ένας κ. Μυλωνογιάννης που είναι πρόεδρος της εταιρείας
αυτής. Δεν λέω τίποτα που δεν ισχύει. 

Μην κουνάς το κεφάλι σου, κύριε Ακτύπη.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Θα µιλήσω µετά εγώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μην κουνάς το κεφάλι σου. Εσύ λογοδο-

τείς στους Ζακυνθινούς. 
Φαίνεται ότι αυτή η εταιρεία φεύγει από τον εµίρη του Κατάρ,

φαίνεται ότι έχει διοικητικό συµβούλιο αυτούς τους δύο, Μπου-
λούτα της «ΕΛΛΑΚΤΩΡ» και Μυλωνογιάννη, σύµβουλο του Πρω-
θυπουργού και πρόεδρο της εταιρείας και έρχεται εδώ, ενώ
υπάρχει αυτή η δικαστική εκκρεµότητα. Φέρνει ο κ. Θεοχάρης

το νοµοσχέδιο για την «Ναυάγιο Α.Ε.», µία ανώνυµη εταιρεία η
οποία παίρνει αυτήν την περιοχή που είναι το ναυάγιο και το
Πόρτο Βρώµη και µια περιοχή από πάνω, για να γίνουν έργα
αξιοποίησης περιουσίας. Σηκώνεται φασαρία από εκεί, το τρα-
βάτε πίσω αυτό και τώρα φαίνεται αυτό το πράγµα. Μια επι-
τροπή, η οποία θα αναλάβει στο όνοµα της καταστροφής του
Ναυαγίου και των πρανών και δεν συµµαζεύεται και λέτε και για
ζώνη αιγιαλού και παραλίας που εκτείνεται 15, 20, 30 µέτρα πάνω
από το φρύδι του γκρεµού. Σε ποια περιοχή της Ελλάδας όταν
έχεις παραλία, γκρεµό, έχεις εδώ επάνω παραλία στα 200 µέτρα
ύψος; Που υπάρχει αυτό; Πείτε µου το κι εµένα γιατί δεν το ξέρω.
Εµείς έχουµε γκρεµνά στην Κρήτη, αλλά ζώνη παραλίας δεν
υπάρχει αν έχει βουνό από πάνω. Ζώνη παραλίας. Άλλο αιγιαλού,
άλλο παραλίας. Ότι θα αξιοποιήσει την περιοχή εκεί. Και φέρνετε
αυτό το πράγµα τώρα. 

Δεν µου λέτε, κύριε Κικίλια. Τι είναι πιο σηµαντικό -και τα δύο
είναι πολύ σηµαντικά- να µην καταστραφεί το ναυάγιο της Ζα-
κύνθου ή να φτιαχτεί η διώρυγα της Κορίνθου η οποία είναι κλει-
στή εδώ και ενάµιση χρόνο; Εκεί δεν σας πιάνει ο πόθος, ο
καηµός, και εσάς και τον κ. Θεοχάρη, να προχωρήσετε τάχιστα
τις διαδικασίες για να ανοίξει; Εκεί γιατί ανέλαβε το Υπουργείο
Υποδοµών να κάνει διαγωνισµό, αυτόν που έκανε, µε την πρό-
σκληση σε διαπραγµάτευση; Να αναλάβετε κι εσείς ως Υπουρ-
γείο Τουρισµού αν είναι τέτοιος ο καηµός σας για το θέµα της
παραλίας του Ναυαγίου, να κάνετε το ίδιο πράγµα που κάνει το
Υπουργείο Υποδοµών στη διώρυγα της Κορίνθου. Εκεί που
έχουµε κλείσει.

Εδώ µια παρένθεση. Φαντάζεστε να ήµασταν εµείς κυβέρνηση
και να χάναµε την καλοκαιρινή σεζόν της διόδου όλων των του-
ριστικών σκαφών από τη διώρυγα της Κορίνθου; Τι θα είχατε
κάνει; Θα είχαν κρεµαστεί οι «Ποφάντηδες» από τη γέφυρα και
θα έπαιρναν ζουµ τα πρανή που θα είχαν πέσει κάτω, όπως έκα-
ναν και µε κάτι ΑΤΜ. Τώρα δεν τρέχει κάστανο. Το ότι έχει αλλά-
ξει η ναυσιπλοΐα, έχουν αυξηθεί τα κόστη µεταφοράς, έχει
καταστραφεί ο ιστιοπλοϊκός τουρισµός ή τα φουσκωτά που δεν
µπορούν να περνάνε, δεν τρέχει τίποτα. Εκεί δεν σας πιάνει ο
καηµός. Γιατί δεν κάνετε εκεί µια επιτροπή διαχείρισης της διώ-
ρυγας, να φτιάξει τα πρανή γρήγορα; 

Για να σοβαρευόµαστε τώρα. Κάλλιστα θα µπορούσατε αυτά
που λέτε και τα δίνετε στην επιτροπή να τα κάνει ο δήµος της πε-
ριοχής. Κι αν δεν το κάνει ο δήµαρχος να τον αλλάξουν οι Ζα-
κυνθινοί. Να το κάνει ο δήµαρχος, να το κάνουν οι τοπικές
κοινότητες.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ ως δήµαρχος Σφακίων µε πολύ µι-

κρότερες δυνατότητες από τον δήµο Ζακύνθου έφτιαξα πολλά
λιµενικά έργα που αποκατέστησαν ζηµίες από χειµερινές θεοµη-
νίες. Και το έκανα σε συνεργασία µε το λιµενικό ταµείο του
Δήµου Χανίων. Ο Δήµος Πλατανιά από την πάνω µεριά έκανε ένα
τεράστιο έργο που χρηµατοδοτήθηκε από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, µε τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου Ναυτι-
λίας που ακύρωσε, αντέστρεψε τη διαδικασία ερηµοποίησης της
παραλίας στο Κολυµπάρι. Έγινε τέτοιο έργο εκεί. Μια χαρά το
κάνει ο δήµος το έργο αυτό. Μια χαρά το κάνει. Και είναι µεγάλο
έργο, το συγκεκριµένο. Τώρα ξαναφτιάχτηκε η παραλία εκεί που
είχε αποµακρυνθεί και ήταν µόνο βράχια λόγω του τρόπου που
είχε φτιαχτεί πριν από είκοσι χρόνια ο πρώτος λιµένας Κολυµπα-
ρίου.

Και ξαναφτιάχτηκε το λιµάνι και ξαναφτιάχτηκε η παραλία µε
τους κυµατοθραύστες οι οποίοι µπήκαν µπροστά και άλλαξαν τη
ροή των ρευµάτων και αφήνουν µόνο να συσσωρεύεται άµµος
και όχι να φεύγει, όπως πριν. Άρα, µπορούσε να το κάνει κάλλι-
στα. Εδώ –και αυτό είναι σαφές- υπάρχει το φιλέτο που είναι
πάνω στο φρύδι και κάποιοι θέλουν να το φάνε. Αυτή είναι η ιστο-
ρία. Ό,τι λέω έτσι είναι. Αυτό είναι το ζουµί.

Θα ακυρωθεί και η ζώνη παραλίας που στη βάση αυτής υποτί-
θεται ότι υπάρχει η βάση για να φτιάξει αυτή την επιτροπή για
να τα λειτουργήσει και να παραγάγει τις µελέτες και να κάνει και
να δείξει. Θα ακυρωθεί αυτό και είναι όλα στον αέρα.

Απ’ ό,τι είδα ξανασηκώνεται πολύ µεγάλο κύµα αντίδρασης και
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από το ελληνοαµερικανικό και από του Ζακυνθινούς. Δεν πρόκει-
ται να προχωρήσει, κύριε Κικίλια. Μη συνδέσετε το όνοµά σας µ’
αυτό.

Θέλω να πω δυο ακόµα κουβέντες για δύο πράγµατα για το
νοµοσχέδιο. Και ευχαριστώ για την ανοχή. Θα τα πω πάρα πολύ
γρήγορα.

Κύριε Κικίλια, το δεύτερο πράγµα το οποίο κάνετε και το οποίο
είναι φωτογραφικό είναι η τροπολογία, συγκεκριµένα το άρθρο
8 στην τροπολογία, το οποίο µιλάει για τις απαλλοτριώσεις της
παραλίας. Εδώ ξέρετε τι κάνετε; Αυτή είναι µια φωτογραφική διά-
ταξη εξυπηρέτησης κάποιων µεγάλων ξενοδοχείων. Διότι ανά-
µεσα στη ζώνη αιγιαλού, εκεί που φτάνει δηλαδή το χειµέριο
κύµα, και στη ζώνη της παραλίας, που προφανώς είναι µπροστά
από κάποια ξενοδοχεία και στα οποία έχουν ιδιοκτησιακά δικαιώ-
µατα µε βάση και τον τρόπο που φτιάχτηκαν από παλιά κάποιοι
άλλοι, ουσιαστικά δίνετε τη δυνατότητα στους ξενοδόχους, γιατί
έχει να κάνει µε το ποιος εκµεταλλεύεται τις οµπρέλες, αν έχει
καµµιά καντίνα, αν έχει τίποτα εγκαταστάσεις θαλάσσιων σπορ
κ.λπ., και ουσιαστικά διώχνετε αυτούς τους µικροµεσαίους προς
όφελος της αποκλειστικής διαχείρισης και της ζώνης παραλίας
από το ξενοδοχείο ή τα ξενοδοχεία που είναι από πάνω. Είναι εν-
τελώς φωτογραφική και κατά παραγγελία τροπολογία. Να ξέ-
ρετε ότι θα σηκωθούν εξαιρετικά µεγάλες αντιδράσεις, γιατί το
κοινωνικό συµβόλαιο της προηγούµενης περιόδου επέτρεπε σε
πολλούς µικροµεσαίους στην Ελλάδα να παίρνουν ένα κοµµάτι
της πίτας του τουριστικού προϊόντος και µέσα από αυτές τις µορ-
φές.

Και το τελευταίο που θέλω να πω αφορά τις ιαµατικές πηγές.
Ανατρέπετε τη στρατηγική την οποία εφαρµόσαµε και προχώ-
ρησε σε πολλούς δήµους µε το ειδικό σήµα λειτουργίας µε τις
υπουργικές αποφάσεις του ΣΥΡΙΖΑ και της κ. Κουντουρά, τότε
Υπουργού Τουρισµού, για την αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών.

Ακούστε, είναι άλλο πράγµα ο φυσικός πόρος του νερού που
αναβλύζει κι άλλο η γη στην οποία αναβλύζει. Γιατί εσείς δίνετε
στην ανώνυµη εταιρεία που θα είναι στην Αθήνα, και καλά θα
κάνει, την αξιοποίηση των πηγών; Κολοκύθια µε τη ρίγανη θα
κάνει, όπως έκανε και η ΕΤΑΒ και το ΤΑΙΠΕΔ σε σχέση µε τις
πηγές που του ανήκουν. Εδώ στην Αθήνα θα πει για την ιαµατική
πηγή που είναι κι εγώ δεν ξέρω πού; Απλά «ντιλάρισµα» είναι
αυτή η ιστορία. Θα πάρει, λέει, πεντακόσια µέτρα γύρω-γύρω
από την πηγή. Γιατί να τα πάρει; Για ποιόν λόγο;

Εµείς είχαµε χαράξει άλλο δρόµο αξιοποίησης αυτών. Πάρα
πολλοί δήµοι είχαν προχωρήσει αυτό το πράγµα και ζητούσαν
και χρηµατοδοτικά εργαλεία. Για παράδειγµα το «ΕΠΑνΕΚ»...

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Αν θέλουν. Δεν τους υποχρεώ-
νουµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι-ναι, αν θέλουν. Εδώ τους το παίρνετε
θέλουν δεν θέλουν. Αυτή είναι η υποχώρηση που κάνατε σε
σχέση µε το αρχικό σχέδιο. Το ζουµί είναι ότι όταν τον µπλοκά-
ρετε θα τον αναγκάσετε να πάει στην αγκαλιά αυτών εδώ. Και το
20% που δεν έχει κανένα σοβαρό ρόλο είναι το τυράκι για να του
αρπάξει την περιουσία. Πάρα πολλοί δήµοι και µε το «ΕΠΑνΕΚ»,
που δεν το προχωρήσατε καθόλου και µε άλλα προγράµµατα
του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», που θα µπορούσαν να µπουν, είχαν προχω-
ρήσει στην αξιοποίησή της περιουσίας, γι’ αυτό πάρτε τα πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε µ’
αυτό, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω µε µια κουβέντα. Σήµερα στη
Χιλή εκλέχτηκε αριστερός πρόεδρος. Στη Χιλή δεν εκλέχτηκε ο
απόγονος του Πινοσέτ, εκλέχθηκε αριστερός πρόεδρος. Η
πρώτη του δήλωση ήταν ότι θα καταργήσει το σύστηµα της ιδιω-
τικής ασφάλισης που εφάρµοσε ο Πινοσέτ και το οποίο φέρνετε
εσείς τώρα.

Κι εµείς στο πρώτο νοµοσχέδιο αυτό που θα καταργήσουµε
θα είναι αυτό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Διονύσιος Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ζητήσω την ανοχή σας κι εγώ για λίγο. Άλλωστε, έχω τη
χαρά να µιλάω µετά από τον συνάδελφο κ. Πολάκη.

Για την οικονοµία του χρόνου, παρ’ όλο που έχουµε να κά-
νουµε µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει πάρα πολύ σηµαντικές
διατάξεις στη σωστή κατεύθυνση, θα αναφερθώ κατευθείαν στο
επίµαχο ζήτηµα, ως Βουλευτής Ζακύνθου. Πρόκειται για το ζή-
τηµα του ναυαγίου. Το ναυάγιο, όπως γνωρίζετε, βρίσκεται σε
µια θέση και επί σαράντα χρόνια κανένας µα κανένας δεν έχει
ενδιαφερθεί για να λύσει το πρόβληµα και του σκάφους το οποίο
διαλύεται, αλλά ταυτόχρονα να µπορέσει να λύσει ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την ασφάλεια των επισκεπτών. Δεν µπορεί
κανένας να αναλογιστεί πραγµατικά τι ζηµία θα υποστούµε εάν
απωλέσουµε αυτό το συγκεκριµένο αξιοθέατο το οποίο υπάρχει
στην περιοχή. Θα είναι απώλεια για τη Ζάκυνθο, αλλά γενικότερα
για την Ελλάδα. Δεν υπάρχουν ούτε τα απαραίτητα µέτρα ασφά-
λειας στην περιοχή. Και πρόκειται για µια περιοχή την οποία επι-
σκέπτονται εκατοµµύρια τουρίστες τον χρόνο.

Θα πρέπει να ξέρετε ότι έχουν χάσει τέσσερις µε πέντε άνθρω-
ποι τη ζωή τους στην περιοχή, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
απώλεια ανθρώπινης ζωής, αλλά ταυτόχρονα και για το γεγονός
ότι υπάρχει δυσφήµιση σχετικά µε το ότι ο προορισµός αυτός
δεν είναι ασφαλής.

Είναι αδιανόητο άνθρωποι να κινδυνεύουν ανά πάσα ώρα και
στιγµή να πέσουν στο κενό. Είναι αδιανόητο να µην υπάρχει δρό-
µος διαφυγής στη συγκεκριµένη περιοχή. Πάλι εµείς µέσα στη
διετία προσπαθούµε να εφαρµόσουµε και να κάνουµε αυτόν τον
δρόµο διαφυγής ώστε να είναι ασφαλές το ναυάγιο σε περί-
πτωση πυρκαγιάς.

Άρα, προσπαθούµε να βάλουµε µια τάξη στο θέµα του Ναυα-
γίου. Δεν υπάρχουν πλέον περιθώρια για κωλυσιεργίες και για
άλλες ενέργειες.

Από την πρώτη στιγµή που ανέλαβα Βουλευτής πρέπει να ξέ-
ρετε ότι µια από τις πρώτες επισκέψεις σε Υπουργεία ήταν στο
Υπουργείο Τουρισµού. Είπα στον τότε Υπουργό κ. Θεοχάρη και
στον Υφυπουργό κ. Κονσόλα ότι κινδυνεύουµε να χάσουµε ένα
αξιοθέατο, δεύτερο σε επισκεψιµότητα, λόγω του γεγονότος ότι
το κύµα το καταστρέφει και το παίρνει, καθώς σαράντα χρόνια
δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.

Ακούστηκε προηγουµένως από τον κ. Πολάκη και από πολ-
λούς η απορία γιατί δεν δόθηκε στην τοπική αυτοδιοίκηση. Ακού-
στε, λοιπόν: Από τις 26-3-2020 υπάρχει επιστολή από το
Υπουργείο Τουρισµού στην οποία, πέρα από τα υπόλοιπα που το
αναφέρει, καταλήγει: «Στην κατεύθυνση αυτή το Υπουργείο Του-
ρισµού σας καλεί να αναλάβετε την υλοποίηση των προτάσεών
σας όσον αφορά την ασφάλεια των τουριστών τόσο στην πε-
ριοχή άνωθεν του Ναυαγίου, όσο και των λουόµενων στην παρα-
λία της περιοχής». Αυτό είναι από τον Μάρτιο του 2020.

Υπάρχουν δύο δηµοτικά συµβούλια τα οποία γίνονται. Το ένα,
της 1ης Ιουνίου 2020, όπου έγινε ένας µικρός χαµός, δεν πέρασε
η πρόταση του δηµάρχου ο οποίος ήθελε να υπάρχει και άλλος
στη διαχείριση. Το δηµοτικό συµβούλιο πήρε απόφαση µε συν-
τριπτική πλειοψηφία η οποία λέει ότι θα πρέπει να υπάρξει λήψη
µέτρων ασφαλείας στην περιοχή του Ναυαγίου, άµεσες ενέρ-
γειες κατοχύρωσης της περιουσίας του δήµου στην ευρύτερη
περιοχή, σύνταξη µελέτης για τη διαχείριση και αξιοποίηση της
ευρύτερης περιοχής του Ναυαγίου που θα οδηγεί στην πρόταση
ίδρυσης διαχειριστικού φορέα µε τη συµµετοχή του δήµου, της
κοινότητας Βολιµών και των όµορων κοινοτήτων.

Υπήρξε ξανά και άλλη απόφαση, της 18ης Νοεµβρίου 2020.
Καµµία υλοποίηση. Σας πληροφορώ ότι έχουν προσφύγει οι δη-
µοτικοί σύµβουλοι της αντιπολίτευσης στην αποκεντρωµένη για
µη υλοποίηση των αποφάσεων του δηµοτικού συµβουλίου. 

Τι θέλετε να κάνουµε; Πέστε µου τι θέλετε να κάνουµε. Δη-
λαδή επειδή δεν το υλοποιεί, θα πρέπει εµείς να αφήσουµε αυτό
το αξιοθέατο να διαλυθεί µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη Ζά-
κυνθο; Γιατί σας ακούω και λέτε διάφορα. Προτάσεις, όµως, δεν
ακούω να γίνονται.

Άκουσα προηγουµένως τον συνάδελφό µου, τον κύριο Πολάκη
να λέει ότι ο δήµος πρέπει να το διαχειριστεί. Μα, του το δώσαµε
του δήµου να το διαχειριστεί. Δεν µπορεί να το διαχειριστεί, δεν
το προχωράει παρά τις επανειληµµένες προσπάθειες τις οποίες
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έχουµε κάνει για να το αναλάβει ο δήµος. 
Και τι λέει αυτή η συγκεκριµένη τροπολογία την οποία φέρ-

νουµε; Σε καµµία περίπτωση δεν µιλάει ούτε για έσοδα ούτε για
διαχειρίσεις οικονοµικές, δεν µιλάει για τίποτα τέτοιο. Τι λέει;
Εδώ και τώρα µια επιτροπή, η οποία αποτελείται από τέσσερις
Ζακυνθινούς -αν είναι δυνατόν να ξεπουλήσουν οι Ζακυνθινοί την
ίδια τους την περιουσία- µε έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου
Τουρισµού να µπορέσουµε να δώσουµε λύσεις. Σε τι; Να δώ-
σουµε λύσεις για να µην καταστραφεί το καράβι και να µπορέ-
σουµε να δηµιουργήσουµε ασφάλεια στο «φρύδι». 

Άκουσα και κάτι τραγικό. Αλήθεια, το άκουσα από πολλούς και
από σένα κύριε Πολάκη, δηλαδή είσαστε υπέρµαχοι του να µει-
ώσουµε την γραµµή αιγιαλού; Και αυτοί που διεκδικούν να µει-
ωθεί η γραµµή αιγιαλού και είναι ιδιώτες…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παραλία είπα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Αφήστε, σας άκουσα πολύ καλά. Δη-

λαδή, τι θέλετε;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Παραλία είπε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Θέλετε να µειωθεί, που την κατοχυ-

ρώνει το Σύνταγµα τη γραµµή αιγιαλού και ότι είναι µέσα, εσείς
θέλετε να την µειώσετε. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Αυτό δεν έχει
ξανακουστεί. Και ακούστηκε από τα περισσότερα κόµµατα εδώ
πέρα. Εµείς προσπαθούµε να κατοχυρώσουµε αυτό…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακούστε. Πιθανόν, δεν ξέρω, αλλά πρέπει να έχετε βάλει και

την υπογραφή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, µην

διακόπτετε τον οµιλητή.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Το 2018 εσείς βγάλατε τις συντεταγ-

µένες όταν ήσασταν κυβέρνηση. Και είπατε ότι οι συντεταγµένες
βρίσκονται εκεί που σήµερα εµείς οριοθετούµε. Πού ήσασταν το
’18 να πείτε ότι αυτό εδώ είναι µια βλακεία και ότι τελικά δεν είναι
στο «φρύδι», αλλά είναι και δεκαπέντε µέτρα µέσα; Και τελικά
δεν µας ενδιαφέρει να είναι δεκαπέντε µέτρα µέσα;

Το ελληνικό δηµόσιο έχει σε αυτήν την περίπτωση την κυριό-
τητα, το κράτος, η κυβέρνηση. Όταν θα το παραχωρήσεις και θα
πάει σε οποιονδήποτε το διεκδικεί θα µπορεί και να το πουλήσει,
κύριε Πολάκη. Τότε το πουλάει όταν το πάρει, το ιδιωτικοποιεί
αυτό το συγκεκριµένο κοµµάτι και όχι όταν είναι µέσα στον παλιό
αιγιαλό και δεκαπέντε µέτρα και πενήντα µέτρα που θα έχουµε
τη δυνατότητα να το εξασφαλίσουµε και να ανήκει συνταγµατικά
στο ελληνικό δηµόσιο. Το άκουσα να το λέτε και πραγµατικά µου
φάνηκε λίγο περίεργο. 

Από την άλλη µεριά προσπαθήσατε να συνδέσετε το ναυάγιο
µε την αγοραπωλησία. Θα σας έλεγα ότι είναι κάτι το οποίο δεν
πρέπει και πολύ να το ακουµπάτε, γιατί η αγοραπωλησία έγινε
το ’14 και διαχειριστήκατε εσείς την όλη κατάσταση ως κυβέρ-
νηση επί τεσσεράµισι χρόνια. 

Και πρέπει να ξέρετε ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση υπάρ-
χουν εδώ διάφορα στοιχεία, τα οποία δυστυχώς για εσάς, έχουν
δει το φως της δηµοσιότητας. Εδώ υπάρχει λοιπόν δηµοσίευµα,
το οποίο λέει: «Σφίγγει ο κλοιός για τον Υπουργό µάνατζερ του
κ. Τσίπρα». Εγώ δεν θα πω ονόµατα. Νοµίζω ότι είναι γνωστά και
τα ξέρετε και εσείς. «Παραδικαστικό για οικόπεδα έστησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ». «Βατοπέδι στη Ζάκυνθο».

Από εκεί και πέρα συµφωνώ ότι το Μαξίµου επενέβη στο να γίνει
η αγοραπωλησία ή να την εξασφαλίσει, αλλά µε τη µόνη διαφορά
ότι το Μαξίµου επενέβη το Νοέµβριο του 2016 και εκείνος ο
οποίος είχε αντιδράσει τότε στα σχέδια ήταν ο τότε Βουλευτής
και Υπουργός, αυτός αντέδρασε στα σχέδια της πώλησης. Η κ.
Βαλαβάνη στις 21-5-2015 µε έγγραφό της ξεκαθαρίζει τη γνησιό-
τητα της διαθήκης βάσει της οποίας πουλήθηκε η έκταση. Αυτή
την αντίσταση κάνατε εσείς τότε για την αγοραπωλησία.

Και για να το ξεκαθαρίσουµε, εµείς είµαστε υπέρ των επενδύ-
σεων, εκείνων που δεν έχουν σκιές. Και επειδή θέλετε να σας κα-
τοχυρώσω και να µε ακούν και από τη Ζάκυνθο η αγοραπωλησία
αυτή έχει σκιές, γι’ αυτό βρίσκεται στα δικαστήρια. Τα ελληνικά
δικαστήρια θα αποφασίσουν για το τι συµβαίνει και εµείς αυτή
την απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης θα τη σεβαστούµε,
όποια και αν είναι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Μη γίνεστε, όµως, τιµητές των αποφάσεων. Επί των ηµερών
σας έγιναν όλα αυτά τα συγκεκριµένα, τα οποία λέτε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μόνο αυτά βρήκες επί διακυβέρνησής
µας;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Δεν σε ικανοποιεί το συγκεκριµένο;
Τόσα είπα και µόνο αυτό κατάλαβες. Δεν πειράζει.

Πάµε τώρα παρακάτω. Όσο δε για την αντίδραση της Ζακύν-
θου, που µας είπατε ότι υπάρχει τεράστια αντίδραση από τη Ζά-
κυνθο και ότι τελικά γίνεται χαµός στη Ζάκυνθο και µπορεί να
έχουµε και µεγάλα προβλήµατα.

Εσείς, κυρία Νοτοπούλου, ήρθατε στη Ζάκυνθο, την επισκε-
φθήκατε. Μπορείτε να µας πείτε τι αποκοµίσατε από τη Ζάκυνθο;
Μπορείτε να µας πείτε τι κόσµος συγκεντρώθηκε στην περιοχή
του ναυαγίου, γιατί απ’ ότι βλέπω, τους µέτρησα, είναι πενήντα
και µε το λεωφορείο που τους µεταφέρατε ήταν είκοσι πέντε
µέσα; Αυτή ήταν η αντίδραση των φορέων στη Ζάκυνθο, κυρία
Νοτοπούλου, όταν ήρθατε στη Ζάκυνθο για να δείτε τις αντιδρά-
σεις των φορέων για το συγκεκριµένο ναυάγιο. Και µάλλον έγινε
ναυάγιο η επίσκεψή σας και τελικά έγινε µια φαρσοκωµωδία το
όλο θέµα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ανησύχησε η
επίσκεψή µας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Αφού, όµως, το επισκεφθήκατε και
όλα αυτά τα οποία µας είπατε, δεν µας είπατε όµως και τι να κά-
νουµε. Είδατε το χάλι στην περιοχή. Είδατε το σκάφος που δια-
λύεται, αν µπορέσατε να το δείτε. Είδατε τι γίνεται πάνω στο
κοµµάτι της στεριάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Πείτε µια πρόταση του να δούµε τι θα
κάνουµε εδώ και τώρα. Ας µην κάνουµε τη «Ναυάγιο Α.Ε.», να
µην κάνουµε τον φορέα. Τι θέλετε να κάνουµε; Πείτε µας εσείς
τι προτείνετε. Πρέπει να γίνει τώρα όµως, όχι όποτε θα πάρετε
εσείς τη διακυβέρνηση, την προοδευτική, σε τρία, τέσσερα,
δέκα, δεκαπέντε χρόνια. Πρέπει να γίνει τώρα αυτό. Πρέπει να
µας προτείνετε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ακτύπη, ολο-
κληρώστε σας παρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και
χίλια συγγνώµη.

Θα τελειώσω λέγοντας ότι η Ζάκυνθος έχει ανάγκη το ναυάγιο
και το ναυάγιο έχει ανάγκη προστασίας. Με το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο και τη συγκεκριµένη τροπολογία θεωρούµε ότι δίνουµε
λύση στα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίσαµε όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα και αναφέροµαι µόνο για το θέµα της τρο-
πολογίας του ναυαγίου και θέλω να πιστεύω ότι ικανοποιούµε το
αίτηµα των κατοίκων της Ζακύνθου.

Δεν θα ήµουν εγώ ενάντια στους κατοίκους και στην πλειοψη-
φία του νησιού, µόνο τρελός θα το έκανε αυτό. Οπότε, όπως κα-
ταλαβαίνετε, υλοποιείται αυτό το οποίο ζητούσαν οι κάτοικοι, οι
φορείς, οι επιχειρηµατίες της Ζακύνθου για να έχουµε αυτό το
αξιοθέατο επ’ ωφελεία της Ζακύνθου αλλά και της Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Θα µου βγει το όνοµα, µόλις

ανεβαίνω στην Έδρα γίνεται φασαρία!
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε. Σας είδα. Προσέξτε, έχουµε τριάντα δύο οµιλητές.
Έχουµε πολύ δρόµο ακόµα.

Κύριε Σαντορινιέ, θέλετε τον λόγο για την οµιλία σας ή για πα-
ρέµβαση;

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Θα ήθελα να κάνω µία παρέµ-
βαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε κάνει άλλες
δύο, είναι η τρίτη.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Πριν ήταν επί της διαδικασίας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ακτύπη, καταλαβαίνω την αγωνία και το άγχος σας.

Μπορώ να το καταλάβω.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Για το ναυάγιο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Για το ναυάγιο, κύριε Ακτύπη, και

για όλα τα υπόλοιπα που είπατε.
Η αγωνία και το άγχος σας ήταν να χρεώσετε στην κυβέρνηση

του ΣΥΡΙΖΑ κάποια σκάνδαλα µε κάποια αστήρικτα δηµοσιεύ-
µατα. Αυτό που δεν είπατε, όµως, είναι ότι η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, την οποία παρήγγειλε ο τότε Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος ήταν αυτή που τελικά οδήγησε
στην καταδίκη και στην ακύρωση αυτής της σύµβασης. Αυτό δεν
το είπατε όµως.

Δεν το λέτε αυτό, κύριε Ακτύπη, γιατί θέλετε να πετάξετε
λάσπη στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θέλετε να διαµορφώσετε συνθήκες
ούτως ώστε να γίνει αποδεκτό οποιοδήποτε ξεπούληµα του
ναυαγίου στην τοπική κοινωνία.

Όσο για τις προτάσεις, θα τις ακούσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στο Προεδρείο, κύριε

Σαντορινιέ, να απευθύνεστε.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Σωστά, έχετε δίκιο. Συγγνώµη,

κύριε Πρόεδρε. 
Ένα να ξέρετε πάντως: αυτή η πρόταση που φέρνετε όχι µόνο

δεν θα δώσει λύση αλλά θα µπερδέψει πολύ περισσότερο τα
πράγµατα. Σε έναν µήνα εδώ θα είµαστε. Πρόταση θα σας κατα-
θέσουµε και θα την καταθέσουµε τώρα, κατά τη διάρκεια της οµι-
λίας µου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω πως αµφισβήτησε κανείς την ανα-

γκαιότητα να υπάρξει προστασία του ναυαγίου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Πείτε το.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αυτό που τουλάχιστον την τελευ-

ταία περίοδο έχει φανεί είναι ότι αναζητείτε κάποια απάντηση
πάνω σε ζητήµατα κυριότητας των εκτάσεων που άπτονται του
ναυαγίου και γι’ αυτό το θέµα…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν ασχολούµαστε µε
αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μα, σας είπα ότι εσείς ήσασταν
που το κάνατε κυρίαρχο αυτό µε τα πάρε-δώσε και µπρος-πίσω.
Καταθέτατε µια τροπολογία, την παίρνατε πίσω, λέγατε θα τη φέ-
ρετε και τελικά φτάσαµε σε ένα σηµείο, δηλαδή εσείς φτάσατε
σε ένα σηµείο που είστε υποχρεωµένοι επιτέλους να απαντήσετε
στο συγκεκριµένο ερώτηµα. Αυτό σήµερα, αύριο και µεθαύριο,
µέχρι να απαντήσετε, θα απασχολεί και την τοπική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχει-
ρεί η Κυβέρνηση να ρυθµίσει για µια ακόµη φορά συγκεκριµένα
διαχειριστικά θέµατα του τουρισµού, χωρίς αυτά να είναι ενταγ-
µένα σε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό για το τουριστικό προϊόν
των επόµενων χρόνων.

Κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, συνεχείς αναφορές στον βιώ-
σιµο τουρισµό, αλλά πουθενά δεν φαίνεται να τον αντιµετωπίζετε
ως συνολικό προϊόν σε συνδυασµό µε άλλες δραστηριότητες.
Για παράδειγµα, εισάγετε αναλυτικές ρυθµίσεις για τον τουρισµό
των ιαµατικών πηγών που, κατά κύριο λόγο, βρίσκονται σε πε-
ριοχές µε έντονη αγροτοδιατροφική δραστηριότητα αλλά δεν κά-
νετε καµµία αναφορά στον αγροτουρισµό και σε άλλες µορφές
τουρισµού.

Ειδικά στην ύπαιθρο, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορούν να υπάρ-
ξουν πολλές µορφές εναλλακτικού τουρισµού που να απαντούν
και στο µεγάλο πρόβληµα του τουριστικού χώρου, τη δυνατό-
τητα υπηρεσιών για όλο τον χρόνο. Είναι αυτή η δυνατότητα που
έχει επιτρέψει στους δύο χώρους, τον αγροτικό και τον τουρι-
στικό, να αλληλοσυµπληρώνονται, εξασφαλίζοντας έτσι και την
επιβίωση των κατοίκων σε πολλές περιοχές της χώρας µας.

Όταν, κύριοι της Κυβέρνησης, φέρατε τον ν.4688/2020 για τις
ειδικές µορφές τουρισµού, σας είχαµε τονίσει ότι τέτοιες µορφές
δεν ήταν µόνο οι καταδύσεις. Είναι κυρίως αυτές που υπηρετούν
τις δυνατότητες αξιοποίησης των πλεονεκτηµάτων της υπαί-
θρου, δηλαδή οι αγροτοτουριστικές. Και αυτές τις µορφές του-
ρισµού τις είχαµε θεσµοθετήσει εµείς, µε τον ν.4528/2018 για το
θεµατικό τουρισµό.

Ο αγροτουρισµός είναι µια ήπια µορφή τουρισµού και ανάπτυ-
ξης της υπαίθρου που φέρνει τον κάτοικο της πόλης στο περι-
βάλλον του χωριού και του δίνει τη δυνατότητα να ενσωµατωθεί
στις τοπικές συνθήκες. Δεν υποκαθιστά τις αγροτικές ασχολίες,
αντιθέτως τις στηρίζει προσθέτοντας ένα επιπλέον εισόδηµα. Για
παράδειγµα, δεν ασχολείται µόνο µε το µάζεµα της ελιάς, µε τον
τρύγο, αλλά και µε την τοπική κουζίνα, µε τη δοκιµή του κρασιού
και µε όλα εκείνα που µπορούν να προσδώσουν µια ιδιαίτερη
ταυτότητα στον αγροτουρισµό και να τον αναδείξουν ως µονα-
δικό προϊόν.

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, στην Ελλάδα έχουµε συν-
δέσει τον αγροτουρισµό µε τους ξενώνες. Πολλοί από αυτούς
µπορεί να έχουν χρηµατοδοτηθεί, κυρίως µέσω των προγραµµά-
των «LEADER», αλλά δεν υπηρετούν αυτούς τους στόχους. Γι’
αυτό οι µορφές που συζητάµε και πρέπει να συζητάµε οφείλουν
να είναι αποτέλεσµα στενών συνεργασιών και µε άλλα Υπουργεία
για τη θεσµική διαµόρφωσή τους.

Μπορούν να προκύψουν και άλλες περισσότερες και πιο εξει-
δικευµένες, θα σας έλεγα, από αυτές που υπάρχουν. Τέτοιες
µορφές τουρισµού υπήρχαν µέχρι την ολοκληρωτική κατα-
στροφή του Αυγούστου στην περιοχή της βόρειας Εύβοιας και
αποτελούσαν τη βασική πηγή ζωής στην περιοχή.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, αυτές, αλλά και όλες οι τουριστικές
επιχειρήσεις, ακόµη αυτή την ώρα βρίσκονται χωρίς στήριξη.
Φτάνουν οι συσκέψεις και οι επικοινωνιακές επαφές. Τα µέτρα
που ανακοινώθηκαν όχι µόνο δεν καλύπτουν όλους αλλά και δεν
προβλέπουν γρήγορη εκταµίευση. Αποτελούν ψίχουλα τα 11
εκατοµµύρια που έχουν δοθεί ως σήµερα. Το χειρότερο βέβαια
είναι ότι αφήνουν έξω όλες τις µικρές επιχειρήσεις που κυριαρ-
χούν στην περιοχή, γιατί µόνο τέτοιες µπόρεσαν να δηµιουργη-
θούν από τους κόπους και τις στερήσεις µιας ζωής.

Για να µπορέσει, όµως, ο χώρος να συνεχίσει τη λειτουργία
του και την επόµενη µέρα χρειάζεται, πέραν της ενίσχυσης, να
διερευνηθούν και όλες οι δυνατότητες ανάπτυξης των θεµατικών
µορφών τουρισµού. Σίγουρα η ναυαρχίδα της περιοχής είναι οι
ιαµατικές πηγές της Αιδηψού, από τις πρώτες θεσµοθετηµένες
στην Ελλάδα και αυτό αποτελεί µεγάλο πλεονέκτηµα.

Σε όλο τον κόσµο, ειδικά σε ό,τι αφορά τον τουριστικό σχεδια-
σµό, κύριε Υπουργέ, δίνουν αρµοδιότητες στην αυτοδιοίκηση.
Εσείς όµως τους αφαιρείτε αρµοδιότητες, πόρους και περιουσία,
δηµιουργώντας έτσι ιδιωτικές εταιρίες για τη διαχείριση των
πόρων που έχουν οι περιφέρειες και οι δήµοι της χώρας.

Η εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας» που φτιάχνετε επί της
ουσίας αποτελεί ένα νέο ΤΑΙΠΕΔ, για να κάνει αυτό που δεν
έκανε το αρχικό ΤΑΙΠΕΔ, δηλαδή να αξιοποιήσει τη δηµόσια πε-
ριουσία µέσω ιδιωτικοποιήσεων. Το γεγονός ότι αρχικά ορίζεται
ότι το 80% του κεφαλαίου της εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές» ανή-
κει στο δηµόσιο, µε µετοχές µη µεταβιβάσιµες, αναιρείται παρα-
κάτω στο ίδιο άρθρο, όπου αναφέρεται ότι η συµµετοχή του
δηµοσίου δεν µπορεί να είναι κατώτερη του 50%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ποσοστά συµµετοχής του δηµοσίου που µπορούν στη

συνέχεια να αλλάξουν, όπως χαρακτηριστικά έχετε κάνει στις πε-
ριπτώσεις εκποίησης πολύ σηµαντικότερων περιουσιακών στοι-
χείων του δηµοσίου, όπως είναι πρόσφατο αυτό της ΔΕΗ.

Οι ιαµατικές πηγές της Αιδηψού χρειάζονται περαιτέρω ενί-
σχυση της θέσης και του ρόλου τους µε στόχο την άρση της µο-
νοκαλλιέργειας των επιδοτούµενων ιαµατικών λουτρών και της
σύνδεσής τους µε άλλες µορφές τουρισµού.

Δεν µπορεί να περιµένει άλλο, κύριε Υπουργέ, η βόρεια Εύ-
βοια. Ασχοληθείτε και εσείς ιδιαιτέρως µε τον συγκεκριµένο
κλάδο, γιατί έχει µεγάλη ανάγκη να επιζήσει. Έχουν µεγάλη
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ανάγκη οι άνθρωποι, που ασχολούνται µε τον τουρισµό, να είναι
και την επόµενη µέρα και αυτό είναι το κυρίαρχο που µας απα-
σχολεί όλους στην περιοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αποστόλου.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Βασίλειο - Νικόλαο Υψηλάντη

της Νέας Δηµοκρατίας, µετά στον κ. Κόκκαλη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αλήθεια ότι

στο σηµερινό νοµοσχέδιο για τον τουρισµό ακούστηκαν, ιδιαί-
τερα στην αρχή της συζήτησης, απαράδεκτα και κυνικά πράγ-
µατα, από πλευράς κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σε
σχέση µε την πανδηµία κι εγώ, βέβαια, δεν θέλω να επεκταθώ,
διότι αυτά έχουν χιλιοειπωθεί.

Θα ήθελα να εστιάσω σε δύο ζητήµατα που έχουν να κάνουν
µε την πανδηµία και τον τουρισµό. Μιας και ο παριστάµενος εδώ
Υπουργός Τουρισµού τη µεγαλύτερη περίοδο της µεγάλης κρί-
σης της πανδηµίας ήταν και Υπουργός Υγείας θα ήταν κοινότοπο
να τον συγχαρώ. Ωστόσο, παραθέτοντας τα στοιχεία της χώρας
µας σε σχέση µε άλλες ανταγωνίστριες τουριστικά χώρες στην
Ευρώπη και στην περιοχή µας, η Ελλάδα απέδειξε τότε ότι αντι-
µετώπισε κατά τρόπο παραδειγµατικό τα προβλήµατα που πα-
ρουσίασε η πανδηµία στον τοµέα του τουρισµού. Σε πολλές δε
περιπτώσεις ακολουθήθηκε η πολιτική που η χώρα µας άσκησε
στον τοµέα αυτό, αλλά και υιοθετήθηκαν και προτάσεις στον
τοµέα του τουρισµού, όπως η πρόταση για το ευρωπαϊκό πιστο-
ποιητικό COVID που ήταν µία σκέψη του Πρωθυπουργού µας,
όπως τα τεστ ιχνηλάτησης, τα τεστ που γίνονται στα ξενοδοχεία,
η οργάνωση των επιχειρήσεων, γεγονότα πρωτοφανή για τη
χώρα.

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να πω ότι τουλάχιστον στο νότιο Αι-
γαίο οι αποδόσεις στον τουρισµό, δηλαδή οι αποδόσεις στον
τουρισµό στην περιοχή µας, ήταν φέτος σε εισόδηµα µεγαλύτε-
ρες από αυτές τις οποίες καταφέραµε το 2019. 

Αφήστε, λοιπόν, τα παραµύθια, αφήστε τα όσα ανυπόστατα
και ψευδή λέτε για να τα ακούσουν αυτοί που σας ακούνε, το
ακροατήριό σας, γιατί είναι δεδοµένο ότι το µεγάλο ναυάγιο για
εσάς είναι η πολιτική που είχατε κάνει ως κυβέρνηση και η πολι-
τική την οποία ακολουθείτε σήµερα ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Είστε ένα πολιτικό ναυάγιο. Και, δυστυχώς, συνεχίζετε
στις πλάτες του ελληνικού λαού µία ανερµάτιστη πολιτική, µια
στρατηγική που φτάνει στο σηµείο για το κράτος µας να κατα-
ψηφίσετε την επιλογή στήριξης της αµυντικής ικανότητας της
χώρας. Αυτοί είστε, κύριοι! Και θέλετε τώρα να µας µιλήσετε για
τον τουρισµό και την πρόοδο και για το πώς σκέφτονται οι τοπι-
κές κοινωνίες; Ακούσατε πριν τον κ. Ακτύπη!

Όµως, θα ήθελα να επανέλθω σ’ αυτό το νοµοθέτηµα που
ισχυροποιεί τον τουρισµό µας, κύριε Υπουργέ, κάτι που είναι δε-
δοµένο, διότι η ισχυροποίηση αυτή -η οποία είναι καλοδεχού-
µενη- έρχεται για έναν τοµέα ο οποίος αποφέρει τα µέγιστα στο
Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν µας και σε µια χώρα που κάθε σπι-
θαµή γης περικλείει οµορφιά και ιστορία. Ναι, η δική µας η πε-
ριοχή, ιδιαίτερα η Ρόδος και η Κως είναι πρωτοπόροι στον
τουρισµό.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Και η Κέρκυρα!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ναι, και η Κέρκυρα,

κύριε Γκίκα.
Ωστόσο, είναι τόσο µαγική αυτή η χώρα που σε όποιο σηµείο

της κι αν γυρίσουµε, ο τουρισµός είναι αυτός ο οποίος µπορεί
µαζί µε τον πολιτισµό να µας δώσει αυτό το ιδιαίτερο που χρει-
άζεται η χώρα για να πάει µπροστά. Και αυτό το στηρίζετε µε
δύο πάρα πολύ σηµαντικούς θεσµούς οι οποίοι εισάγονται µε
αυτό το νοµοθέτηµα. Ο πρώτος είναι αυτή η Διυπουργική Επι-
τροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρότυπων Τουριστικών Προ-
ορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και ο δεύτερος το τοπικό

ή περιφερειακό Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυ-
ξης, δηλαδή ο τρόπος εκείνος ή η µελέτη που µπορεί να γίνεται
µέσα από αυτό το παρατηρητήριο της τουριστικής αγοράς, η πα-
ρουσίαση πορισµάτων, καθώς και η πρόταση στοχευµένων µέ-
τρων αναπτυξιακού χαρακτήρα.

Πολύ δε σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, είναι ότι διασυνδέετε αυτά
τα παρατηρητήρια µε αυτούς τους οργανισµούς διαχείρισης και
προώθησης του προορισµού. Άλλωστε, στη Ρόδο έχουµε από
πολύ παλιά το πρότυπο αυτό και, πραγµατικά, µέσω αυτών των
επιλογών και µέσα από τη νοµοθέτησή τους τους ισχυροποιείτε
και δίνετε τη δυνατότητα και σε άλλες περιοχές να τα εφαρµό-
σουν.

Όσον αφορά στην απονοµή αρµοδιοτήτων στους ΟΤΑ σχετικά
µε τη διαχείριση και την προώθηση των τουριστικών προορι-
σµών, αναφέρθηκα αναλυτικά πριν. Είναι µία αναπτυξιακή επι-
λογή που πιστεύω ότι είναι πολύ-πολύ σηµαντική για τις τοπικές
κοινωνίες.

Με τη σύσταση των ανωνύµων εταιρειών µε την επωνυµία «Ια-
µατικές Πηγές Ελλάδας» και µε τη συγκατάθεση των ΟΤΑ όσον
αφορά την ένταξή τους στη λειτουργία των µονάδων που υπάρ-
χουν στις περιοχές τους νοµίζω ότι δίνεται µία απάντηση και µία
λύση στα θέµατα και στις παρατηρήσεις που είχαν διατυπώσει
οι ΟΤΑ σε αρχικό στάδιο.

Ένα σηµείο που θέλω να αναδείξω µέσα από αυτό το νοµοθέ-
τηµα είναι ότι επιλέγετε και άλλες µορφές τουρισµού. Άκουσα
την πολύ ωραία οµιλία του συναδέλφου κ. Αποστόλου που ανέ-
δειξε τα στοιχεία για τον αγροτουρισµό και βλέπω ότι εσείς,
κύριε Υπουργέ, µέσα από αυτό το νοµοθέτηµα προωθείτε το σύ-
στηµα «glamping», δηλαδή τη θεσµοθέτηση πολυτελούς διαµο-
νής στη φύση σε τουριστικά καταλύµατα στο ύπαιθρο που
εγείρονται σε εκτός σχεδίου περιοχές και προλαµβάνουν διαφο-
ροποιηµένους τύπους διαµονής σε δοµές ήπια εναρµονισµένες
και φιλικές προς το περιβάλλον. Είναι στο πλαίσιο αυτό που λέµε
ότι ο ελληνικός τουρισµός πρέπει να είναι ανταγωνιστικός σε όλα
τα επίπεδα. Δεν πρέπει να παρακολουθούµε ως ουραγοί τις εξε-
λίξεις αλλά πρέπει να βρισκόµαστε ένα βήµα µπροστά.

Σηµαντικές, επίσης, θεωρώ όλες τις πρωτοβουλίες που έχετε
λάβει µέσα από το νοµοθέτηµα αυτό για την κατοχύρωση του
επαγγέλµατος των ξενοδόχων από εκείνους οι οποίοι το σφετε-
ρίζονται -και δεν είναι λίγοι-, ενώ ήταν εκτεθειµένοι σε πολλά ση-
µεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ στη µεγάλη συζήτηση που
γίνεται έντονα στη Ρόδο σήµερα, αλλά και εδώ και πολλά χρόνια,
σχετικά µε τη λειτουργία της Σχολής Τουριστικών Επαγγελµάτων
της Ρόδου, η οποία είχε βεβαίως ιδρυθεί στα πρότυπα των ελβε-
τικών σχολών τη δεκαετία του ’50 από τον τότε ΕΟΤ, αλλά και
από τον τότε δήµαρχο Μιχαήλ Πετρίδη. Ήταν µία σχολή η οποία
έχει βγάλει σηµαντικά στελέχη που έχουν στηρίξει τον ελληνικό
αλλά και τον διεθνή τουρισµό. Δυστυχώς από την εποχή της κρί-
σης αρχίζει η κατιούσα, κύριε Υπουργέ, και υπάρχουν αιτήµατα
σήµερα που άλλα πρέπει να τα κάνουµε άµεσα αποδεκτά και
άλλα πρέπει να τα βάλουµε σε µια άλλη βάση λογικής.

Τη Σχολή Τουριστικών Επαγγελµάτων της Ρόδου πρέπει να τη
στηρίξουµε σε όλα τα επίπεδα. Έχω µιλήσει µαζί σας και έχω κα-
τανοήσει ότι γίνονται οι προσπάθειες αυτές, ώστε όλα εκείνα τα
αιτήµατα να πάρουν τις απαντήσεις και τις λύσεις τους µέσα σε
µια λογική, στρατηγική και ορθολογιστική ανάπτυξη. Και γι’ αυτό
εγώ ως Βουλευτής Δωδεκανήσου θα σταθώ µε ευθύνη, ώστε να
δοθούν εκείνες οι απαντήσεις που περιµένουν και οι φοιτητές
µας αλλά και οι Ροδίτες, οι Δωδεκανήσιοι, για τη λειτουργία
αυτής της περίφηµης σχολής.

Τέλος, βρίσκω την ευκαιρία να συγχαρώ και εσάς, κύριε
Υπουργέ, την Υφυπουργό αλλά και τον προηγούµενο Υπουργό,
οι οποίοι όλοι µαζί ως Υπουργείο Τουρισµού βλέπετε το φαινό-
µενο του τουρισµού σαν το πραγµατικά δυναµικό εκείνο στοιχείο
που απογειώνει, κρατάει και στηρίζει τη χώρα µας και στα δύ-
σκολα και στα εύκολα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Υψηλάντη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς στον προϋπολογισµό

δεν αναφέρθηκε η οποιαδήποτε στήριξη στους εργαζόµενους
και τους επιχειρηµατίες του τουρισµού, παρά µόνο η αναστολή
στην καταβολή της επιστρεπτέας προκαταβολής, αγνοώντας επι-
δεικτικά το δίκαιο και λογικό αίτηµα για µερική διαγραφή του
χρέους που δηµιουργήθηκε στην πανδηµία.

Ωραία λόγια, όπως σε κάθε νοµοσχέδιο: πρότυπος τουριστι-
κός προορισµός, οργανισµοί διαχείρισης αυτών των προορι-
σµών. Στην ουσία, όµως, πρόκειται για µια πρόχειρη και αόριστη
νοµοθέτηση.

Γρήγορα, αν διαβάσει κάποιος -όχι επισταµένως- το τι λέει η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής για τις διατάξεις, θα κατα-
λάβει ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, το οποίο, ουσιαστικά,
γράφτηκε στο πόδι.

Ενδεικτικά, αναφέρει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι
δεν προκύπτει η φύση αυτών των σχεδίων στο άρθρο 6, δηλαδή
αν πρόκειται περί πολεοδοµικής φύσεως ή αµιγώς αναπτυξιακού
χαρακτήρα ή αν πρόκειται περί προτάσεων προς τα αρµόδια για
τη χωροταξία όργανα του κράτους.

Ενδεικτικό της προχειρότητας: Στο άρθρο 6 ο τίτλος είναι
«Ετήσια σχέδια». Σωστά ή το αλλάξετε; Στη δεύτερη σειρά κάνει
λόγο για τριετή. Τελικά, είναι ετήσια τα σχέδια ή τριετή;

Άρθρο 3: Δεν προκύπτει η φύση αυτών των περιοχών ως του-
ριστικών. Ποιες διατάξεις θα εφαρµόζονται; Η δεδοµένη χωρο-
ταξική και πολεοδοµική νοµοθεσία ή τουριστικού/αναπτυξιακού
σκοπού; Οι συνέπειες του χαρακτηρισµού ως «πρότυπου τουρι-
στικού προορισµού», επέρχονται, µόλις υπαχθεί στην αρµοδιό-
τητα ενός οργανισµού διαχείρισης. Κάτι τέτοιο, όµως, δεν έχει
αποσαφηνιστεί.

Άρθρο 5: Στους σκοπούς των οργανισµών διαχείρισης αναφέ-
ρεται επί λέξει ότι είναι «η εκπόνηση και υλοποίηση στρατηγικού
σχεδίου βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και διαχείρισης του
προορισµού». Ερωτάστε: είναι το ίδιο σχέδιο µε αυτό του άρ-
θρου 6 ή διαφορετικό;

Και πάµε στα σχέδια ολοκληρωµένης διαχείρισης. Όπως ανέ-
φερα και πριν, ο τίτλος του άρθρου κάνει λόγο για ετήσιο σχέδιο.
Στη δεύτερη σειρά, διαπιστώνει ο αναγνώστης ότι είναι τριετές
το σχέδιο, η υποχρέωση. Δεν προβλέπεται αναθεώρηση των σχε-
δίων. Δεν προβλέπεται -από τα πλέον σηµαντικά- η διαβούλευση
µε τις τοπικές κοινωνίες. Για την εκπόνηση αυτών των σχεδίων,
θα προηγηθεί διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες; Δεν προ-
βλέπεται η διαδικασία των αντιρρήσεων από τον Υπουργό για την
ενδεχόµενη απόκλιση αυτών των σχεδίων µε τη χωροταξική ή πο-
λεοδοµική νοµοθεσία.

Στην παράγραφο 3 λέτε ότι τα σχέδια πρέπει να λαµβάνουν
υπ’ όψιν τα σχέδια διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών,
στις περιοχές «NATURA». Ενθυµούµαι ότι για την περιφέρεια
µου, όσον αφορά τον νοµό Λαρίσης, για τον Όλυµπο, το 2018 ο
κ. Φάµελλος και υπέγραψε τις µελέτες και έγιναν και οι συµβά-
σεις. Πού βρίσκονται όλα αυτά; Και κάνετε λόγο, σήµερα, ότι
πρέπει απλά να ληφθεί υπ’ όψιν. Ωραία, και τα έλαβαν υπ’ όψιν.
Προβλέπονται κυρώσεις; Είναι απλά µια ευχή; Ευχή κάνετε; Ευχή
να εφαρµοστεί ο νόµος;

Έρχοµαι στις ιαµατικές πηγές. Κύριε Υπουργέ, πρέπει ευθαρ-
σώς να αναφέρετε τον σκοπό που δηµιουργείται αυτή η εταιρεία.
Αναφέρετε στην αιτιολογική έκθεση ότι φτιάχνεται αυτή η εται-
ρεία για την υποβοήθηση, για την αξιοποίηση των ιαµατικών
πηγών, ουσιαστικά, για να βοηθήσουν τους δήµους. Δεν µας πεί-
θετε. Γιατί; Διότι το 2018 αναγνωρίστηκε η ιαµατική πηγή στον
Νοµό Λάρισας στο Κόκκινο Νερό. Το 2019 έγινε ένα έργο του
Δήµου Αγιάς µε την Περιφέρεια Θεσσαλίας. Το αντικείµενο
αυτού του έργου ήταν το εξής: Εκσκαφή και αποκάλυψη των φυ-
σικών ιαµατικών πηγών, λιθόστρωση, πλακόστρωση και διευθέ-
τηση του ρέµατος. Άρα αυτό τι σηµαίνει; Ότι ο τοπικός δήµος
και η περιφέρεια, πράγµατι, θέλησαν να αξιοποιήσουν αυτή την

ιαµατική πηγή. Και έρχεστε εσείς τώρα, µε την Α.Ε. και θα πάρετε
όλα τα δικαιώµατα του Δήµου Αγιάς. Ερωτάστε: Ποια θα είναι τα
οφέλη για την τοπική κοινωνία; Ποια θα είναι τα οφέλη για την
τοπική κοινωνία από τη διαχείριση αυτής της ιαµατικής πηγής
από εδώ, από την Αθήνα, για το Κόκκινο Νερό της Λάρισας; Δυ-
στυχώς, κανένα.

Επιπλέον, σε αυτή την ανώνυµη εταιρεία προβλέπεται, αρχικά,
το 100% των µετοχών να ανήκουν στο δηµόσιο. Εν συνεχεία, στη
δεύτερη παράγραφο κάνετε λόγο ότι το 20% θα το πάρει η ΚΕΔΕ
και στην τελευταία παράγραφο, αναφέρετε ότι δεν µπορεί να
είναι κατώτερο από 50% για το δηµόσιο, συν µία µετοχή. Τι ση-
µαίνει αυτό; Ότι τα οφέλη από αυτή την εταιρεία, τα οφέλη της
αξιοποίησης των ιαµατικών πηγών, µεταξύ των οποίων και στο
Κόκκινο Νερό της Λάρισας, θα τα ωφεληθούν οι ιδιώτες επενδυ-
τές.

Αυτή είναι η πολιτική που κάνετε για τους δήµους; Αυτή είναι
η κοινωνική πολιτική για τις τοπικές κοινωνίες; Αυτή είναι η πολι-
τική, ώστε να αξιοποιηθούν ιαµατικές πηγές και για τον τουρισµό
αλλά και για τις τοπικές οικονοµίες; Όχι, βέβαια, και γι’ αυτό κα-
ταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κόκκαλη.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Απ’ όλους, πλην του ΚΚΕ, τους οµιλητές που ανέβηκαν σε
αυτό το Βήµα, ο τουρισµός παρουσιάζεται µε ουδέτερα χαρα-
κτηριστικά: Μια τουριστική οικονοµική δραστηριότητα που οι επι-
πτώσεις της έχουν τον ίδιο αντίκτυπο είτε ο άλλος είναι
µεγαλοξενοδόχος είτε είναι εργαζόµενος είτε είναι επαγγελµα-
τίας που δραστηριοποιείται στον χώρο του τουρισµού. Είναι αλή-
θεια αυτό; Είναι τόσο αλήθεια, όσο αλήθεια είναι αυτό, το οποίο
ισχυρίζεστε ότι η καπιταλιστική ανάπτυξη συµφέρει τους πάντες,
είναι για καλό όλων. Έτσι είναι.

Γιατί το λέµε αυτό: Γιατί ακούµε εδώ εκφράσεις. Ο τουρισµός,
είπε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, είναι η «βαριά βιοµηχανία». Σο-
βαρά; Εάν ήταν η βαριά βιοµηχανία, δεν θα είχε ταρακουνηθεί
από την κρίση, επειδή δεν µπορούσε ο κόσµος να ταξιδέψει.
Τόσο πολύ βαριά είναι; Αυτή έχει «πήλινα ποδάρια». Λένε άλλοι
οµιλητές: «Ο τουρισµός είναι η ατµοµηχανή της ελληνικής οικο-
νοµίας» ή «είναι ο κινητήριος µοχλός της οικονοµίας» δίνοντάς
του χαρακτηριστικά, τα οποία πού οδηγούν; Οδηγούν, ακριβώς,
στο να ενισχυθεί ακόµη περισσότερο η τουριστική οικονοµική
δραστηριότητα σε βάρος άλλων δραστηριοτήτων, τη στιγµή που
είναι µια κατ’ εξοχήν εξωστρεφής δραστηριότητα και είναι πολύ
ευµετάβλητη και στην παγκόσµια καπιταλιστική κρίση, αλλά όχι
µόνο: Πανδηµίες γενικές ή τοπικές, φυσικές καταστροφές, πο-
λεµικές συγκρούσεις, όλα αυτά, ακόµη και µια αλλαγή του νοµί-
σµατος ή οτιδήποτε άλλο, επηρεάζουν πάρα πολύ. Είναι η πιο
ευµετάβλητη οικονοµική δραστηριότητα.

Και το θεωρείτε κατόρθωµα ότι στην Ελλάδα το µεγαλύτερο
κοµµάτι του ΑΕΠ προέρχεται από τον τουρισµό; Όταν σε καµµία
άλλη καπιταλιστικά αναπτυγµένη οικονοµία δεν συµβαίνει αυτό.
Πείτε µου: σε ποια άλλη; Κοίταζα τα στοιχεία της Ιταλίας: Η Ιτα-
λία έχει τόσους τουρίστες, όσοι είναι και οι κάτοικοι. Κι εµείς,
πριν την κρίση του 2019, είχαµε τρεις φορές παραπάνω τουρί-
στες απ’ ό,τι κατοίκους.

Και λέτε τώρα ότι το 2030 πρέπει να φτάσουµε τα 50 εκατοµ-
µύρια τουρίστες στην Ελλάδα; Πού θα πάει αυτός ο κόσµος; Πού
θα τον βάλουµε αυτόν τον κόσµο, πέντε φορές πάνω από τον
πληθυσµό της Ελλάδας; Μιλάµε για την Ιταλία ότι πρέπει να φτά-
σει 400 εκατοµµύρια τουρίστες και η Ιταλία έχει 70 εκατοµµύρια
πληθυσµό. Σοβαρά µιλάτε; Τι θα γίνει η Ελλάδα δηλαδή; Πώς θα
µετατραπεί; Αυτό δεν ενδιαφέρει κανέναν; Απλά και µόνο να κερ-
δίσουν οι tour operator και οι µεγάλοι ξενοδόχοι; Διότι αυτοί θα
κερδίσουν. Να αλλάξει η χρήση γης και να συγκεντρωθεί σε όλο
και λιγότερα χέρια;

Ποια παραγωγική δραστηριότητα, λοιπόν, θα υπάρχει στην Ελ-
λάδα -έστω και καπιταλιστική λέµε εµείς- στην αγροτική οικονο-
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µία, όταν συγκεντρώνεται η γη σε ελάχιστα χέρια; Πόσες στρα-
τηγικού χαρακτήρα επενδύσεις έχουν εγκριθεί για το 2019, 2020
και το 2021 που αφορούν τον τουρισµό και µάλιστα ολοκληρω-
µένα τουριστικά καταλύµατα, εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ,
επιδοτήσεων και χιλιάδων στρεµµάτων; Αυτά τα στρέµµατα στο
παρελθόν ανήκαν και καλλιεργούνταν. Υπάρχει µόνο η καλλιέρ-
γεια του τουρισµού! Τόσο, λοιπόν, ορθολογικές είναι οι σκέψεις
που έχετε. Ό,τι συµφέρει και εξυπηρετεί τους επενδυτές. Τα
υπόλοιπα; Το ότι θα συγκεντρωθεί η γη σε λίγα χέρια, θα αλλάξει
η χρήση γης, αυτό δεν µας απασχολεί. Ας υλοποιηθούν οι επεν-
δύσεις και όλα τα άλλα ας καταστραφούν, στάχτη και µπούρµ-
περη!

Και πώς θα ζήσει ο κόσµος; Μετατρέποντάς τον σε ξενοδο-
χοϋπαλλήλους, λες και αυτοί βιώνουν υπέροχες στιγµές. Δεν εί-
δατε τα περιστατικά -τα οποία είναι πάρα πολλά, λίγα βγαίνουν
στη δηµοσιότητα- να σηκώνονται να φεύγουν από υψηλούς του-
ριστικούς προορισµούς εργαζόµενοι γιατί δεν αντέχουν εν µέσω
σεζόν; Πόσοι εγκατέλειψαν τη Σαντορίνη ή τη Μύκονο γιατί δού-
λευαν επτά µέρες τη βδοµάδα, χωρίς ρεπό, δέκα και δώδεκα
ώρες την ηµέρα και κάτω από συνθήκες διαβίωσης απαράδε-
κτες, στοιβαγµένοι όχι «επτά νοµά σε ένα δωµά», αλλά «είκοσι
νοµά σε ένα δωµά» ή ακόµη και σε αποθήκες; Γιατί οι χώροι που
προορίζονταν στα ξενοδοχεία να διαµένουν οι εργαζόµενοι τους
νοικιάζουν και αυτούς τους τουρίστες τη σεζόν την υψηλή.

Δεν έχετε ακούσει ότι νοικιάζουν τα ξενοδοχεία διάφορες απο-
θήκες στα χωριά για να πάει να µείνει ο κόσµος εκεί, οι ξενοδο-
χοϋπάλληλοι; Στα Ιόνια νησιά παντού αυτό γίνεται και στη
Ζάκυνθο. Σε κοντέινερ µένουν µέσα στο καλοκαίρι χωρίς ψύξη.

Άρα, λοιπόν, αυτό τι είναι; Είναι το θαύµα του τουρισµού που
προσκυνάτε όλοι σας; Δεν υπάρχει η άλλη πλευρά του φεγγα-
ριού; Η πίσω όψη του φεγγαριού; Εµείς λέµε ότι αυτή πρέπει να
δούµε, την πίσω όψη του φεγγαριού, γιατί ακριβώς ο τουρισµός
αποτελεί το χαρακτηριστικό παράδειγµα του τι σηµαίνει καπιτα-
λιστική οικονοµία. Σηµαίνει τρία πολύ συγκεκριµένα πράγµατα:
Πρώτον, ότι είναι προς όφελος των πολύ µεγάλων πολυεθνικών,
των πολύ µεγάλων µονοπωλιακών οµίλων που δραστηριοποιούν-
ται στον χώρο του τουρισµού. Δείτε πώς έχει συγκεντρωθεί η ξε-
νοδοχειακή υποδοµή, -είναι σε ελάχιστες αλυσίδες- και πόσο
έχουν φυτρώσει τα ξενοδοχεία τα πεντάστερα, τα εξάστερα, ενώ
τα µικρής κατηγορίας που πήγαινε και ο πιο απλός κόσµος έχουν
εξαφανιστεί από τον τουριστικό χάρτη και θα εξαφανιστούν.

Δείτε πώς αλλάζουν οι καιροί και τα ξενοδοχεία από µικρούς
οµίλους περνάνε σε µεγάλους οµίλους. Πόσα ξενοδοχεία που-
λήθηκαν την περίοδο της κρίσης; Πόσα είναι υπερχρεωµένα και
θα πουληθούν στις τράπεζες και θα πουληθούν και αυτά; Ποιος
θα τα αγοράσει; Οι µεγάλες πολυεθνικές αλυσίδες. Άρα, λοιπόν,
έχουµε συγκέντρωση της δραστηριότητας σε λίγα χέρια. Και
εδώ παρεµβαίνουν άµεσα οι tour operator, οι µεγάλες πολυεθνι-
κές που καθορίζουν τα τουριστικά ρεύµατα. Δηλαδή η «TUI» που
είναι κυρίαρχη στην Ελλάδα, δεν έχει ξενοδοχεία που διαχειρί-
ζεται στην Τουρκία; Το πού θα πάει, ποιος το αποφασίζει; Η ελ-
ληνική Κυβέρνηση και η τουρκική; Δεν το αποφασίζει η «TUI» µε
βάση τα συµφέροντά της τα ανταγωνιστικά, αν θα τους φέρει
στην Ελλάδα ή αν θα τους πάει στην Τουρκία;

Αυτά, όµως, δεν υπάρχουν στο παιχνίδι, δεν υπάρχουν στη συ-
ζήτηση. Χάνονται διά µαγείας. Δεν υπάρχει στη συζήτηση για πα-
ράδειγµα ότι ο ελληνικός λαός στη µεγάλη του πλειοψηφία,
πάνω από το 50%, δεν µπορεί να κάνει ούτε µια µέρα διακοπές
και εννοούµε να τις πληρώσει, όχι να πηγαίνει σε σπίτια συγγε-
νών στα χωριά.

Άρα, λοιπόν, πού είναι η δυνατότητα να ικανοποιείται η λαϊκή
ανάγκη, µετά από αυτή την τεράστια καπιταλιστική ανάπτυξη
στον τουρισµό για να πηγαίνει ο λαός µας, οι εργαζόµενοι, οι
συνταξιούχοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, η νεολαία των λαϊκών
στρωµάτων να κάνει διακοπές σε τέτοια µεγάλα ξενοδοχεία και
σε τέτοιες οργανωµένες µονάδες ολοκληρωµένης τουριστικής
παρέµβασης; Μπορούν; Όχι είναι αποκλεισµένοι. Να, λοιπόν,
γιατί λέµε ότι ο τουρισµός ως τουριστική δραστηριότητα στον
καπιταλισµό εξυπηρετεί τα συµφέροντα των λίγων. Συγκεντρώ-
νεται η δραστηριότητα σε λιγότερα χέρια.

Οι επαγγελµατίες που δραστηριοποιούνται όλο και δυσκολό-

τερα ζούνε, παρά την αύξηση του τουριστικού ρεύµατος -θες
από τα βραχιολάκια, από όλα τα υπόλοιπα που συγκεντρώνονται
στις περιοχές ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης- µε απο-
τέλεσµα οι διάφορες µικρές επιχειρήσεις από εστιατόρια και οτι-
δήποτε άλλο, που είναι δίπλα από τις µεγάλες ξενοδοχειακές
µονάδες, να µην έχουν καθόλου κίνηση και ζωή ή ελάχιστη και
να είναι υπερχρεωµένοι. Άρα, λοιπόν, συγκεντρωποιούνται.

Είναι σε βάρος των εργαζοµένων. Υπάρχει εντατικοποίηση της
εργασίας, δουλειά χωρίς ρεπό, ηλικιακός ρατσισµός. Δεν έχετε
ακούσει για τον ηλικιακό ρατσισµό στα ξενοδοχεία; Έχετε δει
πολλούς µεγάλους ή µεγάλης ηλικίας σερβιτόρους ή στα µπαρ;
Τις βλέπετε ως καθαρίστριες που δουλεύουν κάτω από άθλιες
συνθήκες εργασίας.

Οι συνθήκες διαβίωσης των εργαζοµένων είναι άθλιες, υπάρ-
χουν καθυστερήσεις στα δεδουλευµένα τους. Δεν έχετε ακούσει
για µαύρη εργασία, για εργαζόµενους που πήδαγαν από τα
µπαλκόνια των ξενοδοχείων για να µην τους καταγράψει η Επι-
θεώρηση Εργασίας και έσπαγαν τα ποδάρια τους; Είχαµε αλλε-
πάλληλα περιστατικά στη Ζάκυνθο για παράδειγµα, για να µην
πω για αλλού. Αυτά δεν τα ξέρετε; Δεν ξέρετε ότι η µαθητεία
λύνει και δένει, αντικαθιστά τους εργαζόµενους, αυτοί που έρ-
χονται υποτίθεται για µαθητεία και πρακτική άσκηση;

Είχα πάει προεκλογικά σε κάποιες παλιότερες εκλογές σε µια
µεγάλη ξενοδοχειακή µονάδα. Και µου είπαν «βεβαίως να µιλή-
σετε στους εργαζόµενους, αλλά πρέπει να ξέρετε ρώσικα και ου-
κρανικά», γιατί αυτοί δούλευαν µε Ρώσους και Ουκρανούς και το
90% αυτών που εργάζονταν εκεί ήταν από σχολές µαθητείας της
Ρωσίας και της Ουκρανίας. Αυτό τι είναι; Έφερνε µαθητές από
την Ρωσία και την Ουκρανία για να εξυπηρετούν τους Ρώσους
και Ουκρανούς πελάτες που είχε το ξενοδοχείο -είναι υπέρ των
εργαζοµένων βεβαίως και αυτό!- και βεβαίως είναι πανάκριβο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Με 250 ευρώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τρίτο ζήτηµα το οποίο

δεν το λάβατε υπ’ όψιν σας όσο αφορά την σπατάλη υποδοµών,
όχι µόνο των τουριστικών υποδοµών. Πόσα ξενοδοχεία µένουν
κλειστά για το υπόλοιπο χρονικό διάστηµα; Δεν είναι σπατάλη
υποδοµών αυτή ή άλλων υποδοµών οι οποίες έχουν άµεση
σχέση µε τη λαϊκή ανάγκη όπως στις µεταφορές, στα απορρίµ-
µατα και στη διαχείρισή τους; Τόνοι σκουπιδιών στη Ζάκυνθο,
στην Κεφαλλονιά, στην Κέρκυρα που στοιβάζονται τα σκουπίδια
στους δρόµους! Πώς να διαχειριστούν όλα αυτά τα απορρίµµατα
και µε ποιον σκοπό να διαχειριστούν;

Όσο αφορά τους υδάτινους πόρους και τη σπανιότητα που
υπάρχει σε ορισµένα νησιά, είδα µε τα ίδια µου τα µάτια στη Ζά-
κυνθο στις µεγάλες πυρκαγιές του 2017 ότι κοβόταν το νερό που
πήγαινε για τις πυροσβεστικές αντλίες για τους κρουνούς για να
γεµίσουν τα ξενοδοχεία τις πισίνες τους. Ήταν µε επίσηµες κα-
ταγγελίες και το είδα µε τα ίδια µου τα µάτια και το καταγγείλαµε
το 2017.

Ποια ανάγκη, λοιπόν, προστατεύουν; Την προστασία της αν-
θρώπινης ζωής και του δάσους από τις πυρκαγιές ή το συµφέρον
των ξενοδοχείων όταν δεν είχαν οι κρουνοί νερό; Αυτές οι υπο-
δοµές πού θα πάνε; Προς όφελος ποιου είναι; επίσης, όσο
αφορά την υγεία, είναι χωρίς κέντρα υγείας, χωρίς παιδιάτρους,
χωρίς παθολόγους τα νησιά.

Και, βέβαια, όλες οι κυβερνήσεις έχουν παραχωρήσει γη και
ύδωρ στο µεγάλο κεφάλαιο που δραστηριοποιείται στον τουρι-
σµό, από ορεινούς όγκους, από ακτές, από αιγιαλούς! Ποια κυ-
βέρνηση δεν παραχώρησε; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν παραχώρησε,
αξιοποίησε; Δεν έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ ειδικά χωροταξικά κατά παρά-
βαση των χωροταξικών κανόνων για στρατηγικού χαρακτήρα
επενδύσεις σε περιοχές ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης;
Αυτό τι ήταν, προς όφελος των λαϊκών στρωµάτων ή προς όφε-
λος των επενδυτών;

Και, βεβαίως, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης φέρνει νέες δι-
ευκολύνσεις και εξυπηρετήσεις στους µεγάλους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Και φτάνει στο σηµείο να παραχωρεί επί της
ουσίας και τις ιαµατικές πηγές στο όνοµα της κερδοφορίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω δύο λεπτά για να πω για
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την τροπολογία της Ζακύνθου.
Η τροπολογία τι λέει; Ότι αυτό που έχει καθοριστεί από την

Αποκεντρωµένη Διοίκηση Πελοποννήσου, Δυτικής Ελλάδας και
Ιονίων για τον καθορισµό προκαταρκτικής γραµµής αιγιαλού
είναι τα σηµεία τα οποία δίνει σε συντεταγµένες. Βεβαίως, θα
µπορούσε να έχει έρθει και ο χάρτης, κύριε Υπουργέ. Τι αφορούν
αυτές οι συντεταγµένες; Εγώ έχω δει δύο διαφορετικούς χάρτες.
Τώρα τι ισχύει; Θα έπρεπε, ως Υπουργείο, να είχατε καταθέσει
και τον χάρτη, ότι αυτές είναι οι συντεταγµένες, αυτός είναι ο
χάρτης, όπου αποτυπώνονται πάνω οι συντεταγµένες. Ένα είναι
αυτό το κρατούµενο.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που λέµε ότι είναι γραµµή αιγιαλού ση-
µαίνει ότι ανήκει στην Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου, έτσι
δεν είναι; Έτσι είναι. Ανήκει στη Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµο-
σίου. Βεβαίως, η Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου έχει τη δυ-
νατότητα να την παραχωρήσει από δήµους -έµµεση ιδιωτικο-
ποίηση- να τη δώσει άµεσα σε ιδιώτη. Γιατί και οι δήµοι πού θα
τη δώσουν; Σε ιδιώτες δεν θα τη δώσουν; Είναι διαφορετικοί οι
δήµοι από το κράτος;

Τώρα, βεβαίως, υπάρχει ένα ερώτηµα, αν η ζώνη αυτή έχει κα-
θοριστεί αυθαίρετα και αν στη ζώνη τη συγκεκριµένη υπάρχουν
περιουσιακά στοιχεία των κατοίκων των χωριών της περιοχής, τα
οποία όµως θα πρέπει να αποζηµιωθούν εφόσον το χαρακτηρίζει
το κράτος ως γραµµή αιγιαλού. Τέτοια συζήτηση δεν υπάρχει.

Τρίτο ζήτηµα: Εµείς λέµε ότι µε ευθύνη του Υπουργείου θα
έπρεπε να έχουν ληφθεί όλα τα απαραίτητα µέτρα για την
ασφαλή πρόσβαση στην περιοχή του ναυαγίου, για τη συντή-
ρηση του ναυαγίου, αλλά και για την ασφάλεια των λουόµενων
και η πρόσβαση να είναι ελεύθερη. Αυτή είναι η βασική αρχή του
ΚΚΕ. Να µη γίνουν, δηλαδή, οι όποιες εργασίες αντικείµενο εκ-
µετάλλευσης από όσους δραστηριοποιούνται στον τοµέα του
τουρισµού.

Γιατί, όπως λέτε στην τροπολογία, οι µελέτες και τα έργα θα
γίνουν από τον κρατικό προϋπολογισµό µε αποκλειστική χρηµα-
τοδότηση από το κράτος. Άρα, λοιπόν, το ερώτηµα είναι αν αυτά
τα έργα που θα γίνουν θα επιτρέψουν την ελεύθερη πρόσβαση
στον κόσµο ή θα τα εκµεταλλευθούν επιχειρηµατικά διάφοροι
όµιλοι, εµείς λέµε.

Τέταρτο ζήτηµα: Ισχυρίστηκε ο κ. Ακτύπης, ο Βουλευτής της
Ζακύνθου, ότι µε αυτόν τον τρόπο θα γίνουν γρήγορα τα έργα.
Εµείς αµφιβάλλουµε, γιατί µέσα σε αυτή την πενταµελή επιτροπή
που ορίσατε υπάρχουν συγκρουόµενα συµφέροντα, αντιτιθέµενα
συµφέροντα. Δεν πρόκειται ποτέ να βρει κοινή λογική, γιατί καθέ-
νας από τους εκπροσώπους εξυπηρετεί και άλλα επιχειρηµατικά
συµφέροντα. Άρα, λοιπόν, θα υπάρχει µεγαλύτερη κωλυσιεργία.

Εµείς λέµε ότι πρέπει να την αποσύρετε, κύριε Υπουργέ. Και
να φέρετε τι; Να πείτε ότι µε ευθύνη του Υπουργείου στη ζώνη
που έχει καθοριστεί ως αιγιαλός θα δηµιουργήσουµε όλα τα
απαραίτητα έργα και υποδοµές, µε τη σύµφωνη γνώµη, εφόσον
θελήσουν, της τοπικής διοίκησης, και θα γίνουν αυτά τα έργα,
τα οποία θα είναι έργα ασφάλειας στην πρόσβαση, συντήρησης
και προστασίας των λουόµενων. Και απ’ αυτή την άποψη θα
υπάρχει ελεύθερη πρόσβαση στον κόσµο εκεί. Αυτό δεν διασφα-
λίζει όµως αυτά τα χαρακτηριστικά που είπα.

Άρα, λοιπόν, εµείς µε βάση αυτή τη λογική δεν συρόµαστε
πίσω από αντιτιθέµενα επιχειρηµατικά συµφέροντα -γιατί εδώ
υπάρχουν τοποθετήσεις που υποκρύπτουν επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα, που είναι µπροστινοί επιχειρηµατικών συµφερόντων-
γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι όπου συγκρούονται µεγάλοι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι την πατάει στο τέλος ο λαός και η ικανοποίηση
των αναγκών του. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, αν παραµείνουν
έτσι τα πράγµατα µε αυτή τη λογική, εµείς θα την καταψηφί-
σουµε. Σας λέµε αποσύρτε την και φέρτε τη µε διαφορετικό
τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καραθανασόπουλε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙZA - Προ-

οδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μαµουλάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά ο
τουρισµός αποτελεί έναν σηµαντικό πυλώνα ανάπτυξης και συµ-
βάλλει καθοριστικά και στην οικονοµική ανάπτυξη κάθε χώρας.
Όµως ο τουρισµός είναι και κάποια άλλα πράγµατα, τα οποία δεν
πρέπει να υποτιµάµε.

Ο τουρισµός ενώνει. Είναι ένας τρόπος προσέγγισης λαών,
πολιτισµών, αντιλήψεων, νοοτροπιών και, βέβαια, φέρει και οικο-
νοµικά οφέλη και εµπορικές σχέσεις, οι οποίες παράλληλα ανα-
πτύσσονται. Ο τουρισµός συνεισφέρει στην κατανόηση µεταξύ
των λαών. Προωθεί τον διαπολιτισµικό διάλογο και την οικοδό-
µηση της ευρωπαϊκής ταυτότητας. Παράλληλα, όµως, ενισχύει
το εµπόριο, δίνει κίνητρα για τη διατήρηση της εθνικής κληρο-
νοµιάς κάθε τόπου.

Η τουριστική ανάπτυξη κάθε τόπου είναι µία πρόκληση, η
οποία µεγεθύνεται από τις προκλήσεις που υπάρχουν κάθε
φορά. Ειδικά τώρα ιδιαίτερες προκλήσεις και για τον τουρισµό
υπάρχουν από την κλιµατική κρίση, η οποία επελαύνει. Είναι, λοι-
πόν, σηµαντικό να ληφθούν µέτρα αναγκαία, να αλλάξουν αρνη-
τικές καταναλωτικές συνήθειες, ώστε να γίνει προσαρµογή µέσα
στις νέες συνθήκες και ο τουρισµός µέσα σε αυτά.

Στη χώρα µας ο τουρισµός αποτελεί µία σηµαντική οικονοµική
δραστηριότητα, που προσφέρει πολλές θέσεις εργασίας και ένα
σηµαντικό ποσοστό στο ΑΕΠ της χώρας. Αλλά η Ελλάδα είναι
και µια χώρα µε πλούσιο τουριστικό προϊόν, το οποίο συνέβαλε
καθοριστικά τη δεκαετία της οικονοµικής κρίσης στην εθνική οι-
κονοµία. Κύριο ζητούµενο όµως -και αυτό νοµίζω έπρεπε να απα-
σχολεί ένα Υπουργείο Τουρισµού και στις τρέχουσες συνθήκες-
είναι η άµβλυνση της εποχικότητας του τουρισµού στη χώρα
µας. Είναι ένα θέµα στο οποίο µπορεί να συνεισφέρει σηµαντικά
η τοπική αυτοδιοίκηση πρώτου και δεύτερου βαθµού.

Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ένα σύνθηµα υπήρχε στο Υπουργείο
Τουρισµού, κύριε Υπουργέ: «τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες
τουρισµός πολλαπλών προορισµών» και αντίστοιχα ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο έγινε νόµος το 2018, που αφορά τις εναλλακτικές
µορφές τουρισµού.

Και δεν θέλω να παραλείψω να πω ότι και µία πανευρωπαϊκή
συνδιάσκεψη είχε γίνει επί ΣΥΡΙΖΑ από την Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου, το 2016 µάλιστα, µέσα στην κρίση, σε ευρωπαϊκό
επίπεδο -τη δεύτερη πανευρωπαϊκή- όπου συζητήθηκαν θέµατα
των εναλλακτικών µορφών τουρισµού, δηλαδή τον θεµατικό του-
ρισµό, που αξιοποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας,
την πλούσια πολιτιστική µας κληρονοµιά, τον οικολογικό, περι-
βαλλοντικό και ιαµατικό τουρισµό και, βέβαια, η σύνδεση -κάτι
που είναι απαραίτητο- του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής στις
πρώτες προτεραιότητες, που µαζί µε τον τουρισµό µπορεί να
συµβάλει και στην παραγωγική ανασυγκρότηση.

Βέβαια, δεν πρέπει ποτέ να ξεχνάµε την ανθρωποκεντρική διά-
σταση του τουρισµού, τον εργαζόµενο, τη µικροµεσαία επιχεί-
ρηση, τον επισκέπτη, τον τουρίστα, την κοινωνία η οποία
υποδέχεται τουριστικές ροές. Υπάρχουν πάντα λεπτές, ευαίσθη-
τες οικονοµικές πλευρές της βιοµηχανίας, όπως λένε κάποιοι,
του τουρισµού.

Ο σεβασµός στο περιβάλλον και η αειφόρα διαχείριση της του-
ριστικής ανάπτυξης είναι σηµαντικές παράµετροι ενός νέου χω-
ροταξικού πλαισίου για τον τουρισµό, όπου απαιτείται ένα
χωροταξικό µε έµφαση στην τοπικότητα, τη µικρή κλίµακα, τη
συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα µε κριτήρια και προδιαγραφές
παράλληλα µε µέτρα ανακούφισης τουριστικών περιοχών της
χώρας, µε επίσπευση δηµιουργίας αναγκαίων υποδοµών, εφαρ-
µογή προγραµµάτων ανάπλασης των φορτωµένων ιδιαίτερα τµη-
µάτων επιµέρους της πολιτείας µας από τουριστικές ροές.

Αντίθετα, όµως, εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, φέρνετε
ένα νοµοσχέδιο προς ψήφιση στη Βουλή που συζητάµε σε µια
εποχή που ο τουριστικός κλάδος έχει ιδιαίτερα πληγεί οικονοµικά
και συνεχίζει να πλήττεται, να δέχεται κτυπήµατα λόγω της παν-
δηµίας και του ανεπίτρεπτου, θα έλεγα για να µην πω κάτι πιο
βαρύ, τρόπου που διαχειρίστηκε την πανδηµία η Κυβέρνηση.

Χτυπήθηκε ο τουρισµός και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Από το
9,5% του ΑΕΠ το 2020, η συνεισφορά του τουρισµού στο ΑΕΠ
της Ευρώπης έπεσε γύρω στο 4,5%.

Αλλά και στη χώρα µας υπήρχαν και υπάρχουν πολλά προβλή-
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µατα. Ήδη η φετινή σεζόν είναι «στον αέρα», καθιστώντας επι-
τακτική την ανάγκη να ληφθούν µέτρα στήριξης των τουριστικών
επιχειρήσεων.

Επίσης, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Τουρισµού, παρ’ ότι
έχουν πολυδιαφηµίσει το εν λόγω νοµοσχέδιο, επί της ουσίας
δείχνουν µια προχειρότητα, ενώ από την άλλη µεριά δεν έγινε
ουσιώδης διαβούλευση µε τους φορείς και τους επαγγελµατίες
του τουρισµού.

Δεν έχετε δώσει λύσεις για το χωροταξικό θέµα. Δεν έχει ολο-
κληρωθεί η διαδικασία του Κτηµατολογίου και φέρνετε αυτό το
νοµοσχέδιο το οποίο δεν προσφέρει λύσεις σ’ αυτά τα βασικά
ζητήµατα.

Θα αναφερθώ σε τρία πράγµατα. Κατ’ αρχάς θα πω για τον
ρόλο του ΕΟΤ στην προώθηση και προβολή των προορισµών.
Βλέπουµε ότι δεν γίνεται ουσιαστική και αποτελεσµατική συνέρ-
γεια µεταξύ φορέων. Η υποβάθµιση του ΕΟΤ γίνεται µε την κα-
νονικοποίηση των απευθείας αναθέσεων στα άρθρα 56 και 57
κατά παρέκκλιση του ν.4412/2016. Το brand της χώρας δεν αν-
τιµετωπίζεται σαν εθνική υπόθεση αλλά σαν ευκαιρία απευθείας
αναθέσεων, κάτι στο οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι συνηθισµένη. Είναι η κανονικότητα οι απευθείας αναθέσεις
για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Για τους φορείς διαχείρισης προτύπων προορισµών εµείς
έχουµε άλλη λογική. Μιλάµε για συνεργασία κεντρικής διοίκησης
και τοπικής αυτοδιοίκησης ως εργαλείο σχεδιασµού και εφαρ-
µογής πλάνων.

Και, βέβαια, θα µιλήσω για τις ιαµατικές πηγές, έναν σοβαρό
φυσικό πλούτο της χώρας µας. Εδώ ιδρύετε την ανώνυµη εται-
ρεία «Ιαµατικές Πηγές», παραχωρείτε εθνικούς πόρους σε µια
Α.Ε., κάτι που είναι ζήτηµα διερευνούµενο και συνταγµατικά.
Στην αρχή είχαµε αντιδράσει και οι φορείς είχαν αντιδράσει στις
προβλέψεις του νοµοσχεδίου. Κάνατε κάποιες -ας πούµε- βελ-
τιώσεις σχετικά µε τη λήψη απόφασης από τα δηµοτικά συµβού-
λια για την παράδοση της δηµόσιας περιουσίας στην Α.Ε., αλλά
ο πυρήνας του νοµοσχεδίου και η στόχευση είναι ίδια, µια ακόµα
ανώνυµη εταιρεία στην οποία δίνει όλες τις δυνατότητες που
στερήθηκαν από τους δήµους.

Φαίνεται ότι δεν εµπιστεύεστε την τοπική αυτοδιοίκηση πρώ-
του και δεύτερου βαθµού, γι’ αυτό λειτουργείτε έτσι, ενώ οι ΟΤΑ
έχουν ανάγκη από υλικοτεχνική υποστήριξη και από ανθρώπινο
δυναµικό, ώστε να µπορέσουν να προχωρήσουν σε σχέδιο ανά-

πτυξης και ανάδειξης των ιαµατικών πηγών τους. Αυτό αναφέρ-
θηκε και στη δεύτερη συνεδρίαση από τον εκπρόσωπο της ΚΕΔΕ
στην ακρόαση των εξωκοινοβουλευτικών.

Επίσης, το υπόµνηµα που έχει σταλεί από την Ένωση Δήµων
Ελλάδας στον κ. Μητσοτάκη, τον Πρωθυπουργό της χώρας, ανα-
φέρεται στο ζήτηµα της αξιοποίησης των ιαµατικών πηγών, υπο-
γραµµίζοντας ότι η άποψη των δήµων είναι ότι η δηµιουργία
κεντρικού φορέα διαχείρισης θα δηµιουργήσει ζητήµατα. Είναι
ένα δύσκολο εγχείρηµα το οποίο δεν θα πετύχει, όπως δεν πέ-
τυχε και η διαχείριση από το ΤΑΙΠΕΔ. Αντίθετα, θα µπορούσαν
να αναβαθµιστούν οι δήµοι µε χρηµατοδοτικά εργαλεία και γενι-
κότερα θα βοηθούσε να αξιοποιηθούν καλύτερα οι ιαµατικές
πηγές, αυτό το σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο των δήµων.

Κλείνοντας θα έλεγα ότι σκοπός µας πρέπει να είναι η στό-
χευση για µια βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, η τόνωση της απα-
σχόλησης, η στήριξη της επιχειρηµατικότητας, η διάχυση του
τουριστικού πλεονάσµατος στην κοινωνία, όµως πάντα µε σεβα-
σµό στο περιβάλλον, την πολιτιστική και πολιτισµική κληρονοµιά.

Για την τροπολογία για το ναυάγιο δεν θα πω κάτι. Είπαν πάρα
πολλά συνάδελφοί µας. Είστε έκθετοι, κύριοι της Κυβέρνησης,
πρώτα απ’ όλα όσον αφορά στη διαδικασία που ακολουθήθηκε -
θα τη χαρακτήριζα ως µια "πονηρή" διαδικασία- και, βέβαια, και
ως προς το περιεχόµενο. Γεννώνται σοβαρά ερωτήµατα και νο-
µίζω ότι και να ψηφιστεί η τροπολογία, το θέµα µε το ναυάγιο
της Ζακύνθου και την αξιοποίησή του δεν έχει λυθεί. Μπορεί να
υπάρχει και µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την
κυρία συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός για να καταθέσει τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, ώστε να προχωρήσουµε.

Ορίστε, κύριε Κικίλια, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου και

στην υπ’ αριθµόν 1174/1712/2021 τροπολογία του Υπουργείου
Τουρισµού, προκειµένου να διανεµηθούν στους συναδέλφους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Βασίλειος Κικίλιας
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4441



4442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4443



4444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 4445



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Μετά έχει τον λόγο η κ. Τζάκρη
και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης Θεοχάρης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου του

Υπουργείου Τουρισµού ουσιαστικά αποτελεί µια συρραφή ετε-
ρόκλητων διατάξεων µε έντονο, κατά την άποψή µας, ρουσφε-
τολογικό και αποσπασµατικό χαρακτήρα. Ο νόµος έχει ως
προµετωπίδα τις διατάξεις που αφορούν τη σύσταση οργανι-
σµών διαχείρισης και προώθησης τουριστικών προορισµών,
καθώς και την πρόβλεψη για τη δηµιουργία ενός ενιαίου φορέα
για τη διαχείριση των ιαµατικών πηγών.

Καθώς οι συνάδελφοί µου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχουν κάνει µια συ-
νολική κριτική στο σχέδιο νόµου, επιτρέψτε µου να κάνω ένα
σχόλιο για κάθε µία απ’ αυτές τις πτυχές του νοµοσχεδίου και να
αναφερθώ συµβολικά και τυχαία και σε ένα από τα ρουσφέτια
που φέρνετε σήµερα προς ψήφιση.

Η ιδέα της συγκρότησης οργανισµών διαχείρισης πρότυπων
τουριστικών προορισµών είναι εξαιρετικά διαδεδοµένη στο θε-
σµικό πλαίσιο άλλων χωρών. Όπως είναι λογικό, πολλοί κατά το
παρελθόν είχαν αναφερθεί στην αναγκαιότητα ενσωµάτωσης
στην ελληνική έννοµη τάξη αυτού του θεσµικού εργαλείου. Άρα
αυτό που σήµερα καλούµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο να κά-
νουµε είναι να αξιολογήσουµε κατά πόσο ενσωµατώνεται αυτό
το εργαλείο µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο.

Η διεθνής βιβλιογραφία λέει ότι οι οργανισµοί διαχείρισης
πρότυπων τουριστικών προορισµών λειτουργούν ως συµβούλια,
ως θύλακες διαβούλευσης της τοπικής κοινωνίας, της επιχειρη-
µατικής κοινότητας και των τοπικών αρχών διοικήσεως, δήµων
και περιφερειών, ώστε να συνδιαµορφώσουν την ταυτότητα του
τουριστικού προορισµού. 

Στην ελληνική νεοδηµοκρατική εκδοχή των DMNO, δηλαδή
Destination Management and Marketing Organisations, τα πράγ-
µατα είναι λίγο διαφορετικά. Κατ’ αρχάς, ο Υπουργός θα αποφα-
σίζει για τη συγκρότηση αυτών των οργανισµών και όχι η τοπική
κοινωνία. Οι οργανισµοί θα λαµβάνουν υπ’ όψιν τους τα τοπικά
σχέδια διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών που όλως τυ-
χαίως η Νέα Δηµοκρατία τα έχει «παγώσει» βάσει σχεδίου. Οι ορ-
γανισµοί θα χρηµατοδοτούνται υποχρεωτικά από τα δηµοτικά
τέλη, παρ’ ότι η απόφαση για τη συγκρότηση των σχετικών ορ-
γανισµών θα προκύπτει από τον ίδιο και τον εκάστοτε Υπουργό.
Τέλος, µε τον σηµερινό νόµο προβλέπεται µεν και η δηµιουργία
τοπικών παρατηρητηρίων, για τα οποία όµως ο νόµος δεν µας
αναφέρει απολύτως τίποτα, ούτε ποιες είναι οι αρµοδιότητές
τους ούτε κυρίως πώς θα στελεχωθούν, αλλά ούτε το πώς θα
χρηµατοδοτηθούν.

Γενικά ο νόµος στην πραγµατικότητα αποτελεί ένα ψυχρό κέ-
λυφος το οποίο δεν περιλαµβάνει επί της ουσίας τίποτα που να
θυµίζει τη σχέση µε τη διεθνή πρακτική των DMNO.

Απολύτως τίποτα; Όχι ακριβώς. Ολόκληρο το πρώτο µέρος
του νόµου υφίσταται ώστε να νοµοθετηθεί η δυνατότητα οι το-
πικοί ΟΤΑ, δήµοι και περιφέρειες, να προβαίνουν σε µορφές συν-
διαφήµισης µε τον ιδιωτικό τοµέα και αυτό είναι πρόβληµα όχι
επειδή αποτελεί µια µορφή συνεργασίας του δηµοσίου µε τον
ιδιωτικό τοµέα, αλλά κυρίως επειδή η συνεργασία αυτή, όπως
προβλέπεται από το σχέδιο νόµου, θα γίνεται µε αδιαφάνεια,
χωρίς νόρµες και κανόνες, χωρίς θεσµικό πλαίσιο που διαθέτει
η χώρα για να προσδιορίζεται µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία πώς
θα επιλεγεί ο «χ» ιδιώτης για τη συνδιαφήµιση έναντι του «ψ»
ιδιώτη, καθώς και χωρίς εχέγγυα για το αν η διαφήµιση που θα
προκύψει θα αφορά µια περιοχή και το σύνολο του προϊόντος
της και όχι µεµονωµένες υπηρεσίες.

Συνεπώς ο νόµος υπάρχει για έναν και µόνο λόγο, για την
αδιαφανή διάθεση πόρων υπέρ ιδιωτικών διαφηµιστικών στοχεύ-
σεων. Ενώ, δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι διευρύνει τη δη-
µόσια διαφήµιση µέσα από την άντληση ιδιωτικών πόρων,

ουσιαστικά στην πραγµατικότητα µε το παρόν σχέδιο νόµου το
δηµόσιο επιδοτεί την ιδιωτική διαφήµιση, προφανώς υπέρ φίλων
του εκάστοτε Υπουργού.

Πάµε λίγο στις προβλέψεις του δεύτερου µέρους για τις ιαµα-
τικές πηγές. Δεν είναι, προφανώς, καινοτοµία του Υπουργείου
και του σηµερινού νοµοθέτη η ανάπτυξη του ιαµατικού τουρι-
σµού. Στην πραγµατικότητα η ανάπτυξη πηγών θερµαλισµού ως
µοντέλο τουριστικής εκµετάλλευσης προϋπάρχει του µαζικού
τουρισµού και ανάγεται στην εποχή του µεσοπολέµου και µάλι-
στα µε συµβολικές και εµβληµατικές τότε επενδύσεις αυτές τις
Αιδηψού, των Καµµένων Βούρλων και της Ικαρίας.

Οι µεσοπολεµικές αυτές εκµεταλλεύσεις περιελάµβαναν εξαρ-
χής µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο την εµπλοκή συχνά και του
ιδιωτικού τοµέα. Αυτό που είναι διαφορετικό για τη χώρας µας
σήµερα είναι η ύπαρξη µιας ολοκληρωµένης και εκπορευόµενης
νοµοθεσίας από τις ευρωπαϊκές οδηγίες για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις και τις συµβάσεις παραχώρησης και βεβαίως µια ολοκλη-
ρωµένη νοµοθεσία για την εκµετάλλευση των υδάτινων πόρων
σε κάθε περιοχή.

Το ζήτηµα που θα έπρεπε να αφορά την Εθνική Αντιπροσωπεία
είναι η διαχείριση των υδάτινων πόρων και η διαδικασία πρόσβα-
σης σε αυτούς. Να επισηµάνουµε ότι οι θερµικές πηγές έχουν
πολλαπλές και ετερόκλητες χρήσεις πέρα από τις ιαµατικές,
όπως για παράδειγµα παραγωγής ενέργειας υδροπονικών καλ-
λιεργειών. Έτσι, λοιπόν, θεωρούµε ότι ο φορέας που συστήνεται
σήµερα -ή προτείνεται να συσταθεί- θα το χαρακτηρίζαµε ως το
ΤΑΙΠΕΔ των ιαµατικών πηγών, χωρίς καµµία µέριµνα για ζητή-
µατα αειφορίας και βιωσιµότητας της όποιας εκµετάλλευσης
προκύπτει από τα τοπικά οικοσυστήµατα.

Εν κατακλείδι -και επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ- να κλείσω
την οµιλία µου µε ένα χαριτωµένο ρουσφέτι. Κύριε Υπουργέ, η
µίσθωση ακινήτων από φορείς του δηµοσίου υπάγεται σε εξειδι-
κευµένη νοµοθεσία και συγκεκριµένα στον ν.3130/2003. Ωστόσο
το Υπουργείο Τουρισµού έχει το κοκαλάκι της νυχτερίδας και γι’
αυτό πρέπει να εξαιρεθεί καθολικά από τις διατάξεις µε το άρθρο
43 του παρόντος σχεδίου νόµου. Ισχυρίζοµαι ότι αυτό είναι ρου-
σφέτι, γιατί και ο προκάτοχός σας -παρών στην Αίθουσα- είχε
αναγγείλει τη µετεγκατάσταση του Υπουργείου και πάλι έξω από
τις προβλέψεις του νόµου. Για του λόγου το αληθές θα καταθέτω
στα Πρακτικά τα πανηγυρικά δηµοσιεύµατα του φιλοκυβερνητικό
Τύπου του Φεβρουαρίου του 2020, όταν ο κ. Θεοχάρης µιλούσε
για τη µεταστέγαση του Υπουργείου στην Οµόνοια στο κτήριο
του πρώην εφετείου. Ξέρετε τι λέει η αιτιολογική έκθεση του
νόµου για το θέµα; Ότι ξαφνικά, ως διά µαγείας, αίφνης, το
Υπουργείο Τουρισµού ανακάλυψε ότι έχει έκτακτες ανάγκες για
το σύνολο του προσωπικού του. Σοβαρά τώρα; Δύο χρόνια και
πλέον κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία, δεν κυβερνά ο ΣΥΡΙΖΑ. Δύο
χρόνια δεν ήταν αρκετά για να αντιµετωπίσετε τις στεγαστικές
ανάγκες του Υπουργείου;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου δυστυ-
χώς αποδεικνύει ότι ακόµα και σε αυτό το πεδίο άσκησης πολι-
τικής που θα έπρεπε και θα µπορούσε να αποτελεί πεδίο
συναίνεσης και συνεννόησης ανάµεσα στα κόµµατα για τον του-
ρισµού η πανδηµία της αδιαφάνειας συνεχίζεται σαν να µην πέ-
ρασε µια µέρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε κύριε Μαµουλάκη. Πάντα κύριος, τηρείτε τον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µοναδι-

κότητα του ελληνικού τουρισµού είναι αδιαµφισβήτητη. Είναι άρ-
ρηκτα συνδεδεµένη µε το φυσικό κάλλος της χώρας µας, µε την
κουλτούρα φιλοξενίας και κυρίως µε την πολιτισµική της παρά-
δοση. Ο νησιωτικός χαρακτήρας και η ποιότητα των ελληνικών
ακτών αποτελούν τα βασικά στοιχεία του ελληνικού τουριστικού
προϊόντος το οποίο προσελκύει κάθε χρόνο εκατοµµύρια τουρί-
στες.

Ο τουριστικός κλάδος έχει να επιδείξει µια µεγάλη ανάπτυξη
και αποτελεί σηµαντικό κοµµάτι της εθνικής µας οικονοµίας, αν-
τιπροσωπεύοντας πάνω από το 20% του ΑΕΠ και το 27% των συ-
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νολικών εξαγωγών της χώρας. Μακάρι να είχαµε βιοµηχανία σ’
αυτό το ποσοστό -στο 20%- που δηµιουργεί πραγµατικά µόνιµες
σταθερές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας. Δυστυχώς δεν
έχουµε, όµως, γιατί και τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλά-
δος είναι πολλά, µε κυριότερα από αυτά το ζήτηµα ποιότητας και
συγκέντρωσης αναφορικά µε τον µεσογειακό µέσο όρο. Αυτό
σηµαίνει υψηλό βαθµό συγκέντρωσης σε όρους εποχικότητας,
αφού το µεγαλύτερο ποσοστό των αφίξεων παρατηρείται από
τους µήνες Μάιο µέχρι Σεπτέµβριο κυρίως στις νησιωτικές πε-
ριοχές, αφού στα νησιά υπάρχουν τα περισσότερα πεντάστερα
ξενοδοχεία και εκεί πραγµατοποιείται το 20% των συνολικών
εσόδων. Επίσης χαρακτηρίζεται µε µικρότερου µεγέθους και χα-
µηλότερης ποιότητας ξενοδοχειακές µονάδες.

Με λίγα λόγια, κύριε Υπουργέ, ο τουρισµός είναι εθνική µας
υπόθεση και χρήζει ιδιαίτερης προσοχής και αντιµετώπισης, γιατί
είτε το θέλουµε είτε όχι αποτελεί σηµαντικό εισόδηµα για τη
χώρα και αυτό που επιθυµούµε όλοι είναι την εισροή ξένων κε-
φαλαίων στη χώρα µας.

Εδώ όµως τι έχουµε; Επί της ουσίας πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο για να καλυφθεί ένα σκάνδαλο και ένα νοµοσχέδιο που
ουσιαστικά υπονοµεύει δηµόσια αγαθά και εξηγούµαι. Θα ξεκι-
νήσω πρώτα από την υπόθεση του ναυαγίου Ζακύνθου, το οποίο
έχουµε και πάλι µπροστά µας και µάλιστα µε νυχτερινή τροπο-
λογία. Ύστερα από τρεις µέρες, κύριε Υπουργέ, που συζητούν-
ταν το νοµοσχέδιο στην επιτροπή δεν κρατήσατε ούτε τα
προσχήµατα. Ερωτηθήκατε πολλές φορές σχετικά µε τις προθέ-
σεις σας για το θέµα. Είναι γεγονός ότι δεν απαντήσατε ποτέ ξε-
κάθαρα. Είπατε αυτολεξεί ότι το ναυάγιο της Ζακύνθου είναι ένα
πρόβληµα που κληρονοµείται εδώ και πολλά χρόνια, που οι αρ-
µόδιοι φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης και οι άλλοι λοιποί φορείς
στο νησί της Ζακύνθου δεν µπόρεσαν να λύσουν και ότι θα κά-
νετε ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατόν και στο πλαίσιο των αρµο-
διοτήτων, οριοθετώντας έτσι ώστε να διασφαλιστεί µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο η πρόσβαση στη συγκεκριµένη περιοχή
του ναυαγίου, ώστε να είναι τουριστικό προϊόν υψηλής ποιότη-
τας, βιώσιµο και να µην κινδυνεύει κανείς συµπολίτης µας ούτε
ταξιδιώτης.

Πρέπει να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, τι ακριβώς εννοείτε,
γιατί είστε ο τρίτος στη σειρά που ασχολείστε µε το θέµα. Ο πρώ-
τος στον δρόµο άνοιξε ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος µετά τη συ-
νάντησή του µε τον Εµίρη του Κατάρ το 2019 είχε ξεκαθαρίσει
στους φορείς της Ζακύνθου πως η Κυβέρνηση επιθυµεί να προ-
χωρήσει η επένδυση, άρα πρόκειται για επένδυση. Και όταν είδε
την αντίσταση της τοπικής κοινωνίας, όπως το συνηθίζει άλλω-
στε, είπε τη µεγαλειώδη φράση: «Δεν µε ενδιαφέρει η επένδυση
για τη Ζάκυνθο. Ας κάνουν ό,τι θέλουν οι Ζακυνθινοί. Αν θέλουν
να ζουν µε βελανίδια, να ζουν µε βελανίδια». Εξαιρετική οµολο-
γουµένως η απάντηση του Υπουργού, όπως είναι βεβαίως και
όλες οι παρεµβάσεις του εν λόγω Υπουργού.

Ακολουθεί ο κ. Θεοχάρης, ο προκάτοχός σας, που ουσιαστικά
έφερε την επίµαχη ρύθµιση στη διαβούλευση, νοµίζω πριν τον
Δεκέµβριο του 2020. Και τι µας λέτε και επιµένετε; Αυτές τις
µέρες το ναυάγιο είναι διαφορετικό και όσοι αντιτίθενται στη
συντήρηση αυτού του ναυαγίου είναι υπόλογοι απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό, είναι υπόλογοι απέναντι στους ξενοδόχους της Ζα-
κύνθου οι οποίοι σε λίγο θα χάσουν το αξιοθέατο τους. Λείπει
ολόκληρο κοµµάτι από το πλοίο και δεν κάνετε τίποτα.

Αλήθεια, κύριε Θεοχάρη, ειλικρινά συστήσατε ανώνυµη εται-
ρεία, γιατί λείπει ένα κοµµάτι από το ναυάγιο της Ζακύνθου; Δη-
λαδή ειλικρινά νοµίζω ότι µας περνάτε για ιθαγενείς. Δεν µπορώ
να καταλάβω κάτι άλλο. Εδώ υπάρχουν οι δηµοτικοί σύµβουλοι
στη Ζάκυνθο που λένε ότι για τρία χρόνια τα Υπουργεία Οικονο-
µικών, Εµπορικής Ναυτιλίας και Τουρισµού δεν έχουν προβεί
ούτε σε µελέτη διαχείρισης και συντήρησης του ιδίου του σκά-
φους και εσείς µας λέτε ότι συστήσατε µε το νοµοσχέδιο που
εσείς είχατε φέρει προηγουµένως ανώνυµη εταιρεία για να δια-
χειριστείτε επειδή λείπει ένα κοµµάτι από το σκάφος; Εσείς τα
λέγατε αυτά.

Και µετά εσείς, κύριε Κικίλια. Το αρχικό νοµοσχέδιο συνάντησε
σθεναρή αντίσταση, όπως ήταν λογικό, γιατί όλη η τοπική κοινω-
νία της Ζακύνθου είναι στα κάγκελα. Γι’ αυτό και ήρθε κουτσου-

ρεµένο στην επιτροπή χωρίς την επίµαχη ρύθµιση, την οποία εί-
πατε να φέρετε µε νυχτερινή τροπολογία. Τόση δε ήταν η βια-
σύνη σας και η πρεµούρα σας που την τροπολογία αυτή την
υπογράφουν κάποιοι Υπουργοί χειρογράφως, ούτε καν δηλαδή
ηλεκτρονικά. Γιατί; Προφανώς για να µη συµµετάσχουν στη συ-
ζήτηση στην αρµόδια επιτροπή οι ενδιαφερόµενοι φορείς. Ποιοι
είναι αυτοί; Ο δασάρχης, ο µητροπολίτης, ο δήµος, η πολεοδο-
µία, οι τοπικοί παράγοντες δεν σηµαίνουν τίποτα για σας. Για
εσάς έχουν αξία µόνο οι ξενοδόχοι, γι’ αυτό και αγνοείτε όλη την
τοπική κοινωνία και τεχνηέντως τους αποκλείσατε και από τον
θεσµικό διάλογο. Γιατί αδιαφορείτε πλήρως για τα συµφέροντα
της τοπικής κοινωνίας, για την αξιοποίηση αυτού καθαυτού του
εµβληµατικού ναυαγίου και της ευρύτερης περιοχής υπέρ της
τοπικής κοινωνίας.

Μας λέτε, κύριε Κικίλια, ότι φέρατε µια εξ ολοκλήρου καινούρ-
για ρύθµιση που δεν έχει καµµία σχέση µε την προηγούµενη. Το
µόνο που κάνατε είναι να αντικαταστήσετε την ανώνυµη εταιρεία
του κ. Θεοχάρη µε µια επιτροπή, η οποία -να σας πω κιόλας- είναι
εξωθεσµική επιτροπή. Είναι επιτροπή αντιθεσµική. Δεν προβλέ-
πεται από πουθενά. Τι πιστεύετε δηλαδή; Εδώ ο δήµος δεν µπο-
ρεί να συγκαλέσει ούτε καν δηµοτικό συµβούλιο και εσείς
πιστεύετε ότι µε τους κρυπτόµενους δηµοτικούς συµβούλους θα
εκπροσωπήσετε τα συµφέροντα του δήµου στην περιοχή;

Τα ερωτήµατα γι’ αυτό το τεραστίας σηµασίας ζήτηµα της Ζα-
κύνθου είναι πάρα πολλά και, πραγµατικά, αναρωτιούνται όλοι τι
κρύβεται από πίσω. Εκτάσεις που ανήκουν σε ιδιώτες, στην Εκ-
κλησία, στο δηµόσιο, µεταβιβάστηκαν το 2014 από κάποιον κύριο
που παρουσίασε ως τίτλο κυριότητας ένα αµετάφραστο διά-
ταγµα της εποχής της ενετοκρατίας σε µια εταιρεία λιβανέζικων
συµφερόντων. Και εδώ µας είπε σήµερα ο κ. Πολάκης ότι υπάρ-
χουν και Έλληνες που κρύβονται πίσω από αυτό. Υπάρχει ένα
οµόφωνο βούλευµα του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών Αθηνών,
το οποίο στην ουσία εντοπίζει κακουργηµατικές πράξεις σε
όλους τους εµπλεκόµενους και όµως ο εισαγγελέας δεν προχω-
ράει αρκετό καιρό σε καµµία δίωξη. Αλήθεια αυτό δεν χρήζει κά-
ποιας απάντησης;

Και θα προχωρήσω τώρα στα υπόλοιπα ζητήµατα που θίγει το
παρόν νοµοσχέδιο, ξεκινώντας από την ανώνυµη εταιρεία «Ιαµα-
τικές Πηγές Ελλάδος». Στην αρχική του µορφή το νοµοσχέδιο
τον περασµένο Δεκέµβριο οι «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος Α.Ε.»
ήταν φανερό ότι θα έπληττε άµεσα και πολυεπίπεδα τα συµφέ-
ροντα της τοπικής αυτοδιοίκησης, ακυρώνοντας τον αναπτυ-
ξιακό της ρόλο και στο τέλος της ηµέρας συνιστούσε
υποβάθµιση και υφαρπαγή των περιουσιακών του στοιχείων.

Προφανώς η νέα έκδοση του νοµοσχεδίου είναι βελτιωµένη
αλλά η βασική φιλοσοφία παραµένει και εδώ. Παραµένει η πρό-
θεση σύστασης ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδος» η οποία έχει σκοπό τη διοίκηση, διαχείριση, εκ-
µετάλλευση και αξιοποίηση φυσικών ιαµατικών πόρων και πηγών
καθώς και των εγκαταστάσεών τους και του περιβάλλοντος ια-
µατικών πηγών χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων µέτρων η οποία
ανήκει σήµερα στη διαχείριση του ΕΟΤ. Με τη ρύθµιση αυτή
απλά µεταθέτετε το θέµα στο µέλλον έχοντας υπ’ όψιν ότι αν οι
δήµοι δεν έχουν τους πόρους, τα εργαλεία και το προσωπικό,
δεν θα τα καταφέρουν.

Ας πάρουµε για παράδειγµα τον Δήµο Αλµωπίας στον οποίο
ανήκουν τα λουτρά Πόζαρ, στην περιοχή µου. Είναι λουτρά ιδι-
αίτερα γνωστά. Είχαν πριν από την περίοδο της πανδηµίας ενά-
µισι εκατοµµύριο επισκέπτες τον χρόνο όχι µόνο από τη χώρα
µας αλλά από τα Βαλκάνια και την Κεντρική Ευρώπη. Ανήκουν
στον Δήµο Αλµωπίας, ο οποίος είναι ένας µικρός δήµος. Πραγ-
µατικά δεν έχει τους πόρους ούτε τα εργαλεία ούτε το προσω-
πικό για να µπορέσει να κάνει αυτό που ζητάτε.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τον Δήµο Σκύδρας. Τα λουτρά του
Λουτροχωρίου απέκτησαν µάλιστα πρόσφατα αδειοδότηση. Το
ξέρετε, κύριε Θεοχάρη, γιατί έτσι εσείς ήσασταν στο Υπουργείο
όταν αδειοδοτήθηκαν τα λουτρά του Λουτροχωρίου. Σε επόµενη
φάση µε το νοµοσχέδιο που φέρνετε θα χαθεί η ιδιοκτησία των
φυσικών πόρων από τους δήµους αυτούς και θα πάει στην Α.Ε..
Αυτό επιδιώκετε µε το νοµοσχέδιο αυτό. Αντί, λοιπόν, να κάνετε
αυτό που κάνετε επειδή έχουµε ήδη ιαµατικές πηγές πολλών τα-
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χυτήτων, γνωστές µη γνωστές, εξοπλισµένες, όχι καλά εξοπλι-
σµένες, δώστε πόρους οικονοµικούς και ανθρώπινους στην το-
πική αυτοδιοίκηση και να είστε σίγουροι ότι θα τα καταφέρουν,
κύριε Υπουργέ, να τις αναδείξουν. Εσείς, όµως, αποδυναµώνετε
τον θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης, της παίρνετε αρµοδιότη-
τες. Αυτή τη φορά είναι οι ιαµατικές πηγές. Αύριο θα είναι κάτι
άλλο. Στην εν λόγω εταιρεία δεν θα µετέχουν οι Οργανισµοί Το-
πικής Αυτοδιοίκησης στους οποίους ανήκουν οι µεταβιβαζόµενοι
ή παραχωρούµενοι φυσικοί ιαµατικοί πόροι παρά µόνο το ελλη-
νικό δηµόσιο σε ποσοστό 80% και κατά 20% η ΚΕΔΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σιγά-
σιγά, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Φυσικά αυτή είναι µια σύνθεση η οποία
µπορεί να αλλάξει από τη µία στιγµή στην άλλη. Την είδαµε και
στην περίπτωση της ΔΕΗ. Επίσης η στελέχωση -να το πούµε και
αυτό- των «Ιαµατικών Πηγών Α.Ε.» γίνεται εκτός ΑΣΕΠ. Καταλα-
βαίνουµε, λοιπόν, όλοι πού πάει το πράγµα και γιατί γίνεται αυτό.
Εγώ θα σας έλεγα, εποµένως, επιτέλους, σταµατήστε να συµπε-
ριφέρεστε ως πολιτικοί του προηγούµενου αιώνα.

Θα κλείσω λέγοντας ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο εισάγετε ένα
θεσµικό πλαίσιο που δεν είναι από µόνο του ικανό ούτε να ενι-
σχύσει ούτε να συµβάλει στην ανάπτυξη του ελληνικού τουρι-
σµού. Για να γίνει αυτό απαιτείται συνεργασία όλων των
εµπλεκοµένων στον τουρισµό, καθώς και τεχνογνωσία, εξειδί-
κευση και πραγµατική ενίσχυση του κλάδου. Ο τρόπος µε τον
οποίο προσπαθείτε να αναπτύξετε τον τουρισµό δεν συνιστά
σχήµα βιώσιµης ανάπτυξης.

Η πανδηµία αποκάλυψε πόσο εύθραυστο είναι το τουριστικό
προϊόν και πόσο επηρεάζεται από διάφορους παράγοντες. Οι συ-
νέπειες για τους εργαζόµενους ήταν τεράστιες όλη αυτή την πε-
ρίοδο. Το ίδιο για τους αυτοαπασχολούµενος, το ίδιο και µε τους
µικροϊδιοκτήτες. Είπαµε ότι είναι ένας κλάδος ο οποίος αντιπρο-
σωπεύει περισσότερο από το 20% της εθνικής µας οικονοµίας.
Από το Ταµείο Ανάκαµψης, που αποτελεί την ιστορική ευκαιρία
για τη χώρα µας για να αποκτήσει υποδοµές για να αλλάξει αν
θέλετε ακόµη και παραγωγικό µοντέλο, µόλις 320 εκατοµµύρια
πηγαίνουν στον τουρισµό, δηλαδή το 0,6% του προϋπολογισµού
του ταµείου. Θεωρείτε, κύριε Υπουργέ, ότι το ποσό αυτό είναι
επαρκές για να καλύψει τις ανάγκες του τουρισµού µετά από
αυτό το τεράστιο πλήγµα που δέχτηκε ο ελληνικός τουρισµός
µετά την πανδηµία, δύο χρόνια τώρα και έχοντας αβέβαιο το µέλ-
λον; Πολύ αµφιβάλλω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην υπολογίζετε δε-

κάλεπτο στον λόγο σας. Επτάλεπτο είναι.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Μά-
λαµα, ο κ. Ψυχογιός, ο κ. Μπούµπας. Ύστερα θα πάµε πάλι σε
Κοινοβουλευτικό Κκπρόσωπο, τον κ. Σαντορινιό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ πάρα πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος
διότι σήµερα µου δίνεται η ευκαιρία να µιλήσω στην Ολοµέλεια
της Βουλής για το νοµοσχέδιο αυτό του Υπουργείου Τουρισµού.
Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο επεξεργαστήκαµε ενδε-
λεχώς το προηγούµενο διάστηµα τόσο σε επίπεδο τεχνικών εµ-
πειρογνωµόνων όσο και στο επίπεδο της πολιτικής ηγεσίας. Μαζί
µε τους συνεργάτες µου σχεδόν καθ’ όλη τη διάρκεια της θη-
τείας µου ως Υπουργού Τουρισµού εργαστήκαµε επίµονα και µε-
θοδικά ώστε να θεσµοθετήσουµε ένα εντελώς νέο µοντέλο όχι
µόνο τουριστικής διαχείρισης αλλά και τουριστικής ανάπτυξης,
επιδιώκοντας πάντα τη µεγιστοποίηση της απόδοσης του ελλη-
νικού τουρισµού προς όφελος της εθνικής οικονοµίας και εντέλει
του ελληνικού λαού.

Τον Ιούλιο του 2019, όταν αναλάβαµε το Υπουργείο Τουρι-
σµού, ήταν µια χρονιά καµπής µετά τα ρεκόρ του 2018. Τα στοι-
χεία φανέρωναν σηµάδια κόπωσης και απουσίας στρατηγικού
σχεδιασµού. Χαρακτηριστικά το ΙΝΣΕΤΕ περίµενε για το 2019
ένα δισεκατοµµύριο λιγότερα έσοδα σε σχέση µε το 2018. Με
άµεσες ενέργειες κατορθώσαµε το ακατόρθωτο. Να είναι το
2019 χρονιά ρεκόρ. Τον Ιανουάριο του 2020 µάλιστα ξεκίνησε η

καµπάνια του ΕΟΤ για πρώτη φορά τόσο νωρίς.
Δυστυχώς αµέσως µετά ενέσκηψε η πανδηµία και κληθήκαµε

να διαχειριστούµε µια εντελώς διαφορετική κατάσταση. Το 2020
ήταν µια χρονιά προσαρµογής. Με πρωτόκολλα για κάθε µορφή
τουριστικής δραστηριότητας, µε στήριξη εργαζοµένων και επι-
χειρήσεων, µε ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, µε συνεχείς δι-
πλωµατικές επαφές, µε τις σηµαντικότερες αγορές και µε νέα
καµπάνια προβολής της χώρας, µε καθηµερινή επαφή µε τους
tour operator, µε συνεντεύξεις σε ξένα µέσα ενηµέρωσης αξιο-
ποιήσαµε και την τελευταία ευκαιρία και τελικά δικαιωθήκαµε. Ο
παγκόσµιος ΣΕΤΕ, το WTTC µας βράβευσε ως την καλύτερη
χώρα στη διαχείριση του τουρισµού από το 2020, θυµίζω.

Το 2021 µε σειρά πρωτοβουλιών µε πρώτη και σηµαντικότερη
την πρόταση του Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μητσοτάκη, για το
πράσινο πιστοποιητικό, η Ελλάδα µπήκε µπροστά σε ευρωπαϊκό
επίπεδο στην προσπάθεια για την ανάκτηση του χαµένου εδά-
φους. Το πιστοποιεί το γεγονός ότι η Ευρώπη χάρη στην Ελλάδα
ήταν η πρώτη ήπειρος παγκοσµίως στην ανάκαµψη του τουρι-
σµού. Όλοι µαζί σαν µια γροθιά -βλέπω εδώ συνεργάτες από το
Υπουργείου Τουρισµού- ΕΟΤ, ιδιωτικός τοµέας, εργαζόµενοι, κα-
ταφέραµε να µετατρέψουµε την Ελλάδα σε παγκόσµιο υπό-
δειγµα αποτελεσµατικής και ασφαλούς διαχείρισης της
υγειονοµικής κρίσης στον τοµέα του τουρισµού. Ως υπόδειγµα
συνέπειας και αξιοπιστίας καταφέραµε να κάνουµε την Ελλάδα
να ξεχωρίσει σε θεσµικό, οικονοµικό και πραγµατικά οικουµενικό
επίπεδο, κάτι που µε κάνει να νιώθω ιδιαίτερα υπερήφανος τόσο
ως µέλος µιας εξαιρετικής οµάδας αφοσιωµένων ανθρώπων
αλλά και προσωπικά.

Ως προς τις οικονοµικές επιδόσεις του ελληνικού τουρισµού
οσονούπω, σήµερα ή αύριο, αναµένουµε τα αποτελέσµατα του
Οκτωβρίου. Κατά τις δικές µου εκτιµήσεις τα έσοδα του κλάδου
θα είναι περίπου 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ και συνεπώς θα φτά-
σουµε τα 9,8 δισεκατοµµύρια ευρώ στο δεκάµηνο του 2021.
Αυτό σηµαίνει πως θα ξεπεράσουµε τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
ως το τέλος του έτους. Αναλογιστείτε τι σηµαίνουν έσοδα 10 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ από τον ελληνικό τουρισµό για τον ταξιτζή
στη Ρόδο, για τον εστιάτορα στις Κυκλάδες, για τον παραγωγό
στην Κρήτη, για τον εργαζόµενο στη Χαλκιδική, για τον ξεναγό
στην Κέρκυρα.

Δεν αφήσαµε, όµως, τις µεταρρυθµίσεις στην άκρη. Αυτό το
αποδεικνύουν το δεκαετές στρατηγικό πλάνο που ξεκινήσαµε
από το 2019. Είναι εδώ η κ. Λοΐζου, η γενική γραµµατέας η οποία
είναι υπεύθυνη γι’ αυτό. Δηµιουργήσαµε άτυπη διυπουργική επι-
τροπή για να διαχειριστούµε τους προορισµούς της Μυκόνου και
της Σαντορίνης. Σας θυµίζω ότι στη WTN του Λονδίνου τον Σε-
πτέµβριο έδωσα συνέντευξη Τύπου και επτά στις έντεκα ερωτή-
σεις ήταν για τον υπερτουρισµό στη Σαντορίνη. Αναλάβαµε
αµέσως δράση. Δύο προορισµοί, λοιπόν, παγκόσµιας εµβέλειας
των οποίων την τουριστική φυσιογνωµία κινδύνευε να αλλοιώσει
ο υπερτουρισµός, οι οποίοι είχαν υποδοµές σε οριακό σηµείο.

Τρίτον, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια βαθιά καινοτοµία.
Ας το δούµε αναλυτικά. Το νέο νοµοσχέδιο εισάγει και προσδίδει
νοµική υπόσταση στον θεσµό των οργανισµών διαχείρισης και
ανάπτυξης τουρισµού τους DMO. Εισάγουµε την καινοτοµία των
DMO. Είναι καινοτοµία για µας, όχι για άλλες χώρες, δίνοντας τα
εργαλεία στην τοπική αυτοδιοίκηση να εφαρµόσει στρατηγική
ανάπτυξης. Μην ακούµε πως δεν θέλει η κυβέρνηση να δώσει
εργαλεία στην τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι άδικη, άσκοπη και καµ-
µία σχέση δεν έχει µε την πραγµατικότητα αυτή η κριτική.

Στο Υπουργείο Τουρισµού µελετήσαµε διεξοδικά ό,τι ισχύει
στο εξωτερικό και εφαρµόζεται µε επιτυχία. Εξετάσαµε τα µον-
τέλα της Ευρώπης και πέραν του Ατλαντικού, όπως είχα την ευ-
καιρία να σας αναλύσω διεξοδικά και στην επιτροπή. Εµείς,
λοιπόν, προκρίνουµε τη σύµπραξη ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα
αλλά µε ξεκάθαρες αρµοδιότητες στους οργανισµούς διαχείρι-
σης και ανάπτυξης του τουρισµού. Το µοντέλο, λοιπόν, είναι ξε-
κάθαρο. Η τοπική αυτοδιοίκηση δεσµεύεται σε µία µακροπρό-
θεσµη στρατηγική ανάπτυξης και µία αντίστοιχη µακροπρόθεσµη
στρατηγική προώθησης και προβολής.

Οι ιδιώτες δεν έχουν λόγο σε αυτό. Ενθαρρύνονται όµως να
συνεργαστούν για να δηµιουργήσουν θύλακες, τα λεγόµενα clus-
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ter και να συνεργαστούν ad hoc σε κοινές δράσεις µε το δηµόσιο,
δράσεις οι οποίες θα χρηµατοδοτούνται κατά 51% από τον
ιδιώτη και 49% από το δηµόσιο. Μπορούν να γίνουν σύµφωνα
συνεργασίας, για να διασφαλίζεται η ποιότητα που παρέχουν
στον προορισµό και φυσικά να προωθούν όλοι µαζί ιδιωτικές και
δηµόσιες δυνάµεις τα ίδια logo, τα ίδια σλόγκαν και γενικότερα
να υπάρχει αυτή η συνεργασία.

Το µοντέλο είναι ευέλικτο, διότι δεν δηµιουργεί υπέρογκα
κόστη και δίνει τη δυνατότητα να αξιοποιηθούν οι πόροι από τις
αναπτυξιακές εταιρείες του δηµοσίου. Αυτές οι εταιρείες είναι
δηµόσιο, είναι οι δήµοι, είναι εταιρείες οι οποίες είναι εκεί για να
µπορούν οι δήµοι να έχουν την κατάλληλη ευελιξία για να φέρ-
νουν αποτέλεσµα. Πρόκειται για ένα µοντέλο στρατηγικό, διότι
δίνει τη δυνατότητα συνεργασίας ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα,
ώστε να γίνονται οι κοινές δράσεις.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω ειδική µνεία στη Σαντορίνη
και στη Μύκονο ως πρότυπα τουριστικού προορισµού ολοκλη-
ρωµένης διαχείρισης. Με καίριες παρεµβάσεις στις υποδοµές,
στη διαχείριση των απορριµµάτων στο λιµάνι και στη µαρίνα, στο
τελεφερίκ, καταφέραµε να διαχειριστούµε το ζήτηµα των
αθρόων τουριστικών ροών. Φυσικά οι ροές αυτές µέσα στην παν-
δηµία δεν ήταν το ίδιο µεγάλες και µας έδωσαν τον χρόνο και
την ευκαιρία να κάνουµε αυτές τις καίριες παρεµβάσεις.

Αυτό το µοντέλο που αποδείχτηκε ότι λειτουργεί στην πράξη
είναι το µοντέλο το οποίο φέρνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν
φέρνουµε, δηλαδή, κάτι το οποίο δεν θα λειτουργήσει. Έχει ήδη
λειτουργήσει, απλώς θωρακίζεται θεσµικά ώστε αυτό το µοντέλο
να µπορέσει να συντονίσει τη δράση των Υπουργείων, της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και όλα να δένουν µε τα παρατηρητήρια που
παρακολουθούν το βάρος του τουρισµού στην τοπική κοινωνία
και φυσικά στο µοντέλο στρατηγικής ανάπτυξης, το οποίο θα
έχουν εκπονήσει.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο το νοµοσχέδιο αυτό αντιµετωπίζει
είναι εξίσου σηµαντικό. Πρόκειται για την ανάπτυξη των ιαµατι-
κών πηγών. Εδώ αποδεικνύεται πόσο φιλοαναπτυξιακό είναι το
νοµοσχέδιο, διότι παίρνει µια κατάσταση, η οποία είναι τελµατω-
µένη και την προωθεί προς µια εντελώς υγιή κατεύθυνση.

Σήµερα έχουµε στη χώρα µας ιαµατικές πηγές πολλών ταχυ-
τήτων, ιαµατικές πηγές µη αναγνωρισµένες ή ιαµατικές πηγές
αναγνωρισµένες αλλά µη αξιοποιηµένες. Έχουµε αξιοποιηµένες
που φυτοζωούν ή είναι σε πλήρη εγκατάλειψη και, βέβαια,
έχουµε ιαµατικές που έχουν µια κάποια λειτουργία.

Σας παρουσιάζω για παράδειγµα τέσσερις ιαµατικές πηγές µε
φωτογραφίες που είναι αναγνωρισµένες και οι οποίες ανήκουν
σε δήµους. Είναι οι Ελευθερές Καβάλας, Ποταµιά και Θέρµες
Ξάνθης και τα Αγιάσµατα Χίου. Συνεπώς δείτε εδώ φωτογραφίες
µε την εγκατάλειψη. Δείτε την κατάσταση στην οποία βρίσκονται
αυτή τη στιγµή. Δεν υπάρχουν ιαµατικές, υπάρχουν µόνο στα
χαρτιά αναγνωρισµένες. Βοηθήσαµε -εγώ ως Υπουργός Τουρι-
σµού- και αναγνωρίσαµε τόσες πηγές. Αν δείτε εδώ τις φωτο-
γραφίες είναι όλες φωτογραφίες καταστροφής. Τις καταθέτω για
να τις δείτε αναλυτικά, είναι πάρα πολλές και δείχνουν ποια είναι
η σηµερινή κατάσταση σε πάρα πολλές από αυτές τις ιαµατικές
πηγές τις οποίες εδώ χαιρόµαστε ότι τις έχουµε αναγνωρίσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, να διαιωνιστεί; Γι’ αυτό αντιτίθεστε; Αυτό είναι που θέλουµε
όλοι µας εδώ; Η Παγκόσµια Αγορά Τουρισµού Ευεξίας υπολογί-
ζεται σύµφωνα µε το Global Wellness Institute σε 4,2 τρισεκατοµ-
µύρια. Ειδικότερα σε 119 δισεκατοµµύρια για τα SPA και 53,2 για
τις ιαµατικές πηγές. Η Ελλάδα είναι απούσα από αυτή την ανά-
πτυξη χάνοντας κάθε χρόνο εκατοµµύρια ευρώ από επισκέπτες
που ενδιαφέρονται γι’ αυτό το είδος τουρισµού. Μάλιστα, µέσα
στην πανδηµία έχει ενισχυθεί περαιτέρω. Οι ιαµατικές πηγές
είναι φυσικός πλούτος ο οποίος πρέπει να απελευθερωθεί και να
αξιοποιηθεί τουριστικά. Δεν είναι απλό νερό. Τις ανάγκες µας σε
νερό τις καλύπτουµε µε άλλους τρόπους. Το νερό σε πολλές από
αυτές τις περιπτώσεις µυρίζει θειάφι. Δεν µπορείς να το πιεις.

Δεν έχει καµµία σχέση µε το νερό της ΕΥΑΘ, της ΕΥΔΑΠ ή των
άλλων εταιρειών του δηµοσίου, διότι στην επιτροπή προσπάθη-
σαν να δηµιουργήσουν και άλλες εντυπώσεις. Δεν γίνεται όµως
αυτό από όσο έχουµε δει -η εµπειρία µας αυτό λέει- ούτε µε το
πλήρως αποκεντρωµένο µοντέλο -σας έδειξα την καταστροφή
και είµαι σίγουρος ότι όλοι συνάδελφοι από την επαρχία έχετε
αντίστοιχα παραδείγµατα σε πολλές περιοχές- ούτε µε το πλή-
ρως συγκεντρωτικό µοντέλο της ΕΤΑΔ αυτή τη στιγµή, η οποία
έχει και ιαµατικές πηγές και κάµπινγκ και ξενοδοχεία και ενδεχο-
µένως µετοχές και άλλα, τα οποία τα τσουβάλιαζει όλα σε ένα
µοντέλο real estate. Δεν είναι ο ιαµατικός τουρισµός real estate.
Είναι κάτι πολύ περισσότερο από αυτό.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο εισάγει ένα ενδιάµεσο µοντέλο,
το οποίο µπορεί να φέρει πραγµατική ανάπτυξη. Δίνουµε κάθε
δυνατότητα στους δήµους να αξιοποιήσουν όσες πηγές διαθέ-
τουν και επιθυµούν να τις µετατρέψουν σε πλουτοπαραγωγικούς
πόρους, να το επιτύχουν σε εύλογο χρονικό διάστηµα µε µία και
µόνη απόφαση. Γι’ αυτό εξάλλου ο πρόεδρος του ΣΔΙΠΕ, ο δή-
µαρχος Κύθνου, συναίνεσε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι θετικό. Αν, όµως, δεν µπορέσουν να
αξιοποιηθούν, φτιάχνουµε έναν πυλώνα γνώσης, ο οποίος θα επι-
τρέψει µελλοντικά την αξιοποίηση των πηγών σε συνεργασία µε
την τοπική κοινωνία. Εξάλλου, το πρόβληµα της τοπικής κοινω-
νίας δεν είναι ούτε πρέπει να είναι να πάρει κάποιο ενοίκιο από
αυτές τις ιαµατικές πηγές. Είναι να αναπτυχθεί η τοπική οικονο-
µία. Είναι πολλές φορές που ένας πόλος έλξης δεν βγάζει λεφτά.
Όµως όλα τα εστιατόρια, όλα τα µαγαζιά, όλοι οι έµποροι, όλη η
οικονοµία γύρω κερδίζει, βγάζει χρήµατα από κάτι το οποίο εν-
δεχοµένως να µην είχε ποτέ τη δυνατότητα να βγάλει χρήµατα.
Γι’ αυτό παρεµβαίνει η πολιτεία σε τέτοιες περιπτώσεις και κάνει
την αξιοποίηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, όπως σας είπα θα χρειαστώ δευτερολογία και
τριτολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, κύριε Θεοχάρη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εκτός των προηγούµενων

ζητηµάτων που επισήµανα, δηλαδή τους DMO και τον καθορισµό
του θεσµικού πλαισίου για τις ιαµατικές, το νοµοσχέδιο έρχεται
να ρυθµίσει και µια σειρά θεµάτων ιδιαίτερης σηµασίας όπως το
τι ισχύει για την προσβασιµότητα στον τουρισµό, τα ζώα συντρο-
φιάς, κάποιες διορθώσεις για το glamping, τα προσβάσιµα τυ-
ροκοµεία, ελαιοτριβεία, ζυθοποιεία. Εξάλλου τέτοιου είδους
πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις έπρεπε να έχουν γίνει.

Θα κλείσω ουσιαστικά την οµιλία µου µε το θέµα του ναυαγίου
της Ζακύνθου. Εγώ δεν θα ακολουθήσω την πρακτική της οµιλίας
της κ. Νοτοπούλου. Δεν καταλαβαίνω γιατί εξωθεσµικά έκανε µια
οµιλία Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, κυρίως µε θέµατα υγείας
ή άλλα θέµατα.

Κυρία Νοτοπούλου, αντικαταστήσατε τον εισηγητή. Αν θέλατε
να αντικαταστήσετε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, να το κά-
νατε. Σε κάθε περίπτωση όταν ο εισηγητής ενός νοµοσχεδίου
οµιλεί, οφείλει να µείνει στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, προφανώς από τον Κανονισµό της
Βουλής, έχουµε και χρέος, θα έλεγα εγώ, να περάσουµε και σε
υπόλοιπα θέµατα.

Τώρα όσον αφορά το ναυάγιο της Ζακύνθου, έχουν λεχθεί
πάρα πολλά. Βέβαια ο αγαπητός συνάδελφος κ. Ακτύπης από το
νησί, ο οποίος ξέρει πολύ καλά, έχει την αγωνία του να δοθεί
λύση, απάντησε πάρα πολύ καλά. Ίσως να επαναλάβω και κάποια
πράγµατα, τα οποία αξίζουν και πρέπει να τα πούµε. Θα κλείσω
την οµιλία µου µε τα θέµατα του ναυαγίου λοιπόν, για να τελει-
ώσουν οι παρεξηγήσεις και οι άσκοπες συζητήσεις. Θα απαν-
τήσω σε µια σειρά ερωτηµάτων, για να λυθούν όλα αυτά.

Πρώτον, υπάρχει θέµα ασφάλειας του ναυαγίου και της ευρύ-
τερης περιοχής; Φυσικά και υπάρχει. Επανακαταθέτω το δηµο-
σίευµα που κατέθεσα και στην επιτροπή: «Μέρος του ναυαγίου
χάθηκε αυτές τις µέρες. Το Υπουργείο µας ανέλαβε δράση. Ναι,
δεν µπόρεσε να καταθέσει αυτό το νοµοσχέδιο νωρίτερα. Χαίρο-
µαι πάρα πολύ που η επόµενη ηγεσία έρχεται και το καταθέτει.
Δεν πρέπει να χάσουµε ούτε µία µέρα. Δεν µπορεί να βλέπουµε
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το ναυάγιο να χάνεται από τη µια µέρα στην άλλη και να λείπουν
κοµµάτια και εµείς να καθόµαστε και να µην κάνουµε τίποτα».

Καταθέτω, λοιπόν, ξανά το δηµοσίευµα από την επιτροπή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-

ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προσθέτω ότι ο αιγιαλός χάνεται, µικραίνει, διότι έρχονται τα
καΐκια, βάζουν ανάποδα τις προπέλες, σπρώχνουν την άµµο
προς τα πίσω και µικραίνει ο αιγιαλός. Και κάποια στιγµή το πλοίο
µπορεί να βρεθεί και µέσα στο νερό και να το πάρει η θάλασσα
εντελώς. Ρύπανση και άλλα προβλήµατα. Συνεπώς δεν τίθεται
κανένα θέµα. Το ναυάγιο κινδυνεύει και το ναυάγιο δεν έχει
απαλλοτριωθεί. Το πρώτο που πρέπει να κάνει αυτή η επιτροπή
είναι να το απαλλοτριώσει, διότι δεν έχει κανένα δικαίωµα ούτε
να κάνει µελέτες ούτε να το πειράξει και να το προστατεύσει.
Άρα το πρώτο που πρέπει να γίνει είναι αυτό.

Δεύτερον, υπάρχει θέµα ασφάλειας των επισκεπτών; Βεβαίως.
Έχουµε ήδη πέντε θανάτους, τρεις από αυτούς επί κυβερνήσεως
ΣΥΡΙΖΑ, δύο επί των δικών µας κυβερνήσεων το 2012 και το
2013. Τέσσερις ξένοι και ένα παιδί από την Πάτρα: Τζέικ Σίµκινς,
Ρόµπερτ Μοσίλα, Έντµουντ Σεν, Δηµοσθένης Γιωτόπουλος,
Νταϊάνα Ρόζα Αλντουθίν Ντελγάδο. Διαβάζω τα ονόµατά τους
για να ακουστούν εδώ στην Αίθουσα. Είναι δυνατόν να µην κά-
νουµε τίποτα; Εγώ σας ρωτώ γιατί δεν κάνατε τίποτα, γιατί δεν
φέρατε αυτή τη διάταξη εσείς όταν ήσασταν κυβέρνηση;

Γι’ αυτόν τον λόγο ζητάτε εκλογές; Για να βλέπετε τα προβλή-
µατα και να µην κάνετε τίποτα; Για να ξαναγυρίσετε στη διακυ-
βέρνηση, να τα βλέπετε, να πεθαίνουν άνθρωποι και να µην
κάνετε τίποτα; Όχι, είναι άσχηµο να προσπαθείς να αποτρέψεις
θανάτους και να µην τα καταφέρνεις και είναι χειρότερο να µην
προσπαθείς καθόλου. Είναι, όµως, χείριστο να κοιτάς τους θα-
νάτους σαν να µη συµβαίνει τίποτα και να µην προσπαθείς για τί-
ποτα. Και βέβαια το χειρότερο από όλα είναι να έρχεται η λύση
και να αντιτίθεσαι και να ψηφίζεις αρνητικά.

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να στηρίξετε
τη λύση.

Καταθέτω, λοιπόν, και τα ονόµατα και την ηλικία καθώς και δη-
µοσιεύµατα για τους θανάτους αυτούς και την επιστολή παραί-
τησης του κ. Τσουκαλά, υπεύθυνου της Πολιτικής Προστασίας,
ο οποίος έχει κραυγή απελπισίας απέναντι στον χορό του θανά-
του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω δύο έγγραφα του δασάρχη που απαγορεύει τη
χρήση του δασικού δρόµου για λόγους επικινδυνότητας. Δεν επι-
τρέπεται να πας στο ναυάγιο. Όλοι όσοι πηγαίνουν είναι παρά-
νοµοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω έγγραφο του Αστυνοµικού Τµήµατος Αλυκών, που
θεωρεί το µέρος επικίνδυνο και ζητάει τον αποκλεισµό της διέ-
λευσης µέχρι να εξασφαλιστούν οι συνθήκες ασφαλείας. Αυτά
υπάρχουν και υπήρχαν και επί ηµερών σας. Δεν κάνουµε τίποτα.
Δεν µπορεί να µην κάνουµε τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω πρακτικό του Δηµοτικού Συµβουλίου του Δήµου Ζα-
κύνθου, που, λόγω των παραπάνω εγγράφων που πιστοποιούν
επικινδυνότητα, αποφασίζει ότι δεν µπορεί να κάνει τις µελέτες,
είναι πολύ ακριβές και να βάλει πινακίδες που να λέει στους του-
ρίστες: «Εδώ είναι επικίνδυνα, µην πηγαίνετε.». Αυτή είναι η λύση
του δήµου. «Μην πηγαίνετε, είναι επικίνδυνο.».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το

οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω άλλο έγγραφο του Τµήµατος Αλυκών, που αναφέρει
ότι «σε περίπτωση πυρκαγιάς δεν υπάρχει δυνατότητα διαφυ-
γής» -νέο Μάτι-, µαζί µε έγγραφο της Περιφέρειας, που απαγο-
ρεύει την κυκλοφορία των πεζών και των οχηµάτων καθ’ όλη τη
διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου ή µε άλλα λόγια καθ’ όλη τη
διάρκεια της τουριστικής περιόδου. Απαγορεύεται να πας, µε
απόφαση της Περιφέρειας. Καταθέτω µαζί και προµελέτη του
ΙΓΜΕ, που πιστοποιεί την επικινδυνότητα και προτείνει: περιορι-
σµούς στα πλοία, νέες µελέτες, τακτικές επιθεωρήσεις και πε-
ριορισµό ή και απαγόρευση της πρόσβασης από τη στεριά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε, λοιπόν, ναυάγιο µετά από όλα αυτά; Είναι σηµαντικό;
Είναι θετική τουριστική εµπειρία; Η σηµασία του είναι αδιαµφι-
σβήτητη. Το δεύτερο πιο φωτογραφηµένο αξιοθέατο της χώρας.
Έγινε µια κορεατική σειρά στο ναυάγιο και γέµισε για χρόνια το
νησί από τουρίστες από την Κορέα. Τόσο σηµαντικό είναι για το
νησί.

Όµως, µε όλα τα παραπάνω έγγραφα που σας κατέθεσα, δεν
έχουµε ναυάγιο. Αυτή τη στιγµή είναι παράνοµο να πας να δεις
το ναυάγιο. Το κλείνουµε συνέχεια, γιατί δεν µπορούµε να δια-
σφαλίσουµε συνθήκες ασφαλείας.

Καταθέτω την τελεσίδικη απόφαση κατεδάφισης της πλατφόρ-
µας θέασης, που θα ήταν και το οριστικό κλείσιµο του αξιοθέα-
του. Η πλατφόρµα αυτή πρέπει να κατεδαφιστεί. Τα προηγού-
µενα, λοιπόν, έγγραφα το πιστοποιούν. Είναι κλειστό. Δεν πρέπει
να το βλέπει κανείς και όσοι το προσεγγίζουν το κάνουν παρα-
νόµως. Ένας κίνδυνος, για παράδειγµα, είναι µια νέα φωτιά που
µπορεί να οδηγήσει σε ένα νέο Μάτι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η σηµερινή κατάσταση µε τα σκουπίδια, την ασυδοσία παντού,
την αισχροκέρδεια και το παρεµπόριο περιγράφεται γλαφυρά σε
καταγγελία που καταθέτω µαζί µε δεύτερη αναφορά-διαµαρτυ-
ρία του Προέδρου της Κοινότητας Βολιµών, ο οποίος διαµαρτύ-
ρεται στον δήµο για το ότι δεν κάνει τίποτα. Ο τοπικός κοινο-
τάρχης διαµαρτύρεται στον δήµο του ότι δεν γίνεται τίποτα και
ότι έχουµε σκουπίδια, παρεµπόριο, έχουµε µια ντροπή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς σώζουµε µε αυτή την τροπολογία το ναυάγιο, σώ-
ζουµε την τουριστική οικονοµία, σώζουµε τους τουρίστες που
επιλέγουν να πάνε στο νησί. 

Είναι η τοπική κοινωνία διαιρεµένη; Είναι άλλοι υπέρ και άλλοι
κατά; Σε καµµία περίπτωση. Καταθέτω σειρά δελτίων Τύπου, συ-
νεντεύξεων και επιστολών φορέων του νησιού, που είναι όλοι θε-
τικοί. Κανένας δεν αµφισβητεί την ανάγκη για δράση, ακόµη και
ο δήµαρχος που επικαλείστε. Διαβάζω φορείς: Δήµαρχος Ζακύν-
θου, Σύλλογοι Ξενοδόχων Νοµού Ζακύνθου, Πρόεδρος Κοινότη-
τας Βολιµών Θεοδόσης, Τσουρουνάκης, Δηµοτικός Σύµβουλος,
Τετράδη, Πρόεδρος Ξενοδόχων Λαγανά, µέλος του Δ.Σ. του
ΞΕΕ, Επιµελητήριο και Σύλλογοι Ξενοδόχων, είκοσι προσωπικό-
τητες πρώην δήµαρχοι κ.λπ., Euro Taxi Zante, τουριστικοί πρά-
κτορες, Τσουκαλάς, Περιφερειακός Σύµβουλος, απόφαση του
Περιφερειακού Συµβουλίου Ιονίων Νήσων υπέρ. Είναι συνολικά
δεκαέξι έγγραφα και είναι όλοι υπέρ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιοι είναι; Όλοι. Ο φίλτατος συνάδελφος από τη Ζάκυνθο
είχε ουσιαστικές αντιρρήσεις στην αρχή. Τώρα όµως έχει µπρο-
στά του την πίεση. Το είπε ο ίδιος. Είπε: «Τρελός είµαι να θέλω
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να ψηφίσω κάτι ενάντια στον κόσµο;». Ποιοι είναι αντίθετοι; Ο
πρώην σεβασµιώτατος Ζακύνθου και νυν Δωδώνης, ο οποίος
προσπαθεί να συνδέσει το ναυάγιο µε όµορα επενδυτικά σχέδια.
Μην παίζετε το παιχνίδι αυτό. Τα σχέδια είναι γειτονικά. Εµείς µι-
λάµε για τον αιγιαλό και την παραλία. Και, µάλιστα, τώρα όπως
συζητάµε λένε ότι, επειδή είµαστε ανίκανοι να λύσουµε το πρό-
βληµα, να κάνουµε κοινή εταιρεία µε τον δήµο, Α.Ε.. Οι άνθρωποι
που στηρίζετε εδώ να πουν «όχι» και να είναι 50% στην εκκλησία
και 50% στον δήµο και διακόσιοι κάτοικοι οι οποίοι έστειλαν
αυτές τις επιστολές -µας τα είπε και ο κ. Πολάκης-, οι οποίες
είναι µόνο για τον Εµίρη του Κατάρ. Τα κτήµατα ξεκινάνε από την
παραλία και πέρα. Είναι δηµόσιος χώρος ο αιγιαλός και κοινό-
χρηστος χώρος η παραλία. Δεν συζητάµε γι’ αυτή την περιοχή
εµείς. Αυτό είναι που θέλουµε να προστατεύσουµε, τον αιγιαλό
και την παραλία. Δεν υπάρχει διαίρεση, παρά µόνο στη φαντασία
σας.

Έχει, λοιπόν, σχέση το ναυάγιο µε την ιδιωτική περιουσία; Σε
καµµία περίπτωση, διότι διαχειρίζεται µόνο τον αιγιαλό και την
παραλία, ώστε να µπορέσει να εξασφαλίσει ασφάλεια και θετική
τουριστική εµπειρία, να κάνει µελέτες, έργα, απαλλοτριώσεις του
ίδιου του ναυαγίου, όπως σας είπα -ούτε καν ασύδοτο δεν έχει
κηρυχθεί, τίποτα δεν είχε γίνει-, για να το διασφαλίσουν αυτό.
Δεν ασχολείται µε οικόπεδα άλλων.

Οι δρόµοι διαφυγής, τα πρανή, τα σηµεία θέασης, η πρόσβαση
από θάλασσα, καθώς και το ίδιο το ναυάγιο πρέπει να προστα-
τευθούν και να συνεχίσουν να παράγουν πλούτο για το νησί εις
το διηνεκές. Αυτή είναι η δουλειά µας. Αυτό ψηφίζουµε σήµερα.
Δεν ψηφίζουµε τον Εµίρη του Κατάρ. Εγώ δεν θα σας πω αν
γραµµατείς της κυβέρνησής σας ή υπουργοί της κυβέρνησής
σας έλαβαν µέρος στην αγοραπωλησία αυτή. Δεν µε ενδιαφέρει
το θέµα. Δεν έχει καµµία σχέση µε την αγοραπωλησία αυτή.

Η εισήγηση, λοιπόν, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γίνεται µε σχέ-
διο. Πρόκειται για σχέδιο που όσοι θέλουν να το χρησιµοποιούν
είναι για να νέµονται το ναυάγιο. 

Κλείνω, λοιπόν, µε δύο ερωτήσεις: Η µια είναι αν ο αιγιαλός
µπορεί ή πρέπει να αλλάξει; Ο αιγιαλός, κύριε Φραγγίδη, το ανα-
φέρατε κι εσείς και άλλοι, είναι δηµόσιος χώρος. Έχει τελεσιδι-
κήσει. Εάν κάποιος ήθελε να φέρει αντιρρήσεις, θα έπρεπε να
τις φέρει τότε. Τελεσιδίκησε -και εδώ είναι το ΦΕΚ- µε την απο-
κεντρωµένη διοίκηση του ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό Οικονοµικών τον
κ. Τσακαλώτο, µε Υπουργό Εσωτερικών τον κ. Σκουρλέτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ΦΕΚ, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εάν είχατε αυτό το πρόβληµα, ας κάνατε άλλον αιγιαλό.
Όµως, αυτή τη στιγµή όσοι προσπαθούν να αναθεωρήσουν τον
αιγιαλό θα έρθουν µε νεότερο νόµο και θα είναι πιο αυστηρός
και θα φύγει όχι κάτω από το φρύδι, αλλά θα πάρει και πιο µέσα
και θα πάρει κι άλλη ιδιωτική περιουσία, εάν γίνει αναθεώρηση.
Δεν υπάρχουν όµως καινούργια γεωλογικά δεδοµένα που να επι-
βάλλουν αναθεώρηση.

Ο αιγιαλός είναι του 2018. Δεν δικαιολογείται να αναθεωρηθεί.
Άρα, αν τον κρίνουµε, τότε είναι που τον παραδίδουµε βορά στα
ιδιωτικά συµφέροντα. Είµαστε εµείς υπέρ του δηµόσιου χώρου
και εσείς έρχεστε και µας λέτε να το µικρύνουµε ώστε να κατέβει
κάτω από το φρύδι στην παραλία; Πείτε το. Είµαστε υπέρ να είναι
ιδιωτικός ο χώρος στο φρύδι πάνω και όχι δηµόσιος, όπως είναι
τώρα ορισµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κάντε τη δεύτερη
ερώτηση και κλείστε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Η δεύτερη ερώτηση είναι για τη µορφή του φορέα. Φυσικά, να

δεχτώ ότι η Α.Ε. που φέραµε στη διαβούλευση -προσέξτε, στη
διαβούλευση, δεν κατατέθηκε καµµία τροπολογία ούτε αποσύρ-
θηκε ποτέ- πως δεν σας άρεσε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Γιατί κλείσατε τα
σχόλια;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Παρ’ όλο που το µοντέλο
της Α.Ε. δουλεύει πολύ καλά και στο Μουσείο της Ακρόπολης,
αλλά και σε άλλους χώρους και πρόσφατα επεκτάθηκε µε νοµο-

σχέδιο της Κυβέρνησής µας, του Υπουργείου Πολιτισµού, µπορώ
να κατανοήσω πολιτικά τις ενστάσεις σας. Δεν συµφωνώ, αλλά
τις κατανοώ τουλάχιστον πολιτικά. Τώρα όµως φέρνουµε µια δη-
µόσια επιτροπή µε υπάλληλο του Υπουργείου Τουρισµού, µε την
Περιφέρεια, µε τον Δήµο, µε το Επιµελητήριο, µε όλους. Δεν
έχετε καµµία δικαιολογία για να µην ψηφίσετε αυτή τη διαδικα-
σία.

Άρα, µετά από αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω,
είστε υπόλογοι απέναντι στην κοινωνία, το νησί, την ευρύτερη
τουριστική βιοµηχανία αν δεν ψηφίσετε την τροπολογία αυτή και
είστε ευρύτερα υπόλογοι σε κάθε εργαζόµενο του τουρισµού ο
οποίος βρήκε δουλειά φέτος και θα βρει και του χρόνου. Είστε
υπόλογοι αν δεν ψηφίσετε αυτό το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, που
θα δώσει δουλειές στους εργαζόµενους και θα δώσει ψωµί για
τα παιδιά τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Θεοχάρη, ξέρετε τι ζηµιά κάνατε; Θα έρθει ο κ. Σαντο-
ρινιός στο Βήµα και θα πει ότι θέλει είκοσι πέντε λεπτά.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο για τον τουρισµό

που συζητάµε σήµερα έρχεται σε µια στιγµή κατά την οποία η
Κυβέρνηση µε τους χειρισµούς της υποθηκεύει τη χειµερινή του-
ριστική περίοδο της χώρας.

Ήδη η χειµερινή σεζόν προµηνυόταν καταστροφική και πριν
από τους ερασιτεχνικούς χειρισµούς σας σε σχέση µε τα τεστ
στις αφίξεις. Οι παλινωδίες σας, όµως, ολοκλήρωσαν την κατα-
στροφή. Αλλάξατε τρεις φορές τα µέτρα στα αεροδρόµια για τα
τεστ, ακόµη και για τους πλήρως εµβολιασµένους µε την τρίτη
δόση πολίτες. Εκτεθήκατε στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο στις Βρυ-
ξέλλες και αναγκαστήκατε να ανασκευάσετε, µερικώς όµως. Οι
ακυρώσεις µετά από όλα αυτά από το εξωτερικό έχουν πάρει
πλέον τη µορφή χιονοστιβάδας. 

Η Αθήνα, και όχι µόνο η Αθήνα, πολλοί προορισµοί της χώρας
µας που εµείς είχαµε αναδείξει ως τουριστικούς προορισµούς
δώδεκα µηνών είναι άδειοι και απουσιάζουν οι ξένοι παντελώς.
Οι περισσότεροι χειµερινοί προορισµοί στη βόρεια Ελλάδα έχουν
πληρότητα µηδέν για τα Χριστούγεννα και όλοι αναρωτιούνται τι
θα κάνετε µε τους επαγγελµατίες και τους εργαζόµενους στον
χειµερινό τουρισµό, οι οποίοι καταστρέφονται για τρίτη συνεχό-
µενη χρονιά. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε, όµως, σήµερα δεν απαντάτε
σε κανένα από αυτά τα προβλήµατα ούτε θέτετε τις βάσεις για
την οργάνωση µιας πιο ορθολογικής προσέγγισης, για τις αφί-
ξεις του καλοκαιριού έστω. Θα έχουµε, όµως, την ευκαιρία να τα
συζητήσουµε όλα αυτά και στο µέλλον. 

Αυτό που θα πρέπει να τονιστεί σε αυτή τη φάση είναι ότι µε
το παρόν νοµοσχέδιο οι τουριστικοί προορισµοί που έχουν ανα-
πτύξει τον ιαµατικό τουρισµό, οι προορισµοί που έχουν σύγχρο-
νες µονάδες θερµαλισµού, οι δήµοι που έχουν δουλέψει για την
ανάδειξη των ιαµατικών πηγών τους απειλούνται. Και αναφέρο-
µαι στις ρυθµίσεις που αφορούν στη νέα εταιρεία που δηµιουρ-
γείτε για τη διαχείριση ιαµατικών πηγών στη χώρα µας. Πρόκειται
για τη σύσταση -και πρέπει να το πούµε για να το ακούσει και ο
κόσµος- ενός νέου ΤΑΙΠΕΔ για τις ιαµατικές πηγές της χώρας
και για το φυσικό περιβάλλον και τις υποδοµές γύρω από αυτές.
Η εξέλιξη αυτή είναι πάρα πολύ ανησυχητική, µε δεδοµένο ότι
τα µοναδικά αυτά περιουσιακά στοιχεία των τοπικών κοινωνιών
µεταβιβάζονται άνευ ανταλλάγµατος σε µία εταιρεία στην Αθήνα,
η οποία δεν ξέρουµε πώς θα τα εκµεταλλευτεί και σε ποιους θα
τα διαθέσει.

Το µέλλον των ιαµατικών πηγών και των υποδοµών τους καθί-
σταται στο πλαίσιο αυτό κάτι παραπάνω από αβέβαιο, µε δεδο-
µένο ότι η συγκεκριµένη εταιρεία δεν πρόκειται να λειτουργήσει
σε καµµία περίπτωση προς όφελος του τοπικού συµφέροντος.
Τι θα κάνει, δηλαδή, σε αυτές τις περιπτώσεις; Θα προσπαθήσει
να πουλήσει ή να νοικιάσει δηµόσια περιουσία σε ιδιώτες, χωρίς
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να ενδιαφέρεται για την τοπική ανάπτυξη. 
Το είδαµε και πρόσφατα στα οικόπεδα της Σάρτης στη Χαλκι-

δική. Ίσως να έχετε προλάβει να διαβάσετε το θέµα. Το βλέ-
πουµε, όµως, τώρα και από την ανάποδη. Εκεί που το δηµόσιο
διαχειρίζεται τµήµατα του αιγιαλού όπου υπάρχουν µνηµεία πο-
λιτιστικού ενδιαφέροντος, εκεί τι συµβαίνει; Το δηµόσιο αφήνει
τα µνηµεία να γκρεµιστούν, γιατί δεν ενδιαφέρονται οι υπηρεσίες
του να πληρώσουν για τη συντήρησή τους. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα είναι τα µνηµεία του µετοχίου του Βατοπεδίου στη Νέα
Τρίγλια της Χαλκιδικής. Δεν είναι όµως µόνο αυτά, υπάρχουν και
πάρα πολλά κτήρια δηµοσίου και κοινωνικού ενδιαφέροντος στη
Χαλκιδική που έχουν την ίδια µοίρα. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να σκεφτείτε πόσο προβληµατικό είναι
όταν ένας αναπτυξιακός πόρος µιας τοπικής τουριστικής κοινω-
νίας περνάει στους δαίδαλους της γραφειοκρατίας των απρόσω-
πων υπηρεσιών της κεντρικής διοίκησης. Σε ό,τι αφορά τις
ιαµατικές πηγές θα πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί κάποιο διοι-
κητικό συµβούλιο από την Αθήνα µπορεί να τις αξιοποιήσει κα-
λύτερα από τις τοπικές κοινωνίες. 

Στη Χαλκιδική οι ρυθµίσεις σας ανησυχούν πάρα πολύ τους
πολίτες στην Κασσάνδρα, όπου ο δήµος διαχειρίζεται εδώ και
χρόνια τις ιαµατικές πηγές των Λουτρών της Αγίας Παρασκευής
και σε καµµία περίπτωση δεν επιθυµεί την εµπλοκή κάποιου
θολού εταιρικού σχήµατος όσον αφορά την αξιοποίησή τους. Ο
Δήµος Κασσάνδρας είχε εγκαλέσει ρητά τον κ. Θεοχάρη -µας
ακούει ο κ. Θεοχάρης-, τον προκάτοχό του Υπουργού, ο οποίος
επιχείρησε την υποχρεωτική µεταβίβαση των Λουτρών Αγίας Πα-
ρασκευής στην εταιρεία που δηµιουργείτε. Σήµερα, βέβαια, η
διάταξη έρχεται ως προαιρετική. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι ο
κίνδυνος για τα Λουτρά της Αγίας Παρασκευής πέρασε και για
όλα τα λουτρά. 

Εµείς σας λέµε ότι διαφωνούµε ρητά µε τους σχεδιασµούς
σας αυτούς. Θέλουµε τους θεµατικούς πόρους ως µοχλό ανά-
πτυξης της τοπικής κοινωνίας. Θέλουµε τα Λουτρά της Αγίας Πα-
ρασκευής και όχι µόνο να συνεχίσουν να προσφέρουν θέσεις
εργασίας στην τοπική κοινωνία και αντισταθµιστικά οφέλη. Θέ-
λουµε αυτά τα οφέλη να αυξηθούν και να διαχυθούν ακόµα πε-
ρισσότερο στους πολίτες της Κασσάνδρας. 

Δεν πιστεύουµε ότι αυτή η εταιρεία που δηµιουργείτε µπορεί
να διαχειριστεί αυτή τη στιγµή το πολυσύνθετο ζήτηµα της τοπι-
κής τουριστικής ανάπτυξης των ιαµατικών πηγών. Αντίθετα φο-
βόµαστε ότι θα γίνει το όχηµα για την εκποίηση όσων υποδοµών
είναι ανεπτυγµένες, ενώ θα αδιαφορήσει για εκείνες που παρα-
µένουν αναξιοποίητες. 

Σε κάθε περίπτωση εµείς καλούµε τους πολίτες και τους θε-
σµικούς φορείς της Κασσάνδρας σε απόλυτη επαγρύπνηση, για
να µη διαταραχθεί η ανάπτυξη των Λουτρών της Αγίας Παρα-
σκευής και όχι µόνο, για να µη χαθεί αυτός ο πολύτιµος πόρος,
που µε τόσο κόπο η κάθε τοπική κοινωνία προώθησε και ανά-
δειξε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός των

συνεχών πισωγυρισµάτων στην κατάθεση αυτού του νοµοσχε-
δίου δείχνει καταφανώς ότι η Κυβέρνηση δεν έχει ούτε πολιτική
άποψη ούτε στρατηγική για τον τρόπο διαχείρισης ενός κρίσιµου
προϊόντος για τη χώρα, του τουριστικού, αλλά άγεται και φέρεται
πίσω από συµφέροντα. Δεν είναι βέβαια η πρώτη φορά ούτε το
µόνο πεδίο που το κάνει, γιατί σε όλα νοµοθετεί µε αυτόν τον
τρόπο και απολογούµενη εκεί.

Θα φέρω µερικά παραδείγµατα. Πρόσφατα κατέθεσα µια ανα-
φορά εκ µέρους της Ένωσης Ξενοδόχων - Καταλυµάτων της Κο-
ρινθίας και για τον χειµερινό τουρισµό και για τον θερινό, όπου
οι επαγγελµατίες εκεί, µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες και συνακό-
λουθα όλη αλυσίδα γύρω από αυτούς εργαζόµενοι, τοπικές κοι-
νωνίες, προµηθευτές καταθέτουν τρία βασικά αιτήµατα: τη
µετατροπή της επιστρεπτέας προκαταβολής όσων πήραν σε µη
επιστρεπτέα, την αντιµετώπιση του υψηλού ενεργειακού κό-
στους, αλλά και ένα κανονιστικό πλαίσιο για τις βραχυχρόνιες µι-

σθώσεις σε σχέση µε τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, για να µην
υπάρχει αθέµιτος ανταγωνισµός. Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν έχει
γίνει, καµµία παρέµβαση από την Κυβέρνησή σας.

Το δεύτερο παράδειγµα είναι η Ανώτερη Σχολή Τουριστικής
Εκπαίδευσης, έχει αναφερθεί και από άλλους συναδέλφους,
αυτή της Κρήτης και αλλού, όπου -παρά το γεγονός ότι µιλάµε
για ένα δυναµικό και πολύ σηµαντικό κοµµάτι σπουδαστών για
τη χώρα, όπου οι οικογένειές τους και οι ίδιοι έχουν δαπανήσει
κόπο και χρήµα- εκεί έρχεται η Κυβέρνηση να απαξιώσει εντελώς
τόσο τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα και τα πτυχία τους, τη
φοιτητική µέριµνα, τις ακαδηµαϊκές εγγυήσεις, µε αποτέλεσµα
και παλιοί και νέοι σπουδαστές να βρίσκονται στον αέρα. Και
αυτό γίνεται τη στιγµή που αρκετοί δούλεψαν υπό αρκετά δύ-
σκολες συνθήκες το καλοκαίρι σε ξενοδοχεία για όλη τη σεζόν.
Και σίγουρα αυτό είναι προς όφελος των ιδιωτικών κολλεγίων και
των ΙΕΚ, που έτσι κι αλλιώς υπηρετείτε. 

Το τρίτο παράδειγµα έχει να κάνει µε τους ξενοδοχοϋπαλλή-
λους, τους εποχικούς, αρκετοί από τους οποίους -χιλιάδες- έµει-
ναν χωρίς στήριξη, χωρίς ταµείο, χωρίς να υπάρξει µια αρωγή
από την πολιτεία, προκειµένου και να µπορέσουν να επιβιώσουν
το υπόλοιπο διάστηµα, αλλά και να έχουν την αναγκαία συλλο-
γική σύµβαση η οποία απαιτείται, για να µπορέσουν να έχουν
αξιοπρέπεια, µισθούς και ωράρια όπως πρέπει. 

Τέταρτο παράδειγµα, που αφορά και την περιοχή µου, είναι η
διώρυγα της Κορίνθου. Εκεί κι αν έχετε ξεπεράσει τον εαυτό
σας! Περίπου δύο χρόνια κλειστή η διώρυγα, µε δεκάδες εκα-
τοµµύρια χαµένα για το δηµόσιο -το θέµα δεν «παίζει» πουθενά,
βέβαια-, µε τους εργαζόµενους σε πλήρη ανασφάλεια, να πλη-
ρώνονται αυτή τη στιγµή από δάνειο που έχει πάρει το Υπερτα-
µείο από την Τράπεζα Πειραιώς -φανταστείτε τι σηµαίνει αυτό
για τα περιουσιακά στοιχεία της διώρυγας στην πορεία-, µε τη
ναυσιπλοΐα να έχει ανατραπεί εντελώς και να υπάρχουν µεγάλοι
κίνδυνοι γι’ αυτό και γενικώς µε έναν Πρωθυπουργό ο οποίος
ήρθε στη διώρυγα και δεν ήξερε ότι η διώρυγα είναι κλειστή! 

Αυτή, λοιπόν, είναι η αντίληψή σας για µία ζηµιά η οποία έχει
γίνει και που εµείς το 2018, όταν συνέβη, µέσα σε ενάµιση µήνα
µε 80.000 ευρώ την αποκαταστήσαµε και ανοίξαµε το κανάλι.
Τώρα έχουν περάσει περίπου δύο χρόνια, δεν έχετε κάνει καµµία
παρέµβαση, ούτε µε ίδια µέσα της διώρυγας ούτε µε εργολάβο,
και κάνετε µία µελέτη µαζί µε το Υπουργείο Υποδοµών, που από
8 εκατοµµύρια έχει φτάσει σήµερα τα 30 εκατοµµύρια ευρώ. Για
ποιον λόγο άραγε; Πού υπηρετείται εδώ το δηµόσιο συµφέρον;
Αυτή, λοιπόν, είναι η λογική σας και αυτό αποτυπώνεται και στα
επιµέρους ζητήµατα. 

Έρχοµαι όµως στη ρύθµιση που κάνετε για τη σύσταση εται-
ρείας µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος Α.Ε.», που κα-
ταδεικνύει την πολιτική της Κυβέρνησης να προσπαθεί να ελέγχει
χρηµατοδοτήσεις µέσα από αυτές τις Α.Ε., παρακάµπτοντας το
δηµοσιονοµικό έλεγχο και την τοπική αυτοδιοίκηση και συγκεν-
τρώνοντας τον έλεγχο σε κεντρικό πλέον επίπεδο. 

Παραχωρείτε, λοιπόν, εθνικούς πόρους σε µια Α.Ε., γεγονός
το οποίο εγείρει από µόνο του και ζητήµατα αντισυνταγµατικό-
τητας. Είχαµε αντιδράσει έντονα στις διατάξεις και στις αρχικές
προβλέψεις του νοµοσχεδίου, µε το οποίο επιχειρείται βίαια η
υφαρπαγή της περιουσίας των δήµων και της τοπικής κοινωνίας. 

Φέρνω ένα παράδειγµα και πάλι από την περιφέρειά µου, το
Λουτράκι, όπου έχουµε τα ιαµατικά λουτρά και το υδροθεραπευ-
τήριο, που είναι ένας τεράστιος και κρίσιµος πόρος για την πε-
ριοχή, µε άµεση εµπλοκή του δήµου, µε µεγάλη επισκεψιµότητα.
Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε δώσει εργαλεία και στήριξη για
τον θερµαλισµό συνολικά και όλοι οι φορείς, η τοπική κοινωνία,
τα κόµµατα, οι τοπικοί παράγοντες, οι δηµοτικές παρατάξεις
έχουν αντιδράσει πλήρως σε αυτό. Παρ’ όλα αυτά εσείς συνεχί-
ζετε και το φέρνετε. 

Άλλο παράδειγµα τα Λουτρά της Ωραίας Ελένης, που είναι
στην άλλη πλευρά του νοµού, όπου και εκεί υποθηκεύετε µε
αυτόν τον τρόπο την όποια απόδοση και αξιοποίηση για τις τοπι-
κές κοινωνίες. 

Και ναι µεν έγιναν κάποιες βελτιώσεις στο υπό ψήφιση νοµο-
σχέδιο, όσον αφορά τη µη υποχρεωτικότητα της παράδοσης δη-
µόσιας περιουσίας στην Α.Ε., και µπήκαν κάποιες δικλίδες, στην
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ουσία όµως και στην πράξη γίνεται αυτή η παράδοση δηµόσιας
περιουσίας. Λέτε ότι την απόφαση πλέον τη λαµβάνουν τα δηµο-
τικά συµβούλια. Πώς όµως τη λαµβάνουν; Με µία οικονοµική επι-
τροπή η οποία είναι πλήρως ελεγχόµενη και µε διαδικασίες οι
οποίες έχουν απαξιώσει εντελώς το δηµοτικό συµβούλιο, έτσι κι
αλλιώς. 

Ο πυρήνας του νοµοσχεδίου παραµένει, η στόχευση παραµέ-
νει αυτή της δηµιουργίας άλλης µίας Α.Ε., στην οποία δίνει όλες
τις δυνατότητες που στέρησαν από τους δήµους. Ακόµα και η
έγκριση οικονοµοτεχνικών µελετών των πηγών, που οι δήµοι θα
καταθέτουν, θα είναι υπό αίρεση, θα καθορίζονται και θα ελέγ-
χονται τελικά από την Α.Ε., που αποτελεί ξεκάθαρα ένα εργαλείο
χειραγώγησης των δήµων και τελικά ακύρωσης του ρόλου και
της συµµετοχής τους στην ίδια την απόφαση για τις πηγές και
τα λουτρά. 

Δίνει, λοιπόν, χώρο στους δήµους, δίχως όµως να τους παρέ-
χονται τα κατάλληλα νοµοθετικά και χρηµατοδοτικά εργαλεία,
οδηγώντας νοµοτελειακά αυτούς τους εθνικούς πόρους στην αγ-
καλιά της Α.Ε.. Η ίδια η νοµική µορφή της εταιρείας δίνει την
απόλυτη διαχείριση ενός δηµόσιου αγαθού, των ιαµατικών
πόρων, µε απολύτως αδιαφανή ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, πα-
ρακάµπτοντας κανόνες της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης
προς ικανοποίηση συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Αυτή είναι η αλήθεια, µια ολόκληρη «Κυβέρνηση Α.Ε.», όπως
είπα πριν, η οποία έρχεται ακόµα και σε ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε τέτοια πολύ σοβαρά αποθέµατα, τις ιαµατικές πηγές
και τους πόρους, το ναυάγιο της Ζακύνθου και οτιδήποτε µπορεί
να αξιοποιηθεί από τις τοπικές κοινωνίες, να το εκποιήσει και να
ξεπουλήσει τα πάντα. 

Εκεί, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρ-
χεται η ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µαζί µε την
τοπική κοινωνία να κρατήσει και πάλι τη χώρα και την κοινωνία
όρθια και να αντισταθεί και να αποτρέψει τέτοιου είδους µεθο-
δεύσεις, λαθροχειρίες και εκποιήσεις, οι οποίες υπονοµεύουν τη
χώρα, και να σώσει οτιδήποτε αν σώζεται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την
Ελληνική Λύση και µετά ο κ. Σαντορινιός, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Μπούµπα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ιαµατικός του-

ρισµός σίγουρα είναι ένα κοµµάτι που έχει προοπτικές στην Ελ-
λάδα, αρκεί να το οργανώσουµε σωστά, να υπάρχει ένα
οργανόγραµµα. Μπορούµε να παραδειγµατιστούµε από διά-
φορα κράτη. 

Θα περίµενα από τον κ. Κικίλια σήµερα να δηµιουργήσει και
ένα διαφηµιστικό σποτ, το οποίο να λέει για τον ιαµατικό τουρι-
σµό, κάτι που έχουν κάνει οι Ιταλοί εδώ και χρόνια, µε ένα περι-
βόητο πρόγραµµα που λέγεται στα ιταλικά «aqua curativa»,
ιαµατικός τουρισµός. Οι Ιταλοί όµως, κύριε Υπουργέ, δίνουν τη
δυνατότητα στην τοπική αυτοδιοίκηση, στα µεγάλα regioni, να
έχει πρωτοβουλία για τον ιαµατικό τουρισµό και στα πεντακόσια
µέτρα δίνουν τη δυνατότητα σε ιδιώτες να κάνουν κάποιες άλλες
δράσεις. 

Πριν πάω σ’ αυτό, είναι ευκαιρία σήµερα να µιλήσετε και µε
τον κ. Λιβανό, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, µε τον κ. Βο-
ρίδη, τον κ. Στύλιο, τον κ. Κεδίκογλου -δεν ξέρω µε ποιους-, διότι
εδώ, στην Επιστηµονική Υπηρεσία και στις γενικές παρατηρή-
σεις, λέει σε ένα σηµείο το εξής. «Εν προκειµένω εφαρµόζεται ο
ν.4602/2019 περί έρευνας, εκµετάλλευσης και διαχείρισης του
γεωθερµικού δυναµικού της χώρας.». 

Εδώ είναι ένα λεπτό σηµείο. Είµαι από µια περιοχή που και ια-
µατικό τουρισµό έχουµε, στο Άγκιστρο στο Σιδηρόκαστρο, και
ένα µεγάλο γεωθερµικό πεδίο στην περιοχή Νιγρίτας, Ηρά-
κλειας, Σιδηροκάστρου, Σερρών, αλλά και τα πολύπαθα ιαµατικά
λουτρά Νιγρίτας, που είναι εγκαταλελειµµένα χρόνια. Διότι, αν

πάµε για αξιοποίηση εκεί, το οίκηµα ανήκει στον Ελληνικό Οργα-
νισµό Τουρισµού, για να κάνουµε όµως γεώτρηση πρέπει να απο-
ταθεί κάποιος στο Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών
Ερευνών. 

Γεννάται, λοιπόν, το εξής θέµα. Μπορούµε να µιλάµε για εκ-
µετάλλευση του ιαµατικού τουρισµού, αν δεν υπερκεράσουµε
εµπόδια και δεν τροποποιήσουµε έναν πεπαλαιωµένο νόµο, όπου
τη γεωθερµία τη χαρακτηρίζει ως µεταλλευτική δραστηριότητα
και -επειδή κόπτεστε στη Νέα Δηµοκρατία για την κυκλική οικο-
νοµία και για την πράσινη ανάπτυξη- δεν τη θεωρεί ανανεώσιµη
πηγή; 

Εµείς στην Ελληνική Λύση λέµε ναι στη γεωθερµία. Απλοποι-
ήστε την κατάσταση. Απλουστεύστε τις διαδικασίες, για να πάµε
σε οργανωµένα θερµοκήπια και στον πρωτογενή τοµέα. Είναι µια
ευκαιρία, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κύριε Κικίλια, να το συζητήσετε
µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης αυτό. Δεν µπορεί η γεω-
θερµία να είναι µετάλλευµα, ενώ είναι το ζεστό νερό. 

Τώρα, θα πρέπει να σκιαγραφήσετε και να ξεχωρίσετε αν
πραγµατικά µιλάµε για υδροθεραπεία, για λουτροθεραπεία µε
λάσπη, όπως είναι στις Κρηνίδες της Καβάλας, ώστε να έχουµε
µια ταξινόµηση του ιαµατικού τουρισµού. 

Και επειδή, για να µην κρυβόµαστε, κύριοι, αυτοί που µπαίνουν
τροχοπέδη στην ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού, κάτι που το
ξεπέρασαν οι Ίβηρες και οι Ιταλοί, είναι οι ίδιοι οι γιατροί, όχι
όλοι, καθώς και ο κ. Κικίλιας γιατρός είναι. Θα πω γι’ αυτή την
επιστηµονική του κατάρτιση για τον απλούστατο λόγο: Ιαµατικό
από το ίαµα, θεραπεύω από το ιατρός. Εκεί είναι η ετυµολογία
της λέξης. Προσέξτε τώρα! Οι ίδιοι οι γιατροί δεν προβάλλουν
τις θεραπευτικές ιδιότητες του ιαµατικού τουρισµού. Άλλο αυτό
να το δει εξατοµικευµένα, ad hoc, ανάλογα µε τις παθήσεις του
καθένα και άλλο να περνάει και ένα διαφηµιστικό σποτ για τον
ιαµατικό τουρισµό, για να προσελκύσει και τον εσωτερικό τουρι-
σµό και να περνάνε τα γράµµατα ότι «πρωτίστως βέβαια ακούτε
µε ευλάβεια τον γιατρό σας εξατοµικευµένα». 

Δεν µπορεί σήµερα να διαφηµίζονται σε όλα αυτά τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης στα οποία δώσατε χρήµατα -ουκ ολίγα από
µια περίπλοκη λίστα Πέτσα, που δεν έχουµε βρει άκρη από την
εξεταστική και η οποία έκλεισε πριν ανοίξει- σποτ για να πάνε
στο Μπόροβετς και στο Μπάνσκο, στα χιονοδροµικά της Βουλ-
γαρίας, και να µην έχουµε τον εσωτερικό τουρισµό. Για την
COVID θα πάρουµε τα µέτρα και για τον κίνδυνο που ελλοχεύει
από αυτό που λέµε «πανδηµία», για να µη φεύγει και το συνάλ-
λαγµα έξω.

Και επειδή είστε πολλοί νοµικοί στην Αίθουσα, θα πάω και στο
ναυάγιο. Εδώ βλέπω τι έχουν πει οι αυτοδιοικούντες. Έχω πάρει
κάποιες δηλώσεις, όπως του Δηµάρχου της Κύθνου, του κ. Στα-
µάτη Γαρδέρη, ο οποίος λέει ότι, αν δεν χρηµατοδοτηθούν οι ια-
µατικές πηγές, δεν θα µπορέσουµε να πάµε σε ένα µάνατζµεντ,
σε ένα µάρκετινγκ και σε µια συµφωνία µε τους ιδιώτες. Και τι
λένε εκεί; Σας βάζουν και κάποια όρια. Δεν ζητούν µεγάλη χρη-
µατοδότηση, αλλά πρέπει να υπάρξει χρηµατοδότηση. Σαφώς
και υπάρχουν εγκαταλελειµµένα κτήρια, σαφώς και υπάρχουν
αµαρτίες της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά δεν γίνεται αν ορα-
µατιζόµαστε και ευαγγελιζόµαστε ένα επιτελικό κράτος, που
εσείς από την πρώτη στιγµή το είπατε, να µην έχουν λόγο και
άποψη οι τοπικές κοινωνίες. Να θεωρούν, δηλαδή, ότι θα είναι
ξένα κύτταρα, θα είναι παράσιτα, µύκητες, βάκιλοι και ιοί, να το
πω έτσι, µιας και διανύουµε περίοδο πανδηµίας; Ποιος θα τα δια-
χειριστεί αυτά; Θα τα διαχειριστούν οι ιδιώτες;

Εδώ µιλάµε για εκατόν πενήντα έξι ιαµατικές πηγές στη Στε-
ρεά Ελλάδα, για εκατόν δέκα στη Μακεδονία, για εκατό στην
Κρήτη, για οκτακόσια ογδόντα σηµεία! Όµως εδώ εσείς κάνετε
συγκεντρωτισµό! Εδώ εφαρµόζετε έναν συγκεντρωτισµό, για να
αναπτύξετε κατ’ ουσία πέντε, έξι, επτά, οκτώ, εννέα, δέκα το
πολύ ιαµατικές πηγές στην Ελλάδα! Δεν θα αναφερθώ, για ευ-
νόητους λόγους. Αυτός ο συγκεντρωτισµός, δηλαδή, θα βάλει
ιαµατικές πηγές πρώτης, δεύτερης και τρίτης ταχύτητας. Δεν
αξιοποιούνται έτσι. Όπως στα νησιά, που είναι πέντε αυτά που
απορροφούν ένα µεγάλο εισόδηµα, κάτι ανάλογο βλέπω και µε
αυτόν τον συγκεντρωτισµό που επιχειρείτε στις ιαµατικές πηγές.

Ξέρετε, πριν από λίγο καιρό έγινε εκδίκαση και γι’ αυτούς που
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προσλήφθηκαν στην Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου, στην
ΕΤΑΔ, και βγαίνουν παράνοµες οι προσλήψεις. Αυτό έχει αντί-
κτυπο σε όλα αυτά που βιώνουν οι εργαζόµενοι στην περιοχή της
πρωτεύουσας, της Βισαλτίας, στη Νιγρίτα, που θα µπορούσαν
να αξιοποιηθούν µε ένα άλλο πλάνο. Είναι ευκαιρία, λοιπόν, να
πάµε και σ’ αυτό που είπα πριν σε ό,τι αφορά τη γεωθερµία.

Εδώ βλέπω ότι ο κ. Δανάς, ο Γενικός Γραµµατέας του Συνδέ-
σµου Δήµων Ιαµατικών Πηγών, λέει: «Τελικά θα έχουµε έγκριση
µελετών χωρίς χρηµατοδότηση;». Εντάξει, εγώ τώρα προσπαθώ
να εκµαιεύσω, προσπαθώ να ερµηνεύσω, αλλά ακούω και αυ-
τούς τους ανθρώπους. Ακούω, επίσης, και τον κ. Ζήση Αγγελίδη,
τον Πρόεδρο της Ένωσης Επιχειρήσεων Θερµαλισµού Ελλάδος,
ο οποίος µιλάει και αυτός για χρηµατοδότηση. Δεν µπορεί να
είναι ξένο κύτταρο η αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού, για να µην
αξιοποιήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και πάµε πολύ γρήγορα στο ναυάγιο. Πρόκειται για µια πονε-
µένη ιστορία εδώ και σαράντα ένα χρόνια από τον Παναγιώτη,
από τον οποίο ονοµαζόταν το πλοίο. «Μην είδαµε τον Παναή»,
θα πούµε στο τέλος! Τελικά, όσον αφορά τη µελέτη «Μαρούκης»,
έτσι νοµίζω λέγεται αυτή η µελετητική εταιρεία -προσέξτε, κύ-
ριοι!-, δεν βγάζει, ξέρετε, αιγιαλό για το ναυάγιο. Το παίρνει σε
ευθεία γραµµή. Από Κεφαλλονιά πάει παρακάτω και Λευκάδα και
µετά ανεβαίνει και ξαφνικά βγάζουν αιγιαλό. Δεν είναι κακό, αλλά
εδώ θα πρέπει να δούµε αν µπορούν να κάνουν µπάνιο εκεί οι
λουόµενοι. Είναι άλλο να είναι επισκέψιµο και να φέρνει και συ-
νάλλαγµα στο νησί. Όµως εδώ είναι πονεµένη ιστορία από τον
κ. Χάρο, οι δεκαπέντε χιλιάδες στρέµµατα, τα τρία χωριά που
έχουν εκφράσει ενστάσεις. 

Βλέπω να ανοίγει µια «βεντάλια» σε ό,τι αφορά ειδικά τον
ν.4682. Αυτός δεν είναι ο νόµος για τις «NATURA»; Εκεί απλώνε-
ται η ιστορία. Τι γίνεται µε τους «µνηστήρες» εκεί; Και όπως µου
έλεγαν και οι νοµικοί συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχει καµ-
µία νοµική υπόσταση αυτή η επιτροπή. Αυτή η επιτροπή είναι
στον αέρα. Όλοι αυτοί, που είπε προηγουµένως και ο Υπουργός,
τι θέλουν εκεί; Γιατί λαλούν πολλοί κοκόροι εκεί; Θα νοικιάσουν
δωµάτια; Θα εκµεταλλευτούν την περιοχή αλλιώς; Δεν ξέρω!
Μπαίνουν ερωτηµατικά, κύριοι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κι εγώ βλέπω εδώ στην τροπολογία µέτρα προστασίας ναυα-

γίου Ζακύνθου. Είναι η σύνθεση της επιτροπής που κάποιοι αµ-
φισβητούν αν υπάρχει και αιγιαλός, γιατί αλλού πάει η δουλειά.
Πάει για κάτι δωµάτια αργότερα; Δεν ξέρω! Εσείς τη µελέτη του
καθηγητή Ζελιλίδη δεν τη λαµβάνετε υπ’ όψιν για την περιοχή;
Από το Πανεπιστήµιο Πατρών είναι. Εµείς, δηλαδή, τους επαΐον-
τες δεν τους λαµβάνουµε υπ’ όψιν; Τι γίνεται µε αυτό; Λέει, λοι-
πόν, µέσα το εξής: «Ως κατεπείγουσα ανάγκη που πληροί τους
όρους εφαρµογής της παραγράφου 2 του 4412/16». «Νοείται», -
λέει- «η διακινδύνευση της ασφάλειας και της υγείας των επισκε-
πτών του ναυαγίου.». Σαφώς! Άρα τι γίνεται εδώ; Σαραντα-
πεντάρια τύπου αυτοδιοίκησης, απευθείας ανάθεση. Όπως εκεί
γίνεται το «έλα να δεις» µε τις απευθείας αναθέσεις, άρα εδώ θα
υπάρχει δικαίωµα για απευθείας ανάθεση. Το λένε µέσα οι άν-
θρωποι! 

Όµως, ξέρετε κάτι; Μιας και µιλάµε για πανδηµία, τα ξέρει ο
κ. Κικίλιας αυτά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην πάτε σε άλλο
θέµα, κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Υπάρχει ένας µηχανισµός που ο ιός µε την ακίδα του ξεγελά
το κύτταρο. Αυτός ο µηχανισµός, λοιπόν, λέγεται «αντίστροφη
µεταγραφάση», για να κάνει το κύτταρο κύτταρο-ξενιστή. Διότι
άλλο κοµµάτι η επιστήµη που υπηρετείτε κι άλλο κοµµάτι η ιστο-
ρία της ιατρικής. Όµως, ως γιατρός το ξέρετε!

Αυτές οι τροπολογίες να µην είναι µε αυτόν τον µηχανισµό, την
«αντίστροφη µεταγραφάση» και να θέλουν να ξεγελάσουν την
κοινωνία για όλο αυτό το πρόβληµα που εναποτίθενται εδώ από

την εποχή του εµίρη στην περιοχή του ναυαγίου, αλλά και τη µε-
λέτη «Μαρούκη», του καθηγητή Ζελελίδη.

Καλό είναι να τα έχεις καλά µε την τοπική κοινωνία, αλλά να
µην παραγίνει το κακό και αξιοποιηθεί διαφορετικά το ναυάγιο
και γίνουν εκεί κάτι ξενοδοχεία και κάτι δωµάτια και αλλάξει όλος
ο χαρακτήρας!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Καλείται τώρα στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νεκτάριος Σαντορινιός. 
Ορίστε, κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µην ξεκινήσω µε τα θέµατα
του νοµοσχεδίου και να κάνω µία γενική αναφορά στα ζητήµατα,
γιατί διάβαζα ένα δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» -η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» είναι, δεν είναι η «ΑΥΓΗ»-, στο οποίο έλεγε ότι µε τις
εξελίξεις µε την ακρίβεια και τον πληθωρισµό, αλλά κυρίως µε
το κόστος του ρεύµατος, ο µέσος µισθωτός στη χώρα µας θα
χάσει ενάµιση µισθό τον χρόνο! Επαναλαµβάνω, ενάµιση µισθό
τον χρόνο! Αυτό, δηλαδή, σηµαίνει µία σηµαντική υποτίµηση της
αξίας των χρηµάτων που έχει πλέον ο Έλληνας πολίτης. Πώς
απαντάτε σε αυτό; Απαντάτε µε το «έλα, µωρέ, θα περάσει»,
όπως µας είπε ο κ. Γεωργιάδης, «µέχρι τον Δεκέµβρη θα έχει τε-
λειώσει η ακρίβεια». 

Ταυτόχρονα, απαντάτε ετεροχρονισµένα στα προβλήµατα που
έχουµε, µε τη σηµαντική αύξηση του ενεργειακού κόστους, διότι
δεν καλύπτεται επί της ουσίας η αύξηση του ενεργειακού κό-
στους µε τις ετεροχρονισµένες παρεµβάσεις που µέχρι και προχ-
θές ανακοίνωσε ο κ. Μητσοτάκης. Διότι τον Γενάρη το κόστος
της ενέργειας θα είναι τριπλάσιο. Και µε βάση τα στοιχεία που
έχουµε από το χρηµατιστήριο ενέργειας, τον Φεβρουάριο θα
είναι πολύ περισσότερο. Πώς θα απαντήσετε σε αυτό; Πώς; Με
την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ; Με αυτόν τον τρόπο απαντάτε;
Αυτή είναι η δική σας αντίληψη, χωρίς να έχει εργαλεία το κρά-
τος να διαµορφώσει τις τιµές; Είµαστε από τις πιο ακριβές χώρες
στην ενέργεια. 

Τι κάνετε γι’ αυτό; Τρέχετε πίσω από τις εξελίξεις και, επί της
ουσίας, καταστρέφετε το εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών. Ταυ-
τόχρονα, άκουγα σήµερα τον κ. Τσιόδρα, τον «έλα κι εσύ, Σω-
τήρη» -για τον οποίο είπε ο Πρωθυπουργός «δεν χρειαζόµαστε
καθηγητή να µας πει», γιατί δεν τον χρειάζεται τώρα- και ο καθη-
γητής είπε ότι η µετάλλαξη «Όµικρον» µπορεί να προκαλέσει
πανδηµία τεραστίων διαστάσεων σε όλη την Ευρώπη. Και τι πρό-
τεινε; Σοβαρό επιδηµιολογικό έργο, rapid τεστ σε όλους, rapid
τεστ σε εµβολιασµένους και ανεµβολίαστους. 

Και πώς απαντά η Κυβέρνηση σε αυτό διά του κ. Οικονόµου
σήµερα; Θα κάνουν rapid τεστ οι εµβολιασµένοι, αλλά θα τα πλη-
ρώνουν από την τσέπη τους. Έτσι θα αντιµετωπίσουµε την παν-
δηµία; Με αυτόν τον τρόπο θα αντιµετωπίσουµε την πανδηµία;
Και σε όλα αυτά, έρχεστε πριν από λίγες µέρες να ψηφίσετε έναν
προϋπολογισµό, όπου η βασική σας αντίληψη είναι ότι τελείωσε
η πανδηµία. Την έληξε δυο-τρεις φορές ο Μητσοτάκης, την έχετε
λήξει δυο-τρεις φορές εσείς και τη λήξατε και µε τον προϋπολο-
γισµό.

Εδώ πέρα τίθεται ένα σοβαρό ερώτηµα: Πραγµατικά, δεν µπο-
ρείτε να αντιληφθείτε τι συµβαίνει στην κοινωνία; Δεν µπορείτε
να αντιληφθείτε τι συµβαίνει στη χώρα; Και, αν δεν µπορείτε να
αντιληφθείτε, επιτέλους, φύγετε! Διότι η κοινωνία το αντιλαµβά-
νεται και δεν µπορεί άλλο να έχει µια Κυβέρνηση η οποία δεν
µπορεί να απαντήσει στα προβλήµατά της. 

Και, τέλος πάντων, µιας που αναφέρθηκα στον κ. Τσιόδρα. Τε-
λικά το γνωρίζατε ή δεν το γνωρίζατε ότι το 88% αυτών που είναι
εκτός ΜΕΘ -είστε και γιατρός, κύριε Υπουργέ- έχει µεγαλύτερες
πιθανότητες να πεθάνει σε σχέση µε αυτούς που είναι στη ΜΕΘ;
Το γνωρίζετε ή δεν το γνωρίζετε αυτό που λέει η µελέτη, ότι το
27% των ανθρώπων που πέθαναν από την πανδηµία θα µπο-
ρούσε να είχε σωθεί, εάν είχαµε ένα σοβαρότερο σύστηµα
υγείας, το οποίο επί δύο χρόνια δεν µπορέσατε να φτιάξετε; Διότι
αποφασίσατε να µην προσλάβετε προσωπικό, αποφασίσατε να
το υποστελεχώσετε. 
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Μιλάει η µελέτη για το πώς είναι διαµορφωµένη η κατάσταση
στα περιφερειακά νοσοκοµεία. Ειλικρινά, λέει ότι η κατάσταση
εκεί είναι τέτοια, που, αν είσαι άτυχος και βρεθείς σε περιφερει-
ακό νοσοκοµείο, τότε δεν έχεις και πολλές πιθανότητες. Εγώ
βλέπω τον δικό µου νοµό. Πλέον, η υποβάθµιση των νοσοκο-
µείων της Ρόδου, της Κω, της Καλύµνου είναι τεράστια. Και ερ-
χόµαστε τώρα να µιλήσουµε για τουρισµό, όταν αυτή τη στιγµή
έχουµε ένα επίπεδο ασφάλειας υγείας το οποίο δεν µπορεί να
καλύψει τις ανάγκες των πολιτών. 

Κι έρχεστε εσείς να µας πείτε ότι τώρα θα φέρουµε τις προ-
ϋποθέσεις, για να έχουµε και σοβαρή ανάπτυξη τουρισµού. Μα
ήδη, µέσα στην πανδηµία, το κρίσιµο σηµείο το οποίο βλέπουν
οι τουρίστες -το ξέρετε, κύριε Θεοχάρη, είχατε περάσει λίγο
σκληρά στην Αγγλία µε κάποιες ερωτήσεις που γίνανε, έτσι δεν
είναι;- είναι το επίπεδο ασφάλειας υγείας και αυτό το έχετε υπο-
βαθµίσει µέσα στην πανδηµία µε επιλογή, γιατί η δική σας επι-
λογή είναι η ιδιωτικοποίηση του συστήµατος υγείας. Αλλά σας
έκατσε η πανδηµία, αλλιώς θα το είχατε ήδη κάνει.

Τώρα, να περάσουµε και στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν
µε το νοµοσχέδιο και την τροπολογία. Άκουσα τον κύριο
Υπουργό να λέει: «Μα, ρε παιδιά, τώρα τι θέλετε; Το νοµοσχέδιο,
η τροπολογία, η ρύθµιση που φέρνουµε δεν έχει να κάνει µε την
Α.Ε. που είχε προβλέψει ο κ. Θεοχάρης.». Την είχε στη διαβού-
λευση, την έβγαλε από τη διαβούλευση και τώρα µας φέρνει µια
λύση, εκτός συζήτησης, όµως, στις επιτροπές. Δεν θέλατε να έρ-
θουν οι φορείς Ζακύνθου να πουν την άποψή τους; Δεν θέλατε
να έρθουν οι φορείς της Ζακύνθου, γιατί µας είπατε, κύριε Θεο-
χάρη, ότι όλοι οι φορείς είναι θετικοί. Θετικοί σε τι; Σε µία Α.Ε. η
οποία, επί της ουσίας, θα νοµιµοποιούσε µια διαδικασία απαλλο-
τρίωσης, για να πάνε τελικά στην επιλογή της «µαµάς»-εταιρείας; 

Γιατί αυτό είναι το απώτερο σχέδιό σας, κύριε Θεοχάρη. Αυτό
είναι, άλλωστε, κατά τη συζήτηση ερώτησης σας, όταν ήσασταν
Ανεξάρτητος Βουλευτής το 2016, στις 18 Νοεµβρίου 2016, εί-
χατε πει στον κ. Τσακαλώτο ότι το Κατάρ, η εταιρεία αυτή, έχει
σοβαρό σχέδιο τουριστικής αξιοποίησης, συνολικού προϋπολο-
γισµού 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο περιλαµβάνει πολυ-
τελείς ξενοδοχειακές υποδοµές, πολιτιστικά και αθλητικά
κέντρα, συγκροτήµατα κατοικιών στο πρότυπο του νησιού Περλ
του Κατάρ και θεµατικά πάρκα, µαρίνες και εµπορικά κέντρα.
Όλα αυτά τα γνωρίζατε. Άρα ήταν µια καλή λύση το να πάµε στο
Κατάρ; Τι σχέση έχει; Εσείς φέρατε τη ρύθµιση, κύριε Θεοχάρη.
Την πήρατε πίσω, για να περάσετε τον σκόπελο της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής της Βουλής και τώρα µας φέρνετε µια άλλη λύση,
η οποία πραγµατικά δεν έχει Α.Ε.. Δεν είναι η λύση που φέρατε
εσείς, είναι µια άλλη λύση και η οποία, µας λέει ο κ. Υπουργός,
είναι µόνο για τις ανάγκες του προβλήµατος που υπάρχει, καθώς
χάνουµε το ναυάγιο. Σαράντα χρόνια τώρα χάνουµε το ναυάγιο,
σαράντα χρόνια, κύριε Θεοχάρη, τα καράβια χτυπάνε µε τις προ-
πέλες και κινδυνεύει να φύγει άµµος, σαράντα χρόνια! 

Και φτάσατε στο σηµείο τώρα, για να µας πείσετε, να καταθέ-
σετε και ονόµατα νεκρών. Εντάξει, κύριε Θεοχάρη, εντάξει. Φτά-
νει η τυµβωρυχία, φτάνει. Φτάνει, την εξαντλήσατε στο Μάτι.
Φτάνει η τυµβωρυχία! Για να συγκινήσετε, µας καταθέτετε και τα
ονόµατα των νεκρών, τα οποία, έτσι κι αλλιώς, δεν ήταν µόνο της
δικής µας διακυβέρνησης, όπως είπατε και εσείς, για να είµαστε
και ξεκάθαροι.

Είπατε και κάτι άλλο, ότι ο δήµος δεν θέλει να το κάνει, γιατί
είναι ακριβές οι µελέτες και, εποµένως, δεν µπορεί να το κάνει.
Έρχεστε, λοιπόν, µε µία λύση η οποία λέει: πενταµελής επι-
τροπή. Αυτή η επιτροπή είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου;
Έχει διαχειριστική επάρκεια; Έχει οικονοµική επάρκεια; Έχει τε-
χνική επάρκεια; Μπορεί, επί της ουσίας, να αναθέσει µελέτες,
παρά το γεγονός ότι προβλέπεται µέσα στον νόµο; Μπορεί να
αναθέσει έργα και τόσο ακριβές µελέτες, που είπε ο κ. Θεοχά-
ρης; Δηλαδή, τι κάνουµε; «Πλυντήριο» ανάθεσης µελετών και
έργων µέσω µιας επιτροπής, µέσω ποιων υπηρεσιών; Και ποιος
θα πάει να τις πληρώσει; 

Γι’ αυτό σάς λέµε: Η λύση που φέρνετε δεν είναι λύση. Η λύση
που φέρνετε είναι κάτι το οποίο θα έρθετε να το αναθεωρήσετε
εσείς οι ίδιοι, διότι, θα «σκάσει» στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Σας το
λέµε εκ των προτέρων, αυτό που κάνετε αυτή τη στιγµή είναι τε-

λείως λάθος, νοµικά είναι λάθος. Και θέλουµε να σας προστα-
τεύσουµε κιόλας, να προστατεύσουµε κατά κύριο λόγο την το-
πική κοινωνία. Διότι αυτό που κάνετε είναι να τους πουλάτε
φούµαρα, αφού, επί της ουσίας, επιτροπή χωρίς νοµικό πρό-
σωπο που κάνει έργα και µελέτες δεν έχει γίνει ποτέ στον κόσµο.

Η λύση είναι απλή. Να σας δώσουµε τη λύση; Σας το είπαµε:
Διυπουργική επιτροπή, η οποία θα αναθέσει, εάν δεν θέλει ο
δήµος, στο Υπουργείο Υποδοµών. Να πάει το Υπουργείο Υποδο-
µών να κάνει τη µελέτη και το έργο. 

Να σας πω κάτι, κύριε Κικίλια. Όταν έγινε ο σεισµός στην Κω,
δεν είχαµε λιµάνι στην Κω. Μέσα σε είκοσι ηµέρες βρέθηκαν και
τα χρήµατα, έγινε και η µελέτη και η ανάθεση του έργου. Πώς;
Μέσω του Υπουργείου Υποδοµών. Απλό είναι. Γιατί δεν το κάνετε
από εκεί; Μας ρωτήσατε για λύση και σας προτείνουµε λύση.
Αυτό που κάνετε είναι λάθος. Σας το λέµε εκ των προτέρων και
θα έρθετε να το αναθεωρήσετε εσείς. 

Τώρα, πάµε στο νοµοσχέδιο. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω τη δευτερολογία και την τριτολογία,

όπως πήρε και ο κ. Θεοχάρης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτά είναι τα δύ-

σκολα.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όλοι γνωρίζουµε, και ιδιαίτερα

µέσα σε συνθήκες πανδηµίας, ότι ο τουρισµός έχει ανάγκη σο-
βαρής αναθεώρησης του µοντέλου. Χρειαζόµαστε ένα νέο µον-
τέλο, µιας βιώσιµης ανάπτυξης του τουριστικού µοντέλου. Η
επόµενη µέρα τουρισµού είναι εδώ. Το µοντέλο «Sea-Sun» -µην
πούµε τα υπόλοιπα- έχει φύγει, έχει εξαφανιστεί. Έχουν αλλάξει
οι ανάγκες του ίδιου του επισκέπτη. 

Διότι πλέον ο επισκέπτης βάζει περιβαλλοντικά κριτήρια, θέλει
εµπειρίες, θέλει να του προσφέρουµε εµπειρίες και εποµένως
πρέπει να είµαστε έτοιµοι. Το ζητούµενο είναι: Είµαστε έτοιµοι
σαν προορισµοί; Είµαστε έτοιµοι σαν επιχειρήσεις να επικεντρω-
θούµε σε αυτές τις ανάγκες; Πώς σχεδιάζουµε και πώς υλοποι-
ούµε αυτές τις πολιτικές, για να απαντήσουµε στις σύγχρονες
προκλήσεις; 

Προφανώς η πανδηµία λειτούργησε ως µεγεθυντικός φακός
σε όλα αυτά τα προβλήµατα. Ταυτόχρονα όµως η πανδηµία
έφερε και ένα µεγάλο πλήγµα στον τουρισµό, το οποίο όλοι το
βιώσαµε. Και µιλάµε σήµερα για ανάκαµψη. Δεν µιλάµε για επού-
λωση των πληγών. Προφανώς και δεν επουλώθηκαν οι πληγές.
Μιλάµε για µια περίοδο που επί της ουσίας καλύφθηκε ένα 50%
µε 55% του 2019 -κάπου τόσο είναι, το λέτε και εσείς- από τον
Ιούλιο µέχρι τον Οκτώβριο. Όµως αυτή η ανάκαµψη ήταν για
όλους; Βοήθησε όλους; Βοήθησε τους εργαζόµενους; 

Οι εργαζόµενοι στη µεγάλη πλειοψηφία τους δούλεψαν δυό-
µισι µε τρεις µήνες µε εξοντωτικά ωράρια. Διότι καταφέρατε να
µην υπάρχουν έλεγχοι. Το ΣΕΠΕ το έχετε καταστρέψει, οι εργα-
σιακές σχέσεις έτσι και αλλιώς έχουν καταστραφεί από το νοµο-
σχέδιο Χατζηδάκη και επί της ουσίας πολλοί εργαζόµενοι,
εκµεταλλευόµενοι οι εργοδότες τις ωραίες ρυθµίσεις που φέ-
ρατε για την εργασία, λειτούργησαν και δούλεψαν µε ατοµικές
συµβάσεις, µη καλυπτόµενοι από την εθνική συλλογική σύµβαση.
Το αποτέλεσµα αυτή τη στιγµή είναι το εισόδηµα των εργαζοµέ-
νων να είναι πενιχρό. Και ταυτόχρονα, ενώ θα έπρεπε να φέρετε
ρύθµιση -που σας είχαµε φέρει τροπολογία- προκειµένου να κα-
λυφθούν όλοι οι εργαζόµενοι µε το επίδοµα ανεργίας, φέρατε
µια ρύθµιση µε τα πενήντα ένσηµα, η οποία είναι ατελής και η
οποία επί της ουσίας βγάζει το µεγαλύτερο µέρος των εργαζο-
µένων εκτός του επιδόµατος ανεργίας. 

Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις πραγµατικά µπόρεσαν να ανα-
κάµψουν µέσα από αυτό το σύντοµο διάστηµα; Προφανώς όχι.
Διότι αυτή τη στιγµή το µόνο που κατάφεραν είναι απλά να επι-
βιώσουν. Δεν καλύφθηκαν οι ζηµιές. Και σας ζητάνε το εξής
απλό: Διαγραφή µέρους -αυτό που λέµε εµείς- του πανδηµικού
χρέους, οι επιστρεπτέες προκαταβολές να µην επιστραφούν. Και
έρχεστε και απαντάτε µε µια εξάµηνη παράταση, που θα τους
αναγκάσει τον Ιούνιο να αρχίσουν να πληρώνουν. Πότε θα τζιρά-
ρουν, για να ξεκινήσουν να πληρώνουν τον Ιούνιο; Έχετε σκεφτεί
ότι αυτές οι επιχειρήσεις επί της ουσίας επί δύο χρόνια δεν έχουν
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κέρδος, έχουν µόνο ζηµιές και πιστεύετε ότι θα µπορέσετε να
τους βάλετε θηλιά στον λαιµό τον Ιούνιο; Πάλι καλά δηλαδή που
δώσατε και αυτή την παράταση. Αλλά η ουσία είναι άλλη. Πρέπει
να πάµε σε µία διαγραφή µέρους του πανδηµικού χρέους.

Για αυτόν τον λόγο άλλωστε καταγράφονται και επιθετικές κι-
νήσεις εξαγοράς από ξένα fund και αφελληνισµός της µικρής και
µεσαίας ξενοδοχίας. Να µη συζητήσουµε για τα µικρά καταλύ-
µατα. Τα µικρά καταλύµατα έµειναν τελείως εκτός από όλες τις
χρηµατοδοτήσεις, ιδιαίτερα λόγω του γεγονότος ότι δεν µπο-
ρείτε να αντιληφθείτε πως, για παράδειγµα, τα ενοικιαζόµενα δω-
µάτια που δουλεύουν τέσσερις µήνες δεν µπορούν να
συµπληρώσουν ένα ισοδύναµο δωδεκάµηνης εργασίας. Άρα
τους πετάξατε όλους εκτός. Και αυτοί οι άνθρωποι πώς θα µπο-
ρέσουν να επιβιώσουν; Πώς θα µπορούσαν να επιβιώσουν οι επι-
χειρήσεις τους την επόµενη µέρα και πώς θα µπορέσουν να
ξαναξεκινήσουν στον νέο χρόνο;

Εποµένως, λοιπόν, η µόνη ωφεληµένη ήταν η µεγάλη ξενοδο-
χία, η οποία επωφελήθηκε από την απορρύθµιση των εργασια-
κών σχέσεων, από τις συνθήκες εργασίας που επιβλήθηκαν από
τον κ. Χατζηδάκη και είχαν πρόσβαση σε όλα τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία. 

Αυτό το νοµοσχέδιο δίνει απαντήσεις στον τουρισµό; Όχι. Το
µόνο που κάνει είναι εξυπηρετήσεις και προχειρότητα. Δεν µπο-
ρείτε ή δεν θέλετε να αντιληφθείτε τις ανάγκες του τουρισµού.
Αντιλαµβάνεστε ότι ολοκληρώνεται η θητεία σας και τακτοποιείτε
εκκρεµότητες; Μπορεί να είναι και αυτό. 

Από κει και πέρα συζητάµε για τους DMO. Προφανώς οι DMO
είναι κάτι σηµαντικό στην παγκόσµια τουριστική αγορά. Το θέµα
είναι πώς υλοποιείται ένα τέτοιο σχέδιο; Γιατί, για παράδειγµα,
ο µόνος τρόπος µε τον οποίο µπορεί κάποιος Οργανισµός Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης να είναι οι αναπτυξιακές εταιρείες οι οποίες
προβλέπονται από τον δικό σας σχεδιασµό; Για ποιον λόγο δεν
µπορεί να υπάρξουν DMO, οι οποίοι πραγµατικά να έχουν ένα
επιστηµονικό υπόβαθρο, το οποίο θα µπορέσει να δώσει εχέγγυα
επέκτασης, καλύτερης λειτουργίας και προτάσεων στη διαµόρ-
φωση του τουριστικού προϊόντος;

Και από κει και πέρα έρχεστε να µιλήσετε και για τους Πρωτό-
τυπους Τουριστικούς Προορισµούς Ολοκληρωµένης Διαχείρι-
σης. Αλήθεια, ποια είναι τα κριτήρια ορισµού; Ποιος είναι ο
τρόπος; Τουλάχιστον στα άλλα βάζετε µία υπουργική απόφαση,
ένα προεδρικό διάταγµα, µε το οποίο θα οριστούν κάποια κριτή-
ρια. Εδώ δεν βάζετε κανένα κριτήριο ορισµού, ενώ υπάρχουν και
κριτήρια ορισµού από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού. Για
ποιον λόγο τουλάχιστον δεν υιοθετείτε αυτά τα κριτήρια; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σάς λέει ότι
είναι ασαφή τα κριτήρια, ότι δεν έχουν σχέση µε χωροταξικό σχε-
διασµό, µε πολεοδοµικό σχεδιασµό, ότι δεν µπορούν επί της ου-
σίας να καλύψουν τις ανάγκες ενός επιστηµονικού σχεδιασµού.
Και για αυτόν τον λόγο βάζετε ως φύλλο συκής την έγκριση από
το ΚΕΣΥΠΟΘΑ. Αλλά στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει κανένας
σχεδιασµός. 

Τι θα έπρεπε να γίνει; Θα πρέπει να γίνει διάκριση των προορι-
σµών µε κριτήρια σε τρεις κατηγορίες: Πρώτον, στους κορεσµέ-
νους προορισµούς, όπου εκεί θα πρέπει να υπάρξει ένα σχέδιο
αναπροσαρµογής του µοντέλου ανάπτυξης. Δεύτερον, στους δυ-
ναµικά αναπτυσσόµενους προορισµούς, όπου εκεί και πέρα θα
πρέπει να τους βοηθήσουµε να προχωρήσουν σε ένα µοντέλο
βιώσιµης ανάπτυξης και να µην πέσουν στα λάθη των κορεσµέ-
νων προορισµών. Τρίτον, στους υποσχόµενους προορισµούς. 

Να πάω όµως και στις ιαµατικές πηγές. Έτσι όπως το διαµορ-
φώσατε, είναι ένας µηχανισµός υφαρπαγής της δηµοτικής περι-
ουσίας, του τοπικού πόρου σε µία Α.Ε.. Δεν υπάρχει καµµία
διασφάλιση εγγύησης του δηµόσιου χαρακτήρα αυτής της Α.Ε..
Συστήνεται ένας µηχανισµός ιδιωτικοποίησης των ιαµατικών
πηγών και αποξένωσης από την τοπική κοινωνία. 

Τι θα έπρεπε να γίνει; Προφανώς αυτές οι φωτογραφίες που
έδειξε ο κ. Θεοχάρης δεν τιµούν κανέναν. Προφανώς και δεν τι-
µούν κανέναν. Όµως ένα κράτος το οποίο πραγµατικά θέλει να
βοηθήσει την τοπική αυτοδιοίκηση, θα έφτιαχνε έναν µηχανισµό

µε τον οποίο -γιατί βοηθήσαµε να πάρουν σήµατα λειτουργίας-
θα πας να στηρίξεις τους δήµους -διότι πάρα πολλοί από αυτούς
είναι µικροί- στο να µπορέσουν να φτιάξουν τα διαχειριστικά σχέ-
δια αυτών των πηγών, τις οικονοµοτεχνικές µελέτες, τις τεχνικές
µελέτες και ταυτόχρονα να δώσεις χρηµατοδοτήσεις από το
ΕΠΑΝΕΚ, τις οποίες σταµατήσατε, χρηµατοδοτήσεις από τον
«ΦΙΛΟΔΗΜΟ», από το «ΤΡΙΤΣΗΣ», ούτως ώστε να µπορέσουν
αυτοί οι δήµοι να δηµιουργήσουν την τοπική ανάπτυξη. 

Όµως εσείς τι κάνετε; Τα µεταφέρετε όλα σε µία ανώνυµη
εταιρεία, µε απώτερο σκοπό τον προφανή, γιατί γνωρίζουµε
ποιοι είστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
κύριε Σαντορινιέ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κλείνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. Παίρνω και την τριτολογία µου. Ο κ. Θεοχάρης µίλησε εί-
κοσι τρία λεπτά.

Κλείνω µε βασικά ζητήµατα. Σας ζήτησαν οι ιδιοκτήτες των
ενοικιαζόµενων δωµατίων να παραταθεί µέχρι το 2023 η ανανέ-
ωση των κλειδιών. Γιατί το ζητάνε αυτό οι άνθρωποι; Γιατί απλού-
στατα δεν µπόρεσαν να αναβαθµίσουν τις υποδοµές τους και
υπάρχει κίνδυνος εάν πάνε τώρα να πάρουν την πιστοποίηση των
κλειδιών να υποβαθµιστούν και όχι να αναβαθµιστούν. Άρα νο-
µίζω ότι είναι ένα δίκαιο αίτηµα. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τους ξεναγούς. Είναι καλή η ρύθµιση
περί των διµήνων. Κατά την άποψή µου θα έπρεπε να καταργη-
θούν τελείως τα δίµηνα. Δεν υπάρχει καµµία αναγκαιότητα πλέον
να υπάρχουν τα δίµηνα. Αλλά ειλικρινά πείτε µας, τι σηµαίνει
«διαπιστώνει την παράβαση η Ελληνική Αστυνοµία»; Γιατί δεν επι-
βάλλει το πρόστιµο και να υπάρξει µετά µία ρύθµιση, ένα δι-
καίωµα ένστασης; Με αυτόν τον τρόπο επί της ουσίας δεν θα
επιβληθεί ποτέ κανένα πρόστιµο στους ξεναγούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε σας, και
σας ευχαριστώ. 

Θα κλείσω µε ένα θέµα το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλα ση-

µαντικά είναι.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ζητάνε οι ξεναγοί να δοθεί η δυ-

νατότητα να πάρουν το βοήθηµα µε πενήντα ένσηµα και όχι µε
εκατόν ένα ένσηµα και διακόσια ένα ένσηµα. Όλοι γνωρίζετε τι
συνέβη πέρυσι και πώς δεν µπόρεσαν να δουλέψουν. 

Κλείνω µε το εξής: Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα σοβαρό ζή-
τηµα µε την τουριστική εκπαίδευση. Δεν δέχεστε να δείτε τους
φοιτητές της ΑΣΤΕΡ και της ΑΣΤΕΚ. Υπάρχει πλήρης υποβάθµιση
αυτών των δύο σχολών. Οι φοιτητές κάνουν πέντε ώρες µάθηµα
την εβδοµάδα, έχουν εγκλωβιστεί από τις ρυθµίσεις σας. Επί της
ουσίας έχει υποβαθµιστεί το πτυχίο τους και ταυτόχρονα δεν
έχουν ούτε καθηγητές ούτε επαρκές υλικό. Κάντε κάτι και για
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κλείνω, λοιπόν, και σας ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έπρεπε να
έχετε κλείσει. Η κ. Νοτοπούλου ετοιµάστηκε να σας χειροκροτή-
σει τρεις φορές.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Κυβέρνησης, ούτε στην πανδηµία ούτε στον τουρισµό ούτε
στην ακρίβεια έχετε λύσεις. Άρα, όπως είπε και ο Υπουργός Επι-
κρατείας, είναι η ώρα να φύγετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, λίγο να δούµε τη διαδικασία σε σχέση µε τους χρό-
νους. Σας παρακαλώ. Καταλαβαίνω, πάντα αυτό συµβαίνει όταν
ο προηγούµενος µιλάει. Τελειώσαµε, το κλείσαµε εδώ. Συνεχί-
ζουµε κανονικά εντός του χρόνου, να µην καθυστερούµε και µετά
υπάρχουν προβλήµατα. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αλέξιος Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ
για επτά λεπτά, εντός του χρόνου, για να προχωρήσουµε τη δια-
δικασία. 
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,
πάντα τυχαίνει να µου ζητάτε εµένα την τήρηση του χρόνου, ενώ
έχει δοθεί απείρως περισσότερος χρόνος στους διάφορους οµι-
λητές. Τέλος πάντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχω
κάποιο προσωπικό µαζί σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτές τις ηµέρες όλο
µού συµβαίνει. Αστειεύοµαι.

Λοιπόν, δεν θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο στο σύνολό του.
Εξάλλου, µου δόθηκε η ευκαιρία ως εισηγητής στην αρµόδια Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου να αναπτύξω σε τρεις συνεχείς
οµιλίες µου τις απόψεις του κόµµατός µας και σε κάθε περί-
πτωση οι συνάδελφοί µου µίλησαν για αυτό.

Κύριε Θεοχάρη, το νοµοσχέδιό σας ο κ. Κικίλιας το πετσό-
κοψε. Επειδή µας εµφανιστήκατε ότι είστε αδέλφια, αγαπηµένοι
κ.λπ. Υπάρχουν πολύ µεγάλα προβλήµατα, και µας τα είπατε
στην επιτροπή, µέσα στην Κυβέρνηση γύρω από το θέµα του
ναυαγίου. Ο κ. Θεοχάρης προέβλεπε ανώνυµη εταιρεία. Εκεί
προέβλεπε και διάφορα άλλα πράγµατα και νοµοτεχνικά, αν και
είµαστε κάθετα αντίθετοι, ήταν πάρα πολύ σωστές οι διατάξεις. 

Εσείς από την πρώτη µέρα συνεδρίασης της επιτροπής µέχρι
σήµερα -τη νύχτα, δηλαδή- φέρνετε µία τροπολογία η οποία είναι
µνηµείο νοµικής ασυναρτησίας. Σας µιλάει ένας νοµικός και θα
εξηγηθώ φυσικά για αυτό. 

Άλλη ερώτηση, προτού µπω στην ουσία της υπόθεσης: Ποιος
σάς εµπόδισε, κύριε Θεοχάρη και κύριε Κικίλια, που δεν µε
ακούτε, να προχωρήσετε ως Υπουργείο Οικονοµικών ή ως οποι-
οδήποτε Υπουργείο -Κυβέρνηση είστε- να προστατέψετε το
ναυάγιο, το κουφάρι του; Ποιος σάς το απαγόρευσε; Ποιος σάς
απαγόρευσε νοµικά να ανοίξετε διόδους προς την πάνω πλευρά,
στα ορεινά; Σας απαγορεύει νοµικά κάποιος; Ακριβώς το αντί-
θετο. Τα Υπουργεία, η Κυβέρνηση έχει όλη την αρµοδιότητα και
όχι η τοπική αυτοδιοίκηση. Να µου πει ένας εδώ ότι όλα αυτά
που λέω είναι νοµικές ασυναρτησίες. 

Όµως φτιάξατε σήµερα µία επιτροπή και υποστηρίζετε την
άποψη ότι αυτή η επιτροπή, η πενταµελής, θα προστατέψει το
ναυάγιο. Όµως δεν είναι έτσι όπως λέει ο κ. Θεοχάρης. Φτιάξατε
µία επιτροπή της οποίας το όνοµα είναι Πρότυπη Τουριστική Πε-
ριοχή Αξιοποίησης και Προστασίας, δηλαδή δεν είναι µόνο προ-
στασία, αλλά είναι και αξιοποίηση. Κάποιοι σάς κοιτάζουν, σας
βλέπουν από τα ορεινά του ναυαγίου της Ζακύνθου, για να δουν
τι ενέργειες κάνετε, έτσι ώστε να έχετε το κουµάντο του ναυα-
γίου. 

Δεκατέσσερις χιλιάδες επτακόσια στρέµµατα αγοράστηκαν
από την πάνω µεριά του ναυαγίου για µία επένδυση. Αν αυτή η
επένδυση δεν έχει πρόσβαση προς την πλευρά του ναυαγίου,
στην από κάτω πλευρά, µετά από εκατόν πενήντα µέτρα, είναι
χαµένα λεφτά. Έχετε αναλάβει, λοιπόν, δεσµεύσεις, το είπε και
ο συνάδελφός µου Νεκτάριος Σαντορινιός. Υπάρχουν πολιτικές
δεσµεύσεις από πλευράς της Κυβέρνησής σας, όταν ήταν τότε,
το 2017 ο κ. Μητσοτάκης, που εδώ, στη Βουλή για τον προϋπο-
λογισµό αναφέρθηκε στο ναυάγιο. 

Η ασφάλεια, λοιπόν, της επένδυσης προϋποθέτει ότι το κάτω
µέρος του ναυαγίου θα πρέπει να το ελέγχει ένα νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο ουσιαστικά να είναι απολύτως ελεγχόµενο από
την κεντρική κυβέρνηση. Αυτό ζητάνε. Δεν είναι ηλίθιοι, δεν είναι
ανόητοι οι κάτοικοι της Ζακύνθου. Δεν είναι ανόητοι οι δηµοτικοί
σύµβουλοι. Δεν είναι ανόητοι οι περιφερειακοί σύµβουλοι. Δεν
είναι ανόητοι οι δύο µητροπολίτες, όταν συνδυάζουνε το κάτω
µέρος του ναυαγίου µε τα ορεινά. Γιατί έτσι όπως εσείς προσπα-
θείτε να µας πείτε, είµαστε ανόητοι. Επάνω όµως στα ορεινά
έγινε µια αγοραπωλησία η οποία ελέγχεται δικαστικά, σας το εί-
πανε. Δεκατέσσερις χιλιάδες επτακόσια στρέµµατα πωλήθηκαν
µε έναν τίτλο, µη µεταφρασµένο, επί ενετικής εποχής, µέσα στον
οποίο συµπεριλαµβάνονται τα ακίνητα της Εκκλησίας και διακο-
σίων κατοίκων. 

Και εσείς ήρθατε σήµερα, κύριε Ακτύπη, και λέτε ότι πήγαµε
εµείς µε την κ. Νοτοπούλου, η αντιπροσωπεία, ήµουν και εγώ,
και όλη η κοινωνία είναι υπέρ σας. Ψέµατα λέτε! Ψέµατα! Θα λο-
γοδοτήσετε στις επόµενες εκλογές. Το πολιτικό σας κεφάλι παί-
ζετε. Να σας πω γιατί. 

Εµείς πήγαµε και είδαµε τους δύο µητροπολίτες. Καθέτως αν-
τίθετοι είναι. Έχουν πουληθεί περιουσιακά στοιχεία της Εκκλη-
σίας. Εκάναµε συγκέντρωση µε τους φορείς. Πήγαµε στον
δήµαρχό σας και ο δήµαρχος δεν µας είπε τίποτα σαν αυτό το
οποίο είπατε εσείς σήµερα. Πήγαµε εις τον Άη-Γιώργη των Κρη-
µνών και συγκεντρώθηκε εκεί πλήθος µοναχών που αµφισβητεί-
ται η περιουσία της µονής. Είναι όλα αυτά που λέω στον αέρα,
είναι ανοησίες; Αυτή είναι η ωµή πραγµατικότητα, την οποία απο-
κρύπτετε εδώ µέσα. 

Και θα σας πω και κάτι άλλο, για πολλοστή φορά το λέω.
Πάνω, λοιπόν, από το ναυάγιο της Ζακύνθου, το οποίο µπορείτε
µε πολύ απλές πράξεις να προστατέψετε, έχουν διενεργηθεί
ανακριτικές διαδικασίες και εντοπίστηκαν επτά πρόσωπα που
ενεπλάκησαν στην ιστορία και διώκονται σε βαθµό κακουργήµα-
τος. Σας αφήνει αδιάφορο; 

Ο κύριος Υπουργός, ο κ. Κικίλιας, λέει αυτά είναι υπόθεση των
δικαστηρίων. Βεβαίως είναι υπόθεση των δικαστηρίων. Όµως κά-
νετε όλες αυτές τις ενέργειες, φτιάχνετε µια πενταµελή επι-
τροπή, στην οποία δεν προσδιορίζεται πού είναι η έδρα της, αν
έχει υπαλλήλους, πού είναι οι καρέκλες της, αν έχει τη νοµική
δυνατότητα να κάνει απαλλοτρίωση. Απαλλοτρίωση κάνει µόνο
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, κάνει το δηµόσιο. 

Να µην έχετε απαλλοτριώσει, που µπορείτε µε µια πράξη, το
κουφάρι, τον «Παναγιώτη όπως το λένε, και µου λέτε ότι θέλετε
να κάνετε αυτή την επιτροπή; Δεν µπορούσατε τον Ιούνιο; Δεν
µπορούσατε τον Απρίλιο, τον Μάιο, όταν κουβεντιάζατε, να κα-
ταθέσετε ένα νοµοσχέδιο; Είναι απλούστατη διαδικασία. Γιατί
δεν το κάνατε; 

Γιατί θέλατε να διαµορφώσετε το νοµικό πλαίσιο παροχής εµ-
πιστοσύνης σε αυτούς που σας βλέπουν από τα ψηλά των ορεινών
της Ζακύνθου. Να τους πείτε ότι είµαστε εδώ, προστατεύουµε την
επένδυση, θα βοηθήσουµε και στη δικαιοσύνη. Έναν χρόνο ο κύ-
ριος εισαγγελέας έχει την υπόθεση της ανακρίσεως στα χέρια του
ενώ ο προηγούµενος σε δεκαπέντε µέρες είχε τελειώσει. Μήπως
είναι ανόητοι οι κάτοικοι της Ζακύνθου, που αναρωτιούνται γιατί
συµβαίνει αυτό στη Ζάκυνθο; 

Ακούστε, στην Κέρκυρα, από όπου κατάγοµαι, υπάρχουν άπει-
ροι γκρεµοί που έχουµε χάσει ανθρώπους. Να σας θυµίσω το πε-
ρίφηµο Canal d’ amour στο Σιδάρι, στη βόρεια Κέρκυρα; Στον
Λογγά, δίπλα, υπάρχουν κάθετοι γκρεµοί εκατόν πενήντα µέ-
τρων. Εκατοντάδες χιλιάδες συρρέουν εκεί, άλλοι πνίγονται.
Γιατί δεν µας κάνετε µια επιτροπή, κύριε Κικίλια, σήµερα, να µου
το υποσχεθείτε, να πάω στην Κέρκυρα αύριο το πρωί να πάνε να
φτιάξουν όλα εκείνα τα τοιχία, να εξασφαλίσουν το περίφηµο
Canal d’ amour, που είναι παγκοσµίως γνωστό και που πνίγονται
άνθρωποι; Γιατί δεν το κάνετε;

Το κάνετε στο ναυάγιο της Ζακύνθου.
Το βασικότερο, το πιο «χοντρό» απ’ όλα κατά τη γνώµη µου …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και µ’ αυτό

να κλείσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε

Πρόεδρε.
Τι κάνετε; Ενώ σήµερα µε το νοµοσχέδιο θεσµοθετείτε DMO,

δηλαδή δίνετε τη δυνατότητα στην τοπική αυτοδιοίκηση να δια-
χειριστεί ολόκληρο το τουριστικό προϊόν, εν προκειµένω στον
Δήµο Ζακύνθου και στους οργανισµούς του δήµου αυτού, τους
δίνετε το όλον της διαχείρισης του τουριστικού προϊόντος και το
µέρος, που είναι το ναυάγιο, το παίρνετε. Γιατί, αγαπητοί µου;
Γιατί δεν εξηγείτε στον κόσµο; Δεν υπάρχει περίπτωση να το κα-
ταψηφίσουµε. Θα µπορούσα να µιλάω για πάρα πολλή ώρα γύρω
από τα θέµατα αυτά.

Τελειώνω µόνο µε τη θερµή παράκληση και απαίτηση του λαού
της Κέρκυρας, µιας και είµαι Βουλευτής της Κέρκυρας, για το
ΙΕΚ. Ήλθατε κι εσείς εκεί και ο Υφυπουργός και υποσχεθήκατε
να προσλάβετε εργαζόµενους. Είναι ένας µόνιµος, ο οποίος είναι
υπό παραίτηση. Όλοι οι άλλοι είναι µε σύµβαση ιδιωτικού δι-
καίου. Των τριών λήγει τον Ιούνιο. Δεν υπάρχει, δηλαδή, κανένας
στο ΙΕΚ, που έχει βγάλει άπειρους ανθρώπους που δουλεύουν
και είναι ανάρπαστοι στην τουριστική οικονοµία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαο Συρµαλένιο. Ακο-
λουθεί ο κ. Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Συρµαλένιο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν είµαι

από τη Ζάκυνθο ούτε από το Ιόνιο. Είµαι από το αρχιπέλαγος,
από το Αιγαίο, γι’ αυτό δεν θα µιλήσω για το ναυάγιο. 

Όµως, εκείνο που θέλω να πω είναι ότι δεν είναι δυνατόν ένα
θέµα το οποίο ήταν στη διαβούλευση να φεύγει ξαφνικά λίγο
πριν από την κατάθεση του νοµοσχεδίου, να µην µπαίνει καν στις
επιτροπές και µετά ξαφνικά να έρχεται τροπολογία µαζί µε άλλες
διατάξεις, για τις οποίες θα πω µια κουβέντα παρακάτω, την Πα-
ρασκευή τη νύχτα. Αυτό σηµαίνει κάτι. Κάτι δεν πάει καλά, κάτι
βρωµάει, να το πω έτσι λαϊκά. Με συγχωρείτε για την έκφραση,
αλλά κάτι δεν πάει καλά.

Το νοµοσχέδιό σας έρχεται και υπηρετεί απόλυτα τη νεοφιλε-
λεύθερη λογική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, παρα-
δίδοντας δηµόσιο χώρο και πλούτο, παραγωγικές πηγές στα
ιδιωτικά συµφέροντα. Αγνοεί τον αναγκαίο χωροταξικό σχεδια-
σµό και τη λογική της φέρουσας ικανότητας και ανεβάζει τους
συντελεστές δόµησης, όπως στα σύνθετα τουριστικά καταλύ-
µατα, υπηρετώντας τη λογική «τσιµέντο να γίνει», γιατί έτσι, αγα-
πητοί συνάδελφοι και κύριοι της Κυβέρνησης, αντιλαµβάνεται η
Νέα Δηµοκρατία την ανάπτυξη. 

Όλο αυτό «δένει» µε πολλές διατάξεις της τροπολογίας την
οποία καταθέσατε την Παρασκευή τη νύχτα, όπου θεσµοθετείτε
διανοίξεις δρόµων εντός δασικών εκτάσεων, επεκτείνετε τη δό-
µηση µε τη µορφή βοηθητικών χώρων στα σύνθετα τουριστικά
καταλύµατα και απαλλοτριώνετε ζώνες παραλίας προς όφελος
των ιδιωτικών συµφερόντων. 

Η Κυβέρνησή σας δεν έχει κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο και
καµµία στρατηγική για τον τουρισµό, ούτε από την άποψη των
ειδικών κινήτρων για την επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου
ούτε από πλευράς χωροταξικού σχεδιασµού και αξιοποίησης των
συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της κάθε περιοχής ούτε βεβαίως
για την εξειδικευµένη προβολή του τουριστικού προϊόντος ούτε,
πολύ περισσότερο, έχει σοβαρό πρόγραµµα τουριστικής παι-
δείας και κατάρτισης ούτε βεβαίως έχει πολιτική αµοιβών και ερ-
γασιακών συνθηκών, που τις έχει καταστρέψει µε το νοµοσχέδιό
του ο κ. Χατζηδάκης. Φέτος χιλιάδες εργαζόµενοι στον επισιτι-
σµό και στον τουρισµό δεν µπόρεσαν να εξασφαλίσουν τα επι-
δόµατα τα οποία δικαιούνται.

Πρέπει να σας πω ότι αυτό για το οποίο πανηγυρίζετε είναι ότι
πήγαµε καλά. Πήγαµε καλύτερα απ’ ό,τι περιµέναµε το 2021.
Αυτή είναι µια διεθνής τάση τουρισµού ανεξαρτήτως κυβέρνη-
σης, αλλά θα ήταν πολύ καλύτερα αν είχαν ενταχθεί αυτά σ’ ένα
συνολικό σχέδιο στρατηγικής για τον τουρισµό. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα που πρέπει να αναφέρω για την
τουριστική παιδεία αποτελεί η απαξίωση των ΑΣΤΕ, των Ανώτε-
ρων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης του Αγίου Νικολάου, στο
Λασίθι, και της Ρόδου, όπου οι φοιτητές είναι σε κατάληψη γιατί
βρίσκονται σε απόγνωση.

Αγαπητοί Υπουργοί της Κυβέρνησης, οφείλετε µια ξεκάθαρη
απάντηση, την οποία δεν έχετε δώσει στους Βουλευτές µας που
έχουν κάνει επίκαιρες ερωτήσεις, που έχουν κάνει επανειληµµέ-
νως κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις. Θέλουµε ξεκάθαρες απαν-
τήσεις. Θα αναγνωρίζεται το πτυχίο τους ως πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης; Θα ενταχθούν στα προγράµµατα «ERASMUS»; Θα
επισπεύσετε τον διαγωνισµό για τα βιβλία και για την πρόσληψη
των νέων καθηγητών; Θα υπάρξει µέριµνα για τη σίτιση; 

Πάµε παρακάτω σε δύο σηµαντικά θέµατα. Θα αναφερθώ
πρώτα στα θέµατα των Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης. Ασαφή και αόριστα τα κριτήρια χα-
ρακτηρισµού ως Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών Ολοκλη-
ρωµένης Διαχείρισης. Με ποια αντικειµενικά κριτήρια, µε ποια
ιδιαίτερα φυσικά χαρακτηριστικά και για ποιες ειδικές µορφές
τουρισµού; Το ίδιο και η διαδικασία χαρακτηρισµού ως ΠΤ, ΠΟΔ,
µια διεύθυνση στρατηγικού σχεδιασµού που δέχεται αιτήσεις
από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τελικά απο-
φασίζει ο Υπουργός, χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς καµµία σχετική

επιστηµονική έρευνα για τις διεθνείς τουριστικές τάσεις ή για τη
ζήτηση στην περιοχή, χωρίς µάλιστα τη συνδροµή του ΕΟΤ, που
γνωρίζει την τουριστική ζήτηση µέσω των γραφείων του στο εξω-
τερικό. Στην πραγµατικότητα δεν θα ενταχθούν οι πραγµατικοί
πρότυποι τουριστικοί προορισµοί, αλλά θα γίνουν πρότυποι υπε-
ρώριµοι και µε κορεσµένη προοπτική, όπως είναι Μύκονος, Σαν-
τορίνη, Ρόδος, Χαλκιδική, Κρήτη, Αθήνα. 

Αλήθεια, ο κ. Θεοχάρης µάς είπε για κάποιες ενέργειες της
Κυβέρνησης για τη Σαντορίνη και τη Μύκονο. Θα ήθελα να τον
ρωτήσω κάτι, αλλά λείπει αυτή τη στιγµή. Η περίφηµη µελέτη φέ-
ρουσας ικανότητας της Ελληνικής Εταιρείας Προστασίας Περι-
βάλλοντος, που κατατέθηκε και στον Πρωθυπουργό, για τη
Σαντορίνη τι τύχη έχει από εκεί και πέρα; Πού βρίσκεται; Αιωρεί-
ται αυτή η µελέτη; Θα εφαρµοστεί; Θα υλοποιηθεί;

Σε ό,τι αφορά τους Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθησης
Προορισµού, δίνετε -λέει- τη δυνατότητα στους πρωτοβάθµιους
ΟΤΑ να δηµιουργήσουν αυτούς τους οργανισµούς διαχείρισης.
Εδώ πάλι ο ΕΟΤ υποβαθµίζεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα-δύο λεπτά.
Ο ΕΟΤ θα µπορούσε να γίνει συντονιστής όλων των DMO και

να εκπαιδεύει και να καθοδηγεί και τους ΟΤΑ Α’ βαθµού και Β’
βαθµού σε κατάρτιση δράσεων προβολής σύµφωνα µε τον εκά-
στοτε εθνικό σχεδιασµό προβολής. 

Επειδή ο χρόνος δεν µε φτάνει, πάω στην Ανώνυµη Εταιρεία
«Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας». Έχουµε κι εµείς ιαµατικές πηγές
στις Κυκλάδες, στη Μήλο και στην Κύθνο. 

Αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης και συνάδελφοι, η Νέα Δη-
µοκρατία έχει αλλεργία στις τοπικές κοινωνίες και στην αποκέν-
τρωση, γι’ αυτό ακριβώς δεν ενισχύει τους δήµους. Εδώ οι
υπηρεσίες δόµησης, οι πολεοδοµίες των δήµων δεν έχουν στα
νησιά και στις τουριστικές περιοχές το µίνιµουµ στελεχιακό προ-
σωπικό για να µπορέσουν να προχωρήσουν στα ζητήµατα της
περιοχής τους. 

Είναι δυνατό να λέτε γιατί τόσα χρόνια δεν προχώρησαν οι
δήµοι µε την αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών; Βεβαίως δεν τις
αξιοποίησαν, διότι το κεντρικό κράτος ουσιαστικά δεν στήριξε
την αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού και τώρα έρχεστε να δηµιουρ-
γήσετε µια ανώνυµη εταιρεία ιαµατικών πηγών, η οποία µε αδια-
φανή κριτήρια θα πάρει τη διαχείριση ενός δηµόσιου αγαθού και
θα το παραδώσει στα ιδιωτικοοικονοµικά συµφέροντα. Αυτή είναι
η πολιτική σας και αυτή υπηρετείτε πιστά.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι για τον τουρισµό, όπως και για
ολόκληρη την οικονοµία, απαιτούνται αλλαγές στο παραγωγικό
µοντέλο. Το νέο τουριστικό µοντέλο οφείλει να καλύπτει τρεις
στόχους: την ικανοποίηση των καταναλωτών-τουριστών µε αξιο-
πρεπή εισοδήµατα και καλές θέσεις εργασίας στους άµεσα εµ-
πλεκόµενους, την ευηµερία και ποιότητα ζωής στις τοπικές
κοινωνίες και φυσικά πρέπει να εντάσσεται σ’ ένα ήπιο και βιώ-
σιµο αναπτυξιακό µοντέλο που θα σέβεται το φυσικό και ανθρω-
πογενές περιβάλλον της κάθε περιοχής.

Επειδή εσείς δεν υιοθετείτε αυτές τις πολιτικές και αυτές τις
στρατηγικές, πρέπει να υπάρξει µια νέα προοδευτική κυβέρνηση,
η οποία θα εντάξει αυτό το τουριστικό µοντέλο σε µια συνολική
προοδευτική, δηµοκρατική πολιτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Ανδριανό και αµέσως µετά ζήτησε τον

λόγο ο κ. Κρίτων Αρσένης, ο οποίος δηλώθηκε από το ΜέΡΑ25
και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

και µπω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, µια επι-
σήµανση, στα όσα είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Μίλησε λες και δεν έχουν κυβερνήσει, λες και δεν τους
ξέρει ο κόσµος. Μίλησε και ρώτησε σχετικά µε το τι κάνουµε σε
αυτό το πρωτοφανές πραγµατικά πρόβληµα της ηλεκτρικής
ενέργειας, την κρίση στην ενέργεια, λες και δεν γνωρίζει ότι οι
εξωγενείς παράγοντες ευθύνονται γι’ αυτή την ακρίβεια. Η απάν-
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τηση στο τι κάνουµε είναι ξεκάθαρη. Στηρίζουµε τα νοικοκυριά,
στηρίζουµε τους αγρότες, στηρίζουµε τους επαγγελµατίες, µε
υπευθυνότητα, σοβαρότητα και βεβαίως µέσα στα δηµοσιονο-
µικά περιθώρια που έχει η οικονοµία µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κεντρική σηµασία του τουρι-
σµού στην οικονοµική ανάπτυξη και στις προοπτικές της χώρας
είναι δεδοµένη. Το γεγονός, για παράδειγµα, ότι ο τουρισµός,
παρά τις τεράστιες δυσκολίες της πανδηµίας, άντεξε και θα συ-
νεισφέρει φέτος στην εθνική οικονοµία, όπως καταδεικνύουν τα
επίσηµα δεδοµένα, 10 δισεκατοµµύρια ευρώ έσοδα, είναι µια πο-
λύτιµη ανάσα. Βεβαίως πρέπει γι’ αυτό να αναγνωρίσουµε τη
συµβολή όλων όσοι κράτησαν τον τουρισµό ζωντανό, από τον
Πρωθυπουργό, το αρµόδιο Υπουργείο, πρώην ηγεσία και νυν, τις
υπηρεσίες του, τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, µα πάνω
από όλα πρωτίστως τους ανθρώπους του τουρισµού, τους επι-
χειρηµατίες, τους εργαζόµενους, όπως επίσης και των συναρµό-
διων Υπουργείων για την ουσιαστική στήριξη των τουριστικών
επιχειρήσεων και των εργαζοµένων στον τουρισµό, που τα τε-
λευταία δύο χρόνια αντιµετωπίζουν πράγµατι ασύµµετρα τις βα-
ριές επιπτώσεις της πανδηµίας.

Η Κυβέρνηση και προσωπικά ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, αποδεικνύει καθηµερινά ότι έχει τη βούληση και
την αποφασιστικότητα να εµπλουτίζει διαρκώς τη φαρέτρα των
µέτρων στήριξης και ενίσχυσης των πληττόµενων κοινωνικών και
επαγγελµατικών οµάδων, εξαντλώντας µε υπευθυνότητα -όπως
είπα- κάθε σχετική δηµοσιονοµική δυνατότητα.

Ταυτόχρονα, όµως, η πανδηµική κρίση που αντιµετωπίζουµε
σήµερα µας φέρνει όλους ενώπιον της ανάγκης ενός πιο µακρο-
πρόθεσµου προγραµµατισµού και της εφαρµογής των θεσµικών
µεταρρυθµίσεων που έχει ανάγκη η κοινωνία και η οικονοµία µας.
Ειδικά σε ό,τι αφορά τον τουρισµό είναι εδώ και χρόνια σαφές
ότι χρειάζεται ο εκσυγχρονισµός και ο εµπλουτισµός της στρα-
τηγικής µας για την τουριστική ανάπτυξη, πράγµα που δεν έκανε
ο ΣΥΡΙΖΑ στα τεσσεράµισι χρόνια.

Για παράδειγµα, είναι ξεκάθαρο, ιδιαίτερα σε τουριστικές πε-
ριοχές όπως τα νησιά µας -και ειδικά για τη Ζάκυνθο, που ανα-
φέρθηκε εκτενώς ο συνάδελφος, ο Διονύσης Ακτύπης και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Θεοχάρης- αλλά και
στην ενδοχώρα, σε περιοχές αυξηµένης και ποιοτικής τουριστι-
κής κίνησης, όπως η Αργολίδα, ότι χρειάζεται εντονότερη, συν-
τονισµένη και αποτελεσµατική έµφαση στην προσέλκυση
ποιοτικού τουρισµού, στη διαφοροποίηση του τουριστικού προ-
ϊόντος, στην επέκταση της τουριστικής περιόδου, στην ανάπτυξη
εναλλακτικών µορφών τουρισµού, στη στενότερη διασύνδεση
του τουρισµού µε τα υπόλοιπα παραγωγικά πλεονεκτήµατα κάθε
περιοχής. Επίσης σαφής είναι και η ανάγκη για τη διαρκή ενί-
σχυση της τουριστικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Και εδώ θέλω να ευχαριστήσω µε την ευκαιρία αυτή την Υφυ-
πουργό, την κ. Ζαχαράκη, για την ενεργοποίηση τεσσάρων προ-
γραµµάτων µετεκπαίδευσης του Υπουργείου Τουρισµού φέτος
στην Αργολίδα, στην Ερµιόνη και το Ναύπλιο, που θα διεξαχθούν
υπό την εποπτεία του ΙΕΚ Πελοποννήσου µε έδρα το Άργος και
αφορούν εκατό σπουδαστές. Φυσικά θέλω µε την ευκαιρία αυτή
να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τον Υπουργό, τον Βασίλη Κικίλια,
καθώς και τη Γενική Γραµµατέα, τη Βίκυ Λοΐζου για το σηµαντι-
κότατο βήµα της υπογραφής της σύµβασης παραχώρησης της
χρήσης και εκµετάλλευσης της χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης
του τουριστικού λιµένα - µαρίνας Ναυπλίου από το Υπουργείο
Τουρισµού στο Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο, ένα έργο πνοής για
ολόκληρη την ευρύτερη περιοχή, µε διακόσιες δέκα θέσεις ελλι-
µενισµού, που θα δηµιουργήσει πολλές νέες θέσεις εργασίας και
θα αναβαθµίσει ακόµη περισσότερο τις τουριστικές υποδοµές
του Ναυπλίου, της Αργολίδας και ευρύτερα της Νοτιοανατολικής
Ελλάδας.

Έχει, λοιπόν, ιδιαίτερη σηµασία η εισαγωγή µε αυτό το νοµο-
σχέδιο νέων θεσµών, όπως οι Οργανισµοί Διαχείρισης και Προ-
ώθησης Προορισµού, οι Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και τα Παρατηρητήρια Βιώσιµης
Τουριστικής Ανάπτυξης. Πρόκειται για µεταρρυθµίσεις που ενι-
σχύουν τη δυνατότητα προγραµµατισµού και εφαρµογής ολο-
κληρωµένων δράσεων τουριστικής ανάπτυξης, µε την ουσιαστική

συµµετοχή των τοπικών κοινοτήτων, και ενθαρρύνουν ενεργά την
ανάπτυξη συνεργειών και τη δυναµική διαχείριση των επιµέρους
τοπικών τουριστικών και ευρύτερα παραγωγικών ταυτοτήτων.

Άλλωστε, για την αποτελεσµατικότερη πλέον, υπεύθυνη και
βιώσιµη διαχείριση του τεράστιου αναπτυξιακού δυναµικού του
τόπου µας χρειάζεται ένα τέτοιο πλαίσιο, που συνθέτει µε τρόπο
αρµονικό τον κεντρικό συντονισµό µε την τοπική γνώση των
αναγκών και των προτεραιοτήτων, τα ισχυρά σηµεία της δηµό-
σιας δράσης και της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, το ενδιαφέρον για
άµεσα αποτελέσµατα µε την έγνοια για τη βιωσιµότητα και τη
διαγενεακή δικαιοσύνη. Επίσης ξεχωριστή σηµασία έχει -ιδιαί-
τερα για περιοχές όπως η Αργολίδα, µε τη βαριά πολιτιστική κλη-
ρονοµιά που συνδυάζει την τουριστική δραστηριότητα µε την
παραγωγή ποιοτικών προϊόντων- η θεσµική ενίσχυση των επισκέ-
ψιµων εγκαταστάσεων, όπως τα ελαιοτριβεία και τα τυροκοµεία,
ώστε να συνδεθεί η πρωτογενής παραγωγή, η µεταποίηση και η
τυποποίηση µε τον τουρισµό και να ενισχυθεί ουσιαστικά η ιδιαί-
τερη ταυτότητα της εκάστοτε περιοχής. Γιατί είναι βέβαιο ότι
ένας τουρίστας που θα γνωρίσει τον τρόπο παραγωγής των ποι-
οτικών µας προϊόντων και θα έχει την ευκαιρία να τα δοκιµάσει
εκεί όπου αυτά δηµιουργούνται θα τα αναζητήσει και όταν επι-
στρέψει στον τόπο του, αλλά και θα τα διαφηµίσει αποτελεσµα-
τικά στους δικούς του ανθρώπους. Αρκεί άλλωστε να δούµε
πόση δύναµη έχει πλέον αυτή η πρωτογενής και αβίαστη διαφή-
µιση από τα διάφορα µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα ανήκει στις παγκό-
σµιες µεγάλες δυνάµεις του τουρισµού. Η πανδηµία δοκίµασε
και συνεχίζει να δοκιµάζει τις αντοχές µας, αλλά ταυτόχρονα
είναι και µια ευκαιρία ώστε να εφαρµόσουµε το σχέδιο, τις πολι-
τικές και τα επιµέρους µέτρα, ώστε η επόµενη µέρα να µας βρει
έτοιµους, µε αναβαθµισµένα προϊόντα και υπηρεσίες προς τους
επισκέπτες από την Ελλάδα και ολόκληρο τον κόσµο. Σε αυτή,
λοιπόν, την τεράστια συλλογική προσπάθεια το κράτος οφείλει
να συµβάλλει µε τον διαρκή εκσυγχρονισµό και εµπλουτισµό του
θεσµικού πλαισίου, µε τη διασφάλιση της αρµονικής διασύνδε-
σης των δηµιουργικών δυνάµεων της χώρας, µε το άνοιγµα νέων
ευκαιριών και δυνατοτήτων, µε την παροχή ποιοτικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης, µε τον µακροπρόθεσµο σχεδιασµό, που συν-
δυάζει τους στόχους της ανάπτυξης και της βιωσιµότητας.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα ουσιαστικό θε-
τικό βήµα προς την κατεύθυνση αυτή. Είναι ένα βήµα που απο-
δεικνύει τη συλλογική µας βούληση η Ελλάδα να συνεχίσει να
βρίσκεται στην πρωτοπορία του παγκόσµιου τουρισµού µε πολι-
τικές και προϊόντα που σέβονται τον επισκέπτη, δηµιουργούν µε-
γάλη προστιθέµενη αξία για ολόκληρη τη χώρα και τις τοπικές
κοινωνίες και σέβονται την ιστορία, τον πολιτισµό και το φυσικό
περιβάλλον της πατρίδας µας, τον ανεκτίµητο αυτόν πλούτο που
παραλάβαµε από τις γενιές τού χθες και οφείλουµε να παραδώ-
σουµε ακόµα µεγαλύτερο στις γενιές τού αύριο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το ΜέΡΑ25
κ. Κρίτων Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Βουλευτές. Από την πλευρά των Υπουργών δεν υπάρχει κά-

ποιος. Δεν πειράζει. Τους αφορά όµως κι είµαι σίγουρος ότι θα
απαντήσουν. 

Καταλαβαίνω ότι είναι λίγο προσωπική υπόθεση αυτή για τον
κ. Θεοχάρη. Ενώ δεν απαντάει η πολιτική ηγεσία για το θέµα του
ναυαγίου, βλέπουµε ότι απαντάει ο κ. Θεοχάρης ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος τώρα. Απαντά, δηλαδή, η παλιά πολιτική
ηγεσία. Έχει πολύ ενδιαφέρον. 

Βέβαια, το πιο ενδιαφέρον ήρθε από την οµιλία του κ. Ακτύπη.
Μας είπε ο κ. Ακτύπης για σκιές στην αγοραπωλησία. Θα ήθελα
να ρωτήσω τον κ. Ακτύπη πού τις εντοπίζει. Αλλά θα ήθελα να
ρωτήσω και την Κυβέρνηση. Τις βλέπει αυτές τις σκιές; Κύριε Θε-
οχάρη, εσείς τις βλέπετε αυτές τις σκιές που βλέπει ο κ. Ακτύπης
ως Βουλευτής Ζακύνθου; Βλέπετε, κύριε Κικίλια, τις σκιές που
βλέπει ο κ. Ακτύπης; Κυρία Ζαχαράκη, έχετε επισκεφθεί το νησί
γι’ αυτό το ζήτηµα. Βλέπετε τις σκιές που βλέπει ο κ. Ακτύπης;
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Τι εννοεί ο Βουλευτής σας για σκιές; 
Ο κ. Θεοχάρης έφερε διάφορα έγγραφα για να υποστηρίξει

την αναγκαιότητα, για το πώς έχει διαλυθεί το ναυάγιο, για το
πώς πρέπει να γίνουν όλα αυτά, για το ότι υπάρχει συναίνεση
στην τοπική κοινωνία. Αλήθεια, κύριε Θεοχάρη, κύριε Κικίλια,
επειδή υπάρχει συναίνεση, θελήσατε να αποφύγετε την ακρόαση
φορέων; Γιατί, αν είχατε συναίνεση στην τοπική κοινωνία, φαν-
τάζοµαι ότι θα θέλατε να κάνετε ακρόαση µε τους φορείς. Όλο
αυτό το θέατρο, του βάζω την τροπολογία, βάζω τη διάταξη στο
νοµοσχέδιο, περνάει τη διαβούλευση, φτάνει στη Βουλή, χωρίς
το άρθρο για το «Ναυάγιο Α.Ε.» και µετά, αφού περάσει τον σκό-
πελο της ακρόασης, ξαφνικά εµφανίζεται βράδυ στην Ολοµέλεια,
το κάνατε επειδή έχετε τοπική συναίνεση; Ή επειδή φοβηθήκατε
ότι θα έρθουν εδώ οι κάτοικοι, ο δήµαρχος και ο µητροπολίτης; 

Κάποια όµως από τα ονόµατα που αναφέρατε, κύριε Θεοχάρη,
µου φάνηκαν να είναι τα ίδια που εµπλέκονται στην αγοραπωλη-
σία των ορεινών της Ζακύνθου και συµπεριλαµβάνονται στο βού-
λευµα για ποινικές παραβάσεις. Θα ήθελα να µου το
επιβεβαιώσετε, αν µπορείτε. Αν είναι απλή συνωνυµία, δηλαδή.
Ο κ. Ακτύπης βέβαια άφησε και σκιές για αποφάσεις και στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ που είναι υπέρ της επένδυσης του εµίρη και τη
στάση του ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν κυβέρνηση. Ζητάµε να απαντήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ σ’ αυτά που είπε ο κ. Ακτύπης,, για να µάθουµε κι εµείς
περισσότερα. Και προφανώς εφόσον δεν ισχύουν, να τα καταρ-
ρίψει. Αλλά το να µείνουν αναπάντητα αφήνει µια βαριά σκιά. 

Το µεγάλο ερώτηµα σ’ αυτή την Αίθουσα είναι το εξής. Έχουµε
διακόσιες οικογένειες, οκτακόσιους πολίτες, πάνω από οκτακό-
σια συµβόλαια ιδιοκτησίας. Βουλεύτριες, Βουλευτές, αυτό συ-
νέβη τώρα στα ορεινά της Ζακύνθου. Αύριο µπορεί να συµβεί
στις Σέρρες. Μπορεί να συµβεί στις δικές σας περιοχές, στα Δω-
δεκάνησα. Μπορεί να συµβεί στην Ήπειρο, στην Κρήτη, στην Πε-
λοπόννησο, στη Στερεά, στη Θράκη, οπουδήποτε. Τι θα γίνει;
Αυτοί οι άνθρωποι µια µέρα ξύπνησαν και οι πατρογονικές τους
γαίες δεν τους ανήκαν. Μπορείτε να το φανταστείτε αυτό; Τέσ-
σερα χωριά. Πήγαν στο χωράφι τους και τους είπαν «δεν είναι
δικό σας πια». Γιατί; Το πούλησαν; Όχι. Το πούλησε κάποιος
άλλος γι’ αυτούς. Αυτό το θέµα θα το συζητήσουµε; Αυτοί οι άν-
θρωποι πρέπει να πάνε στα δικαστήρια και να διεκδικήσουν ξανά
ένα-ένα τα συµβόλαιά τους. Θα φέρουµε αυτό το θέµα στη
Βουλή; Εµείς το φέρνουµε. Ενδιαφέρεστε τα υπόλοιπα κόµµατα;
Ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση; Για µας είναι κεντρικό ζήτηµα. 

Τελικά, δηλαδή, αυτό που φέρνουµε εδώ µε την τροπολογία
για το «Ναυάγιο Α.Ε.» είναι σαν να ξαναφέρνουµε το ερώτηµα αν
η Κυβέρνηση στηρίζει ή όχι την επένδυση του δήθεν Εµίρη του
Κατάρ. Τη στηρίζετε; Ναι ή όχι; Θα µας απαντήσετε; Υπάρχει
πλέον βούλευµα που ζητάει ποινική δίωξη των εµπλεκόµενων.
Εσείς συνεχίζετε να τη στηρίζετε, ναι ή όχι; Ο κ. Γεωργιάδης το-
ποθετήθηκε σε επίκαιρη ερώτησή µου. Είπε «δεν µ ενδιαφέρει,
δεν ασχολούµαι άλλο, ας κάνουν ό,τι θέλουν οι κάτοικοι της Ζα-
κύνθου». Εσείς επίσηµα, ο Υπουργός Τουρισµού, οι υπόλοιποι,
τη στηρίζετε; Ναι ή όχι; Η επίσηµη θέση της Κυβέρνησης ποια
είναι; Στηρίζετε την επένδυση του δήθεν Εµίρη του Κατάρ ή όχι; 

Να θυµίσουµε λίγο τι αφορά η συγκεκριµένη τροπολογία.
Αφορά, µας λέει η Κυβέρνηση, τη διάσωση του βυθισµένου
ναυαγίου στην οµώνυµη πλέον παραλία της Ζακύνθου. Πόσο κο-
στίζει αλήθεια αυτή η διάσωση; Θα περάσετε µε µίνιο το καράβι;
Θα κάνετε κάποια ειδική κατασκευή; Ποιο είναι το κόστος; Θα
µας πείτε; Θέλετε να κάνετε ολόκληρη ανώνυµη εταιρεία. Φαν-
τάζοµαι να έχετε υπολογίσει το κόστος. Δεν µπορώ να φανταστώ
ότι δεν έχετε υπολογίσει το κόστος. Θα κάνετε εταιρεία για να
κάνει ένα έργο το κόστος του οποίου δεν έχετε υπολογίσει; Θα
µας πείτε πόσο είναι; 

Επίσης, µας λέτε ότι φοβάστε µην πέσει άλλος άνθρωπος. Εί-
χαµε ένα τραγικό γεγονός το 2017. Έχασε τη ζωή της µια γυ-
ναίκα. Στις εφηµερίδες υπήρχαν πολλά σενάρια για τις συνθήκες
κάτω απ’ τις οποίες έχασε τη ζωή της. Σε κάθε περίπτωση έχασε
τη ζωή της µια γυναίκα. Τελεία. Έχουµε αυτή τη στιγµή, µόνο
φέτος, δεκαεφτά ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους από
πνιγµό στις παραλίες της Ζακύνθου. Αν υπολογίσουµε από το
2017 ως σήµερα, εξήντα φορές περισσότεροι άνθρωποι έχασαν
τη ζωή τους στις παραλίες της Ζακύνθου από πνιγµό. Θέλετε να

µας πείτε γιατί αυτό για σας δεν είναι πρόβληµα και κινητοποιεί-
στε µόνο στην περίπτωση του ενός ανθρώπου; Καλώς να κινη-
τοποιείστε σε κάθε άνθρωπο. Αλλά γιατί δεν κινητοποιείστε σε
άλλες εξήντα περιπτώσεις; 

Αµφισβητούµε τα κίνητρά σας, κύριε Υπουργέ, και εκ µέρους
της Κυβέρνησης που εκπροσωπείτε. Τα κίνητρά σας αµφισβη-
τούµε. Και τα αµφισβητούν και αγωνιούν κι αυτοί οι πολίτες, οι
διακόσιες οικογένειες. Και τα αµφισβητούν τα κίνητρά σας, γιατί
δεν βγάζουν νόηµα. Δεν βγάζει νόηµα η αδράνειά σας σε τόσους
θανάτους, ενώ ξαφνικά κινητοποιείστε για έναν. Καλά κάνετε και
κινητοποιείστε. Για τους υπόλοιπους; Δεν βγάζει νόηµα ότι βά-
ζετε µπροστά τη διάσωση του ναυαγίου. 

Μας λέτε ότι έχει κλείσει ο προορισµός. Ξέρουµε όλοι ότι ο
κόσµος πήγε. Σας κατέθεσα και φωτογραφίες. Ο κόσµος πηγαί-
νει. Μας λέτε ότι δεν υπάρχει ασφάλεια. Υπάρχει ένα τοιχίο εκα-
τόν είκοσι µέτρων, που έγινε το 1999. Θα γίνουν έξτρα µέτρα
ασφάλειας; Να γίνουν έξτρα µέτρα ασφάλειας. Χρειάζεστε Α.Ε.
την οποία φέρνατε; Χρειάζεται τώρα µια ειδική διαχείριση και επι-
τροπή η οποία θα αναλάβει τη διαχείριση; Τι σηµαίνει «αναλαµ-
βάνω τη διαχείριση;». Μας λέτε σε τόσα νοµοσχέδια ότι βέλτιστη
διαχείριση για σας είναι να δοθεί στους ιδιώτες. Αυτό θα γίνει κι
εδώ; Θα γίνει ΣΔΙΤ ή ό,τι θα αποφασίσει η επιτροπή, όπως λέτε
συνήθως; 

Επίσης, για τα ιαµατικά µάς λέτε ότι, αν σε έξι µήνες δεν ξεκι-
νήσουν τις διαδικασίες αξιοποίησης των ιαµατικών πηγών οι
δήµοι, θα τα πάρετε εσείς. Θα τα πάρει αυτή η Α.Ε.. Θέλω να κα-
ταλάβω. Αυτή η Α.Ε., επίσης, θα εγκρίνει οικονοµοτεχνικές µελέ-
τες των δήµων. Μια ανώνυµα εταιρεία θα εγκρίνει τις
οικονοµοτεχνικές µελέτες των δήµων και θα τις απορρίπτει αν
θέλει, όταν δεν ανήκει ο πόρος σ’ αυτή και δεν έχει τα στοιχεία
γι’ αυτόν τον πόρο. Πώς γίνεται µια ανώνυµη εταιρεία να ελέγχει
το δηµόσιο; Θα µας το εξηγήσετε; Τα 28,5 εκατοµµύρια ευρώ
από το Ταµείο Ανάκαµψης θα τα πάρουν οι δήµοι ή θα πάνε απο-
κλειστικά στις «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.»; 

Οι επτά πολύ σηµαντικές πηγές της ΕΤΑΔ ΤΑΙΠΕΔ θα πάνε κι
αυτές στις «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.» ή δεν χρειάζεται επειδή είναι
στο ΤΑΙΠΕΔ; Μόνο τις περιουσίες των δήµων θα συγκεντρώσετε;
Επαναλαµβάνω τις ερωτήσεις γιατί δεν απαντάει κανένας. Όπως
και στην ακρόαση φορέων, δεν απαντάτε ποτέ για τίποτα. Θα
µας απαντήσετε σε αυτά τα ερωτήµατα; Οι πηγές που έχει το
ΤΑΙΠΕΔ στα χέρια του, θα πάνε στα ιαµατικά ή θα µείνουν στο
ΤΑΙΠΕΔ; Θα µας απαντήσετε; 

Εµείς σας καλούµε να αφήσετε τις πηγές στον τόπο τους, στη
διαχείριση των δήµων, να τους ενισχύσετε στο επίπεδο της τε-
χνικής επάρκειας, στο επίπεδο της χρηµατοδότησης και να µπο-
ρέσουν να κάνουν το έργο τους. Εσείς αυτό που κάνετε είναι ότι
παίρνετε τους τόκους και έναν µετά τον άλλο παίρνετε κάθε
πόρο που έχουν για την ανάπτυξη και τελικά δεν τους αφήνετε
τίποτα. 

Και βέβαια, για τους ξεναγούς είναι ευτράπελα αυτά που πε-
ριλαµβάνετε, περί κοσµιότητας και ευπρέπειας των ξεναγών. Ει-
λικρινά ποιος θα ελέγξει αυτή την κοσµιότητα και την ευπρέπεια;
Επιστρέφουµε στην εποχή του τεντιµποϊσµού και των µίνι; Είναι
αδιανόητο αυτό, τουλάχιστον διαγράψτε το.

Και το άρθρο για το πώς θα ελέγχει η «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.»
τις οικονοµοτεχνικές των δήµων, είναι το άρθρο 3 παράγραφος
2θ, σε περίπτωση που αποφασίσετε να το διαγράψετε.

Σας καλούµε να αποσύρετε τις διατάξεις που περιλαµβάνονται
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Κυριολεκτικά δεν ξέρω ποιες να ονοµα-
τίσω. Στην ουσία όλες χρειάζονται απόσυρση: για το ναυάγιο και
αυτή τη νέα τροπολογία, τη νυχτερινή, για τα ιαµατικά και το πώς
τα παίρνετε από τις τοπικές κοινωνίες, για τις φωτογραφικές δια-
τάξεις για τα µεγάλα ξενοδοχεία, για τους ξεναγούς, για το λι-
µάνι του Ηρακλείου, για να ωφελείστε στις Γούβες και επίσης,
επιτέλους αποχωροθετείστε και το λιµάνι, τον τουριστικό λιµένα
στο Λουτράκι, που περιλαµβάνει και τα σηµαντικά αρχαία, τον
Δίολκο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Θέλετε να κάνετε κάποια µικρή παρέµβαση οι εισηγητές; 
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Όχι. Καταγράφεται.
Κύριε Υπουργέ, εσείς;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Θα κλείσω,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχετε

µιλήσει, κύριε Υπουργέ, σωστά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, δεν έχω

µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω µια

µικρή αναφορά εκτός ύλης, γιατί είδα τον κ. Κικίλια. Θυµήθηκα
που συζητάγαµε τον Απρίλιο του 2020, µε την προηγούµενή του
ιδιότητα, σε αυτή την Αίθουσα και νοµίζω ότι από τότε πέρασε
αρκετός καιρός. Αν όµως πρέπει να κρατήσουµε ένα πράγµα
αυτά τα δύο χρόνια της πανδηµίας, είναι µεταξύ άλλων και η
ιστορία της επιδηµιολογικής επιτήρησης. 

Εµείς από τότε που βγήκαν τα rapid test, τα µοριακά τεστ, λέ-
γαµε επιδηµιολογική επιτήρηση δωρεάν για όλους, εµβολιασµέ-
νους και ανεµβολίαστους, για να µπορέσει να ελεγχθεί η
πανδηµία. Τι δεν µας είπαν! Ότι κλείνουµε το µάτι στους ανεµ-
βολίαστους, ότι θέλουµε οι εµβολιασµένοι να πληρώσουν αυτά
που θα έπρεπε να πληρώνουν οι ανεµβολίαστοι. Αποτέλεσµα: και
µε την αρνητική εξέλιξη των µεταλλάξεων και της «Δέλτα» και
της «Όµικρον» τώρα συστήνετε σε όλους να κάνουν τεστ και να
τα πληρώνουν. Και πραγµατικά αναρωτιέµαι, διότι πρέπει να ανα-
ζητείται η κοινή λογική: Γιατί αντί να κάνετε πέντε δισεκατοµµύ-
ρια απευθείας αναθέσεις, λίστα Πέτσα και άλλες ιστορίες, δεν
δίνετε τη δυνατότητα για δωρεάν rapid test σε όλους και όπου
χρειάζεται µοριακό, µοριακό, για να γίνει επιδηµιολογική επιτή-
ρηση; Δηλαδή το κάνουν ένα σωρό χώρες στην Ευρώπη.

Τώρα, να έρθω και στην ύλη του νοµοσχεδίου. Το ναυάγιο της
Ζακύνθου τον Ιούνιο το φέρατε σαν άρθρο. Τώρα, το φέρνετε
ως τροπολογία. Είναι γνωστό το κολπάκι. Δεν θέλατε να πάει
στην Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, δεν θέλατε να µπει
στις επιτροπές, γιατί στη δεύτερη ανάγνωση έρχονται οι φορείς,
δεν θέλατε να µπει στη δηµόσια διαβούλευση.

Είπε σωστά ο κ. Σκανδαλίδης. ότι τα χρόνια της αθωότητας
έχουν παρέλθει για όλους. Αυτή είναι µια πονηρή νοµοθέτηση,
είναι µια πρόχειρη νοµοθέτηση, είναι µια απαράδεκτη νοµοθέ-
τηση.

Τι δείχνει αυτό το νοµοσχέδιο; Αποπνέει έναν απίστευτο συγ-
κεντρωτισµό. Σε όλη την Ευρώπη αποκεντρώνουν πόρους, απο-
κεντρώνουν αρµοδιότητες, δίνουν αρµοδιότητες στην
αυτοδιοίκηση, δίνουν εργαλεία, πιστεύουν πραγµατικά στην
αρχή της εγγύτητας και της επικουρικότητας. Εδώ αυτά όλοι τα
εξαγγέλλουν, όλοι τα λένε, πάνε σε συναντήσεις µε την ΚΕΔΕ,
πάνε στα συνέδρια, τα λένε, όταν έρχεται η ώρα της νοµοθέτη-
σης γίνονται τα αντίστροφα. Διότι, η αυτοδιοίκηση στην Ευρώπη
µπορεί, στην Ελλάδα µονίµως οι κυβερνώντες λένε ότι δεν µπο-
ρεί. Και αυτός είναι ένας θεσµικός και οικονοµικός ακρωτηρια-
σµός της τοπικής αυτοδιοίκησης στη χώρα µας και είναι και
αναπτυξιακός και είναι δύναµη αναπτυξιακής ανάσχεσης. Βάζει
φρένο στην ανάπτυξη αυτός ο συγκεντρωτισµός.

Τώρα το γεγονός ότι έχουµε τόσα πολλά πισωγυρίσµατα µαρ-
τυρά έναν απίστευτο ερασιτεχνισµό στη διαδικασία κατάθεσης
του νοµοσχεδίου. Και φαίνεται ότι δεν υπάρχει συγκεκριµένη
στρατηγική για το τουριστικό προϊόν αλλά παλινδροµείτε.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που επιλύει κάποια διαδικαστικά ζη-
τήµατα και τακτοποιεί κάποιες ατέλειες προηγούµενων νόµων.
Δεν ανταποκρίνεται όµως στις ανάγκες του κόσµου του τουρι-
σµού, που περιµένει παρεµβάσεις που θα είναι ικανές να τοπο-
θετήσουν εκ νέου τον ελληνικό τουρισµό ψηλά σε σχέση µε τον
αυξανόµενο ανταγωνισµό τής µετά-COVID εποχής διεθνώς. Δη-
λαδή δεν δίνει λύση στα προβλήµατα επιβίωσης των εργαζοµέ-
νων, των µικροµεσαίων τουριστικών επιχειρήσεων. Δεν υλοποιεί
τις δεσµεύσεις της δικής σας Κυβέρνησης για χωροταξικό του
τουρισµού, αναβάθµιση της τουριστικής εκπαίδευσης ή έστω θε-
σµοθέτηση εναλλακτικών µορφών τουρισµού.

Εισάγει δύο βασικές ρυθµίσεις για τους Οργανισµούς Διαχεί-
ρισης και Προβολής Προορισµών και τις ιαµατικές πηγές. Ο τρό-

πος που νοµοθετείται η σύσταση στον Οργανισµό Διαχείρισης
και Προβολής Προορισµών, καθώς και η σύσταση της εταιρείας
«Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.» δείχνει την πολιτική της Κυβέρνησης η
οποία προσπαθεί να ελέγχει τις χρηµατοδοτήσεις µέσα από ανα-
πτυξιακές εταιρείες και ανώνυµες εταιρείες, παρακάµπτοντας
τον δηµοσιονοµικό έλεγχο και την τοπική αυτοδιοίκηση, συγκεν-
τρώνοντας τον έλεγχο µόνο σε κεντρικό επίπεδο.

Με τον τρόπο που η Κυβέρνηση στήνει τους Οργανισµούς Δια-
χείρισης και Προβολής Προορισµών δηµιουργεί δοµές µέσω των
αναπτυξιακών, χωρίς τεχνογνωσία και στελέχωση που ο µόνος
ρόλος που θα έχουν να επιτελούν είναι ο έλεγχος των χρηµατο-
δοτήσεων πιθανόν και µε αδιαφανείς διαδικασίες.

Στην ουσία δηµιουργεί µικρά µαγαζιά χωρίς έλεγχο. Εξαναγ-
κάζει τις περιφέρειες να δώσουν έργο που εκτελούν έµπειρες
υπηρεσίες µε αποτελεσµατικότητα και διέπονται από δηµοσιο-
νοµικό σύστηµα ελέγχου στις αναπτυξιακές. Ανοίγει επί της ου-
σίας ένα µεγάλο παράθυρο εµπλοκής συγκεκριµένων οικονο-
µικών συµφερόντων στη διαχείριση και προβολή των τουριστικών
προορισµών. Παίρνει την αρµοδιότητα του σχεδιασµού που απο-
τελεί µια κατ’ εξοχήν υψηλής σπουδαιότητας πολιτική διαδικασία
από τα εκλεγµένα όργανα των ΟΤΑ και την παραδίδει σε αναπτυ-
ξιακές χωρίς καν τον έλεγχο των δηµοτικών ή περιφερειακών
συµβουλίων. Ένα διοικητικό συµβούλιο µιας αναπτυξιακής και
όχι ένα δηµοτικό συµβούλιο ή ένα περιφερειακό, η σύµπραξη
αυτών θα µπορεί να αποφασίζει για έναν προορισµό. Εδώ εγεί-
ρονται ζητήµατα δηµοκρατίας, ελέγχου και διαχείρισης δηµο-
σίου χρήµατος. Είναι δυνατόν τώρα στη Ρόδο ή στη Μύκονο να
µη ζητάτε η γνώµη της περιφέρειας ή των δηµοτικών συµβου-
λίων; Γιατί το κάνετε αυτό το πράγµα; Δηλαδή ποιος ο πραγµα-
τικός ρόλος µετά των ΟΤΑ;

Τώρα για τις «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Α.Ε.», ιδρύετε αυτή
την ανώνυµη εταιρεία και παραχωρείτε τους εθνικούς πόρους σε
µια ανώνυµη εταιρεία που κι αυτό έχει ζητήµατα συνταγµατικό-
τητας. Είχαµε αντιδράσει έντονα στις αρχικές προβλέψεις του
νοµοσχεδίου, µε το οποίο επιχειρήθηκε βίαια η υφαρπαγή της
περιουσίας των δήµων. Και ναι µεν έγιναν κάποιες βελτιώσεις
στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, όσον αφορά τη µη υποχρεωτικό-
τητα της παράδοσης της δηµόσιας περιουσίας στην ανώνυµη
εταιρεία και µπήκαν κάποιες δικλίδες όπως την απόφαση να λαµ-
βάνουν τα δηµοτικά συµβούλια, αλλά και µε αυτή τη ρύθµιση ο
πυρήνας του νοµοσχεδίου και τελικά η στόχευση παραµένει ίδια.

Δηµιουργεί άλλη µια ανώνυµη εταιρεία στην οποία δίνει όλες
τις δυνατότητες που τις αποστερεί από τους δήµους, δίνει χρόνο
στους δήµους να αποφασίσουν τι θα κάνουν µε τις πηγές, όµως,
δίχως να τους παρέχει τα κατάλληλα νοµοθετικά και χρηµατο-
δοτικά εργαλεία και οδηγούνται νοµοτελειακά στην αγκαλιά της
ανώνυµης εταιρείας.

Η ίδια η νοµική µορφή της ανώνυµης εταιρείας δίνει την από-
λυτη διαχείριση ενός δηµόσιου αγαθού, των ιαµατικών πόρων,
µε απολύτως αδιαφανή ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, παρακάµ-
πτοντας έτσι πάλι τους κανόνες της χρηστής δηµοσιονοµικής
διαχείρισης προς ικανοποίηση και πάλι συγκεκριµένων οικονοµι-
κών συµφερόντων.

Κύριε Υπουργέ, δεν πάει έτσι η ιστορία ούτε µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, ούτε µε την κεντρική διοίκηση, ούτε για τις σχέσεις
µεταξύ τους. Δεν ξέρω πού τα έχετε δει αυτά τα µοντέλα. Στην
Ευρώπη δεν υπάρχουν πουθενά. Είναι δική σας ανακάλυψη. Είναι
κακή νοµοθέτηση. Και όλα αυτά θα πρέπει να αναπροσαρµο-
στούν την επόµενη µέρα µιας άλλης προοδευτικής διακυβέρνη-
σης στο ευρωπαϊκό µοντέλο µε ισχυρό ρόλο της αυτοδιοίκησης,
µε ισχυρό αναπτυξιακό στόχο, µε ισχυρή εµπλοκή των τοπικών
κοινωνιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Ζαχαριάδη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος από τη Νέα
Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσουν ο κ. Μπαρτζώκας, ο κ. Τόλκας
και ο κ. Μαραβέγιας.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο
Τουρισµού φέρνει σήµερα προς ψήφιση στην Ολοµέλεια ένα
ακόµα νοµοσχέδιο µε θετικό αναπτυξιακό πρόσηµο για τη χώρα
µας που αφορά την οργάνωση και την ενίσχυση του τουριστικού
µας προϊόντος, εκ των θεµελίων λίθων της ελληνικής οικονοµίας.

Συνεχίζουµε να δίνουµε σάρκα και οστά στις προγραµµατικές
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας και πιο συγκεκριµένα στο να φέ-
ρουµε την Ελλάδα στην κορυφή των παγκόσµιων τουριστικών
προορισµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου εισάγονται δύο αλληλένδετες οργανωτικές δοµές: Η διυ-
πουργική Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρότυπων Του-
ριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και το Τοπικό
και Περιφερειακό Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυ-
ξης. Παράλληλα, δίνεται η αρµοδιότητα στους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης για τη διαχείριση και την προώθηση των
τουριστικών προορισµών, ενώ προβλέπεται και η διαδικασία προ-
κειµένου να ενταχθεί στην παραπάνω κατηγορία µια περιοχή µε
αίτηση χαρακτηρισµού που κατατίθεται στη Διεύθυνση Στρατη-
γικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Τουρισµού.

Ως πρότυποι τουριστικοί προορισµοί ολοκληρωµένης διαχεί-
ρισης ορίζονται οι περιοχές οι οποίες, λόγω της συµβολής τους
στην ενίσχυση της τουριστικής εικόνας της χώρας, υφίστανται
την ανάγκη ιδιαίτερης διαχείρισης. Ο χαρακτηρισµός µιας περιο-
χής ως τέτοιας βασίζεται κυρίως σε κριτήρια όπως τα ιδιαίτερα
φυσικά χαρακτηριστικά της περιοχής, το φυσικό και γεωµορφο-
λογικό περιβάλλον, τη δυνατότητα ανάπτυξης ειδικών µορφών
τουρισµού, το βάθος επάρκειας και το επίπεδο προσβασιµότη-
τας σε άτοµα µε αναπηρία και µειωµένη κινητικότητα σε αυτές
τις τουριστικές υποδοµές. Ακόµη, σηµαντικοί παράγοντες απο-
τελούν η αρτιότητα του οδικού δικτύου, η γειτνίαση µε λιµένες
και αεροδρόµια, ο λόγος της συνολικής δυναµικότητας του προ-
ορισµού σε κλίνες προς τον µόνιµο πληθυσµό στα γεωγραφικά
όρια του προορισµού, η µέση ετήσια πληρότητα των τουριστικών
καταλυµάτων του προορισµού, καθώς και το εύρος της τουρι-
στικής περιόδου.

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη δοµή που εισάγεται, κάθε οργανι-
σµός διαχείρισης και προώθησης προορισµού έχει τη δυνατό-
τητα σύστασης τοπικού ή περιφερειακού παρατηρητηρίου
βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης σύµφωνα µε το πρότυπο του
αντίστοιχου του Υπουργείου Τουρισµού.

Σκοπός των παρατηρητηρίων είναι η µελέτη της τουριστικής
αγοράς προκειµένου να εξαχθούν συγκεκριµένα πορίσµατα τα
οποία θα οδηγήσουν σε προτάσεις για στοχευµένα µέτρα ανα-
πτυξιακού χαρακτήρα στην περιφέρεια για την οποία κάθε πα-
ρατηρητήριο είναι υπεύθυνο. Δίνει τη δυνατότητα έτσι να
αναδειχτούν όλες οι θεµατικές ενότητες του εγχώριου τουριστι-
κού προϊόντος.

Οι οργανισµοί διαχείρισης και προώθησης υπηρεσιών που
ιδρύονται, οι ευρέως γνωστοί ως DMO, οργανωτικά και χρηµα-
τοδοτικά έχουν τη µορφή σύµπραξης του δηµοσίου µε τον ιδιω-
τικό τοµέα. Το νοµοσχέδιο ανοίγει, µέσω αυτών, έναν νέο δρόµο
που παρέχει νέα πλεονεκτήµατα στην εργαλειοθήκη του εκά-
στοτε δήµου ή περιφέρειας προκειµένου να αναπτύξουν τα δικά
τους ολιστικά προγράµµατα για όλο το εύρος του τουριστικού
τους προϊόντος που θα επιτρέψει στην περιοχή τους να ενισχύσει
την επισκεψιµότητά της, αλλά και να επιµηκύνει την τουριστική
περίοδο.

Πρόκειται για µια ρύθµιση που αποτελούσε και αποτελεί βα-
σικό βήµα στο πλαίσιο της υλοποίησης του στόχου που από κοι-
νού θέσαµε µε τους φορείς του τουρισµού της Πιερίας και τους
ΟΤΑ για το «ΠΙΕΡΙΑ 365» που θα δηµιουργήσει µια δυναµική του-
ριστική αγορά καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου.

Ο Νοµός Πιερίας επί δεκαετίες αποτελεί µία από τις κορωνίδες
της ελληνικής τουριστικής αγοράς. Είναι σαφές ότι αποτελεί
έναν προνοµιακό τόπο σε ό,τι αφορά το φυσικό και γεωµορφο-
λογικό περιβάλλον µε τον Όλυµπο, το µυθικό βουνό των θεών,
ένα παγκόσµιο σύµβολο που διαχρονικά µαγνητίζει τα πλήθη που
συρρέουν να τον εξερευνήσουν, ενώ παράλληλα διαθέτει πλή-
θος θερινών και χειµερινών τουριστικών υποδοµών µε εξαιρετι-
κές δυνατότητες ανάπτυξης ειδικών µορφών τουρισµού.

Θα έλεγε κανείς ότι οι οργανωτικές δοµές που εισάγει αυτό
το νοµοσχέδιο έρχονται να δώσουν και στην Πιερία, τον τόπο
µου, πραγµατική προοπτική στην τουριστική της ανάπτυξη για
όλο τον χρόνο. Όµως, το νοµοσχέδιο δεν σταµατά εκεί. Εισάγει,
µεταξύ πολλών άλλων, ρυθµίσεις που οι άµεσα ενδιαφερόµενοι
φορείς έδειξαν κατά τη διάρκεια των επιτροπών να χαιρετίζουν
µε θέρµη για το πνεύµα και την κατεύθυνση στην οποία κινούν-
ται. Οι ρυθµίσεις αφορούν τους τουριστικούς λιµένες, τις τουρι-
στικές επιχειρήσεις οδικών µεταφορών, τα τουριστικά γραφεία,
τα τουριστικά καταλύµατα, τους ξεναγούς και το πρόγραµµα
«Τουρισµός για Όλους», ενώ στα άρθρα 12 έως 25 το νοµοσχέ-
διο έρχεται να εισάγει το πλαίσιο σύστασης ανώνυµης εταιρείας
µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας».

Ο τουρισµός υγείας είναι άµεσα συνυφασµένος µε τον τουρι-
σµό ευεξίας και τις ιαµατικές θεραπείες. Οι διατάξεις στο δεύ-
τερο µέρος του νοµοσχεδίου εστιάζουν στην ουσιαστική και
αποδοτική διαχείριση και αξιοποίηση των φυσικών ιαµατικών
πόρων και πηγών της χώρας καθώς και των εγκαταστάσεών τους
ως µέρος της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου µε ταυτό-
χρονη προστασία του περιβάλλοντος.

Μέσα από αυτή τη ρύθµιση προσωπικά µπορώ να δω ακόµη
µια ευκαιρία να δηµιουργείται για την Πιερία, και συγκεκριµένα
στις Αλυκές Κίτρους, όπου πλήθος κόσµου συρρέει για τα ιαµα-
τικά λασπόλουτρα. Η ολική αναβάθµιση των δοµών, ο ανασχε-
διασµός της περιοχής µε ταυτόχρονη ενίσχυση της ποιότητας
των παρεχόµενων υπηρεσιών και η οργανωµένη προσέγγιση
νέων αγορών µπορούν να αποτελέσουν δυναµικά το κλειδί για
την ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού και στην περιοχή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µε το παρόν νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Τουρισµού συνεχίζει να ωθεί τη χώρα µας στην
αναπτυξιακή τροχιά που χαράζει από τον Ιούλιο του 2019.

Αξίζουν, άλλωστε, ειλικρινή συγχαρητήρια στην ηγεσία του
Υπουργείου αλλά και στον ΕΟΤ που φέτος για πρώτη φορά ορ-
γανώθηκε και έχει ξεκινήσει ήδη καµπάνια διαφήµισης για τον
χειµερινό τουρισµό στην Ελλάδα.

Οι παρούσες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου έρχονται να αναδεί-
ξουν τον ήδη υπάρχοντα φυσικό πλούτο της Ελλάδας µέσα από
κινήσεις που συντονίζουν τις κατακερµατισµένες προσπάθειες
προώθησης του εγχώριου τουριστικού προϊόντος. Οι τουριστικοί
φορείς, οι επιχειρηµατίες του τουρισµού και η τοπική αυτοδιοί-
κηση καλούνται να ενώσουν τις δυνάµεις τους µε την κεντρική
κυβέρνηση, υπό τον συντονισµό της ηγεσίας του Υπουργείου
Τουρισµού, και να δηµιουργήσουν ένα ακατανίκητο brand, µια
ισχυρή παγκόσµια ταυτότητα για τον ελληνικό τουρισµό και τις
κατά τόπους ανταγωνιστικές του ιδιαιτερότητες.

Μόνο όλοι µαζί θα τα καταφέρουµε. Και το νοµοσχέδιο που
ψηφίζουµε σήµερα θέτει τις βάσεις, ώστε αυτή η δυναµική συ-
νεργασία για τον τόπο µας να είναι τελικά εφικτή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας από την Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί Βουλευτές, η συζήτηση του

σηµερινού νοµοσχεδίου µε γεµίζει ικανοποίηση και υποθέτω ότι
αυτό ισχύει για όλους εδώ µέσα. Και χρησιµοποιώ τη λέξη αυτή
καθώς δύο µέρες µετά την ψήφιση του κρατικού προϋπολογι-
σµού, όπου αναλύθηκαν εκτενώς οι οικονοµικές µας προτεραι-
ότητες και η στρατηγική για το ερχόµενο έτος, συζητούµε για
την ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας και δεν είναι άλλη από
τον τουρισµό υπό µία διαφορετική οπτική όµως. Έχοντας κάνει
εξαρχής την παραδοχή ότι το τουριστικό µοντέλο που έχουµε
εφαρµόσει στη χώρα εδώ και δεκαετίες, ένα µοντέλο που βασί-
στηκε ως επί το πλείστον στον ήλιο, στη θάλασσα και την άµµο
και το οποίο οµολογουµένως υπήρξε πολύ επιτυχηµένο είναι
πλέον κορεσµένο.

Καταλήγουµε, λοιπόν, στη διαπίστωση ότι η επόµενη σελίδα
του ελληνικού τουρισµού πρέπει να αρχίσει να γράφεται το συν-
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τοµότερο δυνατόν. Και ακριβώς επειδή το δηµοκρατικό στοίχηµα
της εποχής είναι η ευηµερία και η δηµιουργία πλούτου να αφορά
τον κάθε πολίτη θεωρώ ότι το µεγάλο τουριστικό στοίχηµα πρέ-
πει να εµφανίζει µια παρόµοια θεωρητική αναλογία. 

Η τουριστική ανάπτυξη πρέπει να ενσωµατώνει κάθε περιφέ-
ρεια, κάθε δήµο και κάθε γωνιά της Ελλάδας. Και αυτό δεν είναι
αυθαίρετο, είναι µια ανάγκη που υποδεικνύεται από τις παγκό-
σµιες µεταβολές, µια ανάγκη την οποία η πανδηµία τόνισε ακόµα
παραπάνω. Το σύνθηµα της νέας τουριστικής γλώσσας είναι ένα:
Το ταξίδι είναι αλλιώς.

Οι τάσεις στον παγκόσµιο τουρισµό περιστρέφονται γύρω από
τις εναλλακτικές µορφές τουρισµού, τον θεµατικό τουρισµό,
γύρω από νέους προορισµούς. Βάζουν στο επίκεντρο τον επι-
σκέπτη και την εµπειρία που θα αποκοµίσει από τον προορισµό.
Θέτουν σε πρώτο πλάνο το ίδιο το ταξίδι και την προσµονή γι’
αυτό. Και υπό αυτό το πρίσµα η νέα προώθηση αυτής της νέας
φιλοσοφίας, που προβάλλει πλέον ως αναγκαιότητα, απαιτεί να
ξεφύγουµε από τα τετριµµένα.

Ο σχεδιασµός της νέας εµπειρίας του ελληνικού προορισµού
απαιτεί σύγχρονα εργαλεία. Κυρίως, όµως, απαιτεί συνέργειες.
Στη δύναµή του µαζί πρέπει να ενωθούν η πολιτική ηγεσία, η κεν-
τρική και τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς και ο ιδιωτικός τοµέας
ώστε να σχεδιαστεί, να εφαρµοστεί και τελικά να καρποφορήσει
το νέο µοντέλο τουριστικής ανάπτυξης.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
το οποίο καθιερώνει την έννοια του πρότυπου τουριστικού προ-
ορισµού ολοκληρωµένης διαχείρισης. Εισάγει σε κεντρικό επί-
πεδο δύο οργανωτικές δοµές τη Διυπουργική Επιτροπή
Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης και το Τοπικό και Περιφερειακό Πα-
ρατηρητήριο. Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης καθίστανται
πλέον αρµόδιοι να διαχειρίζονται, αλλά και να προωθούν τους
τουριστικούς προορισµούς µέσω των υφιστάµενων αναπτυξια-
κών οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης ή των αναπτυξιακών
τους ανωνύµων εταιρειών.

Άρα σε πρώτο πλάνο έχουµε τη συνέργεια κράτους και δήµων
η οποία γίνεται οργανωµένα µέσω της παροχής αυτού του και-
νοτόµου θεσµικού εργαλείου. Σε δεύτερο πλάνο οι ΟΤΑ Α’ βαθ-
µού µπορούν να συµπλέκονται µε τον ιδιωτικό τοµέα, καθώς
κάθε οργανισµός διαχείρισης και προώθησης τουρισµού έχει τη
δυνατότητα συνεργασίας µε τουριστικούς πράκτορες και µε αε-
ροπορικές εταιρείες για τη διαφήµιση του τουριστικού προϊόν-
τος.

Επιπρόσθετα µε ξεχωριστή ρύθµιση του νοµοσχεδίου οι περι-
φέρειες της χώρας λαµβάνουν πρωταγωνιστικό ρόλο στην προ-
ώθηση του διαφοροποιηµένου ανά περιφέρεια τουριστικού
προϊόντος, καθώς πλέον θα µπορούν να συµπράττουν µε τον
ιδιωτικό τοµέα για να τον προβάλλουν. Περνάµε, λοιπόν, από την
εποχή της υπερβολικής συγκέντρωσης των αρµοδιοτήτων και
των πρωτοβουλιών από το κεντρικό κράτος στην τοπική αυτοδι-
οίκηση και τον ιδιωτικό τοµέα, οι οποίοι όπως είναι αντιληπτό
λόγω της εγγύτητας είναι σε θέση να γνωρίζουν τα ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά της γεωµορφολογίας κάθε τόπου, των συγκριτικών
του πλεονεκτηµάτων, αλλά και των αναγκών της τοπικής κοινω-
νίας και καλύπτεται επίσης ένα µεγάλο κενό, καθώς τουριστικοί
προορισµοί µε µεγάλη δυναµική που δεν έχουν µέχρι τώρα µε-
ρίδα από την τουριστική πίτα, αποκτούν τα θεσµικά εργαλεία για
να διεκδικήσουν αυτό που τους αξίζει.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα τέτοιας περίπτωσης είναι ο
δικός µου τόπος η Ηµαθία, η Ηµαθία της αρχαίας Μίεζας, της
Σχολής του Αριστοτέλη και των σηµαντικών µακεδονικών τάφων,
η Ηµαθία µε το σπουδαίο µνηµείο του ελληνικού πολιτισµού εν-
ταγµένο στον κατάλογο της UNESCO, του αρχαιολογικού χώρου
των Αιγών στη Βεργίνα και του διάσηµου Μουσείου των Βασιλι-
κών Τάφων. Η Ηµαθία, λοιπόν, θα µπορούσε να αποτελέσει το
κορυφαίο επιτυχηµένο παράδειγµα πρότυπου τουριστικού προ-
ορισµού, διότι εκτός από την ακτινοβολία της πολιτιστικής της
κληρονοµιάς µπορεί να ικανοποιήσει και τον πιο απαιτητικό ταξι-
διώτη, τον περιηγητή που θα περιπλανηθεί στις διαδροµές της
πόλης της Βέροιας, ιδίως τις παλιές γειτονιές της, της Μπαρµ-
πούτας και της Κυριώτισσας, τον θρησκευτικό ταξιδιώτη που

θέλει να επισκεφθεί σωζόµενες βυζαντινές εκκλησίες µοναδικού
κάλλους και ιστορίας, τον ταξιδιώτη που ενδιαφέρεται για τη γα-
στρονοµική και την οινική εξερεύνηση διότι η Ηµαθία είναι ένα
σηµαντικό σταυροδρόµι των δρόµων του κρασιού της βόρειας
Ελλάδας και ξακουστή για τα ρακοκάζανά της.

Δεν κάνω τυχαία αυτό το σύντοµο λεκτικό οδοιπορικό για τον
τόπο µου. Και αυτό γιατί η Ηµαθία µολονότι έχει όλες τις προ-
ϋποθέσεις να αναδειχτεί τουριστικά παραµένει ένας καλά κρυµ-
µένος, δυστυχώς, θησαυρός και όχι ένα καλά αξιοποιήσιµο
στοιχείο του ελληνικού τουριστικού χαρτοφυλακίου.

Και κάνοντας αυτή την επισήµανση θέλω να υπενθυµίσω στον
Υπουργό τη δέσµευσή του για τη διοργάνωση ηµερίδας στην
Ηµαθία, προκειµένου όλοι οι θεσµικοί παράγοντες να δουλέ-
ψουµε µαζί και να κάνουµε αυτό το θησαυρό πολύτιµο για αυ-
τούς στους οποίους ανήκει αξιοποιώντας τον επιτέλους
τουριστικά.

Θα ήθελα, επίσης, να υπενθυµίσω στην Υφυπουργό, την κ. Ζα-
χαράκη την πρότασή µου να διοργανώσουµε µια οινική στάση
στην Ηµαθία συνεχίζοντας αυτή την πολύ ωραία πρωτοβουλία
για την οινική ανάδειξη της Ελλάδας, γιατί από την οινική ανά-
δειξη της χώρας µας δεν µπορεί να απουσιάζει ούτε η Ηµαθία.

Από την προώθηση των εναλλακτικών µορφών τουρισµού δεν
γίνεται να εκλείπει ο σχεδιασµός και η πολιτική βούληση για την
τουριστική ανάπτυξη της Ηµαθίας. Από τους πρότυπους τουρι-
στικούς προορισµούς δεν µπορεί να λείπει.

Κλείνοντας, λοιπόν, η χώρα µας µπορεί να ανέβει στην κορυφή
των προορισµών. Εδώ άλλωστε έχουν ξεκινήσει να γράφονται οι
ιστορίες όλου του κόσµου. Πιστεύοντας ότι οι ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου συµβάλλουν προς αυτή την κατεύθυνση, καθώς υψώ-
νουν την εθνική προσπάθεια στη δύναµή του µαζί υπερψηφίζω
και καλώ και όλους εσάς να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε.

Ως προς τους εισηγητές θέλω να διευκρινίσω ότι θα έχετε τρία
λεπτά ο καθένας.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφε, κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας για

το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε αντί να στηρίξετε και να
προετοιµάσετε ειδικά προγράµµατα και στρατηγική για τον εναλ-
λακτικό τουρισµό και την ηπειρωτική χώρα, που δεν παρέχει ήλιο
και θάλασσα, νοµοθετείτε κάτι το οποίο είτε θα µείνει στα χαρτιά,
που είναι το πιο πιθανό είτε θα δηµιουργήσει υπερκορεσµό σε
είδη υπερπροβεβληµένους τουριστικούς προορισµούς.

Αντί να ξεκινήσετε από ένα νοµοσχέδιο, µία στρατηγική για τον
εναλλακτικό τουρισµό να είναι κρίσιµος για ολόκληρες περιοχές,
να τον εντάξετε στην τουριστική βιοµηχανία και να τον ενισχύ-
σετε αποκεντρώνοντας ροές επισκεπτών εσείς έρχεστε και εισά-
γετε ρυθµίσεις, οι οποίες εκ των πραγµάτων θα αφορούν µόνο
τους γνωστούς και µη εξαιρετέους προορισµούς αφήνοντας
στην άκρη την επαρχία συνολικά.

Η µόνη ρύθµιση που κάνετε για τον ορεινό τουρισµό είναι η
παράταση της άδειας για τα χιονοδροµικά κέντρα για ένα έτος.

Κύριε Υπουργέ, οφείλω να τονίσω την προτεραιότητα που ανα-
φέρει το κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, τη συ-
στηµατική ανάδειξη των εναλλακτικών µορφών τουρισµού. Πολύ
ωραία!

Η κυρία Υφυπουργός, η κ. Ζαχαράκη στις 16 Μαρτίου του
2021 σε µία τηλεδιάσκεψη µε τον ΠΟΞ, αλλά και στις 5 Νοεµ-
βρίου του ίδιου χρόνου, του τρέχοντος, σε συνέδριο για τον
ορεινό τουρισµό στη Λίµνη Πλαστήρα στην Καρδίτσα, είπε χα-
ρακτηριστικά τα εξής και θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άγγελος Τόλκας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέει λοιπόν εκεί: «Ο ορεινός τουρισµός όχι µόνο το χειµώνα
αποτελεί µια τεράστια µοναδική εθνική ευκαιρία ανάπτυξης».
Συµφωνούµε. «Μέσα στις επόµενες ηµέρες ολοκληρώνεται από
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τις υπηρεσίες του Υπουργείου, για πρώτη φορά, συγκεκριµένη
πρόταση για την αποτελεσµατική ανάπτυξη της συγκεκριµένης
µορφής τουρισµού, δηλαδή του ορεινού. Ταυτόχρονα αξιοποι-
ούµε ένα από τα πολυτιµότερα εργαλεία που έχουµε στα χέρια
µας για την ανάκαµψη της οικονοµίας µας, το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. Θα χρηµατοδοτηθούν έργα αναβάθµισης ή
δηµιουργίας νέων υποδοµών σε χιονοδροµικά κέντρα και κατα-
φύγια».

«Την ίδια στιγµή», συνεχίζει η κ. Ζαχαράκη, «το Υπουργείο ανα-
λαµβάνει επιτέλους την ευθύνη που έχει ως συντονιστής και κα-
ταλύτης για τον συντονισµό της δράσης του µε τα υπόλοιπα
συναρµόδια Υπουργεία και θα υιοθετήσουµε –και κλείνει- εθνική
στρατηγική που στόχο θα έχει την αποτελεσµατική και βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη προστατευόµενων περιοχών που έχουν εν-
ταχθεί στο δίκτυο «NATURA 2000». Αυτά ανάµεσα σε άλλα για
τον ορεινό τουρισµό.

Κύριε Υπουργέ, η Ηµαθία πράγµατι µπορεί να γίνει υπόδειγµα
ενός εναλλακτικού τουρισµού, µε διαφορετικές δυνατότητες τις
οποίες προσφέρει το πλούσιο περιβάλλον της και η φύση. Έχει
επιπλέον αναδροµικά κέντρα, το Σέλι και τα 3-5 Πηγάδια, δύο
δοµές που έδωσαν ώθηση στην περιοχή µας τις προηγούµενες
δεκαετίες, που τόνωσαν την οικονοµική δραστηριότητα όλου του
νοµού και των επιχειρήσεων εστίασης, ξενοδοχείων και εµπορι-
κών καταστηµάτων, που βοήθησαν στην ανάπτυξη δραστηριοτή-
των, πάντα σε συνδυασµό µε την ιδιαίτερη αγάπη που έχει ο
τόπος µας για τη χιονοδροµία, το βουνό και τη φύση, που ανέ-
δειξαν δεκάδες αθλητές και πρωταθλητές, που συνδέθηκαν µε
την ιδιαίτερη ταυτότητα και φυσιογνωµία της περιοχής.

Σήµερα και τα δύο χιονοδροµικά κέντρα δεν είναι στη διαφη-
µιστική καµπάνια και ειδικά τα 3-5 Πηγάδια φέτος δεν λειτουρ-
γούν, ενώ είναι ένας κλασικός ορεινός προορισµός. Η Νάουσα
απαξιώνεται. Η τουριστική περίοδος εξαϋλώνεται και περιορίζε-
ται σχεδόν σε µία εβδοµάδα. Ρωτήστε τους ξενοδόχους µας. Δε-
κάδες κρατήσεις ακυρώθηκαν. Ο προορισµός χάνει την αξία του.
Η τοπική οικονοµία στερεύει από κάθε έσοδο και θα απαιτήσει
πολλαπλάσια έτη για να επανέλθει αυτός ο προορισµός.

Η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, έχει ευθύνη γι’ αυτό, εξαι-
τίας των µεγάλων ψεµάτων του κ. Άδωνι Γεωργιάδη, του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης. Ο κ. Γεωργιάδης είναι που τον Μάιο του 2020,
κύριε Υπουργέ –και αν δεν το ξέρετε, ακούστε το- είχε τάξει δη-
µοσίως και είναι καταγεγραµµένο 10,7 εκατοµµύρια ευρώ για
υποδοµές στο χιονοδροµικό κέντρο 3-5 Πηγάδια και µάλιστα
µετά από παραίνεση του Πρωθυπουργού. Τα λέει ο ίδιος δηµο-
σίως.

Ωστόσο µε την ερώτησή µου µε αριθµό 423 του περασµένου
Οκτωβρίου, όλες οι υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης απάν-
τησαν ότι πουθενά δεν έχει προβλεφθεί τέτοιο κονδύλι, ούτε καν
κατατέθηκε σχέδιο για το χιονοδροµικό κέντρο. Ο κ. Γεωργιάδης
συνελήφθη ψευδόµενος, ο Ηµαθιώτης Υφυπουργός Οικονοµικών
αδιάφορος και οι κυβερνητικοί Βουλευτές µε άλλες προτεραι-
ότητες. Φαντάζεστε υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ να είχε τάξει κάτι τέ-
τοιο; Θα είχε γίνει ο κακός χαµός! Αν είχατε δώσει αυτά τα λεφτά
ως Κυβέρνηση, το χιονοδροµικό κέντρο σήµερα θα λειτουρ-
γούσε.

Απαιτούµε, µε ολόκληρη την τοπική κοινωνία, να σταµατήσει
η κοροϊδία. Απαιτούµε να αναλάβετε δράση, όπως έχετε εξαγ-
γείλει για τις υποδοµές στα χιονοδροµικά κέντρα. Είναι µέσα σε
αυτά που κατέθεσα. Απαιτούµε να δοθούν αυτά τα 10,7 εκατοµ-
µύρια για να στηριχθεί µια πλουτοπαραγωγική πηγή της περιο-
χής, η οποία θα δώσει πνοή σε όλη την Ηµαθία. Απαιτούµε από
όλη την Κυβέρνηση να σταµατήσει την απαξίωση της Ηµαθίας κι
από τους τοπικούς Βουλευτές να αναλάβουν έστω και τώρα τις
ευθύνες τους.

Ασχοληθείτε µε τα σηµαντικά προβλήµατα του νοµού µας, έτσι
όπως είχαµε κάνει για την ανάπτυξη επί ΣΥΡΙΖΑ και ενισχύσαµε
το πολιτιστικό και τουριστικό προϊόν της Νάουσας, τόσο µε την
ένταξη εθίµων στην άυλη πολιτιστική κληρονοµιά όσο και µε την
παραχώρηση σηµαντικών πολιτιστικών µνηµείων στον δήµο.

Κύριε Υπουργέ Τουρισµού, ως συντονιστής της δράσης για τα
λοιπά συναρµόδια υπουργεία, όπως προαναφέρθηκε, είστε αρ-
µόδιος να µας ενηµερώσετε κι εσείς εάν και από πού θα χρηµα-

τοδοτήσετε µε 10,7 εκατοµµύρια το χιονοδροµικό κέντρο, όταν
όλο το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως λέτε και γράφεται, διαθέτει 46
εκατοµµύρια ευρώ για τον ορεινό τουρισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Γνωρίζετε ότι, ενώ µιλάτε για ανάδειξη προστατευόµενων πε-

ριοχών που έχουν ενταχθεί στο δίκτυο «NATURA 2000», οι επεν-
δύσεις αιολικών πάρκων στο Βέρµιο µπαίνουν εντός περιοχής
«NATURA»;

Και τέλος, πότε θα µας παρουσιάσει αυτή την περιβόητη πρό-
ταση ανάπτυξης του ορεινού τουρισµού, που πάει από µέρα σε
µέρα, τη στιγµή που είµαστε στο µέσον της σεζόν και αφού
έχουν περάσει δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα στο
νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα. Προνοείτε για το σήµα επισκέ-
ψιµου ζυθοποιείου, ελαιοτριβείου τυροκοµείου, σήµα τουριστι-
κού καταλύµατος φιλικού προς ζώα συντροφιάς.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποια είναι η ανάγκη το Υπουργείο
Τουρισµού να εξυπηρετήσει λειτουργίες τυποποίησης; Ποιος
είναι ο φορέας; Γνωρίζετε ότι υπάρχει φορέας τυποποίησης στη
χώρα, είναι ο Ελληνικός Οργανισµός Τυποποίησης, ο ΕΛΟΤ που
συνδέεται µε τη διεθνή τυποποίηση και συνοµιλεί µε όλους τους
αντίστοιχους φορείς των χωρών; Αυτός, ο ΕΛΟΤ, δίνει διεθνή
αναγνώριση και προβολή ακόµα και στα εθνικά σήµατα ποιότη-
τας. 

Επίσης, προβλέπεται το σήµα προσβάσιµου τουριστικού προ-
ορισµού. Υπάρχει εδώ ήδη το σήµα 1439 του 2013 του ΕΛΟΤ,
κύριε Υπουργέ, που είναι για την προσβασιµότητα των ατόµων
µε ειδικές ανάγκες σε επιχειρήσεις και σε µαγαζιά. Γιατί δεν το
αξιοποιείτε; Γιατί αποφεύγετε την κανονική θεσµική τυποποιητική
διαδικασία θέσπισης εθνικού σήµατος από τον ΕΛΟΤ; Μήπως
επειδή είναι στους κανόνες του να δηµιουργεί ένα συµµετοχικό
συλλογικό και αντιπροσωπευτικό συµβούλιο που θέτει τους κα-
νόνες δηµιουργίας του σήµατος και κατ’ επέκταση της τυποποί-
ησης; Μήπως επειδή θέλετε το σήµα να είναι απόλυτα
ελεγχόµενο από εσάς και πού θα απονέµεται, δηµιουργώντας
σχέσεις εξάρτησης; 

Αυτό το νοµοσχέδιο έχει χαρακτηριστικά που έχει και η Κυβέρ-
νησή σας, απευθείας αναθέσεις, κονδύλια διαφηµιστικών και ορ-
γανωτικών δαπανών σε λογική παζαριού, εξαίρεση από τη
νοµοθεσία για τη διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας εξυπηρέ-
τηση µεγάλων συµφερόντων, δηµοσιονοµική ανευθυνότητα, συγ-
κεντρωτική γραφειοκρατία αντί για αποκέντρωση δυνάµεων και
αφαίµαξη δηµόσιων πόρων εις βάρος των επόµενων γενεών.

Το καταψηφίζουµε γιατί απαιτούµε τέτοια νοµοσχέδια να δια-
πνέονται από σεβασµό των χρηµάτων του ελληνικού λαού και
των πλουτοπαραγωγικών πηγών που ανήκουν και είναι προς
αξιοποίηση για όλους, σεβασµό στο περιβάλλον, στη βιωσιµό-
τητα και στην αειφορία, λογοδοσία στις τοπικές κοινωνίες για την
αξιοποίηση όλων των υποδοµών και τέλος αποκέντρωση και το-
πικότητα που αντιστοιχεί στα συµφέροντα κάθε περιοχής και δια-
µοιράζει πλούτο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά έχουµε ακόµα δύο συναδέλφους οµιλητές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς πρέπει να ευχαρι-

στήσω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και στο πρόσωπο του
Υπουργού, του κ. Κικίλια και της κ. Λοΐζου για το γεγονός ότι έρ-
χονται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο να ενσωµατώσουν µια σειρά
προτάσεων, όχι µόνο Βουλευτών, αλλά και τοπικών φορέων για
τον ορθολογικό τουριστικό σχεδιασµό και την ανάπτυξη της πε-
ριφέρειας.

Εξέχουσα θέση σε αυτό το οργανωτικό πλαίσιο έχει η θεσµο-
θέτηση του τοπικού περιφερειακού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης
Τουριστικής Ανάπτυξης, µιας καινοτοµίας την εισαγωγή της
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οποίας έχω στηρίξει στις βόρειες Σποράδες από την αρχή της
θητείας µου ως Βουλευτής Μαγνησίας. Χαίροµαι λοιπόν ιδιαί-
τερα που σήµερα το αρµόδιο Υπουργείο έρχεται να ρυθµίσει τη
λειτουργία του θεσµού αυτού, να τον γενικεύσει, αλλά και να τον
καταστήσει ένα βασικό εργαλείο για τον στρατηγικό σχεδιασµό
της τουριστικής ανάπτυξης σε περιφερειακό επίπεδο.

Η δηµιουργία τέτοιων τοπικών παρατηρητηρίων καθίσταται
εφικτή µέσα από τη σύνδεσή τους µε δύο άλλους θεσµούς, τους
Πρότυπους Τουριστικούς Προορισµούς Ολοκληρωµένης Διαχεί-
ρισης και τους Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθησης Προ-
ορισµού, οι οποίοι θα έχουν ως κοινό σηµείο αναφοράς τους
οικείους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Πρόκειται για µια
πολιτική επιλογή που σωστά µεταφέρει, µε βάση την αρχή της
εγγύτητας, τη σχετική αρµοδιότητα στους ΟΤΑ, αφού εκείνοι
γνωρίζουν καλύτερα τις τοπικές ανάγκες, τα προβλήµατα αλλά
και τις δυνατότητες τουριστικής ανάπτυξης των περιοχών τους.

Έτσι, η διαχείριση και προώθηση τουριστικών προορισµών θα
ασκείται µέσω των αναπτυξιακών Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης ή των αναπτυξιακών ανωνύµων εταιρειών των ίδιων των
ΟΤΑ, που διαθέτουν την απαραίτητη εµπειρία, αλλά και την ευε-
λιξία στο project management. 

Στη Μαγνησία, για παράδειγµα, έχει γίνει πολλή δουλειά στο
θέµα «αναγνωρισιµότητα της ταυτότητας τουριστικών περιο-
χών», στο brand awareness, όπως είναι οι βόρειες Σποράδες,
αλλά και το Πήλιο. Πρόκειται πραγµατικά για πρωτότυπους του-
ριστικούς προορισµούς στους οποίους το εργαλείο της ολοκλη-
ρωµένης διαχείρισης θα παίξει καθοριστικό ρόλο και για την
περαιτέρω ανάπτυξή τους.

Τα µοναδικά χαρακτηριστικά αυτών των περιοχών, όπως είναι
η φυσική οµορφιά, η µοναδική γεωµορφολογία και το πολιτιστικό
περιβάλλον που προσφέρουν στους επισκέπτες τις καθιστούν
τουριστικούς προορισµούς ολοκληρωµένης διαχείρισης-πρό-
τυπα. Φυσικά ένας τίτλος δεν είναι πάντα αρκετός από µόνος
του. Γι’ αυτό και σωστά το Υπουργείο περιλαµβάνει στο νοµο-
σχέδιο αυτό πρόνοιες για τη στήριξη των οικείων ΟΤΑ σε θέµατα
προβολής και προώθησης των προορισµών τους στις διεθνείς
τουριστικές αγορές. Και εδώ, βέβαια, απαραίτητη προϋπόθεση
είναι να έχει γίνει η συλλογή και η επεξεργασία των σχετικών δε-
δοµένων µέσα από τα αντίστοιχα παρατηρητήρια βιώσιµης του-
ριστικής ανάπτυξης.

Έτσι, το νοµοσχέδιο προβλέπει γι’ αυτά αρµοδιότητες, όπως
την αντικειµενική πληροφόρηση του οικείου ΟΤΑ για το σύνολο
των διαθέσιµων τουριστικών προϊόντων στον εκάστοτε προορι-
σµό και της ανταγωνιστικότητάς τους, την ανάλυση των προσφε-
ρόµενων πακέτων σε ό,τι αφορά αξιοθέατα, προσβασιµότητα,
µεταφορές, εγκαταστάσεις, διαµονή, τουριστικές υπηρεσίες,
αλλά και άλλες διαθέσιµες δραστηριότητες και βοηθητικές δη-
µόσιες δοµές, όπως και την έρευνα σε σηµαντικά θέµατα του
τουρισµού, όπως είναι η ανάλυση αγοράς και η προσέγγιση νέων
αγορών, συµπεριλαµβανοµένου και του προσβάσιµου τουρισµού
και ούτω καθεξής.

Κάθε οργανισµός διαχείρισης και προώθησης προορισµού δύ-
ναται πλέον να συστήσει ένα τέτοιο τοπικό ή περιφερειακό πα-
ρατηρητήριο βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης ακριβώς µε σκοπό
τη µελέτη της τουριστικής αγοράς και την παρουσίαση προτά-
σεων για την ανάδειξη όλων των δυνατοτήτων του τοπικού του-
ριστικού προϊόντος.

Κύριε Υπουργέ, άλλο ένα κοµµάτι του νοµοσχεδίου και συγκε-
κριµένα το άρθρο 42, αλλά και µέρος της τροπολογίας που κα-
ταθέσατε αφορούν την οργάνωση προγραµµάτων επιµόρφωσης
και κατάρτισης προσωπικού στον τουρισµό. Και εδώ θέλω να
αναγνωρίσω την προσπάθεια του Υπουργείου και ιδιαίτερα της
αρµόδιας Υφυπουργού, της κ. Ζαχαράκη, που πρόσφατα έδωσε
τη δυνατότητα να συµµετάσχουν σε προγράµµατα επιδοτούµε-
νης µετεκπαίδευσης χίλιοι διακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι και
πρόσκαιρα άνεργοι του τουριστικού κλάδου σε δεκαοκτώ περιο-
χές της Ελλάδας, µεταξύ αυτών και στη Μαγνησία. Έτσι, µόνιµα
ζητούµενα του τουριστικού κλάδου, όπως είναι η επιµόρφωση,
η διά βίου επαγγελµατική κατάρτιση και άρα, η προσαρµογή του
ανθρώπινου δυναµικού του στις σύγχρονες προκλήσεις της διε-
θνούς τουριστικής αγοράς βγαίνουν πλέον από το συρτάρι και

µπαίνουν στις κορυφαίες προτεραιότητες της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου. 

Πρόκειται για επιδοτούµενα προγράµµατα που βοηθούν τόσο
τους εργαζόµενους, όσο και τους πρόσκαιρα άνεργους του κλά-
δου να αποκτήσουν νέες γνώσεις και δεξιότητες ενισχύοντας και
το προσωπικό επαγγελµατικό προφίλ τους, αλλά και δίνοντας
ταυτόχρονα στις τουριστικές επιχειρήσεις ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτηµα σε µια αγορά µε όλο και µεγαλύτερες απαιτήσεις για
ποιοτικές υπηρεσίες και στην Ελλάδα και διεθνώς.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ πολύ σύν-
τοµα σε δύο θέµατα της επικαιρότητας που έχουν, όµως, να κά-
νουν µε τον τουρισµό και σχετίζονται και µε τις επιπτώσεις της
πανδηµίας.

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 43 που
αφορά την παράταση και αποπληρωµή των παροχών του προ-
γράµµατος «Τουρισµός για Όλους» που καθίσταται αναγκαία,
λόγω των δυσκολιών που δηµιούργησε το τέταρτο κύµα του κο-
ρωνοϊού στις τουριστικές επιχειρήσεις. Έτσι, πολύ σωστά ορί-
ζετε ότι τα χρηµατικά ποσά που καταβάλλονται από το
Υπουργείο Τουρισµού για την αποπληρωµή των παροχών παρα-
µένουν ανεκχώρητα, ασυµψήφιστα και ακατάσχετα στα χέρια
του δηµοσίου ή τρίτων κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ µε την ιατρική
ιδιότητα που µας ενώνει εξάλλου και µε τον κύριο Υπουργό έχει
να κάνει µε το µέτρο του οποίου η εφαρµογή ξεκίνησε χθες και
αφορά όσους έρχονται στη χώρα. Είναι πλέον απαραίτητο έως
τις 10 Ιανουαρίου 2022 τόσο για εµβολιασµένους όσο και για
ανεµβολίαστους ταξιδιώτες να έχουν διαγνωσθεί αρνητικοί σε
τεστ PCR εντός εβδοµήντα δύο ωρών ή σε rapid test εντός είκοσι
τεσσάρων ωρών πριν την άφιξή τους στην Ελλάδα. Τα νέα µέτρα
θα ισχύουν και για παιδιά από πέντε ετών και πάνω. 

Ακούστηκαν κάποιες επικρίσεις και κριτικές από επιχειρηµα-
τίες του τουρισµού που είµαι βέβαιος ότι είναι µειοψηφικές και
οφείλονται ξεκάθαρα σε ελλιπή κατανόηση των µέτρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως δίνεται σήµερα µια ευκαιρία και από αυτό εδώ το
Βήµα να πούµε στους συµπολίτες µας ότι αυτό το έκτακτο και
προσωρινό µέτρο λαµβάνεται από την Κυβέρνηση εξαιτίας της
εξάπλωσης της µετάλλαξης «Όµικρον» του κορωνοϊού, µιας πα-
ραλλαγής για την οποία δεν έχουµε ακόµα όλα τα δεδοµένα και
άρα οφείλουµε να είµαστε διπλά και τριπλά προσεκτικοί. Αυτό
που έχουµε δει µέχρι τώρα είναι ότι εµφανίζεται ως µια πιο µε-
ταδοτική εκδοχή του κορωνοϊού, γεγονός που µας επιβάλλει να
κερδίσουµε περισσότερο χρόνο, όσο περισσότερο µπορούµε,
εµποδίζοντας τη διάδοσή της στη χώρα µας. Αυτός είναι και ο
µόνος λόγος αυστηροποίησης των προϋποθέσεων εισόδου για
τους ταξιδιώτες και όχι βέβαια η παρεµπόδιση του χειµερινού
τουρισµού. 

Εποµένως όλοι µας θα πρέπει να συµβάλλουµε ιδιαίτερα εν
όψει των γιορτών στην ανάσχεση της εξάπλωσης του κορωνοϊού
και ειδικά του νέου αυτού στελέχους προστατεύοντας έτσι όχι
µόνο το τουριστικό µας προϊόν, αλλά κυρίως τη δηµόσια υγεία
στην πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Νικολακόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μετά θα πάµε στον κ. Γιάννη Μπουρνούς µέσω διαδι-
κτύου, ενώ θα ακολουθήσουν και ολιγόλεπτες οµιλίες των
εισηγητών. Στο τέλος θα κλείσουµε µε τον κύριο Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε

την ευκαιρία να συζητήσουµε ένα ακόµα σηµαντικό νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που έχει ως σηµείο αναφοράς τον τουρισµό,
έναν από τους βασικότερους τοµείς για τη χώρα µας, καθώς κα-
θορίζει την οικονοµική και αναπτυξιακή της πορεία. Η σπουδαι-
ότητά του αντικατοπτρίζεται στη διαµόρφωση του ΑΕΠ της
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χώρας µας που φτάνει στο 25%. Τα χρόνια της κρίσης ο τουρι-
σµός αποτέλεσε το ανάχωµα στην ύφεση και στην ανεργία οδη-
γώντας τη χώρας µας σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, ρυθµούς
που τροφοδότησαν σηµαντικό επενδυτικό ενδιαφέρον και κατά-
φεραν να διατηρήσουν τη χώρα µας σταθερή οικονοµικά και κοι-
νωνικά.

Έπειτα από αυτή τη δεκαετή οικονοµική κρίση, η χώρα µας
ήρθε αντιµέτωπη µε την πανδηµία. Η ελληνική Κυβέρνηση δού-
λεψε σκληρά και κατάφερε να εφαρµόσει στον κόσµο του του-
ρισµού ένα πλέγµα προστασίας το οποίο ήταν και παραµένει
εξαιρετικά απαραίτητο για να µπορέσουµε να απορροφήσουµε
µια πρωτοφανή κρίση, όµοια της οποίας δεν είχαµε ζήσει τις τε-
λευταίες δεκαετίες, ένα πλαίσιο προστασίας που περιλαµβάνει
τη στήριξη της ρευστότητας, αλλά και την υποστήριξη επιχειρη-
µατιών και εργαζοµένων του κλάδου του τουρισµού και ένα πλαί-
σιο µε σύµµαχο το εµβόλιο κατά της πανδηµίας που µας
επιτρέπει σήµερα να είµαστε αισιόδοξοι σε µια κρίσιµη εποχή σε
παγκόσµια κλίµακα.

Η τεράστια µάχη για τη δηµόσια υγεία, η διαχείριση των µεγά-
λων φυσικών καταστροφών ως συνέπεια και της κλιµατικής αλ-
λαγής, η ανάγκη για σύγχρονες πολιτικές που θα δηµιουργήσουν
νέες θέσεις εργασίας, η στήριξη όλων των επαγγελµατιών και
των επιχειρήσεων είναι προκλήσεις για τις οποίες καλούµαστε
να πάρουµε µέτρα άµεσα, συντονισµένα και αποτελεσµατικά.

Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού που συζητάµε
σήµερα, ένα νοµοσχέδιο µε καθαρά αναπτυξιακό πρόσηµο που
ενισχύει την εικόνα της χώρας µας και έρχεται να απαντήσει στις
σύγχρονες ανάγκες ενός βιώσιµου τουριστικού προϊόντος.

Το 2019 ήταν πράγµατι η καλύτερη χρονιά του ελληνικού του-
ρισµού από πλευράς εσόδων, αλλά και από πλευράς αφίξεων
τουριστών. Τη χρονιά εκείνη ο Σύνδεσµος Ελληνικών Τουριστι-
κών Επιχειρήσεων µιλούσε για την ανάγκη αλλαγής του τουρι-
στικού µοντέλου της χώρας και για µια διαφορετική στρατηγική
ανάκαµψης. Και οφείλω να πω ότι πράγµατι συµφωνούσαµε σε
αυτό και συµφωνούµε όλοι, τουλάχιστον οι περισσότεροι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας διαθέτει έναν µο-
ναδικό φυσικό πλούτο ο οποίος σε πολλές περιοχές παραµένει
αναξιοποίητος ή όχι τόσο αξιοποιηµένος όσο θα έπρεπε. Η Νέα
Δηµοκρατία ξεκίνησε το 2019 τον κυβερνητικό σχεδιασµό δίνον-
τας προτεραιότητα στον τουρισµό. «Η Ελλάδα στην κορυφή των
προορισµών» ήταν ο τίτλος µε τον οποίο ξεκίνησε το πρόγραµµα
της Νέας Δηµοκρατίας για τον τουρισµό δίνοντας χαρακτηρι-
στική έµφαση στο ότι ο κλάδος αποτελεί βασικό πυλώνα στον
κυβερνητικό σχεδιασµό του ίδιου του Πρωθυπουργού.

Όσον αφορά στο ποια είναι τα αποτελέσµατα του σχεδιασµού
αυτού, θα αρκεστώ µόνο να αναφέρω ότι η ελληνική οικονοµία
παρουσιάζει σωρευτική ανάπτυξη 11,7% για τα έτη 2021 - 2022.
Η ανάπτυξη αυτή στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό και στην καλύτερη
από την αρχικά αναµενόµενη τουριστική περίοδο. Αυτά σε συν-
δυασµό, βέβαια, µε άλλους παράγοντες.

Σε αυτή τη γραµµή έρχεται να συµβάλει το παρόν νοµοσχέδιο
εισάγοντας δύο βασικές καινοτοµίες: τη θεσµοθέτηση ευέλικτων
εργαλείων και τη σύνδεση δυνάµεων µέσα από τους Οργανι-
σµούς Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού και την οργα-
νωµένη ανάπτυξη του τουρισµού ευεξίας.

Οι καινοτοµίες αυτές θα δώσουν ώθηση στην τουριστική ανά-
πτυξη και θα διασφαλίσουν την ποιότητα του τουριστικού προ-
ϊόντος, επιλύοντας χρόνια ζητήµατα.

Σηµαντικοί τουριστικοί προορισµοί στη χώρα µας αντιµετωπί-
ζουν πληθώρα σύνθετων αναπτυξιακών προκλήσεων. Μέσω των
οργανισµών διαχείρισης και προβολής προορισµού δηµιουργεί-
ται πλαίσιο συνεργασίας µεταξύ του δηµόσιου και του ιδιωτικού
τοµέα, της τοπικής αυτοδιοίκησης και της κεντρικής διοίκησης,
ώστε να διασφαλίζεται η στρατηγική συνέχεια στην προώθηση
των τουριστικών προϊόντων και στη διασφάλιση ποιότητας. Οι
πρότυποι τουριστικοί προορισµοί ολοκληρωµένης διαχείρισης
συµβάλλουν καθοριστικά στην αξιοποίηση των συγκριτικών πλε-
ονεκτηµάτων της κάθε περιοχής, στην επίτευξη υψηλών ρυθµών
τουριστικής ανάπτυξης και εν γένει, στην τουριστική ανάπτυξη
της χώρας µας.

Η δεύτερη καινοτοµία του νοµοσχεδίου αφορά στη σύσταση
της ανώνυµης εταιρείας «Ιαµατικές πηγές Ελλάδας». Οι ιαµατικές
πηγές διέπονται αυτή τη στιγµή από πολλαπλά κατακερµατισµένα
καθεστώτα ιδιοκτησίας και παραχώρησης του δικαιώµατος εκµε-
τάλλευσης. Ο ιδρυόµενος φορέας θα είναι υπεύθυνος για την ανα-
γνώριση, την αξιοποίηση και τη διαχείρισή τους.

Κεντρική επιδίωξη του Υπουργείου Τουρισµού είναι η ανάπτυξη
του ιαµατικού, θερµαλιστικού τουρισµού ή του τουρισµού ευεξίας
στη χώρα που θα προσελκύσει νέους επισκέπτες, θα ενισχύσει την
αειφορική διαχείριση των ιαµατικών πηγών και θα συµβάλλει στη
δηµιουργία προστιθέµενης αξίας στο ΑΕΠ και την εξωστρέφεια
της χώρας. Απώτερος στόχος είναι η επίτευξη ολιστικής και βιώ-
σιµης τουριστικής ανάπτυξης, η ενεργοποίηση ιδιωτικών επενδυ-
τικών κεφαλαίων και η υποστήριξη της επίτευξης των στόχων της
περιφερειακής ανάπτυξης.

Πρωταγωνιστικό ρόλο σε όλη αυτή τη διαδικασία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχουν οι περιφέρειες της χώρας, οι οποίες µάλι-
στα έχουν απαράµιλλης οµορφιάς προορισµούς που πρέπει ο
ταξιδιώτης, ειδικά αυτός που έρχεται από το εξωτερικό, να επι-
σκεφτεί.

Ο Νοµός Ηλείας είναι ένας από τους νοµούς της χώρας που
διαθέτει συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Οι ιαµατικές πηγές στα Λου-
τρά Κυλλήνης και στον Καϊάφα είναι δύο από αυτά, δύο ιδιαίτερα
τοπία, τόσο από άποψη οµορφιάς, όσο και από οικολογική άποψη.
Τα Λουτρά Κυλλήνης και ο Καϊάφας αποτελούν για τον τόπο µας
σηµείο αναφοράς, είναι µέρη τα οποία έχουν τεράστια περιθώρια
ανάπτυξης και για τα οποία απαιτείται η µεγαλύτερη δυνατή αξιο-
ποίηση, αυτό που πραγµατικά τους αναλογεί ως µοναδικά τοπία
παγκόσµιου ενδιαφέροντος και σε αυτή την αξιοποίηση πρέπει να
εστιάσουµε µε σκοπό να πραγµατοποιήσουµε τις κατάλληλες πα-
ρεµβάσεις για την ανάδειξή τους.

Θα ήθελα να κάνω, όµως, µια ξεχωριστή αναφορά για τον
Καϊάφα. Ένα σπουδαίο πλεονέκτηµα για τον τόπο µας, το οποίο
κατά την περίοδο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έµεινε αναξιοποίητο.
Πρόσφατα, µάλιστα, έπειτα από παρέµβασή µου για την περιοχή,
έγινε αναφορά από στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ για δήθεν ξεπούληµα του
οικοσυστήµατος που θα βλάψει το συλλογικό όφελος. Είναι πραγ-
µατικά λυπηρό και πλήγµα για τον τόπο µας να ακούγεται µια τέ-
τοια ξεπερασµένη λογική απέναντι στην ιδιωτική πρωτοβουλία, µια
πολιτική άρνηση της πραγµατικότητας. 

Ειδικά, µάλιστα, για την αξιοποίηση του συγκεκριµένου τόπου
για τον οποίο από την πρώτη στιγµή ανάληψης των καθηκόντων
µου το 2019, πραγµατοποίησα παρέµβαση µε σκοπό την επανα-
λειτουργία των λουτρών που δεν λειτουργούσαν, γιατί δεν είχαν
άδεια. Για πρώτη φορά, αναγνωρίστηκαν ως ιαµατικές πηγές το
2019 µε την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις ήδη διακεκριµένες προτά-
σεις της χώρας µας, οι οποίες θα χρηµατοδοτηθούν από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, περιλαµβάνονται δράσεις για
τον τουρισµό προϋπολογισµού 23 εκατοµµυρίων ευρώ, περιλαµ-
βανοµένων και αυτών του ιαµατικού τουρισµού και του τουρισµού
ευεξίας.

Το Υπουργείο Τουρισµού έχει θέσει ως προτεραιότητα την ανά-
δειξη του ιαµατικού τουρισµού µέσω ενός θεσµοθετηµένου πλαι-
σίου αναγνώρισης ιαµατικών πόρων, αναγνωρίζοντας έως και
σήµερα ογδόντα φυσικούς πόρους, ως ιαµατικούς, ανάµεσα
στους οποίους είναι τα Λουτρά Κυλλήνης και ο Καϊάφας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να ενισχύσει την περαιτέρω αξιο-

ποίηση όλων αυτών των φυσικών τόπων, επισηµαίνοντας ότι είναι
επιβεβληµένο να προχωρήσουν παρεµβάσεις σε περιβαλλοντικά
και οικοτουριστικά συστήµατα που η σωστή ανάδειξή τους, έχει
να δώσει πολλά, τόσο στην τοπική, όσο και στην εθνική µας οικο-
νοµία.

Οφείλουµε, λοιπόν, να στηρίξουµε τέτοιες πρωτοβουλίες που
θα δώσουν επιπλέον ώθηση στη χώρα µας, αυξάνοντας τα συγ-
κριτικά της πλεονεκτήµατα, δηµιουργώντας νέες προοπτικές για
τον τόπο και για τα παιδιά µας. Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουµε
το παρόν σχέδιο νόµου.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε. Τον λόγο έχει ο κ. Μπουρνούς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά στη βαριά βιοµηχανία της
χώρας, ένα νοµοσχέδιο που επαγγέλλεται την ενίσχυση της του-
ριστικής ανάπτυξης και κυοφορείται για περισσότερο από έναν
χρόνο. «Ώδινεν �ρος καί �τεκεν µ�ν»: Πολύ κακό για το τίποτα.
Παντελώς ψευδεπίγραφη ενίσχυση της τουριστικής ανάπτυξης
που βάλατε στον τίτλο του νοµοσχεδίου. Πλήρης απουσία σχε-
δίου για την επόµενη µέρα του τουρισµού, για τους επαγγελµα-
τίες και τις οικογένειές τους. Ένα νοµοσχέδιο που ρυθµίζει
αποσπασµατικά µία σειρά από διαχειριστικά θέµατα που απα-
σχολούν τους εµπλεκόµενους στον τουρισµό, χωρίς όµως να
ανοίγει δρόµο για τη βιώσιµη ανασυγκρότηση της τουριστικής
δραστηριότητας.

Μοναδική σας επιδίωξη και σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως σχε-
δόν σε όλα τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, είναι η
σκανδαλώδης εξυπηρέτηση των φίλων σας. Δεν γνωρίζετε καν -
ή τουλάχιστον αδιαφορείτε επιδεικτικά- την έννοια της περιφε-
ρειακής Κυβέρνησης που ειδικά στον τουρισµό, θεωρείται
παράγοντας ανάπτυξης εκ των ουκ άνευ. Δηµιουργείτε, φερ’ ει-
πείν, ανώνυµες εταιρείες στην Αθήνα, αντί, σύµφωνα µε τη διε-
θνή πρακτική για τον τουριστικό σχεδιασµό, να ενισχύσετε τις
διαχειριστικές αρµοδιότητες της αυτοδιοίκησης.

Προχωράτε, παρά τις έντονες αντιδράσεις που σας εξανάγκα-
σαν σε οπισθοχώρηση στο παρελθόν, στη σύσταση ανώνυµης
εταιρείας για τις ιαµατικές πηγές στην πρωτεύουσα. Για ποιον
λόγο δεν επιλέγετε έναν τόπο-σηµείο αναφοράς για τον ιαµατικό
τουρισµό; Ο λόγος είναι απλός: Θέλετε να τα συγκεντρώνετε όλα
δίπλα σας, κοντά στο επιτελικό κράτος των ιδιωτικών συµφερόν-
των. 

Απουσιάζει, λοιπόν, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο η χάραξη
µιας εθνικής στρατηγικής για τον τουρισµό που να εµπεριέχει
ένα αναπτυξιακό πλαίσιο βιώσιµης δραστηριότητας, µε δράσεις
που θα αντιµετωπίζουν τα πάγια, διαρθρωτικά προβλήµατα του
ελληνικού τουρισµού. Απουσιάζει µια εθνική στρατηγική που θα
εισάγει νέες διαστάσεις στο τουριστικό προϊόν, θα ενισχύει την
τουριστική εκπαίδευση, θα εξαλείφει την αβεβαιότητα της απα-
σχόλησης στον τουρισµό, θα κατανέµει αποτελεσµατικά τη χω-
ροχρονική συγκέντρωση της τουριστικής δραστηριότητας, θα
ευνοεί τη δηµιουργία ανθεκτικών και σύγχρονων υποδοµών και
θα προωθεί µορφές τουρισµού που δεν οδηγούν σε υπερεξάντ-
ληση των φυσικών πόρων. Απουσιάζει µία εθνική στρατηγική που
θα περιλαµβάνει επιµέρους περιφερειακές στρατηγικές τουρι-
στικής ανάπτυξης, ανάλογα µε τα ιδιαίτερα πολιτιστικά, περιβαλ-
λοντικά και παραγωγικά χαρακτηριστικά κάθε περιφέρειας.
Αυτά, ως γενικό σχόλιο για το νοµοσχέδιο «patchwork» που φέρ-
νετε προς ψήφιση, και το οποίο αποτελεί, δυστυχώς, απλά και
µόνο ένα µπάλωµα στο ταλαιπωρηµένο έργο του τουρισµού.

Ειδικότερα, θα σταθώ στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου
που αφορά στη σύσταση της ανώνυµης εταιρείας µε την ονοµα-
σία «Ιαµατικές πηγές Ελλάδας», ένα θέµα που ο προκάτοχός
σας, προσπαθώντας να αιφνιδιάσει τους πάντες, επιχείρησε να
φέρει σε αυτή την Αίθουσα χωρίς διαβούλευση στις αρχές τους
έτους, αλλά µετά τις καθολικές και έντονες αντιδράσεις, τράπηκε
σε άτακτη υποχώρηση.

Επανέρχεστε, λοιπόν, µε κάποιες ανούσιες τροποποιήσεις που
δεν αλλάζουν καθόλου το αρχικό σχέδιο της Κυβέρνησης, να πε-
ράσουν, δηλαδή, σιγά-σιγά οι ιαµατικές πηγές της χώρας σε
ιδιωτικά χέρια. Οµοίως, οι κατ’ ευφηµισµόν νέες διατάξεις, συ-
νεχίζουν να απέχουν πολύ από την εκπεφρασµένη ανάγκη στή-
ριξης των δήµων για την αναβάθµιση και αξιοποίηση των
θερµοπηγών, ενώ ουσιαστικά δεν εγκαταλείπεται το σχέδιο
υφαρπαγής των δηµοτικών εκτάσεων και εγκαταστάσεων. Και
ενώ αποτελεί κοινή παραδοχή ότι ο θερµαλισµός στη χώρα µας
πρέπει να αναπτυχθεί και να συµβάλει µε τις µεγάλες του δυνα-
τότητες στην τουριστική ανάπτυξη, εσείς επιλέγετε να το κάνετε
µε τον πλέον αδόκιµο και αντιαναπτυξιακό τρόπο, µε συγκεντρω-
τισµό και ιδιωτικοποιήσεις.

Σας επισηµαίνω ότι προέρχοµαι από έναν τόπο που διαθέτει
έξι µητροπόλεις και σας υπενθυµίζω ότι το 2006, µε νόµο της κ.
Πετραλιά, επιβλήθηκαν ιδιαίτερα κοστοβόρες, χρονοβόρες και
δαιδαλώδεις διαδικασίες αναγνώρισης των φυσικών ιαµατικών
πόρων, οι οποίες, όχι µόνο καθυστέρησαν πολύ τις προσπάθειες
αξιοποίησης και αναβάθµισής τους, αλλά οδήγησαν και στη δια-
κοπή λειτουργίας αρκετών θερµών λουτρών, µέχρι να πιστοποι-
ηθούν.

Και ενώ θα περίµενε κανείς να στηριχθεί η τοπική αυτοδιοί-
κηση, ώστε µετά την αναγνώριση να προχωρήσουν στις άδειες
λειτουργίας, βρίσκονται σήµερα αντιµέτωποι µε τις υπό συζή-
τηση διατάξεις που αφαιρούν ουσιαστικά από τους ΟΤΑ ένα φι-
λέτο των πόρων τους, αναπόσπαστο στοιχείο του τουριστικού
σχεδιασµού. Συστήνεται µε λίγα λόγια µία εταιρεία στα πρότυπα
του ΤΑΙΠΕΔ, για να αξιοποιήσετε τη δηµόσια περιουσία µέσω
ιδιωτικοποιήσεων.

Την πεπατηµένη ακολουθείτε και µε τη µετοχική σύνθεση. Το
γεγονός ότι, ενώ αρχικά ορίζεται στο άρθρο 18, παράγραφοι 1
και 2, ότι το 80% του κεφαλαίου της ΙΠΕ ανήκει στο δηµόσιο µε
µετοχές µη διαβιβάσιµες, µε την παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου,
εισάγεται δολίως ότι η συµµετοχή του δηµοσίου δεν µπορεί να
είναι κατώτερη του 50%. Γνωρίζετε καλά ότι αυτό το 50% είναι
επισφαλές και ουδόλως σας δεσµεύει, αφού προσφάτως η Κυ-
βέρνηση σας µε σειρά νοµοθετηµάτων προχώρησε στην εκποί-
ηση πολύ σηµαντικότερων περιουσιακών στοιχείων του
δηµοσίου και των πολιτών της χώρας που διέπονταν από όµοιες,
επισφαλείς διατάξεις, όπως της ΔΕΗ. 

Αν η βασική σας επιδίωξη ήταν η ανάπτυξη του θερµαλισµού
και του τουρισµού ευεξίας, θα επιλέγατε διαφορετικό δρόµο.

Θα µπορούσατε να δηµιουργήσετε περιφερειακά συστήµατα
θερµαλισµού ενταγµένα στα περιφερειακά συστήµατα τουρι-
σµού µε έµφαση στην ευεξία. Θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε
τα ειδικά γεωλογικά χαρακτηριστικά της χώρας για την ανάπτυξη
επιπλέον δραστηριοτήτων συµπληρωµατικών του θερµαλισµού,
συµβάλλοντας στη δηµιουργία µόνιµων θέσεων εργασίας. Θα
µπορούσατε να αναβαθµίσετε την τουριστική εκπαίδευση εισά-
γοντας τµήµατα θερµαλισµού και ευεξίας. Θα µπορούσατε να
επικαιροποιήσετε τη νοµοθεσία ώστε να λάβει υπ’ όψιν της τις
διεθνείς εξελίξεις γύρω από τον τουρισµό και την ευεξία και να
δώσετε στις τοπικές κοινωνίες την ευκαιρία να ευεργετηθούν
από την ανάπτυξή του.

Θα µπορούσατε, αλλά δεν το θέλετε. Το µόνο που θέλετε είναι
να ξεπουλάτε δηµόσια περιουσία µε δούρειο ίππο την ανάπτυξη.
Αυτό που επιδιώκετε είναι να παραχωρήσετε τις µεγάλες και τις
µεσαίες λουτροπόλεις σε ηµετέρους, ό,τι κάνετε εδώ και δυόµισι
χρόνια όχι µόνο στον τουρισµό, αλλά παντού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. Πάµε τώρα αντίστροφα µε τους εισηγητές.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δέχεστε ότι η παραλία της Ζακύνθου δεν επε-

κτείνεται εξήντα µέτρα πάνω από τη θάλασσα και δεκαπέντε
µέτρα πιο πίσω; Ναι ή όχι; Γιατί αυτό γράφετε. Αυτός είναι ο αι-
γιαλός για τον οποίο δηµιουργείται επιτροπή αυτή τη στιγµή.

Έχετε εκτίµηση του κόστους για τη συντήρηση του «Πανα-
γιώτη», του ναυαγίου δηλαδή του παράνοµου τσιγαράδικου,
στην οµώνυµη παραλία του ναυαγίου στη Ζάκυνθο;

Στηρίζεται ναι ή όχι την επένδυση του δήθεν Εµίρη του Κατάρ;
Ο κ. Ακτύπης άφησε σκιές για την αγοραπωλησία του δήθεν
εµίρη. Τις βλέπετε και εσείς κύριε Υπουργέ; Τι εννοεί ο Βουλευ-
τής σας; Ο κ. Ακτύπης άφησε σκιές για τη διακυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και την υπόθεση της αγοραπωλησίας. Ζητάµε και από τον
ΣΥΡΙΖΑ να αδράξει την ευκαιρία και να απαντήσει σε αυτές. Δια-
κόσιες οικογένειες, κύριε Υπουργέ, και οκτακόσιοι πολίτες πρέ-
πει να διεκδικήσουν από το µηδέν την ιδιοκτησία της περιουσίας
τους. Θα κάνετε κάτι για αυτό; Μιλάµε για τέσσερα χωριά στα
ορεινά της Ζακύνθου.

Όσο αφορά τα ιαµατικά: Έξι µήνες προθεσµία για αξιοποίηση
δίνετε στους δήµους. Πώς µια ανώνυµη εταιρεία θα εγκρίνει τις
τεχνικές µελέτες των δήµων, των οποίων δεν χρηµατοδοτεί την
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υλοποίηση; Δεν είναι στρέβλωση του ανταγωνισµού; Τι θα γίνει
µε τις επτά ιαµατικές που βρίσκονται στο ΤΑΙΠΕΔ, όπως τα Κα-
µένα Βούρλα, οι Θερµοπύλες, η Αιδηψός και διάφορα ακόµη.

Για τους ξεναγούς θα πάρετε πίσω τα αστεία περί κοσµιότητας
και ευπρέπειας; Ποιος θα τα ελέγξει αυτά; Ζούµε στην εποχή του
τεντιµποϊσµού και των µίνι; Ξέρουµε ότι δεν θα απαντήσετε, για
αυτό σας τα έχουµε θέσει ξανά τρεις φορές σε αυτή την διαδι-
κασία και άλλες τρεις στις επιτροπές. Όµως δεν θα απαντήσετε.
Το κάνουµε για να το δουν και οι πολίτες, να δουν πώς θέλετε
την ιδιοτελή διαχείριση των δηµόσιων αγαθών µε τροπολογίες
νύκτας.

Καταψηφίζουµε όλα όσα φέρατε για το ναυάγιο και όλα τα θέ-
µατα που θίξαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Νόµιζα ότι ήταν ο κ. Βιλιάρδος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βι-

λιάρδος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είµαι στη θέση του κ. Βιλιάρ-

δου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

πάρει τη θέση του κ. Βιλιάρδου δηλαδή. Πού να το ξέρουµε;
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εµείς καταψηφίζουµε το συγ-

κεκριµένο νοµοσχέδιο διότι υπάρχει ένας συγκεντρωτισµός σε
ό,τι αφορά τον ιαµατικό τουρισµό. Θα έχουµε δηλαδή ιαµατικές
πηγές πρώτης και δεύτερης ταχύτητας.

Από εκεί και πέρα υπάρχουν όλες αυτές οι ανησυχίες από τον
γραµµατέα της ΚΕΔΕ σε ό,τι αφορά τον δήµαρχο Κύθνου ότι θα
πρέπει να χρηµατοδοτηθούν από το κράτος ιαµατικές πηγές,
από τον Γενικό Γραµµατέα του Συνδέσµου Δήµων Ιαµατικών
Πηγών τον κ. Δανά, ο οποίος και αυτός µιλάει για µία χρηµατο-
δότηση αλλιώς δεν µπορούν να είναι βιώσιµες κύριε Υπουργέ,
αλλά και από τον Πρόεδρο της Ένωσης Θερµαλισµού Ελλάδος
τον κ. Ζήση Αγγελίδη ο οποίος εκφράζει και αυτός την ίδια αγω-
νία.

Χαίροµαι που πάνω στην έκθεση έχουµε εντοπίσει ως Ελληνική
Λύση το γεωθερµικό πεδίο. Σας έδωσα ένα παράδειγµα για το
γεωθερµικό πεδίο Νιγρίτας-Ηράκλειας-Σιδηροκάστρου. Είναι ευ-
καιρία να υπερκεράσουµε τον ν.4602/2019 και επιτέλους η γεω-
θερµία να είναι ΑΠΕ, να είναι ανανεώσιµη πηγή ενέργειας και όχι
µεταλλευτική δραστηριότητα.

Σε ό,τι αφορά το ναυάγιο µάς προβληµατίζουν δύο πράγµατα
κύριε Υπουργέ. Η µελέτη Ζελίδη από το Πανεπιστήµιο Πατρών
για τα ρήγµατα στη συγκεκριµένη περιοχή προς τον Κορινθιακό
και προς την Αδριατική και το Ιόνιο δηλαδή γενικότερα. Και το
δεύτερο είναι το µελετητικό γραφείο του κ. Μαρούκη που το επι-
καλούνται δηµοσιογράφοι όπως ο κ. Ξένος στη Ζάκυνθο, το
οποίο έχει εκπονήσει µελέτη ότι δεν υπάρχει αιγιαλός στο συγ-
κεκριµένο σηµείο, είναι νοητή γραµµή από την Κεφαλονιά και τα
υπόλοιπα νησιά της Επτανήσου.

Άρα λοιπόν τι θέλουν αυτοί οι µνηστήρες που απαρτίζουν και
συνθέτουν τη συγκεκριµένη επιτροπή; Για ποιο λόγο; Ναι µεν δεν
θα χάσει εισόδηµα το νησί διότι είναι µία φοβερή τοποθεσία,
αλλά δεν µπορεί να είναι αιγιαλός. Μπορεί να γίνεται φωτογρά-
φηση για το τοπίο, αλλά ο αιγιαλός δηµιουργεί πολλά ερωτηµα-
τικά. Για αυτό ως Ελληνική Λύση καταψηφίζουµε µε πολλές
υπόνοιες και αστερίσκους το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς,

κύριε Μπούµπα να σας το εξής. Μας είχαν ενηµερώσει ότι θα
ψηφίσετε, όχι ότι θα είστε οµιλητής στη θέση του κ. Βιλιάρδου.
Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Από την στιγµή, κύριε Πρό-
εδρε που δεν υπάρχει άλλος εκπρόσωπος, θα πρέπει να τοπο-
θετηθώ και να εκφράσω και την ιδεολογική πλεύση της
Ελληνικής Λύσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, µην
το συνεχίσουµε τώρα.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Έχουµε βέβαια επιχειρηµατολογήσει, γιατί ψηφίζουµε «όχι»
στο νοµοσχέδιο. Έχουµε άλλη αντίληψη για τον τουρισµό. Πρέ-
πει να αποτελεί δικαίωµα για τους εργαζόµενους και τον λαό. Και
εσείς και µε αυτό το νοµοσχέδιο το κάνετε ακόµα πιο ακριβό εµ-
πόρευµα, απρόσιτο στη µεγάλη πλειονότητα του λαού µας.

Ψηφίζουµε «όχι» γιατί από τη µία µεριά όταν λέµε τουρισµό
εννοούµε τους µεγάλους tour operators, τους µεγάλους τουρι-
στικούς οµίλους, οι οποίοι πράγµατι έχουν πολύ µεγάλα κέρδη.
Και αν πάρουµε διαχρονικά τα τελευταία χρόνια τον τουρισµό
αναπτύσσεται διαρκώς µε πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ που
ακούµε, µε εκατοµµύρια τουρίστες που έρχονται, µε νέες επεν-
δύσεις που γίνονται και από την άλλη πλευρά έχουµε τους ερ-
γαζόµενους, αυτούς που βγάζουν τη λάντζα -να το πούµε έτσι-
οι οποίοι ζουν όλο και χειρότερα, µε χειρότερες εργασιακές συν-
θήκες, µε χειρότερες αµοιβές, µε εντατικοποίηση της δουλειάς,
µε δεκαέξι µορφές απασχόλησης και τώρα µε απολύσεις. 

Αυτές τις µέρες –όπως είπα και στην οµιλία µου- επικαλούµε-
νοι οι εργοδότες και τη συνεργασία και το ότι δεν υπάρχει σή-
µερα αυτή η προστασία από τις απολύσεις, απολύουν διαρκώς
εργαζόµενους. Άρα λοιπόν δεν κερδίζουν όλοι από τον τουρισµό.
Τουρισµός εδώ σηµαίνει ενίσχυση των µεγάλων πολυεθνικών.

Άρα λοιπόν δεν µπορεί να συµφωνήσει κανείς µε αυτό το νο-
µοσχέδιο όπου «φιλέτα» περιοχών χαρακτηρίζονται πρότυποι
τουριστικοί προορισµοί ολοκληρωµένης διαχείρισης που θα είναι
στην υπηρεσία των επιχειρηµατικών οµίλων, όπου άλλοι µηχανι-
σµοί πέρα από τον ΕΟΤ, οι Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθη-
σης Προορισµού θα είναι εργαλεία για αυτά των µεγάλων
τουριστικών οµίλων, όπου οι ρυθµίσεις υπέρ των µεγάλων σύν-
θετων καταλυµάτων θα έχουν µεγαλύτερους συντελεστές δόµη-
σης, θα µπορούν να κάνουν παρεµβάσεις µέσα στο δάσος όπου
οι ιαµατικές πηγές ιδιωτικοποιούνται. 

Και βέβαια είναι και η τροπολογία η οποία δεν αντιµετωπίζει
κανένα άλλο ζήτηµα. Αντίθετα αντιµετωπίζει προβλήµατα πάλι
των µεγάλων τουριστικών επιχειρήσεων. Απέναντι είναι οι εργα-
ζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροϊδιοκτήτες, αυτοί που
έχουν τις µικρές επιχειρήσεις.

Είναι ένα νοµοσχέδιο λοιπόν που υπηρετεί τις επιλογές και τις
αξιώσεις των µεγάλων του τουρισµού και είναι κόντρα συνολικά
σε όλο τον λαό γιατί στερείται το δικαίωµα στον τουρισµό. Αλλά
και η δουλειά που δίνει είναι δουλειά γαλέρας -όπως αναφέρ-
θηκε προηγουµένως- που τη ζω εγώ τουλάχιστον σαράντα χρό-
νια και ξέρω πολύ καλά πώς έχει εξελιχθεί συνολικά η κατάσταση
στον τουρισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει κ. Γιώργος Φραγγίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εµείς περιµέναµε πολύ καιρό αυτό το νοµο-

σχέδιο, αλλά δυστυχώς δεν µας ικανοποίησε έτσι όπως έχει
έρθει. Μιλάω για τους Πρότυπους Τουριστικούς Προορισµούς
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, για τη δηµιουργία DMO, όπου βλέ-
πουµε ότι τα κριτήρια που µπαίνουν στον σχεδιασµό είναι ασαφή.

Βέβαια υπάρχουν και κάποιες σηµαντικές ελλείψεις που έχουν
βγει από το νοµοσχέδιο της διαβούλευσης σε σχέση µε τους δή-
µους κάτω από πενήντα χιλιάδες κατοίκους, οι οποίοι δεν µπο-
ρούν να έχουν µονοµετοχικές εταιρείες, για να µπορούν να
ανταποκριθούν στην αναγκαιότητα του DMO.

Προβλέπονται αρµοδιότητες στους δήµους χωρίς όµως καµ-
µία χρηµατοδότηση και ξέρουµε πάρα πολύ καλά πώς είναι τα
οικονοµικά στους δήµους και πώς είναι και υλικοτεχνικά και από
τεχνογνωσία οι δήµοι, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν σε
αυτές τις ανάγκες. Και βεβαίως στο τέλος-τέλος απόλυτος κρι-
τής είναι ο κύριος Υπουργός. Εµείς µε αυτό διαφωνούµε και
αυτά τα άρθρα δεν θα τα ψηφίσουµε.

Επίσης, σε σχέση µε τις ιαµατικές πηγές υπάρχει µία λογική.
Η λογική λέει ότι απ’ όλη αυτή τη διαδικασία δεν µπορεί να γίνουν
δύο ειδών δήµοι, οι οποίοι θα συµµετάσχουν, δηλαδή αυτοί που
ανήκουν στην ΙΠΕ και αυτοί που δεν ανήκουν στην ΙΠΕ και άρα
αυτοί που ανήκουν στην ΙΠΕ θα ευνοούνται.

Εµείς πιστεύουµε ότι όλα αυτά τα πράγµατα, οι αποφάσεις,
θα πρέπει να γίνουν εγγύτερα προς την κοινωνία όσο µπορούνε,
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να υπάρχει η αρχή της επικουρικότητας και βεβαίως το κέρδος
αυτό, το οικονοµικό, το τουριστικό, όλο της ανάπτυξης να είναι
κέρδος το οποίο θα απευθύνεται στις τοπικές κοινωνίες. 

Επίσης στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις σε κάποια άρθρα δυστυ-
χώς, όπως και αυτό, το ΕΣΑΜΕΑ στο άρθρο 53, δεν τα έχετε εν-
σωµατώσει. Και τέλος, σε σχέση µε την τροπολογία τα έχουµε
πει όλα αυτά στην πρωτολογία µας. 

Εγώ θα πω ένα πράγµα και θα κλείσω. Λυπάµαι ειλικρινά πάρα
πολύ για την πολιτική και την τακτική της Κυβέρνησης να φέρνει
τροπολογίες και µάλιστα όπως αυτή της Ζακύνθου, το οποίο
αφαιρέθηκε από το νοµοσχέδιο που ήταν σε διαβούλευση και έρ-
χεται εν µια νυκτί κρυφά για να µην ακούσουµε κανέναν.

Λέω λοιπόν είναι απαράδεκτη και εγκλωβίστηκε αυτή η τα-
κτική. Παρακάµπτεται όλη η διαδικασία, η οποία δίνει το δι-
καίωµα και τη δυνατότητα µιας επισταµένης συζήτησης και στα
µέλη της επιτροπής, αλλά και στους φορείς. Και βεβαίως στο
τέλος-τέλος φαίνεται ότι και εµπαίζει και προσβάλλει όλους τους
Βουλευτές που συµµετάσχουµε σε αυτήν την επιτροπή. Διότι δεν
µπορεί ζωτικής σηµασίας θέµατα, όπως αυτό του ναυαγίου της
Ζακύνθου, να αφαιρείται πρώτα, να µην ακούµε τους φορείς και
να έρχεται εν µια νυκτί εδώ για να το ψηφίσουµε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο την καταψηφίζουµε την τροπολογία στην
ολότητά της παρ’ όλο που έχει κάποια άρθρα, όπως είναι για τον
COVID και τα νοσοκοµεία, που εκεί ναι, συµφωνούµε και θα τα
ψηφίζαµε, αν ξεχωριστά ερχόταν κατά άρθρο. Αλλά έρχεται στην
ολότητα και δίνετε το καρότο και το µαστίγιο και έτσι µας αναγ-
κάζετε, επειδή κυριαρχεί το ναυάγιο της Ζακύνθου, να µην ψη-
φίσουµε την τροπολογία στην ολότητά της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κυρία Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πιο θλιβερή διαπίστωση σήµερα είναι πως η

Κυβέρνηση εξακολουθεί να µην έχει καµµία επαφή µε την πραγ-
µατικότητα και µε τα προβλήµατα του τουρισµού. Μία δεύτερη
εξίσου οδυνηρή διαπίστωση, όµως, είναι πως η Κυβέρνησή σας
δεν είχε σχέδιο για τον τουρισµό και δεν έχει αντιληφθεί τι θα πει
προορισµός. Ότι ο προορισµός απαιτεί τη συνέργεια όλων των
επιπέδων διακυβέρνησης, απαιτεί συµµετοχή και σύµπραξη της
τοπικής κοινωνίας, δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Είναι το περι-
βάλλον το οικονοµικό, είναι το περιβάλλον όµως το ανθρώπινο,
αν θέλετε, οι ανθρώπινοι πόροι, είναι το κλίµα, είναι οι φυσικοί
πόροι. Όλα αυτά που εσείς βιάζεστε να τα βάλετε στην άκρη. Και
πώς; Ιδιωτικοποιώντας τον πλούτο του ελληνικού λαού.

Αυτό το νοµοσχέδιο το καταψηφίζουµε διότι συνιστά µία ευ-
θεία επίθεση στην τοπική αυτοδιοίκηση της οποίας την περιουσία
υφαρπάζετε από την πίσω πόρτα, χωρίς να δίνετε κανένα απο-
λύτως εργαλείο, χωρίς να αξιοποιείτε ΕΣΠΑ, χωρίς να αξιοποι-
είτε Ταµείο Ανάκαµψης. Παίρνετε τις ιαµατικές πηγές σήµερα και
αύριο ποιος ξέρει τι άλλο.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, το ΤΑΙΠΕΔ έχει περίπου είκοσι εννέα
ιαµατικές πηγές στη διαχείρισή του. Γιατί δεν έχει αξιοποιηθεί
µία; Πενήντα µία ιαµατικές πηγές αναγνωρίσαµε εµείς την πε-
ρίοδο της διακυβέρνησής µας. Δεν έχετε µάθει απολύτως τίποτα.
Βιάζεστε µόνο να φέρετε κακήν κακώς τροπολογίες της τελευ-
ταίας στιγµής -κάκιστες τροπολογίες που προφανώς δεν θα µπο-
ρέσουν να υπηρετήσουν ούτε το δικό σας σχέδιο- για το ναυάγιο
της Ζακύνθου. Μα, έχετε αποκλείσει τους πολίτες από τη δια-
βούλευση, έχετε αποκλείσει την τοπική κοινωνία, έχετε αποκλεί-
σει την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Σήµερα είπανε ένα σωρό ψέµατα τα στελέχη σας, το ένα ψέµα
πίσω από το άλλο. Δεν απαντάτε σε τίποτα διότι κανένα µέτρο
προστασίας δεν θεσµοθετείται σήµερα. Ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι χρειάζεται µία διυπουργική επιτροπή για να αναλάβει την ευ-
θύνη των άµεσων µέτρων προστασίας και να τρέξει πιο γρήγορα
τα πράγµατα. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι χρειάζεται ένας φο-
ρέας διαχείρισης που να συµµετέχουν όλοι οι εµπλεκόµενοι από
την τοπική κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, θα κλείσω µε το εξής: Δεν είναι δυνατόν να
συνεχίζετε να νοµιµοποιείτε και να κανονικοποιείτε τις σκανδα-

λώδεις απευθείας αναθέσεις διότι αυτή τη στιγµή κινδυνεύει η
χώρα µας να τιµωρηθεί. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτό που
κάνετε είναι παράνοµο. Αναφέροµαι στις απευθείας αναθέσεις
του ΕΟΤ.

Δεν µας εκπλήσσει αυτό που κάνετε διότι το σύνολο του νο-
µοσχεδίου είναι η αγωνία σας να µοιράσετε χρηµατοδοτήσεις
µέσα από µελέτες, µέσα από διαφήµιση. Σίγουρα δεν είναι ο προ-
ορισµός. Σίγουρα δεν είναι ο ελληνικός τουρισµός. Σίγουρα δεν
είναι η µικροµεσαία επιχείρηση, που πνίγεται από την ακρίβεια,
από τα χρέη της πανδηµίας, από την κακή κατάσταση που τη φέ-
ρατε εσείς, από το πολύ γρήγορο κλείσιµο της σεζόν. Σίγουρα
δεν είναι ο κόσµος του τουρισµού, ο οποίος σήµερα πεινάει και
αντιµετωπίζει πρόβληµα επιβίωσης. Είστε πάρα πολύ µακριά και
εσείς και το νοµοσχέδιό σας από τα προβλήµατα του ελληνικού
τουρισµού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας από τη Νέα Δηµο-

κρατία και µετά ο Υπουργός.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν είχα σκοπό να δώσω απαντήσεις, αγαπητοί συνάδελφοι,

αλλά µε προκαλεί το γεγονός ότι αναφέρεστε στο ΤΑΙΠΕΔ και
στις ιαµατικές πηγές.

Θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι το 2015 ήµουν Αντιπεριφε-
ρειάρχης της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας και σχεδόν κάθε
εβδοµάδα βρισκόµουν στα σκαλιά του ΤΑΙΠΕΔ για να πιέσω,
ώστε να τρέξουν οι διαγωνιστικές διαδικασίες για τις ιαµατικές
πηγές της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας. Μάλιστα έχω τη συ-
νήθεια να έχω ένα τάµπλετ µαζί µου και να σηµειώνω. 

Και δυστυχώς από το 2015, κύριε Υπουργέ, που έκανα τις πρώ-
τες συναντήσεις, ξαναπήγα το 2019, και το 2017, και το 2018 ως
εκλεγµένος Βουλευτής για να κάνω συνάντηση, να δω πού βρί-
σκονται οι διαγωνιστικές διαδικασίες για την αξιοποίηση των ια-
µατικών της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας. Και άνοιξα το
σηµείωµά µου και ήταν ακριβώς οι ίδιες οι ελλείψεις. 

Είναι προκλητικό -δεν το συνηθίζω- να αναφέρεστε για το τι
κάνουµε εµείς τώρα µε το ΤΑΙΠΕΔ, όπου οφείλω να σας ενηµε-
ρώσω ότι µέσα στο 2022 θα έχουµε τους πρώτους τρεις διαγω-
νισµούς, γιατί έχουµε πέσει από πάνω στα συγκεκριµένα έργα.

Και δεν συνηθίζω αυτό που σας είπα πριν, γιατί είναι πεποί-
θησή µου πως αυτά που µας ενώνουν είναι πολύ περισσότερα
από αυτά που µας χωρίζουν, και το λέω σε κάθε τοποθέτησή µου
στην Ολοµέλεια. Γιατί θα πρέπει να µας ενώνει επιτέλους η ανά-
πτυξη συνεργειών, που υπηρετείται µέσα από το πρώτο µέρος
του νοµοσχεδίου για τους Πρωτότυπους Τουριστικούς Προορι-
σµούς Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, συνεργειών µεταξύ όλων
των εµπλεκοµένων στο πεδίο του τουρισµού, και της αυτοδιοί-
κησης, και των ιδιωτών, και βεβαίως του κεντρικού κράτους.

Θα πρέπει να αισθανόµαστε όλοι το ίδιο υπερήφανοι για το γε-
γονός ότι για πρώτη φορά δηµιουργούµε µια εταιρεία που βλέπει
τις ιαµατικές πηγές και την αξιοποίησή τους συνολικά διότι αυτός
είναι ο στόχος των ιαµατικών πηγών. Έχουν ακουστεί απίστευτα,
απίθανα πράγµατα σήµερα εδώ. Είναι ένα εργαλείο οι «Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδας Α.Ε.» που µπορούν να αξιοποιήσουν οι δήµοι –
δεν υφαρπάζει καµµία περιουσία από τον δήµο- ώστε επιτέλους
ως χώρα να δούµε τον τουρισµό υγείας, τον θερµαλισµό, ως ένα
προϊόν που µπορεί να προσελκύσει επισκέπτες δώδεκα µήνες
τον χρόνο, τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες τον χρόνο, για να δι-
ευρύνουµε το τουριστικό µας προϊόν και στις εναλλακτικές µορ-
φές τουρισµού.

Όπως το ίδιο όµορφα αισθάνθηκα όταν άκουσα την τοποθέ-
τηση του κ. Ακτύπη, του συναδέλφου µου, γιατί έχουν ακουστεί
και εδώ πολύ παράλογα πράγµατα. Ακούσαµε έναν άνθρωπο
που σας µίλησε από καρδιάς, έναν άνθρωπο που φέρει την ευ-
θύνη, που ζει εκεί, που πολιτεύεται εκεί. Σας µίλησε µε ειλικρίνεια
για την πραγµατική αξιοποίηση που επιχειρεί τούτη η Κυβέρνηση
στο ζήτηµα του ναυαγίου της Ζακύνθου.

Κλείνοντας, θέλω να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Τουρισµού και την κ. Ζαχαράκη και τον κ. Κικίλια, αλλά και
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τους προκατόχους σας και τον κ. Κόνσολα και τον κ. Θεοχάρη
και να σας πω ότι οφείλεται η επιτυχία του ελληνικού τουρισµού
µέχρι σήµερα και στις ενέργειες του Υπουργού που βρίσκεται
εδώ, του κ. Κικίλια, ο οποίος ως Υπουργός Υγείας κατάφερε να
έχει «πράσινη» τη χώρα µας και κατάφερε να έχουµε το δικαίωµα
να προσελκύσουµε επισκέπτες, όπως βεβαίως και ο κ. Θεοχά-
ρης, ο οποίος έδωσε τους δικούς του αγώνες αυτή την τελευταία
δύσκολη περίοδο της πανδηµίας για να µπορεί ο τουρισµός να
έχει θετικά αποτελέσµατα. Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πολύ. Ωραίο χρώµα το πράσινο, κύριε Χειµάρα, είναι αλή-
θεια.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις 13.00’ το µεσηµέρι

µέχρι τώρα, τις 22.10’, τους άκουσα προσεκτικά όλους.
Ειρήσθω εν παρόδω, κύριε Χειµάρα, σας ευχαριστώ πάρα

πολύ για τον ρόλο που παίξατε στην παρουσίαση του νοµοσχε-
δίου και στις Επιτροπές και στην Ολοµέλεια, αλλά και τους υπό-
λοιπους συναδέλφους, παρά τις αντίθετες απόψεις, προτάσεις,
θέσεις, εποικοδοµητικές προτάσεις ή µη. Δεν έχει καµµία σηµα-
σία αυτό. Αυτός είναι ο ρόλος και ο τρόπος του κοινοβουλευτι-
σµού και η µαγεία, αν θέλετε, της συνύπαρξης όλων. Εγώ θεωρώ
ότι τελικά καταλήγουµε όλοι να υπηρετούµε, όπως ελπίζω, τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.
Κρινόµαστε από το τι λέµε εδώ πέρα σε αντιδιαστολή µε το τι
επικρατεί έξω στην πραγµατική κοινωνία, στην πραγµατική οικο-
νοµία.

Με αυτό το νοµοσχέδιο και µε τις πολιτικές µας των τελευ-
ταίων δυόµισι χρόνων ερχόµαστε στρατηγικά να υποστηρίξουµε
το τουριστικό προϊόν και την τουριστική εµπειρία της χώρας µ’
έναν ξεχωριστό τρόπο, ο οποίος εκ των πραγµάτων άλλαξε λόγω
της πανδηµίας, προσφέροντας αυτό το οποίο ο ταξιδιώτης επι-
ζητούσε και επιζητά τα τελευταία δυόµισι χρόνια, τα δύο καλο-
καίρια που προηγήθηκαν και αυτό που έπεται, δηλαδή την
ασφάλεια. 

Θυµίζω ότι το καλοκαίρι του 2020 δεν άνοιξαν οι υπόλοιποι µε-
σογειακοί προορισµοί, έµειναν κλειστοί. Εµείς µ’ ένα πρόγραµµα
πολλαπλού testing, ξενοδοχείων καραντίνας, ιατρών καραντίνας,
νοσοκοµείων αναφοράς, διασύνδεσης µε τα νοσοκοµεία και τα
κέντρα υγείας των νησιών και των τουριστικών προορισµών,
πάνω από επτά χιλιάδες υγειονοµικούς που µεταφέρθηκαν στα
νησιά, τολµήσαµε και πετύχαµε να έχουµε έσοδα από τον τουρι-
σµό, έστω αυτά που είχαµε στην πολύ δύσκολη στιγµή της κρί-
σης. 

Φυσικά το 2021 πέρα και πάνω από κάθε προσδοκία τα έσοδα
που είχαν εγγραφεί στον προϋπολογισµό ήταν της τάξης των 5
µε 6 δισεκατοµµυρίων. Έχουµε φτάσει στο δεκάµηνο µε νούµερα
τέτοια που µας κάνουν να αισιοδοξούµε ότι θα ξεπεράσουµε τα
10 δισεκατοµµύρια έσοδα από τον τουρισµό µε πολύ µεγάλη ικα-
νοποίηση από άκρη σε άκρη στη χώρα στη µικρή επιχείρηση, στα
ενοικιαζόµενα δωµάτια, στα ξενοδοχεία, στα καταλύµατα και σε
όλα τα επαγγέλµατα που λειτουργούν γύρω από το τουριστικό
µας προϊόν που πράγµατι είναι η «ατµοµηχανή» της ελληνικής οι-
κονοµίας και προσφέρει άµεσα ή έµµεσα το 25%, 1 στα 4 ευρώ
στο ΑΕΠ της χώρας.

Τι έρχεται να κοµίσει αυτό το νοµοσχέδιο που φέραµε και που
ελπίζω ότι θα ψηφιστεί σε λίγη ώρα στο ελληνικό Κοινοβούλιο;
Φυσικά µια στρατηγική η οποία απλώνει ένα δίκτυο εργαλείων
τουριστικής ανάπτυξης σε όλες τις περιφέρειες. Είναι κοινό µυ-
στικό ότι δυόµισι περιφέρειες παίρνουν το βάρος των εσόδων
και των επισκεπτών τουριστών-ταξιδιωτών όλα αυτά τα χρόνια
στην ελληνική επικράτεια και δεν θα έπρεπε να είναι έτσι, γιατί
αυτό είναι ένα τεράστιο asset για εµάς, το ότι είµαστε το νού-
µερο 5 τουριστικό brand παγκοσµίως και αυτό θα το διασφαλί-
σουµε ως κόρη οφθαλµού, γι’ αυτό και έρχονται πρωτοβουλίες
το επόµενο χρονικό διάστηµα και για να υπερασπιστούµε και να
ενισχύουµε περαιτέρω αυτά τα τουριστικά brands που έχουµε
και µια στρατηγική η οποία έχει να κάνει µε τον τρόπο διασφάλι-

σης αυτών των προϋποθέσεων, όµως υπάρχουν και οι άλλες πε-
ριφέρειες της χώρας και οι υπόλοιποι δήµοι της χώρας και οι
υπόλοιπες περιοχές απαράµιλλης οµορφιάς, κάλλους πολιτιστι-
κού, θρησκευτικού, εναλλακτικού, γαστρονοµικού που οφεί-
λουµε αναδείξουµε. Ένα κοµµάτι αυτών προφανώς είναι οι
ιαµατικές πηγές µας.

Μην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Έγινε κακή δουλειά µέχρι
τώρα σε ό,τι έχει να κάνει µε τις ιαµατικές πηγές. Ο συνάδελφος
σάς µιλάει µε αυτή την αγωνία γιατί πραγµατικά έχει εντρυφήσει
στο θέµα. Είναι µόνιµο πρόβληµα εδώ και πολλά χρόνια. Δεν
µπόρεσαν οι δήµοι να εκµεταλλευθούν µε τον τρόπο που έπρεπε
τις ιαµατικές πηγές. Θέλω να πω ότι µέχρι σήµερα ούτε τα υπό-
λοιπα εργαλεία τα οποία δηµιουργήθηκαν έχουν µπορέσει να εκ-
µεταλλευθούν τις ιαµατικές πηγές όπως θα έπρεπε. Είναι µια
κριτική συνολική αυτό.

Παίρνουµε την περιουσία των δήµων από τους δήµους; Όχι
φυσικά. Παρακαλώ πάρα πολύ να διαβάζουµε τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου όταν θέλουµε να σχολιάζουµε πολιτικά. Δίνουµε
άπλετο χρόνο, όσο ζήτησε η ΚΕΔΕ, στους δήµους προκειµένου,
αν θέλουν αυτοί µόνοι τους, να αναπτύξουν το τουριστικό τους
προϊόν ως προς τις ιαµατικές πηγές; Φυσικά. Τους δίνουµε τα
εργαλεία για να το κάνουν; Φυσικά. Εάν και εφόσον αυτό δεν κα-
ταστεί δυνατό, σε άµεση διασύνδεση µε το RRF –θα εξηγήσω τι
εννοώ, γιατί ρώτησε ο κύριος συνάδελφος αν υπάρχει χρηµατο-
δότηση για όλα αυτά- δίνουµε τη δυνατότητα σε µια ανώνυµη
εταιρεία να διαχειριστεί τις ιαµατικές πηγές και να επιστρέψει
φυσικά το µέρισµα στις τοπικές κοινωνίες. Φέρνουµε 320 εκα-
τοµµύρια από το RRF ακριβώς γι’ αυτά τα εργαλεία, λιµάνια, µα-
ρίνες, χιονοδροµικά κέντρα, ιαµατικές πηγές, πρόσβαση στους
ΑΜΕΑ, ψηφιοποίηση του τουρισµού και µε διαδικασίες τέτοιες
έχοντας φτιάξει µια task force στο Υπουργείο Τουρισµού. 

Να ευχαριστήσω και την Υφυπουργό Σοφία Ζαχαράκη, να ευ-
χαριστήσω και τη Γενική Γραµµατέα Βίκυ Λοΐζου για την πολύ µε-
γάλη προσπάθεια, αλλά και τον πρώην Υπουργό και τους
συνεργάτες του γι’ αυτά που έκαναν όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα. Υπάρχει φυσικά -και το είπατε και συµφωνώ- συνέχεια
στη διοίκηση. Δεν είµαι από τους πολιτικούς που έρχονται για να
ισοπεδώσουν ό,τι έχουν κάνει οι προκάτοχοί τους, ακόµα και αν
οι προκάτοχοι ήταν από άλλο πολιτικό κόµµα. 

Το δίχτυ στρατηγικής και εργαλείων απλώνεται µε τους DMO,
τους τοπικούς οργανισµούς διαχείρισης τουριστικών περιοχών
µαζί µε το Παρατηρητήριο Τουρισµού σε όλη τη χώρα και στους
χειµερινούς προορισµούς. Για του λόγου το αληθές ξεκινήσαµε
από την Παρασκευή την καµπάνια µας στο εξωτερικό για τους
χειµερινούς προορισµούς.

«Γιατί, κύριε Υπουργέ, ξεκινήσατε την καµπάνια σας λίγες
µέρες πριν τις γιορτές των Χριστουγέννων;». Μα, δεν είναι το
θέµα οι γιορτές των Χριστουγέννων. Εκεί, όπως βλέπετε, υπάρχει
πληρότητα στην πλειονότητα των χειµερινών προορισµών. Η
στρατηγική µας των τεσσάρων µηνών που θα καλύψουµε τους
χειµερινούς προορισµούς, τους εναλλακτικούς προορισµούς, το
city break και ήταν πάντα παραδοσιακά οι δύσκολοι µήνες για
τον τουρισµό, είναι αυτό που έχει αξία και τη δυνατότητα που θα
έχουν όλες οι περιφέρειες και όλοι οι δήµοι της χώρας να δουν
να αντικατοπτρίζεται η προσπάθειά τους στην προβολή στο εξω-
τερικό και στο εσωτερικό. 

«Μα, υπάρχει η µετάλλαξη Όµικρον και η κατάσταση είναι
πάρα πολύ δύσκολη». Και επειδή συµβαίνει αυτό δεν έχει υπο-
χρέωση το Υπουργείο Τουρισµού να στηρίξει αυτούς τους προ-
ορισµούς, να δώσει το καλύτερο δυνατό, προµοτάροντας την
ασφάλεια και τον εµβολιασµό και τα υγειονοµικά πρωτόκολλα,
όπως κάναµε εδώ και τρία χρόνια; Γι’ αυτό και η χώρα έχει αυτό
το brand, γι’ αυτό και την εµπιστεύτηκαν όλοι στο εξωτερικό και
ουσιαστικά αλλάξαµε µε πρωτεργάτη τον Πρωθυπουργό την ει-
κόνα της χώρας από έξω προς τα µέσα. Γι’ αυτό και σε όποιον
από τη δηµόσια διοίκηση πηγαίνει και έχει θέση ευθύνης στο
εξωτερικό απονέµουµε τα εύσηµα.

Είναι µια εύκολη κατάσταση αυτή που βιώνουµε σήµερα; Όχι,
αλλά δεν είµαστε υποχρεωµένοι να δώσουµε τα εργαλεία σε αυ-
τούς τους ανθρώπους και σε αυτούς τους προορισµούς σ’ όλη
τη χώρα να παλέψουν και να προσπαθήσουν;
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Είµαι σίγουρος ότι µετά από µια πολύ µεγάλη προσπάθεια που
θα κάνουµε, η επόµενη χρονιά θα είναι η χρονιά της αναγέννη-
σης του ελληνικού τουρισµού.

Προσέξτε τώρα. Φέραµε µια τροπολογία. Σας είπα ειλικρινώς
στις επιτροπές ότι µε βάση όλα αυτά τα οποία µελέτησα προσε-
κτικά που καταθέσατε όλους αυτούς τους µήνες, θα ήθελα και
θα θέλαµε να βρεθεί ένας τρόπος να αντιµετωπίσουµε το άµεσο
και το επείγον.

Ήµουν ειλικρινής σε αυτό που σας είπα. Δεν είστε ειλικρινείς
απέναντί µου και απέναντί µας όταν λέτε ότι δεν έχει συζητηθεί
αρκετά αυτό το νοµοσχέδιο ή όταν λέτε ότι υποκρύπτεται κάτι
πίσω απ’ αυτή την τροπολογία, όταν η τροπολογία λέει σαφώς
για διαχείριση της οριοθετηµένης ζώνης -προκύπτει από τον
νόµο, ορίζεται από το Υπουργείο Οικονοµικών- µε σκοπό την
προστασία του περιβάλλοντος, την αποφυγή του κινδύνου κα-
τάρρευσης του ναυαγίου, τη συντήρησή του, την ασφαλή δια-
µόρφωση των διόδων πρόσβασης σε αυτό και την προστασία
των επισκεπτών.

Ποια είναι αυτή η πενταµελής επιτροπή; Όπως είπε πολλά
σωστά ο κ. Ακτύπης, τον οποίο τιµώ για τους αγώνες και τις προ-
σπάθειές του, από τα πέντε µέλη της επιτροπής, οι τέσσερις είναι
Ζακυνθινοί. Ποια είναι τα συµφέροντα που κρύβονται από πίσω;
Έχουν ως υποχρέωση να κάνουν τρία πράγµατα:

Την πιθανή οδό διαφυγής αν χρειαστεί, την αναστήλωση, την
επισκευή και τη στήριξη του ναυαγίου. Τελεία. Τα υπόλοιπα όλα
θα τα ζητήσουµε όσες φορές θέλετε, για την ανάπτυξη του συγ-
κεκριµένου τουριστικού προορισµού. Πού; Δίνονται εργαλεία στο
νοµοσχέδιο αυτό µε τους DMO, προκειµένου να αναπτυχθεί.

Προσέξτε όµως, από τη µία το ζητούσατε επιτακτικά το συγ-
κεκριµένο κοµµάτι, από την άλλη τώρα ακούω πάσης φύσεως δι-
καιολογίες. «Ναι, αλλά δεν είναι ακριβώς έτσι», «ναι, αλλά µήπως
τυχόν ο αιγιαλός είναι παραπάνω µέτρα», «εσείς ορίζετε τον αι-
γιαλό»; Όχι φυσικά. Εκ του νόµου ορίζεται. Σας εξήγησε ο κύριος
συνάδελφος και άλλοι επίσης ότι περιχαράσσοντας ακριβώς τον
αιγιαλό και τον χώρο του ναυαγίου de facto εξασφαλίζεται, πε-
ριχαρακώνεται και υποστηρίζεται η περιουσία του δηµοσίου. Κα-
νείς δεν µπορεί να βάλει χέρι.

Σας εξήγησα και σας είπα επίσης -όσο και αν µε προκαλείτε-
ότι ποτέ µα ποτέ δεν πρόκειται να παρέµβω στον ρόλο και τη
δουλειά της δικαιοσύνης. Υπάρχει δικαστική εξουσία, νοµοθετική
εξουσία και εκτελεστική εξουσία. Ο καθένας κάνει τη δουλειά
του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποία
µε βάση αυτά τα οποία ζήτησαν οι τουριστικοί παράγοντες και
τα οποία µελετήθηκαν, έρχεται να διευθετήσει και το θέµα των
ιαµατικών πηγών και το θέµα του ναυαγίου και να δώσει εργα-
λεία, όπως οι DMOs και µια σειρά διατάξεων που έχουν να κά-
νουν µε επιµέρους τουριστικά θέµατα τα οποία λίµναζαν για
καιρό και είχαν µείνει πίσω.

Επίσης πίσω από αυτό το νοµοσχέδιο κρύβεται πολλή και
σκληρή δουλειά. Επίσης θεωρώ ότι αυτή η προσπάθειά µας δεν
µπορεί να είναι ούτε µικροπολιτική ούτε κοµµατική ούτε κυβερ-
νητική. Αν συνοµολογείτε όλοι τη σηµαντικότητα του ελληνικού
τουρισµού, τότε πρόκειται για µια προσπάθεια εθνική και υπερ-
τοπική και για τα brand µας και για τις περιοχές που έχουν ιδιαί-
τερα προβλήµατα. Αν συµφωνούµε όλοι ότι και ο εµπορικός
κόσµος, που στο µεγαλύτερο κοµµάτι του λειτουργεί και βιοπο-
ρίζεται µέσα στις τουριστικές περιοχές και όλα τα συναφή επαγ-
γέλµατα γύρω-γύρω από το τουριστικό προϊόν, τότε οφείλουν να
στηριχθούν. Και αυτοί δεν είναι οι µεγάλοι προφανώς, είναι κυ-
ρίως οι µικροί, είναι κυρίως οι πολλοί. Γιατί ο τουρισµός είναι
θέµα των πολλών, όχι των λίγων. Θα το υπερασπίζοµαι και το
υπερασπιζόµαστε µε όλη τη δύναµη της φωνής µας και των δυ-
νάµεών µας και των πολιτικών µας αποφάσεων, της νοµοθέτησης
µας, µε τέτοιο τρόπο, µε χρηστή διοίκηση, µε διαφάνεια και µε
αποτελέσµατα. Από αυτά τα αποτελέσµατα κρινόµαστε όλοι.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η κριτική την οποία εσείς κάνατε για το νο-
µοσχέδιο αυτό, δεν αντικατοπτρίζει αυτά τα οποία πιστεύει η κοι-
νωνία. Αυτό –ξέρετε- είναι και το πρόβληµα τού τι απήχηση έχουν
οι θέσεις και οι προτάσεις στην κοινωνία. Το νοµοσχέδιο θα
υπερψηφιστεί. Είναι σαφώς προς τη σωστή κατεύθυνση. Νοµίζω
ότι θα έχουµε µια πολύ καλή τουριστική χρονιά. Θα κάνουµε
πολύ µεγάλη προσπάθεια και είµαι σίγουρος ότι θα τα καταφέ-
ρουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρι-
σης, Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού, Ια-
µατικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση
της τουριστικής ανάπτυξης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και τρο-
πολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νοµοσχεδίου, εξήντα
τέσσερα άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς
και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρι-
σης, Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού, Ια-
µατικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση

της τουριστικής ανάπτυξης

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 43 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 45 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 57 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 58 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 64 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ.Τροπ. 1174/6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Σύνολο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Πρότυποι Τουρι-
στικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, Οργανισµοί Δια-
χείρισης και Προώθησης Προορισµού, Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας
και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση της τουριστικής ανάπτυ-
ξης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχεί-
ρισης, Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού,
Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση
της τουριστικής ανάπτυξης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΠΡΟΤΥΠΟΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΙ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΙ ΟΛΟΚΛΗ-

ΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ - ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟ-
ΩΘΗΣΗΣ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΥ - ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΒΙΩΣΙΜΗΣ
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΠΡΟΤΥΠΟΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΙ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΙ ΟΛΟ-

ΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ-ΔΙΥΠΟΥΡΓΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΣΧΕΔΙΑ-
ΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ
ΠΡΟΟΡΙΣΜΩΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ-ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΩΘΗΣΗΣ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΥ 

Άρθρο 3 Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης
Διαχείρισης - Διυπουργική Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης
Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρι-
σης

Άρθρο 4 Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού
Άρθρο 5 Σκοποί Οργανισµού Διαχείρισης και Προώθησης

Προορισµού
Άρθρο 6 Ετήσιο Σχέδιο Ολοκληρωµένης Διαχείρισης
Άρθρο 7 Έκθεση
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΒΙΩΣΙΜΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
Άρθρο 8 Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης
Άρθρο 9 Αρµοδιότητα
Άρθρο 10 Ετήσιος απολογισµός - Έκθεση πεπραγµένων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 11 Εξουσιοδοτική διάταξη
ΜΕΡΟΣ Β’: ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ «ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑ-

ΔΑΣ»
Άρθρο 12 Σκοπός
Άρθρο 13 Αντικείµενο
Άρθρο 14 Σύσταση-Επωνυµία-Σκοπός-Λειτουργία-Εποπτεία-

Διάρκεια-Έδρα
Άρθρο 15 Μεταβίβαση περιουσιακών δικαιωµάτων
Άρθρο 16 Αυτοδίκαιη περιέλευση σε περιουσιακά δικαιώµατα
Άρθρο 17 Ανεξαρτησία και λειτουργία
Άρθρο 18 Μετοχικό κεφάλαιο
Άρθρο 19 Εσωτερικός κανονισµός
Άρθρο 20 Όργανα διοίκησης
Άρθρο 21 Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων
Άρθρο 22 Καταστατικό
Άρθρο 23 Θέµατα προσωπικού
Άρθρο 24 Ατέλειες - Έσοδα
Άρθρο 25 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
Άρθρο 26  Σκοπός
Άρθρο 27  Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΥΣ ΛΙΜΕΝΕΣ
Άρθρο 28  Αποχωροθέτηση του τουριστικού λιµένα    Ηρα-

κλείου Κρήτης - Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 30 και του
Παραρτήµατος ΙΙ του άρθρου 41 του                   ν. 2160/1993

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗ-
ΣΕΙΣ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 29 Ειδικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης
ανοικτού τύπου αστικής περιήγησης πόλεων - Τροποποίηση του
άρθρου 36 του ν. 3710/2008

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΑ ΓΡΑΦΕΙΑ
Άρθρο 30  Εγγυήσεις για τη λειτουργία τουριστικού γραφείου

- Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν. 393/1976 
Άρθρο 31  Κυρώσεις σε τουριστικά γραφεία - Προσθήκη παρ.

4 στο άρθρο 11 του ν. 393/1976
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΑ ΚΑΤΑΛΥΜΑΤΑ
Άρθρο 32  Παράταση προθεσµιών κατάταξης τουριστικών κα-

ταλυµάτων - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν.
4276/2014

Άρθρο 33  Μικτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας -
Προσθήκη άρθρου 18Α στον ν. 4276/2014

Άρθρο 34  Λειτουργική ενοποίηση κύριων ή µη κύριων τουρι-
στικών καταλυµάτων - Τροποποίηση του άρθρου 24 του ν.
4179/2013

Άρθρο 35  Προϋποθέσεις λειτουργίας σύνθετων τουριστικών
καταλυµάτων - Τροποποίηση της περ. β’ στην παρ. 2 του άρθρου
8 του ν. 4002/2011

Άρθρο 36  Όροι δόµησης σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων
- Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 9 του   ν. 4002/2011

Άρθρο 37  Συντελεστές δόµησης στα σύνθετα καταλύµατα -
Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 1 του              ν. 4179/2013

ΚΕΦΑΛΙΟ Ε’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΞΕΝΑΓΟΥΣ
Άρθρο 38 Βασικές υποχρεώσεις ξεναγών - Αντικατάσταση του

άρθρου 4 του ν. 710/1977 - Διοικητική εποπτεία ξεναγών - Επι-
βολή κυρώσεων - Τροποποίηση του άρθρου 12 του ν. 710/1977

Άρθρο 39  Συχνότητα πραγµατοποίησης ταχύρρυθµων προ-
γραµµάτων κατάρτισης για την άσκηση του επαγγέλµατος του
ξεναγού - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν.
710/1977

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΤΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ
ΚΑΙ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 40  Πράξεις οργάνων των δικαιούχων χρηµατοδότησης
φορέων του Υπουργείου Τουρισµού

Άρθρο 41 Μεταθέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού
Άρθρο 42  Μη µισθολογικές παροχές υπαλλήλων του Ελληνι-

κού Οργανισµού Τουρισµού - Τροποποίηση της παρ. 5 του άρ-
θρου 43 του ν. 4484/2017

Άρθρο 43 Κάλυψη στεγαστικών αναγκών του Υπουργείου Του-
ρισµού

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΩΝ ΤΗΣ
ΕΙΔΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΠΡΟΩΘΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΟΥΡΙ-
ΣΤΙΚΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 44 Αρµοδιότητες της Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης
και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων - Τροποποίηση της
περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 12 του          ν. 4002/2011

Άρθρο 45  Προθεσµία προσκόµισης απόφασης έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων χιονοδροµικών κέντρων

Άρθρο 46  Προδιαγραφές εγκαταστάσεων µονάδων ιαµατικής
θεραπείας και κέντρων ιαµατικού τουρισµού - θερµαλισµού, θα-
λασσοθεραπείας και αναζωογόνησης - Τροποποίηση της παρ. 2
του άρθρου του 16 ν. 3498/2006

Άρθρο 47  Ειδικό σήµα λειτουργίας µονάδων ιαµατικής θερα-
πείας και κέντρων ιαµατικού τουρισµού - θερµαλισµού, θαλασ-
σοθεραπείας και αναζωογόνησης - Τροποποίηση του άρθρου 17
του ν. 3498/2006

Άρθρο 48  Υφιστάµενες εγκαταστάσεις ιαµατικής θεραπείας -
Τροποποίηση των παρ. 1 και 2 του άρθρου 23 του ν. 3498/2006

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΝΟΜΗ ΣΗΜΑΤΟΣ
ΕΠΙΣΚΕΨΙΜΗΣ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΠΡΟΟΡΙ-
ΣΜΩΝ

Άρθρο 49  Σήµα Επισκέψιµου Ζυθοποιείου - Προσθήκη άρ-
θρου 25Α στον ν. 4276/2014

Άρθρο 50  Σήµα Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου - Προσθήκη άρ-
θρου 25Β στον ν. 4276/2014

Άρθρο 51  Σήµα Επισκέψιµου Τυροκοµείου - Προσθήκη άρ-
θρου 25Γ στον ν. 4276/2014

Άρθρο 52 Σήµα Προσβάσιµου Τουριστικού Προορισµού
Άρθρο 53  Σήµα Προσβάσιµης Τουριστικής Επιχείρησης
Άρθρο 54 Σήµα τουριστικού καταλύµατος φιλικού προς ζώα

συντροφιάς
Άρθρο 55 Σύνθεση ειδικού συλλογικού γνωµοδοτικού οργάνου
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για τη χορήγηση σήµατος Glamping - Τροποποίηση της περ. β)
της παρ. 2 του άρθρου 37 του                     ν. 4688/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΝΕΡΓΕΙΕΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΒΟΛΗΣ

Άρθρο 56  Ρύθµιση θεµάτων τουριστικής προβολής της Χώρας
- Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 4 του     ν. 3270/2004 

Άρθρο 57  Προγράµµατα τουριστικής προβολής και συνδια-
φήµισης των Περιφερειών µε τον ιδιωτικό τοµέα

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ  «ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
ΓΙΑ ΟΛΟΥΣ»

Άρθρο 58 Παράταση και αποπληρωµή των παρόχων του προ-
γράµµατος «Τουρισµός για όλους» - Τροποποίηση της παρ. 2 του
άρθρου 131 του ν. 4764/2020 

Άρθρο 59 Αιτήµατα πληρωµής παρόχων του προγράµµατος
«Τουρισµός για όλους» που εδρεύουν σε περιοχές που κηρύχ-
θηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας -
Τροποποίηση του άρθρου 83 του ν. 4690/2020 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’: ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 60 Μίσθωση τουριστικών καταλυµάτων για την κάλυψη
αναγκών δηµόσιας υγείας - Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου
121 του ν. 4790/2021

Άρθρο 61 Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβά-
σεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους
για την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - Τροποποίηση της παρ.
3 του άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου 

Άρθρο 62 Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβά-
σεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων - Τροποποίηση της παρ.
2 του άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου της από 13.4.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Άρθρο 63 Σύνθετα τουριστικά καταλύµατα - Τροποποίηση της
παρ. 6 του άρθρου 8 του ν. 4002/2011

Άρθρο 64 Διάνοιξη οδών και συνοδά έργα προς εξυπηρέτηση
σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων και οργανωµένων υποδο-
χέων τουριστικών δραστηριοτήτων - Τροποποίηση της παρ. 8 του
άρθρου 5 του ν. 4179/2013

Άρθρο 65 Χώροι βοηθητικής χρήσης και λοιπές συνοδές χρή-
σεις για την εξυπηρέτηση τουριστικών εγκαταστάσεων

Άρθρο 66 Θέση στάθµευσης µπροστά ή πλησίον των ξενοδο-
χείων - Τροποποίηση της παρ. 6 και προσθήκη παρ. 10 στο
άρθρο 68 του ν. 4582/2018

Άρθρο 67 Παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού και παραλίας
και καταβολή αποζηµίωσης από ιδιώτη για προκείµενη συντέ-
λεση απαλλοτρίωσης - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 7
του ν. 2971/2001 

Άρθρο 68 Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου
Άρθρο 69 Αποζηµίωση λουτροθεραπειών που διενεργούνται

στην Λουτροπηγή Αιδηψού  
Άρθρο 70 Προγράµµατα επιµόρφωσης και κατάρτισης του

Υπουργείου Τουρισµού
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΛΟΓΩ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟ-

ΡΩΝΟΙΟΥ COVID-19
Άρθρο 71 Παράταση συµβάσεων παραχώρησης χρήσης και

συµβάσεων µίσθωσης τουριστικών λιµένων
Άρθρο 72 Οικονοµική αποζηµίωση ξενοδοχείων µισθωµένων

για περιπτώσεις κορωνοϊού COVID-19
Άρθρο 73 Μετακινήσεις υπαλλήλων των Περιφερειακών Υπη-

ρεσιών Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού εκτός έδρας για
διενέργεια ελέγχων - Τροποποίηση του άρθρου 10 της υποπαρ.
Δ9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 74 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 75 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ε’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 76 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ: ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΟ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΜΕ

ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ«ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ»

ΜΕΡΟΣ Α’
ΠΡΟΤΥΠΟΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΙ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΙ 

ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ - ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ 
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΩΘΗΣΗΣ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΥ - 

ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΒΙΩΣΙΜΗΣ 
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Οι διατάξεις του παρόντος αποσκοπούν στην αντιµετώπιση
των σύνθετων αναπτυξιακών προκλήσεων στον τοµέα του του-
ρισµού µέσω  της συνεργασίας οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκη-
σης και κεντρικής κυβέρνησης για τον σχεδιασµό  και την
υλοποίηση σηµαντικών και αλληλοσυνδεόµενων τουριστικών
δράσεων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος είναι η εισαγωγή δύο αλληλένδετων
οργανωτικών δοµών: α) της Διυπουργικής Επιτροπής Σχεδια-
σµού και Ανάπτυξης Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών Ολο-
κληρωµένης Διαχείρισης και β) του Τοπικού/Περιφερειακού
Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης, καθώς και η
απονοµή αρµοδιότητας στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκη-
σης (Ο.Τ.Α.) σχετικά µε τη διαχείριση και την προώθηση τουρι-
στικών προορισµών, η οποία ασκείται µέσω των Αναπτυξιακών
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης του άρθρου 2 του       ν.
4674/2020 (Α’ 53), των Αναπτυξιακών Ανωνύµων Εταιρειών Ο.Τ.Α.
και των ήδη υφισταµένων κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
αστικών εταιρειών µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δύνανται
να λειτουργούν και ως Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης
Προορισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΡΟΤΥΠΟΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΙ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΙ 

ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ - ΔΙΥΠΟΥΡΓΙΚΗ
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΠΡΟΟΡΙΣΜΩΝ 

ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ - ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ 
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΩΘΗΣΗΣ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΥ 

Άρθρο 3
Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης 
Διαχείρισης - Διυπουργική Επιτροπή Σχεδιασµού 

και Ανάπτυξης Πρότυπων Τουριστικών Προορισµών
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης

1. Οι Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Δια-
χείρισης είναι περιοχές οι οποίες συµβάλλουν στην ενίσχυση της
τουριστικής εικόνας της χώρας και χρήζουν ιδιαίτερης διαχείρι-
σης. Ο χαρακτηρισµός µιας περιοχής ως Πρότυπου Τουριστικού
Προορισµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης βασίζεται, ιδίως, σε
κριτήρια όπως τα ιδιαίτερα φυσικά χαρακτηριστικά της περιοχής,
το φυσικό και γεωµορφολογικό περιβάλλον, η δυνατότητα ανά-
πτυξης ειδικών µορφών τουρισµού, ο βαθµός επάρκειας και το
επίπεδο προσβασιµότητας σε άτοµα µε αναπηρία και µειωµένη
κινητικότητα σε τουριστικές υποδοµές, η αρτιότητα του οδικού
δικτύου, η γειτνίαση µε λιµένες και αεροδρόµια, ο λόγος της συ-
νολικής δυναµικότητας του προορισµού σε κλίνες προς τον µό-
νιµο πληθυσµό στα γεωγραφικά όρια του προορισµού, η µέση
ετήσια πληρότητα των τουριστικών καταλυµάτων του προορι-
σµού, καθώς και το εύρος της τουριστικής περιόδου. 

2. Για τον χαρακτηρισµό µιας περιοχής ως Πρότυπου Τουρι-
στικού Προορισµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, ο/οι οικείος/οι
Οργανισµός/οί Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) καταθέτει/ουν αί-
τηση χαρακτηρισµού στη Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού
του Υπουργείου Τουρισµού, η οποία διατυπώνει εισήγηση προς
τον Υπουργό Τουρισµού µετά από σύµφωνη γνώµη του Κεντρι-
κού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
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(ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.Θ.Α) του άρθρου 24 του ν. 4495/2017 (Α’167). Ειδικά
για τις µητροπολιτικές περιοχές της Αθήνας και της Θεσσαλονί-
κης, για τον χαρακτηρισµό µιας περιοχής ως Πρότυπου Τουρι-
στικού Προορισµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης απαιτείται,
εκτός της εισήγησης της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού
του Υπουργείου Τουρισµού, και σύµφωνη γνώµη του Κεντρικού
Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
(ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.Θ.Α.) υπό τη σύνθεση της παρ. 2 του άρθρου εικο-
στού του ν. 4787/2021 (Α’44), η οποία διατυπώνεται έπειτα από
σχετική εισήγηση της Διεύθυνσης Μητροπολιτικού Σχεδιασµού
Μητροπολιτικών, Αστικών και Περιαστικών Περιοχών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

3. Ο Υπουργός Τουρισµού, λαµβάνοντας υπόψη τα χαρακτη-
ριστικά του τουριστικού προορισµού και την εισήγηση της Διεύ-
θυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού του Υπουργείου του, εκδίδει
την απόφαση χαρακτηρισµού της περιοχής ως Πρότυπου Του-
ριστικού Προορισµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης.

4. Μετά από εισήγηση του Υπουργού Τουρισµού, συστήνεται
Διυπουργική Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρότυπων
Τουριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

Άρθρο 4
Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού 

1. Oι Αναπτυξιακοί Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης του άρ-
θρου 2 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) ή οι Αναπτυξιακές Ανώνυµες
Εταιρείες οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) δύνανται
να λειτουργήσουν και ως Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθη-
σης Προορισµού µετά από απόφαση του Δηµοτικού ή Περιφε-
ρειακού Συµβουλίου του οικείου ή των οικείων Ο.Τ.Α. ή του
Διοικητικού Συµβουλίου της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων
(ΠΕΔ) κατά περίπτωση και τροποποίηση του καταστατικού τους
σκοπού µε απόφαση της γενικής συνέλευσης των µετόχων τους. 

2. Oι ήδη υφιστάµενες κατά τη δηµοσίευση του παρόντος,
αστικές εταιρείες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε εταίρους
Ο.Τ.Α. δύνανται να λειτουργήσουν και ως Οργανισµοί Διαχείρι-
σης και Προώθησης Προορισµού µετά από απόφαση του Δηµο-
τικού ή Περιφερειακού Συµβουλίου του οικείου ή των οικείων
Ο.Τ.Α. και τροποποίηση του καταστατικού τους µε απόφαση του
αρµοδίου καταστατικού οργάνου τους και για το χρονικό διά-
στηµα που προβλέπεται στο καταστατικό τους.

Άρθρο 5
Σκοποί Οργανισµού Διαχείρισης 

και Προώθησης Προορισµού 

1. Οι σκοποί του Οργανισµού Διαχείρισης και Προώθησης
Προορισµού είναι:

α) η επιστηµονική, συµβουλευτική και τεχνική υποστήριξη του
οικείου οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) για θέµατα
προβολής και προώθησης ενός προορισµού στην τουριστική
αγορά, 

β) η προώθηση και η αντικειµενική πληροφόρηση του οικείου
Ο.Τ.Α. για το σύνολο του τουριστικού προϊόντος για τον εκά-
στοτε προορισµό, όπως αξιοθέατα, προσβασιµότητα-µεταφο-
ρές, εγκαταστάσεις-διαµονή, τουριστικές υπηρεσίες,
δραστηριότητες, βοηθητικές υπηρεσίες, 

γ) η δηµιουργία, υποστήριξη και εφαρµογή της αναπτυξιακής
και τουριστικής πολιτικής του προορισµού,

δ) η µελέτη και παρακολούθηση της αναβάθµισης και του εκ-
συγχρονισµού των υποδοµών και υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, 

ε) η εκπόνηση και υλοποίηση στρατηγικού σχεδίου βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης και διαχείρισης του προορισµού,

στ) η σύναψη συµβάσεων µε φορείς του ιδιωτικού τοµέα µε
σκοπό την τουριστική προβολή του προορισµού,

ζ) η εκπόνηση µελετών για τη δηµιουργία προτύπων για την
ανάδειξη της ταυτότητας του προορισµού, 

η) ο σχεδιασµός και η υλοποίηση της στρατηγικής µάρκετινγκ
και τουριστικής προβολής του προορισµού,

θ) η δηµιουργία και η διαχείριση τοπικών σηµάτων ποιότητας,

καθώς και η τεχνική βοήθεια και υποστήριξη σε συνεργατικούς
σχηµατισµούς επιχειρήσεων (cluster) σχετική µε την παραγωγή
και προβολή τοπικών τουριστικών προϊόντων και υπηρεσιών,

ι) η ανάπτυξη ερευνητικού έργου σε σηµαντικά θέµατα του
τουρισµού, όπως η ανάλυση της αγοράς, η προσέγγιση νέων
αγορών συµπεριλαµβανοµένης και της αγοράς του προσβάσι-
µου τουρισµού, η ωρίµανση έργων υποδοµής και η υλοποίηση
πολιτικών κοινωνικής συνοχής, ψηφιακής σύγκλισης και αειφό-
ρου ανάπτυξης και 

ια) η ανάπτυξη τουριστικών προϊόντων του προορισµού. 
2. Για την εκπλήρωση του έργου του, ο Οργανισµός Διαχείρι-

σης και Προώθησης Προορισµού µπορεί κατ’       αναλογική
εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 4 του    ν. 3270/2004 (Α’ 187)
να συµπράττει, µέσω σύναψης συµφώνων ποιότητας και µνηµο-
νίων συνεργασίας, µε επαγγελµατικές ενώσεις προσώπων, επι-
χειρήσεις και φορείς του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και µε
συνεργατικούς σχηµατισµούς επιχειρήσεων (cluster), µε στόχο
τη διασφάλιση της ποιότητας του προσφερόµενου τουριστικού
προϊόντος µέσω της συνδιαφήµισης, χρηµατοδότησης µελετών,
διαχείρισης και προβολής του προορισµού εγχώρια και διεθνώς.
Ο Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού µπορεί
ειδικότερα κατ’ αναλογική εφαρµογή των περ. γ) και δ) της παρ.
1 του άρθρου 4 του ν. 3270/2004, να συνεργάζεται µε εξειδικευ-
µένους τουριστικούς οργανισµούς, τουριστικούς πράκτορες
(tour operators) και αεροπορικές εταιρίες για την υλοποίηση προ-
γραµµάτων συνδιαφήµισης. 

Οι διαδικασίες συνδιαφήµισης του προηγούµενου εδαφίου
χρηµατοδοτούνται µέχρι ποσοστού πενήντα τοις εκατό (50%)
από τον Οργανισµό Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού ή
από τον οικείο Ο.Τ.Α. ή από τον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού
(Ε.Ο.Τ.) και κατά το υπόλοιπο ποσοστό από επαγγελµατικές ενώ-
σεις προσώπων ή επιχειρήσεις και φορείς του ιδιωτικού τοµέα.
Οι Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού δύναν-
ται, επίσης, να σχεδιάζουν και να εκτελούν δράσεις εθελοντισµού
και κοινωνικής ευθύνης σχετικά µε τη βιώσιµη τουριστική ανά-
πτυξη και τη διατήρηση του οικιστικού και φυσικού περιβάλλον-
τος του προορισµού και να παρέχουν κίνητρα για την προώθηση
και τη διαχείριση τοπικών σηµάτων ποιότητας. 

Άρθρο 6
Ετήσιο Σχέδιο Ολοκληρωµένης Διαχείρισης

1. Ο Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού
ενός Πρότυπου Τουριστικού Προορισµού Ολοκληρωµένης Δια-
χείρισης υποχρεούται να συντάσσει τριετές Σχέδιο Ολοκληρω-
µένης Διαχείρισης προς τον Υπουργό Τουρισµού και τη
Διυπουργική Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πρότυπων
Τουριστικών Προορισµών Ολοκληρωµένης Διαχείρισης της παρ.
4 του άρθρου 3, µε ετήσια κατανοµή δράσεων. Το Σχέδιο Ολο-
κληρωµένης Διαχείρισης περιέχει αναλυτική αναφορά για την
πραγµατική κατάσταση του Πρότυπου Τουριστικού Προορισµού
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, το όραµα, την αναπτυξιακή στρα-
τηγική του µε αναφορά σε ποσοτικούς και ποιοτικούς δείκτες µε
σκοπό την ευρύτερη αναπτυξιακή αξιοποίηση του Πρότυπου
Τουριστικού Προορισµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης µε βιώ-
σιµο περιβαλλοντικά τρόπο, καθώς και προτάσεις βελτίωσης της
συνολικής εικόνας του, λαµβάνοντας υπόψη τη φέρουσα ικανό-
τητα του προορισµού ή τη βασισµένη σε οποιαδήποτε άλλη δό-
κιµη µέθοδο εκτίµηση, τις αρχές και κατευθύνσεις της
Ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας για την επίτευξη των στόχων
βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και τις καλές πρακτικές συνα-
φών ευρωπαϊκών πρωτοβουλιών, όπως το Ευρωπαϊκό Δίκτυο
Προορισµών Αριστείας για τον Βιώσιµο Τουρισµό (European
Destination of Excellence, EDEN). 

2. Το πρώτο Σχέδιο Ολοκληρωµένης Διαχείρισης κατατίθεται
µέσα στο πρώτο εξάµηνο από την καταχώριση στο οικείο Γενικό
Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου
και Προστασίας του Καταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων της τροποποίησης του καταστατικού Αναπτυξιακού
Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή αναπτυξιακής ανώνυµης
εταιρείας Ο.Τ.Α. ή υφισταµένης κατά τη δηµοσίευση του παρόν-
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τος αστικής εταιρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε εταίρους
Ο.Τ.Α. για τη λειτουργία της ως Οργανισµού Διαχείρισης και
Προώθησης Προορισµού.

3. Σε προστατευόµενες περιοχές του «Ευρωπαϊκού οικολογι-
κού δικτύου Natura 2000», το ετήσιο Σχέδιο Ολοκληρωµένης Δια-
χείρισης λαµβάνει υπόψη το Σχέδιο Διαχείρισης της
Προστατευόµενης Περιοχής, προς τον σκοπό της τήρησης όλων
των ενδεδειγµένων περιβαλλοντικών όρων και της αποφυγής
κάθε µορφής δυσανάλογης περιβαλλοντικής διατάραξης από
την τουριστική ανάπτυξη της περιοχής. 

Άρθρο 7
Έκθεση

Οι Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού οφεί-
λουν να υποβάλλουν προς τη Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδια-
σµού του Υπουργείου Τουρισµού, ανά δύο (2) έτη, έκθεση µε
αναλυτική αναφορά για την πραγµατική κατάσταση του προορι-
σµού και την αναπτυξιακή στρατηγική του, η οποία αναρτάται
στον διαδικτυακό τόπο του Υπουργείου Τουρισµού. Η πρώτη έκ-
θεση του προηγούµενου εδαφίου κατατίθεται µέσα στο πρώτο
εξάµηνο από την καταχώριση στο οικείο Γενικό Εµπορικό Μη-
τρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστα-
σίας του Καταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων της τροποποίησης του καταστατικού Αναπτυξιακού
Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή αναπτυξιακής ανώνυµης
εταιρείας Ο.Τ.Α. ή υφισταµένης κατά τη δηµοσίευση του παρόν-
τος αστικής εταιρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε εταίρους
Ο.Τ.Α, για τη λειτουργία της ως Οργανισµού Διαχείρισης και
Προώθησης Προορισµού. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΒΙΩΣΙΜΗΣ 
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 8
Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης

1. Κάθε Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού
δύναται να συστήσει τοπικό ή περιφερειακό    Παρατηρητήριο
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης (Παρατηρητήριο), κατά το
πρότυπο του Παρατηρητηρίου Τουρισµού του Υπουργείου Του-
ρισµού του άρθρου 18 του     ν. 4179/2013 (Α’ 175), µε σκοπό τη
µελέτη της τουριστικής αγοράς και την παρουσίαση πορισµάτων,
καθώς και την πρόταση στοχευµένων µέτρων αναπτυξιακού χα-
ρακτήρα στην περιφέρεια ευθύνης του, για την ανάδειξη όλων
των θεµατικών ενοτήτων του εγχώριου τουριστικού προϊόντος.
Ο Οργανισµός Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού δύναται
να διασυνδεθεί µε τοπικό ή περιφερειακό Παρατηρητήριο που
ήδη έχει συσταθεί από τον οικείο οργανισµό τοπικής αυτοδιοί-
κησης (Ο.Τ.Α.).

2. Η σύσταση του τοπικού ή περιφερειακού Παρατηρητηρίου
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης είναι υποχρεωτική για τους
Οργανισµούς Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού στις πε-
ριοχές που έχουν χαρακτηριστεί µε απόφαση του Υπουργού
Τουρισµού ως Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµέ-
νης Διαχείρισης. Στις περιοχές του πρώτου εδαφίου, εφόσον
υφίσταται ήδη τοπικό ή περιφερειακό Παρατηρητήριο στον οι-
κείο Ο.Τ.Α., είναι υποχρεωτική η διασύνδεσή του µε τον Οργανι-
σµό Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού. 

3. Κάθε τοπικό ή περιφερειακό Παρατηρητήριο Βιώσιµης Του-
ριστικής Ανάπτυξης δύναται να ενταχθεί στο Διεθνές Δίκτυο των
Παρατηρητηρίων Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης (International
Network of Sustainable Tourism Observatories) του Παγκόσµιου
Οργανισµού Τουρισµού. 

Άρθρο 9
Αρµοδιότητα

Αρµοδιότητα του τοπικού ή περιφερειακού Παρατηρητηρίου
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης είναι η µελέτη της τουριστικής

αγοράς και η υποστήριξη τεκµηριωµένης δηµόσιας πολιτικής για
τη λήψη στοχευµένων µέτρων αναπτυξιακού χαρακτήρα στον
τοµέα του τουρισµού, καθώς και η ανάδειξη των θεµατικών ενο-
τήτων του εγχώριου τουριστικού προϊόντος. Το τοπικό ή περιφε-
ρειακό Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης
παρακολουθεί τους δείκτες βιώσιµης ανάπτυξης και συντάσσει
ετήσια έκθεση. Οι δείκτες βιώσιµης ανάπτυξης ταξινοµούνται,
ιδίως, σε τρεις πυλώνες: α) οικονοµία, β) κοινωνία και γ) περι-
βάλλον. 

Άρθρο 10
Ετήσιος απολογισµός - Έκθεση πεπραγµένων

Κάθε τοπικό ή περιφερειακό Παρατηρητήριο Βιώσιµης Τουρι-
στικής Ανάπτυξης έχει την υποχρέωση να εκδίδει ετήσιο απολο-
γισµό - έκθεση πεπραγµένων µε το στρατηγικό πλαίσιο, τη
στοχοθεσία, το ετήσιο πρόγραµµα δράσης και τα αποτελέσµατα
λειτουργίας µε βάση συγκεκριµένους δείκτες απόδοσης, καθώς
και να κάνει προτάσεις βελτίωσης σε σηµαντικά θέµατα του του-
ρισµού, όπως η ανάλυση της αγοράς και τα έργα υποδοµής. Η
έκθεση πεπραγµένων του πρώτου εδαφίου αναρτάται στον ιστό-
τοπο του οικείου οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης και υποβάλ-
λεται στο Υπουργείο Τουρισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 11
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας µπορούν να εξειδικεύονται και να προβλέπον-
ται πρόσθετες ποσοτικές και ποιοτικές προϋποθέσεις, για τον
χαρακτηρισµό µίας περιοχής ως Πρότυπου Τουριστικού Προορι-
σµού Ολοκληρωµένης Διαχείρισης σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 3. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ «ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ»

Άρθρο 12
Σκοπός

Οι διατάξεις του παρόντος αποσκοπούν στη διασφάλιση µιας
συνολικής, οµοιογενούς και αποδοτικής διοίκησης, διαχείρισης,
εκµετάλλευσης και εν γένει αξιοποίησης των φυσικών ιαµατικών
πόρων και πηγών της Χώρας, ως µέρους της περιουσίας του
Eλληνικού Δηµοσίου.

Άρθρο 13
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η ρύθµιση της διοίκησης, δια-
χείρισης, εκµετάλλευσης και εν γένει αξιοποίησης των φυσικών
ιαµατικών πόρων και πηγών της Χώρας, µέσω της σύστασης
ανώνυµης εταιρείας του Δηµοσίου µε κύριο έργο τη διασφάλιση
και χρήση τεχνογνωσίας για την αναγνώριση, εκµετάλλευση ή
παραχώρηση των ιαµατικών πόρων και πηγών της Χώρας και τη
δηµιουργία επενδυτικών φακέλων για τη βέλτιστη αξιοποίησή
τους. 

Άρθρο 14
Σύσταση - Επωνυµία - Σκοπός - Λειτουργία - 

Εποπτεία - Διάρκεια - Έδρα

1. Συστήνεται ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία «Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) και διακριτικό
τίτλο «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. A.E.). 

2. Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. έχει ως σκοπό τη διοίκηση, διαχείριση, εκµε-
τάλλευση και αξιοποίηση των φυσικών ιαµατικών πόρων και
πηγών, καθώς και των εγκαταστάσεών τους και του περιβάλλον-
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τος των ιαµατικών πηγών χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων (500) µέ-
τρων, η οποία ανήκει στη διαχείριση του Ελληνικού Οργανισµού
Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.) και περιλαµβάνεται στην προστατευτική πε-
ριοχή γύρω από την πηγή, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 1 του
ν. 4844/1930 (Α’ 268) και τα οποία αποτελούν περιουσία του Δη-
µοσίου ή Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.). H περιοχή
του πρώτου εδαφίου λειτουργεί και ως ζώνη προστασίας του φυ-
σικού πόρου. Σε κάθε περίπτωση εφαρµόζονται ο ν. 4602/2019
(Α’ 45) περί έρευνας, εκµετάλλευσης και διαχείρισης του γεω-
θερµικού δυναµικού της Χώρας. Η αξιοποίηση των ανωτέρω
εκτάσεων από την Ι.Π.Ε. Α.Ε. γίνεται σύµφωνα µε τις προβλέψεις
της πολεοδοµικής νοµοθεσίας.

3. Το καταστατικό της Εταιρείας µπορεί να τροποποιείται και
να κωδικοποιείται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης.

4. Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος
κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, σύµφωνα µε τις επι-
κρατούσες συνθήκες της αγοράς και µε εγγυήσεις πλήρους δια-
φάνειας. Διέπεται από τον  ν. 3429/2005 (Α’ 314) περί δηµόσιων
επιχειρήσεων και οργανισµών και συµπληρωµατικώς από τον ν.
4548/2018 (Α’ 104) περί αναµόρφωσης του δικαίου των ανωνύ-
µων εταιρειών, για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται ειδικώς.

5. Η εποπτεία της Ι.Π.Ε. Α.Ε. ασκείται από τον Υπουργό Τουρι-
σµού.

6. Η διάρκεια της Ι.Π.Ε. Α.Ε. είναι πενήντα (50) έτη από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Η διάρκειά της µπορεί να παρατα-
θεί µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων. 

7. Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. εδρεύει σε δήµο εντός της Περιφέρειας Αττι-
κής, ο οποίος ορίζεται µε το Καταστατικό της.

Άρθρο 15
Μεταβίβαση περιουσιακών δικαιωµάτων

1. Στην ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελ-
λάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) µπορούν να µεταβιβάζον-
ται, περιέρχονται και παραχωρούνται:

α) η χρήση, η διοίκηση, η διαχείριση και η εκµετάλλευση των
φυσικών ιαµατικών πόρων και πηγών, των εγκαταστάσεων που
λειτουργικά συνέχονται µε τους πόρους και τις πηγές, καθώς και
του περιβάλλοντος των ιαµατικών πηγών χώρου σε ακτίνα πεν-
τακοσίων (500) µέτρων και κάθε φύσεως δικαιώµατα και κεκτη-
µένα οικονοµικά συµφέροντα που αφορούν τους φυσικούς
ιαµατικούς πόρους και τις πηγές, µε σκοπό τη βέλτιστη αξιοποί-
ησή τους για την ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού. Η µεταβί-
βαση των ως άνω περιουσιακών δικαιωµάτων, γίνεται µε την
κοινή απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 25.

β) Στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. µπορούν να µεταβιβάζονται, περιέρχονται
και παραχωρούνται και περιουσιακά στοιχεία και δικαιώµατα
ιδιωτών ευρισκόµενα και σε απόσταση µεγαλύτερη της ακτίνας
των πεντακοσίων (500) µέτρων, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του
οικείου Ο.Τ.Α.. Η παραχώρηση στην περίπτωση αυτή γίνεται µε
σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ της Ι.Π.Ε. Α.Ε. και του φορέα
των δικαιωµάτων, η οποία ορίζει και τους ειδικότερους όρους
της παραχώρησης.

γ) Στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. µπορούν να µεταβιβάζονται, περιέρχονται
και παραχωρούνται και περιουσιακά δικαιώµατα των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) ευρισκόµενα και σε από-
σταση µεγαλύτερη της ακτίνας των πεντακοσίων (500) µέτρων,
µόνο κατόπιν σύµφωνης γνώµης του οικείου Ο.Τ.Α.. Η παραχώ-
ρηση των ανωτέρω περιουσιακών δικαιωµάτων στην Ι.Π.Ε. Α.Ε.
γίνεται µε την κοινή απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 25, µε τή-
ρηση της διαδικασίας της παρ. 3 του άρθρου 17. 

2. Η παραχώρηση της χρήσης, διοίκησης, διαχείρισης, εκµε-
τάλλευσης και αξιοποίησης των ως άνω περιουσιακών στοιχείων
στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. απαλλάσσεται από κάθε φόρο, τέλος, εισφορά,
αµοιβή ή δικαίωµα υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου,
συµπεριλαµβανοµένου του φόρου έναρξης δραστηριότητας, τέ-
λους, εισφοράς ή δικαιώµατος υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδή-
ποτε νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.),
δικαιωµάτων συµβολαιογράφων, δικηγόρων, δικαστικών επιµε-
λητών και αµοιβών ή ανταποδοτικών τελών υποθηκοφυλάκων,
τελών κτηµατογράφησης και πάσης φύσης ανταποδοτικών

τελών, πλην του φόρου µεταβίβασης ακινήτων, δωρεάς και κλη-
ρονοµιάς. Σε ό,τι αφορά τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.)
εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κώδικα ΦΠΑ (ν. 2859/2000, Α’
248).

Άρθρο 16
Αυτοδίκαιη περιέλευση σε περιουσιακά δικαιώµατα

1. Υφιστάµενες διοικητικές πράξεις ή συµβάσεις µίσθωσης,
υποµίσθωσης, παραχώρησης ή άλλες συµβάσεις διοίκησης, δια-
χείρισης και εκµετάλλευσης επί των φυσικών ιαµατικών πόρων
και πηγών, καθώς και των εγκαταστάσεών τους, για τις οποίες
έχει εκδοθεί ειδικό σήµα λειτουργίας, και του περιβάλλοντος των
ιαµατικών πόρων χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων (500) µέτρων,
που αφορούν ή έχουν ως αντισυµβαλλόµενο ιδιώτη, φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο πλην της παρ. 3, µετά την έκδοση της απόφασης
ανάθεσης δικαιωµάτων χρήσης και εκµετάλλευσης του άρθρου
25, εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι τη λήξη τους. Στη θέση του
εκµισθωτή ή του παραχωρήσαντος, από την έκδοση της ανω-
τέρω απόφασης, υπεισέρχεται αυτοδικαίως η ανώνυµη εταιρεία
µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία»
(Ι.Π.Ε. Α.Ε.) ως προς το σύνολο των συµβατικών δικαιωµάτων και
υποχρεώσεων, χωρίς να απαιτείται η συναίνεση των αντισυµβαλ-
λοµένων και ανεξάρτητα από την ύπαρξη συµβατικών όρων που
αποκλείουν ή περιορίζουν την υπεισέλευση αυτή. Για την άσκηση
των δικαιωµάτων και την εκπλήρωση των υποχρεώσεων που
απορρέουν από την υπεισέλευση της Ι.Π.Ε Α.Ε. στις συµβάσεις
και εκµεταλλεύσεις αυτές έναντι τρίτων, δεν απαιτείται αναγγε-
λία προς αυτούς ή συναίνεσή τους.

2. Υφιστάµενες διοικητικές πράξεις ή συµβάσεις µίσθωσης,
υποµίσθωσης, παραχώρησης ή άλλες συµβάσεις διοίκησης, δια-
χείρισης και εκµετάλλευσης επί των φυσικών ιαµατικών πόρων
και πηγών, καθώς και των εγκαταστάσεών τους, για τις οποίες
δεν έχει εκδοθεί ειδικό σήµα λειτουργίας, και του περιβάλλοντος
των ιαµατικών πόρων χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων (500) µέ-
τρων, που αφορούν ή έχουν ως αντισυµβαλλόµενο ιδιώτη, φυ-
σικό ή νοµικό πρόσωπο πλην της παρ. 3, µετά την έκδοση της
απόφασης ανάθεσης δικαιωµάτων χρήσης και εκµετάλλευσης
της παρ. 1 του άρθρου 25, εξακολουθούν να ισχύουν για χρονικό
διάστηµα δύο (2) ετών από την έκδοση της ανωτέρω απόφασης.
Στο διάστηµα αυτό οι φορείς των ανωτέρω δικαιωµάτων οφεί-
λουν να προβούν σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την έκδοση
και χορήγηση σε αυτούς του ειδικού σήµατος λειτουργίας. Σε
περίπτωση άπρακτης παρέλευσης της ως άνω προθεσµίας, οι
υφιστάµενες διοικητικές πράξεις ανακαλούνται αυτοδικαίως, οι
συµβάσεις παύουν αυτοδικαίως να ισχύουν και τα περιουσιακά
στοιχεία και δικαιώµατα εκµετάλλευσης και διαχείρισης που τους
είχαν παραχωρηθεί περιέρχονται αυτοδικαίως στην Ι.Π.Ε. Α.Ε..
Για την αυτοδίκαιη αυτή περιέλευση των ανωτέρω περιουσιακών
στοιχείων και δικαιωµάτων στην Ι.Π.Ε. εκδίδεται σχετική διαπι-
στωτική πράξη του Διοικητικού Συµβουλίου της Ι.Π.Ε. Α.Ε. και οι
κάτοχοι αποβάλλονται από τους χώρους και τις εγκαταστάσεις
τους. 

3. Υφιστάµενες διοικητικές πράξεις ή συµβάσεις µίσθωσης,
υποµίσθωσης, παραχώρησης ή άλλες συµβάσεις διοίκησης, δια-
χείρισης και εκµετάλλευσης επί των φυσικών ιαµατικών πόρων
και πηγών, καθώς και των εγκαταστάσεών τους και του περιβάλ-
λοντος των ιαµατικών πόρων χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων (500)
µέτρων, µε τις οποίες παραχωρήθηκαν ή µισθώθηκαν ιαµατικές
πηγές, οι εγκαταστάσεις τους και ο περιβάλλων αυτές χώρος,
σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή αναπτυξιακές εται-
ρείες αυτών, εξακολουθούν να ισχύουν υπό τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου 17. Στην
περίπτωση άπρακτης παρέλευσης των αναφερόµενων στην παρ.
3 του άρθρου 17 προθεσµιών, µετά την έκδοση της απόφασης
ανάθεσης δικαιωµάτων χρήσης και εκµετάλλευσης της παρ. 1
του άρθρου 25, οι υφιστάµενες διοικητικές πράξεις ανακαλούν-
ται αυτοδικαίως. Οι συµβάσεις παύουν αυτοδικαίως να ισχύουν
και τα περιουσιακά στοιχεία και δικαιώµατα που είχαν παραχω-
ρηθεί στους ανωτέρω φορείς περιέρχονται αυτοδικαίως στην
Ι.Π.Ε. Α.Ε.. Για την αυτοδίκαιη αυτή περιέλευση των ανωτέρω πε-

4480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ριουσιακών στοιχείων και δικαιωµάτων στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. εκδίδεται
σχετική διαπιστωτική πράξη του Διοικητικού Συµβουλίου της
Ι.Π.Ε. Α.Ε. και οι κάτοχοι αποβάλλονται από τους χώρους και τις
εγκαταστάσεις τους. 

Άρθρο 17
Ανεξαρτησία και λειτουργία

1. Για την εκπλήρωση του σκοπού της, η ανώνυµη εταιρεία µε
την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία»
(Ι.Π.Ε. Α.Ε.) ενεργεί µε τρόπο ανεξάρτητο σύµφωνα µε τον Εσω-
τερικό της Κανονισµό, µε εγγυήσεις πλήρους διαφάνειας και µε
σκοπό την επαύξηση της αξίας και τη βελτίωση της απόδοσης
των περιουσιακών στοιχείων, και τη δηµιουργία εσόδων.

2. Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. µπορεί να προβαίνει σε κάθε ενέργεια, προκει-
µένου να εκπληρώνει τον σκοπό της και ιδίως µπορεί να:

α) απογράφει, να προβαίνει στη χαρτογράφηση και να συγκεν-
τρώνει τους τίτλους ιδιοκτησίας των φυσικών ιαµατικών πόρων
και πηγών, ακινήτων και εγκαταστάσεων εντός αυτών ή εντός
του περιβάλλοντος χώρου αυτών σε ακτίνα πεντακοσίων µέτρων,
µε σκοπό τη δηµιουργία ενηµερωµένου αρχείου, λαµβάνοντας
υπόψη και συναφή στοιχεία του Συνδέσµου Δήµων Ιαµατικών
Πηγών Ελλάδας,

β) προβαίνει στην αξιοποίηση των περιουσιακών      στοιχείων
και των επιχειρηµατικών µονάδων, στην εκµίσθωσή τους, καθώς
και σε κάθε αναγκαία διαχειριστική ενέργεια και πράξη αξιοποί-
ησης σύµφωνα µε τον             ν. 4413/2016 (Α’ 148),

γ) αποδέχεται ή να αποποιείται δωρεές, κληρονοµιές, κληρο-
δοσίες, χορηγίες και άλλες χαριστικές παροχές από οποιαδή-
ποτε πηγή, στο όνοµά της,

δ) εκπονεί µελέτες για την ανοικοδόµηση, επισκευή, βελτίωση
της προσβασιµότητας, συντήρηση ή ανακαίνιση των ως άνω πε-
ριουσιακών στοιχείων, και να ανοικοδοµεί, επισκευάζει και ανα-
καινίζει αυτά ή να αναθέτει τις παραπάνω εργασίες σε τρίτους, 

ε) προβαίνει σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την πολεο-
δοµική τακτοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών ή εγκαταστάσεων,
όπως να αιτείται την υπαγωγή τους στη νοµοθεσία περί διατή-
ρησης, ενεργώντας προς τούτο κάθε αναγκαία πράξη, συµπερι-
λαµβανοµένης και της χορήγησης εντολής και εξουσιοδότησης
σε µηχανικό και απαλλασσόµενη από την καταβολή τελών και
προστίµων διατήρησης. Η πολεοδοµική τακτοποίηση των ανω-
τέρω αυθαίρετων κατασκευών ή εγκαταστάσεων γίνεται κατόπιν
υποβολής αίτησης, τοπογραφικού διαγράµµατος και τεχνικής έκ-
θεσης µηχανικού, µε αναλυτική περιγραφή των αυθαίρετων κα-
τασκευών ή χρήσεων, 

στ) προβαίνει σε κάθε πράξη εκπροσώπησης, υποβολή αιτή-
σεων για την αρτιότερη επιχειρηµατική εκµετάλλευση των ως
άνω περιουσιακών στοιχείων, καθώς και στην προµήθεια και εγ-
κατάσταση του κάθε φύσης εξοπλισµού που είναι απαραίτητες
για την αξιοποίηση και την εκµετάλλευση των περιουσιακών στοι-
χείων,

ζ) ενάγει και να ενάγεται και γενικά να διεξάγει στο όνοµά της
κάθε δίκη και να επιχειρεί κάθε µέτρο εκτέλεσης που αφορά στα
περιουσιακά στοιχεία των οποίων της έχουν ανατεθεί η διοίκηση
και η διαχείριση, µε σκοπό την επιδίωξη της ικανοποίησης κάθε
αξίωσης ή απαίτησης που απορρέει από τη φύση των δικαιωµά-
των που της παραχωρούνται µε το παρόν,

η) διενεργεί διαδικασίες ανάθεσης και εκτέλεσης δηµόσιων
συµβάσεων έργων, µελετών, προµηθειών, υπηρεσιών και έργων
τεχνικής βοήθειας προγραµµάτων του Εταιρικού Συµφώνου Πε-
ριφερειακής Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ) 2021-2027, του Ευρωπαϊκού Οι-
κονοµικού Χώρου (ΕΟΧ) ή άλλων ενωσιακών ή διεθνών
προγραµµάτων ή ταµείων και προγραµµάτων και έργων που χρη-
µατοδοτούνται από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων (ΠΔΕ),

θ) µεριµνά για την εφαρµογή των οικονοµοτεχνικών µελετών
επενδυτικού σχεδίου του ιαµατικού φυσικού πόρου, όπως αυτές
διαβιβάζονται από τον οικείο οργανισµό τοπικής αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.) και αξιοποιούνται από Ο.Τ.Α. στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας της περ. γ) της παρ. 3 του άρθρου 16.

3. α) Η επιλογή των προς ανάθεση της διαχείρισης και εκµε-
τάλλευσης περιουσιακών στοιχείων γίνεται µε κριτήρια το στάδιο
στο οποίο βρίσκεται η αναγνώριση του φυσικού πόρου ως ιαµα-
τικού, τον βαθµό αξιοποίησης του αναγνωρισθέντος φυσικού
πόρου ως ιαµατικού, το στάδιο ολοκλήρωσης των κατασκευών
και εγκαταστάσεων προς αξιοποίηση και διάθεση του ιαµατικού
πόρου, το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η διαδικασία της χορήγη-
σης ειδικού σήµατος λειτουργίας των ιαµατικών εγκαταστάσεων,
καθώς και την προοπτική ταχύτερης τουριστικής ανάπτυξής του. 

β) Αν ο προς ανάθεση της διαχείρισης και εκµετάλλευσης ια-
µατικός φυσικός πόρος και οι εγκαταστάσεις που συνέχονται µε
αυτόν έχουν λάβει ειδικό σήµα λειτουργίας, για την έκδοση της
απόφασης της παρ.1 του άρθρου 25 απαιτείται σύµφωνη γνώµη
του οικείου Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, στα διοικητικά όρια του οποίου βρί-
σκονται τα παραπάνω περιουσιακά στοιχεία. Σε κάθε άλλη περί-
πτωση, ο οικείος Ο.Τ.Α. α’ βαθµού δύναται, µέσα σε προθεσµία
έξι (6) µηνών από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, να εκδώσει
απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου περί της αξιοποίησης του
ιαµατικού φυσικού πόρου και των εγκαταστάσεων που συνέχον-
ται µε αυτόν. Αν παρέλθει άπρακτη η ως άνω προθεσµία ή εκδο-
θεί αρνητική απόφαση επί της αξιοποίησης, τεκµαίρεται
σύµφωνη γνώµη του Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για την έκδοση της από-
φασης. Αν εκδοθεί απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου περί
αξιοποίησης, ο οικείος Ο.Τ.Α. α’ βαθµού ή η αναπτυξιακή εται-
ρεία αυτού υποβάλει στην Ι.Π.Ε., εντός τεσσάρων (4) ετών από
την έκδοση της απόφασης αυτής, οικονοµοτεχνική µελέτη επεν-
δυτικού σχεδίου του ιαµατικού φυσικού πόρου, στην οποία πε-
ριγράφεται αναλυτικά το πρόγραµµα της επένδυσης, δίνονται
στοιχεία για την τουριστική κίνηση της περιοχής και παρατίθενται
οι προοπτικές βιωσιµότητας της επένδυσης. Τα έργα αξιοποί-
ησης ολοκληρώνονται µέσα σε προθεσµία δέκα (10) ετών από
την έκδοση της ως άνω αναφερόµενης απόφασης του Δηµοτικού
Συµβουλίου περί αξιοποίησης. Αν παρέλθουν άπρακτες οι ως
άνω προθεσµίες, η απόφαση του πρώτου εδαφίου εκδίδεται
χωρίς να προηγηθεί σύµφωνη γνώµη του οικείου Ο.Τ.Α. α’ βαθ-
µού, στα διοικητικά όρια του οποίου βρίσκονται τα παραπάνω πε-
ριουσιακά στοιχεία.

Άρθρο 18
Μετοχικό κεφάλαιο

1. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο της ανώνυµης εταιρείας µε
την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία»
(Ι.Π.Ε. Α.Ε.) ανέρχεται σε πέντε εκατοµµύρια (5.000.000) ευρώ
και διαιρείται σε πενήντα χιλιάδες (50.000) ονοµαστικές µετοχές,
ονοµαστικής αξίας εκατό (100) ευρώ η κάθε µία. Το αρχικό µε-
τοχικό κεφάλαιο της εταιρείας καλύπτεται κατά εκατό τοις εκατό
(100%) από το ελληνικό Δηµόσιο. Το µετοχικό κεφάλαιο κατα-
βάλλεται σε τρεις (3) δόσεις από το Ελληνικό Δηµόσιο σε λογα-
ριασµό που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος στο όνοµα της
εταιρείας. Η πρώτη δόση, ποσού ενός εκατοµµυρίου πεντακο-
σίων χιλιάδων (1.500.000) ευρώ καταβάλλεται µέσα σε έναν (1)
µήνα από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

2. Οι µετοχές της Ι.Π.Ε. είναι µη µεταβιβάσιµες, µε την εξαί-
ρεση του ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%) που µεταβιβάζεται
στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.) εντός δύο (2)
µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

3. Το Ελληνικό Δηµόσιο εκπροσωπείται στη Γενική Συνέλευση
των µετόχων της Ι.Π.Ε. από τον Υπουργό Τουρισµού και τον
Υπουργό Οικονοµικών ή από πρόσωπα εξουσιοδοτηµένα από αυ-
τούς.

4. Το ποσοστό του µετοχικού κεφαλαίου της Ι.Π.Ε. που καλύ-
πτεται από το Ελληνικό Δηµόσιο κατατίθεται από το Υπουργείο
Οικονοµικών σε λογαριασµό που τηρείται στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος στο όνοµα της Ι.Π.Ε. A.E.. 

5. Η συµµετοχή του Ελληνικού Δηµοσίου στην Ι.Π.Ε. δεν µπο-
ρεί να είναι κατώτερη σε ποσοστό από το πενήντα τοις εκατό
(50%) του συνολικού µετοχικού κεφαλαίου πλέον µιας ακόµη µε-
τοχής.
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Άρθρο 19
Εσωτερικός Κανονισµός

1. Στον Εσωτερικό Κανονισµό της Ι.Π.Ε. Α.Ε. που εκδίδεται
σύµφωνα µε το άρθρο 25 ρυθµίζονται, ιδίως, τα ακόλουθα θέ-
µατα:

α) Η οργάνωση, λειτουργία και διάρθρωση των υπηρεσιών της
Ι.Π.Ε.,

β) η κατανοµή αρµοδιοτήτων στις υπηρεσίες,
γ) ο αριθµός των θέσεων προσωπικού, τα προσόντα, οι όροι

πρόσληψης και εργασίας, το Σύστηµα Διαχείρισης της Απόδο-
σης, ο καθορισµός διαδικασιών για την κατάρτιση ατοµικού Προ-
γράµµατος Ανάπτυξης και Υλοποίησης,

δ) το πειθαρχικό δίκαιο του προσωπικού,
ε) ο Κανονισµός αναθέσεων και προµηθειών, 
στ) η πολιτική µερισµάτων και
ζ) η υπηρεσία εσωτερικού ελέγχου.

Άρθρο 20
Όργανα διοίκησης

1. Τα όργανα διοίκησης της ανώνυµης εταιρείας µε την επω-
νυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.)
είναι η Γενική Συνέλευση και το Διοικητικό Συµβούλιο.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της Ι.Π.Ε. Α.Ε. είναι επταµε-
λές και ορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και
Οικονοµικών για θητεία τριών (3) ετών, τηρουµένης της διαδικα-
σίας των άρθρων 20 και 22 του ν. 4735/2020 (Α’ 197).

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) είναι υπεύθυνο για τη διοί-
κηση της Εταιρείας και την επίτευξη των καταστατικών της σκο-
πών. Το Δ.Σ. αποφασίζει για τα θέµατα που σχετίζονται µε τη
διαχείριση της Εταιρείας, εκτός από τα θέµατα που, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος και του ν. 4548/2018 (Α’ 104), ανή-
κουν στην αρµοδιότητα της Γενικής Συνέλευσης. 

4. Στο Διοικητικό Συµβούλιο ορίζονται πρόσωπα εγνωσµένου
κύρους, επιστηµονικής κατάρτισης και επαγγελµατικής επάρ-
κειας και αξιοπιστίας, µε υψηλό επίπεδο τεχνογνωσίας ή µεγάλη
εµπειρία σε δραστηριότητες του τουριστικού τοµέα, ή στην ανά-
πτυξη και διαχείριση ακίνητης περιουσίας. Στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο συµµετέχουν υποχρεωτικά ως µέλη ο Πρόεδρος του
Διοικητικού Συµβουλίου της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος
και ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου του Συνδέσµου
Δήµων Ιαµατικών Πηγών Ελλάδας.

Άρθρο 21
Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων

Στην ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελ-
λάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) συστήνεται Συµβούλιο Εµ-
πειρογνωµόνων (Σ.Ε.) που αποτελείται από πέντε (5) µέλη. Τα
µέλη του Σ.Ε. ορίζονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
της Ι.Π.Ε., για θητεία τριών (3) ετών, που µπορεί να ανανεώνεται
για ίσο χρονικό διάστηµα, και είναι πρόσωπα εγνωσµένου διε-
θνούς κύρους που διακρίνονται για την επιστηµονική τους κα-
τάρτιση και την επαγγελµατική τους εµπειρία στον τεχνικό,
οικονοµικό ή νοµικό τοµέα. Το Σ.Ε. έχει συµβουλευτικό ρόλο και
υποβοηθά το έργο του Διοικητικού Συµβουλίου σε θέµατα ειδι-
κού επιστηµονικού υπόβαθρου.

Άρθρο 22
Καταστατικό

1. Το καταστατικό της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) περι-
λαµβάνεται σε Παράρτηµα, που προσαρτάται και αποτελεί ανα-
πόσπαστο τµήµα του παρόντος.

2. Το καταστατικό της Ι.Π.Ε. Α.Ε. τροποποιείται κατά τη διαδι-
κασία η οποία προβλέπεται σε αυτό και στον ν. 4548/2018 (Α’
104). 

Άρθρο 23
Θέµατα προσωπικού

1. Στην Εταιρεία µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας
Ανώνυµη Εταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) συστήνονται οκτώ (8) θέσεις προ-
σωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου (Ι.Δ.Α.Χ.) και τρεις (3) θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή.
Η κατανοµή των παραπάνω θέσεων ανά κατηγορία και κλάδο/ει-
δικότητα γίνεται µε τον Εσωτερικό Κανονισµό. Η πρόσληψη για
την πλήρωση των θέσεων πραγµατοποιείται κατόπιν έγκρισης
της Επιτροπής της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου 33/2006 (Α’
280) µε την έκδοση σχετικής προκήρυξης ύστερα από έλεγχο
του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), από
το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Τουρισµού, µετά από εισή-
γηση του Δ.Σ. της Εταιρείας, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδι-
κής ή γενικής διάταξης Στην προκήρυξη αναφέρονται, ιδίως, ο
αριθµός του προσωπικού που θα προσληφθεί ανά κατηγορία, οι
προϋποθέσεις συµµετοχής, τα προσόντα πρόσληψης και ο τρό-
πος απόδειξης αυτών, τα κριτήρια επιλογής και ο τρόπος βαθ-
µολόγησης αυτών, η προθεσµία υποβολής των αιτήσεων και η
διαδικασία. Η αξιολόγηση των αιτήσεων διενεργείται από τριµελή
τουλάχιστον Επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας. Η Επιτροπή συντάσσει
προσωρινούς πίνακες κατάταξης, απορριπτέων και προσλη-
πτέων, τους οποίους δηµοσιεύει στην ιστοσελίδα της Εταιρείας
και αποστέλλει στο Α.Σ.Ε.Π.. Κατά των πινάκων αυτών ασκείται
ένσταση ενώπιον του Α.Σ.Ε.Π., κατά τις οικείες διατάξεις, εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την εποµένη
της καταχώρισης αυτών στην ιστοσελίδα της Εταιρείας. Το
Α.Σ.Ε.Π. διενεργεί τον έλεγχο νοµιµότητας, καθώς και τον κατ'
ένσταση έλεγχο των πινάκων και ενηµερώνει εν συνεχεία την
Εταιρεία, προκειµένου αυτή να καταρτίσει τον οριστικό πίνακα
προσληπτέων. Η πρόσληψη µε σχέση έµµισθης εντολής πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κώδικα Δικηγόρων
(ν. 4194/2013, Α’ 208).

2. Η κάλυψη των αναγκών της Ι.Π.Ε. Α.Ε. σε προσωπικό µπορεί
να γίνεται και µε µεταφορά και ένταξη στο προσωπικό εργαζο-
µένων σε εταιρείες των οποίων το µετοχικό κεφάλαιο ανήκει εξ
ολοκλήρου, άµεσα ή έµµεσα, στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. ή των οποίων πε-
ριουσιακά στοιχεία µεταβιβάζονται ή περιέρχονται στην Ι.Π.Ε.
Α.Ε.. Η µεταφορά πραγµατοποιείται µέσω σύµβασης δανεισµού
εργαζοµένου, σύµφωνα µε την παρ. 3.

3. Η κάλυψη των αναγκών της Ι.Π.Ε. Α.Ε. σε προσωπικό µπορεί
να γίνεται και µε τη σύναψη συµβάσεων δανεισµού των υπηρε-
σιών µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα, για χρονικό διάστηµα τριών
(3) ετών, που µπορεί να ανανεώνεται.

Άρθρο 24
Ατέλειες - Έσοδα

1. Τα έσοδα της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ιαµατι-
κές Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.) αποτελούν-
ται από: α) το τίµηµα από την αξιοποίηση των περιουσιακών
στοιχείων που περιέρχονται σε αυτή, β) τους τόκους, τα µερί-
σµατα και τις κάθε είδους αποδόσεις των παραπάνω περιουσια-
κών στοιχείων και των χρηµατικών διαθεσίµων της, γ) τις
επιχορηγήσεις από το Δηµόσιο, ανάλογα µε το πρόγραµµα αξιο-
ποίησης και τις ανάγκες της, δ) τα έσοδα που προκύπτουν από
κάθε άλλη νόµιµη αιτία και ε) τις κληρονοµίες, τα κληροδοτή-
µατα, τις εισφορές και επιχορηγήσεις από τρίτους.

2. Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. απολαµβάνει όλων των διοικητικών, οικονοµι-
κών, δικαστικών, ουσιαστικού και δικονοµικού δικαίου, απαλλα-
γών και ατελειών του Δηµοσίου. Υπόκειται αποκλειστικά στους
φόρους µεταβίβασης ακινήτων, δωρεάς, κληρονοµιάς, στον Ενι-
αίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων, στον Φόρο Προστιθέµενης
Αξίας, τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου και εισοδήµατος και
απαλλάσσεται από κάθε άλλο φόρο.

3. Το τίµηµα που εισπράττει η Ι.Π.Ε. Α.Ε. από την αξιοποίηση
και παραχώρηση των περιουσιακών της στοιχείων και οι κάθε εί-
δους αποδόσεις των περιουσιακών στοιχείων ιαµατικών πόρων
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και των εντός αυτών ή εντός του περιβάλλοντος χώρου αυτών
εγκαταστάσεων σε ακτίνα πεντακοσίων (500) µέτρων, αφού
αφαιρεθούν τα αναλογούντα λειτουργικά έξοδα και οι διοικητικές
δαπάνες της Ι.Π.Ε. Α.Ε. για την αξιοποίηση του περιουσιακού
στοιχείου, συµπεριλαµβανοµένου στα έξοδα και του ποσού που
αποδίδεται στον οικείο δήµο ή στον φορέα του Δηµοσίου ή τη
δηµόσια επιχείρηση όπου ανήκει το περιουσιακό στοιχείο, κατα-
νέµονται στους µετόχους της µε βάση το ποσοστό συµµετοχής
εκάστου στο µετοχικό κεφάλαιο.

Άρθρο 25
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Τουρισµού και των κατά
περίπτωση συναρµόδιων εκ των Υπουργών Οικονοµικών και Εσω-
τερικών, µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου της
Ι.Π.Ε. Α.Ε., ανατίθενται κάθε φορά στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. η διοίκηση, η
χρήση, η διαχείριση και η εκµετάλλευση των περιουσιακών στοι-
χείων που περιγράφονται στην παρ. 2 του άρθρου 17, µε εξαί-
ρεση αυτών της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 15. Στο πλαίσιο
της απόφασης αυτής προβλέπονται η διάρκεια ισχύος της ανά-
θεσης, πρόσθετοι όροι µεταβίβασης, όπως η καταβολή αντιτίµου
ή τυχόν αποδιδόµενο ποσοστό επί των κάθε είδους αποδόσεων
της επένδυσης, τα οποία η Ι.Π.Ε. Α.Ε. θα αποδίδει από την αξιο-
ποίηση των παραπάνω περιουσιακών στοιχείων στον οικείο Δήµο
ή στον φορέα του Δηµοσίου ή στη δηµόσια επιχείρηση, τους
οποίους βάρυνε η διαχείριση του περιουσιακού στοιχείου. Για
τον καθορισµό του ποσοστού αυτού λαµβάνεται υπόψη ο βαθ-
µός ωρίµανσης του κάθε έργου των ανατιθέµενων περιουσιακών
στοιχείων. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Τουρι-
σµού µεταβιβάζεται, εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, ποσοστό ίσο µε είκοσι τοις εκατό (20%)
του συνολικού µετοχικού κεφαλαίου, ήτοι δέκα χιλιάδες (10.000)
ονοµαστικές µετοχές προς την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος,
µε καταβολή εκ µέρους της του ισόποσου της ονοµαστικής τους
αξίας.

3. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού, η οποία εκδίδεται
ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου της Ι.Π.Ε.
Α.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 4 του                   ν. 3429/2005 (Α’ 314)
εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κανονισµός που ρυθµίζει τη λειτουργία
της Ι.Π.Ε. Α.Ε..

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 
ΤΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 26 
Σκοπός

Οι διατάξεις του παρόντος αποσκοπούν στην αντιµετώπιση
µιας σειράς πρακτικών ζητηµάτων στη λειτουργία των τουριστι-
κών επιχειρήσεων διαφόρων ειδών (τουριστικών λιµένων, τουρι-
στικών επιχειρήσεων οδικών µεταφορών, τουριστικών γραφείων
και τουριστικών καταλυµάτων), καθώς επίσης και των τουριστι-
κών επαγγελµάτων (ξεναγών). Αποσκοπούν, επίσης, στη ρύθµιση
σειράς οργανωτικών και λειτουργικών θεµάτων του Υπουργείου
Τουρισµού και του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (παρατά-
σεις προθεσµιών σε τρέχοντα προγράµµατα, µεταθέσεις εκπαι-
δευτικού προσωπικού, στεγαστικές ανάγκες). Τέλος,
αποσκοπούν και στη ρύθµιση θεµάτων επισκεψιµότητας και προ-
σβασιµότητας τουριστών/επισκεπτών σε σειρά επιχειρήσεων, θε-
µάτων προβολής της χώρας και την επίλυση ζητηµάτων που
έχουν προκληθεί από την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19. 

Άρθρο 27 
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι ρυθµίσεις που αφορούν: 
α) στη λειτουργία τουριστικών επιχειρήσεων (τουριστικών επι-

χειρήσεων οδικών µεταφορών, τουριστικών γραφείων), 

β) σε τουριστικά επαγγέλµατα (ξεναγοί),
γ) σε τουριστικές εγκαταστάσεις (τουριστικοί λιµένες, τουρι-

στικά καταλύµατα, σύνθετα καταλύµατα, µικτά καταλύµατα µι-
κρής κλίµακας), 

δ) σε οργανωτικά και λειτουργικά θέµατα του Υπουργείου Του-
ρισµού και του εποπτευόµενου από αυτό Ελληνικού Οργανισµού
Τουρισµού (παρατάσεις προθεσµιών σε τρέχοντα προγράµµατα,
µεταθέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού, στεγαστικές ανάγκες), 

ε) σε θέµατα επισκεψιµότητας και προσβασιµότητας τουρι-
στών/επισκεπτών σε σειρά επιχειρήσεων (ζυθοποιεία, ελαιοτρι-
βεία, τυροκοµεία) και στην πρόνοια για έκδοση και απονοµή
σχετικού σήµατος,

στ) σε ζητήµατα τουριστικής προβολής της Χώρας και
ζ) σε επιµέρους θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Τουρι-

σµού, τα οποία προκύπτουν από την πανδηµία του κορωνοϊού
COVID-19.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΥΣ ΛΙΜΕΝΕΣ

Άρθρο 28 
Αποχωροθέτηση του τουριστικού λιµένα Ηρακλείου Κρήτης -

Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 30
και του Παραρτήµατος ΙΙ του άρθρου 41 

του ν. 2160/1993

Η περ. ε’ «ε. ΗΡΑΚΛΕΙΟ ΚΡΗΤΗΣ» της παρ. 5 του άθρου 30 και η
περ ε’ «ε. ΗΡΑΚΛΕΙΟ ΚΡΗΤΗΣ» του Πραρτήµατος ΙΙ - ΟΡΟΙ ΚΑΙ
ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΟΥ ΛΙΜΕΝΑ του άρθρου
41 του ν. 2160/1993 (Α’ 118) καταργούνται. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ 

ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 29 
Ειδικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης
ανοικτού τύπου αστικής περιήγησης πόλεων -
Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 3710/2008

Στο άρθρο 36 του ν. 3710/2008 (Α’ 216), περί της κυκλοφορίας
ειδικών τουριστικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης ανοικτού
τύπου για την αστική περιήγηση πόλεων, επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις: α) στην παρ. 1, µετά από τη φράση «αστικής περιή-
γησης πόλεων», προστίθεται η φράση «συµβατικών ή
προσβάσιµων σε άτοµα µε αναπηρία», β) στην παρ. 2, βα) τρο-
ποποιείται το πρώτο εδάφιο, ως προς τον τρόπο µε τον οποίο ει-
δικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης ανοικτού τύπου
αστικής περιήγησης πόλεων τίθενται σε κυκλοφορία και ως προς
την παραπεµπόµενη παράγραφο, ββ) προστίθεται δεύτερο εδά-
φιο, περί της απόσυρσης από την κυκλοφορία των ειδικών του-
ριστικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης ανοικτού τύπου αστικής
περιήγησης πόλεων, βγ) προστίθεται τρίτο εδάφιο, περί κινήτρων
για τη χρήση ηλεκτρικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης ανοι-
χτού τύπου αστικής περιήγησης πόλεων, γ) καταργείται η παρ.
3, δ) προστίθεται παρ. 5, περί τοποθέτησης εµπορικών διαφηµί-
σεων και εκµετάλλευσης των διαφηµίσεων από τον ιδιοκτήτη των
οχηµάτων, και το άρθρο 36 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 36

1. Επιτρέπεται η θέση σε κυκλοφορία ειδικών τουριστικών λε-
ωφορείων, δηµόσιας χρήσης, ανοικτού τύπου, αστικής περιήγη-
σης πόλεων, συµβατικών ή προσβάσιµων σε άτοµα µε αναπηρία.

2. Τα ειδικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης ανοικτού
τύπου αστικής περιήγησης πόλεων, όταν τίθενται σε κυκλοφορία
σύµφωνα µε τις προβλέψεις της κοινής υπουργικής απόφασης
της παρ. 4, πρέπει να είναι καινούργια ή µεταχειρισµένα προ-
έλευσης χώρας µέλους της Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ. και η ηλικία τους
να µην υπερβαίνει τα οκτώ (8) έτη από το έτος κατασκευής του
πλαισίου, του έτους αυτού µη συµπεριλαµβανοµένου. Τα εν
λόγω λεωφορεία αποσύρονται από την κυκλοφορία µετά από τη
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συµπλήρωση είκοσι επτά (27) ετών από το έτος κατασκευής του
πλαισίου, του έτους αυτού µη συµπεριλαµβανοµένου. Mε κοινή
απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας δύναται να ορίζονται κίνητρα για τη χρήση ηλεκτρικών λε-
ωφορείων δηµόσιας χρήσης ανοιχτού τύπου αστικής
περιήγησης πόλεων.

3. Καταργείται.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Υποδοµών

και Μεταφορών καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις, το µε-
ταφορικό έργο, τα δικαιούµενα πρόσωπα, η ειδική διαδροµή και
το συνολικό µήκος αυτής, οι διοικητικές κυρώσεις, καθώς και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της ειδικής αυτής κα-
τηγορίας οχηµάτων. 

5. Στα ειδικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης ανοι-
κτού τύπου αστικής περιήγησης πόλεων επιτρέπονται η τοποθέ-
τηση εµπορικών διαφηµίσεων και η εκµετάλλευση των
διαφηµίσεων από τον ιδιοκτήτη των οχηµάτων, µε την προϋπό-
θεση καταβολής τέλους διαφήµισης υπέρ του οργανισµού τοπι-
κής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ βαθµού στα διοικητικά όρια του
οποίου εδρεύει η επιχείρηση που εκµεταλλεύεται τα ανωτέρω
οχήµατα. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Εσωτερικών και Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις, το περιεχόµενο, το είδος
και ο τρόπος της διαφήµισης, τα σηµεία, εξωτερικά και εσωτε-
ρικά, όπου επιτρέπεται η αναγραφή των διαφηµίσεων, το ύψος
του τέλους υπέρ Ο.Τ.Α., καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΑ ΓΡΑΦΕΙΑ

Άρθρο 30
Εγγυήσεις για τη λειτουργία τουριστικού γραφείου - Τροπο-

ποίηση του άρθρου 5 του ν. 393/1976

Στο άρθρο 5 του ν. 393/1976 (Α’ 199), περί των εγγυήσεων για
τη λειτουργία τουριστικών γραφείων, επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, αα) η φράση «υπέρ
Ε.Ο.Τ.» αντικαθίσταται από τη φράση «υπέρ του Ελληνικού Δη-
µοσίου», αβ) προστίθεται η φράση «και από ασφαλιστικές εται-
ρείες που        έχουν έδρα στην Ελλάδα», β) στο δεύτερο εδάφιο
της παρ. 1 µετά τη φράση «Παρακαταθηκών και Δανείων» προ-
στίθεται η φράση «, σύµφωνα µε το άρθρο 17 του      ν. 3646/1928
(Α’ 154)», γ) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 1, γα) η φράση «Στην εγ-
γυητική επιστολή, η οποία έχει πενταετή διάρκεια,» αντικαθίστα-
ται από τη φράση «Στην εγγυητική επιστολή από
χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα και ασφαλιστικές εταιρείες, η οποία
έχει πενταετή τουλάχιστον διάρκεια,», γβ) η φράση «µετά την
ηµεροµηνία ανάκλησης του Ε.Σ.Λ.» αντικαθίσταται από τη φράση
«µετά από την ηµεροµηνία ανάκλησης της Βεβαίωσης Συνδρο-
µής Νόµιµων Προϋποθέσεων», γγ) η φράση «εγγυητική επιστολή
πενταετούς ισχύος» αντικαθίσταται από τη φράση «εγγυητική
επιστολή πενταετούς τουλάχιστον ισχύος», δ) στην παρ. 2, το αρ-
κτικόλεξο «Ε.Ο.Τ.» αντικαθίσταται από τη φράση «Ελληνικού Δη-
µοσίου», ε) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3, το αρκτικόλεξο
«Ε.Ο.Τ.» αντικαθίσταται από τη φράση «Υπουργείου Τουρισµού»,
στ) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4, το αρκτικόλεξο «Ε.Ο.Τ.» αντι-
καθίσταται από τη φράση «του Ελληνικού Δηµοσίου», ζ) στην
παρ. 6, ζα) στο πρώτο εδάφιο, η φράση «το Ε.Σ.Λ. αφαιρείται»
αντικαθίσταται από τη φράση «η Βεβαίωση Συνδροµής Νοµίµων
Προϋποθέσεων ανακαλείται», ζβ) στο δεύτερο εδάφιο, η φράση
«µέσα σε προθεσµία τριών (3) µηνών από την απόφαση αφαίρε-
σης, το Ε.Σ.Λ. επαναχορηγείται» αντικαθίσταται από τη φράση
«µέσα σε προθεσµία τριών (3) µηνών από την απόφαση ανάκλη-
σης, η Βεβαίωση Συνδροµής Νοµίµων Προϋποθέσεων επαναχο-
ρηγείται» και ζγ) στο τρίτο εδάφιο, η φράση «ακολουθείται η
διαδικασία έκδοσης νέου Ε.Σ.Λ.» αντικαθίσταται από τη φράση
«ακολουθείται η διαδικασία έκδοσης νέας Βεβαίωσης Συνδροµής
Νοµίµων Προϋποθέσεων», και το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 5
Εγγυήσεις

1. Η εγγυητική επιστολή της περίπτωσης στ) της παρ. 1 του
άρθρου 4, ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ, εκδίδεται υπέρ
του Ελληνικού Δηµοσίου από χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα εγκα-
τεστηµένα στην Ελλάδα ή σε άλλο κράτος µέλος της Ε.Ε. και από
ασφαλιστικές εταιρείες που έχουν έδρα στην Ελλάδα. Επίσης, ο
ενδιαφερόµενος µπορεί να καταθέτει ισόποσες εγγυοδοτικές πα-
ρακαταθήκες, οι οποίες εκδίδονται από το Ταµείο Παρακαταθη-
κών και Δανείων, σύµφωνα µε το άρθρο 17 του ν. 3646/1928 (Α’
154). Στην εγγυητική επιστολή από χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα
και ασφαλιστικές εταιρείες, η οποία έχει πενταετή τουλάχιστον
διάρκεια, αναφέρεται ότι η ισχύς της παρατείνεται αυτοδίκαια
για ένα επιπλέον εξάµηνο µετά από την ηµεροµηνία ανάκλησης
της Βεβαίωσης Συνδροµής Νόµιµων Προϋποθέσεων για οποιον-
δήποτε λόγο καθώς επίσης εάν πριν τη λήξη της ισχύος της, δεν
κατατεθεί άλλη εγγυητική επιστολή πενταετούς τουλάχιστον
ισχύος.

2. Η εγγυητική επιστολή καταπίπτει υπέρ του Ελληνικού Δη-
µοσίου µε απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Π.Υ.Τ., προς
κάλυψη τυχόν απαιτήσεων καταναλωτών που προέρχονται από
τις συναλλαγές τους µε το τουριστικό γραφείο.

3. Πριν την έκδοση της απόφασης κατάπτωσης της εγγυητικής
επιστολής ο Προϊστάµενος της οικείας Π.Υ.Τ. του Υπουργείου
Τουρισµού καλεί την επιχείρηση εντός προθεσµίας όχι µικρότε-
ρης του ενός (1) µηνός να τακτοποιήσει τις χρηµατικές απαιτή-
σεις που αναγγέλθηκαν σε βάρος της και αποδεικνύονται µε
επίσηµα στοιχεία. Η ανωτέρω προθεσµία µπορεί να παραταθεί
για έναν (1) επιπλέον µήνα µε απόφαση του Προϊσταµένου της
Π.Υ.Τ. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία που έχει τεθεί, εκδίδε-
ται η σχετική πράξη κατάπτωσης χωρίς άλλη ειδοποίηση του εν-
διαφερόµενου.

4. Η απόδοση στον δικαιούχο του προϊόντος της εγγυητικής
επιστολής που κατέπεσε υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου γίνεται
µε την υποβολή τελεσίδικης δικαστικής απόφασης. Εάν οι δι-
καιούχοι είναι περισσότεροι του ενός και το ποσό της εγγυητικής
επιστολής δεν καλύπτει το σύνολο των απαιτήσεων, τούτο απο-
δίδεται συµµέτρως στους δικαιούχους.

5. Με την απόφαση µερικής ή ολικής κατάπτωσης της εγγυη-
τικής επιστολής η επιχείρηση καλείται από την οικεία Π.Υ.Τ. να
την αποκαταστήσει στο ακέραιο µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε
(15) ηµερών από την κοινοποίηση της ανωτέρω απόφασης.

6. Εάν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της ανωτέρω παρ. 5, η
Βεβαίωση Συνδροµής Νοµίµων Προϋποθέσεων ανακαλείται µε
απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Π.Υ.Τ.. Εφόσον η επι-
χείρηση αποκαταστήσει στο ακέραιο το ποσό της εγγυητικής επι-
στολής µέσα σε προθεσµία τριών (3) µηνών από την απόφαση
ανάκλησης, η Βεβαίωση Συνδροµής Νοµίµων Προϋποθέσεων
επαναχορηγείται χωρίς άλλη διαδικασία. Σε διαφορετική περί-
πτωση ακολουθείται η διαδικασία έκδοσης νέας Βεβαίωσης Συν-
δροµής Νοµίµων Προϋποθέσεων.»

Άρθρο 31 
Κυρώσεις σε τουριστικά γραφεία - 

Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 11 του ν. 393/1976

Στο άρθρο 11 του ν. 393/1976 (Α’ 199), περί κυρώσεων σε του-
ριστικά γραφεία, προστίθεται παρ. 4 ως εξής: 

«4. Τα χρηµατικά πρόστιµα επιβάλλονται υπέρ του Ελληνικού
Δηµοσίου µε απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Περιφε-
ρειακής Υπηρεσίας Τουρισµού (Π.Υ.Τ.), βεβαιώνονται στην αρ-
µόδια κατά την κείµενη νοµοθεσία Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία
(Δ.Ο.Υ.) και εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα
Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε., ν.δ. 356/1974, Α’ 90).»
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Άρθρο 32 
Παράταση προθεσµιών κατάταξης τουριστικών 

καταλυµάτων - Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 6
του ν. 4276/2014

Στην παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), περί της
διαδικασίας κατάταξης των τουριστικών καταλυµάτων σε κατη-
γορίες, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο
της περ. β’, περί της προθεσµίας κατάταξης των καταλυµάτων
των υποπερ. αα’ και ββ’ της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 4276/2014, τροποποιείται, ως προς την καταληκτική ηµεροµη-
νία κατάταξης, β) το τέταρτο εδάφιο της περ. β’, περί της διάρ-
κειας ισχύος του πιστοποιητικού κατάταξης των καταλυµάτων
των υποπερ. αα’ και ββ’ της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ίδιου νόµου, τροποποιείται, ως προς τη διάρκεια ισχύος, γ) το
πρώτο εδάφιο της περ. γ’, περί της προθεσµίας κατάταξης των
καταλυµάτων της υποπερ. γγ’ της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου
1 του ίδιου νόµου, τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµε-
ροµηνία κατάταξης, δ) το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της περ. γ’,
περί της διάρκειας ισχύος του πιστοποιητικού κατάταξης των κα-
ταλυµάτων της υποπερ. γγ’ της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 1
του ν. 4276/2014 τροποποιούνται, ως προς τη διάρκεια ισχύος,
και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. α. Το πιστοποιητικό κατάταξης έχει διάρκεια πέντε (5) έτη.
Μετά τη λήξη της πενταετίας από την κατάταξη των κύριων ξε-
νοδοχειακών καταλυµάτων σε κατηγορίες αστέρων, ο φορέας
εκµετάλλευσης της επιχείρησης υποχρεούται να τηρεί στο αρ-
χείο της επιχείρησης πιστοποιητικό ανανέωσης της κατάταξης,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες λειτουργικές προδιαγραφές και για
τις οργανωµένες τουριστικές κατασκηνώσεις, σύµφωνα µε τις
τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές που ίσχυαν κατά την
αρχική κατάταξή τους.

β. Η προθεσµία κατάταξης των καταλυµάτων της υποπερ. αα’
και ββ’ της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1, τα οποία λειτουρ-
γούν µε βάση προϊσχύουσες τεχνικές και λειτουργικές προδια-
γραφές, παρατείνεται από τη λήξη της µέχρι τις 31.12.2022.
Μετά την πάροδο της ανωτέρω προθεσµίας, η εγκατάσταση
σφραγίζεται µε απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Περιφε-
ρειακής Υπηρεσίας Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού µέχρι
την προσκόµιση πιστοποιητικού κατάταξης από τον φορέα δια-
χείρισης του καταλύµατος κατά τις κείµενες διατάξεις. Εάν το
πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί έως
τις 31.12.2020, η διάρκεια ισχύος του θα είναι πέντε (5) έτη. Εάν
το πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί
από 1.1.2021 έως 31.12.2022, η διάρκεια ισχύος του θα είναι τρία
(3) έτη. Για τα καταλύµατα που κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του νόµου αυτού έχουν καταταγεί σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, η ισχύς του πιστοποιητικού κατάταξης παρατείνεται
για τρία (3) έτη από τη λήξη του.

γ. Η προθεσµία κατάταξης των καταλυµάτων της υποπερ. γγ’
της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 1, τα οποία λειτουργούν µε
βάση προϊσχύουσες τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές,
παρατείνεται από τη λήξη της έως τις 31.12.2023. Μετά την πά-
ροδο της ανωτέρω προθεσµίας, η εγκατάσταση σφραγίζεται µε
απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Περιφερειακής Υπηρε-
σίας Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού µέχρι την προσκό-
µιση πιστοποιητικού κατάταξης ή γνωστοποίησης λειτουργίας
καταλύµατος χωρίς κατηγορία κλειδιών, από τον φορέα διαχεί-
ρισης του καταλύµατος κατά τις κείµενες διατάξεις. Εάν το πι-
στοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί έως
τις 31.12.2022, η διάρκεια ισχύος του θα είναι πέντε (5) έτη. Εάν
το πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί
από την 1.1.2023 έως τις 31.12.2023, η διάρκεια ισχύος του θα
είναι τρία (3) έτη. Για τα καταλύµατα που κατά την ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του νόµου αυτού έχουν καταταγεί σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις, η ισχύς του πιστοποιητικού κατάταξης παρα-
τείνεται για τρία (3) έτη από τη λήξη του.»

Άρθρο 33 
Μικτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας - Προσθήκη

άρθρου 18Α στον ν. 4276/2014

Στον ν. 4276/2014 (Α’ 155), περί απλούστευσης διαδικασιών
λειτουργίας τουριστικών επιχειρήσεων και τουριστικών υποδο-
µών, προστίθεται άρθρο 18Α ως εξής:

«Άρθρο 18Α
Μικτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας 

1. Οι φορείς διαχείρισης των µικτών τουριστικών καταλυµάτων
µικρής κλίµακας οφείλουν να διατηρούν το σύνολο των κοινό-
χρηστων χώρων και εγκαταστάσεων του ξενοδοχείου, που απαι-
τούνται σύµφωνα µε τις προδιαγραφές για την εξυπηρέτηση των
προς πώληση ή προς µακροχρόνια εκµίσθωση τουριστικών επι-
πλωµένων κατοικιών, σε λειτουργική ετοιµότητα σε όλη τη διάρ-
κεια του έτους. Σε εποχιακής λειτουργίας επιχειρήσεις κατά την
περίοδο από 1η Νοεµβρίου έως 31η Μαρτίου, και εφόσον η συ-
νολική µέση πληρότητα του µικτού τουριστικού καταλύµατος µι-
κρής κλίµακας είναι µικρότερη του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%),
ο φορέας διαχείρισής του οφείλει να διατηρεί σε λειτουργική
ετοιµότητα την υποδοχή του ξενοδοχείου, τουλάχιστον ένα (1)
εστιατόριο και ένα (1) µπαρ, τις αθλητικές εγκαταστάσεις, τη
θερµαινόµενη πισίνα και τις εγκαταστάσεις που είναι αναγκαίες
για την τήρηση των κανόνων υγείας και ασφαλείας της µονάδας. 

2. Τα µικτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας διέπονται
από κανονισµό συνιδιοκτησίας και λειτουργίας που καταρτίζεται
µε συµβολαιογραφική πράξη από τον ιδιοκτήτη του ακινήτου και
εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού. Με τον κανο-
νισµό αυτόν, ο οποίος µεταγράφεται µαζί µε την πράξη σύστα-
σης οριζόντιων και καθέτων ιδιοκτησιών, καθορίζονται ιδίως:

α) Τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των ιδιοκτητών ή των µι-
σθωτών των τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών, οι περιορισµοί
των δικαιωµάτων τους, καθώς και των λοιπών χρηστών που έλ-
κουν από αυτούς δικαιώµατα,

β) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις επί των κοινόκτητων και
κοινόχρηστων χώρων, κτισµάτων, εγκαταστάσεων και υπηρε-
σιών, καθώς και οι περιορισµοί τους,

γ) ο φορέας διαχείρισης και λειτουργίας και τα θέµατα που
αφορούν στη διοίκηση του ξενοδοχείου, καθώς και στην επο-
πτεία και στην άσκηση ελέγχου επί των επιµέρους τουριστικών
επιπλωµένων κατοικιών,

δ) οι ελάχιστες παρεχόµενες ξενοδοχειακές και τουριστικές
υπηρεσίες προς τους ιδιοκτήτες ή τους µισθωτές των τουριστι-
κών επιπλωµένων κατοικιών σε ετήσια βάση, οι κοινές δαπάνες
και ο τρόπος υπολογισµού και κατανοµής τους στους ιδιοκτήτες
ή τους µισθωτές των τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών, καθώς
και ο τρόπος και το είδος εκµετάλλευσης των κοινόκτητων
χώρων, έργων και υπηρεσιών και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Οι ιδιοκτήτες ή οι µισθωτές των τουριστικών επιπλωµένων
κατοικιών δεν µπορεί να εκµισθώνουν ή να υποµισθώνουν τα ακί-
νητα σε τρίτους, παρά µόνο σύµφωνα µε τους όρους και τους
περιορισµούς που καθορίζονται στον κανονισµό συνιδιοκτησίας
και λειτουργίας της παρ. 2.

4. Για τη γνωστοποίηση του µικτού τουριστικού καταλύµατος
µικρής κλίµακας τηρούνται στο αρχείο της επιχείρησης η συµ-
βολαιογραφική πράξη σύστασης οριζόντιων και καθέτων ιδιοκτη-
σιών και ο κανονισµός συνιδιοκτησίας και λειτουργίας της παρ.
2.

5. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού εγκρίνεται πρότυ-
πος κανονισµός λειτουργίας και καθορίζεται το ελάχιστο περιε-
χόµενό του. Ο εγκεκριµένος κατά τα ανωτέρω κανονισµός
λειτουργίας προσαρτάται σε κάθε δικαιοπραξία µε αντικείµενο
τη σύσταση, την αλλοίωση, τη µετάθεση ή τη µεταβίβαση εµ-
πράγµατων ή ενοχικών δικαιωµάτων επί των τουριστικών επιπλω-
µένων κατοικιών και δεσµεύει όλους. 

6. Τα εµπράγµατα δικαιώµατα και τα δικαιώµατα µακροχρό-
νιας µίσθωσης που αποκτώνται επί των τουριστικών επιπλωµένων
κατοικιών σηµειώνονται στο περιθώριο των οικείων βιβλίων µε-
ταγραφών των αρµόδιων υποθηκοφυλακείων ή κτηµατολογικών
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γραφείων. Σηµειωτέα πράξη αποτελούν τα συµβόλαια µακρο-
χρόνιας µίσθωσης ή µεταβίβασης οριζόντιων ιδιοκτησιών.

7. H παρ. 6 του άρθρου 9 του ν. 4002/2011 (Α’ 180), περί της
προστασίας και κάλυψης των δικαιωµάτων των συνιδιοκτητών
σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων, και η παρ. 7 του άρθρου 9
του ν. 4002/2011, περί της αναλογικής εφαρµογής συγκεκριµέ-
νων διατάξεων σε µακροχρόνιες µισθώσεις τουριστικών επιπλω-
µένων κατοικιών, εφαρµόζονται και για τα µικτά τουριστικά
καταλύµατα µικρής κλίµακας.

8. H µεταβίβαση της κυριότητας ή η εκµίσθωση των τουριστι-
κών επιπλωµένων κατοικιών επιτρέπεται µόνο µετά από: α) την
ολοκλήρωση της κατασκευής του ξενοδοχειακού καταλύµατος
και των κοινόχρηστων χώρων και εγκαταστάσεων που καλύ-
πτουν, µε βάση τις προβλεπόµενες προδιαγραφές, τις απαιτή-
σεις για την εξυπηρέτηση της συνολικής δυναµικότητας του
µικτού τουριστικού καταλύµατος µικρής κλίµακας, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της δυναµικότητας των προς µεταβίβαση ή
µακροχρόνια εκµίσθωση τµηµάτων και β) τη γνωστοποίηση λει-
τουργίας του τουριστικού καταλύµατος σύµφωνα µε τα άρθρα
39 έως 48, περί απλούστευσης πλαισίου λειτουργίας τουριστικών
καταλυµάτων, του ν. 4442/2016     (Α’ 230).

9. Οι προς πώληση ή µακροχρόνια µίσθωση τουριστικές επι-
πλωµένες κατοικίες προσµετρώνται στη δυναµικότητα του µι-
κτού τουριστικού καταλύµατος µικρής κλίµακας και µπορούν,
µέχρι τη µεταβίβαση ή µακροχρόνια εκµίσθωσή τους σε τρίτους,
να χρησιµοποιούνται ως δωµάτια ή διαµερίσµατα του ξενοδοχει-
ακού καταλύµατος, σύµφωνα µε την εγκεκριµένη δυναµικότητά
του. Η χρήση µε τη µορφή αυτή µπορεί να συνεχιστεί µε συµβα-
τικούς όρους µέχρι και µετά τη µεταβίβαση ή µακροχρόνια εκµί-
σθωση σε τρίτους µέσω του φορέα του µικτού τουριστικού
καταλύµατος µικρής κλίµακας.»

Άρθρο 34 
Λειτουργική ενοποίηση κύριων ή µη κύριων 
τουριστικών καταλυµάτων - Τροποποίηση 

του άρθρου 24 του ν. 4179/2013

1. Ο τίτλος του άρθρου 24 και η παρ. 1 του άρθρου 24 του ν.
4179/2013 (Α’ 175), περί της αντικατάστασης του άρθρου 39 του
ν. 3734/2009 (Α’ 8), αντικαθίστανται ως εξής: 

«Άρθρο 24
Λειτουργική ενοποίηση κύριων ή µη 
κύριων τουριστικών καταλυµάτων

1. Επιτρέπεται η λειτουργική ενοποίηση υφιστάµενων κύριων
ξενοδοχειακών καταλυµάτων ή µη κύριων τουριστικών καταλυ-
µάτων της υποπερ. γγ) της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 4276/2014 (Α’ 155), µε τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) Τα συνενούµενα τουριστικά καταλύµατα είναι της ίδιας µορ-
φής.

β) Τα γήπεδα ή οικόπεδα επί των οποίων έχουν ανεγερθεί τα
τουριστικά καταλύµατα είναι όµορα ή τέµνονται από φυσικό ή
τεχνητό εµπόδιο. Σε περίπτωση ύπαρξης φυσικού ή τεχνητού εµ-
ποδίου, εξασφαλίζεται η δυνατότητα ενοποίησης του/των γηπέ-
δου/ων ή οικοπέδου/ων µέσω κατάλληλων τεχνικών έργων. Σε
κάθε περίπτωση, τηρείται στην επιχείρηση βεβαίωση της αρµό-
διας υπηρεσίας περί της δυνατότητας κατασκευής του σχετικού
έργου, η οποία προσκοµίζεται αµελλητί στην αρµόδια υπηρεσία
τουρισµού κατά τον έλεγχο των δικαιολογητικών καταλληλότη-
τας οικοπέδου/γηπέδου.

γ) Τα τουριστικά καταλύµατα είτε ανήκουν ιδιοκτησιακά είτε
είναι µισθωµένα στο ίδιο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο.

δ) Η λειτουργική ενοποίηση γνωστοποιείται σύµφωνα µε τα
άρθρα 39 έως 48 του ν. 4442/2016 (Α’ 230), ενώ µε ευθύνη του
φορέα διαχείρισης του συνενούµενου καταλύµατος ακυρώνονται
προηγούµενες γνωστοποιήσεις των επιµέρους καταλυµάτων ή
ανακαλούνται τα εκδοθέντα Ειδικά Σήµατα Λειτουργίας των επι-
µέρους καταλυµάτων. 

ε) Τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στο άρθρο 6 της υπ’
αριθµ. 8592/17.5.2017 κοινής απόφασης των        Υπουργών Οι-

κονοµίας και Ανάπτυξης και Τουρισµού     (Β’  1750), περί απλού-
στευσης της διαδικασίας έναρξης λειτουργίας τουριστικών κα-
ταλυµάτων, τηρούνται στον φάκελο της επιχείρησης για κάθε
ένα εκ των συνενούµενων καταλυµάτων. Σε περίπτωση αύξησης
του συνολικού αριθµού των κλινών ή τροποποίησης των κοινό-
χρηστων χώρων και εγκαταστάσεων, τα δικαιολογητικά που προ-
βλέπονται στο άρθρο 6 της κοινής απόφασης του προηγούµενου
εδαφίου εκδίδονται για το σύνολο της εγκατάστασης.

στ) Ο διακριτικός τίτλος του τουριστικού καταλύµατος, εφό-
σον προβλέπεται, εκδίδεται για το σύνολο της εγκατάστασης. 

ζ) Το πιστοποιητικό κατάταξης εκδίδεται για το σύνολο της εγ-
κατάστασης, σύµφωνα µε τις κατ’ ελάχιστον απαιτούµενες τεχνι-
κές και λειτουργικές προδιαγραφές της κατηγορίας αστέρων ή
κλειδιών.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4179/2013            (Α’ 175)
επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «ή αναγερθησό-
µενο» και οι λέξεις «θεάτρων, θεµατικών εστιατορίων,» διαγρά-
φονται, β) οι λέξεις «και γενικά υποβοηθητικών εγκαταστάσεων
για τη λειτουργία του τουριστικού καταλύµατος και η λειτουργική
ενοποίησή τους µε το τουριστικό κατάλυµα» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «και γενικά βοηθητικών εγκαταστάσεων για τη λειτουρ-
γία του ξενοδοχειακού καταλύµατος και η λειτουργική ενοποίησή
τους µε το ξενοδοχειακό κατάλυµα», γ) µετά από τη λέξη «επι-
σκεπτών»  προστίθεται η φράση «,συµπεριλαµβανοµένων των
ατόµων µε αναπηρία,» και δ) προστίθενται δεύτερο εδάφιο και
τρίτο εδάφιο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Επιτρέπεται σε οικόπεδα ή γήπεδα, τα οποία βρίσκονται σε
απόσταση έως διακόσια (200) µέτρα από υφιστάµενο κύριο ή µη
κύριο ξενοδοχειακό κατάλυµα, η κατασκευή κολυµβητικών δεξα-
µενών, γηπέδων αθλοπαιδιών, µπαρ, σνακ µπαρ, συγκροτηµάτων
αποδυτηρίων και αποθηκών και γενικά βοηθητικών εγκαταστά-
σεων για τη λειτουργία του ξενοδοχειακού καταλύµατος και η
λειτουργική ενοποίησή τους µε το ξενοδοχειακό κατάλυµα υπό
την προϋπόθεση να επιτυγχάνεται η ασφαλής και απρόσκοπτη
διακίνηση προσωπικού, επισκεπτών, συµπεριλαµβανοµένων των
ατόµων µε αναπηρία,  και µέσων, µεταξύ του καταλύµατος και
των εγκαταστάσεων. Η γνωστοποίηση λειτουργίας της βοηθητι-
κής εγκατάστασης, εφόσον απαιτείται, γίνεται από τον φορέα
διαχείρισης του καταλύµατος ταυτόχρονα µε τη γνωστοποίηση
της λειτουργικής ενοποίησής τους. Σε κάθε περίπτωση, τηρείται
στην επιχείρηση σχετική υπεύθυνη δήλωση µηχανικού, µαζί µε
τοπογραφικό διάγραµµα, από τα οποία προκύπτει η απόσταση
της βοηθητικής εγκατάστασης.»

3. Η παρ. 3 του άρθρου 24 του ν. 4179/2013 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Επιτρέπεται η συνένωση υφιστάµενων κτιρίων εντός όµο-
ρων γηπέδων ή οικοπέδων µε σκοπό τη δηµιουργία ενιαίου ξε-
νοδοχειακού καταλύµατος, µε τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) Το ενιαίο τουριστικό κατάλυµα αναπτύσσεται σε όµορα γή-
πεδα ή οικόπεδα. Σε περίπτωση ύπαρξης φυσικού ή τεχνητού
εµποδίου εξασφαλίζεται η δυνατότητα ενοποίησης του γηπέδου
ή των γηπέδων ή του οικοπέδου ή των οικοπέδων µέσω κατάλ-
ληλων τεχνικών έργων. Σε κάθε περίπτωση, τηρείται στην επιχεί-
ρηση βεβαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας περί δυνατότητας
κατασκευής του σχετικού έργου, η οποία προσκοµίζεται αµελ-
λητί στην αρµόδια Υπηρεσία Τουρισµού κατά τον έλεγχο των δι-
καιολογητικών καταλληλότητας οικοπέδου/γηπέδου.

β) Τα γήπεδα ή οικόπεδα στα οποία αναπτύσσεται το ενιαίο
τουριστικό κατάλυµα είτε ανήκουν είτε είναι µισθωµένα στον
φορέα διαχείρισης του ενιαίου ξενοδοχειακού καταλύµατος.

γ) Τα υφιστάµενα κτίρια εντός όµορων γηπέδων ή οικοπέδων
µετατρέπονται σε ενιαίο τουριστικό κατάλυµα σύµφωνα µε τις
κατ’ ελάχιστον απαιτούµενες τεχνικές και λειτουργικές προδια-
γραφές της κατηγορίας αστέρων ή κλειδιών αντιστοίχως.

δ) Η έναρξη λειτουργίας του ενιαίου τουριστικού καταλύµατος
γνωστοποιείται σύµφωνα µε τα άρθρα 39 έως 48 του ν.
4442/2016. Τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στο άρθρο 6
της υπ’ αριθµ. 8592/17.5.2017 κοινής απόφασης των Υπουργών
Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Τουρισµού (Β’ 1750), περί απλού-
στευσης της διαδικασίας έναρξης λειτουργίας τουριστικών κα-
ταλυµάτων, τηρούνται στον φάκελο της επιχείρησης για το ενιαίο
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τουριστικό κατάλυµα.
ε) Ο διακριτικός τίτλος του τουριστικού καταλύµατος, εφόσον

προβλέπεται, εκδίδεται για το σύνολο της εγκατάστασης. 
στ) Το πιστοποιητικό κατάταξης εκδίδεται για το ενιαίο ξενο-

δοχειακό κατάλυµα, σύµφωνα µε τις κατ’ ελάχιστον απαιτούµε-
νες τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές της κατηγορίας
αστέρων ή κλειδιών.»

4. Στην παρ. 4 του άρθρου 24 του ν. 4179/2013 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο: αα) στο πρώτο εδά-
φιο προστίθεται η επιφύλαξη του άρθρου 29 του ν. 4688/2020
(Α’ 101), περί πολεοδοµικής ενοποίησης ακινήτων σε τουριστικές
εγκαταστάσεις, γήπεδα ή οικόπεδα, αβ) µετά τις λέξεις «ή επαρ-
χιακό δρόµο» προστίθενται οι λέξεις «ή ρέµα», αγ) οι λέξεις
«κύρια ή µη κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα,» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «κύρια ή µη κύρια τουριστικά καταλύµατα,», αδ) η
λέξη «τοποθετώντας» αντικαθίσταται από τη λέξη «επιµερίζον-
τας», β) στο δεύτερο εδάφιο: βα) οι λέξεις «ξενοδοχειακά κατα-
λύµατα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τουριστικά
καταλύµατα», ββ) µετά τις λέξεις «άρθρο 3 του από 23.2.1987
π.δ. (Δ’ 166)» προστίθενται οι λέξεις «περί των περιοχών γενικής
κατοικίας,» και µετά τις λέξεις «ή το άρθρο 3 του π.δ. 59/2018 (Α’
114),» προστίθενται οι λέξεις «περί των περιοχών πολεοδοµικού
κέντρου,» βγ) στο τέλος του δεύτερου εδαφίου οι λέξεις «και
αποκτούν Ενιαίο Ειδικό Σήµα Λειτουργίας (Ε.Ε.Σ.Λ.)» διαγράφον-
ται, γ) προστίθενται τρίτο, τέταρτο, πέµπτο και έκτο εδάφιο, και
η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Με την επιφύλαξη του άρθρου 29 του ν. 4688/2020 (Α’ 101),
περί πολεοδοµικής ενοποίησης ακινήτων σε τουριστικές εγκατα-
στάσεις, γήπεδα ή οικόπεδα, που ανήκουν στον ίδιο ιδιοκτήτη ή
έχουν µισθωθεί µε µακροχρόνια µίσθωση από τον ίδιο µισθωτή
και τέµνονται από αγροτικό ή δηµοτικό ή επαρχιακό δρόµο ή
ρέµα και στα οποία, τουλάχιστον σε ένα από αυτά, έχουν ανε-
γερθεί ή πρόκειται να ανεγερθούν κύρια ή µη κύρια τουριστικά
καταλύµατα, εφόσον τα εκατέρωθεν της οδού γήπεδα ή οικό-
πεδα αυτά είναι αυτοτελώς άρτια και οικοδοµήσιµα, θεωρούνται
ενιαία έκταση, εφαρµόζονται οι ισχύοντες στην περιοχή, για τις
τουριστικές εγκαταστάσεις, όροι δόµησης, για το σύνολο της
έκτασης αυτής, και εκδίδονται όλες οι απαιτούµενες άδειες και
προβλεπόµενες κατά περίπτωση εγκρίσεις από τις αρµόδιες
υπηρεσίες για το σύνολο της έκτασης αυτής, επιµερίζοντας σε
κάθε τµήµα του γηπέδου ή οικοπέδου το µέρος του συντελεστή
δόµησης που του αναλογεί. Στην περίπτωση που στα οικόπεδα
της παρούσας επιτρέπονται τουριστικά καταλύµατα, των οποίων
η δυναµικότητα ορίζεται κατά      το άρθρο 3 του από 23.2.1987
π.δ. (Δ’ 166), περί των περιοχών γενικής κατοικίας, ή το άρθρο 3
του π.δ. 59/2018 (Α’  114), περί των περιοχών πολεοδοµικού κέν-
τρου, η αθροιστική δυναµικότητα που αντιστοιχεί στα δύο οικό-
πεδα ή γήπεδα κατανέµεται χωρίς περιορισµό µεταξύ των δύο
οικοπέδων ή γηπέδων χωρίς υπέρβαση της αθροιστικής δυναµι-
κότητας, υπό τον όρο ότι εφαρµόζονται οι ισχύοντες όροι δόµη-
σης και τα καταλύµατα συνενώνονται. Εφόσον η δίοδος µεταξύ
των γηπέδων ή οικοπέδων παρουσιάζει στοιχεία επικινδυνότη-
τας, εξασφαλίζεται η ασφαλής και απρόσκοπτη µετακίνηση µε-
ταξύ των γηπέδων ή οικοπέδων µε τεχνικό έργο υπόγειας ή
υπέργειας ζεύξης. Στην περίπτωση αυτή τηρείται στην επιχεί-
ρηση βεβαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας περί δυνατότητας κα-
τασκευής του σχετικού έργου, η οποία προσκοµίζεται αµελλητί
στην αρµόδια Υπηρεσία Τουρισµού κατά τον έλεγχο των δικαιο-
λογητικών καταλληλότητας οικοπέδου/γηπέδου. Η έναρξη λει-
τουργίας του ενιαίου τουριστικού καταλύµατος γνωστοποιείται
σύµφωνα µε τα άρθρα 39 έως 48 του ν. 4442/2016 (Α’230), περί
απλούστευσης του πλαισίου λειτουργίας των τουριστικών κατα-
λυµάτων. Τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στο άρθρο 6 της
υπ’ αριθµ. 8592/17.5.2017 κοινής απόφασης των Υπουργών Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και Τουρισµού (Β’ 1750), περί απλού-
στευσης της διαδικασίας έναρξης λειτουργίας τουριστικών
καταλυµάτων, τηρούνται στον φάκελο της επιχείρησης για το ενι-
αίο τουριστικό κατάλυµα.»

5. Στην παρ. 5 του άρθρου 24 του ν. 4179/2013 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «ξενοδοχειακά καταλύµατα» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «τουριστικά καταλύµατα» και β) οι

λέξεις «ο αθροιστικός συντελεστής δόµησης και το αθροιστικό
ποσοστό κάλυψης» αντικαθίστανται από τις λέξεις «η συνολική
επιφάνεια δόµησης και κάλυψης», και η παρ. 5 διαµορφώνεται
ως εξής:

«5. Εάν κύρια ή µη κύρια τουριστικά καταλύµατα ανεγείρονται
ή επεκτείνονται επί γηπέδων που έχουν συνενωθεί και διέπονται
από διαφορετικούς όρους δόµησης, η συνολική επιφάνεια δόµη-
σης και κάλυψης των συνενωθέντων γηπέδων µπορεί να κατανε-
µηθεί στο σύνολο του γηπέδου.»

6. Στο άρθρο 24 του ν. 4179/2013 προστίθεται παρ. 6 ως εξής:
«6. Σε περιπτώσεις που επενδυτικά σχέδια, τα οποία περιλαµ-

βάνουν εξ ολοκλήρου ή σε τµήµατα ενοποιούµενες µονάδες,
έχουν υπαχθεί στις διατάξεις των εκάστοτε αναπτυξιακών νόµων
και τα οποία δεν έχουν ολοκληρωθεί, η ενοποίηση επιτρέπεται
εφόσον οι φορείς των επενδυτικών σχεδίων υποβάλλουν στους
αρµόδιους φορείς υπαγωγής, αίτηµα τροποποίησης της οικείας
απόφασης υπαγωγής τους, ώστε να διακρίνεται το φυσικό και
οικονοµικό αντικείµενο του επενδυτικού σχεδίου που περιλαµβά-
νεται στην απόφαση υπαγωγής. Σε περίπτωση µη υποβολής αι-
τήµατος τροποποίησης ή µη αποδοχής του από τις αρµόδιες
υπηρεσίες λόγω µη διακριτότητας του αντικειµένου των επενδυ-
τικών σχεδίων, η απόφαση υπαγωγής ανακαλείται αυτοδίκαια µε
τη γνωστοποίηση της ενοποίησης.»

Άρθρο 35 
Προϋποθέσεις λειτουργίας σύνθετων τουριστικών 

καταλυµάτων - Τροποποίηση της περ. β’ της παρ. 2 
του άρθρου 8 του ν. 4002/2011

Στην περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4002/2011 (Α’
180), περί των προϋποθέσεων δηµιουργίας σύνθετων τουριστι-
κών καταλυµάτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) η υπο-
περ. γγ’ τροποποιείται ώστε αντί της υποβολής αρχιτεκτονικών
σχεδίων για το σύνολο του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος
να απαιτείται η υποβολή υπεύθυνης δήλωσης του µηχανικού και
του ιδιοκτήτη για τους κοινόχρηστους χώρους και τις εγκατα-
στάσεις του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, β) η υποπερ.
δδ’ τροποποιείται αφενός µε τη διαγραφή της φράσης «οφείλουν
να» και αφετέρου µε την αντικατάσταση των λέξεων «σε πλήρη
λειτουργία» από τις λέξεις «σε λειτουργική ετοιµότητα», και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2.α. Επί των τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών που περι-
λαµβάνονται στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα της προηγού-
µενης παραγράφου επιτρέπεται η σύσταση διηρηµένων
ιδιοκτησιών, οριζοντίων και καθέτων, κατά τις κείµενες διατάξεις,
και η σύσταση ή µεταβίβαση σε τρίτους ενοχικών και εµπραγµά-
των δικαιωµάτων επ’ αυτών. Το ποσοστό των δυνάµενων να πω-
ληθούν ή εκµισθωθούν µακροχρονίως τουριστικών επιπλωµένων
κατοικιών δεν µπορεί να υπερβαίνει το τριάντα τοις εκατό (30%)
της συνολικώς δοµούµενης επιφάνειας του σύνθετου τουριστι-
κού καταλύµατος. Η µακροχρόνια µίσθωση συνοµολογείται για
χρονικό διάστηµα δέκα (10) τουλάχιστον ετών.

β. Η περίπτωση α’ εφαρµόζεται µόνον εφόσον συντρέχουν σω-
ρευτικώς οι ακόλουθες προϋποθέσεις:

αα. τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα αναπτύσσονται σε γή-
πεδα ίσα ή µεγαλύτερα των εκατόν πενήντα χιλιάδων (150.000)
τ.µ.,

ββ. τα ξενοδοχεία που συµπεριλαµβάνονται σε αυτά κατατάσ-
σονται στην κατηγορία των πέντε αστέρων,

γγ. έχει υποβληθεί στην αρµόδια υπηρεσία υπεύθυνη δήλωση
του µηχανικού και του ιδιοκτήτη, σύµφωνα µε την οποία οι κοι-
νόχρηστοι χώροι και εγκαταστάσεις καλύπτουν, µε βάση τις
ισχύουσες προδιαγραφές, τις απαιτήσεις για την εξυπηρέτηση
της συνολικής δυναµικότητας του σύνθετου τουριστικού κατα-
λύµατος στα οποία συµπεριλαµβάνονται και οι τουριστικές επι-
πλωµένες κατοικίες,

δδ. οι φορείς διαχείρισης του σύνθετου τουριστικού καταλύ-
µατος διατηρούν το σύνολο των κοινοχρήστων χώρων και εγκα-
ταστάσεων του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, που
απαιτούνται σύµφωνα µε τις ισχύουσες προδιαγραφές για την
εξυπηρέτηση των τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών, σε λει-
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τουργική ετοιµότητα καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους.
γ. Για τη σύσταση διηρηµένων ιδιοκτησιών επί των σύνθετων

τουριστικών καταλυµάτων δεν έχει εφαρµογή η παρ. 2 του άρ-
θρου 1 του ν.δ. 1024/1971 (Α’ 232).»

Άρθρο 36 
Όροι δόµησης σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων - 

Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4002/2011

1. Στην περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4002/2011 (Α’
180), περί των όρων δόµησης των σύνθετων τουριστικών κατα-
λυµάτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) προστίθεται νέο
τέταρτο εδάφιο, β) το παλαιό τέταρτο εδάφιο τροποποιείται,
ώστε για την ανάκληση του Ειδικού Σήµατος Λειτουργίας του
σύνθετου τουριστικού καταλύµατος να απαιτούνται: βα) αυτο-
ψία, ββ) διαπίστωση µόνιµης διακοπής λειτουργίας του γηπέδου
γκολφ, και όχι απλώς παύσης λειτουργίας του γηπέδου γκολφ
µε στόχο τη µόνιµη διακοπή λειτουργίας του, και βγ) πράξη που
εκδίδεται από τον Προϊστάµενο της κατά τόπον αρµόδιας Περι-
φερειακής Υπηρεσίας Τουρισµού, και όχι από την Ειδική Υπηρε-
σία Προώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων, και
η περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Εφόσον ο υλοποιούµενος συντελεστής δόµησης δεν υπερ-
βαίνει το 0,12, το ποσοστό των δυνάµενων να πωληθούν ή εκµι-
σθωθούν µακροχρονίως τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών,
σύµφωνα µε τα όσα ορίζονται στο άρθρο 8, καθορίζεται σε σα-
ράντα τοις εκατό (40%) της συνολικώς δοµούµενης επιφάνειας
του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος. Το ποσοστό αυτό προ-
σαυξάνεται σε εξήντα τοις εκατό (60%) όταν ο υλοποιούµενος
συντελεστής δόµησης είναι ίσος ή µικρότερος του 0,07.

Ειδικά, εφόσον στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα περιλαµ-
βάνεται γήπεδο γκολφ δεκαοκτώ (18) τουλάχιστον οπών, το πο-
σοστό των δυνάµενων να πωληθούν ή εκµισθωθούν
µακροχρονίως τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών προσαυξά-
νεται σε:

αα) πενήντα πέντε τοις εκατό (55%) της συνολικώς δοµούµε-
νης επιφάνειας του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εφόσον
ο συντελεστής δόµησης που πραγµατοποιείται δεν υπερβαίνει
το 0,12,

ββ) εβδοµήντα τοις εκατό (70%) της συνολικώς δοµούµενης
επιφάνειας του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εφόσον ο
συντελεστής δόµησης δεν υπερβαίνει το 0,07.

Εφόσον στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα περιλαµβάνεται
γήπεδο γκολφ εννέα (9) οπών, το ποσοστό των δυνάµενων να
πωληθούν ή εκµισθωθούν µακροχρονίως τουριστικών επιπλωµέ-
νων κατοικιών προσαυξάνεται σε:

αα) σαράντα επτά τοις εκατό (47%) της συνολικώς δοµούµε-
νης επιφάνειας του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εφόσον
ο συντελεστής δόµησης που πραγµατοποιείται δεν υπερβαίνει
το 0,12,

ββ) σε εξήντα πέντε τοις εκατό (65%) της συνολικώς δοµού-
µενης επιφάνειας του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εφό-
σον ο συντελεστής δόµησης δεν υπερβαίνει το 0,07.

Σε περίπτωση που, κατόπιν αυτοψίας, διαπιστωθεί µε πράξη
του Προϊσταµένου της κατά τόπον αρµόδιας Περιφερειακής
Υπηρεσίας Τουρισµού η µόνιµη διακοπή λειτουργίας του γηπέ-
δου γκολφ, η Ειδική Υπηρεσία Προώθησης και Αδειοδότησης
Τουριστικών Επενδύσεων ανακαλεί το Ειδικό Σήµα Λειτουργίας
του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος και επιστρέφεται εντό-
κως από της έκδοσης της σχετικής διαπιστωτικής πράξης τυχόν
επιδότηση για την κατασκευή του ξενοδοχειακού καταλύµατος
και του γηπέδου γκολφ.»

Άρθρο 37 
Συντελεστές δόµησης στα σύνθετα καταλύµατα - 

Τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 1 του ν. 4179/2013

Η παρ. 5 του άρθρου 1 του ν. 4179/2013 (Α’ 175), περί οργα-
νωµένων υποδοχέων τουριστικών δραστηριοτήτων, τροποποιεί-
ται µε την προσθήκη στο τέλος της παρ. 5 της φράσης «, πλην
των συντελεστών δόµησης, οι οποίοι     ορίζονται µε βάση την

παρ. 3 του άρθρου 9 του   ν. 4002/2011», και η παρ. 5 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«5. Οι διατάξεις των παρ. 3 και 4 του παρόντος εφαρµόζονται
και για τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα των άρθρων 8 και 9
του ν. 4002/2011 (Α’ 180), όπως τροποποιούνται µε τον παρόντα
νόµο, πλην των συντελεστών δόµησης, οι οποίοι ορίζονται µε
βάση την παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4002/2011.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΞΕΝΑΓΟΥΣ

Άρθρο 38
Βασικές υποχρεώσεις ξεναγών - 

Αντικατάσταση του άρθρου 4 του ν. 710/1977
Διοικητική εποπτεία ξεναγών - Επιβολή κυρώσεων - 

Τροποποίηση του άρθρου 12 του ν. 710/1977

1. Το άρθρο 4 του ν. 710/1977 (Α’ 283), περί των βασικών υπο-
χρεώσεων των ξεναγών, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Βασικές υποχρεώσεις ξεναγών

Ο ξεναγός ασκεί τα καθήκοντά του µε τρόπο που δεν εκφεύγει
από το πλαίσιο της κοσµιότητας.»

2. Στο άρθρο 12 του ν. 710/1977, περί άσκησης εποπτείας στο
έργο των ξεναγών και περί επιβολής κυρώσεων, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 η
φράση «Σε όποιον παρέχει τις υπηρεσίες του άρθρου 1 κατά πα-
ράβαση των άρθρων 2, 3 και 11,» αντικαθίσταται από τη φράση
«Σε όποιον ασκεί το επάγγελµα του ξεναγού, χωρίς να πληρούν-
ται οι νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκησή του, όπως αυτές
ορίζονται στο άρθρο 2,», β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4, βα) η
φράση «στο πλαίσιο άσκησης του έργου τους συνεργάζονται για
την παροχή υπηρεσιών ξεναγού µε πρόσωπο το οποίο δεν έχει
τις νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκηση του επαγγέλµατος
κατά παράβαση των άρθρων 2, 3 και 11,» αντικαθίσταται από τη
φράση «στο πλαίσιο άσκησης των δραστηριοτήτων τους συνερ-
γάζονται µε πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες ξεναγού, χωρίς να
πληρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκηση του επαγ-
γέλµατος του ξεναγού,» ββ) διαγράφεται η λέξη «χρηµατικό»
πριν από τη λέξη «πρόστιµο», γ) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4,
η φράση «αφαιρείται το Ε.Σ.Λ. της τουριστικής επιχείρησης» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «ανακαλείται η Βεβαίωση Συνδροµής
Νόµιµων Προϋποθέσεων (Β.Σ.Ν.Π.) λειτουργίας της τουριστικής
επιχείρησης», δ) µετά από την παρ. 4 προστίθεται παρ. 4α, ε) στο
πρώτο εδάφιο της παρ. 5, εα) µετά από τις λέξεις «Για παραβά-
σεις του άρθρου 4,» προστίθεται η φράση «που διαπιστώνονται
από όργανα της Ελληνικής Αστυνοµίας ή από εντεταλµένους
υπαλλήλους - ελεγκτές των κατά τόπο αρµόδιων Περιφερειακών
Υπηρεσιών Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού,», εβ) διαγρά-
φεται η λέξη «αρχικά» πριν από τις λέξεις «η ποινή της επίπλη-
ξης», στ) η παρ. 6 καταργείται, ζ) η παρ. 7 τροποποιείται ζα) µε
τη διαγραφή της λέξης «χρηµατικά» πριν από τη λέξη «πρό-
στιµα», ζβ) ως προς το αρµόδιο όργανο επιβολής των προστίµων,
ζγ) µε τη διαγραφή της φράσης «, βεβαιώνονται στην αρµόδια
Δ.Ο.Υ. της κατοικίας ή της έδρας του υπόχρεου και εισπράττον-
ται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα περί Εισπράξεων Δη-
µοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.)», η) το τρίτο εδάφιο της παρ. 8
διαγράφεται, θ) προστίθεται παρ. 9 περί της βεβαίωσης και της
είσπραξης των προστίµων, και το άρθρο 12 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 12
Εποπτεία επί των ξεναγών - Κυρώσεις - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Στο έργο των ξεναγών εποπτεία ασκεί το Υπουργείο Τουρι-
σµού. 

2. Η εποπτεία συνίσταται στη διενέργεια ελέγχων και την επι-
βολή κυρώσεων για τις περιπτώσεις παράβασης των διατάξεων
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του παρόντος νόµου.
3. Σε όποιον ασκεί το επάγγελµα του ξεναγού, χωρίς να πλη-

ρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκησή του, όπως
αυτές ορίζονται στο άρθρο 2, επιβάλλεται πρόστιµο χιλίων
(1.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής εντός έτους, επιβάλλεται
διπλάσιο πρόστιµο, ήτοι δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ενώ σε κάθε
επόµενη υποτροπή επιβάλλεται πρόστιµο πέντε χιλιάδων (5.000)
ευρώ.

4. Σε τουριστικές επιχειρήσεις, οι οποίες στο πλαίσιο άσκησης
των δραστηριοτήτων τους συνεργάζονται µε πρόσωπο που πα-
ρέχει υπηρεσίες ξεναγού, χωρίς να πληρούνται οι νόµιµες προ-
ϋποθέσεις για την άσκηση του επαγγέλµατος του ξεναγού,
επιβάλλεται πρόστιµο δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ. Σε περίπτωση
υποτροπής εντός του έτους, επιβάλλεται διπλάσιο πρόστιµο,
ήτοι τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ενώ σε κάθε επόµενη υπο-
τροπή ανακαλείται η Βεβαίωση Συνδροµής Νόµιµων Προϋποθέ-
σεων (Β.Σ.Ν.Π.) λειτουργίας της τουριστικής επιχείρησης για
χρονικό διάστηµα µέχρι έξι (6) µηνών. 

4α. Σε όποιον διαφηµίζει σε ιστοσελίδες, µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης και έντυπο υλικό, ή µε οποιοδήποτε άλλο τρόπο την πα-
ροχή υπηρεσιών ξενάγησης του άρθρου 1, χωρίς να πληροί τις
νόµιµες προϋποθέσεις για την άσκηση του επαγγέλµατος του ξε-
ναγού και χωρίς να αναγράφει τον αριθµό µητρώου του, επιβάλ-
λεται πρόστιµο χιλίων (1.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής
εντός έτους, επιβάλλεται πρόστιµο δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ,
ενώ σε κάθε επόµενη υποτροπή επιβάλλεται πρόστιµο πέντε χι-
λιάδων (5.000) ευρώ. Οι τουριστικές επιχειρήσεις, οι οποίες στο
πλαίσιο άσκησης του έργου τους, διαφηµίζουν την παροχή υπη-
ρεσιών ξενάγησης από πρόσωπο που δεν έχει τις νόµιµες προς
τούτο προϋποθέσεις, υπόκεινται σε πρόστιµο δύο χιλιάδων
(2.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής εντός του έτους, επιβάλ-
λεται πρόστιµο τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ενώ σε κάθε
επόµενη υποτροπή ανακαλείται η Β.Σ.Ν.Π. για χρονικό διάστηµα
µέχρι έξι (6) µηνών.

5. Για παραβάσεις του άρθρου 4, που διαπιστώνονται από όρ-
γανα της Ελληνικής Αστυνοµίας ή από εντεταλµένους υπαλλή-
λους - ελεγκτές των κατά τόπον αρµόδιων Περιφερειακών
Υπηρεσιών Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού, επιβάλλεται
η ποινή της επίπληξης και σε περίπτωση υποτροπής πρόστιµο
πεντακοσίων (500) ευρώ. Σε περίπτωση νέας υποτροπής εντός
έτους, επιβάλλεται διπλάσιο πρόστιµο, ήτοι χιλίων (1.000) ευρώ,
ενώ για κάθε επόµενη υποτροπή εντός έτους αφαιρείται το δι-
καίωµα άσκησης του επαγγέλµατος του ξεναγού για διάστηµα
έως τριών (3) µηνών.

6. Καταργείται.
7. Τα πρόστιµα των παρ. 2, 3, 4, 4α και 5 επιβάλλονται υπέρ

του Ελληνικού Δηµοσίου µε απόφαση του Προϊσταµένου της
κατά τόπον αρµόδιας Περιφερειακής Υπηρεσίας Τουρισµού. 

8. Κατά της απόφασης της παρ. 7 επιτρέπεται προσφυγή ενώ-
πιον της αρµόδιας επιτροπής του στοιχείου δ’ της παρ. 6 του άρ-
θρου 4 του ν. 3270/2004 (Α’ 187), όπως αυτό ισχύει. Η προσφυγή
υποβάλλεται στο Υπουργείο Τουρισµού εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση της σχετικής απόφα-
σης στο ενδιαφερόµενο µέρος. Με την άσκηση της προσφυγής
και για το διάστηµα της προς άσκηση αυτής προθεσµίας ανα-
στέλλεται η εκτέλεση της προσβαλλόµενης απόφασης.

9. Τα πρόστιµα βεβαιώνονται στην αρµόδια κατά την κείµενη
νοµοθεσία Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) και εισπράτ-
τονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Είσπραξης Δηµο-
σίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε., ν.δ. 356/1974, Α’ 90).»

Άρθρο 39
Συχνότητα πραγµατοποίησης ταχύρρυθµων 
προγραµµάτων κατάρτισης για την άσκηση 

του επαγγέλµατος του ξεναγού - Τροποποίηση 
της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 710/1977

Στην παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 710/1977 (Α’ 283), περί των
ταχύρρυθµων προγραµµάτων κατάρτισης για την άσκηση του
επαγγέλµατος του ξεναγού, τροποποιείται το πρώτο εδάφιο, α)
µε την προσθήκη της φράσης «δύνανται να», β) µε την πρόβλεψη

ότι τα προγράµµατα πραγµατοποιούνται µέχρι, και όχι τουλάχι-
στον, τρεις (3) φορές το χρόνο, γ) µε την πρόβλεψη ότι τα προ-
γράµµατα πραγµατοποιούνται λαµβανοµένων υπόψη των
διαµορφούµενων ανά χρονική περίοδο αναγκών για ξεναγούς
στην αγορά εργασίας και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Τα προγράµµατα της προηγούµενης παραγράφου δύναν-
ται να πραγµατοποιούνται µέχρι τρεις (3) φορές το χρόνο, λαµ-
βανοµένων υπόψη των διαµορφούµενων ανά χρονική περίοδο
αναγκών για ξεναγούς στην αγορά εργασίας. Με απόφαση του
Υπουργού Τουρισµού καθορίζεται κάθε φορά ο τόπος και ο χρό-
νος υλοποίησης των ταχύρρυθµων προγραµµάτων, η διαδικασία,
τα κριτήρια εισαγωγής των υποψηφίων, ο αριθµός των καταρτι-
ζοµένων και η οικονοµική επιβάρυνση για τη συµµετοχή στα τα-
χύρρυθµα προγράµµατα. Η άριστη γνώση ξένης γλώσσας, που
πιστοποιείται σύµφωνα µε τη σχετική για την απόδειξη γλωσσο-
µάθειας για τον διορισµό σε θέσεις του δηµόσιου τοµέα νοµο-
θεσία, θεωρείται απαραίτητη προϋπόθεση για τη συµµετοχή στα
προγράµµατα αυτά.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΤΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

ΚΑΙ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 40
Πράξεις οργάνων των δικαιούχων χρηµατοδότησης φορέων

του Υπουργείου Τουρισµού

Οι ενέργειες στο πλαίσιο διαδικασιών ανάθεσης και η ανάληψη
συµβατικών δεσµεύσεων από όργανα των ορισµένων ως δικαιού-
χων χρηµατοδότησης από το συγχρηµατοδοτούµενο ή το εθνικό
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, ανεξαρτήτως του ορισµού τους ως αποφαινό-
µενων οργάνων, από 1.8.2019 και µέχρι τις 8.2.2021, καθίστανται
κανονικές και νόµιµες, εφόσον οι προβλεπόµενες στην κείµενη
νοµοθεσία πράξεις και τα στοιχεία δηµοσίων συµβάσεων έχουν
καταχωρισθεί στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµοσίων Συµ-
βάσεων και έχουν τηρηθεί οι διαγωνιστικές διαδικασίες του ν.
4412/2016 (Α’ 147).

Άρθρο 41 
Μεταθέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού

Το άρθρο 67 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Δι-
οικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’
26), περί µεταθέσεων, εφαρµόζεται και στο εκπαιδευτικό προ-
σωπικό των εκπαιδευτικών µονάδων του Υπουργείου Τουρισµού
της υποπερ. β) της περ. 4 του άρθρου 2 του π.δ. 127/2017 (Α’
157), κατά παρέκκλιση όσων ορίζονται στο άρθρο 11, περί της
πλήρωσης των θέσεων εκπαιδευτικού προσωπικού στις Ανώτε-
ρες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης, και στο άρθρο 23, περί
του εκπαιδευτικού προσωπικού της τουριστικής επαγγελµατικής
εκπαίδευσης, του ν. 3105/2003 (Α’ 29).

Άρθρο 42 
Μη µισθολογικές παροχές υπαλλήλων του Ελληνικού 

Οργανισµού Τουρισµού - Τροποποίηση 
του άρθρου 43 του ν. 4484/2017

Στην παρ. 5 του άρθρου 43 του ν. 4484/2017 (Α’ 110) προστί-
θεται τέταρτο, πέµπτο, έκτο και έβδοµο εδάφιο και η παρ. 5 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«5. Παροχές από φορείς Γενικής Κυβέρνησης που αφορούν
σε κάθε είδους Ασφαλιστήρια Συµβόλαια ή Προγράµµατα Ιατρο-
φαρµακευτικής Κάλυψης των εργαζοµένων, καθώς και σε µει-
ωµένα εισιτήρια, δωρεάν Κάρτες Διαδροµών καταργούνται. Από
τη ρύθµιση αυτή εξαιρούνται οι παροχές που αφορούν την προ-
βλεπόµενη από την παρ. 5 του άρθρου 5 του ν. 2194/1994 (Α’ 34)
ασφάλιση του προσωπικού του ΕΚΑΒ και των Μονάδων Μεταµο-
σχεύσεων κατά την εκτέλεση διατεταγµένης υπηρεσίας µε τα
µέσα µεταφοράς (ελικόπτερα, αεροπλάνα, αεροσκάφη, ειδικές
κινητές µονάδες, ασθενοφόρα, πλωτά µέσα) επειγόντων περι-
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στατικών. Από τη ρύθµιση αυτήν εξαιρούνται επίσης οι παροχές
που αφορούν στην ασφάλιση του προσωπικού της Ελληνικής Αε-
ροπορικής Βιοµηχανίας Α.Ε. (Ε.Α.Β. Α.Ε.) κατά την άσκηση ή εξ
αφορµής της υπηρεσίας του. Κατ’ εξαίρεση, στους υπαλλήλους
του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.) και του Υπουρ-
γείου Τουρισµού που µετατίθενται ή αποσπώνται σε Υπηρεσίες
Εξωτερικού Ε.Ο.Τ. που εδρεύουν σε χώρες εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης (Ε.Ε.), στις οποίες δεν υφίσταται σύστηµα δηµόσιας
υγείας και περίθαλψης, ή σε χώρες µε τις οποίες δεν υφίστανται
διµερείς διακρατικές συµφωνίες µε την Ελλάδα που να ρυθµί-
ζουν το ζήτηµα της ιατροφαρµακευτικής κάλυψης, καθώς και
στα µέλη της οικογενείας τους (σύζυγο, συµβιούντα υπό την έν-
νοια του ν. 4356/2015 (Α’ 181) τέκνα) που συνοικούν µαζί τους
στο εξωτερικό, παρέχεται, ως οικειοθελής µισθολογική παροχή,
ιδιωτική ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή ασφάλιση. Η δα-
πάνη για την παροχή των προγραµµάτων ιατροφαρµακευτικής
και νοσοκοµειακής ασφάλισης από ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία
βαρύνει τον Προϋπολογισµό Διοίκησης και Λειτουργίας οικονο-
µικού έτους, των Υπηρεσιών Εξωτερικού Ε.Ο.Τ. που εµπίπτουν
στη ρύθµιση. Οιαδήποτε ιατροφαρµακευτική ή και νοσοκοµειακή
κάλυψη στις χώρες, όπου µετατίθενται ή αποσπώνται, για όλο το
διάστηµα της παραµονής τους, παρέχεται αποκλειστικά µέσω
της ιδιωτικής ασφάλισης ως ανωτέρω. Κατά τα λοιπά, οι διατά-
ξεις περί υποχρεωτικής ασφάλισης δηµοσίων υπαλλήλων και λει-
τουργών και υπαλλήλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
στην Ελλάδα, εξακολουθούν να ισχύουν.»

Άρθρο 43
Kάλυψη στεγαστικών αναγκών

του Υπουργείου Τουρισµού

1. Για την κάλυψη των αναγκών στέγασης των µονάδων της
Κεντρικής Υπηρεσίας, το Υπουργείο Τουρισµού δύναται να προ-
βεί έως την 31η.3.2022 σε σύναψη νέων συµβάσεων µίσθωσης
ακινήτων κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων περί µίσθω-
σης ακινήτων για τη στέγαση δηµοσίων υπηρεσιών.

2. Οι µισθώσεις της παρ. 1 συνάπτονται µε απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Τουρισµού, που λαµβάνεται
ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης του Υπουργείου
Τουρισµού, αναφορικά µε την άµεση και επιτακτική ανάγκη κά-
λυψης υφιστάµενων στεγαστικών αναγκών των εργαζοµένων του
Υπουργείου Τουρισµού.

3. Το ύψος του καταβλητέου µισθώµατος στο πλαίσιο των
νέων µισθώσεων δεν δύναται να υπερβαίνει την οριζόµενη ως εύ-
λογη αξία µίσθωσης, που προκύπτει από αναλυτική έκθεση εκτι-
µητικής εταιρείας επί τη βάσει των υφιστάµενων µισθωτικών
συνθηκών. 

4. Για τη σύναψη της µίσθωσης αποστέλλεται από την αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού επιστολή εκδήλωσης εν-
διαφέροντος στους έχοντες τη µισθωτική εκµετάλλευση, η οποία
περιέχει όλους τους κρίσιµους όρους της µίσθωσης (διάρκεια,
χρήση, πρόβλεψη αζήµιας λύσης και προτεινόµενο µίσθωµα). Αν
οι προτεινόµενοι όροι γίνουν αποδεκτοί, συνάπτεται η σύµβαση
µίσθωσης µε έναρξη εντός µηνός από τη σύνταξη του µισθωτη-
ρίου και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της 1ης.4.2022. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΩΝ

ΤΗΣ ΕΙΔΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΠΡΟΩΘΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΤΟΥ

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 44 
Αρµοδιότητες της Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης

και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων -
Τροποποίηση της περ. β’ της παρ. 2 

του άρθρου 12 του ν. 4002/2011

Στην περ. β της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 4002/2011 (Α’
180), περί των αρµοδιοτήτων της Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης
και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων στον Ελληνικό Ορ-

γανισµό Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο: αα) µετά τη λέξη «στάσεως» προ-
στίθενται οι λέξεις «, µε εξαίρεση τις διαδικασίες
περιβαλλοντικής αδειοδότησης,», αβ) οι λέξεις «καθώς και για
απαραίτητες εγκρίσεις και αναθεωρήσεις αδειών νέων ή/ και υφι-
στάµενων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «καθώς και για την έκ-
δοση και την αναθεώρηση των απαραίτητων προεγκρίσεων
οικοδοµικών αδειών νέων ή υφιστάµενων», αγ) η φράση «σε του-
ριστικά καταλύµατα» αντικαθίσταται από τη φράση «, που λει-
τουργούν αυτοτελώς ή εντός τουριστικών καταλυµάτων», αδ)
µετά τις λέξεις «τουριστικό κατάλυµα» προστίθενται οι λέξεις «ή
εντός Περιοχής Ολοκληρωµένης Τουριστικής Ανάπτυξης» και αε)
στο τέλος του εδαφίου µετά τη λέξη «παρόντος» προστίθενται
οι λέξεις «και των Περιοχών Ολοκληρωµένης Τουριστικής Ανά-
πτυξης (Π.Ο.Τ.Α.) που προβλέπονται στο άρθρο 29 του ν.
2545/1997 (Α’ 254)», β) το δεύτερο εδάφιο καταργείται, γ) στο
πέµπτο εδάφιο προστίθεται η πρόβλεψη ότι πρέπει να τηρούνται
και οι διατάξεις της νοµοθεσίας περί αιγιαλού και παραλίας,
καθώς και της αρχαιολογικής νοµοθεσίας, και η περ. β’ διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«β. Λειτουργεί ως υπηρεσία µιας στάσεως, µε εξαίρεση τις δια-
δικασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης, για την αδειοδότηση
σε όλα τα στάδια της, καθώς και για την έκδοση και την αναθε-
ώρηση των απαραίτητων προεγκρίσεων οικοδοµικών αδειών
νέων ή υφιστάµενων κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων τεσ-
σάρων (4) ή πέντε (5) αστέρων, δυναµικότητας άνω των εκατό
(100) κλινών, εγκαταστάσεων ειδικής τουριστικής υποδοµής, που
λειτουργούν αυτοτελώς ή εντός τουριστικών καταλυµάτων των
παραπάνω κατηγοριών ή σε σύνθετο τουριστικό κατάλυµα ή
εντός Περιοχής Ολοκληρωµένης Τουριστικής Ανάπτυξης, καθώς
και των σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων που προβλέπονται
στο άρθρο 8 του παρόντος και των Περιοχών Ολοκληρωµένης
Τουριστικής Ανάπτυξης (Π.Ο.Τ.Α.) που προβλέπονται στο άρθρο
29 του ν. 2545/1997 (Α’ 254). Για το σκοπό αυτόν, παραλαµβάνει
το φάκελο της κατά περίπτωση αιτούµενης αδειοδότησης, ελέγ-
χει την πληρότητά του, φροντίζει για τη συµπλήρωση των ανα-
γκαίων δικαιολογητικών από τον ενδιαφερόµενο και τον
διαβιβάζει στους κατά περίπτωση αρµόδιους φορείς, οι οποίοι
υποχρεούνται να προβαίνουν κατά προτεραιότητα στις επιβαλ-
λόµενες για τον σκοπό αυτόν ενέργειες, σύµφωνα µε τις οικείες
αρµοδιότητές τους. Οι φορείς αυτοί υποχρεούνται να παρέχουν
στην Ειδική Υπηρεσία κάθε αναγκαία ενηµέρωση, έγγραφη ή και
προφορική, για το στάδιο, στο οποίο βρίσκονται οι σχετικές δια-
δικασίες, τις τυχόν ελλείψεις του φακέλου και τον τρόπο συµ-
πλήρωσής τους, καθώς και για τους λόγους της καθυστέρησης
ή της αδυναµίας παροχής των αιτουµένων αδειών ή εγκρίσεων.
Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να τηρούνται όλες οι διατάξεις της
κείµενης πολεοδοµικής νοµοθεσίας, της νοµοθεσίας περί αιγια-
λού και παραλίας και της αρχαιολογικής νοµοθεσίας.»

Άρθρο 45 
Προθεσµία προσκόµισης απόφασης έγκρισης
περιβαλλοντικών όρων χιονοδροµικών κέντρων

Η προθεσµία των δύο (2) ετών για την προσκόµιση απόφασης
έγκρισης περιβαλλοντικών όρων χιονοδροµικών κέντρων, όπως
τίθεται στην περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 4179/2013
(Α’ 175) παρατείνεται για ένα (1) έτος ακόµη από τη δηµοσίευση
του παρόντος.

Άρθρο 46 
Προδιαγραφές εγκαταστάσεων µονάδων ιαµατικής

θεραπείας και κέντρων ιαµατικού τουρισµού -
θερµαλισµού, θαλασσοθεραπείας και αναζωογόνησης -

Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 16 
του ν. 3498/2006

Στην παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 3498/2006 (Α’ 230), περί
προδιαγραφών για την ανέγερση ή µετατροπή ή επέκταση των
εγκαταστάσεων µονάδων ιαµατικής θεραπείας και των κέντρων
ιαµατικού τουρισµού - θερµαλισµού, θαλασσοθεραπείας και ανα-
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ζωογόνησης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το
πρώτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε ο σχετικός φάκελος για την
έκδοση άδειας δόµησης να υποβάλλεται εφεξής στο πολεοδο-
µικό γραφείο της Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης και Αδειοδότη-
σης Τουριστικών Επενδύσεων (Ε.Υ.Π.Α.Τ.Ε.), αντί της
πολεοδοµικής υπηρεσίας µετά από έγκριση του Ελληνικού Ορ-
γανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), β) το δεύτερο εδάφιο τροποποιεί-
ται µε την προσθήκη της λέξης «µέχρι» πριν από τις λέξεις «εκατό
(100) µέτρα» και οι λέξεις «µε ποινή ακυρότητας της πράξης
αυτής» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε ποινή ακυρότητας της
διοικητικής πράξης σε περίπτωση παράλειψης», γ) το τρίτο εδά-
φιο τροποποιείται ως προς το αρµόδιο όργανο καθορισµού της
διαδικασίας ελέγχου, δικαιολογητικών και κάθε λεπτοµέρειας για
την εφαρµογή της παραγράφου και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Για την έκδοση άδειας δόµησης υποβάλλεται σχετικός φά-
κελος στο πολεοδοµικό γραφείο της Ειδικής Υπηρεσίας Προ-
ώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων
(Ε.Υ.Π.Α.Τ.Ε.). Στην περίπτωση που η έκδοση άδειας για οικοδο-
µικές εργασίες αναφέρεται σε ακίνητο που απέχει µέχρι εκατό
(100) µέτρα από την ακτογραµµή, απαιτείται να γίνει, µε ποινή
ακυρότητας της       διοικητικής πράξης σε περίπτωση παράλει-
ψης, ο καθορισµός του αιγιαλού και της παραλίας στην περιοχή
αυτή σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8 του     ν. 2971/2001.
Η διαδικασία ελέγχου, τα σχετικά δικαιολογητικά και κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης της παρού-
σας παραγράφου καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Τουρισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.»

Άρθρο 47 
Ειδικό σήµα λειτουργίας µονάδων ιαµατικής θεραπείας 

και κέντρων ιαµατικού τουρισµού - θερµαλισµού, 
θαλασσοθεραπείας και αναζωογόνησης -

Τροποποίηση του άρθρου 17 του ν. 3498/2006

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 3498/2006        (Α’ 230),
περί του ειδικού σήµατος λειτουργίας µονάδων ιαµατικής θερα-
πείας, κέντρων ιαµατικού τουρισµού - θερµαλισµού, κέντρων θα-
λασσοθεραπείας και κέντρων αναζωογόνησης επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται µετά τις λέξεις «Μονά-
δες ιαµατικής θεραπείας, κέντρα ιαµατικού τουρισµού - θερµαλι-
σµού, κέντρα θαλασσοθεραπείας και κέντρα αναζωογόνησης» η
φράση «, των οποίων η λειτουργία συνδυάζεται µε κύρια τουρι-
στικά καταλύµατα ή µε εγκαταστάσεις ιαµατικού τουρισµού ή µε
σύνθετα τουριστικά καταλύµατα ή µε Περιοχές Ολοκληρωµένης
Τουριστικής Ανάπτυξης,» και β) ορίζεται ως αρµόδιο όργανο για
την έκδοση του ειδικού σήµατος λειτουργίας, το Υπουργείο Του-
ρισµού αντί του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μονάδες ιαµατικής θεραπείας, κέντρα ιαµατικού τουρι-
σµού - θερµαλισµού, κέντρα θαλασσοθεραπείας και κέντρα ανα-
ζωογόνησης, των οποίων η λειτουργία συνδυάζεται µε κύρια
τουριστικά καταλύµατα ή µε εγκαταστάσεις ιαµατικού τουρισµού
ή µε σύνθετα τουριστικά καταλύµατα ή µε Περιοχές Ολοκληρω-
µένης Τουριστικής Ανάπτυξης, λειτουργούν µε ειδικό σήµα λει-
τουργίας, το οποίο χορηγείται από το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Τουρισµού και αναρτάται σε εµφανές κοινόχρηστο
σηµείο της επιχείρησης προσιτό στο κοινό, στον χώρο υποδοχής
ή της κυρίας εισόδου.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 3498/2006 τροποποιείται
ώστε να µην απαιτείται για την έκδοση της απόφασης του Υπουρ-
γού Τουρισµού για την απόκτηση του ειδικού σήµατος λειτουρ-
γίας από τις επιχειρήσεις της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν.
3498/2006 η προηγούµενη πρόταση του Ε.Ο.Τ. και στις προϋπο-
θέσεις απόκτησης του ειδικού σήµατος λειτουργίας να συµπερι-
λαµβάνεται η διασφάλιση της προσβασιµότητας σε άτοµα µε
αναπηρία και µειωµένη κινητικότητα, και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ορίζονται οι όροι, οι

προϋποθέσεις, συµπεριλαµβανοµένης της διασφάλισης προσβα-
σιµότητας σε άτοµα µε αναπηρία και µειωµένη κινητικότητα, οι
οικονοµικές επιβαρύνσεις, η διαδικασία, τα απαραίτητα δικαιο-
λογητικά και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την απόκτηση του
ειδικού σήµατος λειτουργίας από τις επιχειρήσεις της προηγού-
µενης παραγράφου.»

3. Η παρ. 3 του άρθρου 17 του ν. 3498/2006 τροποποιείται µε
τη διαγραφή της φράσης «υποχρεούνται, εντός ενός (1) έτους
από τη δηµοσίευση της απόφασης της παραγράφου 2, να υπο-
βάλουν στον Ε.Ο.Τ. αίτηση µε τα καθορισµένα δικαιολογητικά
προκειµένου να τύχουν του ειδικού σήµατος λειτουργίας», ώστε
η αίτηση µε τα καθορισµένα δικαιολογητικά, προκειµένου να εκ-
δοθεί για αυτές το ειδικό σήµα λειτουργίας να υποβάλλεται στην
Ειδική Υπηρεσία Προώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών
Επενδύσεων (Ε.Υ.Π.Α.Τ.Ε.) του άρθρου 12 του           ν. 4002/2011
(Α’ 180), και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Οι υφιστάµενες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου επιχειρήσεις της παραπάνω παρ. 1 υποχρεούνται να υπο-
βάλουν στην Ειδική Υπηρεσία Προώθησης και Αδειοδότησης
Τουριστικών Επενδύσεων (Ε.Υ.Π.Α.Τ.Ε.) του άρθρου 12 του ν.
4002/2011 (Α’ 180) αίτηση µε τα καθορισµένα δικαιολογητικά,
προκειµένου να εκδοθεί για αυτές το ειδικό σήµα λειτουργίας.»

Άρθρο 48 
Υφιστάµενες εγκαταστάσεις ιαµατικής θεραπείας - 

Τροποποίηση των παρ. 1 και 2 του άρθρου 23 
του ν. 3498/2006

1. Η παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 3498/2006 (Α’ 230), περί της
προθεσµίας εντός της οποίας οι υφιστάµενες, κατά την έναρξη
ισχύος του ν. 3498/2006, εγκαταστάσεις ιαµατικής θεραπείας
καθώς και οι πάσης φύσεως εγκαταστάσεις στις οποίες γίνεται
χρήση ιαµατικών φυσικών πόρων όφειλαν να προσαρµοστούν
στις διατάξεις του ν. 3498/2006 τροποποιείται, ώστε να µην χο-
ρηγείται περαιτέρω παράταση της προθεσµίας προσαρµογής
στον νόµο και στις κατ’ εξουσιοδότηση αυτού κανονιστικές πρά-
ξεις, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Τα πρόσωπα που διοικούν ή διαχειρίζονται ή έχουν αναλά-
βει τη λειτουργία εγκαταστάσεων ιαµατικής θεραπείας, καθώς
και πάσης φύσεως εγκαταστάσεων στις οποίες γίνεται χρήση ια-
µατικών φυσικών πόρων και οι οποίες υφίστανται κατά τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου, υποχρεούνται να προσαρµόζονται
στις διατάξεις του νόµου αυτού και των κατ’ εξουσιοδότηση
αυτού κανονιστικών πράξεων.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 3498/2006, περί της
άδειας λειτουργίας των εγκαταστάσεων ιαµατικών θεραπειών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
διαγράφονται οι λέξεις «εντός της προθεσµίας της προηγούµε-
νης παραγράφου», β) στο δεύτερο εδάφιο, βα) φράση «αν δια-
πιστωθεί από τον Ε.Ο.Τ.» αντικαθίσταται από τη φράση «αν
διαπιστωθεί από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρι-
σµού», ββ) η φράση «χορηγηθεί το ειδικό σήµα λειτουργίας» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «εκδοθεί το ειδικό σήµα λειτουργίας,
σύµφωνα µε το άρθρο 17» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Εγκαταστάσεις για τις οποίες δεν έχει γίνει προσαρµογή
στις διατάξεις του παρόντος νόµου θεωρείται ότι δεν έχουν
άδεια λειτουργίας. Η λειτουργία τους επιτρέπεται µόνο αν δια-
πιστωθεί από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού
ότι τηρούνται οι ισχύουσες διατάξεις και εκδοθεί το ειδικό σήµα
λειτουργίας, σύµφωνα µε το άρθρο 17.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΝΟΜΗ ΣΗΜΑΤΟΣ

ΕΠΙΣΚΕΨΙΜΗΣ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ 
ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΠΡΟΟΡΙΣΜΩΝ

Άρθρο 49 
Σήµα Επισκέψιµου Ζυθοποιείου - Προσθήκη άρθρου 25Α

στον ν. 4276/2014

Στον ν. 4276/2014 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 25Α ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4491



«Άρθρο 25Α
Σήµα Επισκέψιµου Ζυθοποιείου - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Θεσπίζεται «Σήµα Επισκέψιµου Ζυθοποιείου» µε σκοπό την
προαγωγή της παροχής υπηρεσιών υποδοχής, ξενάγησης, φιλο-
ξενίας και εστίασης-γευσιγνωσίας σε χώρους όπου λειτουργούν
ζυθοποιεία, τα οποία παράγουν ελληνική µπύρα υψηλής ποιότη-
τας, διαθέτουν χώρους και εγκαταστάσεις ειδικών προδιαγρα-
φών και διασφαλίζουν τη δυνατότητα πρόσβασης σε όλους,
συµπεριλαµβανοµένων των ατόµων µε αναπηρία και µειωµένη κι-
νητικότητα. 

2. Το Σήµα Επισκέψιµου Ζυθοποιείου είναι σήµα µε ειδικό λο-
γότυπο που χορηγείται από το Υπουργείο Τουρισµού, µε το
οποίο πιστοποιείται ότι ένα ζυθοποιείο πληροί τις προϋποθέσεις
της παρ. 1. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών
και Ανάπτυξης και Επενδύσεων καθορίζονται οι προδιαγραφές
για τις παρεχόµενες υπηρεσίες και οι τεχνικές και λειτουργικές
προδιαγραφές των εγκαταστάσεων της παρ. 1, η µορφή και ο
τύπος του Σήµατος Επισκέψιµου Ζυθοποιείου, η διάρκεια ισχύος
του, οι ειδικές προδιαγραφές προσβασιµότητας και κάθε άλλο
ειδικότερο θέµα.»

Άρθρο 50 
Σήµα Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου - Προσθήκη 

άρθρου 25Β στον ν. 4276/2014

Στον ν. 4276/2014 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 25Β ως εξής:

«Άρθρο 25Β
Σήµα Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

«1. Θεσπίζεται «Σήµα Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου» µε σκοπό
την προαγωγή της παροχής υπηρεσιών υποδοχής, ξενάγησης,
φιλοξενίας και εστίασης-γευσιγνωσίας σε χώρους όπου λειτουρ-
γούν ελαιοτριβεία, τα οποία παράγουν ελληνικό ελαιόλαδο εξαι-
ρετικής ποιότητας, διαθέτουν χώρους και εγκαταστάσεις ειδικών
προδιαγραφών και διασφαλίζουν τη δυνατότητα πρόσβασης σε
όλους, συµπεριλαµβανοµένων των ατόµων µε αναπηρία και µει-
ωµένη κινητικότητα. 

2. Το Σήµα Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου είναι σήµα µε ειδικό λο-
γότυπο που χορηγείται από το Υπουργείο Τουρισµού, µε το
οποίο πιστοποιείται ότι ένα ελαιοτριβείο πληροί τις προϋποθέ-
σεις της παρ. 1. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι προδιαγραφές για τις
παρεχόµενες υπηρεσίες και οι τεχνικές και λειτουργικές προδια-
γραφές των εγκαταστάσεων της παρ. 1, η µορφή και ο τύπος του
«Σήµατος Επισκέψιµου Ελαιοτριβείου», η διάρκεια ισχύος του, οι
ειδικές προδιαγραφές προσβασιµότητας και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.»

Άρθρο 51 
Σήµα Επισκέψιµου Τυροκοµείου - 

Προσθήκη άρθρου 25Γ στον ν. 4276/2014

Στον ν. 4276/2014 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 25Γ ως εξής:

«Άρθρο 25Γ
Σήµα Επισκέψιµου Τυροκοµείου -

Εξουσιοδοτική διάταξη

«1. Θεσπίζεται «Σήµα Επισκέψιµου Τυροκοµείου» µε σκοπό την
προαγωγή της παροχής υπηρεσιών υποδοχής, ξενάγησης, φιλο-
ξενίας και εστίασης-γευσιγνωσίας σε χώρους όπου λειτουργούν
τυροκοµεία, τα οποία παράγουν τυροκοµικά και γαλακτοκοµικά
προϊόντα, διαθέτουν χώρους και εγκαταστάσεις ειδικών προδια-
γραφών και διασφαλίζουν τη δυνατότητα πρόσβασης σε όλους,
συµπεριλαµβανοµένων των ατόµων µε αναπηρία και µειωµένη κι-
νητικότητα. 

2. Το Σήµα Επισκέψιµου Τυροκοµείου είναι σήµα µε ειδικό λο-
γότυπο που χορηγείται από το Υπουργείο Τουρισµού, µε το
οποίο πιστοποιείται ότι ένα τυροκοµείο πληροί τις προϋποθέσεις
της παρ. 1. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι προδιαγραφές για τις
παρεχόµενες υπηρεσίες και οι τεχνικές και λειτουργικές προδια-
γραφές των εγκαταστάσεων της παρ. 1, η µορφή και ο τύπος του
Σήµατος Επισκέψιµου Τυροκοµείου, η διάρκεια ισχύος του, οι ει-
δικές προδιαγραφές προσβασιµότητας και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.»

Άρθρο 52 
Σήµα Προσβάσιµου Τουριστικού Προορισµού

Θεσπίζεται «Σήµα Προσβάσιµου Τουριστικού Προορισµού». Το
σήµα του πρώτου εδαφίου είναι σήµα, µε ειδικό λογότυπο, που
απονέµεται από το Υπουργείο Τουρισµού, µε το οποίο πιστοποι-
είται ότι ένας προορισµός πληροί τα κριτήρια και τις προϋποθέ-
σεις που καθορίζονται στην εκδιδόµενη κατ’ εξουσιοδότηση της
παρ. 1 του άρθρου 63 κοινή υπουργική απόφαση.

Άρθρο 53 
Σήµα Προσβάσιµης Τουριστικής Επιχείρησης

Θεσπίζεται «Σήµα Προσβάσιµης Τουριστικής Επιχείρησης». Το
σήµα του πρώτου εδαφίου είναι σήµα, µε ειδικό λογότυπο, που
απονέµεται από το Υπουργείο Τουρισµού, µε το οποίο πιστοποι-
είται ότι µία τουριστική επιχείρηση πληροί τα κριτήρια και τις
προϋποθέσεις που καθορίζονται στην εκδιδόµενη κατ’ εξουσιο-
δότηση της παρ. 2 του άρθρου 63 κοινή υπουργική απόφαση.

Άρθρο 54 
Σήµα τουριστικού καταλύµατος 
φιλικού προς ζώα συντροφιάς

1. Θεσπίζεται «Σήµα τουριστικού καταλύµατος φιλικού προς
ζώα συντροφιάς». Το σήµα του πρώτου εδαφίου είναι σήµα µε
ειδικό λογότυπο που απονέµεται από το Υπουργείο Τουρισµού,
µε το οποίο πιστοποιείται ότι ένα τουριστικό κατάλυµα πληροί τα
κριτήρια και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στην εκδιδόµενη
κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 3 του άρθρου 63 κοινή υπουργική
απόφαση.

2. Το τουριστικό κατάλυµα χαρακτηρίζεται ως φιλικό προς ζώα
συντροφιάς και του απονέµεται το σήµα της παρ. 1, εφόσον δια-
θέτει παροχές και προσφέρει υπηρεσίες για την προσωρινή δια-
µονή ζώων συντροφιάς που διαµένουν στο τουριστικό κατάλυµα
µαζί µε τον ιδιοκτήτη τους.

Άρθρο 55 
Σύνθεση ειδικού συλλογικού γνωµοδοτικού οργάνου 
για τη χορήγηση Σήµατος Glamping - Τροποποίηση 

της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 4688/2020

Στην περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 37 του   ν. 4688/2020 (Α’
101), περί της σύνθεσης του ειδικού συλλογικού οργάνου που
ελέγχει την αίτηση για τη διαπίστωση της πλήρωσης των ποιοτι-
κών κριτηρίων και λειτουργικών προδιαγραφών glamping, η
φράση «κλάδου ΠΕ Μηχανικών, ειδικότητας µηχανικού περιβάλ-
λοντος» αντικαθίσταται από τη φράση «κλάδου ΠΕ Μηχανικών ή
κλάδου ΠΕ Περιβαλλοντολόγων» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Ειδικό συλλογικό όργανο που συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Τουρισµού, ελέγχει την αίτηση για τη διαπίστωση
της πλήρωσης των ποιοτικών κριτηρίων και λειτουργικών προ-
διαγραφών glamping και γνωµοδοτεί για την έγκριση ή την απόρ-
ριψη της χορήγησης του Σήµατος Glamping. Το όργανο του
προηγούµενου εδαφίου αποτελείται από:

α) έναν-µία (1) υπάλληλο του Υπουργείου Τουρισµού, κλάδου
ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού, ως Πρόεδρο, 

β) έναν-µία (1) υπάλληλο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας, κλάδου ΠΕ Μηχανικών ή κλάδου ΠΕ Περιβαλλοντο-
λόγων, 

γ) έναν-µία (1) αρχιτέκτονα µηχανικό, µέλος της Πανελλήνιας
Ένωσης Αρχιτεκτόνων, 

δ) έναν-µία (1) εκπρόσωπο του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου
Ελλάδας.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΝΕΡΓΕΙΕΣ 

ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΠΡΟΒΟΛΗΣ

Άρθρο 56 
Ρύθµιση θεµάτων τουριστικής προβολής της χώρας - 

Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3270/2004

Στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3270/2004 (Α’ 187), περί των
αρµοδιοτήτων του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.)
αναφορικά µε την προώθηση της τουριστικής πολιτικής και την
προβολή της Χώρας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) στην περ. α) προστίθεται η πρόβλεψη ότι ο Ε.Ο.Τ. ερευνά και
τον διεθνή ανταγωνισµό, προκειµένου να υποβάλει τις σχετικές
µε τη χάραξη τουριστικής πολιτικής προτάσεις του προς το
Υπουργείο Τουρισµού, β) στο πρώτο εδάφιο της περ. β) µετά τις
λέξεις «ελληνικού τουριστικού προϊόντος και» προστίθενται οι λέ-
ξεις «την ενίσχυση της εικόνας» και στο τέλος του πρώτου εδα-
φίου προστίθεται η λέξη «Ειδικότερα:», γ) στην υποπερ. αα) της
περ. β): γα) προστίθεται στις συµβάσεις µίσθωσης χώρου και
χρόνου στα µέσα µαζικής επικοινωνίας και η κατηγορία των δια-
φηµιστικών πλατφορµών προγραµµατικού µάρκετινγκ, γβ) προ-
στίθεται και η πρόβλεψη της δυνατότητας οι εν λόγω συµβάσεις
να συνάπτονται και µε εταιρίες αγοράς µέσων (media shops), γγ)
οι λέξεις «του Διοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Τ.», δ)
στο πρώτο εδάφιο της υποπερ. ββ) της περ. β): δα) µετά τις λέ-
ξεις «προβολή της Ελλάδας» προστίθενται εντός παρένθεσης οι
λέξεις «(δράσεις προβολής, διαφήµισης, δηµοσίων σχέσεων, εκ-
θέσεις και πάσης φύσεως εκδηλώσεις)», δβ) οι λέξεις «κατ’
εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 168 του ν. 3566/2007 (Α’ 117)»
αντικαθίστανται        από τις λέξεις «κατ’ εφαρµογή του άρθρου
443 του            ν. 4781/2021 (Α’ 31)», δγ) στο δεύτερο εδάφιο της
υποπερ. ββ) διαγράφονται οι λέξεις «αποκλειστικά και µόνο για
την εκτέλεση προγραµµάτων προβολής, διαφήµισης, δηµοσίων
σχέσεων και πάσης φύσεως δράσεις προβολής και προώθησης
(όπως ιδίως συµµετοχή σε εκθέσεις ή σε διάφορες εκδηλώσεις
ή δράσεις δηµοσίων σχέσεων)», ε) στο πρώτο εδάφιο της υπο-
περ. γγ) της περ. β), εα) διαγράφεται η φράση «για τα έτη 2020
και 2021», εβ) προστίθεται η φράση «και έως και την
31.12.2022,»,  στ) στο πρώτο εδάφιο της υποπερ. αα) της περ.
γ), στα) µετά τις λέξεις «τουριστικών περιοχών» προστίθενται οι
λέξεις «κλάδων τουριστικών επιχειρήσεων και», στβ) οι λέξεις
«όπως: οικολογικός τουρισµός, πολιτιστικός τουρισµός, ιατρι-
κός, αθλητικός τουρισµός και κλάδων τουριστικών επιχειρή-
σεων.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «όπως οικολογικός,
πολιτιστικός, ιατρικός, προσβάσιµος και αθλητικός τουρισµός,
καθώς και κάθε άλλη ειδική µορφή τουρισµού πάντα σε συµµόρ-
φωση µε τους ισχύοντες κανόνες κρατικών ενισχύσεων.», στγ)
το δεύτερο εδάφιο της υποπερ. αα) της περ. γ) διαγράφεται, ζ)
στην υποπερ. γγ) της περ. γ) µετά τις λέξεις «τηλεοπτικών συ-
νεργείων» το σηµείο στίξης «,» διαγράφεται και τίθεται ο συµπλε-
κτικός σύνδεσµος «και», η) στην υποπερ. δδ) της περ. γ) εντός
της παρένθεσης και µετά τη λέξη «workshops» προστίθενται οι
λέξεις «, roadshows, webinars» και στο τέλος της υποπερ. δδ)
µετά τις λέξεις «έναντι αντισταθµιστικών παροχών,» προστίθεται
η προϋπόθεση «πάντα σε συµµόρφωση µε τους ισχύοντες κανό-
νες των κρατικών ενισχύσεων.», θ) στην υποπερ. εε) της περ. γ)
η λέξη «Οργανισµό» αντικαθίσταται από τη λέξη «Ε.Ο.Τ.» ι) η περ.
δ) αντικαθίσταται, ια) προστίθεται περ. ε), και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Ο Ε.Ο.Τ. έχει ως αρµοδιότητα την προώθηση της τουριστι-
κής πολιτικής της Κυβέρνησης και την προβολή της χώρας. Για
το σκοπό αυτόν ο Ε.Ο.Τ., ιδίως:

α) Υποβάλλει προτάσεις στο Υπουργείο Τουρισµού για τη χά-
ραξη τουριστικής πολιτικής στα θέµατα αρµοδιότητάς του και
την εφαρµόζει µέσα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του. Προς
τούτο ο Ε.Ο.Τ. ερευνά την τουριστική αγορά και τον διεθνή αν-
ταγωνισµό, µελετά την ανταγωνιστικότητα του τουρισµού, συν-
τάσσει µελέτες για θέµατα της αρµοδιότητάς του και καταρτίζει
τα προγράµµατα διαφήµισης, δηµοσίων σχέσεων και τουριστι-
κών εκδηλώσεων στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.

β) Εκτελεί τα προγράµµατα τουριστικής προβολής της χώρας
στο εσωτερικό και το εξωτερικό και µεριµνά για την προώθηση
του ελληνικού τουριστικού προϊόντος και την ενίσχυση της εικό-
νας της χώρας, µέσω συµµετοχής σε διεθνείς εκθέσεις, συνέ-
δρια και λοιπές εκδηλώσεις, στην Ελλάδα και το εξωτερικό.
Ειδικότερα:

αα) Συµβάσεις για µίσθωση χώρου και χρόνου σε πάσης φύ-
σεως µέσα µαζικής επικοινωνίας, έντυπης, διαδικτυακής ή/και
κάθε άλλης µορφής (όπως ιδίως έντυπα, τηλεόραση, ραδιό-
φωνο, διαδίκτυο, διαφήµιση σε ψηφιακά µέσα, διαφηµιστικές
πλατφόρµες προγραµµατικού µάρκετινγκ, εξωτερική, σταθερή
και κινητή διαφήµιση), για την εν γένει τουριστική προβολή της
Ελλάδας στην ηµεδαπή ή αλλοδαπή, µε διαφηµιστικό υλικό που
παρέχει ο Ε.Ο.Τ., συνάπτονται απευθείας µε το µέσο ή τον εκ-
πρόσωπό του ή τον αντιπρόσωπό του ή µε εταιρείες αγοράς
µέσων (media shops) ανεξαρτήτως ποσού, µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Τ. και µε την επιφύλαξη της περ.
β’ της παρ. 7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Τουρισµού καθορίζονται τα θέµατα σχετικά µε τη διαδικασία και
τον καθορισµό των δικαιολογητικών πληρωµής των σχετικών δα-
πανών, καθώς και κάθε άλλη διαδικαστική λεπτοµέρεια.

ββ) Σε τρίτες χώρες οι προµήθειες των ειδών, η ανάθεση των
υπηρεσιών και της εκτέλεσης των εργασιών που απαιτούνται για
την τουριστική προβολή της Ελλάδας (δράσεις προβολής, δια-
φήµισης, δηµοσίων σχέσεων, εκθέσεις και πάσης φύσεως εκδη-
λώσεις) διενεργούνται απευθείας από τα Γραφεία Εξωτερικού
του Ε.Ο.Τ., κατ’ εφαρµογή του άρθρου 443 του ν. 4781/2021 (Α’
31), µετά από έγκριση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Τ..
Τα ανωτέρω ισχύουν και για τις χώρες στις οποίες δεν υπάρχουν
Γραφεία του Ε.Ο.Τ., οπότε η ανάθεση γίνεται από την Κεντρική
Υπηρεσία του Ε.Ο.Τ. και σε συνεργασία µε τις κατά τόπους αρ-
µόδιες ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές, όπου κρι-
θεί ότι απαιτείται.

γγ) Οι πάσης φύσεως δράσεις προώθησης και προβολής της
Χώρας και του ελληνικού τουρισµού που εντάσσονται σε προ-
γράµµατα επικοινωνίας στην Ελλάδα και το εξωτερικό και αφο-
ρούν σε πάσης φύσεως διοργανώσεις, συνέδρια, εκδηλώσεις,
θεµατικές παρουσιάσεις-εκπαιδευτικά σεµινάρια (workshops,
roadshows, webinars), ταξίδια εξοικείωσης για τουριστικούς
πράκτορες, δηµοσιογράφους, bloggers, κινηµατογραφικά και τη-
λεοπτικά συνεργεία, σηµαντικές προσωπικότητες της διεθνούς
αγοράς και εν γένει προσωπικότητες κύρους µε επιρροή στην
κοινή γνώµη, καθώς και σε κάθε άλλη δράση ή ενέργεια, προµή-
θεια ή υπηρεσία που αποβλέπει στην προώθηση του ελληνικού
τουρισµού και την ενίσχυση της εικόνας της Χώρας, για συµβά-
σεις µε εκτιµώµενη αξία κάτω των ορίων των περ. γ) και δ) του
άρθρου 5 του ν. 4412/2016, ανατίθενται και εκτελούνται κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων του ν. 4412/2016 και έως και την
31.12.2022, κατ’ αναλογική εφαρµογή των διατάξεων περί απευ-
θείας ανάθεσης και των κατά περίπτωση αποφάσεων του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του E.O.T., τηρούµενων των διατάξεων περί
δηµοσίου λογιστικού και υπό την επιφύλαξη της καταχώρισης
στο Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ. των τυχόν προκηρύξεων και διακηρύξεων, των
αποφάσεων κατακύρωσης ή ανάθεσης, των συµφωνητικών και
των εντολών πληρωµής. Σε κάθε περίπτωση κατά την ανάθεση
των συµβάσεων πρέπει να τηρούνται οι αρχές της διαφάνειας,
της αναλογικότητας και της ίσης µεταχείρισης των οικονοµικών
φορέων.

Ως «ταξίδι εξοικείωσης» ορίζεται το σύνολο των υπηρεσιών,
σχετικών µε την προµήθεια αεροπορικών και ακτοπλοϊκών εισι-
τηρίων, µεταφορών και µετακινήσεων εντός της Χώρας, διαµο-
νής, γευµάτων, δείπνων και ξεναγήσεων του E.O.T. για την
προβολή και προώθηση της Χώρας στο εξωτερικό.
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γ) Αναλαµβάνει κάθε άλλη δραστηριότητα ή ενέργεια που απο-
βλέπει στην οργάνωση, ανάπτυξη και προώθηση του Τουρισµού
και της εικόνας της χώρας και ιδίως:

αα) Συνεργάζεται µε τις συλλογικές οργανώσεις των τουριστι-
κών επιχειρήσεων, πανελλήνιας και τοπικής κλίµακας, τους φο-
ρείς που αυτοί συστήνουν, τους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης και τους οργανισµούς του Δηµοσίου, για την επε-
ξεργασία, σχεδίαση και εφαρµογή κοινών και συγχρηµατοδοτού-
µενων προγραµµάτων διαφηµιστικής προβολής της χώρας,
τουριστικών περιοχών, κλάδων τουριστικών επιχειρήσεων και
σύγχρονων µορφών τουρισµού, όπως οικολογικός, πολιτιστικός,
ιατρικός, προσβάσιµος και αθλητικός τουρισµός, καθώς και κάθε
άλλη ειδική µορφή τουρισµού πάντα σε συµµόρφωση µε τους
ισχύοντες κανόνες κρατικών ενισχύσεων.

ββ) Επιχορηγεί εκδηλώσεις τρίτων φυσικών ή νοµικών προσώ-
πων στο εξωτερικό και στην Ελλάδα µε κριτήριο την προβολή
της Ελλάδας και την προώθηση του Ελληνικού Τουρισµού διε-
θνώς.

γγ) Διοργανώνει ταξίδια εξοικείωσης για δηµοσιογράφους,
τουριστικούς πράκτορες και προσωπικότητες κύρους. Δύναται
να µισθώνει παντός είδους µεταφορικά µε ή άνευ οδηγού µέσα,
για τις ανάγκες φιλοξενίας προσκεκληµένων προσωπικοτήτων,
δηµοσιογράφων, κινηµατογραφικών - τηλεοπτικών συνεργείων,
οµάδων προσκεκληµένων που περιηγούνται τη χώρα σε ταξίδια
εξοικείωσης ανεξαρτήτως ποσού τόσο στην Ελλάδα όσο και στο
εξωτερικό.

δδ) Διοργανώνει ειδικές εκδηλώσεις, θεµατικές παρουσιάσεις
και εκπαιδευτικά σεµινάρια (workshops, roadshows, webinars)
για την Ελλάδα και συµµετέχει σε συναφείς δράσεις και διοργα-
νώσεις τρίτων φορέων, για την προβολή και προώθηση τουριστι-
κών περιοχών, προϊόντων και υπηρεσιών, µε παροχή αιγίδας,
επιστολών υποστήριξης και ευαρέσκειας, πληροφοριακού και
προωθητικού υλικού και διευκολύνσεων ή και ανάληψη µέρους
του κόστους διοργάνωσης, έναντι αντισταθµιστικών παροχών,
πάντα σε συµµόρφωση µε τους ισχύοντες κανόνες κρατικών ενι-
σχύσεων.

εε) Διοργανώνει διαδικτυακά σεµινάρια σε συνεργασία µε τρί-
τους (ταξιδιωτικούς οργανισµούς - tour operators, εκδοτικά συγ-
κροτήµατα, κλαδικές εκδόσεις) και συνάπτει µνηµόνια
συνεργασίας µε δηµόσια και ιδιωτικά ανώτερα και ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα της Ελλάδας και του εξωτερικού, προκει-
µένου να απασχολούνται στον Ε.Ο.Τ. φοιτητές για πρακτική
απασχόληση, µέχρι έξι (6) µήνες.

δ) Καταρτίζει και εκτελεί πάσης φύσεως προγράµµατα προ-
βολής και προώθησης, στην ηµεδαπή και αλλοδαπή, είτε µόνος,
είτε από κοινού µε άλλα ηµεδαπά ή αλλοδαπά νοµικά ή φυσικά
πρόσωπα που εξυπηρετούν τους σκοπούς του, πάντα σε συµ-
µόρφωση µε τους ισχύοντες κανόνες κρατικών ενισχύσεων. Η
επιλογή των προσώπων αυτών γίνεται από τον Ε.Ο.Τ. είτε απευ-
θείας είτε µετά από σχετική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος δια του τύπου ή µέσω των ιστοσελίδων του. Με τις σχετικές
συµβάσεις ορίζονται το αντικείµενο, οι προϋποθέσεις, καθώς και
οι οικονοµικοί και λοιποί όροι συνεργασίας του Ε.Ο.Τ. µε τα ως
άνω πρόσωπα και ο τρόπος πραγµατοποίησής τους. Η συνεργα-
σία αυτή µπορεί ενδεικτικά να περιλαµβάνει:

αα) Την οικονοµική συµµετοχή των παραπάνω νοµικών ή φυ-
σικών προσώπων στο σύνολο ή και σε µέρος της σχετικής δαπά-
νης υλοποίησης των ενεργειών προβολής και προώθησης που
υλοποιούνται από τις υπηρεσίες του Ε.Ο.Τ.. Τα πρόσωπα αυτά
µπορούν να αναφέρονται ως χορηγοί από κοινού µε τον Ε.Ο.Τ.
ή ως αποκλειστικοί χορηγοί στον τοµέα δραστηριότητάς τους,
εφόσον καλύπτουν πλήρως το σύνολο της δαπάνης υλοποίησης
της ενέργειας, χωρίς επιβάρυνση του Ε.Ο.Τ..

ββ) Την συγχρηµατοδότηση ή/και την µε κάθε τρόπο συµµε-
τοχή του Ε.Ο.Τ. στην υλοποίηση και προβολή προγραµµάτων ή
ενεργειών που εκτελούνται από τρίτα νοµικά ή φυσικά πρόσωπα
και συµβάλλουν στην εκπλήρωση της αποστολής και των σκοπών
του Ε.Ο.Τ. και στην ενίσχυση της εικόνας της Χώρας διεθνώς. Τα
προγράµµατα ή οι ενέργειες µπορούν να περιλαµβάνουν πάσης
φύσεως δράσεις προβολής και προώθησης, αγορά χορηγικών
πακέτων σε πάσης φύσεως διοργανώσεις και παραγωγές, συ-

νεργασίες µε φορείς και οµάδες ειδικού ενδιαφέροντος και διε-
θνείς οργανισµούς και κάθε άλλη δράση που συµβάλλει στην
προβολή της Χώρας και του ελληνικού τουρισµού, µε αξιοποί-
ηση, µεταξύ άλλων, καινοτόµων εργαλείων της σύγχρονης τε-
χνολογίας, καθώς και σε προγράµµατα συµπαραγωγής και
συνδιαφήµισης διεθνώς, είτε αναλαµβάνοντας στο ακέραιο την
υλοποίηση των δράσεων, είτε σε συνεργασία µε άλλα νοµικά ή
φυσικά πρόσωπα.

γγ) Την ανάπτυξη εργαλείων και εφαρµογών που είναι απαραί-
τητα για την υλοποίηση των δράσεων των υποπερ. αα) και ββ), την
εκµίσθωση ή παραχώρηση, µε ή χωρίς αντάλλαγµα, ψηφιακού
χώρου στις διαδικτυακές πλατφόρµες του Ε.Ο.Τ., σε ηµεδαπά ή
αλλοδαπά νοµικά ή φυσικά πρόσωπα ή οργανισµούς µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, µε σκοπό την προώθηση και την προβολή
του ελληνικού τουριστικού προϊόντος και της εικόνας της χώρας
διεθνώς. Ο Ε.Ο.Τ, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του,
δύναται να συµβάλλεται µε τα πρόσωπα αυτά είτε κατόπιν επιλο-
γής τους, µετά από σχετική πρόσκληση για εκδήλωση ενδιαφέ-
ροντος, δια του τύπου ή των ιστοσελίδων του και µε βάση τις
πλέον συµφέρουσες προτάσεις που υποβάλλονται από τους εν-
διαφεροµένους, είτε και µε απευθείας συµφωνίες, εφόσον καλύ-
πτεται πλήρως η σχετική δαπάνη υλοποίησης της δράσης ή
ανάπτυξης εργαλείων και εφαρµογών από τα τρίτα πρόσωπα και
χορηγούνται τα δικαιώµατα αποκλειστικής χρήσης αυτών στον
Ε.Ο.Τ., χωρίς επιβάρυνσή του. Το αντισταθµιστικό όφελος για τα
πρόσωπα αυτά, εφόσον το επιθυµούν, δύναται να είναι η άνευ αν-
ταλλάγµατος προβολή τους και τυχόν συνεργατών τους (προϊόντα
ή/και φορείς) στη δράση που χρηµατοδότησαν, ως οι αποκλειστι-
κοί χορηγοί στον τοµέα δραστηριοποίησής τους.

δδ) Η διαδικασία υλοποίησης των συµφωνιών για τα προγράµ-
µατα συµπαραγωγής και συνδιαφήµισης του E.O.T. άρχεται είτε
µε πρωτοβουλία και πρόσκληση του Ε.Ο.Τ., είτε µε πρωτοβουλία
και πρόσκληση του αντισυµβαλλοµένου, φυσικού ή νοµικού προ-
σώπου, το οποίο υλοποιεί τη συγκεκριµένη ενέργεια προβολής
και προώθησης του ελληνικού τουρισµού, για την υλοποίηση της
οποίας ο Ε.Ο.Τ. συµπράττει καλύπτοντας µέρος του συνολικού
κόστους µετά από την ολοκλήρωση των συµφωνηθέντων ενερ-
γειών. Οι προϋποθέσεις και οι ειδικότεροι όροι υλοποίησης των
προγραµµάτων των ως άνω συµφωνιών διαµορφώνονται από
τους αντισυµβαλλόµενους σε συνεργασία µε τον Ε.Ο.Τ.. Για τη
σύναψη αυτών των συµφωνιών απαιτείται αιτιολογηµένη από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Τ.. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού καθορίζονται τα θέ-
µατα σχετικά µε τη διαδικασία και τον καθορισµό των δικαιολο-
γητικών πληρωµής των σχετικών δαπανών, καθώς και κάθε άλλη
σχετική λεπτοµέρεια.

ε) Κατά τη συµµετοχή του σε διεθνείς εκθέσεις τουρισµού, συ-
νέδρια και λοιπές εκδηλώσεις δηµοσιότητας στην ηµεδαπή και
στην αλλοδαπή µπορεί να εκµισθώνει ή να παραχωρεί µετά ή
άνευ ανταλλάγµατος ή στο πλαίσιο συµφωνίας εκατέρωθεν αν-
ταλλαγής υπηρεσιών, εκθεσιακό χώρο ή χώρο προώθησης σε
ηµεδαπά ή αλλοδαπά νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, µε σκοπό την
προώθηση του ελληνικού τουρισµού και προβολή της Χώρας διε-
θνώς, ως εξής:

αα) Το ύψος του µισθώµατος, το αντικείµενο ανταλλαγής υπη-
ρεσιών και οι λοιπές λεπτοµέρειες των χρηµατοδοτήσεων, εκµι-
σθώσεων ή παραχωρήσεων που αναφέρονται ανωτέρω
ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα του Ε.Ο.Τ. και
βάσει σχετικών συµβάσεων µέσω των οποίων καθορίζονται οι
όροι της συνεργασίας, τα εκατέρωθεν δικαιώµατα και υποχρεώ-
σεις, τα αντισταθµιστικά οφέλη κ.λπ.. Αρµόδια υπηρεσία για την
παρακολούθηση των συνεργασιών και την υλοποίηση των ως
άνω δράσεων είναι η Διεύθυνση Δηµοσίων Σχέσεων του Ε.Ο.Τ..

ββ) Για τη διοργάνωση της συµµετοχής του Ε.Ο.Τ. σε διεθνείς
εκθέσεις τουρισµού και σε παρεµφερείς εκδηλώσεις (φυσικές,
διαδικτυακές, υβριδικές), ο Ε.Ο.Τ. δύναται, όταν αυτό τίθεται ως
προϋπόθεση από τους διοργανωτές, να προκαταβάλει το ενοίκιο
των εκθεσιακών και άλλων χώρων, καθώς και το κόστος του τι-
µήµατος της κατασκευής περιπτέρου και λοιπών λειτουργικών
δαπανών και δαπανών προβολής, χωρίς την υποβολή από πλευ-
ράς του αναδόχου ισόποσης έντοκης εγγυητικής επιστολής,
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αλλά µε την προσκόµιση προς τον Ε.Ο.Τ. προτιµολογίου (pro-
forma invoice) ή τιµολογίου.»

Άρθρο 57 
Προγράµµατα τουριστικής προβολής 
και συνδιαφήµισης των Περιφερειών

µε τον ιδιωτικό τοµέα

1. Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης β’ βαθµού (Ο.Τ.Α.)
καταρτίζουν και εκτελούν προγράµµατα τουριστικής προβολής
και προώθησης στην ηµεδαπή και αλλοδαπή, µετά από προηγού-
µενη έγκριση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού Οργα-
νισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), στον οποίον κοινοποιούν το βασικό
περιεχόµενο των εν λόγω προγραµµάτων προβολής και προώθη-
σης. Οι Ο.Τ.Α. β’ βαθµού εκπονούν τα προγράµµατα του πρώτου
εδαφίου είτε µόνοι τους είτε από κοινού µε άλλα ηµεδαπά ή αλ-
λοδαπά νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, πάντα σε συµµόρφωση µε
τους ισχύοντες κανόνες κρατικών ενισχύσεων. Η επιλογή των
προσώπων του δεύτερου εδαφίου γίνεται από τους Ο.Τ.Α. β’
βαθµού, είτε απευθείας είτε κατόπιν επιλογής τους µετά από
σχετική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος δια του τύπου ή
µέσω των ιστοσελίδων τους. Με τις σχετικές συµβάσεις ορίζον-
ται το αντικείµενο, οι προϋποθέσεις, καθώς και οι οικονοµικοί και
λοιποί όροι συνεργασίας των Ο.Τ.Α. β’ βαθµού µε τα ως άνω πρό-
σωπα και ο τρόπος πραγµατοποίησής της. Η συνεργασία αυτή
µπορεί να περιλαµβάνει:

α) την οικονοµική συµµετοχή των παραπάνω φορέων ή προ-
σώπων στο σύνολο ή και σε µέρος της σχετικής δαπάνης υλο-
ποίησης των ενεργειών προβολής και προώθησης που γίνονται
από τις υπηρεσίες των Ο.Τ.Α. β’ βαθµού. Οι φορείς και τα πρό-
σωπα αυτά µπορούν να αναφέρονται, ως χορηγοί από κοινού µε
τον εκάστοτε Ο.Τ.Α. β’ βαθµού ή ως αποκλειστικοί χορηγοί στον
τοµέα δραστηριότητάς τους, εφόσον καλύπτουν το σύνολο της
δαπάνης υλοποίησης της ενέργειας, χωρίς επιβάρυνση του
Ο.Τ.Α. β’ βαθµού. 

β) Τη συγχρηµατοδότηση ή την µε κάθε τρόπο συµµετοχή των
Ο.Τ.Α. β’ βαθµού στην υλοποίηση και προβολή προγραµµάτων ή
ενεργειών που εκτελούνται από τα συµβαλλόµενα µε τους Ο.Τ.Α.
β’ βαθµού πρόσωπα και συµβάλλουν στην εκπλήρωση των σκο-
πών των Ο.Τ.Α. β’ βαθµού και στην ενίσχυση της εικόνας της
Χώρας διεθνώς. Τα προγράµµατα αυτά ή οι ενέργειες µπορούν
να περιλαµβάνουν πάσης φύσεως δράσεις προβολής και προ-
ώθησης, αγορά χορηγικών πακέτων σε πάσης φύσεως διοργα-
νώσεις και παραγωγές, συνεργασίες µε φορείς και οµάδες
ειδικού ενδιαφέροντος και διεθνείς οργανισµούς και κάθε άλλη
δράση που συµβάλλει στην προβολή των Ο.Τ.Α β’ βαθµού, της
Χώρας και του ελληνικού τουρισµού, µε αξιοποίηση, µεταξύ
άλλων, καινοτόµων εργαλείων της σύγχρονης τεχνολογίας, προ-
γράµµατα συµπαραγωγής και συνδιαφήµισης διεθνώς, πάντα
προς τον σκοπό της τουριστικής τους προβολής είτε αναλαµβά-
νοντας στο ακέραιο την υλοποίηση των δράσεων είτε από κοινού
σε συνεργασία µε άλλα νοµικά ή φυσικά πρόσωπα.

2. Η διαδικασία υλοποίησης των συµφωνιών για τα προγράµ-
µατα συµπαραγωγής και συνδιαφήµισης των Ο.Τ.Α. β’ βαθµού
άρχεται είτε µε πρωτοβουλία των Ο.Τ.Α. β’ βαθµού είτε µε πρω-
τοβουλία και πρόσκληση του αντισυµβαλλοµένου των Ο.Τ.Α. β’
βαθµού, φυσικού ή νοµικού προσώπου, το οποίο υλοποιεί τη
συγκεκριµένη ενέργεια προβολής, για την υλοποίηση της οποίας
ο Ο.Τ.Α. β’ βαθµού συµπράττει καλύπτοντας µέρος του συνολι-
κού κόστους.

3. Οι προϋποθέσεις και οι ειδικότεροι όροι υλοποίησης του
προγράµµατος προωθητικών ενεργειών, όπως αυτοί διατυπώ-
νονται στις σχετικές συµφωνίες, διαµορφώνονται από τον αντι-
συµβαλλόµενο σε συνεργασία µε τον Ο.Τ.Α. β’ βαθµού.

4. Για τη συµµετοχή του Ο.Τ.Α. β’ βαθµού στις συµφωνίες
αυτές απαιτείται αιτιολογηµένη απόφαση του Περιφερειακού
Συµβουλίου, η οποία εγκρίνεται µε απόφαση του Γενικού Γραµ-
µατέα του Ε.Ο.Τ..

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών
και Εσωτερικών καθορίζονται λεπτοµέρειες ως προς το περιεχό-
µενο και την υλοποίηση των συµφωνιών του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ

«ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ ΓΙΑ ΟΛΟΥΣ»

Άρθρο 58 
Παράταση και αποπληρωµή των παρόχων

του προγράµµατος «Τουρισµός για όλους» - 
Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 131 

του ν. 4764/2020

Στην παρ. 2 του άρθρου 131 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί
της αποπληρωµής των παρόχων που συµµετέχουν στο πρό-
γραµµα «Τουρισµός για όλους» για το έτος 2021, επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε η
εφαρµογή της διάταξης να µην εξαρτάται από τις προϋποθέσεις
των γενικών διατάξεων περί φορολογικής και ασφαλιστικής ενη-
µερότητας, χωρίς τον όρο παρακράτησης, β) το δεύτερο, τρίτο
και τέταρτο εδάφιο καταργούνται και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Τα χρηµατικά ποσά που καταβάλλονται από το Υπουργείο
Τουρισµού για την αποπληρωµή των παρόχων που συµµετέχουν
στο πρόγραµµα του Υπουργείου Τουρισµού «Τουρισµός για
όλους» για το έτος 2021, όπως αυτοί ορίζονται µε την κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Τουρισµού του άρθρου 83 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), είναι
ανεκχώρητα και ακατάσχετα στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειν-
ται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συπεριλαµβανο-
µένης και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α
του ν. 4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφίζον-
ται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δη-
µόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, καθώς και τα
νοµικά πρόσωπα των ως άνω φορέων, τα ασφαλιστικά ταµεία ή
τα πιστωτικά ιδρύµατα.»

Άρθρο 59 
Αιτήµατα πληρωµής παρόχων του προγράµµατος
«Τουρισµός για όλους» που εδρεύουν σε περιοχές 

που κηρύχθηκαν σε κατάσταση Έκτακτης Ανάγκης 
Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση του άρθρου 83 

του ν. 4690/2020

Στο άρθρο 83 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), περί του προγράµµα-
τος «Τουρισµός για όλους», προστίθεται τρίτο εδάφιο και το
άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 83
Πρόγραµµα «Τουρισµός για όλους»

Το Υπουργείο Τουρισµού εκπονεί πρόγραµµα για την ενίσχυση
της ζήτησης του εγχώριου τουρισµού, µε τίτλο «Τουρισµός για
όλους» για το έτος 2020, το οποίο χρηµατοδοτείται από το
εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Τουρισµού. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Τουρισµού καθορίζονται οι προϋποθέσεις, η διαδικασία,
οι όροι, ο ειδικότερος χρόνος υλοποίησης του προγράµµατος,
τα όργανα και κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη διαχείριση, πα-
ρακολούθηση, χρηµατοδότηση, υλοποίηση ή άλλη συναφή ενέρ-
γεια για τη λειτουργία και την εκτέλεση του προγράµµατος.
Πάροχοι του προγράµµατος «Τουρισµός για όλους» που
εδρεύουν σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση Έκτακτης
Ανάγκης Πολιτικής Προστασίας µε απόφαση του Γενικού Γραµ-
µατέα Πολιτικής Προστασίας για την αντιµετώπιση των εκτάκτων
αναγκών και τη διαχείριση των συνεπειών που προέκυψαν από
τις καταστροφικές δασικές πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν στην
περιοχή της έδρας τους, τη χρονική περίοδο Ιουλίου-Αυγούστου
2021, υποβάλλουν αιτήµατα πληρωµής ανεξαρτήτως της περιό-
δου εξαργύρωσης της διατακτικής ταξιδίου (voucher) και τα αι-
τήµατα αυτά ελέγχονται κατά προτεραιότητα.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 60
Μίσθωση τουριστικών καταλυµάτων για την κάλυψη 
αναγκών δηµόσιας υγείας - Τροποποίηση της παρ. 1

του άρθρου 121 του ν. 4790/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 121 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της
µίσθωσης τουριστικών καταλυµάτων για την κάλυψη έκτακτων
αναγκών δηµόσιας υγείας που συνδέονται µε την αντιµετώπιση
του κορωνοϊού COVID-19, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α)
το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται, ώστε καταληκτική ηµεροµηνία
διάρκειας των µισθώσεων να είναι η 31η.3.2022, β) το τέταρτο
εδάφιο τροποποιείται, αντίστοιχα, ως προς την ηµεροµηνία
πέραν της οποίας καταβάλλεται από το Υπουργείο Τουρισµού
πρόσθετη οικονοµική αποζηµίωση σε περίπτωση που συνεχίσουν
να διαµένουν πρόσωπα στα ως άνω καταλύµατα, µέχρι τη συµ-
πλήρωση των αναγκαίων ηµερών διαµονής που έχουν οριστεί για
το καθένα εξ αυτών από τις αρµόδιες υγειονοµικές αρχές, γ) το
πέµπτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε συµβάσεις οι οποίες έχουν
συναφθεί, κατόπιν προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για
προσφορά τουριστικών καταλυµάτων προς µίσθωση για την αν-
τιµετώπιση ενδεχοµένων κρουσµάτων COVID-19, και οι οποίες
έχουν παραταθεί έως και την 31η.12.2021 να δύνανται να παρα-
ταθούν εκ νέου, από τη λήξη τους έως και την 31η.3.2022, και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την κάλυψη έκτακτων αναγκών δηµόσιας υγείας, που
συνδέονται µε την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, είναι
δυνατή, µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού, κατόπιν δηµοσί-
ευσης πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και κατά παρέκ-
κλιση κάθε εθνικής διάταξης περί δηµοσίων συµβάσεων, η
µίσθωση µε           απευθείας ανάθεση κύριων ή µη κύριων του-
ριστικών καταλυµάτων της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014
(Α’  155), στο σύνολο της Ελληνικής Επικράτειας. Οι µισθώσεις
της παρούσας δεν δύναται να έχουν διάρκεια πέραν της
31ης.3.2022. Οι δαπάνες των ανωτέρω µισθώσεων βαρύνουν τον
τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού. Εφόσον συ-
νεχίσουν να διαµένουν πρόσωπα στα ως άνω καταλύµατα πέραν
της 31ης.3.2022, µέχρι τη συµπλήρωση των αναγκαίων ηµερών
διαµονής που          έχουν οριστεί για το καθένα εξ αυτών από τις
αρµόδιες υγειονοµικές αρχές για την πρόληψη και αντιµετώπιση
του κορωνοϊού COVID-19, καταβάλλεται από το
Υπουργείο Τουρισµού πρόσθετη οικονοµική αποζηµίωση. Συµ-
βάσεις, οι οποίες έχουν συναφθεί δυνάµει             των υπό στοι-
χεία 6382/13.4.2021 (ΑΔΑ: 9ΟΔΥ465ΧΘΟ-0ΑΥ), 7135/26.04.2021
(ΑΔΑ:6ΒΨΑ465ΧΘΟ-ΜΡΙ), 7869/12.05.2021 (ΑΔΑ: ΨΠ0Ξ465ΧΘΟ-
Π6Υ), 11493/29.06.2021 (ΑΔΑ: ΩΤΒ0465ΧΘΟ-4ΧΩ),
12294/09.07.2021 (ΑΔΑ: ΨΞΜΧ465ΧΘΟ-3ΥΥ),12348/12.07.2021
(ΑΔΑ: ΨΗΖ7465ΧΘΟ-ΒΦΨ), 12776/19.07.2021(ΑΔΑ:
9ΠΕ8465ΧΘΟ-Υ8Π), 12981/21.07.2021 (ΑΔΑ: ΨΚΟ4465ΧΘΟ-
ΚΔ7), 13361/27.07.2021 (ΑΔΑ: ΨΒ9Ε465ΧΘΟ-Ο64),
13638/29.07.2021 (ΑΔΑ: ΩΣΠΓ465ΧΘΟ-ΑΩ2), 13706/30.07.2021
(ΑΔΑ: 6ΛΣΕ465ΧΘΟ-Σ11), 16544/17.09.2021 (ΑΔΑ:9ΗΤ9465ΧΘΟ-
Γ7Σ) προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προσφορά
τουριστικών καταλυµάτων (κύριων ή µη κύριων) προς µίσθωση
για την αντιµετώπιση ενδεχοµένων κρουσµάτων COVID-19 και
των οποίων η ισχύς έληξε την 31η.10.2021 και παρατάθηκαν έως
και την 31η.12.2021, δύνανται, µε πράξη του αρµοδίου οργάνου,
να παραταθούν εκ νέου από τη λήξη τους έως και την
31η.3.2022, επί τη βάσει της ζήτησης κλινών για τη διαµονή επι-
βεβαιωµένων κρουσµάτων κορωνοϊού COVID-19 και των στενών
επαφών τους. Οι δαπάνες των µισθώσεων του προηγούµενου
εδαφίου βαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου
Τουρισµού.»

Άρθρο 61
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων 

µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους 
για την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - 

Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου εβδοµηκοστού
της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Στην παρ. 3 του άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), στην οποία περιέχονται
κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί της καταγγελίας συµβάσεων µε-
ταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους για την πα-
ροχή τουριστικών υπηρεσιών, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και
η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η τουριστική
επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδή-
ποτε ποσό που ο πελάτης έχει καταβάλει ως προκαταβολή, εγ-
γύηση, αρραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή µε οποιαδήποτε
άλλη µορφή για την εκτέλεση της σύµβασης, η τουριστική επι-
χείρηση δύναται, κατά παρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρ-
µοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, να προσφέρει στον
πελάτη αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστωτικό ση-
µείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την ηµεροµηνία έκδο-
σής του. Τα ισόποσα πιστωτικά σηµειώµατα της παρ. 2, των
οποίων η ισχύς έληξε ή λήγει έως και την 31η.12.2021, παρατεί-
νονται από τη λήξη τους έως και την 31η.3.2022.» 

Άρθρο 62
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων 

µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων - Τροποποίηση 
της παρ. 2 του άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου

της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Στην παρ. 2 του άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου   της από
13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του   ν. 4690/2020 (Α’ 104), στην οποία
περιέχονται κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί της καταγγελίας συµ-
βάσεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, προστίθεται δεύτερο
εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η µία εκ των
συµβαλλοµένων τουριστική επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέ-
ψει στην αντισυµβαλλόµενη τουριστική επιχείρηση οποιοδήποτε
ποσό που η τελευταία κατέβαλε ως προκαταβολή, εγγύηση, αρ-
ραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή µε οποιαδήποτε άλλη
µορφή, η οφειλέτρια τουριστική επιχείρηση δύναται, κατά πα-
ρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρµοστέων διατάξεων σύµβα-
σης ή νόµου, να προσφέρει στην αντισυµβαλλόµενη τουριστική
επιχείρηση αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστωτικό
σηµείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την έκδοσή του. Τα
ισόποσα πιστωτικά σηµειώµατα της παρ. 1 των οποίων η ισχύς
έληξε ή λήγει έως και την 31η.12.2021, παρατείνονται από τη
λήξη τους έως και την 31η.3.2022.» 

Άρθρο 63
Σύνθετα τουριστικά καταλύµατα - Τροποποίηση 

της παρ. 6 του άρθρου 8 του ν. 4002/2011

Στην παρ. 6 του άρθρου 8 του ν. 4002/2011 (Α’ 180), περί των
προϋποθέσεων δηµιουργίας σύνθετων τουριστικών καταλυµά-
των, προστίθεται περ. η’ ως εξής:

«η. Το ποσοστό των δυνάµενων να πωληθούν ή εκµισθωθούν
µακροχρονίως τουριστικών επιπλωµένων κατοικιών, κατά την έν-
νοια της παρ. 2α, µπορεί να προσαυξάνεται σε ποσοστό πενήντα
τοις εκατό (50%), υπό τις ακόλουθες προϋποθέσεις, οι οποίες
πρέπει να συντρέχουν σωρευτικά:

αα. Κατεδαφίζονται τµήµατα ή αποσύρονται κτίρια του υφιστά-
µενου τουριστικού καταλύµατος, που αντιστοιχούν τουλάχιστον
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στο ενενήντα τοις εκατό (90%) της υλοποιηµένης δόµησης και
δεν ικανοποιούν τους ισχύοντες όρους και περιορισµούς δόµη-
σης. 

ββ. Οι πάσης φύσεως εντός του γηπέδου κατασκευές, υφιστά-
µενες και νέες, πληρούν τους ισχύοντες κατά τον χρόνο κατα-
σκευής τους όρους και περιορισµούς δόµησης, εντάσσονται,
τουλάχιστον, στην κατηγορία Α’ του Κανονισµού Ενεργειακής
Απόδοσης Κτιρίων (Κ.ΕΝ.Α.Κ.), και καλύπτουν τις απαιτήσεις του
Αναθεωρηµένου Κανονισµού Επεµβάσεων (ΚΑΝ.ΕΠΕ.).

γγ. Δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε κρατική ενίσχυση για χρονική
περίοδο µεγαλύτερη των δέκα (10) ετών. Σε αντίθετη περίπτωση,
το ποσό της ενίσχυσης που έχει χορηγηθεί επιστρέφεται, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. 

δδ. Η αξιοποίηση συνδυάζεται µε τη γενικότερη ανάπλαση των
κτισµάτων και τη συνολική αναβάθµιση των κοινοχρήστων
χώρων, καθώς και του περιβάλλοντος χώρου των κτιρίων. 

Εφόσον συντρέχουν οι ως άνω προϋποθέσεις, το ποσοστό των
δυνάµενων να πωληθούν ή εκµισθωθούν µακροχρονίως τουρι-
στικών επιπλωµένων κατοικιών υπολογίζεται επί της συνολικώς
δοµούµενης επιφάνειας των υφιστάµενων και νέων τουριστικών
εγκαταστάσεων. Αν ο υλοποιούµενος συντελεστής δόµησης
είναι µεγαλύτερος του 0,15, η υπαγωγή στην περίπτωση αυτή
επιτρέπεται υπό τον όρο της καταβολής της ειδικής εισφοράς
της υποπερ. αα’ της περ. β’.

Η συνδροµή των ως άνω προϋποθέσεων διαπιστώνεται µε
πράξη της Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης και Αδειοδότησης
Τουριστικών Επενδύσεων του Υπουργείου Τουρισµού, ύστερα
από αίτηση του κυρίου του ακινήτου. Η µεταβίβαση κατά κυριό-
τητα ή η µακροχρόνια εκµίσθωση τουριστικών επιπλωµένων κα-
τοικιών επιτρέπεται σύµφωνα µε την παρ. 5 και υπό την
προϋπόθεση ότι έχει εκδοθεί η ως άνω διαπιστωτική πράξη. Η
περίπτωση αυτή δεν εφαρµόζεται σωρευτικά µε το άρθρο 10,
περί απόσυρσης παλαιών τουριστικών καταλυµάτων.»

Άρθρο 64
Διάνοιξη οδών και συνοδά έργα προς εξυπηρέτηση 

σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων και οργανωµένων 
υποδοχέων τουριστικών δραστηριοτήτων - 

Τροποποίηση της παρ. 8 του άρθρου 5 του ν. 4179/2013

Στην παρ. 8 του άρθρου 5 του ν. 4179/2013 (Α’ 175), περί της
διάνοιξης οδών και περί λοιπών συνοδών έργων σε ιδιωτικά δάση
και δασικές εκτάσεις, για την εξυπηρέτηση σύνθετων τουριστι-
κών καταλυµάτων και οργανωµένων υποδοχέων τουριστικών
δραστηριοτήτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) τροπο-
ποιείται το δεύτερο εδάφιο, ως προς την παραπεµπόµενη διά-
ταξη, β) προστίθενται τρίτο και τέταρτο εδάφιο, και η παρ. 8 του
άρθρου 5 διαµορφώνεται ως εξής: 

«8. Επιτρέπεται σε ιδιωτικά δάση και δασικές εκτάσεις η διά-
νοιξη οδών και λοιπών συνοδών έργων για την εξυπηρέτηση σύν-
θετων τουριστικών καταλυµάτων και οργανωµένων υποδοχέων
τουριστικών δραστηριοτήτων. Στην περίπτωση αυτή το συνολικό
εµβαδόν των διανυσσοµένων οδών δεν προσµετράται στο ανώ-
τατο επιτρεπόµενο ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) του δάσους
ή της δασικής έκτασης των προς διάθεση για τουριστικές και
αθλητικές εγκαταστάσεις χώρων της περ. δ’ της παρ. 4 του άρ-
θρου 49 του ν. 998/1979. Για την εξυπηρέτηση των ως άνω εγ-
καταστάσεων, επιτρέπεται η διάνοιξη οδών και σε δηµόσια δάση
και δασικές εκτάσεις, καθώς και σε δηµόσιες εκτάσεις των περ.
α’ και β’ της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979, υπό τις ανω-
τέρω προϋποθέσεις. Ειδικότερα, για την περίπτωση της εξυπη-
ρέτησης σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων, η διάνοιξη οδών
στις εκτάσεις του προηγούµενου εδαφίου επιτρέπεται, κατόπιν
σχετικής τεκµηρίωσης της αναγκαιότητας αυτής στην οικεία τε-
χνική και περιβαλλοντική µελέτη για την ανεπάρκεια της διαθέ-
σιµης προς αξιοποίηση ιδιωτικής δασικού χαρακτήρα έκτασης
για τον σκοπό αυτό.» 

Άρθρο 65
Χώροι βοηθητικής χρήσης και λοιπές συνοδές χρήσεις 

για την εξυπηρέτηση τουριστικών εγκαταστάσεων

1. Για την εξυπηρέτηση τουριστικών καταλυµάτων       όλων των
κατηγοριών της παρ. 2 του άρθρου 1 του  ν. 4276/2014 (Α’ 155),
για τα οποία έχει ήδη εκδοθεί διαπιστωτική πράξη του Ελληνικού
Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο
της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 2160/1993 (Α’ 118),
επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής, διά-
ταξης, η δηµιουργία πρόσθετων χώρων βοηθητικής χρήσης µε µέ-
γιστη επιφάνεια µέχρι το επτά τοις εκατό (7%) της συνολικής
υφιστάµενης δόµησης του καταλύµατος, υπό τις ακόλουθες προ-
ϋποθέσεις: 

α) Οι πρόσθετοι χώροι βοηθητικής χρήσης είναι αναγκαίοι µε
τα σηµερινά δεδοµένα, για την εξυπηρέτηση του τουριστικού κα-
ταλύµατος και τη λειτουργία του µε βάση τα σύγχρονα πρότυπα
και τις τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές της συγκεκριµέ-
νης κατηγορίας καταλύµατος.

β) Οι πρόσθετοι χώροι βοηθητικής χρήσης αποσκοπούν στην
εξυπηρέτηση, ιδίως, ειδικών τουριστικών υποδοµών, ή στην περι-
βαλλοντική ή ενεργειακή αναβάθµιση του τουριστικού καταλύµα-
τος, ιδίως, στο πλαίσιο εγκατάστασης σύγχρονου εξοπλισµού
ενεργειακής εξοικονόµησης και συστηµάτων εξοικονόµησης φυ-
σικών πόρων.

γ) Η αίτηση για τη χορήγηση της σχετικής άδειας συνοδεύεται
από ειδική τεχνική τεκµηρίωση της αναγκαιότητας και αποστολής
των πρόσθετων χώρων βοηθητικής χρήσης, σύµφωνα µε τις προ-
ϋποθέσεις της παρούσας.

2. Στα τουριστικά καταλύµατα της παρ. 1, επιτρέπεται, επι-
πλέον, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής, διάταξης,
η χωροθέτηση βοηθητικών ή συνοδών χρήσεων στο ακίνητο στο
οποίο τα καταλύµατα αυτά βρίσκονται εγκατεστηµένα, για την εγ-
κατάσταση των αναγκαίων ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστά-
σεων και δικτύων, όπως υποσταθµοί, αντλιοστάσια, συστήµατα και
εγκαταστάσεις πυρόσβεσης, υποδοµές συγκέντρωσης απορριµ-
µάτων, ή την εγκατάσταση ανοικτών αθλητικών χώρων αποκλει-
στικά για την εξυπηρέτηση του καταλύµατος. 

Άρθρο 66
Θέση στάθµευσης µπροστά ή πλησίον 

των ξενοδοχείων - Τροποποίηση της παρ. 6 
και προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 68 του ν. 4582/2018

1. Η παρ. 6 του άρθρου 68 του ν. 4582/2018 (Α’ 208), περί του
ελάχιστου µήκους της εσοχής που δηµιουργείται στο πεζοδρόµιο
για τη στάση ειδικών τουριστικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης,
ταξί και επιβατηγών ιδιωτικής χρήσης αυτοκινήτων των πελατών
ξενοδοχειακού καταλύµατος και µόνο για την επιβίβαση και την
αποβίβασή τους, καθώς και για τη φόρτωση και την εκφόρτωση
των αποσκευών τους, τροποποιείται ώστε ειδικά για την εσοχή
που δηµιουργείται επί τµήµατος πεζόδροµου ή πλατείας το ελά-
χιστο µήκος να ορίζεται στα δέκα (10) µέτρα, και διαµορφώνεται
ως εξής:

«6. Η εσοχή που δηµιουργείται σύµφωνα µε την παράγραφο 1
ή παραχωρείται σύµφωνα µε την παράγραφο 3, σε κάθε περί-
πτωση, δεν µπορεί να είναι µικρότερη των είκοσι (20) µέτρων,
εκτός από τις περιπτώσεις που αυτή δηµιουργείται επί τµήµατος
πεζόδροµου ή πλατείας, οπότε δεν µπορεί να είναι µικρότερη των
δέκα (10) µέτρων.»

2. Στο άρθρο 68 του ν. 4582/2018 προστίθεται παρ. 10 ως εξής:
«10. Η εσοχή της παρ. 1 επιτρέπεται να δηµιουργηθεί και σε

τµήµα πεζόδροµου ή πλατείας, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες
η είσοδος του ξενοδοχειακού καταλύµατος βρίσκεται έµπροσθεν
αυτών. H εσοχή της παρούσας επιτρέπεται να δηµιουργηθεί µόνο
σε περιπτώσεις πεζόδροµων ή πλατειών, όπου, σύµφωνα µε την
οικεία νοµοθεσία, επιτρέπεται η διέλευση, στάση ή στάθµευση
οχηµάτων. Στις περιπτώσεις αυτές, επιτρέπεται η διέλευση,
στάση ή στάθµευση τουριστικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης,
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ταξί και επιβατηγών ιδιωτικής χρήσης αυτοκίνητων, τα οποία εξυ-
πηρετούν τους πελάτες του ξενοδοχειακού καταλύµατος και
µόνο για την επιβίβαση και την αποβίβασή τους, καθώς και τη
φόρτωση και την εκφόρτωση των αποσκευών τους.»

Άρθρο 67
Παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού και παραλίας

και καταβολή αποζηµίωσης από ιδιώτη για προκείµενη 
συντέλεση απαλλοτρίωσης - Τροποποίηση της παρ. 3

του άρθρου 7 του ν. 2971/2001

Στην παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 2971/2001 (Α’ 285), περί της
εφαρµογής των διατάξεων περί απαλλοτριώσεων λόγω ρυµοτο-
µίας για τη δηµιουργία παραλίας, επέρχονται οι εξής τροποποι-
ήσεις: α) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο, ως προς την αναφορά
στην Υπηρεσία Δόµησης του οικείου Δήµου, β) τροποποιείται το
τρίτο εδάφιο, ως προς την απάλειψη της αναφοράς σε κοινότητες,
γ) προστίθενται τέταρτο, πέµπτο, έκτο και έβδοµο εδάφιο, και η
παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Για την παραλία εφαρµόζονται οι διατάξεις περί απαλλο-
τριώσεων λόγω ρυµοτοµίας. Αρµόδια υπηρεσία για την περαιτέρω
διαδικασία είναι η Υπηρεσία Δόµησης του οικείου Δήµου. Δήµοι,
που ωφελούνται από τη δηµιουργία της παραλίας, δύνανται να συ-
νεισφέρουν στην αποζηµίωση για την αναγκαστική απαλλοτρίωση
των ακινήτων, που καταλαµβάνει η παραλία, κατά τα οριζόµενα µε
προεδρικά διατάγµατα, που εκδίδονται κατόπιν πρότασης του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ειδικά για κάθε περί-
πτωση.

Κατά παρέκκλιση των προηγούµενων εδαφίων, ξενοδοχεία, ορ-
γανωµένες τουριστικές κατασκηνώσεις (camping) και σύνθετα
τουριστικά καταλύµατα των υποπερ. αα’, ββ’ και δδ’ της περ. α’
της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), δύνανται να
υποβάλλουν αίτηση, προς την Υπηρεσία Δόµησης του οικείου
Δήµου, για την επίσπευση της συντέλεσης της απαλλοτρίωσης
του τµήµατος της ζώνης παραλίας, που βρίσκεται έµπροσθεν και
κατά µήκος της ιδιοκτησίας του ξενοδοχειακού καταλύµατος, µε
καταβολή του συνόλου της προβλεπόµενης αποζηµίωσης από
αυτά, χωρίς να προκαλείται εκ του γεγονότος αυτού καµία οικο-
νοµική ή άλλη υποχρέωση του οικείου Δήµου ή του Δηµοσίου. Η
Υπηρεσία Δόµησης του οικείου Δήµου υποχρεούται να ολοκλη-
ρώσει την ως άνω διαδικασία άµεσα και κατά προτεραιότητα και
το αργότερο εντός τεσσάρων (4) µηνών από την παραλαβή της
σχετικής αίτησης, χωρίς να απαιτούνται επιπλέον γνωµοδοτήσεις
φορέων ή άλλων υπηρεσιών.

Μετά από την ολοκλήρωση της συντέλεσης της απαλλοτρίω-
σης, το τµήµα της ζώνης  παραλίας περιέρχεται στην κοινή χρήση
και η Υπηρεσία Δόµησης του οικείου Δήµου ενηµερώνει την οικεία
Κτηµατική Υπηρεσία αποστέλλοντάς της τα σχετικά έγγραφα. Για
την παραχώρηση της χρήσης του τµήµατος της παραλίας που πε-
ριέρχεται στην κοινή χρήση, απαιτείται η τήρηση των προϋποθέ-
σεων παραχώρησης χρήσης των άρθρων 13 έως και 16Α του ν.
2971/2001 (Α’ 285).»

Άρθρο 68
Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου

1. Η οριοθετηµένη ζώνη αιγιαλού και παραλίας, όπως προσδιο-
ρίζεται στην υπ’ αριθµ. 146652/13.8.2018 απόφαση του Συντονιστή
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Πελοποννήσου, Δυτικής Ελλάδας και
Ιονίου «Οριστικοποίηση προκαταρκτικής γραµµής αιγιαλού
(Π.Ο.Α.) στην Περιφερειακή Ενότητα Ζακύνθου» (Δ’ 298), και ειδι-
κότερα από το σηµείο Α (µε συντεταγµένες Χ=202945,5
Υ=4194509,5) µέχρι το σηµείο Β (µε συντεταγµένες Χ=203412,0
Υ=4196503) µετά των εντός αυτής επικείµενων κινητών πραγµά-
των (ναυάγιο), ακινήτων, κατασκευών και εγκαταστάσεων, µε τα
παραρτήµατα και τα συστατικά τους, αποτελεί, ενόψει της εξέ-
χουσας τουριστικής σηµασίας της για τη Χώρα, Πρότυπη Τουρι-
στική Περιοχή Αξιοποίησης και Προστασίας.

2. Η διενέργεια πάσης φύσεως πράξεων διοίκησης και διαχεί-
ρισης της ως άνω οριοθετηµένης ζώνης, ανάθεσης σύνταξης µε-
λετών και έργων και υποβολής κάθε αναγκαίας αίτησης για την
έκδοση των αδειών διενέργειάς τους, µε σκοπό την προστασία

του περιβάλλοντος, την αποφυγή του κινδύνου κατάρρευσης του
ναυαγίου, τη συντήρησή του, την ασφαλή διαµόρφωση των διό-
δων πρόσβασης σε αυτό και την προστασία των επισκεπτών, ανα-
τίθεται σε Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και
Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύνθου, η οποία συστήνεται στο
Υπουργείο Τουρισµού.

3. Η Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και Προστα-
σίας του Ναυαγίου Ζακύνθου συγκροτείται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών και Εσωτερικών, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, και αποτελείται από
πέντε (5) µέλη, µε τριετή θητεία, ως εξής: 

α) ένα (1) µέλος, και το αναπληρωµατικό του, ορίζεται από τον
Υπουργό Τουρισµού και έχει την ιδιότητα του Προϊσταµένου της
Γενικής Διεύθυνσης Τουριστικής Πολιτικής ή της Διεύθυνσης
Στρατηγικού Σχεδιασµού, 

β) ένα (1) µέλος, και το αναπληρωµατικό του, υποδεικνύεται από
την Περιφέρεια Ιονίων Νήσων, 

γ) ένα (1) µέλος, και το αναπληρωµατικό του, υποδεικνύεται από
τον Δήµο Ζακύνθου, 

δ) ένα (1) µέλος, και το αναπληρωµατικό του, υποδεικνύεται
από τους υφιστάµενους τοπικούς συλλόγους ξενοδόχων και

ε) ένα (1) µέλος, και το αναπληρωµατικό του, υποδεικνύεται από
το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο Ζακύνθου. 

Ειδικά, για τη λήψη αποφάσεων σε θέµατα διαχείρισης και διοί-
κησης της οριοθετηµένης ζώνης της παρ. 1, που αφορούν στη δια-
µόρφωση, συντήρηση ή χρήση αιγιαλού ή παραλίας, συµµετέχει,
µε δικαίωµα ψήφου, στις συνεδριάσεις της Επιτροπής και ένας (1)
εκπρόσωπος της Κτηµατικής Υπηρεσίας, ο οποίος υποδεικνύεται
από τον Υπουργό Οικονοµικών.

4. Στο σύνολο των ακινήτων, εγκαταστάσεων και κινητών πραγ-
µάτων που εντοπίζονται στην Πρότυπη Τουριστική Περιοχή Αξιο-
ποίησης και Προστασίας διενεργούνται νοµίµως πράξεις
διοίκησης, διαχείρισης, συντήρησης και κατάλληλης διαµόρφω-
σης σύµφωνα µε την παρ. 2, προς τον σκοπό της ασφάλειας των
επισκεπτών, της προσβασιµότητας της περιοχής και της βιωσιµό-
τητας και προστασίας του τουριστικού εκθέµατος εντός αυτής, µε
τήρηση όλων των ισχυόντων περιβαλλοντικών όρων και πολεοδο-
µικών κανόνων. 

5. Για τη διενέργεια όλων των έργων διοίκησης και διαχείρισης
της Πρότυπης Τουριστικής Περιοχής Αξιοποίησης και Προστασίας
που αφορούν ενδεδειγµένες ενέργειες προστασίας του περιβάλ-
λοντος, αποφυγής κινδύνου κατάρρευσης του ναυαγίου, συντή-
ρησης, προστασίας και ασφαλούς διαµόρφωσης των διόδων
πρόσβασης σε αυτό, η Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποί-
ησης και Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύνθου δύναται, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης της εθνικής νοµοθεσίας, να
λειτουργεί ως αναθέτουσα αρχή για κάθε έργο ανάθεσης µελετών
ή εργασιών για τη συντήρηση και αποφυγή του κινδύνου κατάρ-
ρευσης του ναυαγίου, για τη διάνοιξη οδών, την κατάλληλη αντι-
στήριξη και την ασφαλή διαµόρφωση των διόδων πρόσβασης σε
αυτό. Η χρηµατοδότηση των µελετών και των έργων αυτών καλύ-
πτεται από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού µε ει-
δική χρηµατοδότηση που του χορηγείται για τον σκοπό αυτό από
τον Κρατικό Προϋπολογισµό. Οι συµβάσεις ανάθεσης µελετών και
έργων για τους σκοπούς του παρόντος υπογράφονται από τον
Υπουργό Τουρισµού. 

6. Ως κατεπείγουσα ανάγκη που πληροί τους όρους εφαρµογής
της περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 32 του             ν. 4412/2016 (Α’
147) για την ανάθεση έργων και µελετών συντήρησης της παρ. 5
νοείται η διακινδύνευση της ασφάλειας και της υγείας των επισκε-
πτών του ναυαγίου, η απειλή ουσιώδους καταστροφής ή υποβάθ-
µισης του γεωµορφολογικού περιβάλλοντος µε αποτέλεσµα την
απώλεια βασικών χαρακτηριστικών του συγκεκριµένου τουριστι-
κού προορισµού και ο άµεσος κίνδυνος διάλυσης ή σηµαντικής
καταστροφής των σωζώµενων κινητών πραγµάτων σε αυτό. 

7. Κάθε αναγκαία άδεια για τη διενέργεια των ενδεδειγµένων
επεµβάσεων συντήρησης, αντιστήριξης, διάνοιξης οδών και δια-
µόρφωσης ασφαλούς πρόσβασης στην περιοχή χορηγείται, κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης, µε κοινή απόφαση των αρ-
µοδίων οργάνων των Υπουργείων Τουρισµού, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργείου,
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εντός αποκλειστικής προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την υπο-
βολή σε αυτά των αναγκαίων δικαιολογητικών, άλλως µε κοινή
απόφαση των συναρµοδίων κατά τα ανωτέρω Υπουργών, κατόπιν
εισήγησης των αρµοδίων υπηρεσιών, µε πρόβλεψη όλων των ανα-
γκαίων περιβαλλοντικών και λοιπών όρων για την ορθή και ασφαλή
διενέργεια των εργασιών και επεµβάσεων. Για την έκδοση της κοι-
νής απόφασης του πρώτου εδαφίου απαιτείται υποβολή σχετικής
µελέτης στην κατά περίπτωση αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία και
κάθε συναρµόδιο φορέα και διατύπωση γνώµης ως προς τους
αναγκαίους όρους. Η γνώµη παρέχεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας είκοσι (20) ηµερών, άλλως, σε περίπτωση άπρακτης πα-
ρέλευσης της ως άνω προθεσµίας, τεκµαίρεται ως θετική για την
έκδοση της κοινής απόφασης του πρώτου εδαφίου. 

Άρθρο 69
Αποζηµίωση λουτροθεραπειών που διενεργούνται 

στην Λουτροπηγή Αιδηψού

1. Προς τον σκοπό της ενίσχυσης της τουριστικής ανάπτυξης
της Ιατρικής Πηγής (Λουτροπηγής) Αιδηψού Ευβοίας, η χρονική
διάρκεια της λουτρικής περιόδου 2021 παρατείνεται µέχρι την
30ή.6.2022. 

2. Για το χρονικό διάστηµα από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος έως τις 30.6.2022:

α) κατά παρέκκλιση όσων ορίζονται στον Ενιαίο Κανονισµό Πα-
ροχής Υπηρεσιών (Ε.Κ.Π.Υ.) του Εθνικού Οργανισµού Παροχών
Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και των εκδοθεισών αποφάσεων
του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ορίζεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας, Οικονοµικών και Τουρισµού το ανώ-
τατο όριο των λούσεων και το ποσό αποζηµίωσης που αντιστοιχεί
σε κάθε λουτροθεραπεία που διενεργείται στην Ιατρική Πηγή
(Λουτροπηγή) Αιδηψού Ευβοίας. 

β) Η αποζηµίωση καταβάλλεται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και καλύπτε-
ται από έκτακτη οικονοµική επιχορήγηση από τον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό. 

γ) Ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν στο είδος των παθήσεων,
στον τρόπο και στη διαδικασία χορήγησης της ως άνω αποζηµίω-
σης ορίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., κατόπιν εισή-
γησης της αρµόδιας οργανικής µονάδας του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. 

δ) Για πρόσωπα µε τετραπληγία ή παραπληγία δύναται να απο-
ζηµιώνεται και ο συνοδός για το κόστος µετακίνησής του, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 56 του Ε.Κ.Π.Υ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., για τις
αποζηµιώσεις µετακίνησης ασθενών.»

Άρθρο 70
Προγράµµατα επιµόρφωσης και κατάρτισης

του Υπουργείου Τουρισµού

1. Το Υπουργείο Τουρισµού δύναται να σχεδιάζει και να διορ-
γανώνει προγράµµατα επαγγελµατικής επιµόρφωσης ή κατάρτι-
σης ή άτυπης µάθησης, σε θέµατα του τουριστικού τοµέα, και των
ειδικών µορφών τουρισµού, καθώς και της ένταξης της διάστασης
της αναπηρίας και της προσβασιµότητας στον τουρισµό.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και Παιδείας και Θρησκευµάτων, κατόπιν γνωµοδό-
τησης του Κεντρικού Συµβούλιου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης, καθορίζονται οι ειδικότητες, οι θεµατικές και η το-
πική εµβέλεια των προγραµµάτων επιµόρφωσης ή κατάρτισης, το
περιεχόµενο, ο τρόπος υλοποίησης και διδασκαλίας, η διάρκεια
σε ώρες, οι όροι παρακολούθησης, αξιολόγησης και επιτυχούς
ολοκλήρωσης των προγραµµάτων σπουδών, ο αριθµός, η διαδι-
κασία και τα κριτήρια επιλογής των επιµορφούµενων ή καταρτιζό-
µενων, καθώς και οι οικονοµικές ενισχύσεις προς αυτούς,
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί κρατικών ενισχύσεων, οι συνερ-
γαζόµενοι φορείς και οι δοµές υλοποίησης, οι όροι και η διαδικα-
σία επιλογής αυτών, τα θέµατα διδασκόντων, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια, για την εφαρµογή του παρόντος. Η ως άνω
απόφαση εκδίδεται σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που διέπει το
Εθνικό  Σύστηµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και
Διά Βίου Μάθησης του ν. 4763/2020 (Α’ 254).

3. Η ολοκλήρωση των προγραµµάτων της παρ. 1 οδηγεί στη χο-
ρήγηση βεβαίωσης συµµετοχής. Όταν τα προγράµµατα αυτά πα-

ρέχονται από Κέντρα Δια Βίου Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.), χορηγείται βε-
βαίωση παρακολούθησης και πιστοποίησης, σύµφωνα µε το
άρθρο 58 του                 ν. 4763/2020.

4. Τα προγράµµατα της παρ. 1 υλοποιούνται από εκπαιδευτικές
µονάδες ή εκπαιδευτικές δοµές του Υπουργείου Τουρισµού ή και
από άλλες δοµές, δηµόσιες ή ιδιωτικές, µε τις οποίες συνάπτονται
σχετικές συµβάσεις, σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147) ή µνη-
µόνια συνεργασίας, που ρυθµίζουν τους όρους αυτής. Όταν τα
προγράµµατα αυτά παρέχονται από Κ.Δ.Β.Μ., δύναται να πιστο-
ποιούνται από τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων
και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) κατ’ εφαρ-
µογή της διαδικασίας του άρθρου 57 του ν. 4763/2020, περί των
πιστοποιηµένων προγραµµάτων των Κ.Δ.Β.Μ.. 

5. Το Υπουργείο Τουρισµού δύναται να προβαίνει σε προγραµ-
µατισµένες ή έκτακτες επιθεωρήσεις των όρων και της ποιότητας
της παρεχόµενης επιµόρφωσης ή κατάρτισης στις δοµές υλοποί-
ησης των προγραµµάτων της παρ. 1.

6. Τα προγράµµατα της παρ. 1 χρηµατοδοτούνται από ευρω-
παϊκούς ή διεθνείς πόρους ή προγράµµατα, καθώς και από το Συγ-
χρηµατοδοτούµενο Σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων του Υπουργείου Τουρισµού.

7. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Τουρι-
σµού δύναται να προσλαµβάνεται για κάθε πρόγραµµα επιµόρ-
φωσης και κατάρτισης ωροµίσθιο εκπαιδευτικό προσωπικό για τη
διδασκαλία των προβλεπόµενων µαθηµάτων. Η πρόσληψη του
προσωπικού αυτού γίνεται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 23 του ν.
3105/2003 (Α’ 29), περί της πρόσληψης αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών για τις ανάγκες της τουριστι-
κής επαγγελµατικής εκπαίδευσης, και τη διαδικασία του άρθρου
25 του ν. 4829/2021 (Α’ 166). Με όµοια απόφαση, και σε κάθε πε-
ρίπτωση σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 25 του ν.
4829/2021, δύνανται να προσλαµβάνονται αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικοί και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου διάρκειας ενός (1) έτους, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρ-
θρου 23 του ν. 3105/2003, καθώς και  το αναγκαίο διοικητικό προ-
σωπικό, µερικής ή πλήρους απασχόλησης, µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρκειας έως οκτώ (8)
µηνών, σύµφωνα µε τον ν. 4765/2021 (Α’ 6).

8. Κάθε έτος το Τµήµα Σχεδιασµού Τουριστικής Εκπαίδευσης
του Υπουργείου Τουρισµού διαµορφώνει την ετήσια στρατηγική
προγραµµατισµού των προγραµµάτων αυτών.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και Παιδείας και Θρησκευµάτων και Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, κατόπιν γνωµοδότησης του Κεντρικού
Συµβουλίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.), δύνανται να σχεδιάζονται και διοργανώνονται, από
κοινού, προγράµµατα της παρ. 1 και να ρυθµίζονται τα ειδικότερα
θέµατα που είναι αναγκαία για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου, συµπεριλαµβανοµένων και των ειδικότερων ζητηµάτων κα-
ταβολής τυχόν οικονοµικών ενισχύσεων προς επιµορφούµενους
ή καταρτιζόµενους, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί κρατικών ενι-
σχύσεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΛΟΓΩ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ 

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 71
Παράταση συµβάσεων παραχώρησης χρήσης
και συµβάσεων µίσθωσης τουριστικών λιµένων

1. Η διάρκεια των συµβάσεων παραχώρησης χρήσης ή των
συµβάσεων µίσθωσης τουριστικών λιµένων της περ. γγ’ της παρ.
3 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), περί των εγκαταστά-
σεων ειδικής τουριστικής υποδοµής, οι οποίες βρίσκονται σε
ισχύ κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος, παρατεί-
νεται για δύο (2) έτη από την ηµεροµηνία της καθ’ οιονδήποτε
τρόπο λήξης τους, κατόπιν µονοµερούς δήλωσης του παραχω-
ρησιούχου ή του µισθωτή, η οποία δεσµεύει τον παραχωρούντα
ή τον εκµισθωτή, εφόσον συντρέχουν σωρευτικά οι ακόλουθες
δύο (2) προϋποθέσεις: α) υπεύθυνη δήλωση του παραχωρησι-
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ούχου ή του µισθωτή του τουριστικού λιµένα, µε την οποία δη-
λώνεται ότι ο τουριστικός λιµένας ήταν σε λειτουργία την
31η.3.2020, και β) µη ύπαρξη ληξιπρόθεσµων οφειλών από το
συµβατικά συµφωνηµένο αντάλλαγµα ή µίσθωµα, κατά την ηµε-
ροµηνία υποβολής της ως άνω δήλωσης. Η µονοµερής δήλωση
του παραχωρησιούχου ή του µισθωτή υποβάλλεται προς την αρ-
µόδια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού, στις περιπτώσεις
παραχώρησης της χρήσης/εκµετάλλευσης τουριστικού λιµένα,
ή προς την Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου Α.Ε., στις περιπτώσεις
εκµίσθωσης τουριστικού λιµένα, ή προς τη διοίκηση του παρα-
χωρούντος/εκµισθούντος φορέα, σε οποιαδήποτε άλλη περί-
πτωση, εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη
δηµοσίευση του παρόντος.

2. Στις περιπτώσεις της παρ. 1, η αναπροσαρµογή του ανταλ-
λάγµατος ή του µισθώµατος για κάθε έτος παράτασης και µέχρι
τη λήξη αυτής ισούται µε το εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%)
του Δείκτη Τιµών Καταναλωτή. Η αναπροσαρµογή δεν δύναται
να ξεπεράσει το τέσσερα τοις εκατό (4%). Σε περίπτωση αρνητι-
κού πληθωρισµού, η ελάχιστη αναπροσαρµογή ανέρχεται σε ένα
τοις εκατό (1%). Τα ανωτέρω ισχύουν, εφόσον στη σύµβαση πα-
ραχώρησης ή µίσθωσης δεν υπάρχει πρόβλεψη για τον τρόπο
διαµόρφωσης του ανταλλάγµατος ή του µισθώµατος σε περί-
πτωση παράτασης της συµβατικής διάρκειάς της για οποιονδή-
ποτε λόγο. Η αναπροσαρµογή των µισθωµάτων των
προηγούµενων εδαφίων τελεί υπό την επιφύλαξη των κανόνων
κρατικών ενισχύσεων.

3. Οι ρυθµίσεις του παρόντος, λαµβανοµένης υπόψη της παρ.
1 του άρθρου 51 του ν. 4413/2016 (Α’ 148), περί της τροποποί-
ησης των συµβάσεων παραχώρησης κατά τη διάρκειά τους,
εφαρµόζονται σε όλες τις συµβάσεις παραχώρησης της χρή-
σης/εκµετάλλευσης ή τις συµβάσεις µίσθωσης της παρ. 1, στις
οποίες παραχωρών ή εκµισθωτής είναι το Δηµόσιο ή νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου ή οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης ή
φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα ή οποιοδήποτε νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.

Άρθρο 72
Οικονοµική αποζηµίωση ξενοδοχείων µισθωµένων 

για περιπτώσεις κορωνοϊού COVID-19

Τα τουριστικά καταλύµατα των οποίων οι µισθώσεις παρατά-
θηκαν για την κάλυψη έκτακτων αναγκών δηµόσιας υγείας που
συνδέονται µε την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19 για
τον µήνα Νοέµβριο 2020, δυνάµει των άρθρων 135 του ν.
4692/2020 (Α’ 111) και 286 του ν. 4738/2020 (Α’ 207), και στα
οποία διέµεναν φυσικά πρόσωπα µε ηµεροµηνία άφιξης έως και
την 30ή Νοεµβρίου 2020 και µέχρι τη συµπλήρωση των ανα-
γκαίων ηµερών διαµονής που είχαν οριστεί για το καθένα εξ
αυτών από τις αρµόδιες υγειονοµικές αρχές για την πρόληψη και
αντιµετώπιση του COVID-19, λαµβάνουν επιπλέον οικονοµική
αποζηµίωση για τον µήνα Δεκέµβριο 2020. Η οικονοµική αποζη-
µίωση του πρώτου εδαφίου αφορά αποκλειστικά και µόνο στις
συγκεκριµένες επιπρόσθετες ηµέρες διαµονής των ανωτέρω φυ-
σικών προσώπων κατά τον µήνα Δεκέµβριο 2020. Οι δαπάνες των
µισθώσεων βαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Τουρισµού και καταβάλλονται µε τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις της υπ’ αριθµ. 8825/12.6.2020 κοινής απόφασης των
Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού (Β’ 2270), όπως έχει τρο-
ποποιηθεί και ισχύει.

Άρθρο 73
Μετακινήσεις υπαλλήλων των Περιφερειακών

Υπηρεσιών Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού
εκτός έδρας για διενέργεια ελέγχων - Τροποποίηση 

του άρθρου 10 της υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ του άρθρου 2 
του ν. 4336/2015

Στο άρθρο 10 της υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ 94), περί των εξόδων διανυκτέρευσης, προστίθεται
παρ. 1α ως εξής:

«1α. Για το χρονικό διάστηµα έως και την 31η Μαρτίου 2022 τα

χιλιοµετρικά όρια για την αναγνώριση εξόδων διανυκτέρευσης της
παρ. 1 δεν εφαρµόζονται για τις µετακινήσεις των υπαλλήλων των
Περιφερειακών Υπηρεσιών Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού
που διενεργούν ή συµµετέχουν σε ελέγχους στις τουριστικές επι-
χειρήσεις του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), µε σκοπό τη
διαπίστωση τήρησης της υπ’ αριθµ. 16632/16.4.2021 κοινής από-
φασης των Υπουργών Οικονοµικών, Υγείας και Τουρισµού (Β’
1632), περί των ειδικών πρωτοκόλλων υγειονοµικού περιεχοµένου
βάσει των οποίων λειτουργούν οι τουριστικές επιχειρήσεις στο
πλαίσιο της λήψης µέτρων έναντι του κορωνοϊού COVID-19, και
καθ’ όλη τη διάρκεια υποχρέωσης εφαρµογής της από τις τουρι-
στικές επιχειρήσεις. 

Για τους ως άνω µετακινουµένους, η διανυκτέρευση εκτός
έδρας επιτρέπεται όταν η απόσταση από την έδρα τους είναι µε-
γαλύτερη: 

α) από εκατόν είκοσι (120) χιλιόµετρα, εφόσον κινούνται µε ιδιω-
τικής χρήσης ή υπηρεσιακό όχηµα, συµπεριλαµβανοµένης και της
περίπτωσης κατά την οποία η µετακίνηση περιλαµβάνει ενδιάµε-
σους διαδοχικούς προορισµούς για εκτέλεση υπηρεσιακού έργου,
οπότε η εν λόγω απόσταση υπολογίζεται αθροιστικά, ως σύνολο
των επιµέρους αποστάσεων των ενδιάµεσων διαδοχικών προορι-
σµών,

β) από ογδόντα (80) χιλιόµετρα, εφόσον κινούνται µε συγκοινω-
νιακό µέσο και

γ) από είκοσι (20) ναυτικά µίλια για µετακινήσεις στη νησιωτική
Ελλάδα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 74
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφορών, καθορίζονται τα
κριτήρια και οι προϋποθέσεις απονοµής του «Σήµατος Προσβά-
σιµου Τουριστικού Προορισµού» του άρθρου 52, η µορφή και ο
τύπος του, η διάρκεια ισχύος του, και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, καθορίζονται
τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις απονοµής του «Σήµατος Προ-
σβάσιµης Τουριστικής Επιχείρησης» της παρ. 1 του άρθρου 53, η
µορφή και ο τύπος του, η διάρκεια ισχύος του, και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Εσωτερικών
και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζονται τα κριτήρια
και οι προϋποθέσεις απονοµής του «Σήµατος Τουριστικού Κατα-
λύµατος φιλικού προς ζώα συντροφιάς» της παρ. 1 του άρθρου
54, η µορφή και ο τύπος του, η διάρκεια ισχύος του, και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

4. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού καθορίζεται πρότυπο
σύµβασης, η οποία συνάπτεται µεταξύ του παρόχου του τουριστι-
κού καταλύµατος στο οποίο έχει απονεµηθεί το «Σήµα τουριστικού
καταλύµατος φιλικού προς ζώα συντροφιάς» του άρθρου 54 και
του πελάτη και ορίζει τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των
µερών σχετικά µε τη διαµονή του ζώου συντροφιάς στο τουριστικό
κατάλυµα, καθώς και κάθε άλλο σχετικό µε το πρότυπο σύµβασης
θέµα.

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 75
Καταργούµενες διατάξεις

1. Το άρθρο 39 του ν. 3734/2009 (Α’ 8), περί της λειτουργικής
ενοποίησης όµορων κύριων ξενοδοχειακών συγκροτηµάτων, κα-
ταργείται. 

2. Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 3498/2006 (Α’ 230), περί της
διενέργειας αυτοψίας από τον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού
πριν από τη χορήγηση του ειδικού σήµατος λειτουργίας των µο-
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νάδων ιαµατικής θεραπείας, κέντρων ιαµατικού τουρισµού - θερ-
µαλισµού, κέντρων θαλασσοθεραπείας και κέντρων αναζωογό-
νησης, καταργείται.

3. Η παρ. 4 του άρθρου 23 του ν. 3498/2006 (Α’ 230), περί της
ισχύος των αδειών λειτουργίας που έχουν χορηγηθεί σε υφιστά-
µενες κατά τον χρόνο δηµοσίευσης του νόµου αυτού εγκαταστά-
σεις ιαµατικής θεραπείας, καθώς και σε πάσης φύσεως
εγκαταστάσεις στις οποίες γίνεται χρήση ιαµατικών φυσικών
πόρων, καταργείται. 

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 76
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επιµέ-
ρους διατάξεις. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ
ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΟ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ

ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ«ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ»

Άρθρο 1. Επωνυµία 
Η εταιρεία φέρει την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας

Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. A.E.) και διακριτικό τίτλο «Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδας Aνώνυµη Eταιρεία» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.). 

Άρθρο 2. Έδρα 
Έδρα της Ι.Π.Ε. Α.Ε. ορίζεται ο Δήµος Αθηναίων. Με απόφαση

της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων της εταιρείας η έδρα µπορεί
να µεταφέρεται. 

Άρθρο 3. Σκοπός
1. Σκοπός της Ι.Π.Ε Α.Ε. είναι η διοίκηση, διαχείριση, εκµετάλ-

λευση, και αξιοποίηση των φυσικών ιαµατικών πόρων και πηγών,
καθώς και των εγκαταστάσεών τους και του περιβάλλοντος των
ιαµατικών πηγών χώρου σε ακτίνα πεντακοσίων (500) µέτρων, η
οποία ανήκει στη διαχείριση του Ελληνικού Οργανισµού Τουρι-
σµού (Ε.Ο.Τ.) και περιλαµβάνεται στην προστατευτική περιοχή
γύρω από την πηγή, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 1 του ν.
4844/1930 (Α’ 268), και τα οποία αποτελούν περιουσία του Δηµο-
σίου ή Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.). H περιοχή
του προηγούµενου εδαφίου λειτουργεί και ως ζώνη προστασίας
του φυσικού πόρου.

2.Η Ι.Π.Ε. Α.Ε. για την εκπλήρωση του σκοπού δύναται: 
α) να απογράφει, να προβαίνει σε χαρτογράφηση και να συγ-

κεντρώνει τους τίτλους ιδιοκτησίας των ως άνω φυσικών ιαµατι-
κών πόρων και πηγών, ακινήτων και εγκαταστάσεων εντός αυτών
ή εντός του περιβάλλοντος χώρου αυτών σε ακτίνα πεντακοσίων
(500) µέτρων, µε σκοπό τη δηµιουργία ενηµερωµένου αρχείου,
λαµβάνοντας υπόψη και συναφή στοιχεία του Συνδέσµου Δήµων
Ιαµατικών Πηγών Ελλάδας,

β) να προβαίνει στην αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων
και των επιχειρηµατικών µονάδων µε την άσκηση της επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας από την ίδια, όπως και στην εκµίσθωσή
τους, καθώς και σε κάθε αναγκαία διαχειριστική ενέργεια και
πράξη αξιοποίησης κατά τα προβλεπόµενα στον ν. 4413/2016 (Α’
148),

γ) να αποδέχεται ή να αποποιείται δωρεές, κληρονοµιές, κλη-
ροδοσίες, χορηγίες και άλλες χαριστικές παροχές από οποιαδή-
ποτε πηγή, στο όνοµά της,

δ) να εκπονεί µελέτες για την ανοικοδόµηση, επισκευή, βελ-
τίωση της προσβασιµότητας, συντήρηση ή ανακαίνιση των ως άνω
περιουσιακών στοιχείων, καθώς και να ανοικοδοµεί, επισκευάζει
και ανακαινίζει αυτά ή να αναθέτει τις παραπάνω εργασίες σε τρί-
τους, 

ε) να προβαίνει σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την πολεο-
δοµική τακτοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών ή εγκαταστάσεων,
όπως να αιτείται την υπαγωγή τους στη νοµοθεσία περί διατήρη-
σης, ενεργώντας προς τούτο κάθε αναγκαία πράξη, συµπεριλαµ-

βανοµένης και της χορήγησης εντολής και εξουσιοδότησης σε µη-
χανικό, 

στ) να προβαίνει σε κάθε πράξη εκπροσώπησης, υποβολής αι-
τήσεων για την αρτιότερη επιχειρηµατική εκµετάλλευση των ως
άνω περιουσιακών στοιχείων, καθώς και στην προµήθεια και εγ-
κατάσταση του κάθε φύσης εξοπλισµού που είναι απαραίτητες για
την αξιοποίηση και την εκµετάλλευση των περιουσιακών στοι-
χείων,

ζ) να ενάγει και να ενάγεται και γενικά να διεξάγει στο όνοµά
της κάθε δίκη και να επιχειρεί κάθε µέτρο εκτέλεσης που αφορά
στα περιουσιακά στοιχεία των οποίων της έχουν ανατεθεί η διοί-
κηση και η διαχείριση, µε σκοπό την επιδίωξη της ικανοποίησης
κάθε αξίωσης ή απαίτησης που απορρέει από τη φύση των δικαιω-
µάτων που της παραχωρούνται µε το παρόν,

η) να διενεργεί διαδικασίες ανάθεσης και εκτέλεσης δηµόσιων
συµβάσεων έργων, µελετών, προµηθειών, υπηρεσιών και έργων
τεχνικής βοήθειας προγραµµάτων του Ε.Σ.Π.Α., του Ευρωπαϊκού
Οικονοµικού Χώρου (Ε.Ο.Χ.) ή άλλων ενωσιακών ή διεθνών προ-
γραµµάτων ή ταµείων και προγραµµάτων και έργων που χρηµα-
τοδοτούνται από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.),

θ) να εγκρίνει τις οικονοµοτεχνικές µελέτες επενδυτικού σχε-
δίου του ιαµατικού φυσικού πόρου, που αξιοποιούνται από Ο.Τ.Α.
.Άρθρο 4. Διάρκεια 

Η διάρκεια της εταιρείας ορίζεται σε πενήντα (50) έτη από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Η διάρκειά της δύναται να παρατα-
θεί µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων. 

Άρθρο 5. Μετοχικό Κεφάλαιο – Μετοχές 
1. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο της Ι.Π.Ε. Α.Ε. ανέρχεται σε

πέντε εκατοµµύρια (5.000.000) ευρώ και διαιρείται σε πενήντα χι-
λιάδες (50.000) ονοµαστικές µετοχές, ονοµαστικής αξίας εκατό
(100) ευρώ η κάθε µία. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας
καλύπτεται κατά 100% από το ελληνικό Δηµόσιο. Το µετοχικό κε-
φάλαιο καταβάλλεται σε τρεις (3) δόσεις από το Ελληνικό Δηµόσιο
σε λογαριασµό που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος στο
όνοµα της εταιρείας. Η πρώτη δόση, ποσού ενός εκατοµµυρίου
πεντακοσίων χιλιάδων (1.500.000,00) ευρώ καταβάλλεται εντός
ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

2. Οι µετοχές της Ι.Π.Ε. είναι µη µεταβιβάσιµες, µε την εξαίρεση
του ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%) που µεταβιβάζονται απο-
κλειστικά και µόνο στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος κατά
την οριζόµενη στον νόµο διαδικασία µε καταβολή του αντιτίµου
της ονοµαστικής τους αξίας. 

3. Το ελληνικό Δηµόσιο εκπροσωπείται στη Γενική Συνέλευση
των µετόχων της Ι.Π.Ε. Α.Ε. από τον Υπουργό Τουρισµού και τον
Υπουργό Οικονοµικών ή από πρόσωπα εξουσιοδοτηµένα από αυ-
τούς. 

Άρθρο 6. Αρµοδιότητες Γενικής Συνέλευσης 
1. Η Γενική Συνέλευση των µετόχων είναι το ανώτατο όργανο

της εταιρείας και δικαιούται να αποφασίζει για κάθε υπόθεση που
αφορά στην εταιρεία, εκτός αν αυτή εµπίπτει στην αρµοδιότητα
άλλων οργάνων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος κατα-
στατικού. 

2. Η Γενική Συνέλευση είναι αρµόδια να αποφασίζει, σύµφωνα
µε τους ν. 3429/2005 (Α’ 314) και 4548/2018 (Α’ 104), για τα ακό-
λουθα: α) Την τροποποίηση του καταστατικού, µε εξαίρεση τη µε-
ταβολή του σκοπού, τη µεταφορά της έδρας της εταιρείας, τη
λύση της εταιρείας και τη σύντµηση της διάρκειας της εταιρείας,
για τα οποία απαιτείται νοµοθετική ρύθµιση, β) την αύξηση ή τη
µείωση του µετοχικού κεφαλαίου, γ) την εκλογή των ελεγκτών και
των αναπληρωτών τους, δ) την έγκριση της συνολικής διαχείρισης
και την απαλλαγή των ελεγκτών, ε) την έγκριση των ετήσιων χρη-
µατοοικονοµικών καταστάσεων της εταιρείας, στ) τη συγχώνευση
της εταιρείας, την παράταση της διάρκειάς της, τη διάσπαση, τη
µετατροπή ή την αναβίωσή της πριν από τη λήξη της διάρκειάς
της, ζ) τον διορισµό εκκαθαριστών, η) τον ορισµό των µελών της
επιτροπής ελέγχου, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 4 του ν.
3429/2005, θ) την έγερση αγωγών κατά των µελών του Δ.Σ. και
των ελεγκτών σε περίπτωση παραβάσεως των καθηκόντων τους,
και ι) κάθε άλλο ζήτηµα που φέρεται στη Γενική Συνέλευση από
το Διοικητικό Συµβούλιο ή από τους µετόχους. 
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Άρθρο 7. Σύνθεση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου 
1.Το Διοικητικό Συµβούλιο της Ι.Π.Ε. Α.Ε. είναι επταµελές και

ορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Οικονο-
µικών για θητεία τριών (3) ετών, που δύναται να ανανεώνεται για
ίσο χρονικό διάστηµα.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι υπεύθυνο για τη διοίκηση της
εταιρείας και την επίτευξη των καταστατικών της σκοπών. Το Δι-
οικητικό Συµβούλιο αποφασίζει για τα θέµατα που σχετίζονται µε
τη διαχείριση της εταιρείας, εκτός από τα θέµατα εκείνα που, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος και του ν. 4548/2018 (Α’ 104),
ανήκουν στην αρµοδιότητα της Γενικής Συνέλευσης. Το Διοικητικό
Συµβούλιο µπορεί, µε απόφασή του, να αναθέτει τον χειρισµό ιδι-
αίτερων ζητηµάτων σε εξειδικευµένους επιστήµονες στον τοµέα
του ιαµατικού τουρισµού και των ιαµατικών πόρων, οι οποίοι δεν
ανήκουν στο τακτικό προσωπικό της εταιρείας και οι οποίοι δια-
θέτουν ειδικές γνώσεις και πείρα στις υποθέσεις που τους ανατί-
θενται, η δε αµοιβή αυτών προσδιορίζεται µε την ανωτέρω
απόφαση.

3. Στο Διοικητικό Συµβούλιο ορίζονται πρόσωπα εγνωσµένου
κύρους, επιστηµονικής κατάρτισης και επαγγελµατικής επάρκειας
και αξιοπιστίας, µε υψηλό επίπεδο τεχνογνωσίας ή µεγάλη εµπει-
ρία στη διαχείριση, αναδιοργάνωση και αναδιάρθρωση επιχειρή-
σεων, ή σε δραστηριότητες του χρηµατοπιστωτικού τοµέα, ή σε
δραστηριότητες του τουριστικού τοµέα ή στην ανάπτυξη και δια-
χείριση ακίνητης περιουσίας. Στο Διοικητικό Συµβούλιο συµµετέ-
χουν υποχρεωτικά ως µέλη ο Πρόεδρος του Διοικητικού
Συµβουλίου της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος και ο Πρό-
εδρος του Διοικητικού Συµβουλίου του Συνδέσµου Δήµων Ιαµατι-
κών Πηγών Ελλάδας.

4. Η θητεία των µελών είναι τριετής και δύναται να παραταθεί
µέχρι την επόµενη από τη λήξη της θητείας τακτική γενική συνέ-
λευση. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου παύονται αζηµίως για
το Ελληνικό Δηµόσιο και την εταιρεία µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού. 

5. Εντός εννέα (9) µηνών από την πρώτη του συνεδρίαση, το Δι-
οικητικό Συµβούλιο καταρτίζει τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουρ-
γίας του, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν. 3429/2005 (Α’ 314).

6. Προς υποβοήθηση του Δ.Σ., συνιστάται στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. Συµ-
βούλιο Εµπειρογνωµόνων που αποτελείται από πέντε (5) µέλη. Τα
µέλη του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων ορίζονται µε απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας, για θητεία τριών (3)
ετών, που µπορεί να ανανεώνεται για ίσο χρονικό διάστηµα, και
είναι πρόσωπα εγνωσµένου διεθνούς κύρους που διακρίνονται για
την επιστηµονική τους κατάρτιση και την επαγγελµατική τους εµ-
πειρία στον τεχνικό, οικονοµικό ή νοµικό τοµέα. Το Συµβούλιο Εµ-
πειρογνωµόνων έχει συµβουλευτικό ρόλο και υποβοηθά το έργο
του Διοικητικού Συµβουλίου.

Άρθρο 8. Ευθύνη και υποχρεώσεις των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου 

Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ευθύνονται έναντι της εται-
ρείας σύµφωνα µε τους ν. 4548/2018 (Α’ 104) και 3429/2005 (Α’
314). 

Άρθρο 9. Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου 
Το Διοικητικό Συµβούλιο της Ι.Π.Ε Α.Ε. έχει τις κάτωθι αρµοδιό-

τητες: α) Λαµβάνει όλες τις αποφάσεις για τη διοίκηση και την εκ-
προσώπηση της εταιρείας ενώπιον παντός τρίτου. β) Σχεδιάζει και
εφαρµόζει τη στρατηγική και την πολιτική ανάπτυξης της εται-
ρείας. γ) Εισηγείται προς τον Υπουργό Τουρισµού, τα αναγκαία
νοµοθετικά µέτρα για την επίτευξη των σκοπών της Ι.Π.Ε. Α.Ε. και
για τη βελτίωση της οργάνωσης και λειτουργίας του. δ) Εγκρίνει,
σύµφωνα µε το άρθρο 63 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), τον προϋπο-
λογισµό της κάθε οικονοµικού έτους, καθώς και τις απαιτούµενες
κατά την εκτέλεσή του τροποποιήσεις του. ε) Εποπτεύει, ελέγχει
και διαχειρίζεται την περιουσία της Ι.Π.Ε. Α.Ε., στ) Αποφασίζει την
αναγκαιότητα για την ανάθεση προµηθειών, παροχή υπηρεσιών,
εκπόνηση µελετών και την εκτέλεση έργων της Ι.Π.Ε Α.Ε.. ζ) Κα-
ταρτίζει τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας της εταιρείας, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 4 του ν. 3429/2005 (Α’ 314). η) Καταρτίζει και
εγκρίνει τον Κανονισµό Λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου
σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν. 3429/2005. 

Άρθρο 10. Εκπροσώπηση της εταιρείας 

1. Η εταιρεία εκπροσωπείται από το Διοικητικό Συµβούλιο. 
2. Η εταιρεία εκπροσωπείται ενώπιον των δικαστηρίων από τον

Διευθύνοντα Σύµβουλο ή από µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου
στο οποίο έχει ανατεθεί η σχετική αρµοδιότητα µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου. 

Άρθρο 11. Λήψη αποφάσεων Διοικητικού Συµβουλίου 
1. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία και συνεδριά-

ζει έγκυρα, εφόσον προεδρεύει σε αυτό ο Πρόεδρος ή ο αναπλη-
ρωτής του και είναι παρόντα σε αυτό τα µισά συν ένα (1) µέλη του.
Η συνεδρίαση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να διεξαχθεί µε
τηλεδιάσκεψη ως προς ορισµένα ή και ως προς όλα τα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει κατά πλειοψηφία των
παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου. Σε περίπτωση ζητηµάτων που αφορούν σε πρό-
σωπα, το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει µε µυστική ψηφοφο-
ρία. 

Άρθρο 12. Συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου 
1.Το Διοικητικό Συµβούλιο συνέρχεται και συνεδριάζει στην

έδρα της εταιρείας. Συγκαλείται από τον Πρόεδρο σε ηµέρα και
ώρα που ορίζονται από αυτόν, τακτικά µία φορά κάθε µήνα και
έκτακτα όταν ο Πρόεδρος κρίνει αυτό σκόπιµο. 

2.’Υστερα από αίτηση δύο (2) µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου ο Πρόεδρος υποχρεούται να: α) συγκαλέσει το Διοικητικό
Συµβούλιο, ορίζοντας ηµέρα και ώρα συνεδρίασης, εντός δέκα
(10) ηµερών από την υποβολή της σχετικής αίτησης, β) θέτει κάθε
θέµα που προτείνεται από τα αιτούντα µέλη στην ηµερήσια διά-
ταξη της συνεδρίασης. Αν ο Πρόεδρος αρνηθεί να συγκαλέσει το
Διοικητικό Συµβούλιο µέσα στην παραπάνω προθεσµία ή το συγ-
καλέσει εκπρόθεσµα, επιτρέπεται στα µέλη που ζήτησαν τη σύγ-
κληση να συγκαλέσουν αυτά το Διοικητικό Συµβούλιο µέσα σε
προθεσµία πέντε (5) ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας της περ.
α), γνωστοποιώντας τη σχετική πρόσκληση στα λοιπά µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου.

Άρθρο 13. Λήψη αποφάσεων Διοικητικού Συµβουλίου 
1. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία και συνεδριά-

ζει έγκυρα, εφόσον προεδρεύει σε αυτό ο Πρόεδρος ή ο αναπλη-
ρωτής του και είναι παρόντα σε αυτό τα µισά συν ένα µέλη του. Η
συνεδρίαση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να διεξαχθεί µε
τηλεδιάσκεψη ως προς ορισµένα ή και ως προς όλα τα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει κατά πλειοψηφία των
παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου. Σε περίπτωση ζητηµάτων που αφορούν σε πρό-
σωπα, το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει µε µυστική ψηφοφο-
ρία. 

Άρθρο 14. Αρµοδιότητες του Προέδρου του Διοικητικού Συµ-
βουλίου 

1. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Ι.Π.Ε Α.Ε. έχει
τις εξής αρµοδιότητες: α) Προεδρεύει των συνεδριάσεων του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της Ι.Π.Ε Α.Ε. και φέρει την ευθύνη για την
επίτευξη των σκοπών του και την εύρυθµη λειτουργία του. β) Κα-
ταρτίζει την ηµερήσια διάταξη των συνεδριάσεών του και µεριµνά
για την πρόσκληση των µελών στις συνεδριάσεις. γ) Εισηγείται
προς το Διοικητικό Συµβούλιο τα ζητήµατα που απαιτούν νοµοθε-
τική ή κανονιστική ρύθµιση για τη βελτίωση της οργάνωσης και
λειτουργίας της Ι.Π.Ε. Α.Ε., καθώς και την τροποποίηση διατάξεων
που αφορούν σε αυτόν. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο κατά την πρώτη συνεδρίασή του ορί-
ζει ως αναπληρωτή του Προέδρου, όταν αυτός απουσιάζει ή κω-
λύεται, ένα µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου. 

3. Κάθε µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου δικαιούται να πλη-
ροφορείται από τον Πρόεδρο και τον Διευθύνοντα Σύµβουλο για
τη διαχείριση της εταιρείας και την εξέλιξη των εταιρικών υποθέ-
σεων γενικά. 

Άρθρο 15. Αρµοδιότητες του Διευθύνοντος Συµβούλου 
Ο Διευθύνων Σύµβουλος: α) Μεριµνά για την εκτέλεση του αν-

τικειµένου των εργασιών της εταιρείας και των πάσης φύσεως
έργων και ενεργειών, για την υλοποίηση των σκοπών της εται-
ρείας. β) Αποφασίζει για την εσωτερική οργάνωση της εταιρείας
στο πλαίσιο του εγκεκριµένου εσωτερικού κανονισµού λειτουρ-

4502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γίας της και σχεδιάζει τη δράση της εταιρείας για την εκτέλεση
των προγραµµάτων και των στόχων της. γ) Καταρτίζει το ετήσιο
επιχειρησιακό σχέδιο της εταιρείας. δ) Αποφασίζει για τα θέµατα
του προσωπικού της εταιρείας, σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του κα-
νονισµού εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας, και των συµβα-
τικών υποχρεώσεων της εταιρείας. ε) Λαµβάνει όλα τα απαραίτητα
µέτρα για την αναβάθµιση και αξιοποίηση του προσωπικού, φέ-
ροντας προς έγκριση στο Διοικητικό Συµβούλιο κατά την κρίση
του, τον κανονισµό προσωπικού, τον οργανισµό, τα ενδεδειγµένα
προγράµµατα εκπαίδευσης και επιµόρφωσης. στ) Εισάγει και ει-
σηγείται προς το Διοικητικό Συµβούλιο κάθε είδους σχέδιο δρά-
σης προς έγκριση. ζ) Εισάγει και εισηγείται προς το Διοικητικό
Συµβούλιο για όλα τα θέµατα της αρµοδιότητας του Διοικητικού
Συµβουλίου, καθώς και για κάθε άλλο, κατά την κρίση του, ζήτηµα,
ακόµη και αν δεν υπάγεται στη δική του αρµοδιότητα, µεριµνά για
την εκτέλεση των αποφάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου και το
ενηµερώνει σχετικά. η) Αποφασίζει για το άνοιγµα, το κλείσιµο και
την κίνηση τραπεζικών λογαριασµών σε οποιοδήποτε πιστωτικό
ίδρυµα, εγκρίνει και ενεργεί καταθέσεις, αναλήψεις, πληρωµές,
µεταφορές χρηµάτων και εµβάσµατα, υπογράφει τα εντάλµατα
πληρωµής των δαπανών και προβαίνει σε κάθε σχετική ενέργεια
για την περαίωση οποιωνδήποτε διαδικασιών κατάθεσης, ανάλη-
ψης ή πληρωµής, δίνει την ειδική εντολή και πληρεξουσιότητα και
σε υπαλλήλους της εταιρείας για την ενέργεια αναλήψεων ή πλη-
ρωµών και κάθε άλλης συναφούς πράξης, ορίζοντας και τα σχε-
τικά όρια των εξουσιοδοτήσεων αυτών. ι) Εγκρίνει τη σύσταση
επιτροπών και οµάδων εργασίας από υπαλλήλους του Δηµόσιου
και των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, που προβλέπονται στην
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), ύστερα από συ-
ναίνεση του φορέα προέλευσής τους, ή ιδιώτες για τη µελέτη και
επεξεργασία θεµάτων της Ι.Π.Ε. Α.Ε..

Άρθρο 16. Εταιρική χρήση 
1. Η εταιρική χρήση έχει διάρκεια δώδεκα (12) µηνών, αρχίζει

την 1η Ιανουαρίου και λήγει την 31η Δεκεµβρίου κάθε έτους. 
2. Κατ’ εξαίρεση, η πρώτη εταιρική χρήση αρχίζει από τη σύ-

σταση της εταιρείας και λήγει την 31 Δεκεµβρίου 2022. Η πρώτη
τακτική Γενική Συνέλευση θα συνέλθει το αργότερο έως τη δέκατη
(10η) ηµερολογιακή ηµέρα του ενάτου µήνα από τη λήξη της πρώ-
της εταιρικής χρήσης. 

Άρθρο 17. Ελεγκτές 
1. Ο οικονοµικός και ο διαχειριστικός έλεγχος της εταιρείας γί-

νονται από δύο (2) ορκωτούς ελεγκτές-λογιστές που ορίζονται,
όπως και οι αναπληρωτές τους και η αµοιβή τους, από τη Γενική
Συνέλευση των µετόχων της εταιρείας. Ο τακτικός έλεγχος της οι-
κονοµικής διαχείρισης της εταιρείας γίνεται κάθε έτος και οι δα-
πάνες του βαρύνουν την εταιρεία. 

2. Οι ορκωτοί ελεγκτές-λογιστές, εκτός από τις υποχρεώσεις
που ορίζονται στους ν. 4548/2018 (Α’ 104), 4449/2017 (Α’ 7) και
4336/2015 (Α’94), οφείλουν να επαληθεύουν και τη συµφωνία του
περιεχοµένου της έκθεσης του Διοικητικού Συµβουλίου µε τις σχε-
τικές ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις. 

3. Ο Υπουργός Τουρισµού µπορεί να ζητήσει οποτεδήποτε
έκτακτο έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης της εταιρείας. 

Άρθρο 18. Λύση της εταιρείας 
1. Η εταιρεία λύεται µετά από την πάροδο του χρόνου της διάρ-

κειάς της, όπως ορίζεται στο άρθρο 4, εκτός αν προηγουµένως
αποφασιστεί η νόµιµη παράταση της διάρκειάς της µε απόφαση
της Γενικής Συνέλευσης. 

2. Η λύση της εταιρείας υποβάλλεται σε δηµοσιότητα σύµφωνα
µε το άρθρο 12 του ν. 4548/2018 (Α’ 104). 

Άρθρο 19. Εκκαθάριση 
Με εξαίρεση την περίπτωση της πτώχευσης, τη λύση της εται-

ρείας ακολουθεί η εκκαθάρισή της. Για τη διαδικασία εκκαθάρισης
ισχύει το άρθρο 166 του ν. 4548/2018 (Α’ 104).

Αθήνα,.................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.34’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Τετάρτη 22 Δεκεµβρίου 2021 µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) αίτηση άρσης ασυλίας Βουλευτή, σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα δια-
νεµηθεί.
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